
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 3221 
2. Ειδική Ηµερήσια Διάταξη: 
Συζήτηση και λήψης απόφασης, σύµφωνα µε το άρθρο

62 του Συντάγµατος και τα άρθρα 43Α και 83 του Κανονι-
σµού της Βουλής για τις αιτήσεις της άρσης ασυλίας των
Βουλευτών κ.κ. Διονυσίου-Χαραλάµπους Καλαµατιανού, Γε-
ωργίου Κοτρωνιά και Ειρήνης Δούρου., σελ. 3246 - 3304,
3309 - 3340 

3. Επιστολικές ψήφοι επί της Ειδικής Ηµερήσιας Διάτα-
ξης, σελ. 3247 - 3303 

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 3221, 3223, 3225,
3227, 3229, 3231, 3232, 3234, 3238, 3243, 3244, 3245,
3246, 3247, 3248, 3249, 3304, 3305, 3306, 3307, 3309,
3338, 3341, 3343, 3344, 3345, 3347, 3349, 3350, 3354,
3355, 3356, 3357, 3359, 3360, 3362, 3363, 3364, 3365,
3366, 3367, 3370, 3371, 3374, 3376, 3377, 3379, 3380,
3381, 3382, 3383, 3384, 3385, 3387, 3389, 3391, 3393,
3394, 3395, 3396, 3399, 3400, 3402, 3404, 3405, 3406,
3409, 3410, 3412, 3415, 3416, 3419, 3420, 3421, 3423, 3424 

5. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 3245, 3355, 3356, 3415,
3416 

Β. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων, των τρο-

πολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης: «Για την
ενίσχυση της εργασίας - Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ)
2019/1152 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβου-
λίου της 20ής Ιουνίου 2019 - Απλοποίηση ψηφιακών διαδι-
κασιών και ενίσχυση της Κάρτας Εργασίας - Αναβάθµιση
της επιχειρησιακής λειτουργίας του Υπουργείου Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης και της Επιθεώρησης Εργα-
σίας»., σελ. 3221 - 3239, 3243 - 3245, 3304 - 3309, 3341 -
3424 

2. Αιτήσεις  ονοµαστικής ψηφοφορίας : 
i. Αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας από την Κοινοβου-

λευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ επί της αρχής και επί των άρ-
θρων 9, 10, 22, 25, 26 και 31 του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, σελ.
3239 - 3242 

ii. Αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας επί της αρχής του
νοµοσχεδίου από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας, σελ. 3384 - 3385 

3. Κατάθεση σχεδίου νόµου: 
Οι Υπουργοί Υποδοµών και Μεταφορών, Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών, Εξωτερικών, Ανάπτυξης, Ψηφιακής
Διακυβέρνησης κατέθεσαν σήµερα στις 21.9.2003 σχέδιο
νόµου: «Κύρωση του Πρόσθετου Πρωτοκόλλου της Σύµβα-
σης επί του Συµβουλίου για τη Διεθνή Μεταφορά Εµπορευ-
µάτων Οδικώς (CMR) σχετικά µε το Ψηφιακό Δελτίο
Παράδοσης», σελ. 3401 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 3362 - 3380
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ Ο. , σελ. 3345 - 3362
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 3238 - 3345

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. ,
σελ. 3400 - 3415

ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 3380 - 3400
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 3415 - 3424
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 3221 - 3238

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί της Ειδικής Ηµερήσιας Διάταξης:
ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ Δ. , σελ. 3246
ΚΟΤΡΩΝΙΑΣ Γ. , σελ. 3246

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 3363, 3364, 3365, 3366, 

3367, 3370, 3371, 3374, 
3376, 3377, 3378, 3379

ΓΑΒΡΗΛΟΣ Γ. , σελ. 3399
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 3345, 3347, 3349, 3350, 

3354, 3355, 3356, 3357, 
3359, 3360, 3362

ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 3238, 3243, 3244, 3245, 
3246, 3247, 3304, 3305, 
3306 , 3307, 3309, 3341, 
3343, 3344, 3345

ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ., σελ. 3245, 3348, 3349
ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ Β. , σελ. 3343
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 3238, 3307, 3341
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 3307
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 3400, 3402, 3404, 3405, 
3406, 3409, 3410, 3412, 
3415

ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 3380, 3381, 3382, 3383, 
3384, 3385, 3387, 3389

ΜΑΝΟΥΣΟΣ Γ. , σελ. 3356
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 3415, 3416, 3419, 3420, 

3421, 3423, 3424
ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ Π. , σελ. 3355
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 3307, 3341, 3343, 3405, 

3415, 3416
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 3221, 3223, 3225, 3227, 

3229, 3231, 3232, 3234
ΣΠΑΝΑΚΗΣ Β., σελ. 3415
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 3307
ΤΣΙΡΩΝΗΣ Σ. , σελ. 3343, 3345
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 3245

Γ. Επί προσωπικού θέµατος:
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ., σελ. 3245
ΛΙΝΟΥ Α. , σελ. 3415
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 3245
ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ Π. , σελ. 3355, 3356
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 3416
ΣΠΑΝΑΚΗΣ Β., σελ. 3416

Δ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης:

ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Μ. , σελ. 3229
ΑΚΤΥΠΗΣ Δ. , σελ. 3380
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ  Ε. , σελ. 3385
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ΒΑΤΣΙΝΑ  Ε. , σελ. 3401
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 3238
ΒΕΤΤΑ Κ. , σελ. 3413
ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ Σ. , σελ. 3391
ΓΑΒΡΗΛΟΣ Γ. , σελ. 3223, 3225, 3399
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ., σελ. 3304, 3305, 3306, 3307, 

3349, 3354, 3355, 3359, 
3396, 3399, 3403, 3404, 
3405

ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ Β. , σελ. 3344
ΓΙΩΡΓΟΣ Ι. , σελ. 3383
ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΥ Π. , σελ. 3409
ΔΕΛΗΚΑΡΗ Α. , σελ. 3394
ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ Π. , σελ. 3231, 3232
ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ Α. , σελ. 3381
ΔΙΓΕΝΗ Α. , σελ. 3406
ΈΞΑΡΧΟΣ Ν. , σελ. 3403, 3404, 3405
ΕΥΘΥΜΙΟΥ  Ά. , σελ. 3367
ΖΑΜΠΑΡΑΣ Μ. , σελ. 3405
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 3244, 3305, 3306, 3341, 

3354, 3355
ΚΑΒΒΑΔΑΣ Α. , σελ. 3412
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 3234
ΚΑΠΠΑΤΟΣ Π. , σελ. 3376
ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ Ε. , 

σελ. 3362
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 3227, 3305, 3306
ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ Σ. , σελ. 3422
ΚΟΥΒΕΛΑΣ Δ. , σελ. 3366
ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ Α. , σελ. 3233
ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ Δ. , σελ. 3371, 3374
ΚΡΗΤΙΚΟΣ Ν. , σελ. 3221
ΚΤΕΝΑ Α. , σελ. 3410
ΚΤΙΣΤΑΚΗΣ Ε. , σελ. 3423, 3424
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 3395, 3399
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 3360, 3389, 3399
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 3378
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 3356
ΛΙΝΟΥ Α. , σελ. 3414, 3415, 3416
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Ι. , σελ. 3374
ΜΑΝΟΥΣΟΣ Γ. , σελ. 3349
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 3341, 3368, 3370
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 3306, 3412
ΜΑΡΙΝΟΣ Γ. , σελ. 3306, 3347
ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Α. , σελ. 3370
ΜΕΤΑΞΑΣ Κ. , σελ. 3407
ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ Σ. , σελ. 3421
ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ Ξ. , σελ. 3416
ΜΠΑΡΑΝ Μ. , σελ. 3419
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 3243
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 3415, 3419
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Θ. , σελ. 3411
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 3358, 3361
ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ Π. , σελ. 3347, 3348
ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ Γ. , σελ. 3392
ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ Α. , σελ. 3387
ΠΑΠΑΣ Θ. , σελ. 3375
ΠΑΠΑΣΩΤΗΡΙΟΥ  Σ. , σελ. 3382
ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ Σ. , σελ. 3420
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 3342, 3343, 3374, 3402, 

3403, 3405, 3415, 3416
ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ Α., σελ. 3360
ΠΕΤΣΑΣ Σ. , σελ. 3393
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 3343

ΠΟΥΛΑΣ Α. , σελ. 3225
ΠΟΥΛΟΥ Π. , σελ. 3399
ΡΟΥΝΤΑΣ Γ. , σελ. 3356
ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ Ε. , σελ. 3374
ΣΚΟΝΔΡΑ Α. , σελ. 3363, 3364
ΣΠΑΝΑΚΗΣ Β., σελ. 3232, 3358, 3389, 3394, 

3399, 3402, 3403, 3415, 
3416

ΣΤΑΜΑΤΗΣ Γ. , σελ. 3418
ΣΤΙΓΚΑΣ Β. , σελ. 3307
ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ Λ. , σελ. 3379
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 3409
ΤΣΙΜΑΡΗΣ Ι. , σελ. 3364
ΤΣΙΡΩΝΗΣ Σ. , σελ. 3345
ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ Β. , σελ. 3388
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 3350, 3354
ΦΛΩΡΟΣ Κ. , σελ. 3359
ΦΩΤΙΟΥ  Θ. , σελ. 3345
ΧΑΛΚΙΑΣ Α. , σελ. 3395
ΧΑΤΖΗΙΩΑΝΝΙΔΟΥ Μ. , σελ. 3365
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 3377
ΧΝΑΡΗΣ Ε. , σελ. 3408
ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ Μ. , σελ. 3357, 3358, 3359
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ Ε. , σελ. 3387
ΨΥΧΟΓΙΟΣ Γ. , σελ. 3417

Ε. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 3238
ΤΣΟΚΑΝΗΣ Χ. , σελ. 3343
ΦΩΤΗΛΑΣ Ι. , σελ. 3232, 3245
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Δ. , σελ. 3238, 3239



Αθήνα, σήµερα στις 21 Σεπτεµβρίου 2023, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 9.07’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του A’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 20-9-2023
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΚΔ’ συνεδριάσεώς του, της Τετάρτης
20 Σεπτεµβρίου 2023, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του
σχεδίου νόµου: «Κύρωση τροποποιήσεων του Καταστατικού του
Παγκόσµιου Οργανισµού Τουρισµού και των Κανόνων Χρηµατο-
δότησης αυτού».)

Εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης: «Για την ενίσχυση της εργασίας - Ενσωµά-
τωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/1152 του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 20ής Ιουνίου 2019 - Απλο-
ποίηση ψηφιακών διαδικασιών και ενίσχυση της Κάρτας Εργα-
σίας - Αναβάθµιση της επιχειρησιακής λειτουργίας του
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης και της Επιθε-
ώρησης Εργασίας».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 14 Σεπτεµβρίου 2023 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε �ία
έως δύο συνεδριάσεις, εν συνόλω, επί της αρχής, επί των άρ-
θρων και των τροπολογιών. 

Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και µέχρι το
τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή.

Συµφωνεί το Σώµα; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Το Σώµα συνεφώ-

νησε. 
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Νεοκλής

Κρητικός για δεκαπέντε λεπτά. 
Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής. 
ΝΕΟΚΛΗΣ ΚΡΗΤΙΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τρία λεπτά

παραπάνω, γιατί το σηµερινό νοµοσχέδιο είναι πολύ σηµαντικό. 
Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

την Τρίτη 12 Σεπτεµβρίου το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης κατέθεσε στη Βουλή σχέδιο νόµου µε τίτλο: «Για την
ενίσχυση της εργασίας - Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ)
2019/1152 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου

της 20ής Ιουνίου 2019 - Απλοποίηση ψηφιακών διαδικασιών και
ενίσχυση της Κάρτας Εργασίας - Αναβάθµιση της επιχειρησιακής
λειτουργίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλι-
σης και της Επιθεώρησης Εργασίας». 

Σε συνέχεια των τεσσάρων γόνιµων και εποικοδοµητικών συ-
νεδριάσεών µας στη Διαρκή Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων
έχουµε σήµερα την ευκαιρία να συζητήσουµε ενώπιον της Ολο-
µέλειας του Σώµατος το περιεχόµενο του σχεδίου νόµου το
οποίο επιφέρει σηµαντικές και ουσιώδεις µεταρρυθµίσεις. 

Το σχέδιο νόµου δοµείται σε έξι µέρη. Στο πρώτο µέρος κα-
θορίζονται ο σκοπός και το αντικείµενο του νοµοσχεδίου. Στο
δεύτερο µέρος ενσωµατώνεται η οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης 2019/1152 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβου-
λίου της 20ής Ιουνίου 2019 για διαφανείς και προβλέψιµους
όρους εργασίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Στο τρίτο µέρος συµ-
πληρώνονται σηµαντικές ρυθµίσεις στον Κώδικα Ατοµικού Εργα-
τικού Δικαίου. Στο τέταρτο µέρος απλοποιούνται ψηφιακές
διαδικασίες και ενισχύεται η κάρτα εργασίας. Περαιτέρω, ανα-
βαθµίζεται η επιχειρησιακή λειτουργία του Υπουργείου Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης, αλλά και της Επιθεώρησης Εργασίας.
Στο πέµπτο µέρος περιέχονται εξουσιοδοτικές και καταργούµε-
νες διατάξεις. Στο έκτο και τελευταίο µέρος προβλέπεται η
έναρξη ισχύος των προτεινόµενων ρυθµίσεων. 

Οι στόχοι, λοιπόν, των υπό συζήτηση διατάξεων είναι οι εξής.
Αφ’ ενός η ενίσχυση της εργασίας και η αύξηση της απασχόλη-
σης µε διαφανείς και προβλέψιµους όρους εργασίας και αφ’ ετέ-
ρου η απλοποίηση των διοικητικών διαδικασιών µε απώτερο
σκοπό και πάλι την αύξηση της απασχόλησης και των βιώσιµων
και δίκαια αµειβόµενων θέσεων εργασίας. 

Παράλληλα, θεσπίζουµε νέους προστατευτικούς κανόνες για
τους εργαζόµενους και καταπολεµάµε την αδήλωτη και υποδη-
λωµένη εργασία. Όλα αυτά, την ίδια ώρα που διασφαλίζουµε την
ανταγωνιστικότητα των επιχειρήσεων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την παρούσα νοµοθετική
πρωτοβουλία της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και συγ-
κεκριµένα του Υπουργείου Εργασίας στοχεύουµε στην ενδυνά-
µωση της θέσης κάθε εργαζόµενης και κάθε εργαζόµενου.
Διορθώνουµε χρόνιες στρεβλώσεις στην αγορά εργασίας, ενώ
ταυτόχρονα ελαχιστοποιούµε τα γραφειοκρατικά και διοικητικά
βάρη. Πιο συγκεκριµένα, στο δεύτερο µέρος του σχεδίου νόµου
τροποποιείται και συµπληρώνει ο Κώδικας Ατοµικού Εργατικού
Δικαίου, ώστε να θεσπίσουµε ρυθµίσεις υπέρ των εργαζοµένων. 

Κατ’ αρχάς, κυρίες και κύριοι, είναι σηµαντικό να ξεκαθαρίσω
το εξής: Οι εισαγόµενες διατάξεις δεν θίγουν την εφαρµογή ευ-
νοϊκότερων για τους εργαζοµένους διατάξεων οι οποίες προβλέ-
πονται είτε στην εθνική είτε στην ενωσιακή νοµοθεσία. Έτσι,
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λοιπόν, υποχρεώνουµε τους εργοδότες να γνωστοποιούν στους
εργαζόµενους όλες τις ισχύουσες διατάξεις της εργατικής νο-
µοθεσίας που καθορίζουν τους ελάχιστους όρους αµοιβής και
εργασίας. Αυτή η ενηµέρωση οφείλει να γίνεται µε σαφήνεια και
διαφάνεια. Δεν επιτρέπουµε τη σύναψη συµφωνιών ή την πρό-
βλεψη ρητρών µε τις οποίες απαγορεύεται στον εργαζόµενο να
παρέχει εργασία σε άλλους εργοδότες εκτός του συµφωνηµένου
ωραρίου εργασίας. Παρέχουµε στους εργαζόµενους τη δυνατό-
τητα υποβολής αιτήµατος µετά την ολοκλήρωση της δοκιµαστι-
κής περιόδου, ώστε να τροποποιείται η σύµβαση εργασίας τους,
προκειµένου οι εργαζόµενοι να απασχολούνται εφεξής µε περισ-
σότερο προβλέψιµους και ασφαλείς όρους και προϋποθέσεις.

Θεσµοθετούµαι πως σε περίπτωση υποχρέωσης του εργοδότη
για παροχή κατάρτισης στον εργαζόµενο, ώστε να εκτελέσει ο
τελευταίος τη συµφωνηθείσα εργασία, τότε αυτή η κατάρτιση
παρέχεται δωρεάν, η διάρκεια της κατάρτισης προσµετράται ως
χρόνος εργασίας, ενώ επίσης στο µέτρο του δυνατού η κατάρ-
τιση λαµβάνει χώρα εντός του συµβατικού ωραρίου.

Θεσπίζουµε το δικαίωµα κάθε µιας εργαζόµενης και κάθε ενός
εργαζόµενου να ζητήσουν την παρέµβαση του επιθεωρητή ερ-
γασιακών σχέσεων, ώστε να διασφαλίζεται η επανόρθωση της
ζηµίας που τυχόν προκαλείται από την παραβίαση των δικαιωµά-
των του εργαζοµένου.

Επιβάλλουµε διοικητικές κυρώσεις, αλλά και χρηµατικά πρό-
στιµα σε κάθε εργοδότη που µεταχειρίζεται δυσµενώς εργαζό-
µενό του, όταν ο τελευταίος υποβάλλει καταγγελία ή κινεί
οποιαδήποτε διαδικασία προς προστασία των δικαιωµάτων του.

Νοµοθετούµε πως κάθε καταγγελία σύµβασης εξαρτηµένης
εργασίας αορίστου χρόνου θα θεωρείται άκυρη, όταν η καταγ-
γελία γίνεται από τον εργοδότη ως αντίποινα σε εργαζόµενο που
ασκεί τα νόµιµα δικαιώµατά του.

Στο τέταρτο µέρος του σχεδίου νόµου παίρνουµε την πρωτο-
βουλία στα εξής ζητήµατα: Δηµιουργούµε την ψηφιακή πλατ-
φόρµα «REBRAIN GREECE» στο πληροφοριακό, βέβαια,
σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ ΙΙ» του Υπουργείου  Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης. Στόχος µας είναι να διασυνδέσουµε τους επιστήµο-
νες και τους εργαζόµενους υψηλών δεξιοτήτων, είτε αυτοί δια-
µένουν στην Ελλάδα είτε στο εξωτερικό, µε την εγχώρια αγορά
εργασίας. 

Θεσπίζουµε την υποχρέωση του εργοδότη να αναρτά ηλε-
κτρονικά στο πληροφοριακό σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ ΙΙ» πριν την ανά-
ληψη υπηρεσίας από τον εργαζόµενο τους βασικούς όρους
εργασίας του εργαζοµένου ή την έγγραφη ατοµική σύµβαση ερ-
γασίας, καθώς και τυχόν τροποποιήσεις αυτών.

Επιβάλλουµε πρόστιµο 10.500 ανά εργαζόµενο στις περιπτώ-
σεις που διαπιστώνουµε αναντιστοιχία της πραγµατικής απασχό-
λησης µε τις καταχωρίσεις της ψηφιακής κάρτας απασχόλησης.

Εισάγουµε ρύθµιση για την απασχόληση την έκτη µέρα σε επι-
χειρήσεις ή εκµεταλλεύσεις συνεχούς λειτουργίας, στις οποίες
οι εργαζόµενοι απασχολούνται σε πενθήµερη εβδοµαδιαία ερ-
γασία. 

Μάλιστα, στο πλαίσιο αυτής της πρωτοβουλίας του Υπουρ-
γείου Εργασίας προβλέπεται ότι η απασχόληση των εργαζοµέ-
νων κατά την πρόσθετη ηµέρα δεν υπερβαίνει τις οκτώ ώρες,
ενώ παράλληλα το ηµεροµίσθιο θα καταβάλλεται προσαυξηµένο
κατά 40%. Επιβάλλουµε διοικητικές και ποινικές κυρώσεις στους
εργοδότες που παραβαίνουν τους κανόνες υγείας και ασφαλείας
των εργαζοµένων. Απαγορεύουµε την καταγγελία της σύµβασης
εργασίας εκ µέρους του εργοδότη, όταν αυτό συµβαίνει επειδή
ο εργαζόµενος δεν συναινεί σε διευθέτηση του χρόνου εργα-
σίας. 

Επεκτείνουµε την καταβολή από τη δηµόσια επιχείρηση απα-
σχόλησης του ειδικού εποχικού επιδόµατος του άρθρου 22 του
ν.1836/1989. Επιβάλλουµε ποινικές και χρηµατικές κυρώσεις,
όταν εµποδίζονται να εργαστούν όσοι δεν συµµετέχουν σε απερ-
γία, αλλά επιθυµούν, κυρίες και κύριοι, να εργαστούν. Υποχρεώ-
νουµε τους εργοδότες να συµµορφώνονται µε τα µέτρα που
λαµβάνονται για την ασφάλεια των εργαζοµένων σε περιπτώσεις
φυσικών ή τεχνολογικών καταστροφών ή έκτακτων καιρικών φαι-
νοµένων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό επιτρέψτε µου

να µιλήσω λίγο περισσότερο για το ζήτηµα της δοκιµαστικής πε-
ριόδου. Είναι ένα ζήτηµα για το οποίο έχουν ακουστεί πολλά το
τελευταίο διάστηµα, κυρίως ψέµατα και διαστρεβλώσεις ειδικά
εκ µέρους της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Είναι καιρός, επιτέ-
λους, να λέγονται τα πράγµατα όπως είναι και όχι όπως κάποιοι
φαντάζονται.

Με τα άρθρα 4 και 11 του σχεδίου νόµου, για πρώτη φορά ξε-
καθαρίζεται η έννοια της δοκιµαστικής περιόδου και του δόκιµου
εργαζόµενου στη µισθωτή εξαρτηµένη εργασία, τόσο για την αο-
ρίστου όσο και για την ορισµένου χρόνου, κατά την οποία ο ερ-
γαζόµενος δοκιµάζει τις σχέσεις του µε τον εργοδότη. Αυτή η
περίοδος δεν µπορεί να είναι µεγαλύτερη από έξι µήνες. Μάλι-
στα, αυτό το χρονικό διάστηµα θα µετρά ως χρόνος προϋπηρε-
σίας, όταν τα δύο µέρη αποφασίσουν να συνεχίσουν, βέβαια, τη
συνεργασία τους. 

Περαιτέρω, κατά τη διάρκεια της δοκιµαστικής περιόδου
εφαρµόζονται όλες οι προστατευτικές για τον εργαζόµενο δια-
τάξεις, οι οποίες βέβαια συνδέονται µε τη σύµβαση ή τη σχέση
εξαρτηµένης εργασίας και ειδικά αυτές που αφορούν τον χρόνο
εργασίας και την προστασία από την απόλυση. 

Σας παρακαλώ, δώστε λίγο βάση στα εξής: Η δοκιµαστική πε-
ρίοδος δεν είναι υποχρεωτική, αλλά ενεργοποιείται εφόσον τα
µέρη το συµφωνήσουν. Όταν αυτή η δοκιµαστική περίοδος συµ-
φωνείται, αναγγέλλεται υποχρεωτικά ως τέτοια στο πληροφο-
ρικό σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ ΙΙ». Επίσης, θα παρακολουθείται η λήξη
της ή η µετατροπή της, ώστε να αποφεύγονται οι καταχρηστικές
πρακτικές. Η παρακολούθηση αυτή θα είναι δυνατή και από την
πλευρά του εργαζοµένου σε πραγµατικό χρόνο µέσω του myEr-
gani app.

Με όλα τα παραπάνω σταµατάµε την καταχρηστική εργοδο-
τική πρακτική των συνεχών πολύµηνων ή και πολυετών συµβατι-
κών δοκιµαστικών συµβάσεων. Βάζουµε ανώτατο όριο για τη
δοκιµή της εργασιακής εργασίας και σχέσης τους έξι µήνες, γιατί
κρίνουµε ότι είναι ένα χρονικό διάστηµα επαρκές και εύλογο,
κατά την κοινή πείρα βέβαια, για να διαγνώσει ο εργοδότης τον
βαθµό επάρκειας και καταλληλότητας ενός εργαζοµένου. 

Μετά, βέβαια, το πέρας της διάρκειας της επιτυχούς δοκιµής,
η σύµβαση γίνεται αορίστου χρόνου. Ωστόσο, προσέξτε: Ως ηµε-
ροµηνία έναρξης θα λογίζεται η ηµεροµηνία έναρξης της δοκι-
µαστικής περιόδου. Εποµένως, αφ’ ενός ο εργαζόµενος θα
απολαµβάνει όλα τα δικαιώµατα του συνολικού πλέγµατος προ-
στασίας κατά της καταχρηστικής απόλυσης και αφ’ ετέρου επι-
τυγχάνουµε την προσµέτρηση του διαστήµατος της
δοκιµαστικής περιόδου για τα αποζηµιωτικά δικαιώµατα του ερ-
γαζοµένου σε περίπτωση απόλυσής του, χωρίς να διαφοροποι-
ούνται τα µέχρι σήµερα ισχύοντα. 

Πάµε να εξηγήσουµε και να σας πούµε και ένα παράδειγµα.
Κάποια ή κάποιος προσλαµβάνεται ως δόκιµος εργαζόµενος για
έξι µήνες την 1η Ιανουαρίου του 2024. Εάν ο εργαζόµενος παρα-
µείνει στη θέση του πέραν του εξαµήνου και τελικά η σύµβασή
του καταγγελθεί την 31η Ιανουαρίου του 2025, δηλαδή δεκατρείς
µήνες µετά την ηµεροµηνία έναρξης της δοκιµαστικής περιόδου,
τότε αυτός δικαιούται κανονικά αποζηµίωση απόλυσης τους µι-
σθούς δύο µηνών. Αυτό, προφανώς, θα συµβεί επειδή το Υπουρ-
γείο Εργασίας παίρνει την πρωτοβουλία µε το παρόν σχέδιο
νόµου να νοµοθετεί πως ηµεροµηνία έναρξης της σύµβασης θα
θεωρείται αυτή της έναρξης της δοκιµαστικής περιόδου. 

Περαιτέρω, επιτρέψτε µου επίσης να σταθώ στο ζήτηµα της
παράλληλης απασχόλησης που τόσο πολλή συζήτηση γίνεται.
Με το άρθρο 9 του σχεδίου νόµου νοµιµοποιείται πλέον η εργα-
σία σε περισσότερους του ενός εργοδότη, κάτι που σήµερα απα-
γορεύεται µε βάση την εθνική µας νοµοθεσία. Συνεπώς σήµερα
η εργασία σε δεύτερο εργοδότη είναι παράνοµη. Συγκεκριµένα,
απαγορεύεται κάποια ή κάποιος µισθωτός να έχει δύο δουλειές.
Ωστόσο, επειδή και πάλι έχουν ακουστεί από υπερφίαλες υπερ-
βολές µέχρι και κατάφωρα ψεύδη πάλι από µερίδα της Αντιπολί-
τευσης, οφείλουµε να το ξεκαθαρίσουµε για µια ακόµα φορά. Η
διάταξη της οδηγίας την οποία ενσωµατώνουµε µε το παρόν νο-
µοσχέδιο δεν θίγει σε καµµία περίπτωση το υπερεθνικό ήδη θε-
σµοθετηµένο πλαίσιο για τα µέγιστα χρονικά όρια εργασίας, τα
οποία πρέπει να τηρούνται απαρεγκλίτως. 
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Αλήθεια, στο σηµείο αυτό αξίζει πραγµατικά να ερωτηθεί κά-
ποιος, τόσο βέβαια η Αξιωµατική Αντιπολίτευση όσο και η Ελάσ-
σων Αντιπολίτευση, τελικά τι ακριβώς ζητάτε. Ζητάτε να µην
εκπληρώσουµε την υποχρέωσή µας εκ του Ενωσιακού Δικαίου,
µε βάση το οποίο είµαστε υποχρεωµένοι να µεταφέρουµε στην
εθνική µας έννοµη τάξη το περιεχόµενο της οδηγίας; Πραγµα-
τικά, είναι δυνατόν να εννοείτε ή υπονοείτε κάτι τέτοιο, την ίδια
ώρα που υποτίθεται τουλάχιστον ότι πιστεύετε στο ευρωπαϊκό
όραµα και την ενωσιακή βέβαια πορεία της χώρας µας; 

Αυτά είναι ερωτήµατα που απαιτούν απαντήσεις, αλλά µάλλον
εµείς δεν θα τις λάβουµε ποτέ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα πράγµατα είναι συγκεκρι-
µένα και έχουν ως εξής: Σήµερα, στη χώρα µας επιτρέπεται να
εργαστεί κάποιος σε δύο εργοδότες, µόνο εφόσον πρόκειται για
συµβάσεις µερικής απασχόλησης. Αντιθέτως, είναι παράνοµο
όταν κάποιος εργάζεται το πρωί σε έναν εργοδότη µε πλήρη
απασχόληση και το απόγευµα εκτελεί µια εργασία µε µερική
απασχόληση. Αυτή η στρέβλωση έχει οδηγήσει στην αδήλωτη
και ανασφάλιστη εργασία πάρα πολλούς εργαζόµενους.

Πλέον, µε την προτεινόµενη ρύθµιση επιτρέπεται η δεύτερη
δουλειά, εφόσον κάποιος το επιθυµεί. Παράλληλα, προς απο-
φυγή καταστρατηγήσεων απαγορεύεται η παράλληλη απασχό-
ληση µεταξύ συνδεδεµένων επιχειρήσεων. Εποµένως µε την
ενσωµάτωση της σχετικής ρύθµισης της οδηγίας θα επιτρέπεται
η δεύτερη εργασία σε άλλον εργοδότη. 

Όλα αυτά θα ισχύουν χωρίς καµµία απολύτως έκπτωση στην
προστασία του ελάχιστου χρόνου ανάπαυσης, κυρίες και κύριοι,
δηλαδή αυτή των έντεκα ωρών µέσα στο εικοσιτετράωρο. Συνε-
πώς αφ’ ενός εντός ενός εικοσιτετραώρου θα είναι δυνατή µόνο
µία πλήρης απασχόληση και µία µερική απασχόληση κατά ανώ-
τατο όριο και αφ’ ετέρου δεν θίγεται σε καµµία περίπτωση το
ανώτατο όριο των σαράντα οκτώ ωρών, στο οποίο περιλαµβάνε-
ται ο χρόνος υπερεργασίας και υπερωρίας ως µέσος όρος τέσ-
σερις µήνες της περιόδου αναφοράς. 

Μάλιστα, για να στηρίξουµε την επιλογή των συµπολιτών µας
να εργαστούν παράλληλα και να αυξήσουν το εισόδηµά τους,
έχουµε µεριµνήσει στην περίπτωση πολλαπλής ασφάλισης ή
πολλαπλής καταβολής εισφορών, να προσαυξάνονται και οι µη-
νιαίες συντάξιµες αποδοχές του εργαζοµένου, σύµφωνα µε τη
διάταξη του άρθρου 28 παράγραφος 2 περίπτωση α’ του
ν.4387/2016. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό συζήτηση και ψήφιση
σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εργασίας σήµερα ενώπιον της
Ολοµέλειας του Σώµατος αποδεικνύει έµπρακτα τη σταθερή και
αδιαπραγµάτευτη δέσµευση της Νέας Δηµοκρατίας για αύξηση
του εισοδήµατος των νοικοκυριών, αύξηση των θέσεων εργα-
σίας, αύξηση της παραγωγικότητας, µείωση της αδήλωτης και
υποδηλωµένης εργασίας, αλλά και µείωση της γραφειοκρατίας.
Μεταρρυθµίζουµε µε συνέπεια την αγορά εργασίας χωρίς καµ-
µία απολύτως έκπτωση στις ιδεολογικές µας αρχές. Κατοχυρώ-
νουµε τα εργασιακά δικαιώµατα, ανταποκρινόµαστε στις
σύγχρονες ανάγκες, υιοθετούµε κανόνες και πρακτικές της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και, τελικά, προχωρούµε µπροστά µε δικαιο-
σύνη και αίσθηµα ευθύνης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνοντας, εγώ σας καλώ να
στηρίξουµε µε όλες τις δυνάµεις το παρόν σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Εργασίας και βέβαια να το υπερψηφίσουµε. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ για την ανοχή.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον

εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας και για την τήρηση του χρόνου. 
Τον λόγο έχει ο εισηγητής από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-

µαχία κ. Γεώργιος Γαβρήλος. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Η χώρα µας έπρεπε από τον Αύγουστο του 2022 να έχει κυ-

ρώσει την ευρωπαϊκή οδηγία 1152/2019. Ωστόσο καθυστερή-
σαµε και αντί σήµερα να συζητάµε µόνο γι’ αυτή την ευρωπαϊκή
οδηγία, µας έρχεται ένα νοµοσχέδιο το οποίο είναι το χειρότερο

της Μεταπολίτευσης για τα εργασιακά. 
Ξεπέρασε και το νοµοσχέδιο του κ. Χατζηδάκη, που έγινε

νόµος του κράτους. Αυτό συζητάµε σήµερα είναι τέσσερα -
πέντε άρθρα µόνο από την ευρωπαϊκή οδηγία παραποιηµένα,
όπως µας είπε και ένας καθηγητής στη συνάντηση µε τους φο-
ρείς, προβληµατικά. Ερχόµαστε να συζητήσουµε ένα πλαίσιο
που αλλάζει άρδην το εργασιακό τοπίο. Αυτό είναι, κύριοι συνά-
δελφοι.

Για όσους ασφαλώς δεν γνωρίζουν από εργατικό δίκαιο, είναι
προφανές ότι ακολουθούν τη γραµµή και µόνο την πολιτική της
Νέας Δηµοκρατίας. Ωστόσο, η ελληνική κοινωνία στα χρόνια
αυτής της Κυβέρνησης καλείται να ζήσει µε µισθούς κάτω από
το όριο της φτώχειας, µε διαρκή αύξηση της ηµιαπασχόλησης,
µε πραγµατική ανεργία που µεταφράζεται σε διψήφιο νούµερο,
µε συνεχείς ανατιµήσεις στα βασικά είδη διατροφής, µε την αι-
σχροκέρδεια να καλπάζει και µε τη διαρκή ανασφάλεια ότι η πο-
λιτεία δεν έχει ως πρώτη µέριµνά της την προστασία και την
ασφάλεια της ανθρώπινης ζωής. 

Είστε µια Κυβέρνηση που δεν κυβερνάτε µόνο λίγους µήνες,
κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας. Είστε στο τιµόνι της
χώρας τεσσεράµισι χρόνια. Οι ευθύνες για τους αρνητικούς δεί-
κτες ποιότητας ζωής των Ελλήνων, για τη φτωχοποίηση της κοι-
νωνίας, για την τραγική υποστελέχωση του ΕΣΥ, για τη ζούγκλα
που επικρατεί στην αγορά εργασίας, για τα αναπάντητα ερωτή-
µατα ότι ακόµη δεν έχουµε ένα σοβαρό σχέδιο πολιτικής προ-
στασίας για τη χώρα, όπως αρµόζει ασφαλώς σε µια ευρωπαϊκή
χώρα, για το πού πήγαν τα λεφτά που δόθηκαν για τα δήθεν έργα
προστασίας στις περιοχές που επλήγησαν και το γιατί η απορ-
ροφησιµότητα των κονδυλίων είναι σχεδόν µηδενική, φέρουν
αποκλειστικά το όνοµά σας. 

Η παρουσία του Πρωθυπουργού στη ΔΕΘ µάς έπεισε ακόµη
µία φορά για το ότι αυτή η Κυβέρνηση παίρνει άριστα στην επι-
κοινωνία και στα κενά λόγια και µένει µετεξεταστέα στην κοινω-
νική πολιτική και στην αλήθεια. Πηχυαίοι τίτλοι των εφηµερίδων
διαφήµιζαν το ξεπάγωµα των τριετιών. 

Η τροπολογία όµως που σήµερα κατατίθεται αποδεικνύει το
ψέµα και την εξαπάτηση που επιχειρείται από την Κυβέρνηση.
Το άρθρο 1 της τροπολογίας όµως είναι ξεκάθαρο. Δεν γίνεται
καµµία αναφορά στην αναδροµικότητα της περιόδου 2012-2023,
µε συνέπεια πολλοί εργαζόµενοι να δουν την όποια µικρή αύξηση
στις αποδοχές τους από το 2027 και όχι από το 2024, όπως
άφησε η Κυβέρνηση να πιστεύουµε. Και η κοροϊδία δεν σταµατά
εδώ. Όπως αναφέρετε, αν η ανεργία την 1-1-2027 δεν έχει πέσει
κάτω από το 10%, τότε οι τριετίες ξαναπαγώνουν, ενώ η Κυβέρ-
νηση στη δήθεν καθαρή διάταξη για το ξεπάγωµα των τριετιών
κρατά το δικαίωµα µε απόφαση του Υπουργικού Συµβουλίου και
ανάλογα µε την πορεία της ανεργίας και του πληθωρισµού, να
τις ξαναπαγώσει.

Η απόλυτη κοροϊδία! Η απόλυτη εξαπάτηση του ελληνικού
λαού µέσα από τα δικά σας µέσα µαζικής ενηµέρωσης! Κοροϊ-
δεύετε για µια ακόµη φορά τον ελληνικό λαό! Ντροπή! Πόσο
πολύ έχετε φτάσει να υποτιµάτε τη νοηµοσύνη της κοινωνίας και
του εργαζόµενου κόσµου; Διαφηµίζετε ξεπάγωµα τριετιών και
τελικά φέρνετε µια ρύθµιση µε ισχύ για το 2027 µε τρία «ναι µεν,
αλλά», που ουσιαστικά ακυρώνει πλήρως τις ψεύτικες υποσχέ-
σεις σας.

Κάηκε η µισή Ελλάδα, πνίγηκαν ολόκληρα χωριά κι εσείς πή-
γατε στη ΔΕΘ για να ξεπλύνετε την κατακραυγή από πάνω σας
και τελικά πάλι ψέµατα είπατε. Δεν είχατε να πείτε τίποτα στον
ελληνικό λαό. Μία εµφάνιση του Πρωθυπουργού στη Θεσσαλο-
νίκη για να κάνει σόου και βέβαια να φιµώσει την Αξιωµατική Αν-
τιπολίτευση που έπρεπε να ήταν εκείνη την ηµέρα στη
Θεσσαλονίκη και να απευθυνθεί στον ελληνικό λαό, όπως γίνεται
όλα τα χρόνια στον θεσµό αυτόν.

Κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που σήµερα έρχεται προς
ψήφιση για εµάς αποτελεί το οριστικό τέλος του όποιου πλαισίου
προστασίας είχε αποµείνει για τον κόσµο της εργασίας. Με πρό-
σχηµα της ευρωπαϊκή οδηγία 2019/1152, η Κυβέρνηση καταλύει
εργασιακά δικαιώµατα χρόνων, νοµιµοποιεί τη µαύρη εργασία
και κάθε µέσο που µέχρι τώρα χρησιµοποιούσαν οι επιτήδειοι ερ-
γοδότες για την εκµετάλλευση των εργαζοµένων και φυσικά κλεί-
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νει το µάτι σε συγκεκριµένα µεγάλα επιχειρηµατικά συµφέροντα. 
Σήµερα καλείται η Βουλή να ψηφίσει µια σειρά ρυθµίσεων του

νοµοσχεδίου που φέρουν έντονα την αντεργατική λογική της Κυ-
βέρνησης και συνεχίζουν την ισοπέδωση του εργατικού δικαίου
της χώρας. Αν κοιτάξει όµως κάποιος το πρόσφατο παρελθόν,
στα έργα και τις ηµέρες του κ. Χατζηδάκη, του προηγούµενου
Υπουργού Εργασίας, βλέπει τη συνέχεια στο σχέδιο νόµου αυτής
της λογικής και αυτού του πνεύµατος. Δηλαδή τι; Να κινείται η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας πάνω στα περίφηµα σχέδια
Πισσαρίδη, σε µια ωµή νεοφιλελεύθερη λογική. 

Αυτό είναι το καινούργιο νοµοσχέδιο και φαίνεται ότι η Κυβέρ-
νηση τεσσεράµισι χρόνια τώρα δεν παρεκκλίνει καθόλου από τις
λογικές και το πνεύµα του σχεδίου Πισσαρίδη, ενός νεοφιλελεύ-
θερου σχεδίου, ενώ στον υπόλοιπο κόσµο έχει πάρει στροφή
όλος ο πλανήτης και αφήνει πίσω του αυτές τις λογικές, αυτές
τις πολιτικές. 

Είναι ένα ακόµη βήµα στην προσπάθεια της Κυβέρνησης να
κρατήσει χαµηλούς τους µισθούς, να κάνει τους εργαζόµενους
ακόµα πιο ελαστικούς και ακόµη πιο αναλώσιµους, να ικανοποι-
ήσει τους εργοδότες βάζοντας τους εργαζόµενους να δου-
λεύουν ώρες και µέρες πέρα από ό,τι προβλέπει µέχρι σήµερα η
νοµοθεσία και να ακυρώσει κάθε πλαίσιο προστασίας. 

Ποιος µπορεί να ξεχάσει τη θεσµοθέτηση της δεκάωρης απα-
σχόλησης χωρίς πρόσθετη αµοιβή, τη νοµιµοποίηση των απλήρω-
των υπερωριών, τάχα µε αίτηµα του εργοδότη να συγκεντρώσει
περισσότερες ώρες απασχόλησης ο εργαζόµενος την ηµέρα για
να πάει, όπως µας έλεγε τότε ο κ. Χατζηδάκης, να µαζέψει τις
ελιές του; 

Τι έχουµε ακούσει από αυτή την Κυβέρνηση; Την κατάργηση
τότε της αιτιολόγησης των απολύσεων, την εναλλακτική λύση
της επιπλέον αποζηµίωσης αντί της υποχρεωτικής επαναπρόσ-
ληψης για τους µισθωτούς για τους οποίους η απόλυση κρίνεται
άκυρη από τα δικαστήρια. Την κατάργηση της ευθύνης του
πραγµατικού εργοδότη έναντι του εργαζόµενου. Τη γενίκευση
της ελαστικής και φθηνής εργασίας. Την επίθεση στη συλλογική
διαπραγµάτευση και στη συνδικαλιστική έκφραση των εργαζο-
µένων και την υποβάθµιση του ΣΕΠΕ, µια επιλογή συνειδητή. 

Για ό,τι γίνεται σήµερα, όποιο προστατευτικό πλαίσιο να ορί-
σουµε εδώ και να θεσπίσουµε, χωρίς µηχανισµούς ελέγχου δεν
µπορεί η πολιτεία να κάνει τη δουλειά της και να σταθεί δίπλα
στο αδύνατο µέρος µιας συµβατικής σχέσης µεταξύ εργοδότη
και εργαζόµενου που είναι ο εργαζόµενος. Αυτό έκανε η Νέα Δη-
µοκρατία, διέλυσε κάθε µηχανισµό ελέγχου, για να µπορεί σή-
µερα ο ασύδοτος εργοδότης -όχι το σύνολο των εργοδοτών- να
κάνει τη δουλειά του. 

Μπορεί στα υπουργικά έδρανα να κάθεται σήµερα άλλος
Υπουργός, η ουσία όµως είναι µία. Παρά το επίπεδο της ελληνι-
κής κοινωνίας, που ήδη είναι υψηλό, είµαστε µια χώρα της Δυτι-
κής Ευρώπης, ήδη επιβαρύνεται περαιτέρω η θέση των
εργαζοµένων. Η Νέα Δηµοκρατία συνεχίζει ακάθεκτη και µε ωµό-
τητα τις ίδιες πολιτικές απορρύθµισης της εργασίας. 

Με αυτό το νοµοσχέδιο µετά από περίπου έναν αιώνα καταρ-
γείται επί της ουσίας το δικαίωµα στο οκτάωρο. Έτσι από αύριο
θα επιτρέπεται να εργάζεται κάποιος έως και δεκατρείς ώρες το
εικοσιτετράωρο σε παράλληλο εργοδότη. Σε µια χώρα, δηλαδή,
που τα εργασιακά δικαιώµατα είναι ήδη υπό απειλή, η Κυβέρ-
νηση νοµοθετεί την δεκατριών ωρών εργασία, ανοίγοντας ουσια-
στικά την πόρτα στην πλήρη εκµετάλλευση και εξόντωση των
εργαζοµένων. 

Και τι µας λέει η επίσηµη πολιτεία, µέσα από τα λόγια του κυ-
ρίου Υπουργού; Μας λέει «ελάτε να νοµιµοποιήσουµε τη ζούγ-
κλα», αυτό που πραγµατικά µπορεί να συµβαίνει στην αγορά
εργασίας. Αλλά µε ποιανού ευθύνη συµβαίνει; Με ευθύνη της πο-
λιτείας γιατί δεν έχει ελεγκτικούς µηχανισµούς. Ελάτε, λέει, να
το νοµιµοποιήσουµε, να το τακτοποιήσουµε. Και τα παιδιά µας
να φεύγουν στο εξωτερικό γιατί δεν θα έχουν εδώ µια θέση ερ-
γασίας που θα τους δίνει καλές αποδοχές, να κάνουν οικογένεια,
να δηµιουργήσουν στη χώρα µας. 

Ελάτε να νοµιµοποιήσουµε τη ζούγκλα, αφού φτωχοποιήσαµε
πρώτα την ελληνική κοινωνία, ελάτε να τακτοποιήσουµε τη ζούγ-
κλα της αγοράς εργασίας!

Και αν αύριο από τις δεκατρείς ώρες που δουλεύουν χρει-
αστεί, γιατί θα χρειαστεί όπως το πάτε λόγω της ακρίβειας, της
φτωχοποίησης, να απασχολούνται και δεκαεπτά και δεκαοκτώ
ώρες, τι θα κάνει η επίσηµη πολιτεία;

Τίποτα δεν ήταν τα µνηµόνια, όπως άλλωστε το είχε πει και ο
κ. Γεωργιάδης ούτε θα του πάρει κανένας τη δόξα µπροστά σε
αυτό που επιχειρεί να κάνει για τον κόσµο της εργασίας σήµερα.

Πείτε µου, κύριε Γεωργιάδη, η αγορά εργασίας, αν τη νοµιµο-
ποιήσουµε στις δεκατρείς ώρες, θα ζητήσει µέσω της ασυδοσίας
κάποιων εργοδοτών και της εκµετάλλευσης που θέλει να κάνει
στους εργαζόµενους να φτάσει δεκαεπτά, δεκαοκτώ ώρες απα-
σχόλησης. Θα έρθουµε πάλι στη Βουλή να νοµιµοποιήσουµε µία
τέτοια κατάσταση; Πείτε µου! Πείτε στον ελληνικό λαό ποιος
είναι ο παιδευτικός ρόλος της πολιτείας, της Βουλής, ποιο πλαί-
σιο πρέπει να βάλουµε για να προστατεύσουµε τον εργαζόµενο.

Στην υπόλοιπη Ευρώπη συζητάνε το τριανταπεντάωρο µε πα-
ράλληλη αύξηση αποδοχών και ενώ µε χθεσινά στοιχεία της EU-
ROSTAT για το 2022, κύριοι συνάδελφοι, ο µέσος όρος
απασχόλησης των Ελλήνων είναι σαράντα µία ώρες την εβδο-
µάδα και στην υπόλοιπη Ευρώπη είναι τριάντα επτάµισι ώρες την
εβδοµάδα, εµείς ζητάµε αύξηση των ωρών απασχόλησης.

Χθες µας είπατε στην τελευταία Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέ-
σεων ότι θα ενισχύσετε το ΣΕΠΕ. Ποιο ΣΕΠΕ να ενισχύσετε; Αν
είχατε βούληση να ενισχύσετε το ΣΕΠΕ, θα το είχατε κάνει. Θα
το είχατε κάνει! Επιθυµία σας, πολιτική σας επιλογή είναι να µην
υπάρχουν ελεγκτικοί µηχανισµοί. Χωρίς το ΣΕΠΕ και κάθε πλαί-
σιο προστασίας των εργαζοµένων δεν υπάρχει καµµία δικλίδα
ασφαλείας και καµµία εγγύηση για την υγεία και την ασφάλεια
στην εργασία. Η παρούσα ρύθµιση δε δεν εξαιρεί ούτε τα επικίν-
δυνα και ανθυγιεινά επαγγέλµατα, που όπως ξέρουµε είναι τα
πρώτα στον κατάλογο των εργατικών ατυχηµάτων.

Καταργείται, επίσης, η πενθήµερη εργασία, αλλά και η κυρια-
κάτικη αργία. Οι εργοδότες σχεδόν σε όλα τα είδη των επιχειρή-
σεων µπορούν πια να ζητούν από τους εργαζόµενους να
δουλεύουν και την έκτη µέρα, ενώ για µεγάλους κλάδους της
βιοµηχανίας που απασχολούν αρκετό προσωπικό ανοίγει πια ο
δρόµος να βάζουν τους εργαζόµενους να δουλεύουν και την Κυ-
ριακή.

Εξόντωση των ήδη εργαζόµενων, περικοπή νέων θέσεων ερ-
γασίας και κέρδος για τις επιχειρήσεις. Αν αυτές δεν είναι χαρι-
στικές ρυθµίσεις, τότε τι είναι, κύριε Υπουργέ της Εργασίας; Αν
ήσασταν Υπουργός της Βιοµηχανίας, θα µπορούσα να δεχθώ ότι
θα φέρνατε ένα τέτοιο νοµοσχέδιο, ακόµη και από µία νεοφιλε-
λεύθερη Κυβέρνηση σαν τη δική σας, αλλά Υπουργός Εργασίας
και φέρνετε αυτές τις διατάξεις;

Το Υπουργείο εισάγει ακόµη µία περίοδο εξάµηνης µαθητείας,
χωρίς, όµως, δικαίωµα σε επίδοµα ανεργίας µετά το τέλος της
και χωρίς να δικαιούται ο εργαζόµενος καµµία αποζηµίωση από-
λυσης. Βγήκαµε από τα µνηµόνια, αλλάξτε πλέον αυτό! Βέβαια,
πάντα µας το λέγατε ότι ήσασταν θιασώτης των µνηµονίων. Τολ-
µήστε και αλλάξτε τουλάχιστο αυτό το ελάχιστο για τον εργαζό-
µενο! Γιατί κάθε εργοδότης θα µπορεί να προσλαµβάνει και να
απολύει κόσµο στο πλαίσιο της µαθητείας τάχα και της δοκιµής
χωρίς καµµία συνέπεια, κρατώντας οµήρους τους εργαζόµενους
και τους µισθούς χαµηλά.

Στο άρθρο 10, κύριοι συνάδελφοι, είναι οι συµβάσεις σχεδόν
µηδενικών ωρών. Ήταν µηδενικών ωρών, έκανε ένα τρικ ο κύριος
Υπουργός για να µας πει ότι δεν υπάρχουν συµβάσεις µηδενικών
ωρών και το µετέτρεψε σε κατά παραγγελία εργασία. Με λίγα
λόγια, θεσµοθετείται ο εργαζόµενους-λάστιχο και ο εργαζόµενος
που θα δουλεύει είκοσι τέσσερις ώρες, επτά ηµέρες και θα είναι
σε ετοιµότητα σε κάθε περίπτωση. Μηδενικές υπερωρίες, µισθοί
πείνας, ατοµικές συµβάσεις µε άθλιους όρους, καµµία αναφορά
σε ωράριο εργασίας και κατά παραγγελία εργασία που θα την
ορίζει ο εργοδότης µια µέρα πριν, υπάλληλοι δηλαδή που θα
είναι «standby» για το µεροκάµατο, πάντα στη διάθεση των ερ-
γοδοτών, στρατιές διαθέσιµων εργαζοµένων σαν γαλέρα, µε
ολοκληρωτική επισφάλεια, µε καταστρατήγηση του προσωπικού
και οικογενειακού χρόνου και κάθε άλλου δικαιώµατος.

Η αλλαγή του πλαισίου των Ιατρών Εργασίας είναι ένα άλλο
χατίρι που µπαίνει στο νοµοσχέδιο από την πίσω πόρτα. Διευρύ-
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νονται οι κατηγορίες ιατρικών ειδικοτήτων που µπορούν να
ασκούν καθήκοντα Ιατρού Εργασίας και επί της ουσίας επέρχε-
ται η υποβάθµιση της παροχής υπηρεσιών υγείας στις επιχειρή-
σεις. Είναι προφανές ότι εξυπηρετεί συγκεκριµένα συµφέροντα
και ευνοεί µια ολόκληρη βιοµηχανία εκµετάλλευσης ανειδίκευτου
και φθηνού εργατικού δυναµικού.

Σε µια χώρα που σύµφωνα µε τα στοιχεία της Οµοσπονδίας
Συλλόγων Εργαζοµένων στις Τεχνικές Επιχειρήσεις µέχρι στιγ-
µής το 2023 έχουµε ήδη εκατόν τριάντα πέντε νεκρούς και δια-
κόσιους είκοσι εννιά σοβαρά τραυµατίες πανελλαδικά, πώς
γίνεται να επιλέγεται να µειωθούν οι επιστηµονικές απαιτήσεις
των Ιατρών Εργασίας; Το άρθρο αυτό είναι σκανδαλώδες, επι-
κίνδυνο και φωτογραφικό και θα πρέπει να αποσυρθεί, όπως έχει
έρθει.

Και, τέλος, η ρύθµιση για την ποινικοποίηση της συνδικαλιστι-
κής δράσης, η οποία προβλέπει ποινή φυλάκισης και χρηµατικά
πρόστιµα για όσους εργαζόµενους απεργούς παρεµποδίζουν
τους απεργοσπάστες να µπουν για δουλειά. Έρχεται η Κυβέρ-
νηση να φιµώσει περαιτέρω τη συνδικαλιστική δράση. Είναι µια
διάταξη που κινείται στα όρια της συνταγµατικότητας σε σχέση
µε τη συνταγµατική ελευθερία, ξεκίνησε µε τον νόµο Χατζηδάκη
για τις απεργίες, έρχεται τώρα να ποινικοποιήσει περαιτέρω τη
συνδικαλιστική δράση, να φοβίσει τον κόσµο της εργασίας.

Αυτό, κύριε Γεωργιάδη, να πάτε να το αιτιολογήσετε στους αν-
θρώπους της εργασίας που διαδηλώνουν αυτή τη στιγµή έξω
από τη Βουλή και να είστε σίγουρος ότι δεν διαδηλώνουν µόνο
για το φιλοεργοδοτικό πρόσωπο της Κυβέρνησης, αλλά για όλες
τις πολιτικές σας που έχουν στοχοποιήσει τους εργαζόµενους
και έχουν γονατίσει την κοινωνία.

Κυρίες και κύριοι, θυµάµαι πέρυσι να διαβάζω ανάρτηση του
κ. Χατζηδάκη που έδινε συγχαρητήρια στον εαυτό του για την
καθιέρωση της τετραήµερης εργασίας. Αυτά στο «Twitter» και
στα προεκλογικά σποτ. Γιατί η αλήθεια είναι πως η Κυβέρνησή
σας είναι αυτή που φέρει φαρδιά-πλατιά τη σφραγίδα της στο
ξήλωµα που έχουν υποστεί ήδη τα εργασιακά δικαιώµατα και
στην κατάλυση κάθε αρχής του ελληνικού εργατικού δικαίου.

Με πρόσχηµα την ευρωπαϊκή οδηγία 2019/1152 φέρνετε αν-
τεργατικές και απάνθρωπες ρυθµίσεις για το σύνολο των εργα-
ζοµένων, ειδικά των νέων, αυτών που θέλουν να µείνουν στη
χώρα, να δουλέψουν, αλλά η Κυβέρνηση τούς εξασφαλίζει µόνο
συνθήκες γαλέρας και εκµετάλλευσης.

Σας ζητάµε να φέρετε την ευρωπαϊκή οδηγία σε ξεχωριστό νο-
µοσχέδιο, αυτούσια µεταφρασµένη, ώστε να καταλάβει όλος ο
ελληνικός λαός ότι έχετε παραποιήσει και το πνεύµα και το
γράµµα του Ευρωπαϊκού Δικαίου. Αυτό, άλλωστε, µας είπαν και
οι επιστήµονες που ήρθαν στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέ-
σεων και ο πρόεδρος της ΕΝΥΠΕΚΚ και όλοι όσοι ασχολούνται
µε το εργατικό δίκαιο στη χώρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε, παρακαλώ!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Βρήκατε την ευκαιρία να περάσετε
µέσα από την ευρωπαϊκή οδηγία ρυθµίσεις που αλλάζουν επί τα
χείρω το εργασιακό τοπίο και υποβαθµίζουν το επίπεδο ζωής και
εργασίας του συνόλου του εργατικού κόσµου.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Είστε µια Κυβέρνηση µειωµένης ευθύνης που κρύβεται από τα

δύσκολα, που παραποιεί την αλήθεια, που γέµισε ανασφάλεια
και φόβο τη χώρα και µε αυτό το συναίσθηµα επανεκλεγήκατε
και σήµερα µε το 41% νοµίζετε ότι έχετε πάρει λευκή επιταγή
από τον κόσµο που υποφέρει, που έχει προβλήµατα. Παίζετε µε
τους θεσµούς, καταργείτε τους ελεγκτικούς µηχανισµούς, θεω-
ρείτε τσιφλίκι σας τα δηµόσια ταµεία και πιστεύετε ότι ο εργα-
ζόµενος πρέπει να είναι κάτι ανάµεσα σε δουλοπάροικο και
είλωτα. Είστε µια Κυβέρνηση επικίνδυνη.

Μόνη λύση για εµάς είναι να αποσυρθεί έστω και τώρα αυτό
το νοµοσχέδιο-κόλαφος για τους εργαζόµενους της χώρας και
εσείς να λογοδοτήσετε για τις επιλογές σας, για την κρυφή
ατζέντα που εφαρµόζετε, για πράγµατα που δεν είχατε ανακοι-
νώσει προεκλογικά στον ελληνικό λαό και που άλλα περίµενε η
ελληνική κοινωνία και λύσεις και µία ανάσα για να ζήσει σε αυτή
την κατάσταση που έχετε διαµορφώσει στην οικονοµία, µε τη

φτώχεια, µε την ανεργία να παραµένει ακόµη σε υψηλά επίπεδα,
µε τον πληθωρισµό σε πολύ υψηλότερα, ακόµη κυρίως σε κατη-
γορίες όπου εσείς επιλέγετε να βγάζουν κέρδη εις βάρος της ελ-
ληνικής κοινωνίας και δεν έχετε ούτε µέχρι και σήµερα
πραγµατικά το φιλότιµο να ελέγξετε αυτή την αγορά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε, ολοκληρώστε!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Ακούσαµε χθες τον Υπουργό να λέει
κάτι για ταµπελάκια, κάτι για ελέγχους στα σουπερµάρκετ.

Κοροϊδεύετε τον ελληνικό λαό, είναι ντροπή! Αλλάξτε ρότα. Η
ελληνική κοινωνία έχει πολλά προβλήµατα, υποφέρει. Εµείς θα
είµαστε εδώ, για να σταθούµε δίπλα σε αυτόν τον κόσµο που
εσείς τον φτωχοποιήσατε και δεν βλέπει διέξοδο από τις δικές
σας πολιτικές και εσείς στέκεστε µε αλαζονεία πίσω από το 41%.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ να κλεί-

σει ο κατάλογος των οµιλητών.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλ-

λαγής κ. Ανδρέας Πουλάς για δεκαπέντε λεπτά. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκινώντας την

οµιλία µου, επιτρέψτε µου να εκφράσω τα συλλυπητήριά µου
στις οικογένειες των πέντε µελών της ειρηνευτικής αποστολής
της χώρας µας στη Λιβύη, τα οποία έχασαν τη ζωή τους. Οι σκέ-
ψεις µας είναι κοντά τους και η ευχή όλων, είναι να µην υπάρξει
νέα απώλεια για τις Ένοπλες Δυνάµεις.

Η χώρα το τελευταίο διάστηµα βιώνει πολύ δύσκολες στιγµές.
Η Θεσσαλία βάφτηκε στα θολά νερά της έλλειψης σχεδίου, της
ατιµωρησίας, της ανευθυνότητας και των κούφιων δικαιολογητι-
κών, µέχρι την επόµενη βιβλική καταστροφή από την κακοκαιρία.
Σε λίγο δε, θα µπει ο χειµώνας και ήδη η αισχροκέρδεια που επί
των ηµερών σας κάνει πάρτι, µας δείχνει τα δόντια της. Η βενζίνη
ξεπέρασε τα 2 ευρώ, ενώ ακόµα και στις λαϊκές αγορές οι τιµές
έχουν εκτοξευθεί. 

Ο κρατικός µηχανισµός µοιάζει ακυβέρνητο καράβι, καθώς
επικρατεί το ανεύθυνο των υπευθύνων και το δόγµα της ατοµικής
ευθύνης, ακόµη και για τους πληττόµενους συµπολίτες που έχα-
σαν περιουσίες και έµειναν κυριολεκτικά στον δρόµο. Έτσι στην
κοινωνία εµπεδώνεται ολοένα και περισσότερο ότι το επιτελικό
σας κράτος αδυνατεί να πράξει τα αυτονόητα, ότι δεν έχει άλλο
σχέδιο για τη χώρα πλην της απόλυτης φιλελευθεροποίησης της
οικονοµίας και της υποβάθµισης του δηµόσιου τοµέα. 

Τώρα έρχεται η ώρα των εργασιακών σχέσεων να επιβάλετε
τη νεοφιλελεύθερη φιλοσοφία σας απορρυθµίζοντας το τοπίο
και καταργώντας θεµελιώδη εργασιακά δικαιώµατα και επιβάλ-
λοντας συνθήκες εργασιακής γαλέρας και βάναυσης εργοδοτι-
κής εκµετάλλευσης. 

Φέρνετε, λοιπόν, προς ψήφιση ένα νοµοσχέδιο το οποίο είναι
απόλυτα αναντίστοιχο µε τον τίτλο. Επικαλείστε την ενσωµάτωση
της οδηγίας 2019/1152 για διαφανείς και προβλέψιµους όρους
εργασίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, στην πραγµατικότητα εισά-
γετε ακόµη µεγαλύτερη ευελιξία στην εργασιακή αγορά, χωρίς
δικλίδες ασφαλείας για την προστασία των εργαζοµένων και
χωρίς νοµοθετικό φραγµό για τους εργοδότες. 

Στην αρµόδια επιτροπή της Βουλής επικαλεστήκατε την
ανάγκη για επιστροφή στον ρεαλισµό ενώ ακούσαµε εξοργιστι-
κούς ισχυρισµούς, όπως ότι δήθεν µεριµνάτε για τη µείωση της
αδήλωτης εργασίας, δίνοντας τη δυνατότητα σε εργαζόµενους
που επιθυµούν να ενισχύσουν το εισόδηµά τους και σε δεύτερο
εργοδότη. 

Εµείς ως ΠΑΣΟΚ θα σας προτείναµε αντί της µισθολογικής
εξόντωσης των εργαζοµένων από εργοδότη σε εργοδότη, να µε-
ριµνήσετε για καλύτερους µισθούς, ώστε να µη χρειάζεται να κά-
νουν δύο δουλειές για να τα βγάλουν πέρα εν έτει 2023 στην
Ελλάδα. 

Εάν δε, επιδιώκετε επιστροφή στον ρεαλισµό, γιατί δεν λαµ-
βάνετε τα παραδείγµατα από τις προηγµένες χώρες της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, όπως η Γαλλία που στρέφονται όλο και
περισσότερο στην τετραήµερη εργασία χωρίς µείωση των απο-
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δοχών; Στη χώρα µας η Κυβέρνηση Μητσοτάκη αγνοεί επιδει-
κτικά τις ευρωπαϊκές εξελίξεις που δεν υποστηρίζουν ιδεολογικά
το νεοφιλελεύθερο οικοδόµηµά της. Οµοίως, δεν λαµβάνει υπ’
όψιν της τα στατιστικά δεδοµένα και τους αριθµούς που τόσο
λατρεύει όταν δεν την βολεύει, όπως ότι οι εργαζόµενοι στη
χώρα µας είναι από τους πιο χαµηλά αµειβόµενους στην Ευρω-
παϊκή Ένωση, ότι στον τουρισµό η έλλειψη εργατικού δυναµικού
φτάνει το 25%, στον αγροτικό τοµέα το 30% και στην εστίαση το
40%. 

Αντί, λοιπόν, µιας εθνικής µακροπρόθεσµης στρατηγικής για
την ενίσχυση της απασχόλησης που συνδέεται άµεσα και µε το
οξυµµένο δηµογραφικό µας πρόβληµα, έρχεστε να υιοθετήσετε
συνταγές περασµένων δεκαετιών και παρωχηµένης λογικής που
υπονοµεύουν την παραγωγικότητα των εργαζοµένων του ιδιωτι-
κού τοµέα. 

Βεβαίως, η νέα ηγεσία του Υπουργείου Εργασίας δεν νοµοθε-
τεί στο κενό. Αντιθέτως, ακολουθεί πιστά την πολιτική λογική των
νοµοθετικών παρεµβάσεων της προηγούµενης τετραετίας. 

Παραθέτουµε ορισµένα από τα νοµοθετήµατα της Νέας Δη-
µοκρατίας µε τα οποία έστρωσε τον δρόµο στην εργασιακή ζούγ-
κλα που µε το παρόν σχέδιο νόµου θεµελιώνεται. 

Πρώτον, την αποδυνάµωση των κλαδικών συµβάσεων µε τη
δηµιουργία δραστικών περιορισµών για την κήρυξη τους ως υπο-
χρεωτικών και την καθολική εφαρµογή τους.

Δεύτερον, την κατάργηση του δικαιώµατος επαναπρόσληψης
εργαζοµένου, ακόµα και αν η απόλυση του κριθεί παράνοµη από
τα δικαστήρια. 

Τρίτον, την κατάργηση της υποχρέωσης σύναψης συλλογικής
σύµβασης για την αλλαγή ηµερήσιου χρόνου εργασίας και την
αντικατάστασή της µε ατοµική σύµβαση, όπου ο εργαζόµενος
είναι το αδύνατο µέρος. 

Τέταρτον, τη συνειδητή αποδυνάµωση του Σώµατος Επιθεω-
ρητών Εργασίας µε την αποµάκρυνσή τους από το Υπουργείο
Εργασίας. 

Και, πέµπτον, τον δραστικό περιορισµό των συνδικαλιστικών
ελευθεριών.

Τα στοιχεία είναι αµείλικτα ως προς την εργασιακή ανασφά-
λεια και αβεβαιότητα που έχει δηµιουργηθεί επί κυβερνήσεων
σας. Η Ελλάδα είναι αρνητική πρωταθλήτρια στην Ευρωπαϊκή
Ένωση µε µέσο όρο εβδοµαδιαίας απασχόλησης τις 39,7 ώρες
όταν ο ευρωπαϊκός µέσος όρος είναι στους 36,4. Το 55% των θέ-
σεων εργασίας που δηµιουργούνται αφορούν πια θέσεις µερικής
ή εκ περιτροπής απασχόλησης που αµείβονται µε πενιχρούς µι-
σθούς. Το ποσοστό κάλυψης των εργαζοµένων µε συλλογικές
συµβάσεις είναι από τα χαµηλότερα στην Ευρώπη. Σύµφωνα µε
τον ΟΟΣΑ η αγοραστική δύναµη των εργαζοµένων µειώθηκε
κατά 7,4 το 2022, ενώ σύµφωνα µε την EUROSTAT η χώρα µας
είναι τρίτη από το τέλος στην αγοραστική δύναµη των νοικοκυ-
ριών. Η Ελλάδα είναι στη χειρότερη θέση µεταξύ των χωρών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης ως προς την ποιότητα του χρόνου εργα-
σίας και την ισορροπία µεταξύ επαγγελµατικής και οικογενειακής
ζωής. Το 30% των εργαζοµένων δουλεύει µε µερική απασχόληση
και µε µισθούς της τάξεως των 400 - 500 ευρώ τον µήνα. Οι συ-
νέπειες της απουσίας πολιτικών και ελέγχων στον τοµέα της
υγείας και ασφάλειας της εργασίας είναι τραγικές. Το 2022 χά-
θηκαν εκατόν τέσσερις εργαζόµενοι, ενώ στο πρώτο εξάµηνο
του 2023 έχουµε ογδόντα έξι απώλειες και µέχρι σήµερα έχουν
φτάσει τους εκατόν τριάντα πέντε και τους διακόσιους είκοσι
εννιά οι σοβαρά τραυµατίες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η επίκληση της ανάγκης ενσω-
µάτωσης στην ελληνική έννοµη τάξη της ευρωπαϊκής οδηγίας,
αν µη τι άλλο, είναι παραπλανητική. Η οδηγία στοχεύει στην προ-
στασία των εργαζοµένων µε ιδιαίτερα ελαστικές µορφές απα-
σχόλησης -όπου υπάρχουν!- όχι στην άµεση εφαρµογή τους,
όπως επιχειρεί η Νέα Δηµοκρατία µε τον τρόπο που µεταφέρει
στο Εθνικό Δίκαιο τις διατάξεις της. Τι ακριβώς νοµοθετεί η Νέα
Δηµοκρατία; Τις κατά παραγγελία συµβάσεις µε τις οποίες ο ερ-
γαζόµενος θα είναι δέσµιος του εργοδότη, χωρίς προγραµµατι-
σµό της προσωπικής του ζωής, µε πλήρη ανασφάλεια και
φυσικά, µε πολύ χαµηλές αµοιβές. Τη διαφηµιζόµενη πολλαπλή
απασχόληση µε την οποία δίνεται η δυνατότητα στον εργαζό-

µενο να απασχολείται και σε δεύτερο και σε τρίτο, µε συνολικό
όριο απασχόλησης δεκατριών ωρών ηµερησίως. Τη νοµιµοποί-
ηση της µέχρι σήµερα παράνοµης εξαήµερης εργασίας στις επι-
χειρήσεις εικοσιτετράωρης λειτουργίας µε βάρδιες σε όλους
τους κλάδους της οικονοµίας. Τη δυνατότητα εφαρµογής συστή-
µατος ευέλικτης διευθέτησης του χρόνου εργασίας σε ετήσια ή
εξαµηνιαία βάση µε ατοµική σύµβαση εργασίας χωρίς καν να
προηγείται αίτηµα εργαζοµένου, όπως στην περίπτωση της τε-
τραήµερης εβδοµάδας εργασίας του νόµου Χατζηδάκη. Τον πε-
ραιτέρω περιορισµό για δεύτερη φορά µετά τον νόµο Χατζηδάκη
της άσκησης του συνταγµατικού δικαιώµατος της απεργίας. Τη
δυσχέρεια ως προς την ικανότητα ελέγχου από την Επιθεώρηση
Εργασίας µε πολύ µεγάλο κίνδυνο την καταστρατήγηση των χρο-
νικών ορίων εργασίας των εργαζοµένων. 

Τη µείωση της δοκιµαστικής περιόδου σε έξι από δώδεκα
µήνες, αλλά και τη διατήρηση του δωδεκάµηνου διαστήµατος
χωρίς αποζηµίωση σε περίπτωση απόλυσης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε µια επιθετική ρητορική η ηγε-
σία του Υπουργείου διαστρεβλώνει τις πραγµατικές επιπτώσεις
του νοµοθετήµατός της, βαφτίζοντας το κρέας ψάρι. Από την πε-
ρασµένη Παρασκευή, που το νοµοσχέδιο εισήχθη στην αρµόδια
επιτροπή, θέτουµε καίρια ερωτήµατα, που παραµένουν δίχως
απάντηση: Με ποιον τρόπο θα διασφαλιστεί η µη παραβίαση της
εντεκάωρης υποχρεωτικής ανάπαυσης; Στις δεκατρείς ώρες
απασχόλησης έχουν υπολογιστεί τα διαλείµµατα και οι αναγκαίοι
χρόνοι µετακίνησης από και προς την εργασία; 

Ποιος θα κάνει τους ελέγχους; Επειδή ως Κυβέρνηση είστε
λάτρεις των αριθµών και των αξιολογήσεων, για πείτε µας πόσοι
έλεγχοι για την τήρηση της εντεκάωρης ηµερήσιας ανάπαυσης
έγιναν το 2022; Πόσοι έλεγχοι για την τήρηση των σαράντα οκτώ
ωρών εβδοµαδιαίας απασχόλησης κατά µέσο όρο ανά περίοδο
τεσσάρων µηνών έγιναν κατά το έτος 2022; Πόσο µειώθηκε η
αδήλωτη ή υποδηλωµένη εργασία το 2022; Ή µήπως αυτές αυ-
ξήθηκαν; 

Πώς θα διασφαλιστεί στην περίπτωση της πολλαπλής απασχό-
λησης η αποτροπή της απασχόλησης του ίδιου του εργαζόµενου
σε συνδεδεµένες επιχειρήσεις, δηλαδή στον ίδιο εργοδότη; 

Γιατί δεν προβλέπετε ασφαλιστικές δικλίδες που να απαγο-
ρεύουν ή να περιορίζουν τη δεύτερη ή τρίτη απασχόληση σε επι-
κίνδυνες, βαριές για την ασφάλεια και την υγεία των εργαζο-
µένων δουλειές; 

Έχει προηγηθεί κάποια µελέτη των επιπτώσεων της πολλα-
πλής απασχόλησης στην ορθή υλοποίηση των πολιτικών απασχό-
λησης, στην ανεργία, στο σύνδροµο burnout των εργαζοµένων,
στα εργατικά ατυχήµατα; 

Τελικά η Επιθεώρηση Εργασίας είναι ανεξάρτητη αρχή ή όχι;
Διότι από τη θεσµοθέτηση του άρθρου 24 προκύπτει ότι η Κυ-
βέρνηση εντέλλεται τους δηµόσιους λειτουργούς τής δήθεν ανε-
ξάρτητης αρχής να εφαρµόζουν τις εγκυκλίους άλλης κρατικής
αρχής του Υπουργείου Εργασίας και του ΕΦΚΑ -προσέξτε, όχι
τους νόµους, τις εγκυκλίους. Συνιστά αυτό ανεξάρτητη λειτουρ-
γία ανεξάρτητης αρχής; 

Πώς θα αποτρέψετε τις καταχρηστικές πρακτικές εις βάρος
εργαζοµένων µε συµβάσεις κατά παραγγελία, που τίθενται σε
εργασιακή ετοιµότητα για όποτε και όσο χρειάζεται η επιχείρηση
και στερούνται σειράς δικαιωµάτων που συνεπάγονται οι σταθε-
ρές εργασιακές σχέσεις; Οι συµβάσεις αυτές να συνάπτονται
αποκλειστικά για την κάλυψη έκτακτων αναγκών, ώστε να µην
υπονοµεύονται οι µόνιµες θέσεις εργασίας. 

Διατυπώθηκαν συγκεκριµένες προτάσεις, και αναφέρω ενδει-
κτικά: Οι συµβάσεις αυτές να µην υπερβαίνουν το 10% των απα-
σχολούµενων της επιχείρησης. Να καθοριστεί στον νόµο
ανώτατη χρονική διάρκεια της περιόδου αναφοράς το δεκαπεν-
θήµερο. Ο εύλογος χρόνος προειδοποίησης να οριστεί τουλάχι-
στον σε δύο µε τρεις µέρες. Να καθοριστεί στον νόµο ότι η
εργασία των εργαζοµένων θα παρέχεται συνεχόµενα την ίδια
ηµέρα.

Γιατί αγνοείτε ότι η ΓΣΕΕ έχει από το 2014 προσφύγει κατά
της δωδεκάµηνης δοκιµαστικής περιόδου, µαζί µε την κατάρ-
γηση της αποζηµίωσης απόλυσης για παραβίαση του Ευρωπαϊ-
κού Κοινωνικού Χάρτη, πράγµα που µε απόφαση του αρµόδιου
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ελεγκτικού οργάνου του Συµβουλίου της Ευρώπης το 2017 έχει
κριθεί παράνοµο; 

Γιατί νοµοθετείτε τις συµβάσεις κατά παραγγελία, ενώ ουσια-
στικά σήµερα προβλέπεται ήδη η ετοιµότητα εργασίας; Με
αµοιβή προφανώς και όποιος θέλει να απασχοληθεί περιστα-
σιακά µπορεί να το πράξει µε σύµβαση εργασίας ακόµα και µιας
ηµέρας. Από επιστηµονικές µελέτες προκύπτει ότι η απασχό-
ληση µε τέτοιου είδους συµβάσεις, πέραν της εργασιακής επι-
σφάλειας και χαµηλών και µη σταθερών εισοδηµάτων, επηρεάζει
αρνητικά και την ψυχική υγεία των εργαζοµένων. 

Γιατί αρνείστε να απαντήσετε είναι ποια είναι τα αποτελέσµατα
του προγράµµατος «REBRAIN GREECE» τέσσερα χρόνια µετά
τις τυµπανοκρουσίες του Δεκεµβρίου του 2019 και το επιχείρηµα
της Κυβέρνησης να ανακόψει τη ροή νέων και ταλαντούχων επι-
στηµόνων στο εξωτερικό αλλά και να δηµιουργήσει ένα περιβάλ-
λον επιστροφής όσων έχουν φύγει από την Ελλάδα; 

Κυρίες και κύριοι της Συµπολίτευσης, το νοµοθέτηµα της Κυ-
βέρνησής σας επιχειρεί να ενσταλάξει στις συνειδήσεις των πο-
λιτών εργαζοµένων ότι το οκτάωρο είναι παρωχηµένο και
ξεπερασµένο και ότι φταίνε εκείνοι που δεν τα βγάζουν πέρα και
όχι οι πολιτικές σας. Η αλήθεια, την οποία ζει όλη η εργατική
τάξη της χώρας, δεν βολεύει το αφήγηµά σας. Οι µισθοί τελει-
ώνουν στο µέσο του µήνα λόγω της ακρίβειας και της αισχρο-
κέρδειας που υπάρχει παντού. Η επιθεώρηση εργασίας
υποστελεχωµένη υπολειτουργεί και δυσλειτουργεί. Η ποιότητα
ζωής των εργαζοµένων, αντί να βελτιωθεί, δυστυχώς χειροτε-
ρεύει µε δική σας ευθύνη. 

Συνεπώς µην περιµένετε την ψήφο µας στο παρόν νοµοθετικό
σας πόνηµα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο συνάδελφο και για την τήρηση του χρόνου.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από το Κοµµουνιστικό

Κόµµα Ελλάδας κ. Χρήστος Κατσώτης.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Χαιρετίζουµε τους εργαζόµενους που σήµερα σε όλη την Ελ-

λάδα δίνουν µαχητική, απεργιακή, αγωνιστική απάντηση στο νο-
µοσχέδιο που περνάει αλυσίδες στη ζωή τους. Φέρνουν στο
προσκήνιο την κάλυψη των σύγχρονων αναγκών τους, µε στα-
θερή και µόνιµη εργασία, µε συλλογικές συµβάσεις, που να προ-
βλέπουν αυξήσεις στους µισθούς και στα µεροκάµατα,
σύγχρονα δικαιώµατα για να µειωθεί ο εργάσιµος χρόνος µε
επτάωρο, πενθήµερο, τριανταπεντάωρο. 

Απαντούν στην κοροϊδία της Κυβέρνησης για τις τριετίες. Διεκ-
δικούν πραγµατική επαναφορά. 

Διεκδικούν κατάργηση των συµβάσεων οµηρίας, προστασία
και διεύρυνση των συνδικαλιστικών δικαιωµάτων και ελευθεριών
των εργαζοµένων, προστασία του λαϊκού εισοδήµατος από τα
χαράτσια και την ακρίβεια, προστασία της κατοικίας του λαού
από τους πλειστηριασµούς. 

Στηρίζουν τα αιτήµατα των πληµµυροπαθών και πυρόπληκτων
για 100% αποζηµίωση. Θα σας στοιχειώνει το σύνθηµα «Πνίξατε
τον κάµπο, θα σας πνίξει η οργή µας». 

Παρά τα µεγάλα λόγια της Κυβέρνησης και του Υπουργείου
Εργασίας για να χτυπήσετε την επιτυχία της απεργίας, εκτός από
την αξιοποίηση της ηγετικής οµάδας της ΓΣΕΕ, που τη συγκρο-
τούν η ΠΑΣΚΕ και η ΔΑΚΕ, που λειτούργησε ως κλακαδόρος της
αντιλαϊκής κυβερνητικής πολιτικής, ενεργοποιήσατε την «ανε-
ξάρτητη» δικαιοσύνη, που βγάζει το 99% των απεργιών παράνο-
µες και καταχρηστικές. Και αυτό, ακριβώς επειδή γνωρίζετε τη
δύναµη του οργανωµένου λαού, τρέµετε τη µαζικοποίηση των
συνδικάτων και των ταξικών αγώνων, την πάλη ενάντια στην κα-
πιταλιστική βαρβαρότητα, στο σάπιο σύστηµα που στηρίζετε. 

Συζητάµε ένα ακόµα ολέθριο νοµοσχέδιο για την εργατική
τάξη. Στόχος του δεν είναι άλλος από τη διαµόρφωση καλύτερων
όρων για την καπιταλιστική ανάπτυξη, την εξασφάλιση µεγαλύ-
τερου κέρδους των επιχειρηµατικών οµίλων. Αυτή η στρατηγική
της αστικής τάξης, της Ευρωπαϊκής Ένωσης, των κυβερνήσεων
και των κοµµάτων της, των περιφερειακών και δηµοτικών αρχών

αντιµετωπίζει ως µη επιλέξιµα τα αντιπληµµυρικά, αντιπυρικά
έργα, την αντισεισµική θωράκιση, γιατί δεν φέρνουν κέρδος για
το κεφάλαιο, και πνίγει, καίει και δολοφονεί τον λαό, καταστρέφει
το βιος του, απογειώνει την εκµετάλλευση των εργαζοµένων, λη-
στεύει µε τους φόρους τα λαϊκά στρώµατα. 

Στη στρατηγική αυτή εντάσσεται και ο στόχος του κεφαλαίου
της επενδυτικής βαθµίδας, που περνά πάνω από την ίδια την ποι-
ότητα ζωής του λαού µας. Αυτόν τον στόχο επικαλέστηκε ο Πρω-
θυπουργός στη Διεθνή Έκθεση και εξήγγειλε τα µέτρα-ψίχουλα,
που δεν καλύπτουν τις τεράστιες απώλειες σε σπίτια, ζώα, αγρο-
τική παραγωγή, την ίδια τη ζωή του λαού και ιδιαίτερα της Θεσ-
σαλίας. 

Αυτήν επικαλέστηκε για τη νέα επίθεση στα λαϊκά στρώµατα,
µε νέα χαράτσια όπως ασφάλιση σπιτιών, χωραφιών, παραγω-
γής, νέα πεδία κερδοφορίας του κεφαλαίου. 

Αυτήν και για την παραπέρα αύξηση της φοροαφαίµαξης των
αυτοαπασχολούµενων, για να µη διασαλευτεί ο στόχος των µε-
γάλων επιχειρηµατικών οµίλων και οι επιπλέον φοροαπαλλαγές
και οι κάθε είδους χρηµατοδοτήσεις που απαιτούν. Για να περιο-
ρίσει αντιδράσεις, να δηµιουργήσει κλίµα αναµονής, να παρεµ-
ποδίσει τη συµµετοχή στις διεκδικήσεις πέταξε ως πυροτέχνηµα
το δήθεν πιο γρήγορο ξεπάγωµα των τριετιών.

Με την τροπολογία που κατατέθηκε αποκαλύφθηκε η απάτη,
η κοροϊδία. Ναι, είναι απάτη, γιατί δεν πρόκειται για ξεπάγωµα
αλλά για µονιµοποίηση του µηχανισµού µε τον οποίο θα αναστέλ-
λονται οι τριετίες αν το ποσοστό της ανεργίας είναι πάνω από το
10% και επίσης αν η Κυβέρνηση θεωρήσει ότι απειλείται η στα-
θερότητα της οικονοµίας. Δεν έχει αναδροµική ισχύ, που σηµαί-
νει κλοπή δώδεκα χρόνων προϋπηρεσίας για τα οποία δεν θα
υπάρχει καµµία προσαύξηση στον µισθό των εργαζοµένων.

Σύµφωνα µε τις ρυθµίσεις αφορά τον κατώτερο µισθό και όσοι
έχουν παραπάνω τυχόν προσαύξηση λόγω τριετίας, θα συµψη-
φίζεται. Τριετία σηµαίνει εννιακόσιες ηµέρες ασφάλισης. Αλήθεια
µε τη γενίκευση της ευελιξίας, πόσα χρόνια απαιτούνται για να
συµπληρωθούν εννιακόσιες µέρες ασφάλισης; Παίρνοντας υπ’
όψιν τα στοιχεία του ΕΦΚΑ για τον µέσο όρο ασφάλισης των ερ-
γαζοµένων που σε κάποιους κλάδους είναι δεκαπέντε ηµέρες τον
µήνα, ο χρόνος είναι σχεδόν διπλάσιος. 

Η τροπολογία που κατέθεσε το ΚΚΕ για την επαναφορά των
τριετιών, είναι αυτή που διεκδικούν σήµερα οι εργαζόµενοι και
σας καλούµε όλους να πάρετε θέση πάνω στην τροπολογία
αυτή. 

Αυτή τη στρατηγική υπηρετεί και η ενσωµάτωση οδηγιών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης των µονοπωλίων, οι δήθεν καλές πρακτι-
κές. Με αυτές όλες οι κυβερνήσεις του κεφαλαίου της Νέας Δη-
µοκρατίας, του ΣΥΡΙΖΑ, του ΠΑΣΟΚ ανέτρεψαν και συνεχίζουν
να ανατρέπουν εργασιακά και ασφαλιστικά δικαιώµατα. Προώθη-
σαν τις ιδιωτικοποιήσεις σε ενέργεια, νερό, µεταφορές, υγεία,
παιδεία, πρόνοια. Παραδόθηκαν δηµόσιες εκτάσεις, παραλίες
στο κεφάλαιο. Αυτές οι πρακτικές όντως είναι καλές για τους µε-
γάλους οµίλους, αλλά κακές και εχθρικές για τους εργαζόµενους
και το λαό. Εξάλλου αυτό έχει επιβεβαιωθεί στην πράξη, όση
χρυσόσκονη και αν ρίχνετε.

Το νοµοσχέδιο νοµιµοποιεί τους πιο σκληρούς όρους εκµετάλ-
λευσης των εργαζοµένων, αυτούς που κατάργησε ο αγώνας των
εργατών από το 1886 και µετά. Νοµιµοποιεί την πολυσχιδή ερ-
γοδοτική ασυδοσία και παραβατικότητα, ειδικά αυτή που αφορά
το χρόνο εργασίας. Οι ρυθµίσεις επιφέρουν καίριο πλήγµα στον
σταθερό ηµερήσιο χρόνο εργασίας, το οκτάωρο, τον πυρήνα των
δικαιωµάτων και της ζωής της εργατικής λαϊκής οικογένειας. Θε-
σµοθετεί την πολλαπλή απασχόληση, τις συµβάσεις µηδενικών
ωρών, τις συµβάσεις κατά παραγγελία, την κατάργηση του πεν-
θηµέρου, του διαλείµµατος στη δουλειά, την αυτοδίκαιη από-
λυση για µη επιτυχή εξάµηνη δοκιµασία, αυξάνοντας την
επισφάλεια, την αβεβαιότητα των εργαζοµένων συνολικά.

Από τις δεκάδες µορφές ευέλικτης απασχόλησης που νοµο-
θετήθηκαν, το αποτέλεσµα είναι δύο στις τρεις προσλήψεις να
είναι ευέλικτες και πάνω από επτά χιλιάδες απολύσεις εργαζο-
µένων καθηµερινά. Πού θέλετε να τα πάτε; Που θέλετε; Νοµο-
θετεί το δικαίωµα των εργοδοτών να εξοντώνουν τους
εργαζόµενους µε δουλειά δεκατρείς ώρες την ηµέρα, εβδοµήντα
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οκτώ ώρες την εβδοµάδα, χωρίς διάλειµµα υπονοµεύοντας µια
σειρά από δικαιώµατα όπως άδειες, επιδόµατα, άδειες ασθε-
νείας, δώρα, αποζηµιώσεις απόλυσης και άλλα. 

Με την πολιτική όλων σας τσακίσατε µισθούς και µεροκάµατα,
τις συλλογικές συµβάσεις, τη µόνιµη και σταθερή δουλειά, την
ακρίβεια που τσακίζει, που έχει βεβαίως ως αποτέλεσµα ο µέσος
µισθός των 800 ευρώ να τελειώνει το πρώτο δεκαήµερο του
µήνα. Αρκετοί επιδιώκουν δεύτερη απασχόληση για να αντιµε-
τωπίσουν τα τεράστια αδιέξοδα που δηµιουργεί η πολιτική σας. 

Η Κυβέρνηση ισχυρίζεται ότι αυτό που γίνεται άτυπα, το νοµι-
µοποιεί, δηλαδή νοµιµοποιεί την πολλαπλή απασχόληση, τις δε-
κατρείς ώρες, και ισχυρίζεται βέβαια ότι αυξάνεται δήθεν η
διαπραγµατευτική ικανότητα του εργαζόµενου γιατί θα έχει δύο
εργοδότες, που ο ένας θα προσπαθεί να κερδίσει τον εργαζό-
µενο από τον άλλον. Αν είναι τρεις, θα είναι καλύτερα δηλαδή;
Είναι επιχειρήµατα που γελά και το παρδαλό κατσίκι, όπως λέει
ο λαός µας.

Προβάλλουν ως οπισθοδροµικό τον σταθερό ηµερήσιο χρόνο,
το οκτάωρο, το να ζει ο εργαζόµενος και η οικογένειά του από
µια δουλειά. Πρόοδος στον 21ο αιώνα είναι το δεκατρίωρο την
ηµέρα, εκατόν πενήντα χρόνια περίπου µετά την καθιέρωση του
οκτάωρου; Αυτό είναι το σύστηµα, βάρβαρο απάνθρωπο. Αλή-
θεια είναι πρόοδος ο εργαζόµενος να δίνει πέντε επιπλέον ώρες
από τη ζωή του, από την ξεκούραση του, από την ψυχαγωγία
του, από την ενασχόληση του µε την οικογένειά του; Είναι συναι-
νετική και µε ελεύθερη βούληση η επιλογή δκακατρίωρης εργα-
σίας από τον εργαζόµενο, όταν αρχίζουν να λείπουν, να
απουσιάζουν τα βασικά αγαθά, όταν δεν καλύπτονται οι βασικές
ανάγκες, όταν ο µισθός που µπαίνει σε κάθε λαϊκό σπίτι υπολεί-
πεται των εξόδων; Αυτό κύριοι δεν λέγεται ελευθερία. Λέγεται
εξαναγκασµός.

Θεσµοθετείτε την εξαήµερη εργασία ως ένα ακόµα δωράκι
της Κυβέρνησης στους βιοµηχάνους, που αντί να κάνουν προσ-
λήψεις ανέργων ξεζουµίζουν τους εργαζόµενους µέχρι τελικής
πτώσεως, για µια προσαύξηση που είναι 5 έως 10 ευρώ την εβδο-
µάδα. Αυτή η πρακτική οδήγησε να αφήσει την τελευταία του
πνοή πάνω στη µηχανή εργαζόµενος στην «ΕΒΓΑ» πρόσφατα
ύστερα από συνεχόµενες δεκαπέντε ηµέρες δουλειάς µε δώδεκα
ώρες την ηµέρα. Καταρρίπτεται βέβαια και το επιχείρηµα της Κυ-
βέρνησης εδώ µε το παράδειγµα της ΕΒΓΑ, ότι δεν βρίσκουν
εξειδικευµένο προσωπικό. Μετά τις κινητοποιήσεις των εργαζο-
µένων για προσλήψεις βρήκε αµέσως η επιχείρηση την άλλη
µέρα προσωπικό, αφού βέβαια τους πλήρωσε καλύτερα από τον
εργαζόµενο που πέθανε.

Προβάλλετε τα άρθρα του νοµοσχεδίου ως θετικά. Ναι είναι
θετικά για τους εργοδότες, γιατί θα µπορούν αυτοδίκαια, όπως
αναφέρεται για παράδειγµα στο άρθρο 4, να απολύεται ο εργα-
ζόµενος χωρίς κανένα εµπόδιο µε το επιχείρηµα ότι η δοκιµα-
στική περίοδος δεν είναι επιτυχής, την οποία βέβαια αυτή την
επιτυχία ή όχι την κρίνει αποκλειστικά ο εργοδότης. Η ρύθµιση
γίνεται για να µπορούν να ξεφορτωθούν εργαζόµενους µε κά-
ποια προστασία που ακόµα έχει αποµείνει όπως οι εγκυµονού-
σες, νέες µητέρες, συνδικαλιστές. 

Θα αξιοποιηθεί βέβαια και σε τουριστικές εποχιακές επιχειρή-
σεις, για να ξεµπερδεύουµε µε το δικαίωµα της επαναπρόσλη-
ψης των εργαζοµένων µε ό,τι σηµαίνει για τα ελάχιστα
δικαιώµατα που απορρέουν από αυτή την ειδική εργασιακή
σχέση. Η αυτοδίκαιη απόλυση σηµαίνει ότι και αν υπάρχουν οι
προϋποθέσεις των ηµερών ασφάλισης, δεν θα δικαιούται επί-
δοµα ανεργίας, γιατί δεν θα καταχωρίζεται ως απόλυση.

Στο άρθρο 16 η ποινή στους εργοδότες για δυσµενή µεταχεί-
ριση είναι διοικητικές κυρώσεις. Μην τους ζορίζετε τόσο πολύ,
κύριοι! Η ρύθµιση για την ελάχιστη προβλεψιµότητα της εργα-
σίας αφορά τις συµβάσεις µηδενικών ωρών. Ο εργαζόµενος θα
είναι σε ετοιµότητα, θα περιµένει το SMS στο κινητό του για να
δουλέψει. Δουλειά όποτε θέλει, όπου θέλει και όπως θέλει ο ερ-
γοδότης. Θα αξιοποιείται βέβαια και ως εφεδρεία όλος αυτός ο
µηχανισµός για απεργοσπασία. 

Για το άρθρο που αφορά τη µετάβαση σε άλλη µορφή απα-
σχόλησης θέλετε να δώσετε την εντύπωση ότι ο εργαζόµενος
αφού τελειώσει τη δοκιµαστική περίοδο, θα κάνει αίτηση για να

γίνουν πιο προβλέψιµοι και ασφαλείς οι όροι εργασίας. Και αυτό
εφόσον το κρίνει βέβαια η επιχείρηση και αυτή η εργασιακή
σχέση θα είναι δυνατή. Άρα όταν τελειώνει δοκιµαστική περίο-
δος, δεν θα µετατρέπεται αυτοδίκαια η σύµβαση σε αορίστου
χρόνου αλλά θα είναι στη δικαιοδοσία του εργοδότη. 

Στο άρθρο 19 έρχεστε να προλάβετε συγχύσεις µε τη δοκιµα-
στική περίοδο των έξι µηνών και επαναλαµβάνετε, σηµειώνετε
ότι ισχύει η µνηµονιακή ρύθµιση για µη καταβολή αποζηµίωσης
για απασχόληση έως δώδεκα µήνες. Οι απολύσεις κάθε χρόνο
είναι όσες και οι προσλήψεις. Είναι φανερό ότι οι αποζηµιώσεις
ουσιαστικά έχουν καταργηθεί.

Στα άρθρα 21 και 22 δίνετε τη δυνατότητα στους εργοδότες
να µην καταχωρούν στο σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ» τις αλλαγές, την
τροποποίηση του ωραρίου. Ενισχύετε µε αυτόν τον τρόπο ακόµα
περισσότερο τη θέση του εργοδότη, το διευθυντικό δικαίωµα να
κάνει όσες και όποιες αλλαγές θέλει στους εργαζόµενους χωρίς
καµία συνέπεια. 

Στο άρθρο 24 η ρύθµιση αφαιρεί τη δυνατότητα να γνωµοδο-
τήσει ο επιθεωρητής εργασίας µε βάση τις διαπιστώσεις του από
τον επιτόπιο έλεγχο. Εδώ το Υπουργείο Εργασίας αναλαµβάνει
την περαιτέρω προστασία της εργοδοσίας από ερµηνείες που
µπορεί να δικαιώνουν τον εργαζόµενο. 

Στα άρθρα 25 και 26 ανατρέπεται το πενθήµερο, σαραντάωρο
στους εργαζόµενους και επιβάλλει εργασία την έκτη µέρα µε το
«τυράκι» του 40% της προσαύξησης. Με τις συνθήκες γαλέρας,
που έχετε διαµορφώσει όλοι σας, τα εργατικά ατυχήµατα και οι
επαγγελµατικές ασθένειες αυξήθηκαν µε πολύ γρήγορο ρυθµό
λόγω της µεγάλης εντατικοποίησης, των εξαντλητικών ωραρίων,
των ευέλικτων µορφών απασχόλησης και την έλλειψη µέτρων
υγείας και ασφάλειας στην εργασία. Οι ρυθµίσεις του νοµοσχε-
δίου είναι ολέθριες. Λιγότεροι εργάτες θα γυρίζουν στο σπίτι
τους, περισσότεροι θα σακατεύονται, µε αυτό το νοµοθετικό
πλαίσιο. 

Το άρθρο 27 δίνει τη δυνατότητα σε περισσότερους κλάδους,
µεταξύ αυτών και στην εµφιάλωση φυσικού µεταλλικού νερού,
αναψυκτικών και προϊόντων εµφιάλωσης να απασχολούν τους
εργαζόµενους και Κυριακές και γιορτές. Το επιχείρηµα ότι αν δεν
λειτουργήσουν την Κυριακή χάνεται και η Δευτέρα λόγω της
φύσης των µηχανών, επειδή αργούν να πάρουν µπρος, είναι ψέ-
µατα, θυµώνουν τους εργαζόµενους ακόµα περισσότερο. Και το
απέδειξαν ότι αυτό δεν έχει καµµία σχέση µε τον κλάδο. 

Το άρθρο 24 προβλέπει τη διευθέτηση του χρόνου εργασίας
χωρίς αίτηµα του εργαζόµενου, όπως προβλεπόταν έως τώρα,
αλλά µε ελεύθερη δήθεν συµφωνία µε τον εργαζόµενο, αφού το
ζητήσει η εργοδοσία. Καταλαβαίνετε πόσο ελεύθερη είναι, ή µε
συµφωνία µε το εργοδοτικό µόρφωµα, την Ένωση Προσώπων,
που δηµιουργούν µε δικούς τους ανθρώπους οι εργοδότες. 

Με το άρθρο 30 υπονοµεύεται το νοµοθετικό πλαίσιο για την
υγεία και την ασφάλεια στην εργασία, αφού η θέση του γιατρού
εργασίας θα µπορεί να καλύπτεται από γιατρούς άσχετους µε
το γνωστικό αντικείµενο της ιατρικής της εργασίας. Η υπονό-
µευση αυτή σηµαίνει και επιδείνωση των όρων υγείας και ασφά-
λειας των εργαζοµένων, αύξηση των εργοδοτικών εγκληµάτων
και των επαγγελµατικών ασθενειών. 

Με το άρθρο 31 απογειώνετε εδώ την προστασία της εργοδο-
σίας. Στο όνοµα της προστασίας της εργασίας προστατεύετε την
εργοδοσία και τα µέτρα που παίρνει για να αποτύχει η απεργία,
αυτό που λέτε ότι είναι κατοχυρωµένο δικαίωµα που αποφασί-
ζουν οι εργαζόµενοι, αξιοποιώντας απεργοσπάστες, χρησιµοποι-
ώντας την εργοδοτική τροµοκρατία, µε τη συνδροµή της
κρατικής τροµοκρατίας των δυνάµεων καταστολής. Η ρύθµιση
αυτή, σε συνέχεια προηγούµενων, αφαιρεί το δικαίωµα των ερ-
γαζοµένων να πάρουν µέτρα για την επιτυχία της απεργίας, ενώ
αντίθετα ενισχύει την εργοδοσία να παίρνει µέτρα για την απο-
τυχία της απεργίας. 

Απειλείτε µε ρύθµιση, µε σκληρές ποινικές διώξεις τους εργα-
ζόµενους που θα περιφρουρήσουν την απεργία τους ή θα ασκή-
σουν ψυχολογική βία, όπως αναφέρεται, στον απεργοσπαστικό
µηχανισµό της εργοδοσίας, ο οποίος, όµως, µπορεί να ασκεί σω-
µατική και ψυχολογική βία µε τη στήριξη των δυνάµεων καταστο-
λής, χωρίς καµία συνέπεια. 
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Κύριοι, καταθέτω την επιστολή του Σωµατείου Εργατοϋπαλ-
λήλων της επιχείρησης «ΜΑΛΑΜΑΤΙΝΑ», που απαντούν στα ψέ-
µατα του Υπουργού, που επικαλέστηκε βέβαια αυτό το
παράδειγµα στις επιτροπές για να δικαιολογήσει τη ρύθµιση
αυτή για το µεγαλύτερο χτύπηµα της απεργίας. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Κατσώτης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στη νέα επίθεση η Κυβέρνηση έχει συνεταίρους τα κόµµατα
του κεφαλαίου, το ΠΑΣΟΚ και τον ΣΥΡΙΖΑ, που συµφωνούν µε
την Ευρωπαϊκή Ένωση, τις οδηγίες, την ενσωµάτωσή τους. Στο
δικό σας νοµοθετικό αντεργατικό πλαίσιο πατάει η Νέα Δηµο-
κρατία για να κλιµακώσει την επίθεση.

Καµµία ανοχή στη σύγχρονη βαρβαρότητα! «Δεν ζούµε για να
δουλεύουµε», λένε οι εργάτες. «Δουλεύουµε για να ζούµε και να
απολαµβάνουµε όλα τα αγαθά της σκέψης και της εργασίας». 

Το ΚΚΕ θα µπει µπροστά στην οργάνωση της εργατικής λαϊκής
πάλης, για να καταργηθεί και αυτό στην πράξη το νοµοθέτηµα
µέσα από τους αγώνες, για να ικανοποιηθούν όλες οι σύγχρονες
ανάγκες των εργαζοµένων και των λαϊκών στρωµάτων, µε βάση
τις δυνατότητες της επιστήµης και της παραγωγής. 

Τέλος, ακόµη και τώρα ζητάµε να αποσυρθεί το νοµοσχέδιο.
Ψηφίζουµε βέβαια κατά και στην τροπολογία. Σηµειώνουµε,
όµως, ότι αν θα ήταν χωριστά οι ρυθµίσεις για τη Θεσσαλία, δεν
θα µπαίναµε εµπόδιο. 

Η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΚΚΕ θα καταθέσει αίτηση ονο-
µαστικής ψηφοφορίας για το νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. Τον λόγο έχει η ειδική αγορήτρια από την Ελληνική Λύση
κ. Μαρία Αθανασίου. 

ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση έφερε προς

ψήφιση ένα πάρα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο, το οποίο αφορά
εκατοµµύρια εργαζοµένων του ιδιωτικού τοµέα και το οποίο αλ-
λάζει δραµατικά τις καθηµερινές συνθήκες παροχής εργασίας
σχεδόν σε όλο τον ιδιωτικό τοµέα. 

Νοµοθεσία δεκαετιών, βεβαιότητες δεκαετιών, συνθήκες και
πρακτικές δεκαετιών ανατρέπονται σε µια νύχτα και µάλιστα, βια-
στικά, αιφνιδιαστικά, µε τον ελάχιστο χρόνο δηµόσιας διαβού-
λευσης και, µάλιστα, σε περίοδο εθνικού σοκ και εν µέσω
τεράστιων καταστροφών από πυρκαγιές και πληµµύρες σε όλη
την επικράτεια της πατρίδος µας. 

Η Κυβέρνηση επιδιώκει να ψηφίσει το παρόν νοµοσχέδιο, µε
το οποίο επιβάλλει εργασία δεκατριών ωρών ηµερησίως, εβδο-
µήντα οκτώ ωρών την εβδοµάδα, καταργεί τα διαλείµµατα στον
χώρο εργασίας, αποµειώνει δραµατικά µια σειρά επιδοµάτων,
ενισχύει τις ευέλικτες µορφές εργασίας, µε άµεσο κίνδυνο την
επιβολή εργασιακού µεσαίωνα και την εξάρτηση των εργαζοµέ-
νων από εκάστοτε τυχόν αδίστακτους εργοδότες. 

Υπονοµεύει το οκτάωρο, το πενθήµερο, ανάγει σε κανονικό-
τητα την εργασία της Κυριακής, ειδικότερα στις επιχειρήσεις του
κλάδου βιοµηχανίας τροφίµων και ποτών, στο όνοµα δήθεν της
βιωσιµότητας και της ανάπτυξης, µε µειωµένες ωστόσο προσαυ-
ξήσεις στις αµοιβές. 

Εξαγγέλλει δήθεν αυξήσεις στις αποδοχές, τις οποίες επιτυγ-
χάνει κάποιος αν εργάζεται τις Κυριακές, ενώ από την άλλη
πλευρά οι όποιες τυχόν πενιχρές αυξήσεις φεύγουν αµέσως από
το οικογενειακό ταµείο λόγω των ανεξέλεγκτων και χωρίς
επαρκή αντιµετώπιση τεράστιων ανατιµήσεων σε είδη καθηµε-
ρινά, σε είδη πρώτης ανάγκης. Πρόκειται για ανατιµήσεις οι
οποίες θέτουν την πλειονότητα των νοικοκυριών σε θέση αγώνα
για απλή επιβίωση στην καλύτερη περίπτωση. 

Παράλληλα, η Κυβέρνηση µε αυτό το νοµοσχέδιο θεσπίζει
συµβάσεις ελάχιστης εργασίας, µηδενικών ωρών και κατά πα-
ραγγελία εργασία. Διαπιστώνουµε ότι τα περισσότερα από τα
υπό ψήφιση άρθρα πλήττουν τα εργασιακά δικαιώµατα χιλιάδων
εργαζοµένων. 

Στο άρθρο 4 προβλέπεται ότι ο εκάστοτε εργοδότης έχει την
επιλογή να προσλάβει έναν εργαζόµενο δοκιµαστικά για ανώτατη

χρονική περίοδο µέχρι έξι µήνες αντί για δώδεκα, που προ-
ϋπήρχε. Χρειάζεται να υπάρξει δοκιµαστική περίοδος, εφόσον
όµως οι προϋποθέσεις του εργοδότη είναι έντιµες και ειλικρινείς. 

Θα πρέπει να αποφευχθεί το ενδεχόµενο κάποιος επιτήδειος
εργοδότης να προσλαµβάνει υπαλλήλους µε συνεχείς κυλιόµε-
νες εξάµηνες δοκιµαστικές συµβάσεις και στο τέλος να απολύει
έναν ικανό υπάλληλο λίγο πριν την ολοκλήρωση της δοκιµαστι-
κής περιόδου, ισχυριζόµενος αυθαίρετα και ψευδώς ότι ο υπό
δοκιµή εργαζόµενος είναι δήθεν ακατάλληλος. 

Αυτό βέβαια θα γίνεται µε µόνο σκοπό το να αποφύγει τις ερ-
γοδοτικές υποχρεώσεις προς τον εργαζόµενο, οι οποίες πηγά-
ζουν από τον δέκατο τρίτο µήνα από την πρόσληψή του. Έτσι, ο
εργοδότης επιτυγχάνει να διατηρεί συνεχώς προσωπικό, χωρίς
ωστόσο να έχει έναντί τους εργοδοτικές υποχρεώσεις, πλην των
απολύτως απαραίτητων οι οποίες πηγάζουν από την πρώτη µέρα
της πρόσληψης. 

Παράλληλα, µε αυτόν τον τρόπο, οι εργαζόµενοι οι οποίοι κρί-
νονται προσχηµατικά ως δήθεν ανεπαρκείς είτε δήθεν ακατάλ-
ληλοι δεν έχουν τρόπο προστασίας έναντι της ασυδοσίας του
εργοδότη. Δεν προβλέπεται ελεγκτικός µηχανισµός για τη δια-
σφάλιση των δικαιωµάτων όσων εργαζοµένων κρίνονται άδικα
και προσχηµατικά ως δήθεν ανεπαρκείς. 

Επίσης αοριστίες, όπως το ύψος της αµοιβής της δοκιµαστι-
κής περιόδου είτε πότε και µε ποια κριτήρια µπορεί να αποφασί-
σει ο εργοδότης ότι η δοκιµαστική περίοδος δεν ήταν επιτυχής,
δηµιουργούν περιβάλλον ανασφάλειας στον εργαζόµενο και αυ-
ξάνουν τα περιθώρια εµφάνισης καταχρηστικών συµπεριφορών
εκ µέρους του εργοδότη, αφήνοντας απροστάτευτο τον εργαζό-
µενο. 

Ως εκ τούτου, είναι απαραίτητο να προβλεφθεί µηχανισµός
ελέγχου ο οποίος θα προστατεύει τον εργαζόµενο από τυχόν κα-
ταχρηστικές εργοδοτικές συµπεριφορές, αλλά και θα βάζει
φρένο στις προθέσεις εργοδοτών οι οποίοι επιχειρούν να ενερ-
γούν σε βάρος των εργαζοµένων τους. 

Προχωρούµε τώρα στο επίµαχο άρθρο 9 «Παράλληλη απα-
σχόληση». Πρόκειται ουσιαστικά περί επίσηµης κατάργησης του
οκταώρου µε τις «ευλογίες» της Κυβέρνησης. Ο σκοπός της διά-
ταξης είναι η συµπλήρωση του οκτάωρου εργασίας σε περί-
πτωση κατά την οποία αυτό δεν είναι δυνατό να συµπληρωθεί
από την απασχόληση σε έναν και µόνο εργοδότη. 

Ωστόσο, είµαστε σχεδόν βέβαιοι ότι θα καταστρατηγείται η
βασική αρχή του άρθρου 164 του Κώδικα Ατοµικού Εργατικού
Δικαίου, η οποία ορίζει πως για κάθε περίοδο είκοσι τεσσάρων
ωρών η ελάχιστη ανάπαυση δεν µπορεί να είναι κατώτερη από
έντεκα συνεχείς ώρες. 

Μπορεί να µας εξηγήσει, λοιπόν, η Κυβέρνηση ποιος εργοδό-
της θα δεχθεί να απασχολεί για δύο ή τρεις ώρες ηµερησίως τον
εργαζόµενό του, προκειµένου αυτός να συµπληρώσει το οκτά-
ωρό του και να φτάσει απλώς και µόνο µέχρι εκεί; 

Διαβλέπουµε ως πιθανότερο ότι ο κάθε εργοδότης θα αξιώνει
το µέγιστο των δυνατοτήτων του εργαζόµενου, χωρίς να λαµβά-
νει υπ’ όψιν ότι η µεταξύ τους εργασιακή σχέση δρα συµπληρω-
µατικά προκειµένου να συµπληρωθούν οι ώρες εργασίας του
εργαζοµένου. 

Ο δε εργαζόµενος, προκειµένου να µη χάσει τη δουλειά του,
θα υποχωρεί στις απαιτήσεις των εργοδοτών του, είτε µε υπέρ-
βαση των προβλεπόµενων ωρών εργασίας, είτε µε µειωµένες
αποδοχές, είτε µε αδήλωτη εργασία, είτε και σε συνδυασµό όλων
των ανωτέρω. Ας λάβουµε υπ’ όψιν και τον χρόνο τυχόν µετακι-
νήσεων από τη µία εργασία στην άλλη. Προφανώς εκεί δεν θα
γίνεται λόγος ούτε για ανάπαυση, ούτε βέβαια για ελεύθερο
χρόνο, ούτε για χρόνο µε την οικογένεια και τους οικείους του
εργαζοµένου.

Άρθρο 19, καταγγελία σύµβασης εργασίας αορίστου χρόνου,
χωρίς προειδοποίηση και χωρίς αποζηµίωση απόλυσης. Φοβού-
µαστε ότι η διάταξη αυτή, δυστυχώς, δεν θα εφαρµοστεί µε τον
τρόπο κατά τον οποίο προβλέπεται στην πατρίδα µας, η οποία
δεν είναι οργανωµένη και η οποία λειτουργεί µε κανόνες αδια-
φάνειας και αναξιοκρατίας και όπου ανθεί η «µαύρη», αδήλωτη
εργασία. 

Ας αναλογιστούµε, δε, και την υπερδεκαετή οικονοµική κρίση,
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τις συνέπειες της οποίας γευόµαστε ακόµη και η οποία υποβάθ-
µισε κατά πολύ τις αµοιβές αλλά και την αγοραστική δύναµη των
πολιτών. Φοβούµαστε ότι και την εν λόγω ρύθµιση θα την εκµε-
ταλλευτούν ασύδοτοι και αδίστακτοι εργοδότες σε βάρος των
εργαζοµένων. 

Θα αναφερθώ στη συνέχεια στα εξής άρθρα: 10,16,28. Επι-
τρέψτε µου να επικεντρωθώ στην ανάγκη προστασίας των ευά-
λωτων οµάδων, ατόµων µε ειδικές ανάγκες. Χρειάζεται να
υπάρξει διασφάλιση των συνθηκών εργασίας τους, λαµβανοµέ-
νων υπ’ όψιν των ειδικών συµπτωµάτων τα οποία, ενδεχοµένως,
να παρουσιάζουν. Διαβητικοί, ανοσοκατασταλµένοι, πάσχοντες
από νευροεκφυλιστικές νόσους, όπως σκλήρυνση κατά πλάκας
είτε ρευµατοειδείς νόσους, θα πρέπει να έχουν τη δυνατότητα
να ζητούν ρύθµιση των συνθηκών εργασίας τους, όπως µειωµένο
ωράριο, ώστε να µπορούν να αντεπεξέρχονται στις απαιτήσεις
της εργασίας τους, ανάλογα και των δυνατοτήτων τους. Είναι
σαφές ότι ενδεχοµένως να υστερούν σε σύγκριση µε τους υγιείς
συναδέλφους τους. Ωστόσο τούτο δεν θα πρέπει να αποτελέσει
αφορµή διακρίσεων και αδικιών σε βάρος τους.

Στο άρθρο 20 αναφέρεται η δηµιουργία ψηφιακής πλατφόρµας
«REBRAIN GREECE». Επισηµαίνουµε ότι όταν γίνεται λόγος για
θέσεις εργασίας υψηλών δεξιοτήτων και εξειδίκευσης, θα πρέπει
πρώτα αυτές οι θέσεις να δηµιουργηθούν. Επίσης, θα πρέπει να
δηµιουργηθούν και οι προϋποθέσεις συγκρίσιµων µεγεθών, φερ’
ειπείν σε αποδοχές και σε δυνατότητας εξέλιξης µεταξύ Ελλάδος
και οποιασδήποτε χώρας έχει δεχθεί εκπατρισθέντες Έλληνες. 

Αλήθεια, ποιος λογικός άνθρωπος θα σύγκρινε τις συνθήκες
της πατρίδας µας µε όποια άλλη χώρα έχει δεχθεί Έλληνες µε-
τανάστες; Πόσοι Ολλανδοί µετανάστες έχουν έρθει στην Ελ-
λάδα, πόσοι Αµερικανοί, πόσοι Σκανδιναβοί, πόσοι Καναδοί,
Ιάπωνες, Γερµανοί, Γάλλοι, Ελβετοί; Αναρωτιέστε γιατί; Είναι
προφανής η απάντηση. Τι ακριβώς παράγει πλέον η Ελλάδα; Πού
είναι η βιοµηχανία της; Πού βρίσκεται η καινοτοµία της; Ακόµα
και σε διεθνείς εκπαιδευτικούς διαγωνισµούς -φερ’ ειπείν στην
PISA- στους οποίους κάποτε καταλάµβανε µία από τις πρώτες
θέσεις, τώρα πλέον βρίσκεται ουραγός.

Η αποβιοµηχανοποίηση της πατρίδας µας, η έλλειψη πρωτο-
γενούς και δευτερογενούς παραγωγής, στέρησε την πατρίδα
µας από αξιοπρεπείς θέσεις εργασίας, µε την απαξίωση του δη-
µόσιου τοµέα, των τοµέων υγείας, παιδείας. Επίσης και µε την
υποστελέχωση, την υποβάθµιση, τις τριτοκοσµικές συνθήκες ερ-
γασίας, τις οποίες απολύτως συνειδητά και µεθοδικά προάγετε
στην πατρίδα µας µε τις συνθήκες αναξιοκρατίας και αδιαφά-
νειας, τις οποίες αυτή η Κυβέρνηση καλλιεργεί, η πλατφόρµα
αυτή δεν έχει κανένα πεδίο εφαρµογής. Και δεν έχει ουσιαστικό
πεδίο εφαρµογής, διότι διατηρούνται οι συνθήκες που έσπρωξαν
στον εκπατρισµό τους νέους µας. 

Ο κύριος Υπουργός, αναφερόµενος στο άρθρο 27 είπε ότι η
σχετική διάταξη αφορά στις βιοµηχανίες τροφίµων, αναψυκτικών
και εµφιάλωσης νερού, όπου θα τους επιτρέπεται να την έχουν
σε επταήµερη λειτουργία, δηλαδή οι εργαζόµενοί τους να δου-
λεύουν πενθήµερο, µε κυλιόµενες βάρδιες, συµπεριλαµβάνοντας
και το Σαββατοκύριακο. «Αυτό το κάνουµε, διότι µε οικονοµοτε-
χνική µελέτη αποδείχτηκε ότι οι επιχειρήσεις αυτές, µέχρι να ξα-
ναπάρουν µπρος αυτά τα µηχανήµατα, χάνουν στην
πραγµατικότητα και τη Δευτέρα, αλλά παθαίνουν ουσιαστική
ζηµιά στην παραγωγική τους διαδικασία. Φαντάζοµαι ότι όλοι
συµφωνούµε ότι θέλουµε να αυξηθούν οι εξαγωγές µας, ότι πρέ-
πει να γίνει η οικονοµία µας πιο ανταγωνιστική. Οι ίδιοι οι εργα-
ζόµενοι στις επιχειρήσεις αυτές το ζητούν, καθώς µε η
υπερωριακή απασχόληση την Κυριακή πληρώνονται συν 40%,
άρα έχουν υψηλότερα εισοδήµατα», διευκρίνισε ο κύριος Υπουρ-
γός. Ας µας απαντήσει, λοιπόν, ο κύριος Υπουργός ποιος εργα-
ζόµενος θέλει να εργάζεται την Κυριακή.

Ο κύριος Υπουργός παρουσίασε τον δήθεν κοινωνικό διάλογο,
ο οποίος είναι προφανές ότι βρίσκεται στη σφαίρα της φαντα-
σίας του, εµφανίζοντας τους εργαζόµενους να ζητούν οι ίδιοι
από την Κυβέρνηση να εργάζονται και τις Κυριακές, προκειµένου
να αυξήσουν τα εισοδήµατά τους. Και εµφανίζει την Κυβέρνηση
να τους κάνει τη χάρη και να ικανοποιεί αυτό τους το εύλογο
δήθεν αίτηµα. Προφανώς αυτό το αφήγηµα του κυρίου Υπουρ-

γού, το οποίο εκφράζει πλήρως και την πολιτική της Κυβέρνη-
σης, βρίσκεται πέραν κάθε λογικής και υποτιµά τη νοηµοσύνη
µας.

Ακόµα και αν ήταν αλήθεια ότι οι εργαζόµενοι δήθεν ζητούν
να εργάζονται και την Κυριακή, τούτο οφείλεται, όπως οµολογεί
και ο ίδιος ο κύριος Υπουργός, στο ότι δεν τους αρκούν τα εισο-
δήµατά τους όταν εργάζονται όλες τις υπόλοιπες ηµέρες. Αυτό,
λοιπόν, το οποίο οφείλει να κάνει η Κυβέρνηση είναι να αντιµε-
τωπίσει επαρκώς τις ανατιµήσεις των βασικών προϊόντων, καθώς
και να εξορθολογίσει τα χρήµατα τα οποία µένουν στην τσέπη
των εργαζοµένων. Αντ’ αυτού, ο κύριος Υπουργός, ο οποίος και
αυτοσυστήνεται ως καπιταλιστές, λέει ότι όποιος σκοπεύει να
επιβιώσει, θα πρέπει να δεχθεί να εργάζεται και τις Κυριακές. Οι
υπόλοιποι ας αφεθούν στη µοίρα τους.

Προφανώς και οι συνέπειες αυτής της επιλογής της Κυβέρνη-
σης είναι ολέθριες για τους εργαζόµενους και τις οικογένειές
τους. Τούτο, διότι δεν θα έχουν καθόλου τη δυνατότητα να προ-
γραµµατίσουν οποιαδήποτε οικογενειακή δραστηριότητα, να
αναπτύσσουν ατοµικές είτε και οικογενειακές δραστηριότητες,
να αναπτύσσουν κοινωνικές σχέσεις. Είτε θα εργάζονται, προ-
κειµένου να συµπληρώσουν το οικογενειακό εισόδηµα -ο κύριος
Υπουργός παρέλειψε να µας πει ότι δεν αρκεί να καλύψει ούτε
τις βασικές ανάγκες µιας οικογένειας- είτε θα επιβιώνουν µε
πολύ δυσκολία. Αυτή είναι η προστασία της οικογένειας, την
οποία ευαγγελίζεται η Κυβέρνηση. Έτσι σκοπεύει να ενισχύσει
την οικογένεια.

Οι πραγµατικές προθέσεις, όµως, της Κυβέρνησης είναι το
κέρδος και µόνο το κέρδος του ιδιωτικού τοµέα σε βάρος των
εργαζοµένων και των οικογενειών τους, εξαθλιώνοντας κάθε έν-
νοια ανάπαυσης και ελεύθερης διάθεσης του χρόνου. Γιατί κατ’
αυτόν τον τρόπο καταστρατηγείται το δικαίωµα στην ανάπαυση
της Κυριακής ως αργίας, της ποιότητας του χρόνου µε την οικο-
γένεια και τους οικείους. Διότι µπορεί µεν να είναι κυλιόµενες οι
βάρδιες, ωστόσο αν το ρεπό του εργαζόµενου είναι κάποια
ηµέρα µέσα στην εβδοµάδα, τότε ούτε η σύζυγος ούτε τα παιδιά
έχουν την πολυτέλεια να κάνουν κοινές δραστηριότητες. Οπότε
η προτεινόµενη ευελιξία της εργασίας, την οποία, κύριε
Υπουργέ, προτείνει η Κυβέρνηση, αφορά και ευνοεί αποκλειστικά
και µόνο την κερδοφορία των επιχειρήσεων και βιοµηχανιών και
ουδόλως τους εργαζόµενους, οι οποίοι υφίστανται εργασιακό
µεσαίωνα.

Εν κατακλείδι, κύριε Πρόεδρε της Βουλής, κύριε Υπουργέ, κύ-
ριοι συνάδελφοι, σύµφωνα µε τα ανωτέρω αλλά και µε την κατά-
σταση που επικρατεί στους δηµόσιους τοµείς, οι πολίτες δεν
αισθάνονται ασφαλείς.

Ως γιατρός θα µου επιτρέψετε να αναφερθώ επί παραδείγµατι
στη δεινή κατάσταση στην οποία έχει περιέλθει, λόγω υποστε-
λέχωσης και λόγω υπολειτουργίας των µηχανηµάτων και εγκα-
ταστάσεων, το Νοσοκοµείο του Κιλκίς, πρωτεύουσα ακριτικού
νοµού. Τη στιγµή κατά την οποία στον οργανισµό του Γενικού
Νοσοκοµείου Κιλκίς προβλέπονται επτά οργανικές θέσεις ειδι-
κών παθολόγων, το τελευταίο διάστηµα στο νοσοκοµείο η παθο-
λογική κλινική λειτουργεί µόνο µε δύο µόνιµους ειδικούς
γιατρούς, οι οποίοι πλέον βρίσκονται στην οριακή κατάσταση
από τις συνεχόµενες εφηµερίες.

Τι να σκεφτεί κανείς; Ότι η Κυβέρνηση νοιάζεται για τους για-
τρούς ή για τους ασθενείς; Ή µήπως θεωρείτε ότι αυτή είναι κα-
τάσταση δηµόσιας υγείας τέτοια που να ταιριάζει σε ευρωπαϊκή
χώρα; Όταν η έλλειψη ειδικών παθολόγων έχει ως αποτέλεσµα
την αναστολή του τακτικού παθολογικού και του διαβητολογικού
ιατρείου; Όταν η ίδια η παθολογική κλινική λειτουργεί µε τακτικό
ιατρείο, µόλις µία φορά την εβδοµάδα; Όταν τα ΤΕΠ λειτουρ-
γούν µε µία µόνο ιατρική ειδικότητα, ενώ θα έπρεπε να λειτουρ-
γούν µε τέσσερις; Ποιος νοµίζετε ότι µπορεί να δικαιολογήσει
αυτές τις επιλογές σας;

Η έλλειψη ανθρώπινου δυναµικού, ιατρικού προσωπικού, έχει
επίσης ως συνέπεια να µη λειτουργεί ο καινούργιος ψηφιακός
µαστογράφος, ο οποίος αποκτήθηκε το 2020, µε αποτέλεσµα να
ταλαιπωρούνται και να µην εξυπηρετούνται όσες γυναίκες ενδια-
φέρονται για προληπτική διαγνωστική µαστογραφία. Και ο αξο-
νικός τοµογράφος λειτουργεί µόνο µία φορά την εβδοµάδα και
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όταν υπάρχει ανάγκη τις υπόλοιπες ηµέρες, οι ασθενείς εξαναγ-
κάζονται να πηγαίνουν στη Θεσσαλονίκη.

Πώς, λοιπόν, περιµένετε εσείς, τα στελέχη της Κυβέρνησης,
να πείσετε τους πολίτες ότι σας ενδιαφέρει η λειτουργία του δη-
µόσιου συστήµατος υγείας, ότι σας ενδιαφέρει η προληπτική ια-
τρική, ότι σας ενδιαφέρει η δηµόσια υγεία; Τριάντα πέντε
χιλιάδες τουλάχιστον πολίτες, οι οποίοι επλήγησαν µόνο στην
Περιφερειακή Ενότητα Καρδίτσας, βυθισµένοι στις λάσπες,
χωρίς φαγητό, χωρίς νερό, χωρίς φάρµακα και είδη πρώτης
ανάγκης και οι δοµές στήριξης προέρχονται από ιδιωτικές πρω-
τοβουλίες. Πουθενά το κράτος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Όταν, λοιπόν, τους πληγέντες της Θεσσαλίας µε την υγειονο-

µική βόµβα, λόγω πιθανής, πιθανότατης άµεσης εκδήλωσης και
εξάπλωσης επιδηµιών από την έλλειψη νερού αλλά και από τα
χιλιάδες νεκρά ζώα, τους έχετε αφήσει στην ιδιωτική πρωτοβου-
λία µε το κράτος απόν, έχετε την ψευδαίσθηση ότι αυτή η Κυ-
βέρνηση µπορεί ακόµη να ισχυρίζεται ότι υπερασπίζεται τους
πολίτες της και ότι έχει δήθεν ανθρώπινο πρόσωπο; 

Πώς µπορεί να ισχυρίζεστε κάτι τέτοιο, όταν δεν καταπολε-
µάτε την αισχροκέρδεια και την αλόγιστη αύξηση των ειδών πρώ-
της ανάγκης και ειδικά τώρα που αναµένονται ελλείψεις, λόγω
της καταστροφής της εγχώριας παραγωγής και αντί να τις κα-
ταπολεµάτε, συστήνετε στους εργαζόµενους µέσω του κυρίου
Υπουργού να δουλεύουν δεκατρείς ώρες την ηµέρα για να τα
βγάζουν πέρα, όταν µάλιστα υποτίθεται ότι από τη µία δίνετε αυ-
ξήσεις στις αποδοχές, όπως διαφήµιζε ο κύριος Υπουργός από
αυτά τα Έδρανα, αλλά από την άλλη τις παίρνετε πίσω πολλα-
πλώς κάνοντας αφόρητη και αδύνατη τη ζωή των Ελλήνων; Για
πόσο καιρό νοµίζετε ότι µπορείτε ακόµα να εµπαίζετε τους πολί-
τες;

Κύριοι, οι πολίτες σάς εµπιστεύτηκαν µε µία ισχυρή πλειοψη-
φία. Σας εµπιστεύτηκαν για να τους υποστηρίξετε και να τους
ενισχύσετε. Αντιθέτως, όµως, οι ενέργειές σας δηµιουργούν ανα-
σφάλεια και πικρία τόσο στους εργαζόµενους όσο και στις οικο-
γένειές τους. Πλήττετε και την προσωπική και οικογενειακή ζωή
των πολιτών σπρώχνοντάς τους στη φτώχεια, αλλά κυρίως στην
απογοήτευση και στο αίσθηµα εγκατάλειψης εκ µέρους της πο-
λιτείας. Αντί να τους σταθείτε βοηθοί, στέκεστε απέναντί τους
και τους πετροβολάτε υποτιµώντας την εργασία τους, αλλά και
την προσωπικότητά τους.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο έχει τώρα ο ειδικός αγορητής από τους Σπαρτιάτες
κ. Πέτρος Δηµητριάδης. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι Βουλευτές,

κατ’ αρχάς θα ήθελα να εκφράσω τα συλλυπητήριά µου στις οι-
κογένειες των στρατιωτικών που σκοτώθηκαν άδικα στη Λιβύη,
ενώ θα ήθελα κάποια στιγµή να µας δοθεί µία εξήγηση για το τι
συµβαίνει το τελευταίο χρονικό διάστηµα στο Υπουργείο Εθνικής
Άµυνας, διότι βλέπουµε ανατινάξεις αποθηκών πυροµαχικών,
βλέπουµε βάσεις ελικοπτέρων να πληµµυρίζουν, βλέπουµε τον
πρώην Υφυπουργό Εθνικής Άµυνας να φωτογραφίζεται µε έναν
απόρρητο χάρτη και να διανέµει δελτία Τύπου και τώρα τελευ-
ταία αυτό το πολύνεκρο δυστύχηµα. Κάποια στιγµή να δοθούν
εξηγήσεις και να δούµε επιτέλους τι συµβαίνει, διότι η εθνική
άµυνα δεν είναι παιχνίδι και θα θέλαµε να υπάρξουν και κάποιες
παραιτήσεις επιτέλους γι’ αυτή την απαράδεκτη εικόνα.

Έρχοµαι τώρα επί του νοµοσχεδίου. Θέλω να πω ότι όταν ξε-
κίνησε το νοµοσχέδιο, ο κύριος Υπουργός είχε πει πως εάν είναι
τόσο κακό το νοµοσχέδιο, θα περιµένω τις αντιδράσεις. Σήµερα,
λοιπόν, υπάρχει απεργία. Δόθηκε, λοιπόν, η απάντηση. Πανελ-
λαδική απεργία! Άρα, λοιπόν, υπάρχουν αντιδράσεις.

Δεύτερον, θα ήθελα να πω πως ο κύριος Υπουργός µιλάει για
την ευρωπαϊκή πορεία της χώρας και µε ολιγωρία της Κυβέρνη-

σής του ενός έτους έρχεται µε καθυστέρηση η ενσωµάτωση, µία
καθυστερηµένη ενσωµάτωση, η οποία κόντεψε να µας παραπέµ-
ψει στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο. Εποµένως πείτε στο Σώµα, κύ-
ριοι Υπουργοί, ότι από ολιγωρία της Κυβέρνησής σας κοντέψαµε
να παραπεµφθούµε και όχι αναιτίως.

Επίσης, να πω πως ενσωµατώνεται στο νοµοσχέδιο η οδηγία
2019/1152, στην οποία, σύµφωνα µε ειδικότερους από εµένα κα-
θηγητές του Εργατικού Δικαίου, πάρα πολλά άρθρα µεταφέρον-
ται παραποιηµένα. Δεν το λέω εγώ, το έχουν πει εργατολόγοι.
Βάλτε τα µαζί τους και όχι µαζί µου. 

Ακόµα, θα πω ότι µε πρόσχηµα την ενσωµάτωση, προστίθενται
κάποιες διατάξεις οι οποίες τροποποιούν επί τα χείρω το υπάρ-
χον ατοµικό εργατικό δίκαιο. Και εξηγούµαι. Πρώτα απ’ όλα, στο
άρθρο 10 θεσπίζεται η παράλληλη εργασία και οι συµβάσεις µη-
δενικών ωρών. Εδώ θα τονίσω πως ο κύριος Υπουργός γύρισε
και είπε ότι θεσπίζει την παράλληλη εργασία, διότι είναι κάτι που
ισχύει στην πράξη και επειδή κάποιος δουλεύει «µαύρα», ας το
«ασπρίσουµε» και ας το κάνουµε νόµιµο. Εδώ να τονίσω ότι στην
πράξη αυτό δεν πρόκειται να γίνει, διότι κάποιος δεν έχει κατα-
λάβει ποιο το βασικό αίτιο της «µαύρης εργασίας». Ουσιαστικά
ο κάθε εργοδότης παίρνει κάποιον «µαύρα», διότι δεν µπορεί
λόγω κόστους να τον δηλώσει επίσηµα. Εποµένως, λοιπόν, στις
περισσότερες των περιπτώσεων οι εργοδότες δεν θα προσλά-
βουν έξτρα προσωπικό. Ή θα πουν στον εργαζόµενο «συνέχισε
να δουλεύεις "µαύρα"» ή «σήκω και φύγε».

Επίσης, ουσιαστικά η παράλληλη εργασία δίνει το νόηµα και
το µήνυµα στους εργαζόµενους ότι κοιτάξτε, αν θέλετε να επι-
βιώσετε στη σηµερινή Ελλάδα, δεν επαρκεί µία εργασία, διότι οι
αυξήσεις που σας έδωσα είναι πάρα πολύ χαµηλές και ουσια-
στικά εξανεµίζονται από το κόστος ζωής. Εποµένως, λοιπόν, εµ-
µέσως πλην σαφώς ο Υπουργός λέει στους εργαζοµένους ότι
για να επιβιώσετε, για να µπορέσετε να ζήσετε αξιοπρεπώς, πρέ-
πει να κάνετε δύο δουλειές, οι οποίες µπορεί να φτάνουν έως και
δεκατρείς ώρες την ηµέρα.

Στο σηµείο αυτό, θα ήθελα να ρωτήσω το εξής: Έχει µελετηθεί
η επίπτωση στη σωµατική υγεία των εργαζοµένων; Έχει µελετη-
θεί η επίπτωση που θα έχει η παράλληλη εργασία στην ψυχική
υγεία των εργαζόµενων; Εδώ να τονίσω πως γνωρίζω προσωπικά
εργαζόµενους που δούλευαν σε δύο εργασίες οι οποίοι έπαθαν
είτε οδικά ατυχήµατα, λόγω υπερκόπωσης, είτε έπαθαν ψυχικό
στρες, εργασιακό στρες. Το έχουµε µελετήσει ή όχι; 

Ένα άλλο που εισάγεται είναι και οι συµβάσεις µηδενικών
ωρών ή σχεδόν µηδενικών ωρών, η κατά παραγγελία εργασία.
Ουσιαστικά ο εργαζόµενος τίθεται σε µία εικοσιτετράωρη ετοι-
µότητα και µπορεί ανά πάσα ώρα και στιγµή ο  εργοδότης να τον
καλέσει, πράγµα το οποίο ουσιαστικά δηµιουργεί ένα έξτρα
στρες στον εργαζόµενο και κυρίως έχει δυσµενείς επιπτώσεις
τόσο στην προσωπική όσο και στην κοινωνική του κατάσταση.
Θα ήθελα να ρωτήσω για ποιον λόγο γίνεται αυτό, όταν η ίδια η
οδηγία λέει ξεκάθαρα πως θα πρέπει να ληφθούν µέτρα αντί-
θετα, γιατί ουσιαστικά οι συµβάσεις µηδενικών ωρών πρέπει να
περιοριστούν. Και αυτό γίνεται όταν σε πολλές χώρες της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, όπως για παράδειγµα στην Πορτογαλία, το Βέλ-
γιο και τη Γαλλία, πάρα πολλές επιχειρήσεις ουσιαστικά
στρέφονται πιλοτικά στην τετραήµερη εργασία χωρίς µείωση
των αποδοχών, ενώ επίσης προσπαθούν να λάβουν ευεργετικά
µέτρα για τους εργαζόµενους. Δεν µπορώ να καταλάβω γιατί δεν
κάνουµε τη σύγκλιση µε την Ευρωπαϊκή Ένωση και κάνουµε το
αντίθετο. 

Επίσης, θεσπίζεται η απόλυση εντός του δωδεκαµήνου χωρίς
προειδοποίηση και χωρίς αποζηµίωση απόλυσης, πράγµα το
οποίο είναι απαράδεκτο, ενώ ταυτόχρονα θεσπίζεται και η δηµι-
ουργία µιας εξάµηνης δοκιµαστικής περιόδου µε δικαίωµα από-
λυσης, χωρίς ουσιαστικά να υπάρχει η πρόβλεψη για δικαίωµα
στην κάρτα ανεργίας, αλλά και χωρίς ουσιαστικά να παρέχεται
πουθενά.

Επίσης, θα ήθελα να πω και το εξής: Δεν µπορώ να καταλάβω
πώς ευνοεί τους εργαζόµενους το γεγονός να δουλεύουν το
Σάββατο µε προσαύξηση, ενώ θα µπορούσαν να γίνουν προσλή-
ψεις ανέργων και κυρίως θα µπορούσε να γίνεται αύξηση µι-
σθών, χωρίς ουσιαστικά να χρειάζεται να προστίθεται µία ακόµα
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ηµέρα στο πενθήµερο. Αυτό είναι κάτι που δεν µπορώ να κατα-
λάβω.

Ένα άλλο που, επίσης, δεν µπορώ να κατανοήσω είναι ότι επε-
κτείνεται για κάποιους κλάδους εργαζοµένων η δυνατότητα να
δουλεύουν Κυριακή, όπως γίνεται, για παράδειγµα, στις βιοµη-
χανίες εµφιαλωµένων, στα εκπαιδευτικά κέντρα πιλότων αλλά και
στη βιοµηχανία τροφίµων. Ο κύριος Υπουργός είπε ότι το κά-
νουµε αυτό, διότι, λέει, είναι µεγάλη ανάγκη για εµφιαλωµένα και
για τρόφιµα. Ωραία, λοιπόν, αλλά εγώ θέλω να ρωτήσω το εξής:
Εάν τυχόν παύσει αυτή η επείγουσα ανάγκη, θα καταργηθεί αυτή
η διάταξη ή θα παραµείνει; Δεύτερον, µήπως αυτή η διάταξη
είναι µία αφετηρία για να επεκταθεί περαιτέρω και σιγά-σιγά σε
άλλους κλάδους η κατάργηση της κυριακάτικης αργίας; Αυτό
θέλω να το δούµε και να προβληµατιστούµε. 

Επίσης, θα ήθελα να τονίσω πως στο άρθρο 28 προβλέπεται
ουσιαστικά πως θα υπάρξουν κάποιοι γιατροί άλλων ειδικοτήτων,
οι οποίοι θα αντικαταστήσουν τους γιατρούς εργασίας. Θέλω να
ρωτήσω, λοιπόν, αν έχουµε µελετήσει πόσο πολύ θα επιβαρύνει
αυτό υγειονοµικά τους εργαζόµενους, καθώς οι άλλες ειδικότη-
τες, οι γιατροί άλλων ειδικοτήτων δεν είναι σχετικοί µε τους για-
τρούς εργασίας. 

Ένα άλλο σηµείο που θα ήθελα να θίξω κάνοντας µια ειδική
αναφορά είναι το εξής: Είχα εκφράσει την ένστασή µου για το
ύψος του προστίµου των 10.500 ευρώ. Τότε, λοιπόν, ο κύριος
Υπουργός µού είχε πει ότι διαπράττω µία αντίφαση. Ότι δεν µπο-
ρεί να µιλάω για αύξηση µισθών και ταυτόχρονα να διαµαρτύρο-
µαι για το ύψος των επιβαλλόµενων προστίµων. Θα ήθελα,
λοιπόν, να πω το εξής: Δεν υπάρχει καµµία αντίφαση, διότι εγώ
αυτό που προτείνω είναι να γίνονται οι αυξήσεις λελογισµένα,
ανάλογα µε την κερδοφορία των επιχειρήσεων, η οποία δεν είναι
ίδια σε όλες τις επιχειρήσεις. Άλλη κερδοφορία και άλλο κύκλο
εργασιών έχει µία ναυτιλιακή εταιρεία και µπορεί να κάνει αυξή-
σεις και άλλο κύκλο εργασιών έχει µία καφετέρια της γειτονιάς.
Αντίστοιχα, όµως, όταν εσύ επιβάλεις αδιακρίτως και δυσανά-
λογα το πρόστιµο των 10.500 ευρώ σε κάθε επιχείρηση αγνοών-
τας τον κύκλο εργασιών και τον τζίρο της επιχείρησης,
ουσιαστικά δηµιουργείς τον κίνδυνο κλεισίµατος µιας επιχείρη-
σης, η οποία µπορεί να µην µπορεί να αντεπεξέλθει σε τόσο δυ-
σανάλογα πρόστιµα. 

Θα ήθελα να τονίσω δε πως αυτό το πρόστιµο είναι για κάθε
εργαζόµενο. Μπορεί, δηλαδή, δυνητικά το πρόστιµο των 10.500
ευρώ να αυξηθεί επί πέντε, αν είναι πέντε οι εργαζόµενοι ή επί
επτά αν είναι επτά οι εργαζόµενοι, να φτάσει δηλαδή ακόµα και
τις 100.000 ευρώ. Μιλάµε, δηλαδή, για αστρονοµικά ποσά. Τι θα
συµβεί, λοιπόν; Οι εταιρείες που έχουν κερδοφορία, θα επιβιώ-
σουν, ενώ οι εταιρείες που έχουν λιγότερη κερδοφορία, θα κλεί-
σουν. Εποµένως, λοιπόν, αυτό το άνισο µέτρο της επιβολής
προστίµου αδιακρίτως του ύψους θα πρέπει να αναθεωρηθεί..

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινω-
νικής Ασφάλισης): Να έχουν «µαύρη εργασία», λέτε. 

ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Καλώς…
Εδώ θα ήθελα να πω και το εξής για το άρθρο 31. Ναι µεν να

µην υπάρχει ψυχολογική και κυρίως σωµατική βία, αλλά είναι
τόσο αόριστη η διατύπωση που µπορεί να επιτρέπει σε απεργο-
σπάστες να «σπάσουν» την απεργία και ουσιαστικά να τη χρησι-
µοποιούν σε βάρος των εργαζοµένων. 

Ταυτόχρονα δε έχουµε και µια ένσταση για το ύψος της χρη-
µατικής ποινής των 5.000 ευρώ, γιατί είναι εξοντωτική για τους
σηµερινούς εργαζόµενους και για τα σηµερινά δεδοµένα της ερ-
γασίας στην Ελλάδα.

Τέλος, θα ήθελα να πω για την πλατφόρµα «REBAIN GREECE».
Ναι, κι εµείς θέλουµε πράγµατι να επαναπατρίζονται στην Ελλάδα
οι υψηλά καταρτισµένοι εργαζόµενοι. Όµως, πώς θα γίνει αυτό
εδώ, όταν η Ελλάδα ακόµα και σήµερα έχει κάκιστες παροχές
υγείας κι όταν δεν υπάρχει κανένα υψηλό πακέτο ανταγωνιστικό
για να απασχοληθεί και να βρει εργασία ένας εξαιρετικά καταρτι-
σµένος εργαζόµενος; Πώς θα γίνει αυτό εδώ, όταν ακόµα και σή-
µερα υπάρχει το λεγόµενο «πελατειακό κράτος», «κοµµατικό
κράτος» και κυρίως εκτεταµένη διαφθορά; Οι περισσότεροι Έλ-
ληνες που φεύγουν στο εξωτερικό φεύγουν για κάποιους λόγους
και δεν θέλουν να ξανάρθουν ακριβώς γιατί δεν βλέπουν τις ευ-

νοϊκές συνθήκες οι οποίες θα ευνοούσαν τον επαναπατρισµό
τους. Αυτό θέλω να το σκεφτείτε, γιατί µιλάω µε άτοµα που ζουν
στο εξωτερικό και µου τα έχουν πει διεξοδικά. 

Δεν µπορεί, λοιπόν, να θέλουµε µόνο και µόνο τον επαναπα-
τρισµό κάποιων Ελλήνων, χωρίς να βελτιώσουµε το υπάρχον ερ-
γασιακό περιβάλλον και κυρίως χωρίς να βελτιώσουµε την
ανταγωνιστικότητα. 

Εδώ, επίσης, θα ήθελα να κάνω και κάποιες παρατηρήσεις. Ο
κύριος Υπουργός είπε πως όσοι διαφωνούµε µε το νοµοσχέδιο
ασπαζόµαστε τον κοµµουνισµό. 

Δεν ασπαζόµαστε κανέναν κοµµουνισµό. Απλώς θέλουµε ο ερ-
γαζόµενος…

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Για σας είπε «εθνικολαϊκισµός».
ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Κανένας «εθνικολαϊκισµός» ο ελλη-

νικός πατριωτικός εθνικισµός. Θέλω να το ανακαλέσετε, παρα-
καλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Σας παρακαλώ
πολύ.

ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Κι αν θέλετε, πάρτε το καταστατικό
των Σπαρτιατών να δείτε αν έχουµε κάποια αναφορά υπέρ του
εθνικολαϊκισµού. Σας προκαλώ αυτή τη στιγµή, αν θέλετε να το
κάνετε. Και παράκληση, όχι τέτοιες παρατηρήσεις σε µένα.

Ευχαριστώ.
Πρώτα απ’ όλα, για να το ξεκαθαρίσω, εµείς είµαστε Έλληνες

πατριώτες εθνικιστές και πιστεύουµε στο ελληνικό εθνικό µον-
τέλο παραγωγής, δηλαδή εθνική οικονοµία, πρωτογενής παρα-
γωγή και ουσιαστικά αξιοπρεπείς συνθήκες διαβίωσης για τους
εργαζόµενους. Αυτά θέλουµε εµείς. Ούτε είµαστε µε τον κοµ-
µουνισµό ούτε είµαστε, όπως είπε ο κύριος Υπουργός µε την
«GOLDMAN SACHS» και όλα τα funds τα οποία αγοράζουν
έναντι πινακίου φακής την ελληνική µας περιουσία. Σε αυτό εµείς
είµαστε αντίθετοι. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)
Κι εγώ εδώ θα ήθελα να πω ότι κάποια στιγµή πρέπει να στα-

µατήσει να θεωρείται λαϊκιστής όποιος θέλει εθνική ανεξαρτησία,
αυτονοµία και αυτάρκεια.

Κι επειδή ο κύριος Υπουργός αναφέρθηκε στον καπιταλισµό,
να υπενθυµίσω ότι ο καπιταλισµός δεν είναι τόσο ρόδινος. Έχει
περάσει πάρα πολλές κρίσεις. Να θυµίσω την κρίση του 1929, το
«κραχ», το οποίο ανάγκασε τον τότε Πρόεδρο των Ηνωµένων Πο-
λιτειών, τον Ντελάνο Ρούσβελτ, να πάρει µέτρα σοσιαλιστικά, το
λεγόµενο «new deal». Να θυµίσω την κατάρρευση της «LEHMAN
BROTHERS» το 2008, το ντόµινο της οποίας έπεσε σε µας και
ουσιαστικά προκάλεσε και τη χρεοκοπία της Ελλάδας και τα µνη-
µόνια. 

Να θυµίσω επίσης και την πρόσφατη κρίση του 2023. Αυτή τη
στιγµή που µιλάµε η µητρόπολη του καπιταλισµού, οι Ηνωµένες
Πολιτείες, είναι στα πρόθυρα χρεοκοπίας και µάλιστα αναγκάζε-
ται να κάνει δύο συµφωνίες αύξησης του χρέους. 

Εποµένως, λοιπόν, δεν είναι και τόσο ρόδινα όλα αυτά εδώ και
µάλιστα όλες αυτές οι κρίσεις του καπιταλισµού έχουν δικαιώσει
όλους εµάς που µιλούσαµε εξαρχής για εθνικό µοντέλο παρα-
γωγής, για πρωτογενή παραγωγή και ουσιαστικά για µια εθνική
αυτονοµία. Και αν τα κάναµε όλα αυτά εδώ, ούτε θα είχαµε χρε-
οκοπία ούτε θα δανειζόµασταν ούτε επίσης θα είχαµε έλλειµµα
στο ισοζύγιο των συναλλαγών διότι ουσιαστικά οι εισαγωγές
είναι πολύ περισσότερες από τις εξαγωγές.

Τέλος, θα ήθελα να πω και το εξής: Δεν µπορεί µε πρόσχηµα
την Ευρωπαϊκή Ένωση και µια οδηγία που είναι παραποιηµένη,
όπως είπαν και οι καθηγητές, να καταστρατηγούνται τα εργα-
σιακά δικαιώµατα, να µεταβάλλονται οι εργαζόµενοι σε λάστιχο
και ουσιαστικά να δηµιουργούνται περαιτέρω συνθήκες ανασφά-
λειας. Και όλα αυτά εδώ, όταν η Ελλάδα είναι στην πρώτη θέση
σε ώρες απασχόλησης -59,7 ώρες- όταν είµαστε πρώτοι στο πο-
σοστό εργαζοµένων που δουλεύουν µε υπερεργασία και όταν
επίσης έχουµε τις χειρότερες συνθήκες διαβίωσης των εργαζο-
µένων στην Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά και το τρίτο χειρότερο κατά
κεφαλήν εισόδηµα στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Θα ήθελα, λοιπόν, πρώτα να διορθωθούν όλοι αυτοί οι δείκτες
και να σταµατήσει ο κόσµος να ζει µε κουπόνια. Συγγνώµη, µε
«pass», ήθελα να το πω πιο ευρωπαϊκά. Κάντε πρώτα αυτά εδώ
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και στη συνέχεια φέρτε όποιο νοµοσχέδιο θέλετε, υπέρ όµως
των εργαζοµένων και όχι υπέρ των εργοδοτών και υπέρ των πο-
λυεθνικών. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Η ειδική αγορήτρια
από της Νίκης κ. Ασπασία Κουρουπάκη έχει τον λόγο.

ΑΣΠΑΣΙΑ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Καλή σας ηµέρα. 
Αµέτρητες δυσκολίες και δοκιµασίες µαστίζουν την πατρίδα

µας τα τελευταία χρόνια. Κάνοντας µια σύντοµη αναδροµή στο
πρόσφατο παρελθόν, θα αρχίσω από την οικονοµική κρίση, την
είσοδο της χώρας µας στις µνηµονιακές πολιτικές, το ξεπούληµα
του εθνικού µας πλούτου, την αξέχαστη προδοσία των Πρεσπών,
το κλείσιµο των εργοστασίων λιγνίτη, τους υποχρεωτικούς εµβο-
λιασµούς µε τα πειραµατικά σκευάσµατα γονιδιακής θεραπείας,
τους περιορισµούς µετακίνησης και τον διαχωρισµό των πολιτών,
την κατάργηση του αυτεξούσιου µε τις επιβαλλόµενες και εκβια-
στικές πολιτικές, την εµπλοκή στο πόλεµο της Ουκρανίας, τις
εθνικές τραγωδίες που διαδέχονται, δυστυχώς, η µία την άλλη,
όπως το δυστύχηµα στα Τέµπη, οι πυρκαγιές και οι πληµµύρες
σε τεράστιες εκτάσεις της χώρας µας και η νέα τραγωδία στη
Λιβύη. 

Αποτέλεσµα των προαναφερθέντων είναι οι απώλειες τόσων
ανεκτίµητων ζωών συνανθρώπων µας και η καταστροφή στο φυ-
τικό και ζωικό κεφάλαιο της πατρίδας µας. Η καθηµερινότητα γί-
νεται όλο και πιο δύσκολη. Η επισιτιστική κρίση κοντοζυγώνει.
Ποιος, επιτέλους, θα αναλάβει την ευθύνη; Ο Αδάµ ρίχνει το
βάρος του παραπτώµατος στην Εύα και η Εύα στον όφι. Ποια
µέτρα πρόληψης έχουν αναλάβει οι κυβερνήσεις µας όλα αυτά
τα χρόνια; Το µέτρο του «112» που εξασκεί τους πολίτες στη
φυγή; 

Κρίνοντας εκ του αποτελέσµατος, το πλοίο «Ελλάς» βυθίζεται
και η Κυβέρνηση χορεύει στην πρώτη θέση, καταθέτοντας προς
ψήφιση και εσπευσµένα ένα βαρύτατο εργασιακό νοµοσχέδιο,
όαση για τους εργοδότες και έρηµο δικαιωµάτων για τους εργα-
ζόµενους. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο, υπό το πρόσχηµα της ενσωµάτωσης
στο Εθνικό Δίκαιο της ευρωπαϊκής οδηγίας 2019/1152 για δια-
φανείς και προβλέψιµους όρους της εργασίας στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, η Κυβέρνηση προσθέτει εµβόλιµες διατάξεις που δεν
προβλέπονται από την ευρωπαϊκή οδηγία, οι οποίες καταργούν
διατάξεις του Εθνικού Δικαίου που προστατεύουν τους εργαζό-
µενους, διατάξεις δηλαδή που δεν υπηρετούν την οδηγία που
υποτίθεται ότι ενσωµατώνουν, καθώς αντί να ενισχύουν, αποδυ-
ναµώνουν την προστασία των εργαζοµένων. 

Συγκεκριµένα, µε τον νέο εργασιακό νόµο που φέρνει προς
ψήφιση η Κυβέρνηση, πρώτον, αυξάνεται ο ηµερήσιος οκτάωρος
χρόνος εργασίας έως τις δεκατρείς ώρες την ηµέρα, δεύτερον
αυξάνονται οι εβδοµαδιαίες ηµέρες εργασίας από πέντε σε έξι
ηµέρες την εβδοµάδα µε µονοµερή επιλογή του εργοδότη, τρί-
τον, καταργείται η αργία της Κυριακής σε επιπλέον κλάδους, τέ-
ταρτον, ποινικοποιείται ουσιαστικά η απεργία κατά παραβίαση
του Συντάγµατος, πέµπτον, υιοθετείται νέα µορφή ευέλικτης ερ-
γασίας µε τον εργαζόµενο σε διαρκή ετοιµότητα για εργασία
όποτε τον καλέσει ο εργοδότης µε προειδοποίηση είκοσι τεσσά-
ρων ωρών ή λιγότερο. 

Κατ’ αρχάς, µε το νοµοσχέδιο θεσµοθετείται στο άρθρο 9 η
δυνατότητα παράλληλης απασχόλησης του εργαζόµενου σε
δεύτερο εργοδότη βάσει της ευρωπαϊκής οδηγίας για υποχρέ-
ωση του εργοδότη να µην απαγορεύει την παράλληλη απασχό-
ληση του εργαζοµένου. Αυτό είναι κάτι που ισχύει ήδη στη χώρα
µας για συµβάσεις µερικής απασχόλησης και έρχεται να το επε-
κτείνει πλέον η Κυβέρνηση και στις συµβάσεις πλήρους απασχό-
λησης, αυξάνοντας όµως το ηµερήσιο νόµιµο οκτάωρο σε
εργασία µεταξύ δύο εργοδοτών έως και δεκατρείς ώρες εργα-
σίας ηµερησίως. Και ναι µεν στη διάταξη γίνεται αναφορά σε τή-
ρηση των ορίων µέγιστης εβδοµαδιαίας απασχόλησης και
ανάπαυσης, όµως είναι βέβαιο ότι στην πράξη καταργείται το
οκτάωρο και αφήνονται πολλά περιθώρια καταστρατηγήσεων
των δικαιωµάτων των εργαζοµένων. 

Το πνεύµα της ευρωπαϊκής οδηγίας είναι να µπορεί ο εργαζό-
µενος να εργαστεί οικειοθελώς και σε άλλον εργοδότη. Υπάρχει,
όµως, προφανής κίνδυνος στην πράξη να συµβεί το αντίθετο. Οι
εργοδότες, ιδίως µεγάλες επιχειρήσεις, θα µπορούν να προβαί-
νουν σε εικονικές προσλήψεις του ίδιου εργαζοµένου σε εται-
ρείες ιδίων συµφερόντων τους, µε αποτέλεσµα την απασχόληση
του εργαζοµένου πέραν του οκτάωρου, χωρίς καν την αµοιβή
υπερεργασίας ή υπερωριών. Ουκ ολίγες φορές έχουµε γίνει µάρ-
τυρες του πόσο ευφάνταστος µπορεί να γίνει ένας πονηρός ερ-
γοδότης και πόσα τεχνάσµατα µπορεί να σκαρφιστεί
προκειµένου για τη µεγιστοποίηση του οφέλους του, καθώς και
τι είναι διατεθειµένος να υποµείνει ένας εργαζόµενος ευρισκό-
µενος σε ανάγκη.

Εν πάση περιπτώσει, εάν ένας εργαζόµενος εργάζεται δεκα-
τρείς ώρες, πώς ακριβώς θα εφαρµοστεί ο υποχρεωτικός ηµε-
ρήσιος χρόνος ανάπαυσης των έντεκα ωρών; Θα διακτινίζεται
µεταξύ των δύο αυτών καταστάσεων; Θεωρούµε τις δεκατρείς
ώρες εργασίας ηµερησίως υπερβολικές.

Θα αναµέναµε, επίσης, να έχουν τεθεί τουλάχιστον κάποιοι πε-
ριορισµοί σε αυτή τη διάταξη για την προστασία των εργαζοµέ-
νων από καταχρηστικές πρακτικές σαν τις προαναφερθείσες.
Παραδείγµατος χάριν, ρητή πρόβλεψη στον νόµο για την απα-
γόρευση παροχής εργασίας του εργαζοµένου σε εταιρείες του
ίδιου οµίλου και σε συνδεδεµένες επιχειρήσεις, πρόβλεψη αυ-
στηρών ποινών στους εργοδότες σε περίπτωση τέτοιων πρακτι-
κών, πρόβλεψη µηχανισµού και διαδικασίας ελέγχου ότι δεν
παραβιάζονται τα ανώτατα νόµιµα όρια εργασίας ανά εβδοµάδα,
µήνα, τετράµηνο κ.λπ..

Θεσµοθετείται επιπρόσθετα µε το παρόν νοµοσχέδιο στα
άρθρα 25 και 26 η δυνατότητα απασχόλησης µισθωτών και για
έκτη ηµέρα την εβδοµάδα. Ουσιαστικά νοµοθετείται η κατάρ-
γηση της πενθήµερης απασχόλησης και η υποχρεωτική εξαή-
µερη απασχόληση, µε µονοµερή επιλογή του εργοδότη, µε
ελάχιστες εγγυήσεις για τον εργαζόµενο. Αυτό είναι κάτι που δεν
το απαιτεί η ευρωπαϊκή οδηγία και δεν µπορούµε να αντιλη-
φθούµε σε τι εξυπηρετεί τον εργαζόµενο.

Την ίδια στιγµή που σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες κινούνται
προς την αντίθετη ακριβώς κατεύθυνση, καθώς προσανατολίζον-
ται στην καθιέρωση της τετραήµερης απασχόλησης, δίχως µεί-
ωση των αποδοχών των εργαζοµένων. Και αυτό διότι το
ζητούµενο είναι η δηµιουργία κατάλληλου πλαισίου, ώστε οι επι-
χειρήσεις να καλύπτουν τις ανάγκες τους µε νέες προσλήψεις
που θα οδηγήσουν στον περιορισµό της ανεργίας, όχι η απασχό-
ληση του ίδιου προσωπικού για περισσότερες ώρες την ηµέρα
που αυξάνει αντί να µειώνει την ανεργία. 

Σε κάθε περίπτωση, θα θεωρούσαµε σκόπιµο να προβλέπονται
στον νόµο τουλάχιστον κάποιοι περιορισµοί και έλεγχοι ότι θα
πρέπει να συντρέχει αποδεδειγµένη αδυναµία εύρεσης εξειδι-
κευµένου προσωπικού από τον εργοδότη ή συγκεκριµένες έκτα-
κτες περιστάσεις που να δικαιολογούν την αναγκαιότητα
απασχόλησης προσωπικού για την έκτη ηµέρα την εβδοµάδα.

Επίσης, στο νοµοσχέδιο αυτό εισάγεται µε το άρθρο 10 για
πρώτη φορά στην Ελλάδα η λεγόµενη σύµβαση µηδενικών ωρών
απασχόλησης, δηλαδή συµβάσεις που ο εργαζόµενος βρίσκεται
σε διαρκή ετοιµότητα και για εργασία κάποιων ωρών όποτε τον
καλέσει ο εργοδότης. Όµως η ευρωπαϊκή οδηγία προτείνει ότι
τέτοιου είδους συµβάσεις θα πρέπει να περιοριστούν µόνο σε
όποια κράτη, ήδη, εφαρµοζόταν πριν από την ενσωµάτωση της
οδηγίας στο Εθνικό Δίκαιο, διότι, όπως χαρακτηριστικά αναφέ-
ρει, διαφέρουν σηµαντικά από τις παραδοσιακές σχέσεις εργα-
σίας και δηµιουργούν αβεβαιότητα σχετικά µε τα ισχύοντα
δικαιώµατα και την κοινωνική προστασία των εργαζοµένων.

Παρ’ όλο, λοιπόν, που στην ευρωπαϊκή οδηγία υπάρχει ρητή
µη υποχρέωση θέσπισης αυτής της σύµβασης σε χώρες όπως η
Ελλάδα, όπου η σύµβαση αυτή δεν είναι ήδη νοµοθετηµένη από
πριν, εντούτοις το Υπουργείο την εισάγει στο Εθνικό Δίκαιο πα-
ρουσιάζοντάς την µάλιστα ως αναγκαία υπό το σκεπτικό ότι τέ-
τοιες συµβάσεις θα µειώσουν το πρόβληµα της ανεργίας στην
Ελλάδα.

Αυτό, όµως, που πραγµατικά θα συµβεί είναι η δηµιουργία ερ-
γαζοµένων-λάστιχο και ένα νέο είδος δουλείας του εργαζόµενου
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στον εργοδότη, ο οποίος θα τον καλεί να εργαστεί όποτε θέλει
και για όσες ώρες τον χρειάζεται. Και αναρωτιέται κανείς τι και
ποιον εξυπηρετεί άραγε η εφαρµογή µιας τέτοιας σύµβασης.

Διαθέτουµε, ήδη, επαρκώς θεσµοθετηµένες µορφές ευέλικτων
συµβάσεων εργασίας, όπως οι συµβάσεις µερικής απασχόλησης
και οι συµβάσεις εκ περιτροπής. Οι όποιες εποχικές ή έκτακτες
ανάγκες µπορούν να καλυφθούν από τις ήδη υπάρχουσες συµ-
βάσεις που προβλέπονται στο εσωτερικό µας Δίκαιο, συνεπώς
δεν κρίνεται απαραίτητη η θεσµοθέτηση αυτών των νέων µορ-
φών συµβάσεων.

Επιπλέον, η ευρωπαϊκή οδηγία επιβάλλει τον καθορισµό προ-
θεσµίας πριν από την οποία θα πρέπει ο εργοδότης να καλεί τον
εργαζόµενο για να παράσχει την εργασία του, εάν το ωράριο ερ-
γασίας δεν είναι προβλέψιµο από πριν. Η προθεσµία ειδοποίησης
που επιλέγει να βάλει το Υπουργείο είναι µόλις είκοσι τέσσερις
ώρες πριν την ανάληψη εργασίας και σε εξαιρετικές περιπτώσεις
µπορεί να είναι ακόµα και πιο σύντοµη.

Ποιος από όλους εµάς προλαβαίνει να αλλάξει τον προγραµ-
µατισµό της οικογενειακής και ατοµικής του ζωής µέσα σε είκοσι
τέσσερις ώρες; Κάτι τέτοιο εκτός από το ότι είναι απαράδεκτο
για οποιαδήποτε εργασιακή σχέση, αφήνει άφθονο χώρο για κα-
ταχρηστικές εργοδοτικές συµπεριφορές.

Θα θεωρούσαµε απαραίτητο και εδώ να έχουν τεθεί τουλάχι-
στον κάποιες δικλίδες προστασίας για τους εργαζόµενους, όπως
παραδείγµατος χάριν οι συµβάσεις αυτές να µην υπερβαίνουν
κάποιο περιορισµένο ποσοστό του συνόλου των απασχολουµέ-
νων µιας επιχείρησης, καθώς επίσης να προβλέπεται ένας ελά-
χιστος αριθµός αµειβόµενων ωρών εργασίας. Επίσης, ο χρόνος
προειδοποίησης να οριστεί τουλάχιστον σε δύο µε τρεις ηµέρες,
ώστε να προλαβαίνει ο εργαζόµενος να κάνει στοιχειωδώς τις
απαραίτητες διευθετήσεις στο πρόγραµµά του.

Σε ανάλογη γραµµή πλεύσης, το άρθρο 27 του νοµοσχεδίου κα-
ταργεί την αργία της Κυριακής σε εκπαιδευτικά κέντρα πιλότων
και τεχνικών αεροσκαφών, καθώς επίσης στον τοµέα της βιοµη-
χανίας τροφίµων και εµφιάλωσης νερών και αναψυκτικών, σε ένα
πνεύµα που κινείται µε σταθερά βήµατα προς την κατεύθυνση της
συνεχούς επέκτασης της κυριακάτικης αργίας σε όλο και περισ-
σότερες περιπτώσεις και τοµείς. Είναι, νοµίζουµε, περιττό να επα-
ναλάβουµε το πόσο αντίθετους µας βρίσκει αυτή η προσέγγιση
και να τονίσουµε φυσικά ότι ούτε την κατάργηση της αργίας της
Κυριακής µάς την επιβάλλει καµµία ευρωπαϊκή οδηγία.

Ένα άλλο θέµα που θεσµοθετείται είναι η φερόµενη µείωση
της δοκιµαστικής περιόδου ενός εργαζοµένου κατ’ απαίτηση της
ευρωπαϊκής οδηγίας που υποχρεώνει ρητά σε δοκιµαστική πε-
ρίοδο όχι µεγαλύτερη των έξι µηνών. Αυτό θα ήταν ένα θετικό
βήµα, αν δεν υπήρχε στο σχέδιο νόµου το εξής παράδοξο. Ναι
µεν µε το άρθρο 4 µειώνεται η δοκιµαστική περίοδος από δώ-
δεκα σε έξι µήνες, όπως απαιτεί η οδηγία, ταυτόχρονα όµως µε
το άρθρο 19 προστίθεται στον κώδικα του ατοµικού εργατικού
δικαίου το άρθρο 325Α, µε το οποίο παραµένει η ρύθµιση ότι η
απασχόληση µε σύµβαση εργασίας αορίστου χρόνου για τους
πρώτους δώδεκα µήνες µπορεί να καταγγελθεί χωρίς προειδο-
ποίηση και χωρίς αποζηµίωση απόλυσης. Οπότε κατ’ ουσίαν ο
εργαζόµενος εξακολουθεί να βρίσκεται υπό δοκιµή µέχρι τη συµ-
πλήρωση του δωδεκαµήνου, αφού ο χρόνος αναµονής για την
υπαγωγή στις προστατευτικές διατάξεις του δικαίου της καταγ-
γελίας παραµένει στους δώδεκα µήνες.

Είναι προφανές, λοιπόν, ότι ούτε εδώ υπηρετείται ο σκοπός
της οδηγίας, διότι δεν επέρχεται πραγµατική µείωση της δοκι-
µαστικής περιόδου στους έξι µήνες, οπότε και η χώρα µας θα
εξακολουθεί να είναι υπόλογη για την παραβίαση του ευρωπαϊ-
κού κοινοτικού χάρτη.

Παράλληλα, υπάρχει ο κίνδυνος ο εργοδότης να εφαρµόζει
καταχρηστικά αυτή τη διάταξη, προσλαµβάνοντας τακτικά εργα-
ζόµενους εξαµήνου, µε σκοπό όχι να τους δοκιµάσει, αλλά να
τους εκµεταλλεύεται έχοντας την ελευθερία της αυτοδίκαιης
λύσης της σύµβασης.

Θα ανέµενε κανείς στη βάση του ορθολογισµού η δοκιµαστική
περίοδος να συνοδεύεται σε περίπτωση απόλυσης του εργαζο-
µένου τόσο από την καταβολή αποζηµίωσης όσο και από την
προειδοποίηση για την απόλυσή του.

Κλείνοντας τον θλιβερό κύκλο των παρεµβάσεων που αλλοι-
ώνουν το πνεύµα της ευρωπαϊκής οδηγίας στο παρόν νοµοσχέ-
διο, περιορίζεται ασφυκτικά και κατ’ ουσίαν ποινικοποιείται η
υπεράσπιση της αποτελεσµατικής άσκησης του απεργιακού δι-
καιώµατος από τους απεργούς και τις συνδικαλιστικές οργανώ-
σεις, ιδίως για την απόκρουση παράνοµων ενεργειών του
εργοδότη, µε την εισαγωγή ποινής φυλάκισης και προστίµου,
ενώ αυτά τα δικαιώµατα προστατεύονται από το Σύνταγµα.

Πρόκειται ουσιαστικά για κατάλυση του προστατευόµενου δι-
καιώµατος της απεργίας, κατά παραβίαση του άρθρου 23 παρά-
γραφος 2 του Συντάγµατος. Άλλωστε, για την τέλεση οποιασδή-
ποτε αξιόποινης πράξης ενάντια στους εργαζόµενους που δεν
θέλουν να συµµετέχουν στην απεργία επαρκούν οι διατάξεις του
Ποινικού Κώδικα.

Συµπερασµατικά, µε το νοµοσχέδιο αυτό τα εναποµείναντα δι-
καιώµατα των εργαζοµένων, οι οποίοι είναι το αδύναµο µέρος
της σχέσης εργασίας, δέχονται ένα νέο πλήγµα προς όφελος
των προνοµίων του ισχυρότερου µέρους της σχέσης που είναι
οι εργοδότες.

Για όλους αυτούς τους λόγους καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο
επί της αρχής.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό ακόµη.
Και για να λυθεί κάθε απορία, η Νίκη δεν κοιτάζει ούτε δεξιά

ούτε αριστερά, κοιτάζει µπροστά, έχοντας εφόδιο την ιστορία
και τον πολιτισµό µας. Η Νίκη αποτελεί τη φωνή της συνείδησης
των πολιτών και των πολιτικών. Δεν είµαστε οπαδοί κανενός ιδε-
ολογικού ρεύµατος. Στηρίζουµε την αλήθεια, σεβόµαστε την
ελεύθερη βούληση κάθε ανθρώπου και το αυτεξούσιο. Για ποιον
λόγο όποιος υπερασπίζεται το δίκαιο και την προστασία του αδύ-
ναµου πρέπει να χαρακτηριστεί αριστερός ή να τοποθετηθεί γε-
νικά σε κάποιο ιδεολογικό ρεύµα;

Σε ποιο ιδεολογικό ρεύµα ανήκουν, άραγε, τα κουπόνια σίτι-
σης –Market Pass- τα κουπόνια καυσίµων –Fuel Pass- τα κουπό-
νια ρεύµατος –Power Pass- και ούτω καθεξής, µέχρι και τα
κουπόνια Youth Pass-εξαγοράς της ψήφου των νέων µας; Και
ποιο ιδεολογικό ρεύµα ιστορικά ήταν αυτό που στο όνοµα του
συλλογικού καλού της κοινότητας, όπως κατά την πανδηµία στη
χώρα µας, καταργούσε ατοµικά, συνταγµατικά δικαιώµατα και
ελευθερίες των πολιτών;

Όπως είπε ο Ρήγας Φεραίος, «ο νόµος είναι εκείνη η ελευθέρα
απόφασις όπου µε τη συγκατάθεση όλου του λαού έγινε». Τη
συγκατάθεση, όµως, του λαού δεν την έχετε, όταν το απογοη-
τευµένο 50% των συµπολιτών µας δεν προσήλθε στις κάλπες και
ένα 30% ψήφισε άλλα κόµµατα που εξέφρασαν κοινούς προβλη-
µατισµούς και προτάσεις επί των διατάξεων του νοµοσχεδίου,
αλλά τις αγνοήσατε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Δηµοκρατικού Πατριω-

τικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Και ολοκληρώνουµε µε τον ειδικό αγορητή από την Πλεύση

Ελευθερίας, τον κ. Αλέξανδρο Καζαµία.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα

ήθελα τώρα να βρίσκοµαι µαζί µε τους εργαζόµενους που δια-
δηλώνουν αυτή τη στιγµή έξω από τη Βουλή κατά των αλλαγών
που εισάγει το νοµοσχέδιο που σήµερα συζητάµε στην Αίθουσα.
Όµως, είµαι υποχρεωµένος, ως ειδικός αγορητής της Πλεύσης
Ελευθερίας, να παραµείνω εδώ και να υπερασπιστώ τα δικαιώ-
µατα των εργαζοµένων που το νοµοσχέδιο αυτό παραβιάζει µέσα
στην Αίθουσα. Αφού τελειώσω την οµιλία µου, σκοπεύω εγώ µαζί
µε συναδέλφους µου Βουλευτές να λάβω µέρος στη συγκέν-
τρωση που έχουν διοργανώσει τα συνδικάτα έξω από τη Βουλή.

Όπως υποστηρίξαµε στις προηγούµενες συνεδριάσεις της αρ-
µόδιας επιτροπής µαζί µε τον συνάδελφό µου και Πρόεδρο του
Σωµατείου Ελλήνων Ηθοποιών Σπύρο Μπιµπίλα, η Πλεύση Ελευ-
θερίας ασφαλώς θα καταψηφίσει αυτό το τοξικό και κοινωνικά
ταξικό νοµοσχέδιο. Κρίνουµε ότι ο τρόπος µε τον οποίο προσεγ-
γίζει την ελαστικοποίηση της αγοράς εργασίας βλέπει τις εργα-
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σιακές σχέσεις πρωτίστως από την οπτική του εργοδότη και όχι
του εργαζόµενου. Θεωρούµε ότι σε πολλά άρθρα του, ακριβώς
για να πετύχει µια πιο ελαστική αγορά εργασίας έτσι όπως την
αντιλαµβάνεται και την επιθυµεί ο εργοδότης, αυξάνει την ανα-
σφάλεια του εργαζόµενου και τον καθιστά ακόµη πιο ευάλωτο
και απροστάτευτο από ό,τι ήδη είναι στις τυχόν αυθαιρεσίες και
ασυδοσίες της εργοδοσίας.

Επίσης, όπως τονίσαµε στις συνεδριάσεις της αρµόδιας επι-
τροπής που επεξεργάστηκε το νοµοσχέδιο, οι διατάξεις του δεν
αποτελούν µια απλή προσπάθεια ενσωµάτωσης της ευρωπαϊκής
οδηγίας 2019/1152 περί διαφανούς και προβλέψιµης εργασίας
στο Εθνικό µας Δίκαιο. Η οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης πράγ-
µατι εισάγει κάποιες µικρές βελτιώσεις στις συνθήκες εργασίας
πολλών εργαζοµένων, όπως είναι η υποχρεωτική κατάρτιση που
πρέπει ο εργοδότης να παρέχει δωρεάν και κατά προτίµηση
εντός του ωραρίου εργασίας, ή η έγκαιρη ενηµέρωση του εργα-
ζόµενου για τη δουλειά που αναµένεται να κάνει.

Όµως, συνολικά το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εργασίας
χρησιµοποιεί την οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης ως επικά-
λυµµα για να συµπεριλάβει διατάξεις που προσκρούουν στο
πνεύµα της οδηγίας, παρ’ όλο που και η ίδια η οδηγία προειδο-
ποιεί ρητά τα κράτη-µέλη να µην το πράξουν. Η παράγραφος 47
του προοιµίου της ευρωπαϊκής οδηγίας του 2019 λέει ρητά τα
εξής, τα οποία διαβάζω: «Η εφαρµογή της παρούσας οδηγίας
δεν µπορεί να χρησιµεύει για τη µείωση των υφισταµένων δικαιω-
µάτων που καθορίζονται στον συγκεκριµένο τοµέα µε την
ισχύουσα εθνική ή ενωσιακή νοµοθεσία ούτε να συνιστά βάσιµη
δικαιολογία για την υποβάθµιση του γενικού επιπέδου των εργα-
ζοµένων στον τοµέα που καλύπτεται από την παρούσα οδηγία».

Εντούτοις, πολλές από τις διατάξεις του νοµοσχεδίου, όπως
τα άρθρα 25 µε 28 τα οποία θα καταψηφίσουµε, υποχρεώνουν
τους εργαζόµενους να αποδέχονται την εργασία για έξι µέρες
τη βδοµάδα, αν το ζητήσει ο εργοδότης. Αυτά, καθώς και πολλά
άλλα άρθρα που δεν προκύπτουν από την ευρωπαϊκή οδηγία,
είναι πατέντα του ελληνικού Υπουργείου Εργασίας και εισάγον-
ται κάτω από το επικάλυµµα της ενωσιακής νοµοθεσίας ως
δήθεν ευρωπαϊκές, για να εντείνουν το εργασιακό περιβάλλον
του κοινωνικού δαρβινισµού που ισχύει στη χώρα µας, ή µε άλλα
λόγια, το δογµατικό, νεοφιλελεύθερο και κυρίαρχο κοµµάτι του
νοµοσχεδίου, το οποίο θα ήταν βεβαίως ακόµη πιο επιθετικό, αν
δεν αποσύρονταν την τελευταία στιγµή κάποιες πιο άγριες προ-
βλέψεις του αρχικού σχεδίου νόµου για τα κακόφηµα συµβόλαια
µηδενικών ωρών, προφανώς διότι το Υπουργείο ανακάλυψε κα-
θυστερηµένα ότι η ευρωπαϊκή οδηγία αναφέρεται συγκεκριµένα
σε αυτά και τα απαγορεύει ρητά.

Τέλος, θα θέλαµε το νοµοσχέδιο αυτό, όπως και κάθε εργα-
σιακό νοµοσχέδιο, να είχε υποβληθεί σε διάλογο εκτενώς µε
τους συνδικαλιστικούς φορείς της χώρας, ούτως ώστε να περι-
βάλλεται από τη µέγιστη δυνατή συναίνεση και κοινωνική απο-
δοχή.

Είναι οξύµωρο, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, να έχετε
δηµιουργήσει αφ’ ενός ένα Υπουργείο που ονοµάζεται «Κοινωνι-
κής Συνοχής» και αφ’ ετέρου να µην επιδιώκετε τον κοινωνικό
διάλογο µε τους συνδικαλιστικούς φορείς για την επίτευξη κοι-
νωνικής συνοχής µέσα από τη δηµιουργία καλύτερων εργασια-
κών σχέσεων. Η κοινωνική συνοχή δεν συγκροτείται µέσα από
συνθήµατα και λόγια ή τίτλους Υπουργείων. Οικοδοµείται στην
πράξη, ξεκινώντας από την καρδιά των κοινωνικών συγκρούσεων
που είναι οι εργασιακές σχέσεις και από την πραγµατική και συ-
νεχή βελτίωση των συνθηκών εργασίας. Εξάλλου, αυτές οι συ-
ναινετικές πρακτικές υπάρχουν και στην Ευρωπαϊκή Ένωση, η
οποία, όπως γνωρίζετε, υποβάλλει τις οδηγίες της στην κρίση
της Οικονοµικής και Κοινωνικής Επιτροπής, που εκπροσωπούν-
ται θεσµικά τα ευρωπαϊκά συνδικάτα.

Όµως, όπως δείχνετε ξανά µε αυτό το νοµοσχέδιο, δεν είστε
καθόλου συνεπείς ευρωπαϊστές, ή για να είµαι πιο δίκαιος, στα
εργασιακά θέµατα οραµατίζεστε µια Ευρώπη του 19ου αιώνα µε
τις άθλιες συνθήκες εργασίας που περιγράφει στα µυθιστορή-
µατά του ο Κάρολος Ντίκενς. Γι’ αυτό επιλέξατε εξαρχής τον
δρόµο της κοινωνικής πόλωσης, ξεκινώντας µε εφιαλτικά µέτρα,
όπως τα συµβόλαια µηδενικών ωρών, τα οποία -ας µην κρυβό-

µαστε- πολλοί θα θέλατε να τα είχατε επιβάλει µονοµερώς στους
εργαζόµενους, αν δεν το απαγόρευε ρητά η ευρωπαϊκή νοµοθε-
σία.

Όµως, να είστε βέβαιοι, ακόµη και αν αποτύχατε να εισάγετε
πιο ακραίες ρυθµίσεις, οι εργαζόµενοι δεν ξεχνούν ότι προς τα
εκεί οδηγούσατε τα πράγµατα, δηλαδή προς ένα εργασιακό πε-
ριβάλλον που µοιάζει ακόµη περισσότερο µε την ασυδοσία του
«Φαρ Ουέστ».

Ας µου επιτραπεί τώρα να περάσω στα κύρια σηµεία του νο-
µοσχεδίου, για τα οποία έχουµε εκφράσει τις βασικές µας αντι-
θέσεις.

Σχετικά µε την έκτη µέρα, διαβάσαµε προσεκτικά τα άρθρα 25
- 28 που αναφέρονται στην έκτη µέρα εργασίας και στην εργασία
τις Κυριακές. Η διατύπωση των άρθρων είναι τέτοια ώστε να µη
χωρά αµφιβολία ότι ο εργαζόµενος, αν του ζητηθεί να εργαστεί
το Σάββατο ή την Κυριακή, µε βάση αυτό το νοµοσχέδιο θα είναι
υποχρεωµένος να το κάνει. Δεν πρόκειται µε άλλα λόγια για αυτό
που λέτε, για προαιρετική εργασία την οποία ο εργαζόµενος
µπορεί να αρνηθεί, όντας, απολύτως βέβαιος ότι αυτό δεν θα κα-
ταλογιστεί ενάντιά του από την εργοδοσία. Γι’ αυτό τον λόγο θε-
ωρούµε ότι τα άρθρα αυτά δεν συµβαδίζουν µε τους σκοπούς
της ευρωπαϊκής οδηγίας που λέει ξεκάθαρα ότι δεν πρέπει να
χάνονται τα προηγούµενα κεκτηµένα των εργαζοµένων, όταν
αυτή ενσωµατωθεί στο εθνικό δίκαιο των κρατών-µελών.

Παράλληλα, αυτό το άρθρο παραβιάζει το κεκτηµένο του πεν-
θηµέρου -µε τη βούλα του νόµου- και διαταράσσει ακόµη περισ-
σότερο την ισορροπία ανάµεσα στην εργασία και στην ποιότητα
ζωής που πρέπει να απολαµβάνει ο εργαζόµενος ή η εργαζόµενη
µε την οικογένειά του ή µε την οικογένειά της.

Σχετικά µε τις απεργίες και το άρθρο 31 του νοµοσχεδίου,
έχουµε επίσης διατυπώσει τη σθεναρή αντίθεσή µας. Το άρθρο
31 που τιµωρεί µε φυλάκιση τουλάχιστον έξι µηνών όποιον ερ-
γαζόµενο παρεµποδίσει -και όπως λέει: «µε οποιονδήποτε τρόπο
την ελεύθερη και ακώλυτη προσέλευση» στον χώρο εργασίας
εργαζοµένων που δεν συµµετέχουν σε νόµιµη απεργία είναι
άκρως προβληµατικό. Τι θα πει «παρεµποδίζει µε οποιονδήποτε
τρόπο»; Οι λέξεις «µε οποιονδήποτε τρόπο» είναι τόσο ασαφείς
και γενικόλογες, ώστε µπορούν να ερµηνευτούν όπως θέλει κα-
νείς. Αν κάποιος απεργός, για παράδειγµα, γυρίσει και πει σε
έναν απεργοσπάστη, λεκτικά, «είναι ντροπή να δουλέψεις σή-
µερα, να συστρατευθείς µε τους συναδέλφους σου και να απερ-
γήσεις», µε βάση τη διατύπωση του άρθρου η κριτική αυτή είναι
πιθανόν να ερµηνευθεί από κάποιους δικαστές ότι συνιστά πα-
ρεµπόδιση και ότι πρέπει να οδηγήσει σε φυλάκιση του εν λόγω
εργαζοµένου για έξι µήνες.

Οι αγορητές κάποιων άλλων κοµµάτων της Αντιπολίτευσης πα-
ρατήρησαν ότι αφαιρέσατε την προγενέστερη αναφορά του άρ-
θρου αυτού στην ποινικοποίηση της άσκησης ψυχολογικής βίας
και το καλωσόρισαν ως έναν µικρό συµβιβασµό προς τη σωστή
κατεύθυνση. Κατά τη γνώµη µας, όµως, δεν κάνατε κανέναν συµ-
βιβασµό ως προς αυτό. Στην πραγµατικότητα είπατε το ίδιο
πράγµα µε άλλα λόγια, αφού η εξάµηνη ποινή φυλάκισης για τον
εργαζόµενο που θα παρεµποδίσει «µε οποιονδήποτε τρόπο» κά-
ποιον συνάδελφό του να εργαστεί την ηµέρα της απεργίας είναι
κατά τη γνώµη µας το ίδιο πράγµα. Βγάλατε την ψυχολογική βία
και βάλατε το «παρεµποδίσει µε οποιονδήποτε τρόπο».

Είναι επιπλέον σαφές ότι η σχετική διάταξη δεν αναφέρεται
στη βίαιη παρεµπόδιση, διότι αυτή ήδη προβλέπεται ξεχωριστά
σε άλλο σηµείο του άρθρου. Εποµένως το «µε οποιονδήποτε
τρόπο» αναφέρεται σε περιπτώσεις πολύ ηπιότερες από τη σω-
µατική παρεµπόδιση, περιλαµβανοµένης της λεκτικής παρεµπό-
δισης. Γι’ αυτό θεωρούµε ότι το άρθρο αυτό υπονοµεύει σοβαρά
και το συνταγµατικά κατοχυρωµένο δικαίωµα στην απεργία,
βάσει του άρθρου 23 του Συντάγµατος, αλλά και την ελευθερία
του λόγου και του διαλόγου µεταξύ των εργαζοµένων στον χώρο
εργασίας.

Με άλλα λόγια δεν υπάρχει τίποτα φιλελεύθερο σε αυτό που
κάνετε. Παρεµβαίνετε µε έναν ωµά αυταρχικό και διχαστικό
τρόπο, που βασικό σκοπό του έχει τη διαίρεση των εργαζοµένων
σε καλούς απεργοσπάστες και κακούς απεργούς. Όταν προστα-
τεύονται, ακόµη και ηθικά, οι απεργοσπάστες, διότι αυτό ακρι-
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βώς προσπαθεί να κάνει το νοµοσχέδιο, αυτό που κάνετε είναι
να υπονοµεύετε το δικαίωµα στην απεργία ηθικά, αλλά και πρα-
κτικά, διότι το δικαίωµα στην απεργία δεν είναι ατοµικό, αλλά
είναι εξ ορισµού συλλογικό. Εποµένως, όταν δίνετε απόλυτη
προστασία και ηθική νοµιµοποίηση σε όποιον δεν κάνει χρήση
αυτού του δικαιώµατος, προστασία ακόµη και από τη λεκτική και
ηθική κριτική, τότε είναι σαφές κατά τη γνώµη µας ότι µε το
άρθρο 31 του παρόντος νοµοσχεδίου θέλετε πραγµατικά να υπο-
νοµεύσετε σοβαρά το δικαίωµα στην απεργία.

Σχετικά µε το άρθρο 4 για τη δοκιµαστική εργασία, σάς είπαµε
και στη διάρκεια των συνεδριάσεων της αρµόδιας επιτροπής ότι
οι έξι µήνες δοκιµαστικής εργασίας είναι πολλοί. Ένας εργοδό-
της δεν χρειάζεται παραπάνω από δύο ή τρεις µήνες για να δο-
κιµάσει έναν νέο εργαζόµενο. Η ευρωπαϊκή οδηγία -την ίδια
στιγµή- σάς δίνει την ευχέρεια να µειώσετε τη δοκιµαστική ερ-
γασία σε λιγότερο από το µέγιστο όριο των έξι µηνών, αν το θέ-
λετε βεβαίως. Όµως το νοµοσχέδιο την κρατά στο µέγιστο που
επιτρέπει η ευρωπαϊκή οδηγία, διότι στην πραγµατικότητα θέλετε
να χρησιµοποιήσετε τη δοκιµαστική εργασία ως νοµικό παρά-
θυρο προς τον εργοδότη για να προσλαµβάνει εργαζόµενους µε
βραχυχρόνια εξάµηνα ή εποχικά συµβόλαια και να τους απολύει
στο τέλος του εξαµήνου χωρίς να καταβάλει αποζηµίωση.

Σχετικά µε την «παράλληλη εργασία» του άρθρου 9, η δυνα-
τότητα που δίνεται για εργασία σε δύο εργοδότες µέχρι και δε-
κατρείς ώρες την ηµέρα είναι προβληµατική και δεν παρέχει
επαρκείς εγγυήσεις ότι ο δεύτερος εργοδότης δεν θα συνδέεται
µε τον κύριο εργοδότη του εργαζόµενου. Η διάταξη αυτή, επι-
πλέον, ως έχει, µπορεί να χρησιµοποιηθεί και ως νοµικό παρά-
θυρο για να απασχολείται ένας εργαζόµενος για δεκατρείς ώρες
την ηµέρα χωρίς να καταβάλλεται το αυξηµένο ωροµίσθιο της
υπερωρίας για τις πέντε ώρες στις οποίες εργάζονται πέραν του
οκταώρου.

Επίσης, το άρθρο 24 για την Επιθεώρηση Εργασίας θέτει σο-
βαρά ζητήµατα. Με το άρθρο αυτό, το οποίο τροποποιεί τον
νόµο του 2021 περί των αρµοδιοτήτων της Επιθεώρησης Εργα-
σίας, λέγοντας πως αυτή η ανεξάρτητη αρχή δεν πρέπει να
εφαρµόζει τους εργασιακούς νόµους όπως η ίδια τούς αντιλαµ-
βάνεται, αλλά όπως αυτοί ερµηνεύονται από τις εγκυκλίους των
κατά περίπτωση αρµοδίων οργάνων, είναι σοβαρά προβληµα-
τικό.

Ακούσαµε από τον Υπουργό ότι η Κυβέρνηση θα θέτει τους
κανόνες τού τι είναι νόµιµο και τι είναι παράνοµο. Η Κυβέρνηση
και η Βουλή όµως νοµοθετούν, αλλά δεν είναι αυτοί που έχουν
το µονοπώλιο της ερµηνείας του δικού τους νόµου. Θεωρούµε
ότι η διάταξη αυτή συγκεντρώνει τις εξουσίες στα χέρια της Κυ-
βέρνησης όχι µόνο της δικής σας σήµερα, αλλά και της εκάστοτε
κυβέρνησης και υπονοµεύει τη διάκριση των εξουσιών. Ακόµη
περισσότερο υπονοµεύει και περιορίζει σηµαντικά την ανεξαρ-
τησία µιας αρχής που όλοι θέλουµε να είναι πραγµατικά ανεξάρ-
τητη. Αν η Επιθεώρηση Εργασίας εφαρµόζει τους νόµους της
Κυβέρνησης, όπως τους ερµηνεύει η ίδια Κυβέρνηση µε τις εγ-
κυκλίους της, τότε καθίσταται εκτελεστικό όργανο της εκάστοτε
κυβέρνησης και αυτό είναι κάτι που δεν το θέλει κανείς.

Κλείνοντας, θέλω να πω ότι στον βαθµό που δεν επιδιώκετε
συναινετικές νοµοθετικές πρακτικές µε τους εκπροσώπους των
εργαζοµένων, να µην περιµένετε να συναινέσει η Πλεύση Ελευ-
θερίας µε τα αντεργατικά νοµοσχέδια που εισάγετε. Εµείς θα συ-
νεχίσουµε να υπερασπιζόµαστε τα δικαιώµατα των εργαζοµένων
και τη βελτίωση των συνθηκών εργασίας τους. Γι’ αυτό θα µας
βρίσκετε πάντα αντίθετους σε οποιαδήποτε δογµατική νεοφιλε-
λεύθερη ρύθµιση βλέπει την εργασία πρωτίστως µέσα από τη
σκοπιά του εργοδότη. Αυτή η ταξική προσέγγιση, που προωθείτε
σήµερα και µέσα από αυτό το νοµοσχέδιο είναι ξένη προς τις
αρχές µας.

Οι αλλαγές που φέρνει αυτό το σχέδιο νόµου επιδεινώνουν
ένα, ήδη, προβληµατικό περιβάλλον στην αγορά εργασίας, το
οποίο θα πρέπει να προσπαθούµε να εξανθρωπίσουµε περισσό-
τερο, όχι να το ωθούµε περαιτέρω προς την κατεύθυνση του κοι-
νωνικού δαρβινισµού, που είναι κατά βάθος η πρόθεση του εν
λόγω νοµοσχεδίου. Γι’ αυτό, όπως δηλώσαµε απερίφραστα
εξαρχής, σκοπεύουµε να το καταψηφίσουµε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε

και για την τήρηση του χρόνου.
Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της

Ελληνικής Λύσης, ο κ. Κυριάκος Βελόπουλος.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Ευχαριστώ, πολύ κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι τουλάχιστον κωµικό να µι-

λάµε για ένα νοµοσχέδιο εργασίας σε µια χώρα που πένεται, σε
µια χώρα που δεν έχει παραγωγικό ιστό και παραγωγή πλούτου,
σε µια χώρα που δεν έχει βιοµηχανία, σε µια χώρα που δεν έχει
τίποτα συγκεκριµένο, ώστε να µπορούµε να µιλάµε για εργαζό-
µενους. Και είναι και κωµικό να συζητάµε για εργασία εµείς, οι
Βουλευτές, που η µοναδική µας εργασία και λειτούργηµα είναι
να είµαστε εδώ, όταν συνήθως είναι άδειο το Κοινοβούλιο. Εν
πάση περιπτώσει.

Πριν περάσω στο νοµοσχέδιο θα αναφερθώ σε αυτά που έγι-
ναν στη Νέα Υόρκη και µε τα οποία κανείς δεν ασχολήθηκε πε-
ριέργως και πάλι. Σε αυτό το ελληνικό Κοινοβούλιο υπάρχει µία
ένδεια, θα έλεγα, από πολλούς να µιλήσουν για τα µείζονα και
οµιλούν συνεχώς για τα ελάσσονα. Δεν λέω ότι είναι έλασσον το
νοµοσχέδιο, αλλά πρέπει να αξιολογήσουµε κιόλας την παρου-
σία µας. Καλές οι λεκτικές ακροβασίες, αλλά χθες το απόγευµα
στη Νέα Υόρκη έγινε η αρχή του τέλους, όσο και αν φαίνεται πε-
ρίεργο αυτό που λέω. Για πρώτη φορά από το 1974 µέχρι και σή-
µερα Έλληνας πρωθυπουργός αναφέρθηκε σε «εδαφικές
δυσκολίες» µεταξύ Ελλάδας και Τουρκίας. Και επειδή η διεθνής
ορολογία σηµαίνει πολλά πράγµατα, όταν ο Πρωθυπουργός της
χώρας µιλάει για «εδαφικές δυσκολίες» και «εδαφικές διεκδική-
σεις», σηµαίνει αυτονοήτως ότι αποδέχεται τις διεκδικήσεις του
αντιπάλου. Ήταν η πρώτη φορά που πρωθυπουργός µιλούσε για
εδαφικές διεκδικήσεις. Ουσιαστικά αναγνώρισε αυτό που κανείς
πρωθυπουργός µέχρι σήµερα δεν αναγνώρισε ποτέ.

Ωστόσο αυτό που προκαλεί µεγαλύτερη εντύπωση -και το
προσπερνούν όλοι και κυρίως της Νέας Δηµοκρατίας- είναι αυτό
που ανέφερε πάλι για τις θαλάσσιες ζώνες. Μίλησε για θαλάσ-
σιες ζώνες. Εδώ είναι το κλειδί της διµερούς επαφής Ελλάδας -
Τουρκίας, οι θαλάσσιες ζώνες.

Να ενηµερώσουµε τον κύριο Πρωθυπουργό ότι η Ελλάς δεν
έχει καµµία διαφορά µε τις θαλάσσιες ζώνες µε την Τουρκία.
Έχει µία µόνο διαφορά: την υφαλοκρηπίδα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ας µάθει τι σηµαίνει Διεθνές Δίκαιο γιατί µέρα µε την ηµέρα

γίνεται περισσότερο επικίνδυνος λεκτικά, εκτός αν επιβεβαιώσει
αυτά για τα οποία είχαµε προειδοποιήσει προεκλογικά, ότι µας
σέρνει η Κυβέρνηση και ο Πρωθυπουργός ο ίδιος στη συνεκµε-
τάλλευση στο Αιγαίο.

«Θαλάσσια ζώνη», κύριε Πρωθυπουργέ, σηµαίνει και υφαλο-
κρηπίδα του Νοµού Μαγνησίας και του Νοµού Θεσσαλονίκης και
του Νοµού Σερρών. Όχι, µιλάµε µόνο για τα νησιά του ανατολι-
κού Αιγαίου, που βλέπουν προς την Τουρκία. Αυτή είναι η µονα-
δική µας διαφορά.

Χθες, όµως, -επαναλαµβάνω- ότι ο Πρωθυπουργός έκανε το
χείριστο. Νοµιµοποίησε την φασιστική, ναζιστική διεκδίκηση της
Τουρκίας διά του λόγου του. Και αυτό είναι ένα εθνικό έγκληµα,
το οποίο δεν πρέπει να το προσπερνάει κανείς εδώ µέσα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Η σιωπή των υπολοίπων κοµµάτων προβληµατίζει. Αλλά βλέ-

πετε η σιωπή είναι και συνενοχή. Διότι οι βάσεις οι αµερικανικές
που ήρθαν στη χώρα µας, ξεκίνησαν από τον ΣΥΡΙΖΑ και τη συµ-
φωνία που έκανε και εφαρµόζει πιστά η Νέα Δηµοκρατία. Διότι η
βάση στην Αλεξανδρούπολη και η λεόντειος συµφωνία ξεκίνησε
από τον ΣΥΡΙΖΑ. Αυτό, όµως, που πραγµατικά µε ενοχλεί, είναι
ότι τα µέσα ενηµέρωσης είναι λαλίστατα για άλλα θέµατα, τα
οποία δεν είναι σοβαρά. Είναι πραγµατικά µη σοβαρά και ανα-
φέροµαι στο lifestyle του κ. Kασσελάκη, τον οποίο τον βρήκαν
όλοι ξαφνικά και όλη µέρα -όλη µέρα!- πλύση εγκεφάλου, όπου
κι εγώ αν έβαζα το κατοικίδιό µου τον Δία -έτσι λέω τον σκύλο
µου- θα τον είχαν κάνει φίρµα κι αυτόν. Το λέω άκοµψα, για να
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το καταλάβετε. Ένα µήνα τώρα, πλύση εγκεφάλου µε έναν Κασ-
σελάκη.

Εγώ έχω να κάνω µερικές ερωτήσεις πολιτικές στον κ. Κασσε-
λάκη και σε όλον τον ΣΥΡΙΖΑ που ζητωκραυγάζει για τον κ. Κασ-
σελάκη. Αυτή εδώ η φωτογραφία δίπλα στον Πρέσβη των
Ηνωµένων Πολιτειών τιµά την Αριστερά;

Ρωτώ τώρα εγώ: Ο κ. Τσούνης, εκλεκτός Πρέσβης των Ηνω-
µένων Πολιτειών, µε τον κ. Κασσελάκη δίπλα-δίπλα. Αυτή η Αρι-
στερά της 17ης Νοεµβρίου, γιατί η πραγµατική Αριστερά θα πάει
στην πορεία και έχει δικαίωµα να πάει στην πορεία και να φωνά-
ξει «έξω οι βάσεις του θανάτου», η αλά καρτ ή η δήθεν Αριστερά,
θα πάει; Θα πάει ο Κασσελάκης να φωνάζει απ’ έξω «έξω οι Αµε-
ρικανοί από την Ελλάδα»; Ω, τι υποκρισία! Ω, τι γελοιότης! Ω, τι
φαυλότης. Αυτό είναι το κόµµα. Ένας πολτός που ένας µουσα-
φίρης σε ένα µήνα θα τους το πάρει.

Δεν µου αρέσει να ανακατεύω στα εσωτερικά σας, αλλά είναι
πολιτικό το ζήτηµα. Όπως, λοιπόν, ανακατεύεστε εσείς στα δικά
µας, θα ανακατευόµαστε. Γιατί εµείς έχουµε και ηγεσία και ιδε-
ολογία και ελληνοπρέπεια. Αυτή είναι η διαφορά µας. Διότι δεν
έχετε ιδεολογία. Είστε ένα κόµµα που δεν έχει ιδεολογία. Υπο-
γράψατε τα µνηµόνια. Σιδεροδέσµια την Ελλάδα την οδηγήσατε
εκεί που την οδηγήσατε, όταν εσείς καταγγέλλατε το δηµοψήφι-
σµα και λέγατε «ψηφίστε Έλληνες, εδώ είµαστε». Και τη Δηµο-
κρατία τη χαλκεύσατε µε την κωλοτούµπα που κάνατε µε το
δηµοψήφισµα, για να τα λέµε όλα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε στην ουσία, λοιπόν. Να ρωτήσω κάτι; Η πεθερά του άντρα,

µάλλον, η µητέρα του άντρα του κ. Κασσελάκη, έχει καµµία σχέση
µε προµήθειες δηµοσίου, ναι ή όχι; Ρωτώ και περιµένω απαντήσεις
εδώ και δύο µέρες. Επαναλαµβάνω: Η µητέρα του συζύγου -δεν
µου αρέσει και που το λέω κιόλας, αλλά το λέω, γιατί είναι σύζυγός
του. Ως ορθόδοξος χριστιανός διαφωνώ κάθετα µε αυτή την πε-
ρίεργη ζεύξη ανθρώπων, αλλά να το δεχτούµε- του κ. Κασσελάκη
έχει σχέση µε εταιρεία προµηθευτών του δηµοσίου, ναι ή όχι; Πε-
ριµένω απαντήσεις, να απαντήσει ο ίδιος.

Δεύτερη ερώτηση και ουσιαστική. Θέλει να πάρει έργο αξίας
1,2 δισεκατοµµυρίων ευρώ µε τους µετρητές τους ηλεκτρονι-
κούς της ΔΕΗ η εταιρεία αυτή ναι ή όχι;

Τρίτη ερώτηση και ουσιαστική. Δηλαδή, σε ένα αριστερό
κόµµα, κατά δήλωση -γιατί δεν είναι αριστερό, κατά δήλωση- η
µητέρα του άντρα του υποψήφιου προέδρου, η πεθερά του, δη-
λαδή, θα έχει το δικαίωµα µε αυτούς τους ηλεκτρονικούς πίνακες
ρεύµατος που έχουµε, να κόβει το ρεύµα -η ΔΕΗ- από µακριά,
γιατί είναι ψηφιακοί -λέει- ηλεκτρικοί. Είναι 1,2 δισεκατοµµύρια
µπίζνα. Ρωτώ, λοιπόν, ισχύουν τα όσα γράφονται στον Τύπο, ναι
ή όχι; Αυτό ρωτώ και δεν απαντάει κανένας.

Αν θέλετε να µάθετε το όνοµα της εταιρείας να σας το δώσω
και τώρα, γιατί εµείς, πέρα από την αισθητική διαφωνία µας µε
τον κ. Κασσελάκη, όλο αυτό το πράγµα που βλέπουµε ένα τηλε-
οπτικό προϊόν είτε το coca cola είτε pepsi cola είναι το ίδιο. Τη-
λεοπτικό προϊόν είναι, τελεία. Σας πήρε το µαγαζί σε ένα µήνα ο
τύπος και η τηλεόραση και τα µέσα. Άστο τώρα, άστο, ας πάµε
στην ουσία. Θα µας απαντήσετε σε αυτό που ρωτάω: Έχει σχέση
-επαναλαµβάνω είναι ασυµβίβαστο- η µητέρα ή µάλλον η πεθερά
-µητέρα είναι και η πεθερά, µητέρα µας είναι, τι να κάνουµε τώρα
και την πεθερά µου, µητέρα τη λέω εγώ- έχει σχέση µε προµή-
θεια 1,2 δισεκατοµµυρίου, να βγει να το διαψεύσει. Όχι µόνο ο
ίδιος, και η µητέρα στην ελβετική εταιρεία. Έχει σχέση η εταιρεία
αυτή µε τη «SIEMENS» ναι ή όχι; Θα τα ακούσετε εδώ. Η Ελλη-
νική Λύση είναι εδώ, για να τα λέει και σε αυτούς και σε εσάς. Σε
όλους θα τα λέει. Σας αγαπώ, σας εκτιµώ, αλλά γεµιστά ντολµα-
δάκια δεν έχουµε ούτε ντοµάτες να φάµε. Εµείς δεν τρώµε ό,τι
µας ταΐζετε. Θα σας τα λέµε: Μπίζνα 1,2 δισεκατοµµυρίου ευρώ
είναι ή δεν είναι: Αυτό ρωτάω εγώ. Δεν λέω ότι είναι, ρωτάω. Έχω
τα στοιχεία εδώ. Εταιρεία «LANDIS GYR», υπάρχει από το 2014.

Είναι η επιστολή της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Εργατοϋπαλ-
λήλων Μετάλλου, την οποία θα καταθέσω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, τα οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Διεκδικεί δουλειά, λοιπόν, ενάµισι περίπου δισεκατοµµύριο.
Εγώ έθεσα ερωτήµατα. Στα Πρακτικά, επίσης κι αυτό εδώ το έγ-
γραφο, που πιστοποιεί τη σχέση της πεθεράς του κ. Κασσελάκη.
Εδώ είναι. Η µητέρα του συζύγου του κ. Κασσελάκη «του συζύ-
γου» επαναλαµβάνω, για να το εµπεδώσετε καλά, έχει εταιρεία
που ασχολείται µε το δηµόσιο.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, τα οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Χαµογελάτε κύριοι, αλλά και εσείς τον Πατέλη έχετε. Τον Πα-
τέλη έχετε και εσείς. Παντρεµένος είναι ο άνθρωπος και αυτός.
Το ίδιο πράγµα είστε, ίδιο νόµισµα ακριβώς είστε, δεν έχετε δια-
φορές, ίδιοι είστε παιδιά να σοβαρευτούµε. Εγώ το αποδέχοµαι,
επιλογή τους είναι, καλά κάνουν. Δεν µε ενδιαφέρει καν. Το δη-
µόσιο µε ενδιαφέρει. Θα προστατεύσω το ελληνικό δηµόσιο και
την περιουσία του ελληνικού λαού. Αυτή είναι η υποχρέωση όλων
ηµών, εδώ µέσα. Τα υπόλοιπα τα προσωπικά σας, δεν µας αφο-
ρούν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε, λοιπόν, και στα ουσιαστικά, τα υπόλοιπα της πολιτικής.

Εδώ και έξι µήνες, άκουγα στη Νέα Δηµοκρατία: Ρε παιδιά, κάηκε
η Ρόδος. Ναι, αλλά θα πάρουµε επενδυτική βαθµίδα. Ρε παιδιά,
καίγεται ο Έβρος. Θα πάρουµε επενδυτική βαθµίδα, έτσι µας λέ-
γατε. Σας λέγαµε, ρε παιδιά έχουµε εκρήξεις σε στρατόπεδο και
µας λέγατε µα, θα πάρουµε επενδυτική βαθµίδα. Έλεγε ο Πρω-
θυπουργός και Υπουργοί, ο καλός φίλος κ. Γεωργιάδης. Λέω: Ρε
παιδιά περνάνε τα σύνορα κάθε µέρα, οι Κροάτες πέρασαν έκα-
ναν βόλτα και σκότωσαν Έλληνα. Ναι, αυτό έγινε, ναι, αλλά θα
πάρουµε επενδυτική βαθµίδα. 

Σας λέγαµε, λοιπόν, πως περνάνε ανενόχλητοι οι παράνοµοι
πρόσφυγες, οι µετανάστες από τον Έβρο, από τα σύνορα. Ναι,
αλλά θα πάρουµε επενδυτική βαθµίδα.

Ρε παιδιά, πνίγηκε η Θεσσαλία, σας λέγαµε, τελειώσαµε. Θα
πάρουµε επενδυτική βαθµίδα. Σας λέγαµε, λοιπόν, το επαναλαµ-
βάναµε και λέγατε αυτό. Στο τέλος, πήραµε βαθµίδα αλά καρτ,
που ούτε καν βαθµίδα είναι. Και αφού πήραµε τη βαθµίδα, άρχισε
να βρέχει λεφτά, πεντακοσάευρα. Άρχισαν να µαζεύουν οι Έλ-
ληνες εργαζόµενοι λεφτά, να γίνονται πλούσιοι. Πλουτίσαµε. Έξι
µήνες ταΐζατε σανό, βαθµίδα δεν πήραµε, πήραµε κάτι αλά καρτ
και είστε και ικανοποιηµένοι.

Λοιπόν, αν αυτό λέγεται πολιτική, κάνετε λάθος. Αυτό λέγεται
πολιτικαντισµός αισχρός, όχι πολιτική. Ξεκάθαρα πράγµατα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε, λοιπόν, στην Κυβέρνηση της λύπης. Γιατί είναι µία Κυ-

βέρνηση που προκαλεί λύπη πραγµατικά, διότι και οι ίδιοι πι-
στεύουν ότι τα κάνουν καλά. Δεν υπάρχει χειρότερο πράγµα από
το να κάνεις κάτι στραβά και να λες ότι τα κάνεις σωστά και να
το πιστεύεις και από πάνω. Έτσι κι αλλιώς, ο πιο καλός ψεύτης
είναι αυτός που πιστεύει τα ψέµατά του. Έτσι είναι πειστικός και
συνεχώς µε ψέµατα προσπαθείτε να πείσετε και τον εαυτό σας
και εµάς ότι τα κάνετε καλά.

Πείτε µου, σε ποια άλλη χώρα κάηκαν πολεµικές αποθήκες και
δεν ξέρουµε τι κάηκε; Πείτε µου σε ποια χώρα στέλνουν σε
σφαγή, αποστολή αυτοκτονίας παιδιά και βγάζει ο Αρχηγός
ΓΕΕΘΑ φωτογραφία, πριν τα στείλει στη Λιβύη; Πείτε µου σε
ποια χώρα σοβαρή -ακούστε τώρα εδώ- πληµµυρίζει όλη η Θεσ-
σαλία –όλη!- και δυο µέρες µετά, βλέπω -και αφού γίνεται το συµ-
βάν στη Λιβύη- Υπουργούς σας, να πηγαίνουν στην Κυπαρισσία
και να κάνουν πάρτι, όταν ο Πρωθυπουργός -και προς τιµήν του!-
έδιωξε τον κ. Μηταράκη που έκανε διακοπές, ενώ οι άλλοι
Υπουργοί του έκαναν πάρτι. Αυτά δείχνουν κάτι, ότι πραγµατικά
είστε για λύπηση.

Έχουµε µία Κυβέρνηση που πραγµατικά παραπαίει. Κι εδώ
ήρθε και η επιβεβαίωση από τον ίδιο τον Πρωθυπουργό. Εγώ από
την πρώτη στιγµή είχα καταγγείλει για τη Θεσσαλία, γιατί για
µένα η Θεσσαλία είναι πολύ µεγάλο σηµείο αναφοράς για το µέλ-
λον της Ελλάδος, δεν έχετε καταλάβει τι ζηµιά έγινε στη Θεσσα-
λία. Εγώ θα πω ότι ακούσια την ζηµιά την κάνατε εσείς γιατί δεν
κάνατε αντιπληµµυρικά έργα, αλλά εκούσια συνεχίζετε να κάνετε
τα λάθη.
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Βγήκε ο Πρωθυπουργός και είπε ότι, όντως, απεντάχθηκαν αν-
τιπληµµυρικά έργα από τη Θεσσαλία. Γιατί ο ίδιος ο Πρωθυπουρ-
γός δεν ζήτησε εξηγήσεις από τους δικούς του ανθρώπους,
δηµάρχους και περιφερειάρχες;  

Εγώ δεν µιλώ για την κ. Αδειλίνη, τη δουλειά της έκανε η Ει-
σαγγελέας του Αρείου Πάγου. Αλλά αν δείτε τι χάθηκε στη Θεσ-
σαλία, θα καταλάβετε. Δεν θα έχουµε κρέας, δεν θα έχουµε
γάλα, δεν θα έχουµε φακές, δεν θα έχουµε όσπρια, δεν θα
έχουµε να φάµε σας λέω από το 2019. Και µε αυτό που έγινε στη
Θεσσαλία δυστυχώς επιφορτίστηκε παραπάνω το πρόβληµα.

Ποιος θα πληρώσει τη ζηµιά; Ούτε ο Πρωθυπουργός ούτε οι
υπουργοί του. Προς θεού, δεν θα την πληρώσουν αυτοί. Ο ελ-
ληνικός λαός, το υποζύγιο για τη Νέα Δηµοκρατία, γιατί υποζύγιο
έχει καταντήσει ο ελληνικός λαός, να κουβαλάει τα λάθη τα εγ-
κληµατικά όλων των κυβερνήσεων.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεν θα πω τον αριθµό των ζώων. Θα πω ότι το 71% του χοιρι-

νού κρέατος που έχει η Ελλάδα παραγόταν στη Θεσσαλία. Το
ένα τρίτο τα αρνιά της Ελλάδας ήταν από τη Θεσσαλία, 35% στα
πρόβατα. Το ένα τρίτο του κρέατος σε νεαρά µοσχαράκια από
τη Θεσσαλία. Όλα αυτά, θα αναγκαστούµε για να καλύψουµε την
ψαλίδα να την κλείσουµε -ρωτήστε τους Υπουργούς σας εδώ- να
τα κάνουµε εισαγωγή.

Αυτό ξέρετε τι σηµαίνει; Έκρηξη τιµών -διότι δεν υπάρχει προ-
σφορά, θα υπάρχει ζήτηση- και διόγκωση περαιτέρω του εµπο-
ρικού ελλείµµατος, που σηµαίνει και µεγαλύτερο χρέος. Θα
βουλιάξετε την πατρίδα µετά τη Θεσσαλία, συνολικά.

Τι είπα στον Πρωθυπουργό; Να µαζευτούµε όλοι οι Πρόεδροι
να καταθέσουµε ένα πρόγραµµα, να συζητήσουµε. Είναι εθνικό
το θέµα. Δεν έχει να κάνει µε πολιτική αντιπαράθεση. Έχει να
κάνει µε ζωές ανθρώπων και το µέλλον της Ελλάδας. Και δεν µε
άκουσε κανένας.

Και στην τελική, να το πω και διαφορετικά. Δεν είναι κακό να
συζητάς µε τους ανθρώπους. Δεν είναι κακό να µην ξέρεις κάτι.
Αν δεν ξέρεις, ρωτάς και µαθαίνεις. 

Εδώ να στηλιτεύσω και µερικά πράγµατα που δεν ξέρουν οι
Αθηναίοι Βουλευτές. Εγώ από χωριό είµαι και είµαι περήφανος
για την καταγωγή µου. Ο ΕΛΓΑ στο καταστατικό του προβλέπει
ένα πράγµα, κάτι που δεν ξέρετε: µερική αποζηµίωση στους
αγρότες από φυσικές καταστροφές εκτός από έντονη βροχό-
πτωση. Ισχύει αυτό, κύριε Μπούµπα;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ισχύει.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Μερική αποζηµίωση. Ψάξτε τη λέξη «µερική», γιατί ο έξω από εδώ
κρύβεται στα µικρά γράµµατα. Μερική. Θα πληρώσετε και θα απο-
ζηµιώσετε όλους τους Θεσσαλούς µέχρι τελευταίο σεντ! Δεν θα
ξεφύγετε από τον έλεγχο της Ελληνικής Λύσης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Επίσης, είναι ντροπή, φίλες και φίλοι, να βλέπω Έλληνες, συ-

νέλληνές µας, αδέρφια µας, ξαδέλφια µας, Έλληνες της Θεσσα-
λίας να µένουν σε σκηνές, την ώρα που τρέχετε να πάρετε τον
Ιµπραήµ και τον Χασάν, να τον βάλετε σε ένα κοντέινερ, µε air con-
dition και µε έπιπλα. Δεν µπορούσατε να πάρετε τον Έλληνα, τον
Γιώργο, τον Νίκο, τον Σταύρο, τη Γεωργία, και να τους βάλετε σε
ένα αξιοπρεπές κοντέινερ, και τους βάζετε σε σκηνές; Ξαναγυρί-
σαµε το ’30 και το ’20; Σκηνίτες είναι οι Έλληνες; Δεν είναι σκηνί-
τες οι Έλληνες. Έχουν αξιοπρέπεια, έχουν περηφάνια και ζητούν
από την πολιτεία και από την Κυβέρνηση να τους αντιµετωπίζει
έτσι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και τι βγαίνει και λέει; Εκεί είναι να γελάς. Βγαίνει ο εκπρόσω-

πος Τύπου, λέει, του Υπουργείου Οικονοµίας ο κ. Τσάπαλος -έχει
κι ωραίο όνοµα, Όµηρος- και λέει: «Θα δώσουµε αποζηµίωση 1 δι-
σεκατοµµύριο ευρώ». Ξέρετε πόσο κοστίζουν µόνο οι σταλάκτες;
Ξέρετε τι είναι ο σταλάκτης, Ναύαρχε;

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Περιµένω να το ακούσω.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Δεν ξέρετε. 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Εσύ ξέρεις, είσαι από τη Θεσσαλία, µη µιλάς. Ξέρετε; Δεν ξέρετε.

Οι σταλάκτες -να θα σας τα πει ο Θεσσαλός από εδώ- είναι αυτό
που ποτίζει, τα λάστιχα, τσούκου-τσούκου. Ο ναύαρχος µε οπλικά
συστήµατα πάει καλά, εδώ δεν τα πάει καλά. Σταλάκτες τους λένε
οι αγρότες, εγώ αγρότης είµαι. Ο πατέρας µου ροδάκινα είχε.
Άρα, λοιπόν, τους λέγαµε σταλάκτες. Ένα δισεκατοµµύριο ευρώ
κοστίζουν µόνο αυτά στη Θεσσαλία, των αγροτών.

Κι εσείς λέτε να σας δώσουµε 1 δισεκατοµµύριο για να σας ανα-
κουφίσουµε. Δεν ανακουφίζεις. Με ασπιρίνη τη γάγγραινα δεν την
τελειώνεις.

Θέλεις µέτρα, θέλεις λήψη αποφάσεων, θέλεις λειτουργία, θέ-
λεις αγώνα, θέλεις πάλη, σχέδιο και πρόγραµµα. Δεν το ’χετε και
επειδή δεν το ’χετε µέρα µε την ηµέρα καταστρέφετε την Ελλάδα
και διαλύετε την κοινωνία και τον κοινωνικό ιστό.

Πάµε στην αισχροκέρδεια. Το είπα στον Πρωθυπουργό: Σας πα-
ρακαλώ δείτε το θέµα των ενοικίων. Ξέρετε πόσο ανέβηκαν τα νοί-
κια µετά τις πληµµύρες, κύριε Θεσσαλέ εσύ; Το ξέρεις; 300 ευρώ
διαµέρισµα τον Μάιο, 800 τώρα. Αισχροκέρδεια. Θα µου πεις
τώρα, Έλληνες είναι κι αυτοί. Είπαµε όταν ρέει το αίµα, έλεγε ο
Ρόθτσιλντ, τότε βγάζεις λεφτά. Ε, δεν είναι έτσι όµως, στο αίµα
των Ελλήνων να βγάλουν λεφτά κάποιοι. Βρείτε έναν τρόπο, τα
νοίκια. Και τώρα µάλιστα που έχει και ζήτηση, γιατί παν και φοιτη-
τές! Γίνεται χαµός στη Θεσσαλία. Πλήρης απραξία.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Να η διαφορά µας: Σας λέµε πού είν’ το πρόβληµα, έχουµε τη
λύση. Βρείτε το πρόβληµα. Αν δεν έχετε την λύση, να σας τη δώ-
σουµε εµείς. Απλά είναι τα πράγµατα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Για να αντλήσεις νερό από υπόγειο -έκανα τιµοκατάλογο και

έπαθα σοκ- από 150 ευρώ πήγε στα 800. Καµµία παρέµβαση από
το κράτος. Καµµία παρέµβαση! Η µόνη παρέµβαση είναι να πάει
αυτός –πώς λέγεται- ο Αρτοποιός, ο εκπρόσωπος των πυροσβε-
στών, να στηθεί πίσω από την κάµερα, να βάλει πίσω και τους κοµ-
πάρσους -γιατί ήταν κοµπάρσοι πυροσβέστες, τάχα έκαναν
δουλειά, τάχα κάνανε αυτό- τελειώνει, κλείνει η κάµερα και εξα-
φανίζεται ο Αρτοποιός, πάει στην Αθήνα.

Είναι σοβαρά πράγµατα αυτά; Αλήθεια είναι. Αλήθεια είναι,
Ναύαρχε. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Προσβάλλετε τους πυροσβέστες
έτσι.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Αυτός προσβάλλει τη νοηµοσύνη µου! Όταν παίζει µε την επικοι-
νωνία ο Αρτοποιός κι ο κάθε Αρτοποιός εγώ θα το λέω. Ο απλός
πυροσβέστης αγωνίζεται κάθε µέρα στη φωτιά, στην πληµµύρα.
Αλλά κάτι καρεκλοκένταυροι σαν αυτόν, που παίζει µε τα κανάλια
λες και είναι ο εκπρόσωπος τύπου της Νέας Δηµοκρατίας, εµένα
µε ενοχλεί. Και θα σας λέω την αλήθεια. Αν ήµουν εγώ Πρωθυ-
πουργός και το έβλεπα αυτό, θα τον είχα ξηλώσει την επόµενη
µέρα, θα έλεγα «Πήγαινε σπίτι σου, δεν κάνεις, γιατί κοροϊδεύεις
τους Έλληνες». Το λέω απλά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Πρόεδρε, ολο-
κληρώστε παρακαλώ. Έχουµε να κάνουµε και διακοπή της συνε-
δρίασης. Υπάρχει κι άλλος Πρόεδρος που έχει ζητήσει τον λόγο.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Κλείνω εδώ. Τι µου τον φέρατε τον Γεωργαντά, καλά ήταν ο Πλα-
κιωτάκης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Το λέω, γιατί, κοι-
τάξτε, οι υπερβάσεις είναι εύλογες, αλλά νοµίζω ότι καταλαβαί-
νετε πότε να περιορίζεστε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Δεν πειράζει. Θα πάρω την άδεια του Ναυάρχου, που µε διακόπτει
συνεχώς, κύριε Γεωργαντά.

Παγασητικός κόλπος. Ο Παγασητικός κόλπος πεθαίνει. Απα-
γορεύεται πλέον το ψάρεµα. Θα κάνουµε κάτι γι’ αυτό; Απαγο-
ρεύεται το ψάρεµα. Δεν σας λέω για το νερό που δεν έχουν να
πιούν οι άνθρωποι στον Βόλο. Απαγορεύεται το ψάρεµα και το
κολύµπι. Υπάρχει σχέδιο; Είπε κάτι η Κυβέρνηση;

Σιδηρόδροµος της Θεσσαλίας. Για να καταλάβετε τι έργα κά-
νατε. Όλοι ταξίδεψαν στην εθνική οδό. Περνάς πάνω από τη γέ-
φυρα µε το αυτοκίνητό σου και ο σιδηρόδροµος είναι κάτω, έτσι
δεν είναι; Ίσα µε την πεδιάδα. Τι σηµαίνει αυτό; Ότι αν πληµµυ-

3238 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ρίσει η πεδιάδα, πληµµυρίζει και ο σιδηρόδροµος και καταστρέ-
φεται. Γιατί δεν τον κάνατε νωρίτερα; Άρπα κόλλα έργα κάνατε. 

Αυτά είναι τα ζητήµατα που πρέπει να δούµε σοβαρά. Και η
µόνη λύση – για να κλείσω, γιατί µε πιέζει ο κ. Γεωργαντάς- για
εσάς είναι η φορολόγηση. Δεν θα πω για την οικονοµία πολλά
πράγµατα. Φορολόγηση. Το Market Pass φεύγει, τέλος. Θα είναι
µόνο στη Θεσσαλία και στον Έβρο. Έρχεται, όµως, το πληµµυ-
ρόσηµο, βέβαια. Θα έχουµε και πληµµυρόσηµο. Θα το βρούµε
το 2024 αυτό, µπροστά µας. Το είπαν οι Υπουργοί οι δικοί σας.
Δηλαδή νέοι φόροι.

Μειώνονται τα ποσά του επιδόµατος προσωπικής διαφοράς
και συνταξιούχων. Κόβονται οι επιδοτήσεις στο ρεύµα. Έρχονται
απανωτά ηλεκτροσόκ. Έρχονται αυξήσεις και ακρίβεια. Κι εσείς
λέτε ότι κυβερνάτε σωστά.

Μένουν ορφανά χωρίς σύνταξη. Το ’µαθα χθες. Ο ΕΦΚΑ αφή-
νει χήρες και ορφανά χωρίς σύνταξη λόγω µη συµπληρώσεως
δεκαπενταετούς ασφάλισης του θανόντα.

Κοιτάξτε, για να κλείσω εδώ, να µην ταλαιπωρώ τον κ. Γεωρ-
γαντά. Με φόρους δεν µπορείς να ασκήσεις οικονοµική πολιτική.
Το ξέρει ο κ. Βεσυρόπουλος. Η συνεχής υπερφορολόγηση οδη-
γεί σε αυτό που έπαθε το Βυζάντιο. Το Βυζάντιο τελείωσε από
τη συνεχή υπερφορολόγηση, δήµευση περιουσιών και όλα αυτά
τα λάθη που έκαναν οι ηγεµόνες.

Κι επειδή συµπεριφέρεστε ως ηγεµόνες σάς λέω ένα πράγµα:
Το να µου βάλετε εµένα πάλι πράσινο φόρο επειδή έχω ντίζελ
αυτοκίνητο, επειδή έχω καυστήρα σπίτι µου, επειδή δεν έχω,
λέει, αυτό το «ενεργειακή κλάση Δ», αυτό σηµαίνει τι; Ότι δεν
µπορείτε να βρείτε χρήµατα για να µπορέσετε να κινήσετε την
οικονοµία. Είστε απλά διαχειριστές φόρων. Δεν είστε παραγωγοί
πλούτου. Αυτό, για να κλείσει η ιστορία εδώ.

Πρότεινα και στον Πρωθυπουργό κάτι συγκεκριµένο. Ελπίζω
να το κάνει, να, ιδέα. Το σκέφτονται οι Σλοβένοι, το σκέφτονται
και οι Ιταλοί. Ένα οµόλογο Θεσσαλίας. Είναι µια λύση. Το κάνουν
άλλες χώρες. Μπορούµε να το αντιγράψουµε εµείς. Θέλει περαι-
τέρω σκέψη και υλοποίηση.

Ακούστε, πρέπει να αλλάξουµε τα πάντα. Αυτή είναι η αλήθεια.
Δυστυχώς σε ενάµιση µε δύο µήνες κατέρρευσε το επικοινω-
νιακό οικοδόµηµα τεσσάρων ετών του Πρωθυπουργού. Δυστυ-
χώς για εσάς, ευτυχώς για εµάς, γιατί εµείς προειδοποιούσαµε,

το λέγαµε, όλο είναι επικοινωνία αυτό που κάνετε, δεν είναι
ουσία, δεν είναι κυβέρνηση, δεν είναι άσκηση σώφρονος πολιτι-
κής. Είναι επικοινωνία.

Η Ελλάδα πλέον είναι αντιµέτωπη µε υπαρξιακά προβλήµατα.
Η ύπαρξή της διακυβεύεται. Το µεγαλύτερο: η δηµογραφική της
κατάρρευση. Και τι λέτε τώρα; Να φύγουν από τη Θεσσαλία να
πάνε στα βουνά οι άνθρωποι, λέει, γιατί πληµµύρισαν. Αντί να
δώσουµε κίνητρα, να µείνουν εκεί, στην επαρχία. Η παρακµιακή
µας τακτική, η πολιτισµική, η πολιτιστική -γιατί οδηγούµαστε σε
παρακµιακά φαινόµενα- και ένας αδιάλειπτος τουρκικός κίνδυνος
δείχνουν µια Ελλάδα η οποία είναι ανήµπορη να αντιδράσει.

Η µόνη λύση είναι οι ηγεσίες, οι ηγεσίες που ψάχνουν στην Ελ-
λάδα οι Έλληνες πολίτες για να ακουµπήσουν επάνω. Μια ηγεσία
στιβαρή, µια ηγεσία ελληνική, µια ηγεσία όχι εθελόδουλη, µια
ηγεσία πατριωτική και ελληνική. Αυτή την ηγεσία µπορούµε να
τη βρούµε. Αυτή η ηγεσία υπάρχει. Αυτός ο φορέας υπάρχει.
Αυτή η κίνηση και το κίνηµα των ανθρώπων υπάρχει. Και γι’ αυτό
είµαστε εµείς εδώ. Γι’ αυτό είµαστε η λύση. Είµαστε η λύση και
είστε το πρόβληµα.

Εµείς, λοιπόν, θα δώσουµε τη λύση και απευθυνόµαστε στους
Έλληνες να ακούνε τι λέµε, να πιστεύουν ότι µπορούµε να το κά-
νουµε και στις επόµενες εκλογές να στείλουν ένα µήνυµα ότι ο
πατριωτισµός, η αγάπη για την πατρίδα, για την Ορθοδοξία, τις
πατροπαράδοτες αξίες έχουν µία πυξίδα η οποία οδηγεί στην
Ελληνική Λύση και µόνο σε αυτήν.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ

τον λόγο για τρία λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, σας ενηµερώνω ότι έχει κατατεθεί αίτηση ονοµα-
στικής ψηφοφορίας από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ
επί της αρχής και επί των άρθρων 9, 10, 22, 25, 26 και 31 του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης που συζητείται σήµερα.

(Η προαναφερθείσα αίτηση ονοµαστική ψηφοφορίας καταχω-
ρίζεται στα Πρακτικά και έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει ο
Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νίκης κ. Δηµή-
τριος Νατσιός για δεκαπέντε λεπτά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει µια αρχαία ρήση του
Αντισθένους, ο οποίος έλεγε: «Αρχή σοφίας ονοµάτων επίσκε-
ψις». Η λέξη «έργο» παράγει τη λέξη «εργασία». Από το ρήµα
«δουλεύω» παράγεται η λέξη «δουλειά» και «δουλεία». Σήµερα
ίσως πρέπει να µετακινήσουµε τον τόνο από την «δουλειά» και
να τον µεταφέρουµε στο γιώτα να γίνει «δουλεία», γιατί αυτό
προοιωνίζεται το νοµοσχέδιο που συζητούµε, το νέο νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης.

Για άλλη µια φορά, λοιπόν, παρατηρούµε το θλιβερό φαινό-
µενο να λαµβάνει η Κυβέρνηση αφορµή από µια τυπική ενσωµά-
τωση κοινοτικής οδηγίας για να περάσει δικές της νοµοθετικές
αλλαγές µε άσχετο ή αντίθετο πνεύµα. Παρά το γεγονός ότι σκο-
πός της οδηγίας 2019/1152 για διαφανείς και προβλέψιµους
όρους εργασίας είναι η ενίσχυση του γενικού επιπέδου προστα-
σίας των εργαζοµένων και µάλιστα µε ρήτρα απαγόρευσης της
υποβάθµισης του επιπέδου προστασίας, εσείς αντιθέτως προτεί-
νετε ακραίες µορφές ευέλικτης εργασίας σε βάρος της προστα-
σίας και της ασφάλειας των εργαζοµένων.

Επιτρέψτε µου να χρησιµοποιήσω τον χαρακτηρισµό αντεργα-
τικό για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, το οποίο φοβάµαι ότι θα
γίνει εργαλείο στα χέρια όσων επιθυµούν την εργοδοτική υπε-
ρεκµετάλλευση των εργαζοµένων. Δεν βλέπουµε να κοµίζετε
καµµία γενναία πολιτική για δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας,
κινήτρων για τη µείωση της ανεργίας, αύξηση της ανταγωνιστι-
κότητας, αύξηση των µισθών ή βελτίωση των όρων εργασίας.

Σπεύδετε να εισάγετε την δυνατότητα απασχόλησης σε περισ-
σότερους εργοδότες µε απελευθέρωση των ηµερήσιων ωρών
απασχόλησης των εργαζοµένων, δηλαδή του οκτάωρου. Θεσµο-
θετείτε την εξαήµερη εργασία σε επιχειρήσεις συνεχούς λει-
τουργίας, καταργώντας το πενθήµερο. Εισάγετε για πρώτη φορά
συµβάσεις µηδενικών ωρών, µια ακραία µορφή εργασιακής ευε-
λιξίας που άλλες χώρες δοκίµασαν και ήδη εγκαταλείπουν. Πα-
ραβιάζετε ευθέως τον ευρωπαϊκό κοινωνικό χάρτη, άρθρο 4
παράγραφος 4, λόγω έλλειψης περιόδου προειδοποίησης και
αποζηµίωσης απόλυσης σε περίπτωση τερµατισµού της εργα-
σίας. Μειώνετε µόνο κατ’ επίφαση την δοκιµαστική περίοδο σε
έξι µήνες, χωρίς να προβλέπεται για τον εργαζόµενο δικαίωµα
αποζηµίωσης κατά την απόλυσή του. Περιορίζετε δραστικά την
άσκηση των συλλογικών δικαιωµάτων µε την ποινικοποίηση της
απεργίας, ενός συνταγµατικά κατοχυρωµένου δικαιώµατος.

Αλήθεια, διαβάζουµε σήµερα ότι η σπουδαία σας εµπειρία,
κύριε Υπουργέ της Εργασίας, στον επιχειρηµατικό κλάδο δεν
στέφεται και από τις καλύτερες επιδόσεις στην έντιµη µεταχεί-
ριση των εργαζοµένων. «Παράνοµος εργοδότης η εταιρεία Γε-
ωργιάδη», διαβάζουµε σε σηµερινό δηµοσίευµα. Μια αµετάκλητη
δικαστική απόφαση από το 2020 µαθαίνουµε ότι βαρύνει την
εταιρεία, που δηµοσίως δήλωνε στο παρελθόν ο Υπουργός ότι
είχε µε τον αδερφό του. Μονοµερώς και παράνοµα τροποποίησε
ωράριο εργαζοµένου από πλήρες σε µειωµένο, µονοµερώς και
αυθαιρέτως µείωσε στο µισό τον µισθό του, του άλλαξε µονοµε-
ρώς το αντικείµενο εργασίας του. Τελικώς τον απέλυσε, χωρίς
να καταβάλει τη νόµιµη αποζηµίωση και µάλιστα όταν ο υπάλλη-
λος φέρεται να υπέστη εργατικό ατύχηµα.

Ακόµη και αν δεχθούµε ότι πλέον δεν είναι µέτοχος της εται-
ρείας, ο κύριος Υπουργός, εκτίθεται για την οικογενειακή εργο-
δοτική πρακτική. Και έρχεται σήµερα να πουλήσει σκοινί στο
σπίτι του κρεµασµένου. 

Τι µήνυµα αλήθεια περνά το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο; Ότι το
οκτάωρο είναι παρωχηµένο και πως αν ένας εργαζόµενος θέλει
να ζει αξιοπρεπώς, τότε θα πρέπει να δουλεύει δεκατρείς ώρες
την ηµέρα.

Αν σε αυτές τις ώρες προσθέσεις και τις ανάγκες µετακίνησης
των εργαζοµένων, τότε τουλάχιστον για δεκαπέντε ώρες ο ερ-
γαζόµενος θα βρίσκεται στον δρόµο µακριά από την οικογένειά
του, από τα παιδιά του, από τους οικείους του. Είναι ένας πραγ-
µατικός εργασιακός µεσαίωνας. Πού ώρα για ανάπαυση; Πού

ώρα για παραγωγικό χρόνο της εργαζόµενης Ελληνίδας µάνας
και του εργαζόµενου πατέρα µε τα παιδιά τους, µε τους ηλικιω-
µένους γονείς τους, µε τα φιλικά πρόσωπα να καθίσουν µαζί τους
να χαρούν; Πού ώρα για προσευχή; Πώς αλήθεια θα ασκεί ένας
εργαζόµενος τα θρησκευτικά του καθήκοντα σε αυτό το καθε-
στώς συνεχούς εργασίας;

Είναι εβδοµήντα οκτώ ώρες εργασίας την εβδοµάδα για έναν
εργαζόµενο αντί για σαράντα οκτώ µε στόχο την καταπολέµηση
της ανεργίας. Αλλά αλήθεια πώς θα καταπολεµηθεί η ανεργία αν
ένας εργαζόµενος εργάζεται σε δύο δουλειές, ενώ θα µπορού-
σαν δύο εργαζόµενοι να εργάζονται σε δύο δουλειές; Και µέσα
σε όλα αυτά έχουµε και την ποινικοποίηση, όπως προείπα, της
απεργίας, καθώς η απεργία και η συνδικαλιστική δράση τιµω-
ρούνται ακόµα και µε ποινή φυλάκισης.

Οι κοινωνίες αγαπητοί συνάδελφοι στέκονται όρθιες και ευδο-
κιµούν όταν αναπτύσσονται σχέσεις µεταξύ των µελών τους και
όταν στηρίζονται θεσµοί όπως αυτός ο ιερός θεσµός της οικο-
γένειας. Δεν µπορούµε να φανταστούµε ότι τα παιδιά µας θα
ζουν σε κοινωνίες όπου ανθρώπινα ροµπότ θα διαγωνίζονται το
ένα το άλλο για το ποιος αντέχει περισσότερες ώρες δουλειάς.

Τα παιδιά µας έχουν αγριέψει. Διαβάσαµε προχθές στο Ρέθυ-
µνο για ένα επεισόδιο βιαιοπραγίας µεταξύ ανηλίκων, όπου ακού-
γονταν και φράσεις του τύπου «σκοτώστε τον». Έχουν αγριέψει
τα παιδιά µας, επειδή δεν έχουν τους γονείς τους δίπλα τους,
τους παππούδες και τις γιαγιάδες τους. Έτσι γίνονται έρµαια του
διαδικτύου, της τηλεόρασης, των υπολογιστών. Οδηγούνται σε
σχολική αποτυχία και κοινωνικές εκτροπές.

Θυµάµαι τα τελευταία χρόνια µέσα στη σχολική αίθουσα, όταν
µετέφεραν οι µαθητές µου εξωσχολικές γνώσεις, ξεκινούσαν τον
λόγο τους µε την εξής κοινότοπη φράση: «Κύριε διάβασα στο
διαδίκτυο, κύριε είδα στην τηλεόραση». Παλαιότερα ακούγαµε
και φράσεις «µου διηγήθηκε ο πατέρας µου, µου είπε η µητέρα
µου, η γιαγιά µου, ο παππούς µου». Τώρα έχουµε τον τρίτο
γονέα, όπως προσφυώς ονοµάστηκε η τηλεόραση και το διαδί-
κτυο. Γίνονται, λοιπόν, έρµαια του διαδικτύου. 

Διαβάζουµε, όπως προείπα, έκπληκτοι για συµµορίες ανηλί-
κων. Πράγµατα αδιανόητα κάποτε για την πατρίδα µας. Και κά-
ποτε πρέπει να γίνει µια σοβαρή συζήτηση εδώ µέσα ακριβώς
για το ποιος είναι ο λόγος που αγρίευσαν τα παιδιά µας.

Σύµφωνα µε το άρθρο 22 παράγραφος 1 του Συντάγµατος, η
εργασία αποτελεί δικαίωµα και προστατεύεται από το κράτος,
που µεριµνά για τη δηµιουργία συνθηκών απασχόλησης όλων
των πολιτών και για την ηθική και υλική εξύψωση του εργαζόµε-
νου αγροτικού και αστικού πληθυσµού.

Θυµάµαι, ο Πρωθυπουργός την περίοδο της πανδηµίας είχε
αναφέρει ότι τα θρησκευτικά καθήκοντα πρέπει να προσαρµο-
στούν στην πραγµατικότητα. Μήπως και τώρα δηµιουργείτε έναν
κόσµο όπου τα θρησκευτικά καθήκοντα βρίσκονται εκτός πραγ-
µατικότητας;

Με το νοµοσχέδιο αυτό καταστρατηγείται η αργία της Κυρια-
κής, της ηµέρας της εκκλησίας, της ηµέρας της οικογένειας. Δεν
µπορούµε να ψηφίσουµε νοµοσχέδιο που θα δυσκολεύει τους
πιστούς να πάνε στην εκκλησία, που θα εµποδίζει τους εργαζό-
µενους να κάτσουν µε την οικογένειά τους στο ωραίο κυριακά-
τικο τραπέζι, να µιλήσουν και να χαµογελάσουν οι άνθρωποι σαν
άνθρωποι. Είναι πράγµατα συνδεδεµένα αρρήκτως µε τις Ελλη-
νίδες και τους Έλληνες, µε το γένος των Ρωµιών.

Και όµως, ο κύριος Υπουργός διευκρινίζει µε θράσος ότι:
«Όλοι θα τρέξουν. Ποιος θα πρωτοδουλέψει την Κυριακή;». Μια
µέρα ευλόγησε ο Θεός διά µέσου του Μεγάλου Κωνσταντίνου,
για να σµίγει η οικογένεια. Μέσα στην ερηµιά του κόσµου η οι-
κογένεια είναι το ασάλευτο θεµέλιο της κοινωνίας µας. Ας παρα-
µείνει η Κυριακή µέρα σχόλης και χαράς, µέρα οικογενειακής
θαλπωρής.

Το να βαφτίζετε τις εν λόγω ρυθµίσεις ως ευνοϊκές έναντι του
εργαζόµενου αποτελεί νοµοθετικό παράδοξο. Προτάσσετε το
επιχειρηµατικό κέρδος έναντι των αξιοπρεπών όρων εργασίας.
Ζητάτε διαρκώς θυσίες από τους µισθωτούς µε την αύξηση της
ευελιξίας ως µοναδικό µέσο για την οικονοµική ανάκαµψη και τη
µείωση της ανεργίας, ενώ αδιαφορείτε για τα χρόνια προβλή-
µατα της ελληνικής οικονοµίας, όπως η υψηλή φορολόγηση, οι
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χαµηλοί ρυθµοί ανάπτυξης, η γραφειοκρατία.
Προβάλλετε τη µείωση της ανεργίας ως επίτευγµα, ενώ είναι

επίπλαστη, αφού οι νέες θέσεις εργασίας που αναφέρετε αφο-
ρούν στην πλειονότητά τους σε ευέλικτες µορφές εργασίας και
σε χαµηλές αποδοχές.

Αποκαλυπτικά είναι τα στοιχεία του «ΕΡΓΑΝΗ» για την πραγ-
µατική εικόνα της απασχόλησης στη χώρα µας. Το πρώτο τετρά-
µηνο του 2023 στις νέες θέσεις εργασίας το 45% αφορά
συµβάσεις µερικής και εκ περιτροπής απασχόλησης, µε µηνιαίο
µισθό 400 ευρώ µεικτά.

Ακόµη, µεγάλος αριθµός συµβάσεων εργασίας µετατράπηκαν
από πλήρους απασχόλησης σε µειωµένης απασχόλησης. Οι δύο
χιλιάδες εννιακόσιες τριάντα έξι συµβάσεις πλήρους απασχόλη-
σης µετατράπηκαν σε µερικής ή εκ περιτροπής απασχόληση τον
Απρίλιο του 2023.

Χιλιάδες νέοι µας µε προσόντα και υψηλή µόρφωση, επειδή
δεν βρίσκουν στην πατρίδα µας εργασία αντίστοιχη των ικανο-
τήτων και των δεξιοτήτων τους και µε µισθό ανάλογο των προ-
σόντων τους, αναγκάζονται να εκπατριστούν.

Είµαστε, ήδη, µια γερασµένη κοινωνία. Ένα «γκρι τσουνάµι»,
όπως διάβασα, έρχεται στην πατρίδα µας, εννοώντας την ηλικία
των κατοίκων, γιατί στερούµαστε τους νέους µας και το ικανό
εργατικό προσωπικό.

Ισχυρίζεστε ότι το µεγάλο πρόβληµα αυτή τη στιγµή στις επι-
χειρήσεις είναι η έλλειψη εργατικού προσωπικού. Και τι κάνετε
εσείς για να προσελκύσετε το ικανό εργατικό προσωπικό; Δηµι-
ουργείτε αδιέξοδα, συµβάσεις εργασίας «λάστιχο», χαµηλούς µι-
σθούς, απελευθέρωση ωραρίων και ανασφάλεια.

Πού είναι οι µεταρρυθµίσεις για την παροχή κινήτρων στις επι-
χειρήσεις για καινοτοµία, για εκπαίδευση του προσωπικού; Πού
είναι οι καλά αµειβόµενες θέσεις εργασίας, για να προσελκύσουν
τους προσοντούχους νέους µας; Αλλά, και γενικότερα, πού είναι
η κοινωνική πρόνοια;

Εξαγγείλατε αύξηση 8% στο ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα και
καυχάστε γι’ αυτό, όταν το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα για
τους ευάλωτους συµπολίτες µας σήµερα είναι για µια τριµελή
οικογένεια 116 ευρώ µηνιαίως για τον καθένα, 2.100 ευρώ εξα-
µηνιαίως.

Αντιµετωπίζετε την ακρίβεια και τη φτωχοποίηση του πληθυ-
σµού µε επιδόµατα, αλλά όχι µε σοβαρές πολιτικές απασχόλη-
σης που θα µειώσουν την ανεργία και θα αυξήσουν το
οικογενειακό εισόδηµα. Πρέπει να αγωνιστούµε ως κοινωνία για
καλύτερους µισθούς, όχι για περισσότερη εργασία για επιπλέον
χρήµατα.

Η Νίκη θα αγωνιστεί για τη βελτίωση των όρων της εργασίας
στην πατρίδα µας. Οφείλουµε να διασφαλίσουµε το ελάχιστο
απαραίτητο για την ασφάλεια της απασχόλησης και την αξιο-
πρεπή εργασία, χωρίς αυτό να εµποδίζει την ανάπτυξη στην αν-
ταγωνιστική αγορά.

Για εµάς, οι µεταρρυθµίσεις στην εργασία πρέπει να γίνουν µε
σταθερή και µακρόπνοη πολιτική απασχόλησης, µε σκοπό την
εργασιακή αξιοπρέπεια. Η εργασία είναι ιερή και ως ιερή πρέπει
να προστατευθεί και να αγωνιστούµε µε όλες µας τις δυνάµεις
ώστε ο υπερήφανος λαός µας, ο οποίος ζητά ένα καλό σχολείο,
ένα καλό νοσοκοµείο, να έχει και µια αξιοπρεπή εργασία.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε τον
κύριο Πρόεδρο. 

Έχει ζητήσει από νωρίτερα τον λόγο για τρία λεπτά -θα του
τον δώσω και µετά θα προχωρήσουµε στη συζήτηση για την
άρση των ασυλιών- ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, ο κ. Ηλιόπουλος.

Μπορείτε να κάνετε χρήση του τριλέπτου που δικαιούστε,
κύριε Ηλιόπουλε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Ακούσαµε πριν λίγο τον Πρόεδρο της Ελληνικής Λύσης. Σε µία
τόσο κρίσιµη στιγµή όλοι κρινόµαστε και γι’ αυτά που λέµε και
για αυτά που αποφεύγουµε να πούµε.

Ο κ. Βελόπουλος δεν είπε ούτε µία κουβέντα για το εργασιακό

νοµοσχέδιο. Τίποτα! Βρήκε να πει διάφορα για τον ΣΥΡΙΖΑ. Τα
αφήνω στην κρίση του κόσµου. Αστειότητες! Δεν είπε κουβέντα
για το εργασιακό νοµοσχέδιο. Και είναι φυσιολογικό να µην πει
κουβέντα για το εργασιακό νοµοσχέδιο, γιατί τον ενώνει µια
κοινή διαδροµή και µε τον κ. Άδωνι Γεωργιάδη.

Θυµόµαστε πολύ καλά ότι η διάλυση των εργασιακών σχέ-
σεων, η διάλυση των συλλογικών συµβάσεων ήταν το κοινό πεδίο
συναίνεσης το 2012 του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού και µε
τη Νέα Δηµοκρατία και µε το ΠΑΣΟΚ τότε. 

Έρχοµαι, λοιπόν, στο νοµοσχέδιο.
Τέτοιες µέρες το 2018 σε κεντρικό τραπεζικό κατάστηµα στη

Θεσσαλονίκη µπήκε τριήµερο λουκέτο για παραβίαση ωραρίου.
Τριήµερο λουκέτο! Μόνο το 2018 έγιναν διακόσιοι είκοσι εννέα
έλεγχοι στις τράπεζες, µε πρόστιµα 693.265 ευρώ. Μόνο το
2018!

Έχετε φέρει ένα νοµοσχέδιο και λέτε ότι κάνετε κινήσεις µε το
δεκατρίωρο, για να αντιµετωπίσετε τη «µαύρη» και ανασφάλιστη
εργασία. Πώς; Με το να διαλύετε την Επιθεώρηση Εργασίας;

Το πρώτο πράγµα που κάνατε όταν αναλάβατε, όπως είπατε,
είναι να αλλάξετε το ύψος των προστίµων. Το µεγαλύτερο πρό-
στιµο το οποίο µπορεί να µπει πλέον από την Επιθεώρηση Εργα-
σίας είναι 50.000 ευρώ. Το 2017 είχε µπει πρόστιµο 1,6
εκατοµµύρια.

Να το πούµε καθαρά. Όταν παίρνεις πρόστιµα τα οποία ήταν
300.000 ευρώ ή 1,6 εκατοµµύρια και τα κάνεις 50.000 ευρώ, κά-
νεις «πλάτες» στους ισχυρούς. Είσαι η δύναµη της θεσµικής ανο-
µίας. Και είστε µια βαθιά δύναµη θεσµικής ανοµίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική
Συµµαχία)

Θα ήθελα πάρα πολύ να ακούσω από την Κυβέρνηση ποια
είναι τα στοιχεία σας για την αδήλωτη εργασία. Θα σας πω εγώ
στοιχεία για τους ελέγχους. Θα σας πω ότι παραλάβαµε από
εσάς αδήλωτη εργασία στους κλάδους υψηλής παραβατικότη-
τας στο δεκαοκτώ και το πήγαµε στο εννέα. 

Θα σας πω ότι την περίοδο 2015 - 2019 είχαµε διακόσιες
τριάντα χιλιάδες ελέγχους, 145,8 εκατοµµύρια πρόστιµα και 50
εκατοµµύρια δεδουλευµένα, τα οποία πήραν οι εργαζόµενοι, από
τη λειτουργία της Επιθεώρησης Εργασίας.

Ποια είναι τα δικά σας στοιχεία; Θα παρουσιάσετε στη Βουλή
τι έχετε κάνει αυτά τα τεσσεράµισι χρόνια για την αδήλωτη ερ-
γασία;

Θα σας πω και ένα συγκεκριµένο παράδειγµα για το τι εννοείτε
«γραφειοκρατικά βάρη», που λέτε ότι τα βγάζετε. Χαρακτηρι-
στικό παράδειγµα των γραφειοκρατικών βαρών είναι το ψηφιακό
ωράριο. Το 2017 φέρνουµε το ψηφιακό ωράριο. Μέχρι τότε στη
χώρα η υπερωρία δεν δηλωνόταν ψηφιακά, αλλά χειρόγραφα. Κι
αυτό ήταν µια πηγή µεγάλης απάτης κατά των δικαιωµάτων των
εργαζοµένων.

Συγκρίνω το τελευταίο τετράµηνο του 2017 µε το τελευταίο
τετράµηνο του 2018. Το 2017 δήλωσαν έξι χιλιάδες επτακόσιες
δεκαέξι επιχειρήσεις ότι έδωσαν υπερωρίες για εκατό εβδοµήντα
επτά χιλιάδες εργαζοµένους. Το 2018 δήλωσαν δεκαπέντε χιλιά-
δες οκτακόσιες ενενήντα οκτώ επιχειρήσεις για τριακόσιες εβδο-
µήντα χιλιάδες εργαζόµενους και για πρώτη φορά πληρώθηκαν
3,2 εκατοµµύρια ώρες υπερεργασίας, που µέχρι τότε γράφονταν
στην «άµµο». 

Αυτό σηµαίνει ότι υπάρχει άλλος δρόµος στην εργασία. Είναι
ντροπή για τη χώρα σήµερα να συζητάµε το δεκατρίωρο. Είναι
ντροπή για τη χώρα σήµερα να συζητάµε όλα αυτά τα οποία δια-
λύουν ακόµα περισσότερο τη ζωή των εργαζοµένων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεν µας κάνει εντύπωση, γιατί και ο ίδιος ο Υπουργός έχει µια
συγκεκριµένη αντιµετώπιση για τα εργασιακά ζητήµατα. Δεν ξε-
χνάµε τη δήλωσή του ακόµα και για τη δολοφονική επίθεση στη
Μανωλάδα, που έλεγε ότι «στον αέρα πυροβόλησαν και τους
πήραν τα σκάγια».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κλείνω, κύριε Πρό-
εδρε.
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Στον αέρα πυροβόλησαν και τους πήραν τα σκάγια. Δεν ξε-
χνάµε την προεκλογική του εµφάνιση µε εργοδότες οι οποίοι εκ-
βίαζαν µπροστά του εργαζοµένους.

Είστε η παράταξη της θεσµικής ανοµίας στα εργασιακά. Είστε
η παράταξη η οποία διαλύει τις συµβάσεις, το ωράριο, τα δικαιώ-
µατα και τη ζωή των εργαζοµένων.

Είµαστε εδώ, για να σας θυµίζουµε ότι υπάρχει και θα υπάρξει
άλλος δρόµος µε συλλογικές συµβάσεις εργασίας, µε ωράριο,
µε καλύτερους µισθούς, µε κανόνες για όλους αυτούς τους οποί-
ους εσείς προστατεύετε σήµερα, για να παραβιάζουν τον νόµο.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, υπάρχει ειδική συνεδρίαση για τις άρσεις ασυλιών,
που έπρεπε να έχει ξεκινήσει εδώ και λίγα λεπτά. Έχουν εγγρα-
φεί στους καταλόγους ογδόντα συνάδελφοι για να µιλήσουν για
το εν λόγω νοµοσχέδιο. Θα υπάρχει άνεση και τις δύο ηµέρες,
για να τοποθετηθούν όλοι. Τώρα θα δώσω τον λόγο στον
Υπουργό µόνο για την απάντησή του. Θα περάσουµε µετά στην
ειδική συνεδρίαση και συνεχίζουµε.

Έχει ζητήσει τον λόγο ο κύριος Υπουργός, γιατί αναφέρθηκε
το όνοµά του.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχω ζητήσει τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Θα έχετε τη δυνα-
τότητα αµέσως µετά...

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, για είκοσι δευτερό-
λεπτα. Ακούστηκαν ψεύδη!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο, παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Κοινοβουλευ-
τικέ, θα έχετε τη δυνατότητα αµέσως µετά τη συνεδρίαση για τις
άρσεις των ασυλιών.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Κύριε Πρόεδρε, δώστε του τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, ο Προ-
εδρεύων είναι που αποφασίζει.

Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Τον λόγο, κύριε Πρόεδρε τον ζητάω
µόνο για την επί προσωπικού απάντηση. Συνολικά απαντήσεις θα
δώσω στην οµιλία µου, αφού µιλήσουν και οι Βουλευτές.

Κύριε Πρόεδρε της Νίκης, σας παρακαλώ πάρα πολύ να ανα-
καλέσετε όλα όσο είπατε ήρεµα και πολιτισµένα. Υπήρχε, πράγ-
µατι, µία δικαστική διαµάχη του αδελφού µου στην προσωπική

του εταιρεία µε έναν εργαζόµενό του. Ο εργαζόµενος εκείνος
έκανε και σε εµένα αγωγή και µήνυση, θεωρώντας µε εµπλεκό-
µενο, είναι ένα από τα προβλήµατα της δηµοσιότητας. Αθωώ-
θηκα εγώ από το δικαστήριο και το δικαστήριο έκρινε ότι δεν έχω
καµµία απολύτως σχέση. Ο αδερφός µου αθωώθηκε στη µήνυση
και έχει καταδικαστεί στο αστικό µέρος. Αφορά τον αδελφό µου
και εγώ έχει κηρυχθεί αθώος από το δικαστήριο.

Θέλω, λοιπόν, να σας παρακαλέσω -επειδή φαντάζοµαι ότι την
οικογενειακή ευθύνη δεν την δέχεται κανένας στη Βουλή, ίσως
κάποιοι προς τα εκεί- να πάρετε τον λόγο ήρεµα και να ανακαλέ-
σετε. Διότι για το ίδιο θέµα έκανα µήνυση-αγωγή στον κ. Χίο,
όταν το έγραψε στο «ΜΑΚΕΛΕΙΟ». Ζήτησε συγγνώµη στο δικα-
στήριο, για να αποφύγει την καταδίκη. Δεν σκοπεύω να κάνω το
ίδιο και στη «ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑ» γιατί βαριέµαι να τρέχω όλη την ώρα
στα δικαστήρια για κάθε συκοφάντη.

Ξεκαθαρίζω, λοιπόν, ότι για την υπόθεση αυτή το δικαστήριο
µε έχει κρίνει αθώο.

Παρακαλώ, λοιπόν, πάρα πολύ να πάρετε το µικρόφωνο, να
ανακαλέσετε, διότι εδώ για την τιµή και την υπόληψή µου δεν θα
δεχτώ ούτε σπαθί. Σε εσάς θα κάνω αγωγή και µήνυση εάν επι-
µείνετε και θα έρθετε στο δικαστήριο να αποδείξετε αυτά που εί-
πατε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Πρόεδρε,

έχετε τον λόγο. Απλώς να µην ανοίξουµε συζήτηση. Τοποθετη-
θείτε µόνο επί του θέµατος που τέθηκε, αλλιώς θα έχετε τη δυ-
νατότητα αργότερα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα είµαι πολύ σύντοµος. 

Μετέφερα, κύριε Υπουργέ, όπως ακούσατε στην οµιλία µου,
αυτό που γράφεται σήµερα σε πρωτοσέλιδο εφηµερίδος. Θα
ελέγξω εάν, όντως, ισχύει αυτό που λέτε, γιατί είµαστε έντιµοι
και αξιοπρεπείς άνθρωποι και µετά χαράς θα ανακαλέσω.

Ευχαριστώ πολύ.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Πρώτα το λέτε και µετά θα το ελέγξετε;

Πρώτα έπρεπε να το ελέγξετε και µετά να το πείτε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Θα το ελέγξουµε επισταµένως και
λεπτοµερώς, αγαπητέ συνάδελφε. Εφόσον κοµίζει ο κύριος
Υπουργός κάποια στοιχεία, θα το ελέγξουµε επισταµένως και λε-
πτοµερώς και θα πράξουµε δεόντος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Οι τοποθετήσεις
ήταν επαρκείς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό διακόπτουµε
τη συζήτηση του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης για να προχωρήσουµε στην ειδική συνε-
δρίαση που αφορά στις αιτήσεις άρσης ασυλίας. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Συζήτηση και λήψη απόφασης, σύµφωνα µε το άρθρο 62 του
Συντάγµατος και το άρθρο 83 του Κανονισµού της Βουλής, για
τις αιτήσεις της άρσης ασυλίας των Βουλευτών κ.κ. Διονυσίου -
Χαραλάµπους Καλαµατιανού, Γεωργίου Κοτρωνιά και Ειρήνης
Δούρου.

Από την αρµόδια Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής
Δεοντολογίας ανακοινώθηκε η έκθεση στις 12-9-2023, σύµφωνα
µε την οποία τα µέλη της επιτροπής πρότειναν οµόφωνα την
άρση της ασυλίας του κ. Διονυσίου - Χαραλάµπους Καλαµατια-
νού.

Επίσης, από την αρµόδια Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβου-
λευτικής Δεοντολογίας ανακοινώθηκε η έκθεση στις 12-9-2023,
σύµφωνα µε την οποία τα µέλη της επιτροπής πρότειναν οµό-
φωνα την άρση της ασυλίας του κ. Γεώργιου Κοτρωνιά.

Τέλος, από την αρµόδια Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευ-
τικής Δεοντολογίας ανακοινώθηκε η έκθεση στις 12-9-2023, σύµ-
φωνα µε την οποία τα µέλη της επιτροπής πρότειναν οµόφωνα
την άρση της ασυλίας της κ. Ειρήνης Δούρου.

Οφείλω να σηµειώσω εδώ ότι και οι τρεις συνάδελφοι ζήτησαν
και οι ίδιοι την άρση της ασυλίας τους.

Επίσης, σύµφωνα µε το άρθρο 83 παράγραφος 7 του Κανονι-
σµού της Βουλής, η Βουλή αποφασίζει µε ανάταση του χεριού ή
έγερση επί της αιτήσεως της εισαγγελικής αρχής κατά τη διαδι-
κασία του άρθρου 108 παράγραφος 1 εδάφιο β’. Ο λόγος δίνεται
πάντα, εφόσον ζητηθεί, στον Βουλευτή στον οποίο αφορά η αί-
τηση και στους Προέδρους των Κοινοβουλευτικών Οµάδων ή
στους αναπληρωτές τους.

Σας υπενθυµίζω ότι σύµφωνα µε απόφαση της Διάσκεψης των
Προέδρων της 7ης Μαρτίου 2018, για τη διαδικασία αυτή έχει
ενεργοποιηθεί το σύστηµα ηλεκτρονικής ονοµαστικής ψηφοφο-
ρίας.

Σας υπενθυµίζω, επίσης, ότι η ψήφος σας αφορά το αίτηµα
του εισαγγελέα, δηλαδή όσοι επιθυµούν ψηφίζουν υπέρ ή κατά
της άρσης ασυλίας, για όποιον το επιθυµεί µπορεί να ψηφίσει
«παρών».

Αφού, λοιπόν, ολοκληρωθεί η συζήτηση επί των περιπτώσεων
της σηµερινής ειδικής ηµερήσιας διάταξης, θα προχωρήσουµε
σε ονοµαστική ψηφοφορία, όπως σας προανέφερα.

Η πρώτη υπόθεση αφορά στον συνάδελφο κ. Διονύσιο - Χα-
ράλαµπο Καλαµατιανό. Επί της πρώτης αιτήσεως υπάρχει συνά-
δελφος που ζητά τον λόγο κατά το άρθρο 108 του Κανονισµού;

Ζήτησε τον λόγο ο ίδιος ο Βουλευτής που τον αφορά. Παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρόκειται προφανώς για µία
προδήλως αβάσιµη υπόθεση.

Φέροµαι να έχω υπογράψει, να έχω εκδώσει ένα ένταλµα πλη-
ρωµής τον Δεκέµβριο του 2017 ως Διοικητής του ΕΦΚΑ. Έχω τα
σχετικά έγγραφα, τα ΦΕΚ, η θητεία µου έληξε 31-12-2016 ως Δι-
οικητή του ΙΚΑ-ΕΤΑΜ. Άρα είναι αδύνατον να έχω εκδώσει έν-
ταλµα έναν χρόνο µετά τη λήξη της θητείας, που άλλωστε τότε
υπηρετούσε αλλού.

Είναι, λοιπόν, µία προδήλως αβάσιµη υπόθεση. Παρ’ όλα αυτά,
ζητώ την άρση της ασυλίας, να επιστρέψει στη δικαιοσύνη και
να αποφασίσει η δικαιοσύνη τα περαιτέρω.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε.
Η δεύτερη υπόθεση αφορά στον συνάδελφο κ. Γεώργιο Κορ-

τωνιά. Επί της δεύτερης αιτήσεως υπάρχει συνάδελφος που
ζητά τον λόγο κατά το άρθρο 108 του Κανονισµού; Ο ίδιος ο κ.
Κοτρωνιάς, ο ενδιαφερόµενος.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΤΡΩΝΙΑΣ: Προφανώς, κύριε Πρόεδρε, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, νιώθω άσχηµα, γιατί πρέπει να απασχο-

λήσω το Σώµα για µία υπόθεση που έρχεται από το παρελθόν,
δέκα χρόνια πίσω, και που αφορά την περίοδο που διετέλεσα δή-
µαρχος. Αφορά µία υπεξαίρεση σε νοµικό πρόσωπο του δήµου,
συγκεκριµένα στο Δηµοτικό Περιφερειακό Θέατρο, που γινόταν
από τον ταµία του και για την οποία, εκτός από τον ταµία και τους
ορκωτούς λογιστές, ελέγχεται και ο τότε δήµαρχος.

Το µόνο που µπορώ να πω σήµερα είναι ότι ως δήµαρχος µε
πολλαπλές ιδιότητες, αφού ήµουν συγχρόνως µέλος του Διοικη-
τικού Συµβουλίου της ΚΕΔΚΕ, µέλος του Κογκρέσου των Δηµάρ-
χων της Ευρώπης, µέλος της Επιτροπής Περιφερειών, Πρόεδρος
της Επιτροπής Περιβάλλοντος της ΚΕΔΕ, σε έναν δήµο µε δέκα
νοµικά πρόσωπα και τρεις δηµοτικές επιχειρήσεις στηριζόµουν
στους ελεγκτικούς µηχανισµούς που προβλέπονται από τον νόµο.

Έτσι, κάθε χρόνο ελεγχόταν τα οικονοµικά του νοµικού προ-
σώπου και όλων των νοµικών προσώπων από ορκωτούς ελεγκτές
λογιστές, τους οποίους, µάλιστα, δεν διορίζει ο δήµαρχος αλλά
το δηµοτικό συµβούλιο και οι οποίοι, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, πιστοποιούσαν κάθε χρόνο συνεχώς ότι όλα είναι καλά και
ότι δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα ή υποψία κακοδιαχείρισης.

Αξιοσηµείωτο είναι ότι αυτοί οι ίδιοι οι ελεγκτικοί µηχανισµοί
σε άλλα νοµικά πρόσωπα του δήµου µάς έκαναν παρατηρήσεις
και βελτιώναµε τη λειτουργία τους, αλλά στη συγκεκριµένη πε-
ρίπτωση επί σειρά ετών βεβαίωναν ότι δεν υπάρχει κανένα πρό-
βληµα.

Αξίζει να σηµειώσω ότι το Σώµα Ελεγκτών Δηµόσιας Διοίκησης
που ανέλαβε εκ των υστέρων να ελέγξει την υπόθεση κατέγραψε
ακριβώς τον τρόπο που γινόταν η υπεξαίρεση των χρηµάτων από
τον ταµία, αλλά και τις εγκληµατικές αµέλειες των ορκωτών -οι
οποίοι άλλωστε είναι και κατηγορούµενοι-, οι οποίοι ενώ ήταν
µέσα στα καθήκοντά τους και µάλιστα µε απλό τρόπο ρουτίνας,
δεν εντόπισαν το άνοιγµα µεταξύ των ποσών των αληθινών επι-
χορηγήσεων του νοµικού προσώπου µε τα πλαστά ποσά που πα-
ρουσίαζε ο ταµίας στο τέλος του χρόνου και τα οποία ενέκρινε
και το διοικητικό συµβούλιο του νοµικού προσώπου, αλλά κατό-
πιν και το δηµοτικό συµβούλιο στηριγµένα στο «καλώς έχειν» των
ορκωτών, µε αποτέλεσµα όλοι να θεωρούν ότι όλα κυλούσαν
οµαλά, χωρίς να υπάρχει όχληση από πουθενά.

Το Σώµα Ελεγκτών Δηµόσιας Διοίκησης δεν µε εµπλέκει ως
δήµαρχο, αφού βρισκόµουν εκτός της διαδροµής διαχείρισης
και διακίνησης των χρηµάτων ούτε µε ενέπλεξε µε τις εγκληµα-
τικές δραστηριότητες του ταµία, τον οποίο -ειρήσθω εν παρόδω-
δεν είχα διορίσει εγώ, αλλά ήταν ο ίδιος που υπηρετούσε στο
ίδιο πόστο και µε δύο προηγούµενους δηµάρχους.

Παρ’ όλα αυτά, ο εισαγγελέας έκρινε ότι πρέπει να ελεγχθεί
και το πολιτικό πρόσωπο, εν προκειµένω ο δήµαρχος, και φυσικά
επιθυµώ να ελεγχθώ για να ξεκαθαρίσει η υπόθεση σε ό,τι µε
αφορά.

Ξέρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η υπόθεση αυτή που έρ-
χεται από τα παλιά µπορεί να έχει κριθεί πολιτικά, γιατί στην το-
πική κοινωνία της Λαµίας και της Φθιώτιδας είναι γνωστή εδώ και
χρόνια και αυτή η κοινωνία που µε τίµησε επί τέσσερις συνεχείς
τετραετίες µε το αξίωµα του δηµάρχου, µε τίµησε κατόπιν και
δύο φορές µε το αξίωµα του Βουλευτή Φθιώτιδας. Όµως, για αν-
θρώπους που έχουν συνδέσει τη ζωή τους µε την αυτοδιοίκηση
και τα κοινά το ηθικό κεφαλαίο προφανώς βρίσκεται πολύ πάνω
από το πολιτικό. Γι’ αυτό και ζήτησα την άρση της βουλευτικής
µου ασυλίας. Διότι θέλω να µην υπάρχει η παραµικρή σκιά στο
µυαλό κανενός για το δήµαρχό του, τον οποίο τίµησε επί σειρά
ετών στον δήµο και ο οποίος υπηρετεί και επί δύο θητείες ως
Βουλευτής στον νοµό του, γιατί η υστεροφηµία του κάθε ανθρώ-
που είναι η κληρονοµιά που αφήνει στα παιδιά του και στην κοι-
νωνία. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε.

Η τρίτη υπόθεση αφορά στη συνάδελφο κ. Ειρήνη Δούρου. 
Επί της τρίτης αιτήσεως υπάρχει συνάδελφος που ζητά τον

λόγο, κατά το άρθρο 108 του Κανονισµού; Κανείς συνάδελφος
δεν ζητά τον λόγο γι’ αυτή την υπόθεση. Η κ. Δούρου ακούστηκε
την προηγούµενη φορά.

3246 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας επισηµαίνουµε ότι η ψηφο-
φορία περιλαµβάνει τρεις υποθέσεις άρσης ασυλίας. Αφού κα-
ταχωρήσετε την ψήφο σας, έχετε τη δυνατότητα να την ελέγξετε
ή και να την αναθεωρήσετε έως τη λήξη της ψηφοφορίας.

Για οποιαδήποτε απορία µπορείτε να απευθυνθείτε στο Προ-
εδρείο, προκειµένου να σας συνδράµουν οι αρµόδιοι υπάλληλοι.

Παρακαλώ τώρα να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψη-
φοφορίας, για να ψηφίσουν οι συνάδελφοι Βουλευτές επί των αι-
τήσεων άρσης ασυλίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Θα ήθελα να σας
ενηµερώσω ότι έχουν έρθει στο Προεδρείο επιστολές συναδέλ-
φων, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κανονισµού της Βουλής, µε
τις οποίες γνωστοποιούν την ψήφο τους. 

Οι ψήφοι αυτές θα ανακοινωθούν και θα συνυπολογιστούν
στην καταµέτρηση, η οποία θα ακολουθήσει.

Οι επιστολές, οι οποίες απεστάλησαν στο Προεδρείο από τους
συναδέλφους, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κανονισµού της
Βουλής, θα καταχωριστούν στα Πρακτικά.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές καταχωρίζονται στα Πρακτικά
και έχουν ως εξής:
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3248 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3250 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3252 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3254 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3256 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3258 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3260 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3262 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3264 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3270 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3272 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3274 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3278 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3282 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3284 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3286 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3302 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Εφόσον έχετε ολο-
κληρώσει την ψηφοφορία, παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της
ηλεκτρονικής ψηφοφορίας. 

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, τα αποτελέσµατα θα ανακοινωθούν στη συνέχεια,
ακριβώς επειδή ενσωµατώνονται και οι επιστολικές ψήφοι.

Για την οικονοµία του χρόνου επανερχόµαστε στη συζήτηση
του νοµοσχεδίου.

Έχει ζητήσει τον λόγο ο κύριος Υπουργός και στη συνέχεια θα
ακολουθήσει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας των
Σπαρτιατών, ο κ. Στίγκας. 

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για δεκαοκτώ
λεπτά.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Δεν θα χρειαστώ όλον αυτόν τον
χρόνο, θα προσπαθήσω να είµαι σχετικά σύντοµος. Θα έχω το
περιθώριο, ούτως ή άλλως, να τοποθετηθώ κι άλλες φορές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αποφάσισα να προηγηθώ των
οµιλητών, διότι έχουν εγγραφεί περισσότεροι από ογδόντα συ-
νάδελφοι. Άρα καλό είναι να πω µερικά βασικά πράγµατα για το
νοµοσχέδιο, κυρίως για να µην επαναλαµβάνονται, ει δυνατόν,
τα ίδια τσιτάτα. Αν κάποιος από τους συναδέλφους, αφού ακού-
σει αυτά που έχω να πω, έχει κάποιες απορίες, ευχαρίστως να
απαντήσω, κυρίως µήπως γίνει επιτέλους στη Βουλή διάλογος
ουσίας.

Και γιατί το λέω αυτό; Πριν από λίγο πήρα τα πρώτα αποτελέ-
σµατα µιας από τις οργανώσεις που σήµερα κήρυξε απεργία, της
ΟΙΕΛΕ. Είναι η οµοσπονδία των εκπαιδευτικών στα ιδιωτικά σχο-
λεία. Έψαξα πρώτα την ΟΙΕΛΕ, γιατί είναι ο µόνος φορέας που
έχει κάποιο ενδιαφέρον στο νοµοσχέδιο, διότι η ΑΔΕΔΥ, η ΟΛΜΕ,
οι γιατροί του ΕΣΥ κ.λπ. δεν έχουν καµµία σχέση µε το νοµοσχέ-
διο. 

Ακούστε πόσοι απήργησαν. Σε εννέα χιλιάδες εκπαιδευτικούς
σε ιδιωτικά σχολεία στη χώρα απήργησαν από δώδεκα -ακέραιος
αριθµός- έως τριάντα το µέγιστο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Λειτούργησαν κανονικά όλα τα ιδιωτικά σχολεία της χώρας.

Δεν χάθηκε ούτε µία µέρα µάθηµα σε κανένα. Για την ακρίβεια,
ο αριθµός είναι τα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου της ΟΙΕΛΕ.
Δεν κατάφεραν τα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου της ΟΙΕΛΕ
να πείσουν ούτε έναν συνάδελφό τους που δεν είναι µέλος του
διοικητικού συµβουλίου να απεργήσει.

Αυτό δεν σας το λέω για να τους κοροϊδέψω. Προφανώς κά-
ποιοι γελάνε από εκεί, αλλά είναι κακό να γελάτε, να µη γελάτε
µε την ΟΙΕΛΕ. Γιατί ακούστε ποιο είναι το πρόβληµα. Όταν συν-
δικαλισµός σε µια κοινωνία µε καπιταλιστική οργάνωση, όπως η
δική µας, φτάνει σε τέτοιο βαθµό απαξίωσης και αδιαφορίας από
τα µέλη της, αυτό αργά ή γρήγορα οδηγεί σε απορρύθµιση του
συστήµατος.

Ο συνδικαλισµός χρειάζεται στον καπιταλισµό, χρειάζεται να
έχει κύρος, χρειάζεται να έχει αξία, για να µπορεί να βοηθάει
τους εργαζόµενους στις διεκδικήσεις των πραγµατικών τους αι-
τηµάτων. Τι γίνεται, όµως, στην Ελλάδα εδώ και πάρα πολλά χρό-
νια και πού έχουµε φθάσει σήµερα;

Επειδή οι συνδικαλιστές κάνουν απεργία για ψύλλου πήδηµα,
χωρίς να θέλει πραγµατικά το σώµα που υποτίθεται εκπροσω-
πούν να κάνει απεργία, κάθε µέρα απαξιώνονται ακόµη περισσό-
τερο. Και φτάνουµε σήµερα να µην καταφέρνει το Διοικητικό
Συµβούλιο της ΟΙΕΛΕ να πείσει έναν, να µην έχει κλείσει ένα ιδιω-
τικό σχολείο.

Η ώρα είναι 12.40’. Στις 10.30’ είχε ξεκινήσει, υποτίθεται, η µε-
γαλειώδης πορεία κατά του νοµοσχεδίου. Πηγαίντε µε τα µάτια
σας και δείτε έξω στο Σύνταγµα τη µεγαλειώδη πορεία! Δεν
υπάρχει ψυχή. Για ποιον λόγο;

Είναι δυνατόν να λέτε ότι φέρνω ένα νοµοσχέδιο, κύριε συνά-
δελφε του ΠΑΣΟΚ –αναφέροµαι σε εσάς που έχω συγκυβερνή-
σει µαζί σας και έχετε τον σεβασµό µου, γιατί το ΠΑΣΟΚ ως
χώρος πλήρωσε µεγάλο κόστος σε δύσκολες ώρες, πολιτικό
εννοώ- ότι το νοµοσχέδιο του κακού Γεωργιάδη καταργεί το
οκτάωρο και το πενθήµερο –προσέξτε τι σοβαρά πράγµατα λέτε-

και ενώ καταργώ το οκτάωρο και το πενθήµερο, έξω δεν υπάρχει
ένας εργαζόµενος να απεργεί;

Καταλαβαίνετε πόσο φρικώδες θα ήταν για την κοινωνία µας
να µπορεί µια κυβέρνηση να καταργεί τόσα θεµελιώδη δικαιώ-
µατα των εργαζοµένων χωρίς κανένας εργαζόµενος να αντιδρά;
Αυτό θα σήµαινε ότι η κοινωνία µας θα ήταν σε βαθύ ύπνο.

Ωραία, απήργησαν το ΠΑΜΕ και το ΚΚΕ, οι µόνοι που έκαναν
µια αξιοπρεπή συγκέντρωση σήµερα και τους παραδέχοµαι σε
αυτό, σε αυτό είναι καλοί. Αλλά είναι αυτή η παλλαϊκή αντίδραση
για ένα νοµοσχέδιο που καταργεί το οκτάωρο και το πενθήµερο,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι;

Άρα, προφανώς, ή η κοινωνία µας είναι σε ύπνο βαθύ, απρο-
σµέτρητο, ή δεν καταργείται το οκτάωρο και το πενθήµερο.

Σας λέω, λοιπόν, καλόπιστα, για όσους δεν το έχετε καταλάβει,
ότι το νοµοσχέδιο αυτό δεν καταργεί ούτε το οκτάωρο ούτε το
πενθήµερο. Γιατί δεν το καταργεί; Τον τίτλο ότι καταργείται το
πενθήµερο τον παίρνετε από τα άρθρα 25 και 26 του νοµοσχε-
δίου. Σας διαβάζω και τον τίτλο των άρθρων, γιατί ο τίτλος των
άρθρων στην προκειµένη περίπτωση έχει κάποια σηµασία. Τι
λένε τα δύο αυτά άρθρα; Προσέξτε, θα σας διαβάσω τον τίτλο:
«Άρθρο 25: Ρυθµίσεις για την απασχόληση την έκτη µέρα σε επι-
χειρήσεις ή εκµεταλλεύσεις συνεχούς λειτουργίας που εφαρµό-
ζουν σύστηµα πενθήµερης εβδοµαδιαίας εργασίας» και «Άρθρο
26: Ρυθµίσεις για την απασχόληση την έκτη µέρα σε επιχειρήσεις
ή εκµεταλλεύσεις που δεν είναι εκ φύσεως συνεχούς λειτουργίας
και εφαρµόζουν σύστηµα πενθήµερης εβδοµαδιαίας λειτουρ-
γίας». Δηλαδή, δεν καταργείται το πενθήµερο, απλώς επιτρέπε-
ται στα κυλιόµενα πενθήµερα κάποιος να δουλεύει και Σάββατο
ή Κυριακή, αναλόγως της κατηγορίας της εταιρείας. Πενθήµερο
δουλεύει ο εργαζόµενος! Πενθήµερο! Απλώς αν τύχει το πενθή-
µερό του να είναι το Σάββατο, παίρνει συν 40% από ό,τι θα
έπαιρνε µέχρι σήµερα και αν τύχει Κυριακή, παίρνει συν 40% και
συν 75% που έπαιρνε µέχρι σήµερα. Άρα το πενθήµερο δεν κα-
ταργείται!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και ο λόγος που έξω δεν υπάρχει κόσµος είναι γιατί οι ίδιοι οι

εργαζόµενοι διάβασαν το νοµοσχέδιο, κάτι που δεν έκαναν οι πο-
λιτικοί µου αντίπαλοι και οι συνδικαλιστές της συµφοράς και κα-
τάλαβαν ότι δεν καταργείται το πενθήµερο.

Όσον αφορά το δεύτερο τσιτάτο, ότι καταργείται το οκτάωρο,
εδώ τα δύο κόµµατα της Αντιπολιτεύσεως που υποτίθεται ότι πι-
στεύουν στην ευρωπαϊκή πορεία της χώρας -τονίζω το «υποτίθε-
ται» στην προκειµένη περίπτωση- την έχουν πατήσει παταγωδώς.
Διότι γιατί υποτίθεται ότι καταργούµε το οκτάωρο; Γιατί επιτρέ-
πουµε σε έναν εργαζόµενο που έχει κύρια σύµβαση, οκτάωρο
δηλαδή, να κάνει, εάν το επιθυµεί και µία σύµβαση µερικής απα-
σχόλησης σε έτερο εργοδότη. Μέχρι σήµερα στην Ελλάδα µπο-
ρούσες να έχεις δύο εργοδότες, αν έκανες δύο συµβάσεις
µερικής απασχόλησης, ή αν είχες µία κύρια σύµβαση, έπρεπε να
δουλεύεις «µαύρα», αν ήθελες να δουλέψεις περισσότερο από
το οκτάωρο. Μάλιστα!

Δείτε τώρα πώς την έχετε πατήσει: Το άρθρο αυτό έχει έρθει
απευθείας µεταφρασµένο, κύριε Γαβρήλε, από την ευρωπαϊκή
οδηγία. Και τι λέει η ευρωπαϊκή οδηγία; Ακούστε τι λέει: Λέει ότι
τα κράτη-µέλη είναι υποχρεωµένα να θεσπίσουν νόµο που δεν
θα επιτρέπει στον εργοδότη να εµποδίζει τον εργαζόµενό τους,
εάν αυτός θέλει να συνάψει σύµβαση και µε έτερο εργοδότη, δη-
λαδή η ευρωπαϊκή οδηγία το συγκεκριµένο άρθρο το θεσπίζει
ως προστασία των δικαιωµάτων των εργαζοµένων. Ως προστα-
σία των δικαιωµάτων των εργαζοµένων έχει εισαχθεί στην ευρω-
παϊκή οδηγία!

Και ακούστε, κύριε Μάντζε: Επειδή η ευρωπαϊκή οδηγία είναι
υποχρεωτικής εφαρµογής και δεν είναι προαιρετικής εφαρµογής
στα κράτη-µέλη, εσείς του ΠΑΣΟΚ που υιοθετήσατε τη γραµµή
της Αριστεράς της συµφοράς ότι καταργείται το οκτάωρο, θα
πρέπει να µας εξηγήσετε στα σοβαρά, αν κυβερνούσατε, θα κά-
νατε επανάσταση στην Ευρώπη και δεν θα ψηφίζατε την ευρω-
παϊκή οδηγία;

Επαναλαµβάνω για όσους δεν το ξέρουν ότι εάν δεν ψηφίσει
ένα κράτος-µέλος την ευρωπαϊκή οδηγία -εµείς ήδη έχουµε
λάβει εδώ δύο προειδοποιητικές επιστολές- παραπέµπεται στο
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Ευρωπαϊκό Δικαστήριο και µετά την εφαρµόζει υποχρεωτικά µε
δικαστική απόφαση.

Για το ΠΑΣΟΚ πραγµατικά θλίβοµαι, γιατί ξέρετε, σας εκτιµάω,
σας θεωρώ σοβαρούς ανθρώπους, για τους άλλους δεν περί-
µενα κάτι περισσότερο.

Ξαναλέω ότι ούτε το οκτάωρο καταργείται ούτε το πενθήµερο
και αυτό το αποδεικνύει η αντίδραση του κόσµου που είναι µη-
δενική στο νοµοσχέδιο!

Πάµε, όµως, τώρα να καταλάβετε τι θα πει φαντασίωση συν-
δικαλιστική. Χθες το βράδυ έτυχε να παρακολουθήσω στο κανάλι
«ATTICA» τον κ. Φωτόπουλο. Ο κ. Φωτόπουλος είναι ο γνωστός
αρχισυνδικαλιστής παλαιά της ΓΕΝΟΠ-ΔΕΗ, τον θυµάστε σί-
γουρα. Θυµάµαι µου έλεγαν, όταν είχε γίνει κάποτε µια παρα-
ποµπή στελεχών της ΔΕΗ για διασπάθιση χρήµατος της ΔΕΗ και
πήγαν σε δίωξη εκατόν σαράντα πέντε…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Και αθωώθηκε πανηγυ-
ρικά για όλα! Για όλα! Περαστικά σας!

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Καλά! Ο κ. Φωτόπουλος, λοιπόν, που
καταδικάστηκε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, µη δια-
κόπτετε τον οµιλητή! Όλοι θα έχετε την ευκαιρία να δευτερολο-
γήσετε!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Έρχοµαι και λέω το µείζον: Φωτόπου-
λος…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο!
Παρακαλώ, δεν διακόπτουµε τον όποιο οµιλητή και όλοι

έχουµε την ευκαιρία δευτερολογίας.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Φωτόπουλος: «Δυστυχώς, η πλειοψη-
φία της ΓΣΕΕ δεν αποφάσισε να απεργήσει για αυτό το κατάπτυ-
στο έκτρωµα, τον Γεωργιάδη. Χαρακτηρίζω θρασύτατο ψεύτη
τον Γεωργιάδη, γιατί ενώ το ξέρει ότι είναι έκτρωµα, µας λέει ότι
είναι για το καλό µας», «Πλέον δεν χρειάζεται να συναινέσει ο ερ-
γαζόµενος για να δουλέψει και έκτη µέρα». Δηµοσιογράφος:
«Μπορείτε να µου πείτε πού το λέει αυτό;». Φωτόπουλος: «Δεν
ξέρω, δεν έχω µπροστά µου τον νόµο, αλλά το λέει. Τώρα, θες
δεν θες, θα δουλέψεις και χωρίς υπερωρία». Αυτόν υπερασπιζό-
σασταν πριν.

Έρχοµαι αµέσως στον νόµο, άρθρο 28: «Δυνατότητα συµφω-
νίας περί διευθέτησης του χρόνου εργασίας µεταξύ του εργοδότη
και του εργαζόµενου, τροποποίηση παραγράφου 6 άρθρο 192 Κώ-
δικα Ατοµικού Εργατικού Δικαίου: Η διευθέτηση του χρόνου ερ-
γασίας καθορίζεται µε επιχειρησιακές συλλογικές συµβάσεις
εργασίας ή συµφωνία του εργοδότη µε συνδικαλιστική οργάνωση
στην επιχείρηση που αφορά τα µέλη της ή συµφωνία του εργο-
δότη και του συµβουλίου των εργαζοµένων ή συµφωνία του ερ-
γοδότη και ένωσης προσώπων. Η ένωση προσώπων που
αναφέρεται στο προηγούµενο εδάφιο µπορεί να συσταθεί από το
25% τουλάχιστον των εργαζοµένων στην επιχείρηση που απασχο-
λεί πάνω από είκοσι εργαζόµενους και 15%, εφόσον ο συνολικός
αριθµός των εργαζοµένων στην επιχείρηση είναι κατά ανώτατο
αριθµό είκοσι εργαζόµενοι. Κατά τα λοιπά, εφαρµόζεται η διάταξη
της παραγράφου τάδε. Εάν δεν υπάρξει συνδικαλιστική οργάνωση
ή δεν επιτευχθεί συµφωνία µεταξύ της συνδικαλιστικής οργάνω-
σης µε τον εργοδότη, µπορεί να εφαρµοστεί το σύστηµα διευθέ-
τησης του χρόνου εργασίας µετά από έγγραφη συµφωνία του
εργοδότη µε τον εργαζόµενο. Σε κάθε περίπτωση, απαγορεύεται
η καταγγελία της σύµβασης εργασίας για τον λόγο ότι ο εργαζό-
µενος δεν συναίνεσε σε διευθέτηση του χρόνου εργασίας».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Προσέξτε τώρα: Ο νόµος γράφει ότι δεν µπορεί να δουλέψει

κανένας, εάν δεν συµφωνήσει και εάν ο εργοδότης πάει να τον
απολύσει για αυτό, αυτό είναι άκυρο και δεν ισχύει αυτή η από-
λυση. Ο κ. Φωτόπουλος ήθελε να κάνουν απεργία διότι ένα
άρθρο που δεν ήξερε που είναι έλεγε το ανάποδο που δεν υπάρ-
χει στο νοµοσχέδιο.

Αυτοί είστε! Γι’ αυτό χάσατε τις εκλογές!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Πάµε, λοιπόν, τώρα. Συνεχίζει: «Θα υπάρξουν θάνατοι και ατυ-
χήµατα, επειδή κάποιοι θα δουλεύουν δεκατρείς ώρες. Θα έβαζε
την οικογένειά του ο Γεωργιάδης σε λεωφορεία, όπου ο οδηγός
είναι δεκατρείς ώρες στο τιµόνι συνεχόµενα;». Φωτόπουλος,
αυτόν υπερασπιζόσασταν πριν. Καλά, ο Φωτόπουλος, εντάξει,
είναι ο Φωτόπουλος.

Δεν µου λέτε εσείς του ΣΥΡΙΖΑ που έχετε κυβερνήσει –καλά,
εσείς του ΠΑΣΟΚ δεν φταίτε για τον Φωτόπουλο, συγγνώµη, ναι,
έχετε δίκιο- δεν ξέρετε ότι ο χρόνος οδήγησης καθορίζεται από
ειδικό νόµο σε επαγγελµατίες οδηγούς µε συγκεκριµένους χώ-
ρους ξεκούρασης ενδιάµεσα, πάλι από ευρωπαϊκή οδηγία που
έχει καταστεί υποχρεωτική στο ελληνικό δίκαιο;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μπορεί να δουλέψει δεκατρείς ώρες συνεχόµενα οδηγός στην

Ελλάδα και να είναι νόµιµο; Το αλλάζει αυτό το νοµοσχέδιο που
ψηφίζουµε σήµερα; Απόδειξη ότι δεν έχετε καταλάβει τίποτα από
το νοµοσχέδιο και το πρόβληµά σας δεν είναι ότι δεν έχετε κα-
ταλάβει τίποτα από το νοµοσχέδιο, είναι ότι δεν καταλαβαίνετε
τίποτα από τη χώρα.

Ακούστε, λοιπόν, τι έγινε σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι της Πλειοψηφίας, για να το καταλάβουµε όλοι µας: Σήµερα
συζητάµε στην Ολοµέλεια της Βουλής ένα νοµοσχέδιο που
αφορά το Υπουργείο Εργασίας. Μπορεί το Υπουργείο Εργασίας,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνταγµατικά να νοµοθετήσει για
τους δηµοσίους υπαλλήλους; Όχι!

Ο Υπουργός Εργασίας –κύριε Ηλιόπουλε, φαντάζοµαι ότι το
ξέρετε εσείς αυτό- δεν έχει δικαιοδοσία επί των δηµοσίων υπαλ-
λήλων. Η δικαιοδοσία επί των δηµοσίων υπαλλήλων είναι στον
Υπουργό Εσωτερικών. Άρα εγώ και να ήθελα, δεν θα µπορούσα
να νοµοθετήσω για το δηµόσιο! Μάλιστα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ποιο είναι το τριτοβάθµιο συνδικαλιστικό όργανο που εκπρο-

σωπεί τους ιδιώτες εργαζοµένους; Η ΓΣΕΕ. Απεργεί σήµερα η
ΓΣΕΕ; Ου, όχι! Κατά τον κ. Φωτόπουλο διότι δεν είδε το άρθρο
που δεν υπάρχει, που το διάβασε ανάποδα ο κ. Φωτόπουλος,
αλλά αυτό είναι άλλο, άλλη συζήτηση. Πάντως, η ΓΣΕΕ δεν απερ-
γεί, µάλιστα. Ποιος απεργεί; Η ΑΔΕΔΥ. Τι είναι η ΑΔΕΔΥ; Το συν-
δικαλιστικό όργανο των δηµοσίων υπαλλήλων. Αφορά αυτό το
νοµοσχέδιο στην ΑΔΕΔΥ; Όχι. Γιατί απέργησε η ΑΔΕΔΥ σήµερα;
Ουδείς γνωρίζει στην Ελλάδα, εγώ δεν γνωρίζω.

Απεργεί σήµερα η ΟΛΜΕ. Θα πάρω σε λίγο τα στοιχεία για την
ΟΛΜΕ. Μου είπαν ότι είναι ακόµα χειρότερα από της ΟΙΕΛΕ.
Ερώτηση: Γιατί απεργεί η ΟΛΜΕ; Έχει κάτι το νοµοσχέδιο που
αφορά στην ΟΛΜΕ; Όχι. Απεργούν έτσι, γιατί άκουσαν ότι κάπου
γίνεται απεργία, είδαν φως και µπήκαν! Και φυσικά τα αποτελέ-
σµατα είναι αυτή η αξιοθρήνητη κατάσταση γι’ αυτούς έξω, που
δεν υπάρχει ψυχή στο Σύνταγµα. Μα φυσικά δεν υπάρχει ψυχή,
αφού το νοµοσχέδιο…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Πήγες πριν να δεις;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, όχι διά-

λογος.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Τους πήγες στα δικαστήρια όµως!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Εξαίρεσα το ΠΑΜΕ και το ΚΚΕ…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά τα άλλα υπάρχει δικαίωµα στην

απεργία!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,

παρακαλώ. Όχι διάλογος.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Εξαίρεσα το ΠΑΜΕ και το ΚΚΕ που
έκαναν πράγµατι κάποιες καλές συγκεντρώσεις. Καλοί είστε σε
αυτό. Για να µην παίρνουν, όµως, τα µυαλά σας αέρα θα σας πω
κάτι για να το ξέρετε, να χαρεί και ο κ. Νατσιός: Η συγκέντρωση
κατά των νέων ταυτοτήτων είχε τον τριπλάσιo κόσµο από όσο εί-
χατε εσείς σήµερα. Άρα θα πρέπει να σας απασχολήσει ότι για
τις νέες ταυτότητες κατέβηκαν οι τριπλάσιοι απ’ ό,τι για την κα-
τάργηση υποτίθεται του πενθηµέρου και του οκταώρου. Τόσο
ρεζίλι έχετε γίνει!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
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ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Τα ίδια έλεγες. Αυτά
έλεγες.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Πάµε λοιπόν. 

Πρώτα απ’ όλα επειδή ακούω τον κ. Νάσο Ηλιόπουλο που λέει
«αυτά έλεγες»,  ακούστε, κύριε Ηλιόπουλε: Όπως µας έµαθε η
κ. Ακρίτα που εδήλωσε χθες ότι αλλάζει την άποψή της…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ντροπή σας.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Καθόλου ντροπή. Είναι δηµόσιος διά-
λογος. Αλλάζει την άποψή της και από την υποστήριξη της κ.
Αχτσιόγλου υποστηρίζει πλέον τον κ. Κασσελάκη. Και τι είπε η κ.
Ακρίτα; Μόνο ένας ανόητος δεν αλλάζει άποψη. Άρα κατ’ ανα-
λογίαν, επειδή δεν θέλω να µε λέτε ανόητο, µπορώ να αλλάζω
άποψη. Άρα από σήµερα να ξέρετε και λόγω της δήλωσης της
συναδέλφου σας Βουλευτού το τι έλεγα ή το τι λέγατε δεν έχει
σηµασία. Το τι λέµε, έχει σηµασία. Αυτό µας έµαθε η Βουλευτής
σας. Εκτός αν έκανα λάθος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Έρχοµαι στο  νοµοσχέδιο. Το νοµοσχέδιο είναι εξαιρετικά φι-

λεργατικό. Για να καταλάβετε, στο έξτρα οκτάωρο του Σαββάτου
βάζουµε συν 40% overtop απ’ ό,τι ισχύει σήµερα και στην έξτρα
δουλειά την Κυριακή βάζουµε συν 40% στο συν 75% που ισχύει
σήµερα. Γι’ αυτό και ούτε ένα σωµατείο εργαζοµένων σε όλη την
Ελλάδα από τα σωµατεία των βιοµηχανιών που τους αφορά το
παρόν νοµοσχέδιο, δεν έχει βγάλει ούτε δελτίο Τύπου, ούτε
tweet κατά του νοµοσχεδίου. Ούτε ένα! 

Δεν σας κάνει εντύπωση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εσείς
που κόπτεσθε για τα δικαιώµατα των εργαζοµένων ότι οι ίδιοι οι
εργαζόµενοι δεν διαµαρτύρονται, αλλά διαµαρτύρεται ο κ. Κα-
τσώτης, που δεν δουλεύει σε καµµία από αυτές τις βιοµηχανίες;
Τι τον κόφτει τον κ. Κατσώτη για το πώς θα δουλεύει αυτός που
εργάζεται σε µια εταιρεία αναψυκτικών ή σε µια εταιρεία εµφιά-
λωσης, άµα ο ίδιος του λέει ότι «εγώ το θέλω»; Τι σε κόφτει,
κύριε; Εκπρόσωπός του είσαι; 

Άρα…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Τριάντα σωµατεία αυτού του κλάδου!

Ήταν εδώ κάτω!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Είδαµε στην απεργία σήµερα! Έκλεισε
όλη η βιοµηχανία!

(Θόρυβος από την πτέρυγα του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας)

Άρα καλές είναι οι θεωρίες, αλλά υπάρχει πραγµατική ζωή,
δείξτε µου σήµερα ένα εργοστάσιο της «COCA COLA» που δεν
δούλεψε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Κατσώτη, πα-

ρακαλώ! Θα µιλήσετε µετά.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Δείξτε µου ένα εργοστάσιο της «COCA
COLA» που δεν δούλεψε. Δείξτε µου ένα!

(Θόρυβος από την πτέρυγα του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας)

…κανένας του ΠΑΜΕ, από τους επαγγελµατίες απεργούς. Ένα
εργοστάσιο που δεν δούλεψε, σου λέω. Υπάρχει ένα στην Ελ-
λάδα; Όλα δούλεψαν!

(Θόρυβος από την πτέρυγα του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Το Προεδρείο έχει
τον τρόπο να επιβληθεί. Δεν έχετε τον λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Μας ρωτάει.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Για ποιο λόγο όλα τα εργοστάσια σή-
µερα δούλεψαν; Διότι οι ίδιοι οι εργάτες δεν απήργησαν. Γιατί οι
ίδιοι οι εργάτες δεν απήργησαν; Διότι θέλουν το νοµοσχέδιο.
Γιατί θέλουν το νοµοσχέδιο; Γιατί θα πληρώνονται καλύτερα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Γιατί αυτή η Κυβέρνηση είναι φιλεργατική; Διότι όσο εσείς φω-

νάζετε και κάνετε απεργίες που δεν αφορούν κανέναν, εµείς αυ-
ξάνουµε τα εισοδήµατα των εργατών και των εργαζοµένων µε το

παρόν νοµοσχέδιο!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Άρα για να κλείσω, κύριε Πρόεδρε…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Η απεργία πέτυχε, παρά τα µέτρα που
πήρατε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Εάν εσείς, κύριοι της Αριστεράς είστε
ευχαριστηµένοι από τη σηµερινή απεργιακή κινητοποίηση, εµένα
µου περισσεύει. Σας διαβεβαιώ ότι όταν το «λαϊκό κίνηµα», όπως
το λέτε, ήταν κραταιό και ισχυρό και έκανε µια τέτοια απεργία,
σήµερα θα σταµατούσε η λειτουργία της εθνικής οικονοµίας. Σή-
µερα δεν έχει καταλάβει κανείς ότι έγινε απεργία, πλην των οδη-
γών αυτοκινήτων που ταλαιπωρήθηκαν στο κέντρο από τους
κλειστούς δρόµους που έκλεισε η Τροχαία ενόψει της απεργίας
που τελικά δεν έγινε. Γι’ αυτό µιλάµε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ: Εξευτελίζεστε για άλλη µία φορά! Πε-
ρίγελος για άλλη µία φορά! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δεν σας τιµά από
την αριστερά πλευρά αυτό που γίνεται αυτήν τη στιγµή. Τι ακρι-
βώς θέλετε να το κάνουµε εδώ µέσα; Για εξηγήστε µου. Θα έχετε
τη δυνατότητα να απαντήσετε. Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, κα-
θίστε κάτω. Να µάθετε να σέβεστε τους κανόνες.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ: Ένας Υπουργός - νούµερο! Είµαστε
πολλά χρόνια εδώ! Δεν µπορείτε να εξευτελίζετε ένα κόµµα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Καθίστε κάτω! Το
Προεδρείο θα σας ανακαλέσει στην τάξη. Παρακαλώ καθίστε
κάτω! Το Προεδρείο έχει τη δυνατότητα να επιβληθεί. Θα έχετε
τη δυνατότητα να µιλήσετε.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας)

Καθίστε κάτω όλοι. Ολοκληρώνει την οµιλία του ο Υπουργός
και θα έχετε τη δυνατότητα να µιλήσετε.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας)

Καθίστε κάτω, δεν είστε σε πορεία. Έξω είναι η πορεία. Καθί-
στε κάτω παρακαλώ.

Έχουν εγγραφεί ογδόντα συνάδελφοι. Έχουν τη δυνατότητα
να µιλήσουν όλοι οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. Θα µιλήσετε
όλοι µε τη σειρά σας και θα πει ο καθένας αυτό που θέλει και
αυτό αισθάνεται, αρκεί να µην προσβάλλει τον άλλον.

Κύριε Υπουργέ, παρακαλώ ολοκληρώστε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Θα µου επιτρέψετε να κάνω και ένα
ιδεολογικό σχόλιο. Αν καταλαβαίνω καλά πίσω από τις φωνα-
σκίες των συναδέλφων…

Θα το κάνω σίγουρα. Τι να γίνει; Εδώ έχουµε την ελευθερία
του λόγου. Είµαστε αστικό καθεστώς και δεν µπορείτε να µας
απαγορεύσετε να µιλάµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ακούστε τώρα, κύριοι συνάδελφοι του ΚΚΕ. Τι είπε η πτέρυγα

του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας; Ότι δεν πέτυχε η απερ-
γία σήµερα λόγω των δικαστικών αποφάσεων και του εκφοβι-
σµού. Μάλιστα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Τα σωµατεία που η ΔΑΚΕ έχει πλειοψη-
φία τα πήγες στα δικαστήρια. Γιατί; Πέτυχε η απεργία.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Τρέµει η χώρα! Έχετε δίκιο! Τρέµουν
οι βιοµήχανοι σήµερα! Τρέχουν να κρυφτούν!

Επανέρχοµαι τώρα. Εάν πράγµατι το ΚΚΕ ισχυρίζεται…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Κατσώτη, µε

τη λέξη που λέτε, µπορείτε να έχετε απευθείας από το Προ-
εδρείο την επίπληξη. Παρακαλώ! Είναι έκφραση αυτή;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Εάν πράγµατι το ΚΚΕ ισχυρίζεται ότι
ο λόγος που δεν συµµετέχει το λαϊκό κίνηµα στην απεργία είναι
οι δικαστικές αποφάσεις, έχετε καταργήσει όλη σας την ιστορία.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Δεν µπορεί όµως να διαστρεβλώ-
νει ό,τι λέει το ΚΚΕ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
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Κοινωνικής Ασφάλισης): Εσείς δεν είπατε για δικαστικές απο-
φάσεις;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Υπουργέ, πα-

ρακαλώ µην κάνετε διάλογο. Παρακαλώ ολοκληρώστε.
Κύριε Κατσώτη, καθίστε κάτω παρακαλώ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Να απαντήσω; 
Πρώτον και κυριότερον, η απεργία που λέτε ότι κηρύχθηκε πα-

ράνοµη και καταχρηστική ήταν στην Υπηρεσία Πολιτικής Αερο-
πορίας. Το παρόν νοµοσχέδιο δεν έχει κανένα άρθρο που να
αφορά στην Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας.

Από την αρχή η απεργία που προκηρύχθηκε στην Υπηρεσία
Πολιτικής Αεροπορίας ήταν µία κωµωδία, διότι έκαναν µία απερ-
γία για ένα νοµοσχέδιο που δεν τους αφορά. Όµως το δικαστή-
ριο έκρινε παράνοµη και καταχρηστική την απεργία διότι δεν
ετήρησαν τον νόµο. 

Πρέπει να ξέρετε, κυρίες και οι κύριοι συνάδελφοι, ότι ο νόµος
που εξειδικεύει την πρόνοια του Συντάγµατος για τη συνταγµα-
τική κατοχύρωση της απεργίας ορίζει κανόνες στην απεργία.
Έκρινε, λοιπόν, το δικαστήριο ότι όπως προκήρυξαν την απερ-
γία, δεν τηρούσαν τους κανόνες ασφαλείας που προβλέπει ο
νόµος. Αυτό λέει ο νόµος και γι’ αυτό κηρύχθηκε παράνοµη και
καταχρηστική. 

Θα σας το πω ιδεολογικά όµως: Ένα κόµµα που ευαγγελίζεται
την επανάσταση του προλεταριάτου δεν µπορεί να λέει ότι υπο-
κύπτουν τα µέλη του και η  εργατική τάξη στις δικαστικές απο-
φάσεις. Άρα υπό την έννοια αυτή έχετε ήδη ακυρώσει την ίδια
σας την ύπαρξη. 

(Θόρυβος – διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας)

Επανέρχοµαι λοιπόν: Η απεργία σήµερα απέτυχε. Το νοµοσχέ-
διο έχει τη  συναίνεση των εργαζοµένων και ο λόγος που έχει τη
συναίνεση των εργαζοµένων είναι γιατί το νοµοσχέδιο είναι υπέρ
των εργαζοµένων και του χώρου της εργασίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Γι’ αυτό, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, της Νέας Δη-

µοκρατίας ελπίζω, τουλάχιστον, σε µερικά άρθρα, να συναντη-
θούµε και µε τους συναδέλφους του ΠΑΣΟΚ, διότι θα ήταν
πραγµατικά οξύµωρο -επαναλαµβάνω- ένα κόµµα που έχει συµ-
βάλλει καίρια στην ευρωπαϊκή πορεία της χώρας να εµφιλοχω-
ρήσει σε αυτές τις απόψεις. Το ΚΚΕ καλώς τα λέει, αλλά το ΚΚΕ
έχει το πλεονέκτηµα να λέει να βγούµε από την Ευρώπη. Άρα
εκεί υπάρχει και µια λογική συνέπεια. Σου λέει ποια ευρωπαϊκή
οδηγία, εδώ θέλουµε να είµαστε έξω από την Ευρωπαϊκή Ένωση.
Οι υπόλοιποι από δω που λέτε να µείνουµε στην Ευρώπη, στα
πρώτα δεκαοκτώ άρθρα, απλά δεν µπορεί να πείτε όχι. Αν πείτε
όχι, είστε απλά υποκριτές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, σας
καλώ να υπερψηφίσετε το παρόν νοµοσχέδιο µε υπερηφάνεια
και να γνωρίζετε ότι στην πράξη θα είναι ένα νοµοσχέδιο που θα
ωφελήσει τον κόσµο της εργασίας και θα οδηγεί τους εργαζό-
µενους σε υψηλότερα εισοδήµατα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον
λόγο παρακαλώ!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, σαφώς και θα δοθεί η δυνατότητα στον καθένα να
πάρει τον λόγο, µε βάση τον Κανονισµό. Γι’ αυτό είναι εδώ το
Προεδρείο, για να διασφαλίσει την εύρυθµη λειτουργία. Και βε-
βαίως, ο λόγος του καθενός και αξιολογείται και κρίνεται, αλλά
δεν πρέπει να δίνουµε µε τις φωνασκίες µας την εικόνα ότι δεν
υπάρχει η τάξη που πρέπει στη Βουλή, γιατί την αδικεί. Αδικεί
τους συναδέλφους που περιµένουν να µιλήσουν και είναι
ογδόντα συνάδελφοι που έχουν εγγραφεί. Βεβαίως, θα ασκή-
σουν τα δικαιώµατά τους οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, αλλά
παρακαλώ δεν γίνεται διάλογος, δεν υπάρχει λόγος για αντεγ-
κλήσεις. Εδώ θα υπάρξει η δυνατότητα να απαντηθούν όλα τα
ζητήµατα που τέθηκαν, όπως πρέπει. Όµως έχει ζητήσει τον
λόγο ήδη από νωρίτερα ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας των Σπαρτιατών, ο οποίος βρίσκεται εδώ, εδώ και µιάµιση
ώρα περιµένοντας να µιλήσει. 

Οφείλω, µε βάση τον Κανονισµό, θα δώσω τώρα τον λόγο στον
κ. Στίγκα και αµέσως µετά θα πάρουν τον λόγο οι Κοινοβουλευ-
τικοί Εκπρόσωποι που ζήτησαν τον λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε,
έχουµε δικαίωµα να πάρουµε τον λόγο, τώρα µίλησε ο Υπουρ-
γός!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Διαβάστε παρακαλώ
τον Κανονισµό, για να δείτε τι γίνεται, όταν ζητάει ο Πρόεδρος
µιας Κοινοβουλευτικής Οµάδας τον λόγο. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Πολύ αβανταδόρικο …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ τι είπατε,

κύριε Κατσώτη;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Δεν το είπα εγώ, αλλά να το επανα-

λάβω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Η αλήθεια είναι ότι

ήσασταν από τους επίµονους πριν, γι’ αυτό. Πραγµατικά προ-
σπαθώ και θα παρακαλέσω όποιος το υιοθετεί αυτό, γιατί δεν
άκουσα ποιος το είπε,  να το πει εδώ και να το αιτιολογήσει τώρα.
Ποιος το είπε;

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Εγώ το είπα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ωραία, για πείτε

µας, κύριε συνάδελφε, τι εννοείτε;
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: …κι όχι µόνο αβανταδόροι στην

Κυβέρνηση, αλλά αβανταδόροι και στους Σπαρτιάτες!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έχει ζητήσει τον

λόγο εδώ και µιάµιση ώρα. Να µην τον δώσω; Πείτε µου σε ποιο
άρθρο του Κανονισµού το λέει αυτό και να δω για ποιον λόγο πα-
ραβιάζω τον Κανονισµό.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο παρακαλώ,
για να σας απαντήσω.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Αµέσως, κύριε Πα-
φίλη, µόλις τελειώσει ο κ. Στίγκας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ούτε ένα λεπτό δεν θα χρειαστώ,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Είναι ο κύριος Πρό-
εδρος πάνω στο Βήµα. Να ολοκληρώσει ο κ. Στίγκας και αµέσως
µετά, κύριε Παφίλη, θα έχετε τη δυνατότητα.

Κύριε Στίγκα, παρακαλώ, έχετε τον λόγο.
(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα του Κοµµουνιστικού

Κόµµατος Ελλάδας) 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Πολλή

οχλαγωγία! 
Θα ήθελα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να απαντήσω λίγο

στον κύριο Υπουργό ότι δεν είδα βέβαια την πορεία αν έχει
κόσµο ή δεν έχει, αλλά όπως και να είναι, θα πρέπει όλοι να κα-
τανοήσουµε ότι ο κόσµος δεν έχει πλέον τη χαρά, αν θέλετε, την
υποχρέωση -πάρτε το όπως θέλετε- να κατέβει στους δρόµους.
Για δύο λόγους συµβαίνει αυτό. Το ένα είναι ότι έχει γονατίσει
από την οικονοµική κρίση, από τα µνηµόνια, τον έχετε ληστέψει,
τον έχετε εξευτελίσει, δεν έχει κουράγιο να πάει πουθενά και κυ-
ρίως, κοιτάει πως θα πάρει ένα µεροκάµατο, για να ζήσει την οι-
κογένειά του. Το δεύτερο είναι ότι εδώ και χρόνια -είναι τοις πάσι
γνωστό- ότι οι συνδικαλιστικές οργανώσεις έχουν κατακλυστεί
από επαγγελµατίες τεµπέληδες συνδικαλιστές. Κάνουν απεργία
κατά το δοκούν, όποτε τους συµφέρει, όποτε θέλουν και κυρίως,
όποτε το θυµούνται ή όποτε θα πάρουν εντολές. Εποµένως, δεν
υπάρχει συνδικαλιστικό υγιές συνδικαλιστικό κίνηµα στην Ελ-
λάδα.

Για να δούµε λιγάκι το νοµοσχέδιο που περιλαµβάνει τροπο-
ποιήσεις στο εργασιακό δίκαιο εισάγει νέες υποχρεώσεις εργο-
δοτών και ορίζει νέες µορφές «ευέλικτης» -σε εισαγωγικά-
εργασίας.

Ορισµένες από τις διατάξεις αποτελούν εφαρµογή της οδη-
γίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης 2019/1152 του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου και του Συµβουλίου.

Ωστόσο παρ’ όλο που αναφέρεται ρητά στην οδηγία ότι αυτή
δεν µπορεί να αποτελέσει πρόφαση για τη θεσµοθέτηση πιο δυ-
σµενών συνθηκών για τους εργαζόµενους, ο Υπουργός Εργα-
σίας και Κοινωνικής Ασφάλισης πράττει ακριβώς αυτό. Οι
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διατάξεις που περιλαµβάνονται στο νοµοσχέδιο προωθούν µε-
ταξύ άλλων, έναν πολύ ευέλικτο τρόπο εργασίας, δηλαδή, συµ-
βάσεις µηδενικών ωρών ο οποίος δεν εξυπηρετεί σε καµµία
περίπτωση τα συµφέροντα των εργαζοµένων, µε την πρόφαση
ότι θα πατάξει τη µαύρη εργασία, ενώ στην πραγµατικότητα ωθεί
τους εργαζόµενους στη φτώχεια και στην ανέχεια. 

Επίσης, καταργούνται θεµελιώδη δικαιώµατα των εργαζοµέ-
νων, όπως το δικαίωµα αποζηµίωσης σε περίπτωση απροειδο-
ποίητης λήξης της σύµβασης της εργασίας.

Ας πάρουµε έτσι λίγα άρθρα, που είναι τα πιο βασικά. Το
άρθρο 4 θεσµοθετεί και επίσηµα τη δοκιµαστική περίοδο για
τους εργαζόµενους για διάστηµα έξι µηνών για συµβάσεις αορί-
στου χρόνου, ενώ για συµβάσεις ορισµένου χρόνου η δοκιµα-
στική περίοδος δεν πρέπει να υπερβαίνει το 1/4 του συνολικού
συµφωνηµένου διαστήµατος απασχόλησης.

Ο εργοδότης έχει το δικαίωµα να απολύσει τον εργαζόµενο
µετά τη λήξη της δοκιµαστικής περιόδου, χωρίς φυσικά αποζη-
µίωση. Παράδειγµα, έστω και κάποιος συνάπτει σύµβαση ορι-
σµένου χρόνου δύο ετών. Η δοκιµαστική περίοδος είναι έξι
µήνες. Σήµερα, εάν απολυθεί ο εργαζόµενος στους έξι µήνες,
τού καταβάλλεται βεβαίως µια αποζηµίωση. Μετά την εφαρµογή
αυτής της διάταξης, ο εργοδότης δεν είναι υποχρεωµένος να
αποζηµιώσει τον εργαζόµενο. 

Το άρθρο 9 τι µας λέει; Πρόκειται για µια ιδιάζουσα περίπτωση
που αφορά µια µικρή µερίδα εργαζοµένων. Μέχρι πρότινος,
υπήρχαν επιχειρήσεις που απαγόρευαν σε εργαζόµενους την
απασχόληση σε άλλες επιχειρήσεις και αυτό λέγεται Σύµβαση
Αποκλειστικής Απασχόλησης.

Με το άρθρο αυτή η απαγόρευση καταργείται και ο εργαζό-
µενος πλέον µπορεί να εργάζεται σε όσους εργοδότες θέλει και
επιθυµεί, εκτός αν τίθεται θέµα ανταγωνισµού, µεταξύ των επι-
χειρήσεων. Ωστόσο, µε την ίδια διάταξη οι επιπλέον ασφαλιστι-
κές εισφορές δεν µετρούν στις ηµέρες εργασίας, όπως ισχύει
βεβαίως σήµερα -άρα, αυτό είναι µια ληστεία- αλλά προσαυξά-
νονται οι εισφορές ανά ηµέρα. Είναι σαν να µεταφέρονται σε
υψηλότερη ασφαλιστική κατηγορία.

Για παράδειγµα, έστω ένας υπάλληλος που εργάζεται ένα
οκτάωρο σε έναν εργοδότη και ένα τετράωρο σε έναν άλλον,
όπως συνήθως συµβαίνει σήµερα, µε αποδοχές 800 ευρώ από
τον πρώτο και 400 ευρώ από τον δεύτερο. Μέχρι πρότινος ο ερ-
γαζόµενος θα είχε µέσα στο µήνα είκοσι πέντε ένσηµα από τον
πρώτο και δεκατρία από τον δεύτερο εργοδότη. Άρα συνολικά
θα είχε τριάντα οκτώ εργάσιµες ηµέρες, όπως είναι και το
σωστό. Όµως οι ασφαλιστικές εισφορές του θα είναι σαν να δού-
λευε σε έναν εργοδότη µε µισθό 1.200 ευρώ. Η διαφορά θα
φανεί, βεβαίως, στη σύνταξη. Πριν ο εργαζόµενος θα έπαιρνε
πλήρη σύνταξη, επειδή θα είχε καλύψει τις ηµέρες ασφάλισης,
ενώ µε τη νέα τροποποίηση, εάν οι ηµέρες εργασίας δεν επαρ-
κούν για πλήρη σύνταξη, τότε  τι θα πάρει; Μειωµένη. 

Αυτή είναι απαράδεκτη διάταξη, ειδικά αν αναλογιστούµε ότι
οι πιο νέοι δεν έχουν αρκετά ένσηµα εξαιτίας της κρίσης. Κι όπως
αντιλαµβάνεστε -και είναι κάτι που θα το δούµε στα επόµενα χρό-
νια- δεν πρόκειται κανένας µας να πάρει σύνταξη. 

Στο άρθρο 10, πρόκειται για την εφαρµογή των συµβάσεων
µηδενικών ωρών εργασίας. Με βάση αυτού του τύπου τις συµ-
βάσεις, υπάρχει µία συµφωνία µεταξύ εργοδότη και εργαζόµε-
νου, αναφορικά µε την παροχή υπηρεσιών από πλευράς του
δεύτερου χωρίς, ωστόσο, να ορίζεται ένα συγκεκριµένο ωράριο.
Εάν ο εργοδότης χρειαστεί τον εργαζόµενο, τότε τον ενηµερώνει
σχετικά µέχρι και είκοσι τέσσερις ώρες πριν την ανάληψη εργα-
σίας. 

Πρόκειται, δηλαδή, για µία ευέλικτη µορφή που δεν µπορεί να
εφαρµοστεί στην Ελλάδα, καθώς ενισχύει την αβεβαιότητα των
εργαζοµένων και καθώς, επίσης,  δεν µπορούν να γνωρίζουν
πόσες ώρες θα απασχοληθούν, εάν απασχοληθούν, στην επιχεί-
ρηση. Να ξέρει, δηλαδή, ο κ. Γεωργιάδης ότι αυτό λέγεται εργα-
σιακός µεσαίωνας. 

Επίσης, δεδοµένης, της υφιστάµενης λειτουργίας του ΔΥΠΑ -
πρώην ΟΑΕΔ- αναφορικά µε τα δικαιώµατα των εργαζοµένων, η
συγκεκριµένη διάταξη στοχεύει στην περαιτέρω εικονική µείωση
του ποσοστού ανεργίας. Είναι χαρακτηριστικό ότι κάποιος µπο-

ρεί να χάσει την ιδιότητα του ανέργου ακόµα και µε µία ηµέρα
εργασίας, κατ’ επέκταση και κάθε µορφή επιδόµατος ή δωρεάν
παροχών που απορρέουν από αυτή την ιδιότητα.

Πλέον αρκεί µία ώρα εργασίας για να µην θεωρείται κάποιος
άνεργος. Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, αν αυτό το άρθρο δεν
είναι colpo grossο, πείτε µας τι είναι. Αυτό που σας ενδιαφέρει
περισσότερο και βεβαίως διαχρονικά όλες τις κυβερνήσεις, τι
είναι; Να δείχνουν στον ελληνικό λαό ότι υπάρχει µείωση ανερ-
γίας. Αυτό είναι ένα µεγάλο ψέµα. Δεν υπάρχει µείωση ανεργίας.
Αντιθέτως, η ανεργία αυξάνεται και καθόµαστε εµείς εδώ τώρα
για ώρες την εβδοµάδα. 

Επίσης, επειδή πρόκειται για µια ευρωπαϊκή οδηγία, αν έχετε
πάει λιγάκι στο εξωτερικό και έχετε ασχοληθεί µε εργασιακά,
τότε θα δείτε ότι οι εργαζόµενοι στο εξωτερικό -και οι εργοδότες
αλλά και οι εργαζόµενοι- τηρούν τα ωράρια εργασίας. Στη Γερ-
µανία, παράδειγµα, είναι µόνο σαράντα ώρες, µόνο σαράντα. Κα-
νένας δεν πιέζει τον εργαζόµενο να δουλέψει -υπερωρίες αν
θέλει θα δουλέψει, αν δεν θέλει δεν θα δουλέψει. Και βεβαίως
δεν υπάρχουν και αυτά τα τρικ που λέµε τώρα, που θανατώνουν
τον εργαζόµενο και του στήνουν παγίδα. Οι Γερµανοί ειδικά λένε
το εξής -που πάνε µε το ραχάτι τους- «Εάν δεν προλάβουµε σή-
µερα κάνουµε µια, εργασία –τι λένε;- morgen». «Morgen» λένε,
το πρωί, αύριο, δεν τρέχει τίποτα, ενώ εδώ έχουµε εργασιακό
µεσαίωνα. 

Στο άρθρο 14 µε αυτήν τη διάταξη εάν ο εργαζόµενος δεν
λάβει απαραίτητη πληροφόρηση από τον εργοδότη αναφορικά,
λέει, µε τους όρους εργασίας, τότε έχει δικαίωµα να προχωρήσει
σε καταγγελία στην επιθεώρηση εργασίας, χωρίς να καταργείται
βέβαια η σύµβαση. Ωστόσο, θα πρέπει να σηµειωθεί ότι η καταγ-
γελία ενός εργοδότη στην επιθεώρηση εργασίας οδηγεί µε µα-
θηµατική ακρίβεια στην απόλυση του εργαζοµένου ή στην
εξώθησή του σε αναγκαστική παραίτηση. 

Αυτός είναι ο βασικός λόγος, κυρίες και κύριοι, που πολλοί ερ-
γαζόµενοι δεν προχωρούν σε καταγγελία, ακόµα κι αν τα δικαιώ-
µατά τους παραβιάζονται. Λοιπόν θα πρέπει να γνωρίζετε -αλλά
νοµίζω ότι οι περισσότεροι δεν έχετε ασχοληθεί µε την επιθεώ-
ρηση εργασίας- ότι είναι ένας οργανισµός νεκρός, ένας οργανι-
σµός ο οποίος στον εργαζόµενο δεν προσφέρει τίποτα. Είναι σαν
να είναι ένα ΚΕΠ, βάζουν σφραγίδες, διεκπεραιώνουν κάποιες
υποθέσεις κ.λπ. Εγώ γνωρίζω υποθέσεις στην επιθεώρηση ερ-
γασίας που υπάρχουν καταγγελίες εδώ και χρόνια και δεν έχει
κινηθεί καµµία διαδικασία. Κανένας από αυτούς εργοδότες, πα-
ράδειγµα, δεν έχει πάει στον εισαγγελέα, δεν έχει οριστεί δικά-
σιµος. Τα γνωρίζετε αυτά; 

Σε αυτό το σηµείο να πω το εξής. Είπε προηγουµένως ο κ. Γε-
ωργιάδης -και κρίµα που δεν είναι εδώ να τα ακούσει- ότι υπάρχει
µια οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µεταξύ άλλων, που λέει για
τα δικαιώµατα των οδηγών αυτοκινήτων -και είναι και πάρα πολύ
σοβαρό αυτό- δηλαδή ότι τηρούνται τα ωράρια. Αυτό είναι ένα
µεγάλο ψέµα. Προφανώς ο κύριος Υπουργός, επειδή δεν έχει
οδηγήσει ποτέ του, δεν γνωρίζει τι εστί να είσαι οδηγός. Τα δι-
καιώµατα των οδηγών, ειδικά εδώ στην Ελλάδα, φτάνουν σε ση-
µείο επικινδυνότητας. Στη Γερµανία όµως, που τα είδα εγώ
προσωπικά, γνωρίζω ότι όλοι οι οδηγοί είναι αφεντικά των αυτο-
κινήτων τους. Δηλαδή αυτοί καθορίζουν το ωράριο, πότε θα ξε-
κουραστούν, πότε θα δουλέψουν και πότε θα κάνουν τις
υπόλοιπες δουλειές. Εδώ πέρα ισχύει ακριβώς το αντίθετο. 

Θα ήθελα να πληροφορήσω τον κύριο Υπουργό και τη Νέα Δη-
µοκρατία, που δεν ξέρουν προφανώς τι τους γίνεται, να δώσω
ένα παράδειγµα και αν θέλει ο κύριος Υπουργός να το ψάξει. Ας
πάει να ψάξει κάτω στα Καλύβια τη «LIDL HELLAS», γερµανικών
βέβαια συµφερόντων. Πώς συµπεριφέρεται στους εργαζόµενος;
Οι οδηγοί πόσες ώρες οδηγούν; 

Υπάρχουν οδηγοί που κοντεύουν να σκοτωθούν έξω στον
δρόµο. Τι να τηρήσουν, τις οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τις
οδηγίες της τροχαίας ή τις οδηγίες των αφεντικών; Κι αν τολµή-
σει κάποιος οδηγός και διαµαρτυρηθεί, αντιλαµβάνεστε τι έχει
να γίνει. Θα χάσει τη δουλειά του, κύριε Υπουργέ. Σας το ξανα-
λέω, «LIDL HELLAS», να το ψάξετε. Διότι κανένας από αυτούς
τους µεγαλοεπιχειρηµατίες, που εκτελούν εν ψυχρώ τους εργα-
ζοµένους, δεν έχει ελεγχθεί και ούτε πρόκειται µάλλον να ελεγχ-
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θεί. Για να ξέρουµε και τι λέµε. 
Το άρθρο 15, λέει, αφορά κι αυτό το δικαίωµα του εργαζοµέ-

νου να καλεί στην επιθεώρηση εργασίας ώστε να ελέγξει την πα-
ραβίαση κ.λπ.. Άσχετο τελείως. 

Θα πάµε στο άρθρο 16. Υποτίθεται ότι λύνεται το ως άνω πε-
ριγραφόµενο πρόβληµα δυσµενούς διαχείρισης, λέει, των εργα-
ζοµένων. Η διάταξη δεν λύνει κάποιο ουσιαστικό πρόβληµα. Είναι
αυτονόητο ότι ο εργαζόµενος δεν θα έπρεπε να γίνεται αντικεί-
µενο κακοµεταχείρισης αφότου προχωρήσει στην καταγγελία
του εργοδότη. Εσείς πιστεύετε το αντίθετο; 

Στο άρθρο 19 δίνεται το δικαίωµα στον εργοδότη να απολύσει
τον εργαζόµενο µε σύµβαση εργασίας αορίστου χρόνου χωρίς
προειδοποίηση και χωρίς αποζηµίωση αν η εργασία δεν έχει
υπερβεί τους δώδεκα µήνες. Αυτό από µόνο του είναι εγκληµα-
τικό. Απαράδεκτη αυτή η διάταξη, η οποία και θεσµοθετεί δυσµε-
νέστερες συνθήκες για τους εργαζοµένους σε σχέση µε τις
ισχύουσες σήµερα διατάξεις του νόµου. Όχι απλά παραβιάζει τα
δικαιώµατα των εργαζοµένων, αλλά και τον ίδιο τον σκοπό της
οδηγίας, όπως είπε ο κ. Γεωργιάδης. 

Στο άρθρο 24: Με το παρόν άρθρο διευρύνεται το πεδίο αρ-
µοδιοτήτων της επιθεώρησης εργασίας επί της αρχής. Δεν είναι,
λέει, κακή κίνηση, αλλά από πλευράς εφαρµοστικότητας δεν
πρόκειται να λειτουργήσει. Αυτό που σας είπα εγώ προηγουµέ-
νως. Είναι ένας νεκρός οργανισµός, µια νεκρή υπηρεσία, που δεν
προσφέρει τίποτα απολύτως. 

Και πάµε στο άρθρο 25. Θεσµοθετείται, λέει, επίσηµα η εξαή-
µερη εργασία, παρόλο που η αµοιβή της έκτης ηµέρας είναι προ-
σαυξηµένη κατά 40%. Πρόκειται για µια πράξη που θα έχει ως
αποτέλεσµα την επαγγελµατική εξουθένωση των εργαζοµένων
και την απουσία ισορροπίας µεταξύ επαγγελµατικής βεβαίως και
προσωπικής ζωής. Ειδικά τη στιγµή που άλλες χώρες της Ευρώ-
πης θεσµοθετούν την τετραήµερη εργασία ως εργασία πλήρους
απασχόλησης και µεταβάλλουν το πλήρες ωράριο απασχόλησης
από οκτώ ώρες σε έξι, η συγκεκριµένη διάταξη έρχεται να δείξει
για µια φορά ακόµη την απαξίωση της Κυβέρνησης της Νέας Δη-
µοκρατίας στο εργατικό δυναµικό της χώρας και βασικά, κυρίες
και κύριοι -θα το πω- πολλοί δεν έχουν δουλέψει ούτε µια ώρα
στη ζωή τους. Πολλοί δεν έχουν ούτε ένα ένσηµο στη ζωή τους.
Δεν ξέρω πώς τη βγάζουν. 

Ας δούµε όµως ότι στο Βέλγιο, από τον Νοέµβρη του 2022, οι
εργαζόµενοι έχουν το δικαίωµα να επιλέξουν να εργαστούν
τριάντα οκτώ ώρες την εβδοµάδα αντί σαράντα µε πλήρη αποζη-
µίωση. Τα γνωρίζει ο κύριος Υπουργός αυτά; Στην Ισλανδία, µετά
από µια επιτυχηµένη πιλοτική περίοδο, που διήρκησε τέσσερα
χρόνια, η Ισλανδία υιοθέτησε την τετραήµερη εργασία για το σύ-
νολο του δηµοσίου τοµέα το 2022. Η Σκωτία ξεκίνησε µια πιλοτική
περίοδο τετραήµερης εργασίας στο 2023, η οποία θα διαρκέσει
τρία χρόνια. Και πάµε και στην Ισπανία, που ξεκίνησε και αυτή µα
πιλοτική περίοδο τετραήµερης εργασίας το 2023, η οποία θα διαρ-
κέσει δύο χρόνια. 

Αξίζει να σηµειωθεί ότι ο Επίτροπος Εργασίας της Ευρωπαϊκής
Ένωσης Νικολά Σµιτ είχε δηλώσει ότι υποστηρίζει την τετραήµερη
εβδοµάδα, ειδικά σε τοµείς µε έλλειψη εργατικού δυναµικού. 

Στο άρθρο 31 επιβάλλονται, λέει, αυστηρές ποινές φυλάκισης
έξι µηνών για απεργούς που εµποδίζουν την προσέλευση των ερ-
γαζοµένων στον χώρο εργασίας κατά τη διάρκεια της απεργίας,
βιαιοπραγούν εναντίον των απεργοσπαστών και καταλαµβάνουν
κτίρια και εισόδους χώρων εργασίας. 

Σε γενικές γραµµές, κυρίες και κύριοι, είναι ένα απαράδεκτο νο-
µοσχέδιο, που σε καµµία περίπτωση δεν εξυπηρετεί τους εργαζο-
µένους. Αντιθέτως, τους βυθίζει όλο και πιο πολύ στην
αβεβαιότητα, στην απόγνωση και στον εργασιακό µεσαίωνα. 

Γι’ αυτό λοιπόν πιστεύω ότι τίποτα δεν µπορείτε να προσφέρετε
στη χώρα και πολύ περισσότερο στον ελληνικό λαό, παίρνοντας
ως παράδειγµα τις πρόσφατες πυρκαγιές που κατέκαψαν τη χώρα
µας, τις φονικές πληµµύρες βέβαια που έχουµε σε εξέλιξη στην
τραγική Θεσσαλία, που βύθισαν έναν λαό µέσα στα λασπόνερα
και ακόµα ο κρατικός µηχανισµός κοιµάται. Πετάνε όλοι το µπα-
λάκι των ευθυνών ο ένας στον άλλον και ουσιαστικά αποτέλεσµα
δεν βγαίνει. 

Γνωρίζουµε όλοι ότι εδώ και δεκαπέντε µέρες ο Βόλος, παρά-

δειγµα, δεν έχει πόσιµο νερό. Εµείς κατηγορηθήκαµε από κάποιον
δήθεν αρχηγό, δήθεν ηγέτη ότι πήγαµε, λέει, και δώσαµε νερά.
Ναι βέβαια και καλώς κάναµε και θα ξαναπάµε να δώσουµε νερά.
Μας παρακαλούσε ο κόσµος: «Δώσε µου και µένα µια εξάδα
ακόµα, γιατί έχω έναν παππού, έχω µια γιαγιά, κάτι έχω». Το ακού-
σαµε, το είδαµε µε τα µάτια µας και το νιώσαµε. Διότι εµείς οι εθνι-
κιστές είµαστε µέσα στον ελληνικό λαό, εκεί κατεβαίνουµε, δεν
είµαστε µόνο εδώ µέσα.

Πριν από λίγες ηµέρες την περασµένη εβδοµάδα πήγε κλιµάκιο
των Σπαρτιατών -δυστυχώς λόγω προβλήµατος υγείας που είχα
δεν µπόρεσα να πάω- πήγαν οι συνάδελφοί µου, φορτώσαµε
πράγµατα, ό,τι µπορούσαµε. Αυτό µπορούµε, αυτό κάνουµε. Πή-
γαµε εκεί σε αυτούς τους ανθρώπους. Μου µετέφεραν εικόνες
τραγικές. Η βρώµα, η δυσωδία. Με τρεις µάσκες και δεν µπορού-
σαν να αναπνεύσουν. Αντιλαµβάνεστε το τι τραβάει αυτός ο κό-
σµος; Βλέπουµε όλοι στις ειδήσεις πεταµένες τις οικοσκευές τους
έξω στο δρόµο, λάσπη παντού. Ούτε να κοιµηθούν, ούτε να φάνε,
ούτε να πλυθούν πουθενά. Δεν µπορούν να κάνουν τίποτα. Ποιος
θα τους βοηθήσει; Ποιος θα τους βοηθήσει; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του Προέδρου των Σπαρτιατών)

Δεν θα σας καθυστερήσω πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Απλά άκουσα και πριν από τον εν λόγω αρχηγό ότι κατηγόρησε

εσάς εδώ τον ΣΥΡΙΖΑ, το ΠΑΣΟΚ και τη Νέα Δηµοκρατία ότι έχουν
ψηφίσει τα µνηµόνια. Ο περιβόητος αυτός αρχηγός έχει ξεχάσει
ή έχει καλύψει ότι ήταν πρωτοπόρος στο να ψηφίσει το πρώτο
µνηµόνιο, που έβαλε σε τροχιά θανάτου τη χώρα µας. Αυτά εντέ-
χνως τα κρύβει και δεν τα λέει. Ξέρει να κατηγορεί εθνικιστές,
πραγµατικούς Έλληνες που στέκονται δίπλα στο λαό. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Και επειδή λείπει ο κ. Γεωργιάδης, ήθελα απλά να κάνω µια ερώ-

τηση σε ήρεµο κλίµα. Ενώ η χώρα έχει καεί, υπάρχουν πληµµυρι-
σµένοι άνθρωποι πληµµυρισµένα σπίτια, δρόµοι, τα πάντα, είναι
σε τραγική κατάσταση η χώρα, σκοτώθηκαν κάτω αδίκως πέντε
Έλληνες, ήθελα να ρωτήσω τον κ. Γεωργιάδη αν συµµετείχε και
αυτός σε µια δεξίωση την περασµένη Παρασκευή κλειστού χαρα-
κτήρα -ήταν βαφτίσια που µπορεί να πει ο καθένας, δεν είναι κακό
αυτό αλλά ακολούθησε δεξίωση- όπου υπήρχαν και µπουζούκια;
Ήταν η Άννα Βίσση και ο Στέλιος Διονυσίου. Ήταν κλειστή. Απα-
γορευόταν να βγάλουν φωτογραφίες κ.λπ.. Κι εγώ ήρεµα ρωτάω:
Ήταν ο κ. Γεωργιάδης, ο κ. Πλεύρης, ο κ. Σταϊκούρας, ο κ. Θεο-
χάρης, ο κ. Στέλιος Πέτσας, ο κ. Μάκης Βορίδης που δεν λείπει
από κανένα γλέντι και ο ανιψιός του Πρωθυπουργού κ. Δηµητριά-
δης; Αναµένω µία απάντηση από τη Νέα Δηµοκρατία.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοινώσω τα αποτελέσµατα
της ηλεκτρονικής ονοµαστικής ψηφοφορίας επί των αιτήσεων
άρσης ασυλίας των συναδέλφων Βουλευτών κ. Διονυσίου - Χα-
ραλάµπους Καλαµατιανού, κ. Γεωργίου Κοτρωνιά και κ. Ειρήνης
Δούρου. 

Για την υπόθεση του κ. Διονυσίου - Χαραλάµπους Καλαµατια-
νού ψήφισαν συνολικά 253 Βουλευτές.

Υπέρ της άρσης ασυλίας, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 253. 
Συνεπώς η αίτηση της εισαγγελικής αρχής έγινε δεκτή οµό-

φωνα.
Για την υπόθεση του κ. Γεωργίου Κοτρωνιά ψήφισαν συνολικά

253 Βουλευτές.
Υπέρ της άρσης ασυλίας, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 253. 
Συνεπώς η αίτηση της εισαγγελικής αρχής έγινε δεκτή οµό-

φωνα.
Για την υπόθεση της κ. Ειρήνης Δούρου ψήφισαν συνολικά 253

Βουλευτές. 
Υπέρ της άρσης ασυλίας, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 253. 
Συνεπώς η αίτηση της εισαγγελικής αρχής έγινε δεκτή οµό-

φωνα. 
(Οι θέσεις των Βουλευτών, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψή-

φιση µε το ηλεκτρονικό σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά
της σηµερινής συνεδρίασης και έχουν ως εξής:

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 21 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2023 3309



3310 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 21 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2023 3311



3312 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 21 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2023 3313



3314 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 21 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2023 3315



3316 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 21 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2023 3317



3318 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 21 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2023 3319



3320 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 21 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2023 3321



3322 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 21 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2023 3323



3324 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 21 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2023 3325



3326 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 21 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2023 3327



3328 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 21 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2023 3329



3330 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 21 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2023 3331



3332 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 21 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2023 3333



3334 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 21 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2023 3335



3336 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 21 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2023 3337



3338 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 21 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2023 3339



3340 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, επανερχόµαστε στη συζήτηση του σχεδίου νόµου
του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης. 

Έχει ζητήσει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΣΥΡΙΖΑ. 

Απλά, κύριε Ηλιόπουλε, οφείλω να σας πω ότι έχετε κάνει τη
µία παρέµβαση την οποία δικαιούσασταν και τώρα έχετε τη δυ-
νατότητα της οµιλίας σας. Μπορείτε να την κάνετε και τώρα,
µπορεί και να την κάνετε και αργότερα. Απλά και µε βάση τον
Κανονισµό -αναφέρω- έχετε δικαίωµα οµιλίας, δευτερολογίας,
βεβαίως και παρεµβάσεως. Έχετε κάνει µια παρέµβαση πέντε
λεπτών ήδη.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Θέλω µια δίλεπτη πα-
ρέµβαση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Συγγνώµη, αλλά µε
βάση τον Κανονισµό δεν µπορώ να σας δώσω τον λόγο, γιατί θα
τον ζητήσουν και όλοι.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, την
οµιλία µου θα την κάνω αύριο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ακούστε, κύριοι συ-
νάδελφοι. Προσπαθώ πραγµατικά σε µια µέρα που έχουµε µε-
γάλη πίεση και από τους συναδέλφους τους Βουλευτές να
κρατήσουµε τον Κανονισµό και να τον τηρήσουµε όπως οφεί-
λουµε άπαντες. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Μίλησε ο Υπουργός και
δεν µπορεί να πει µια κουβέντα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος; Αφαιρέστε τα από την οµιλία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δεν µπορώ να τα
αφαιρέσω από την οµιλία.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τον λόγο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Συγγνώµη, να τελει-

ώσω µε τον κ. Ηλιόπουλο και αµέσως, κύριε Παφίλη. 
Λοιπόν, κύριε Ηλιόπουλε, σκεφτείτε το και πείτε µου αν θέλετε

να κάνετε την οµιλία σας και κάνετε αύριο τη δευτερολογία σας.
Τον λόγο έχει ο κ. Παφίλης.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Είναι διαδικαστικό. 
Με συγχωρείτε τώρα ήρθατε στην Βουλή; Τώρα ήρθατε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Παφίλη, πείτε

τι θέλετε επί της διαδικασίας.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Σε όλα τα νοµοσχέδια υπάρχει η δυ-

νατότητα και έχει συµφωνηθεί, άσχετα πώς το χρησιµοποιεί ο
καθένας, για τρίλεπτες παρεµβάσεις των Κοινοβουλευτικών Εκ-
προσώπων, οι οποίοι -αν θέλετε να σας θυµίσω- αναπληρώνουν
τον Πρόεδρο του κόµµατος και έχουν δικαίωµα να κάνουν πα-
ρεµβάσεις. Θέλετε να σας πω τον Κανονισµό; Εδώ δεν είσαστε
τόσα χρόνια; Τι είναι αυτό το καινούργιο σύστηµα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Η δυνατότητα των
παρεµβάσεων…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ακούστε, κύριε Πρόεδρε.
Βγαίνει ο Υπουργός πανικοβληµένος κατά τη γνώµη µας και

µιλάει είκοσι πέντε λεπτά και ζητάµε το δικαίωµα παρέµβασης
για τρία λεπτά, γιατί έτσι έτσι έχει γίνει µέχρι τώρα. Αν το αλλά-
ζετε εσείς και δεν υπάρχει πουθενά στον Κανονισµό, κάνετε µε-
γάλο λάθος. Ξαναδιαβάστε τον.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Άρθρο 64, παρά-
γραφος 3 εδάφιο 2…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εγώ µιλάω για τρία λεπτά. Μας φτά-
νουν…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Παφίλη, δεν
θα διαφωνήσω. Να σας πω λίγο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Μας φτάνουν τα τρία λεπτά για να τον
λούσουµε κανονικά όπως µας ήρθε στην Βουλή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Παφίλη, εσείς
ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΚΚΕ έχετε τη δυνατό-
τητα της παρέµβασης γιατί δεν έχετε κάνει άλλη. Εδώ απλά εγώ
θα δώσω τη δυνατότητα τώρα και στον κ. Ηλιόπουλο, αλλά να
ξέρετε κάτι. Κανονικά µε βάση τον Κανονισµό οι Κοινοβουλευτι-
κοί Εκπρόσωποι έχουν τη δυνατότητα οµιλίας, δευτερολογίας
και µίας παρέµβασης. Αν ερµηνεύει ο καθένας κάθε φορά ότι
έχει τη δυνατότητα παρεµβάσεων µε τους οκτώ Κοινοβουλευτι-
κούς Εκπροσώπους και άµα µου ζητάνε από πέντε παρεµβάσεις

ο καθένας, καταλαβαίνετε ότι έτσι µία συζήτηση δεν µπορεί να
γίνει οµαλώς. 

Σε κάθε περίπτωση λοιπόν, για µια µικρή παρέµβαση έχει τον
λόγο ο κ. Ηλιόπουλος κατ’ εξαίρεση σήµερα επειδή όντως µίλησε
πριν ο Υπουργός και θέλετε µε βάση το άρθρο 64 παράγραφος
3 εδάφιο 2 να δώσετε δύο απαντήσεις και θα τις δώσετε. Και θα
ακολουθήσουν και όποιοι άλλοι κοινοβουλευτικοί το θέλουν. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχα-

ριστώ πολύ. 
Έχω κάποιες πάρα, πάρα πολύ σύντοµες παρατηρήσεις. Πα-

ρατήρηση πρώτη σχετικά µε την αλλαγή απόψεων και αυτά που
είπε πριν ο κ. Γεωργιάδης προς τον ΣΥΡΙΖΑ. Θέλω να δηλώσω
ότι είµαι πάρα πολύ χαρούµενος που ποτέ δεν υποστήριξα ότι
στις ταυτότητες υπάρχει κάποια παγκόσµια συνωµοσία για να
ελέγχει τους πολίτες ή ότι ο ΑΜΚΑ είναι συνωµοσία της ευρω-
µασονίας και έτσι δεν χρειάστηκε να αλλάξω αυτή µου την
άποψη. Γιατί στα κοινοβουλευτικά σας και κυβερνητικά σας
έδρανα έχετε ανθρώπους που τα έχουν υπερασπιστεί αυτά. Να
τους χαίρεστε, δικαίωµά σας, αλλά απλά να ξέρουµε από ποια
άποψη µετακινείται ο καθένας. 

Παρατήρηση δεύτερη. Γιατί απεργούν οι εργαζόµενοι στο δη-
µόσιο; Υπάρχει µια άγνωστη λέξη για εσάς η οποία λέγεται αλ-
ληλεγγύη. Οι εργαζόµενοι στο δηµόσιο έχουν παιδιά, έχουν
οικογένειες, έχουν ανθρώπους που δουλεύουν µε αυτούς τους
όρους που θέλετε εσείς σήµερα να εργαστούν το επόµενο διά-
στηµα και πολύ καλά έκαναν και στήριξαν τον αγώνα όλων των
εργαζοµένων για ανθρώπινη δουλειά. Και είναι προς τιµήν τους
ειδικά στην ΟΛΜΕ και στους εκπαιδευτικούς ότι µαθαίνουν την
αλληλεγγύη και τον αγώνα στα παιδιά και όχι µια λογική ότι ο κα-
θένας κοιτάει τον εαυτό του και πάµε σε µια κοινωνία ζούγκλας. 

Τρίτη παρατήρηση, «απεργίες που δεν ωφελούν κανέναν». Θα
έπρεπε να είστε λίγο πιο προσεκτικοί µε τις απεργίες. Ξέρετε
γιατί; Γιατί αν είχατε ακούσει ένα σωµατείο το οποίο απεργούσε
τα προηγούµενα τέσσερα χρόνια, το οποίο σας έστελνε επιστο-
λές, το οποίο έκανε κινητοποιήσεις, πενήντα οχτώ άνθρωποι δεν
θα είχαν πεθάνει στα Τέµπη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Θα έπρεπε να ήσασταν πιο προσεκτικοί όταν µιλάτε για τις
απεργίες, γιατί οι µηχανοδηγοί σας φώναζαν και επιλέξατε για
τέσσερα χρόνια να µη δείτε ποτέ το σωµατείο και πέθαναν πε-
νήντα οχτώ άνθρωποι και βγαίνατε και λέγατε ψέµατα! Βγαίνατε
και λέγατε ότι µπορούσε σταθµάρχης να πατήσει ένα κουµπί,
χωρίς ντροπή. Πού το είδατε αυτό το ψέµα; Και βγήκε η δικαιο-
σύνη και είπε ότι όλα αυτά που λέγατε ήταν ψέµατα.

Αλλά λέγατε ψέµατα όχι σε µένα, όχι στον ΣΥΡΙΖΑ, όχι στις
άλλες πολιτικές παρατάξεις. Λέγατε ψέµατα πάνω στον θάνατο
πενήντα οχτώ ανθρώπων.

Και τελευταία φράση. Κύριε Σπανάκη -έχει φύγει ο Υπουργός-
θεωρώ ότι είναι υποχρέωσή σας να πείτε µισή κουβέντα για το τι
έχετε κάνει αυτά τα  πέντε χρόνια µε την επιθεώρηση εργασίας,
να φέρετε τα στοιχεία, να πείτε για το ύψος των προστίµων, να
πείτε αν έχετε προχωρήσει σε πράγµατα τα οποία έγιναν το προ-
ηγούµενο διάστηµα και εσείς τα ακυρώσατε όλα, γιατί σας το ξα-
ναλέω αυτό το νοµοσχέδιο λέγεται το «καλάθι του εργοδότη».
Αυτό φέρατε. Θα ψωνίζει ο εργοδότης και θα έχει ανθρώπους
χωρίς ζωή, χωρίς δικαιώµατα. Και γι’ αυτό διαλύετε κάθε, κάθε
ελεγκτικό µηχανισµό που θα µπορούσε έστω και λίγο να επιβάλει
κάτι.

Ευχαριστώ πολύ κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κύριε

συνάδελφε. 
Τον λόγο τώρα κατά από τη σειρά, όπως την έχουν ζητήσει για

τις παρεµβάσεις οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, έχει ο εκπρό-
σωπος του ΠΑΣΟΚ κ. Μάντζος. 

Κύριε Μάντζο, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ήταν κανονικό, αναµενόµενο, αστείο πάντως, και θα ήταν
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µοναδικό από τον κ. Γεωργιάδη πάντως, να είναι εκείνος ο
οποίος χαίρεται που τα συλλαλητήρια για τις ταυτότητες είχαν
και έχουν περισσότερο κόσµο ενδεχοµένως από ένα πανεργα-
τικό συλλαλητήριο. Είναι όµως πολύ προβληµατικό όταν αυτή η
δήλωση προέρχεται από τον Υπουργό της Εργασίας, τον
Υπουργό που εποπτεύει την αγορά εργασίας. Είναι πολύ προ-
βληµατικό για τη δηµοκρατία µας ο Υπουργός Εργασίας να λοι-
δορεί συστηµατικά το συνδικαλιστικό κίνηµα, τις συνδικαλιστικές
οργανώσεις. 

Αλήθεια, µετράτε και κεφάλια; Μετράτε τους συµµετέχοντες
στις απεργιακές κινητοποιήσεις των οµοσπονδιών, των σωµα-
τείων; Έχουµε φτάσει σε αυτό το σηµείο, έχουµε τέτοια πια ακρί-
βεια στην τήρηση των αριθµών; 

Και αν τελικά είστε τόσο δυσαρεστηµένοι από τη συµµετοχή
σε αυτή την πανεργατική κινητοποίηση, δεν έχετε παρά να πά-
ρετε πίσω όλα τα προηγούµενα σχέδια νόµου τα οποία ψηφίσατε
και στα οποία υπήρχε πολύ περισσότερος κόσµος εδώ απ’ έξω,
αν υποτεθεί ότι δεν υπήρχε κόσµος σήµερα εδώ στην Αθήνα. 

Άρα, να µην λοιδορεί η Νέα Δηµοκρατία και ιδίως ο Υπουργός
Εργασίας τον συνδικαλισµό. Είναι αυτή που υπέγραψε την απα-
ξίωση του συνδικαλιστικού κινήµατος, και µε την άρνησή της να
επαναφέρει τις συλλογικές διαπραγµατεύσεις και τις συλλογικές
συµβάσεις µε υποχρεωτικότητα και µε τη συστηµατική προσπά-
θεια αποδυνάµωσης του δικαιώµατος της απεργίας και µε την
απορρύθµιση µε ένα αποδυναµωµένο Σώµα Επιθεώρησης Εργα-
σίας. 

Όσον αφορά στις διατάξεις -θα τα πούµε και στις οµιλίες µας,
αλλά βιάζοµαι να απαντήσω-, πού γράφει η ευρωπαϊκή οδηγία
για δεκατρείς ώρες στην παράλληλη απασχόληση; Πώς έρχεστε
µέσα στη Βουλή και λέτε ότι διασφαλίζετε τις έντεκα ώρες ανά-
παυσης για τους εργαζόµενους; Πώς είστε βέβαιοι και εγγυάστε
-και το λέτε αυτό στον ελληνικό λαό- την ποιότητα ζωής, την
ισορροπία ανάµεσα στην επαγγελµατικό και τον οικογενειακό βίο
του εργαζόµενου και την ασφάλειά του, όταν δυστυχώς συνεχώς
αυξάνονται τα εργατικά ατυχήµατα; 

Και λέει ανακρίβειες ο Υπουργός όταν λέει ότι οι ίδιοι οι εργα-
ζόµενοι, για παράδειγµα στη βιοµηχανία τροφίµων και ποτών, θέ-
λουν τις διατάξεις για την κυριακάτικη εργασία, όταν οι ίδιοι µέσα
στην ακρόαση φορέων κατακεραύνωσαν αυτή τη ρύθµιση. 

Ας υποθέσουµε ότι το ΠΑΣΟΚ είναι κακοπροαίρετο. Η Επιστη-
µονική Υπηρεσία της Βουλής, οι εργατολόγοι, όλοι οι επιστήµο-
νες που γνωρίζουν το εργατικό δίκαιο καλύτερα γιατί διαφωνούν
µε αυτές τις ρυθµίσεις; 

Για να κλείσω, µια κουβέντα για την παράταξη. Επειδή πραγ-
µατικά έχει µια τάση ο κ. Γεωργιάδης να θεωρεί το ΠΑΣΟΚ ένα
φιλικό προς αυτόν θέµα προς συζήτηση. Θα του πω, λοιπόν, κα-
θαρά ότι εµείς µαθήµατα υπευθυνότητας, συνέπειας και αξιοπι-
στίας από το κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας δεν δεχόµαστε.
Μαθήµατα ευρωπαϊκής προοπτικής και συνέπειας σε αυτήν την
προοπτική το ΠΑΣΟΚ, η δηµοκρατική παράταξη, δεν δέχεται από
τη Νέα Δηµοκρατία. 

Δεν µπορεί η Νέα Δηµοκρατία που «έσκιζε» τα µνηµόνια, στα
οποία ορκιζόταν ο κ. Γεωργιάδης εδώ πιο πέρα στο Ζάππειο,
µετά τον Εθνικό Κήπο -σας θυµίζω-, να έρχεται σήµερα στη
Βουλή και να ψέγει το ΠΑΣΟΚ που κάνει αντιπολίτευση αυστηρή,
δίκαιη και τεκµηριωµένη στις διατάξεις τις οποίες, όχι, δεν ενσω-
µατώνετε, παραποιείτε.

Συνοψίζοντας, λοιπόν, όλη την ουσία, σας λέµε εξαρχής ότι
καταψηφίζουµε επί της αρχής το σχέδιο νόµου, γιατί δεν ενσω-
µατώνει, αλλά παραποιεί την ευρωπαϊκή οδηγία. Καταψηφίζουµε
κάθε διάταξη η οποία αντίκειται στο «γράµµα και το πνεύµα» της
ευρωπαϊκής οδηγίας. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ κι εγώ,

κύριε συνάδελφε. 
Ο κ. Παφίλης, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµου-

νιστικού Κόµµατος Ελλάδας, έχει τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τώρα δεν θα κάνουµε ψυχολογικές

ερµηνείες. Όµως είδαµε έναν Υπουργό πανικόβλητο, που προ-
σπαθεί να καλύψει τη γενική λαϊκή κατακραυγή µε φωνές και µε
διαστρέβλωση και µε ψέµατα. Και µάλιστα, ψέµατα που δεν δι-

καιολογούνται για Υπουργό. Και θα καταλάβετε τι εννοώ. Παρα-
δείγµατος χάριν, «δεν υπάρχει κανένας…» -λέει επί λέξει- «…που
να απεργεί». Θα του συστήσουµε να πάει µια βόλτα στον Πει-
ραιά. 100% οι ναυτεργάτες! 100% η «COSCO»! Νέκρωσε όλο το
λιµάνι, δεν κουνιέται τίποτα. Να πάει σε βιοµηχανίες τροφίµων. 

Ο κ. Γεωργιάδης, όµως, ως εκπρόσωπος –δεν είναι προσωπικό
το θέµα- της τάξης που αντιπροσωπεύει δεν πάει εκεί για να τα
ελέγξει. Αυτός πάει µε τους ιδιοκτήτες. Και είναι φανερό αυτό
και έχει γίνει µάλιστα και προεκλογικά ολόκληρο σχόλιο. Το ίδιο
και άλλοι. 

Έρχεται και µας λέει ότι έχει ένα φιλεργατικό νοµοσχέδιο. Εγώ
αντιστρέφω το ερώτηµα, γιατί δεν είµαστε και εµείς άσχετοι. Ας
µας πει ένα σωµατείο που βγήκε και είπε «ζήτω». Ένα! Ένα σω-
µατείο που βγήκε, εκτός από την «πουληµένη» ΓΣΕΕ…

Κύριε Μάντζο, µε συγχωρείτε, αλλά η ΠΑΣΚΕ και η ΔΑΚΕ απο-
φάσισαν να µην γίνει η απεργία. Και µην µας παίζετε τώρα ότι
«µία είµαστε το κόµµα» και «µία δεν είµαστε η ΠΑΣΚΕ». 

Ας µας πει, λοιπόν, και ο κ. Σπανάκης που είναι εδώ και που
πιθανά έχει στοιχεία ένα σωµατείο που βγήκε και είπε: «Ζήτω
αυτό το νοµοσχέδιο «καρµανιόλα»». Τι έκτρωµα; Μιλάµε για µε-
σαίωνα. Ούτε για µεσαίωνα. Για δουλοκτησία µιλάµε. Όσο για
την Ευρωπαϊκή Ένωση, θα τα ακούσετε µετά. 

Δεν καταργείται το πενθήµερο και το οκτάωρο, λέει. Μα καλά,
σοβαρολογείτε; Πού ζείτε; Σε άλλο πλανήτη; Ήδη έχει καταργη-
θεί µπροστά στους εκβιασµούς απέναντι στους εργαζόµενους,
οι οποίοι αδυνατούν κυριολεκτικά να τα βγάλουν πέρα. Και οι
δικές σας οι µελέτες λένε ότι στις δεκαπέντε του µήνα τελειώνει
ο µισθός. Και εσείς τι κάνετε τώρα; Δίνετε το ελεύθερο να δου-
λεύουν δεκατρείς ώρες. 

«His master's voice capitol». Υπήρχε µια εταιρεία. Οι πιο νέοι
δεν την ξέρουν. Σηµαίνει «η φωνή του αφεντικού σου».  Ό,τι ζη-
τούσε η εργοδοσία και ο ΣΕΒ και η Ευρωπαϊκή Ένωση τα φέρ-
νετε όλα «πακέτο», συνεχίζοντας τη δουλειά των προηγούµενων. 

Όσον αφορά τα ψέµατα που είπα ότι λέει, για το δηµόσιο που
λέτε ότι δεν έχει καµµία αρµοδιότητα, είστε σίγουροι; Έτσι είναι;
Για τους µόνιµους µόνο. Γι’ αυτούς που έχουν –είναι χιλιάδες-
σχέσεις εργασίας άλλου είδους τι λέει ο νόµος; Ότι ισχύει το ερ-
γατικό δίκαιο, δηλαδή είναι στην αρµοδιότητα του Υπουργείου
Εργασίας. Αν δεν το ξέρετε, ή πηγαίνετε φροντιστήριο σαν
Υπουργοί ή τουλάχιστον σταµατήστε να µας κοροϊδεύετε. 

Δεν θα σχολιάσω τα υπόλοιπα. Εµπάθεια και µίσος στο συνδι-
καλιστικό κίνηµα. Δεν είναι εδώ να τα ακούσει. Όµως, ό,τι πέτυ-
χαν οι εργαζόµενοι στην ιστορία τους τα πέτυχαν µε αιµατηρούς
αγώνες, που πολλές φορές ήταν µειοψηφιών, αλλά «αγκάλιαζαν»
όλους τους υπόλοιπους. Γιατί εσείς που ζείτε στα σαλόνια δεν
ξέρετε τι τραβάει ο εργαζόµενος και πώς θα τον σύρει να υπο-
γράψει και δεκατρείς ώρες δουλειά. Πρώτον, γιατί δεν βγαίνει
πέρα. 

Τι θράσος είναι αυτό; Πού ζείτε και λέτε ότι «οι εργαζόµενοι
περνάνε καλά», ότι «εµείς ενδιαφερόµαστε» και ότι «περνάνε κα-
λύτερα ακόµα». Πλάκα µας κάνετε; Σε ποιον µιλάτε; Πηγαίνετε
µια περιοδεία παντού στους εργαζόµενους. Μπορεί να σας υπο-
δεχτούν, αλλά µε το που θα βγείτε θα τρώτε «µούντζα» και βρι-
σίδι. Γιατί ο κόσµος είναι αγανακτισµένος. Γιατί ο κόσµος δεν
µπορεί να ανεχτεί αυτό που είπα πριν, το 1921 να κατοχυρώνεται
το οκτάωρο, το 2021 µε νόµο Χατζηδάκη το δεκάωρο και το 2023
το δεκατρίωρο. Ψέµατα; Μάλιστα!

Κύριε Πρόεδρε, ζητάω ένα λεπτό ακόµα, για να διαβάσω ένα
σηµείο.

Η οδηγία 2003 του ‘88, ερµηνευτική ανακοίνωση 2017 της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής λέει ότι ο συνεχόµενος χρόνος εργασίας -
ακούστε τι «µεγάλη» ευρωπαϊκή κατάκτηση. Δεν ντρέπεστε λίγο;-
περιορίζεται σε δεκατρείς ώρες. 

Το ξαναδιαβάζω: «Ο συνεχόµενος χρόνος εργασίας περιορί-
ζεται σε δεκατρείς ώρες και πρέπει να ακολουθείται από τουλά-
χιστον έντεκα συναπτές ώρες ανάπαυσης». Πολύ ωραία! Ζήτω η
Ευρωπαϊκή Ένωση, στην οποία ορκίζεστε. Έντεκα ώρες ανάπαυ-
σης! 

Πάω και παρακάτω, για να δείτε τα εκτρώµατα κυριολεκτικά
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που υπηρετείτε, υποστηρίζετε και
εφαρµόζετε στην πολιτική σας. 
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«Δώδεκα µέρες συνεχόµενη εργασία. Εξαιρείται το διάλειµµα
από τον χρόνο εργασίας, το οποίο δίνεται όταν ο χρόνος ηµερή-
σιας εργασίας υπερβαίνει τις έξι ώρες». 

Όµως, λέει η ανακοίνωση, τα διαλείµµατα δεν πρέπει να υπο-
λογίζονται ως χρόνος εργασίας, καθώς αποτελούν περιόδους
ανάπαυσης. Δούλοι. Δούλοι, κυριολεκτικά.

Τώρα θα πω και κάτι ακόµα. Το κατούρηµα επιτρέπεται; Γιατί
οι Ιάπωνες µοίραζαν πάµπερς στις πωλήτριες -και έχει γραφτεί
παντού-, για να µην πηγαίνουν στην τουαλέτα και χάνουν χρόνο.
Αυτή είναι η πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Και άλλο: Η αναγκαστική µετακίνηση εργαζοµένων σπίτι - δου-
λειά και δουλειά - σπίτι, που µπορεί να είναι ακόµα και ώρες κάθε
µέρα, συµπεριλαµβάνεται στην περίοδο ανάπαυσης. Γιατί, στον
θεό σας -εσείς που πιστεύετε τουλάχιστον στους θεούς- οι ερ-
γαζόµενοι σε σταθερό τόπο εργασίας έχουν τη δυνατότητα να
καθορίζουν την απόσταση µεταξύ της κατοικίας και του χρόνου
εργασίας τους και µπορούν να χρησιµοποιούν -εδώ είναι τώρα η
τραγωδία- για να οργανώνουν αυτοβούλως τον χρόνο τους προς
και από τον χώρο εργασίας, ώστε να ασχολούνται µε τα ενδια-
φέροντά τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παράκληση, ολο-
κληρώστε µε αυτό.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τελειώνω.
Να παρακολουθούν θέατρο, να πηγαίνουν σινεµά, να πηγαί-

νουν σε ένα αθλητικό γεγονός κατά τη διάρκεια του πήγαινε-έλα,
που µπορεί να είναι και τρεις ώρες. Ξεφτίλα! Δεν ντρέπεστε;
Αυτά ψηφίσατε όλοι.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ο χρόνος σε πειράζει ή αυτά που λέω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ο κ. Γιόγιακας είναι

ο πρώτος οµιλητής. Έχει ιδιαίτερο λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Σεβαστείτε τους Βουλευτές.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεκατρείς ώρες δουλειά στον εργα-

ζόµενο. Τον στέλνετε στον θάνατο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Σεβαστείτε και εµάς.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Γιόγιακα, πα-

ρακαλώ. Ολοκληρώνει ο κ. Παφίλης.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Δεν µας σέβεται!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Πήγαινε να τα πεις στα εργοστάσια

αυτά. Εκεί να τα πεις.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Παφίλη, πα-

ρακαλώ τις εκφράσεις σας.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τελειώνω. Ήθελα να τα διαβάσω

αυτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Πότε τελειώνετε; Δεν τελειώνετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Γιόγιακα, πα-

ρακαλώ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν πειράζει, ακούστε και την αλή-

θεια.
Όσο για τις δηλώσεις του Γεωργιάδη στο ΚΚΕ για το προλε-

ταριάτο και το ένα και το άλλο, θα σας πω ένα: Καλοµελέτα κι
έρχεται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Αν και δύο Κοινο-
βουλευτικοί Εκπρόσωποι έχουν ζητήσει τον λόγο, η παράκλησή
µου -θα µου πείτε εσείς- είναι να µιλήσουν δυο-τρεις συνάδελφοι
από τον κατάλογο των οµιλητών.

Εσείς, κύριε Τσιρώνη, θέλετε να κάνετε κανονική οµιλία;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Θα απαντήσει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας και µετά ξε-
κινάµε µε τους Βουλευτές.

Κύριε Πλεύρη, έχετε τον λόγο, παρακαλώ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχετε απόλυτο δίκιο.

Και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι πρέπει να καταλαβαίνουµε
ότι το Κοινοβούλιο δεν είναι µόνο για τους Κοινοβουλευτικούς
Εκπροσώπους. Οι χρόνοι είναι συγκεκριµένοι, όπως είπατε.

Πάµε τώρα, για να συνεννοηθούµε εδώ µέσα. Κύριε Παφίλη,
δεν έχετε το προνόµιο να εκπροσωπείτε τους εργάτες και να
απευθύνεστε εδώ και να λέτε «εσείς που δουλεύετε στα σαλό-
νια».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Στις περιοχές που αναφέρεστε είναι πρώτη η Νέα Δηµοκρατία.
Όλες οι περιοχές που είπατε είναι πρώτη. Και εκεί είναι εργάτες,
αλλού είναι αγρότες. Είναι η λαϊκή τάξη, η οποία εµπιστεύεται
αυτήν εδώ την Κυβέρνηση. Αυτό σας ενοχλεί. Σίγουρα εµείς δεν
εκπροσωπούµε τους επαγγελµατίες συνδικαλιστές!

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΚΚΕ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Δεν εκπροσωπούµε αυτούς που δεν

έχουν δουλέψει ποτέ και το µόνο που ξέρουν να κάνουν είναι να
κλείνουν τους δρόµους! Αυτούς δεν τους εκπροσωπούµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτούς τους εκπροσωπείτε εσείς!

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΚΚΕ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ακουστήκατε. Πα-

ρακαλώ, µην το κάνετε αυτό τώρα. Να ακουστεί και ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Να δούµε τι ενοχλεί την Αριστερά.
Ενοχλήθηκαν και όταν τοποθετήθηκε ο Υπουργός, κύριε Πρό-
εδρε. Και για πρώτη φορά είδα επί είκοσι λεπτά να µην αφήνουν
Υπουργό να µιλήσει, γιατί ακριβώς µπήκε στην ψυχή αυτού που
ενοχλεί την Αριστερά.

Τι ενοχλεί, λοιπόν, την Αριστερά; Η Αριστερά, εάν δώσεις δυ-
νατότητα στον άνθρωπο να δουλέψει και να µπορέσει να βελτιώ-
σει τη ζωή του, είναι κάτι που δεν της αρέσει. Γιατί;

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΚΚΕ)
Διότι θέλει έναν εργαζόµενο στη µιζέρια, όσο πιο χαµηλά γί-

νεται, για να µπορεί…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Συγγνώµη, κύριε

Κοινοβουλευτικέ.
Όταν µιλούσε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΚΚΕ

υπήρχε καµµία διαµαρτυρία από οπουδήποτε, πέρα από τον κ.
Γιόγιακα που µίλησε για τον χρόνο; Παρακαλώ, αφήστε να ακου-
στούν όλες οι απόψεις! Παρακαλώ, δεν θα το επιτρέψω. Ακού-
στηκε ο Κοινοβουλευτικός σας.

Κύριε Παφίλη, δεν ακουστήκατε; Ακουστήκατε διπλό χρόνο
από τον προαπαιτούµενο. Παρακαλώ, αφήστε να ακουστεί ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εντάξει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δεν θα επιτρέψω

άλλη διακοπή. Παρακαλώ!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, άκουσα τον κ. Πα-

φίλη να λέει «Εσείς είστε του σαλονιού» και όλοι εδώ οι Βουλευ-
τές τον ακούσαµε. Τι έπρεπε να κάνουµε; Σαν και εσάς; Θα
ακούσετε. Να µάθετε να ακούτε και τα επιχειρήµατα των άλλων.

Ερχόµαστε, λοιπόν, εδώ. Αυτό ήθελε πάντοτε η Αριστερά, το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Θα ειπωθεί και στη δική µου οµιλία,
όπως και του Υπουργού και του Υφυπουργού και των Βουλευ-
τών, πέρα από τις εξηγήσεις που δίνονται για δυνατότητα εργα-
σίας εντός του πενθηµέρου µε 40% το Σάββατο, 40% και 70% τις
Κυριακές, και η δυνατότητα να ρυθµιστεί ένα πλαίσιο εάν κά-
ποιος θέλει να δουλέψει και σε δεύτερο εργοδότη.

Και ναι, κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει κόσµος που θέλει να δου-
λεύει και σε δεύτερο εργοδότη. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεκατρείς ώρες.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΣΟΚΑΝΗΣ: Γιατί θέλει;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Να σας πω κάτι;

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, απευ-

θυνθείτε στο Προεδρείο!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Υπάρχει πολύς κόσµος που θέλει να

βελτιώνει τη ζωή του. Αυτή τη δυνατότητα του τη δίνουµε.
Όµως στην πραγµατικότητα τι σας ενοχλεί, κύριοι του ΚΚΕ;

Θέλω να πω και αυτό κύριε Πρόεδρε, άκουσα τον κ. Ηλιόπουλο
-και να καταγραφεί αυτό, γιατί ακούστηκε για πρώτη φορά στα
χρονικά- να λέει: Απεργούν τα άλλα σωµατεία σε ένδειξη αλλη-
λεγγύης. Δεν απεργεί το βασικό σωµατείο, το µοναδικό σωµατείο
και απεργεί το επικουρικό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δηλαδή, αύριο το πρωί δεν θα απεργούν οι γιατροί του ΕΣΥ
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και θα απεργεί η ΟΛΜΕ, για να στηρίξει τους γιατρούς του ΕΣΥ
που δεν θα απεργούν! Αυτό είπε ο κ. Ηλιόπουλος. Και η ΓΕΣΕΕ
εκπροσωπείται, είναι εκλεγµένο σωµατείο. Σας ενοχλεί που συµ-
φωνεί µε τις διατάξεις και δεν απεργεί.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΚΚΕ)
Τι σας ενοχλεί, κύριοι του ΚΚΕ και του ΠΑΜΕ; Σας ενοχλεί ότι

το άρθρο 22 του Συντάγµατος ορίζει ότι η εργασία είναι δι-
καίωµα. Το άρθρο 31 του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου διασφα-
λίζει το δικαίωµα. Γιατί, όπως η απεργία είναι δικαίωµα, είναι και
η εργασία δικαίωµα. Και επιτέλους, θεσµοθετείται ότι πρακτικές
στις οποίες συνηθίζετε να απεργείτε λίγοι και να κλείνετε εισό-
δους σε εταιρείες και εργοστάσια, για να µην µπουν αυτοί που
θέλουν να δουλέψουν και παραβιάζετε το δικαίωµα εργασίας
τους, δεν θα το έχετε πια!

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΚΚΕ)
Αυτά που είχε µάθει το ΠΑΜΕ, µε τσαµπουκά να κλείνει τα ερ-

γοστάσια, τελείωσε. Ο εργάτης που θέλει να δουλέψει δεν θα
δώσει λογαριασµό στο ΚΚΕ, δεν θα δώσει στο ΠΑΜΕ και τον
προστατεύει το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες στην Αίθουσα από την πτέρυγα

ΚΚΕ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριοι συνάδελφοι,

για να ακουστεί κάποιος µέσα στο Κοινοβούλιο ούτε χρειάζεται
να φωνασκεί ούτε να σηκώνεται όταν δεν του έχει δοθεί ο λόγος.
Έτσι λειτουργεί το Κοινοβούλιο: Ζητούν τον λόγο και τους το δί-
νουν -µε βάση τον Κανονισµό- και δεν χρειάζεται να φωνασκεί
κανένας. 

Ξεκινάµε µε τον κατάλογο των οµιλητών. Τον λόγο έχει ο κ.
Γιόγιακας. Κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε, παρακαλώ να µι-
λήσουν µερικοί και µετά θα κάνετε την κανονική σας οµιλία. 

Ορίστε, κύριε Γιόγιακα, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Κύριε ναύαρχε, τα σέβη µας. 
Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

µε τις ρυθµίσεις της ενωσιακής οδηγίας που ενσωµατώνεται στο
εθνικό µας δίκαιο, καθώς και µε τις άλλες διατάξεις του νοµο-
σχεδίου, λαµβάνονται υπ’ όψηιν πραγµατικά προβλήµατα στις
εργασιακές σχέσεις και στην αγορά εργασίας. Τα προβλήµατα
αυτά έχουν να κάνουν µε καταχρηστικές πρακτικές σε βάρος των
εργαζοµένων, µε την αδήλωτη ή την υποδηλωµένη εργασία,
αλλά και µε την έλλειψη ειδικοτήτων υψηλής ζήτησης, όπως επί-
σης έχουν να κάνουν µε την ενίσχυση της δυνατότητας των επι-
χειρήσεων να συνεχίσουν να αναπτύσσουν την παραγωγικότητά
τους, να προσφέρουν ανταγωνιστικές υπηρεσίες και να µειώνουν
αχρείαστα διοικητικά βάρη. 

Τι γίνεται, λοιπόν, µε αυτό το νοµοσχέδιο; Από τη µία, η χώρα
µας εκπληρώνει µια κανονιστική της υποχρέωση να µεταφέρει
µία ενωσιακή οδηγία µε την οποία εκσυγχρονίζεται και ενισχύεται
το πλαίσιο των δικαιωµάτων των εργαζοµένων που απορρέουν
από τη σχέση εργασίας. Από την άλλη, επιχειρείται να λυθούν
ζητήµατα που έχουν προκύψει από την εµπειρία, όπως σχετικά
µε την εφαρµογή της ψηφιακής κάρτας εργασίας, την πιο απο-
τελεσµατική λειτουργία του Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας,
την προσέλκυση περισσότερων εργαζοµένων υψηλής ειδίκευ-
σης, την ανεµπόδιστη λειτουργία επιχειρήσεων µε συγκεκριµένα
χαρακτηριστικά.

Από τα όσα ειπώθηκαν στην αρµόδια επιτροπή θα ήθελα, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, να επισηµάνω δύο πράγµατα. Πρώ-
τον, ότι ο Υπουργός δέχτηκε να προχωρήσει σε αλλαγές µε
σκοπό την ακόµα καλύτερη διασφάλιση των δικαιωµάτων των ερ-
γαζοµένων και δεύτερον, ότι κάποια επιχειρήµατα που λέγονται
κατά ορισµένων κρίσιµων ρυθµίσεων γίνονται είτε σαν να µην
έχει ληφθεί υπ’ όψιν η ακριβή τους διατύπωση είτε σαν να νοµο-
θετούνται σε κενό, σαν να µην έχουν σχέση µε άλλες υπάρχου-
σες ρυθµίσεις της εργατικής νοµοθεσίας.

Σε σχέση µε τους όρους της παράλληλης απασχόλησης σε άλ-
λους εργοδότες, στο άρθρο 9 έγινε η αυθαίρετη υπόθεση ότι µι-
λάµε για de facto δεκατρείς ώρες εργασίας την ηµέρα, ότι
παραβιάζεται η εντεκάωρη συνεχόµενη ανάπαυση κ.λπ.. Ωστόσο
αποσιωπήθηκε ότι όσα ρυθµίζονται για την παράλληλη απασχό-
ληση ισχύουν µόνο µε την επιφύλαξη σειράς άλλων διατάξεων

του Κώδικα Ατοµικού Εργατικού Δικαίου σχετικά µε τον χρόνο
εργασίας, τα ανώτατα όρια, τις αµοιβές και την ανάπαυση των
εργαζοµένων. 

Έγινε, επίσης, πολύ λόγος για το άρθρο 31, µε το οποίο προ-
βλέπονται συγκεκριµένες κυρώσεις, όταν παρεµποδίζονται ερ-
γαζόµενοι που δεν συµµετέχουν σε απεργία και επιθυµούν να
εργαστούν. Και αυτό το άρθρο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
απαντά σε ένα υπαρκτό πρόβληµα. Προκηρύσσονται απεργίες,
που είτε είναι νόµιµες είτε κρίνονται από τη δικαιοσύνη ως πα-
ράνοµες και καταχρηστικές, στις οποίες οι εργαζόµενοι που θέ-
λουν να δουλέψουν βρίσκουν την είσοδο του χώρου εργασίας
αποκλεισµένο µε το έτσι θέλω από απεργούς. Εργαζόµενοι που
υβρίζονται, που απειλούνται, που τραµπουκίζονται από οµάδες
απεργών, οι οποίοι απεργοί µπορεί να µην είναι µόνο εργαζόµε-
νοι της εταιρείας, κύριε Πλεύρη. Όµως, η απεργία, όπως και η
εργασία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πρώτα απ’ όλα δι-
καίωµα, είτε επιλέγει να το ασκήσει κανείς είτε όχι. 

Με τη διάταξη αυτή σαφώς και δεν παρεµποδίζεται η νόµιµη
άσκηση του δικαιώµατος στην απεργία. Όµως από την άλλη δεν
µπορεί να µένουν και χωρίς συνέπειες µεθοδεύσεις, µε σκοπό
κάποιοι να εξαναγκάζονται σε αποχή από την εργασία ή και σε
συµµετοχή στην απεργία. Και ας ρωτήσει ο συνάδελφος εισηγη-
τής του ΚΚΕ τον Πρόεδρο του Εργατικού Κέντρου Πειραιά που
τοποθετήθηκε στην επιτροπή, για να µάθει τι γινόταν στο εµπο-
ρικό λιµάνι του Πειραιά και τι τραβούσαν όσοι ήθελαν να πάνε
να δουλέψουν από µία µειοψηφία εργαζοµένων και συνδικαλι-
στών.

Σε σχέση µε τα δύο άρθρα για την απασχόληση την έκτη µέρα
σε επιχειρήσεις που εφαρµόζουν σύστηµα πενθήµερης εβδοµα-
διαίας εργασίας είτε είναι συνεχούς λειτουργίας είτε όχι, εδώ
αυτό που γίνεται πραγµατικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι
ότι θα αµείβεται η ενδεχόµενη έκτη ηµέρα εργασίας µε προσαύ-
ξηση 40%, ότι αυτή θα δηλώνεται και άρα θα είναι νόµιµη πάντα
µέσα στο όριο εργασίας των σαράντα οκτώ ωρών την εβδοµάδα
που επίσης προβλέπεται στον Κώδικα Ατοµικού Εργατικού Δι-
καίου.

Τέλος, σε ό,τι αφορά το άρθρο 30 µε το οποίο δίνεται εξου-
σιοδότηση στα αρµόδια θεσµικά όργανα να προσδιορίσουν κα-
τηγορίες γιατρών που µπορούν να ασκήσουν καθήκοντα ιατρού
εργασίας, υπάρχουν οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις που έχει ανα-
κοινώσει ο κύριος Υπουργός σχετικά µε την προτεραιότητα των
ιατρών εργασίας και την υποχρέωση εκπαίδευσης των επιπλέον
ιατρικών ειδικοτήτων, προκειµένου να ασκήσουν καθήκοντα ως
ιατροί εργασίας.

Σε κάθε περίπτωση, προβλέπεται ρητά ότι θα γνωµοδοτήσουν
και θα υποδείξουν τις λεπτοµέρειες οι πλέον ειδικοί, το Σύµβολο
Υγείας και Ασφάλειας στην εργασία και το Κεντρικό Συµβούλιο
Υγείας µε γνώµονα πάντα την κάλυψη των κενών που υπάρχουν
σε όλη τη χώρα και επείγεται να καλυφθούν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τη συζήτηση να επικεντρώ-
νεται σε ρυθµίσεις, όπως η παραπάνω, ίσως δεν δόθηκε η προ-
σοχή που έπρεπε σε διατάξεις οι οποίες βελτιώνουν επί της
ουσίας τη θέση των εργαζοµένων απέναντι σε αυθαίρετες και κα-
ταχρηστικές πρακτικές που διαπιστώνονται στη σχέση τους µε
έναν εργοδότη. Πρόκειται για ρυθµίσεις, όπως αυτές που αφο-
ρούν την υποχρέωση να παρέχεται δωρεάν κατάρτιση που υπο-
λογίζεται ως εργάσιµος χρόνος, τη δυνατότητα παρέµβασης του
επιθεωρητή εργασιακών σχέσεων, όταν παραβιάζονται δικαιώ-
µατα του εργαζοµένου, µε την ανάρτηση των βασικών όρων ερ-
γασίας στο «ΕΡΓΑΝΗ ΙΙ», κατόπιν συµφωνίας του εργαζόµενου,
καθώς και την καταβολή του εποχικού βοηθήµατος σε όλους
τους εργαζόµενους στον τουριστικό και επισιτιστικό κλάδο. 

Κύριε Πρόεδρε, δώστε µου, σας παρακαλώ, µισό λεπτό ακόµα. 
Πρόκειται για ρυθµίσεις που αποδεικνύουν ότι η Κυβέρνηση

της Νέας Δηµοκρατίας κόντρα στις φωνές που έρχονται από το
παρελθόν επιδιώκει να βελτιώσει τις επιλογές των εργαζοµένων,
να ενισχύσει τη διαπραγµατευτική τους δύναµη και παράλληλα
να στηρίξει τις επιχειρήσεις να ανταποκριθούν στη ζήτηση προ-
ϊόντων και υπηρεσιών και να µπορούν να σταθούν µε ίσους
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όρους απέναντι στον ανταγωνισµό, γιατί έτσι µπορεί και να βελ-
τιωθεί το εισόδηµα των εργαζοµένων και να δηµιουργηθούν πε-
ρισσότερες και καλύτερες δουλειές.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει τώρα
η κ. Θεανώ Φωτίου από τον ΣΥΡΙΖΑ και θα ακολουθήσει ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος της Νίκης κ. Τσιρώνης, ο οποίος έχει
ζητήσει τον λόγο εδώ και ώρα. 

Ορίστε, κυρία Φωτίου, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε πρόσχηµα την ενσωµάτωση

ευρωπαϊκής οδηγίας που καθυστερήσατε από το 2019, φέρνετε
ένα αντεργατικό νοµοσχέδιο που και αναιρεί την οδηγία, αλλά
και ολοκληρώνει την κατάλυση των εργασιακών σχέσεων και δι-
καιωµάτων που ξεκίνησε η προηγούµενη Κυβέρνηση Μητσοτάκη.
Τέσσερα χρόνια δεν κυρώνετε την οδηγία, ενώ η προηγούµενη
κυβέρνηση Μητσοτάκη δια του κ. Χατζηδάκη νοµιµοποίησε το
ίδιο διάστηµα τη δεκάωρη απασχόληση, τις απλήρωτες υπερω-
ρίες, την απόλυση χωρίς αιτιολογία, τη διάλυση του ΣΕΠΕ και
άφησε τη µαύρη εργασία, την εργοδοτική αυθαιρεσία και τους
χαµηλούς µισθούς να γίνουν η εργασιακή κανονικότητα, ενώ κυ-
ριαρχεί ο φόβος µήπως και όλα αυτά χαθούν.

Το σχέδιο της Δεξιάς είναι απλό. Οι εργαζόµενοι θα δου-
λεύουν χωρίς ωράριο, θα είναι διαθέσιµοι είκοσι τέσσερις ώρες
το εικοσιτετράωρο, επτά ηµέρες την εβδοµάδα, θα µπορούν να
δουλεύουν δεκατρείς ώρες ηµερησίως χωρίς υπερωριακή
αµοιβή και θα πληρώνονται οριακά για να αγοράζουν τα ανα-
γκαία της ηµέρας µέχρι την επόµενη. 

Και θέλετε να πείσετε την κοινωνία ότι έτσι είναι τα πράγµατα
και δεν µπορούµε να ζητάµε τίποτα περισσότερο. Εµείς είµαστε
εδώ ακριβώς γι’ αυτό. Για να υψώσουµε φραγµό στο σχέδιό σας
και µέσα και έξω από τη Βουλή και να προωθήσουµε τη δική µας
πολιτική πρόταση για τους εργαζόµενους που θα αλλάξει αυτή
την πραγµατικότητα µε βασικό κορµό τη µείωση της εργασίας
σε τριανταπεντάωρο την εβδοµάδα χωρίς µείωση µισθού.
Έχουµε την εµπειρία και τη γνώση.

Ήµουν στο Υπουργείο Εργασίας σε µια δύσκολη εποχή. Με
την Έφη Αχτσιόγλου πετύχαµε σηµαντικές νίκες για τους εργα-
ζόµενους, όπως την αύξηση του κατώτατου µισθού, την κατάρ-
γηση του ντροπιαστικού υποκατώτατου για τους νέους, την
επιβολή κανόνων για τήρηση των ωραρίων, την επαναφορά των
συλλογικών συµβάσεων, τον περιορισµό των αυθαίρετων απο-
λύσεων και την ενίσχυση του ΣΕΠΕ που δηµιούργησε ένα πρώτο
βήµα ασφάλειας για τους εργαζόµενους.

Επί πέντε χρόνια κατεδαφίζετε τα πάντα για να επιβάλλετε τη
φθηνή εργασία του σχεδίου Πισσαρίδη που δήθεν θα φέρει ανά-
πτυξη και επενδύσεις. Η Βουλγαρία και οι περισσότερες ανατο-
λικές χώρες έχουν φθηνή εργασία. Είδατε πουθενά ανάπτυξη;
Μόνο ανεργία και µετανάστευση είδαµε. Είµαστε κατηγορηµα-
τικά αντίθετοι µε αυτό το µοντέλο ανάπτυξης στην εποχή της
γνώσης και της τέταρτης βιοµηχανικής επανάστασης, γιατί αυ-
ξάνει τη φυγή των νέων και µονιµοποιεί στο εξωτερικό όσους
έχουν ήδη φύγει.

Οι ρυθµίσεις σας αντιστρατεύονται την ίδια την οδηγία. Συµ-
φώνησαν σε αυτό όλοι οι φορείς που φέραµε στη διαβούλευση
και έγκριτοι νοµικοί, διότι η οδηγία σαφώς αναφέρει ότι δεν θα
χρησιµοποιηθεί ως βάση για την καθιέρωση συµβάσεων µηδενι-
κών ωρών εργασίας ούτε ως όχηµα για την υποβάθµιση της προ-
στασίας των εργαζοµένων. Εσείς κάνετε αυτό ακριβώς.
Εισάγετε, πρώτον, στο ελληνικό δίκαιο τη σύµβαση - φάντασµα
των µηδενικών ωρών που δεσµεύει µόνο τον εργαζόµενο χωρίς
να ξεκαθαρίζει ωράριο, µισθό, χώρο εργασίας. Υπογράφει, δη-
λαδή, µία σύµβαση ότι εργάζεται πέντε µέρες την εβδοµάδα,
οκτώ ώρες το εικοσιτετράωρο, αν χρειαστεί και ο εργοδότης
µπορεί να τον ειδοποιεί µε ένα SMS γι’ αυτό είκοσι τέσσερις
ώρες πριν. Εποµένως παραβιάζετε συνειδητά την ευρωπαϊκή νο-
µοθεσία και η χώρα µας θα βρεθεί εξαιτίας σας στα ευρωπαϊκά
δικαστήρια. Δεν πρόκειται να γλιτώσετε. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Δεύτερον, εισάγετε τη δυνατότητα παράλληλης απασχόλησης
σε άλλο εργοδότη µε εργασία έως δεκατριών ωρών το εικοσιτε-
τράωρο. Υποστηρίζετε ότι έτσι ο εργαζόµενος µπορεί να αυξήσει
τα έσοδά του. Έτσι, όµως, καταργείτε τις υποχρεωτικές έντεκα
ώρες ξεκούρασης, αν υπολογίσει κανείς και τις ώρες µετακίνη-
σης του εργαζόµενου από τη µία δουλειά στην άλλη, εκτός κι αν
εννοείτε ότι οι ίδιες εταιρείες θα κάνουν δεύτερη θυγατρική,
άλλου είδους «µπίζνα» και ούτω καθεξής.

Βλάπτετε την υγεία του. Όπως σας είπε και η κ. Λινού –και θα
σας τα ξαναπεί µε όλα τα επιστηµονικά δεδοµένα- θέτετε σε κίν-
δυνο τον ίδιο και το κοινωνικό σύνολο και εξοντώνετε κάθε δυ-
νατότητα οικογενειακής και κοινωνικής ζωής. Εσείς που
κόπτεστε για την οικογένεια και φτιάξατε και Υπουργείο Οικογέ-
νειας, πείτε µου πώς γίνεται µια εργαζόµενη γυναίκα και µητέρα
µε εννέα και έντεκα ώρες εργασίας, θα φάει, θα κοιµηθεί, θα
φροντίσει τα παιδιά, θα κάνει ό,τι χρειάζεται! Σκέτη κοροϊδία!
Εσείς αποµυζάτε όλη τη ζωή του εργαζόµενου και ξέροντας ότι
έχοντας καταργήσει στην ουσία το ΣΕΠΕ, η «µαύρη» εργασία
στην οποία εξαναγκάζεται ο εργαζόµενος για να καταφέρει να
επιβιώσει, δεν καταπολεµιέται.

Τρίτον, επιτρέπετε την εργασία την έκτη µέρα και καταργείτε
την Κυριακή αργία σε επιχειρήσεις συνεχούς ή εποχικής λειτουρ-
γίας. Στόχος είναι να ευνοηθεί η βαριά βιοµηχανία και κυρίως ο
τουρισµός που βασίζεται σε εποχική εργασία και έτσι δεν θα
χρειαστούν πλέον νέες προσλήψεις. 

Τέταρτον, ποινικοποιείτε περαιτέρω τη συνδικαλιστική δράση
µε ποινή φυλάκισης και χρηµατικό πρόστιµο για απεργούς που
–εντός εισαγωγικών- «παρεµποδίζουν» τους απεργοσπάστες,
ενώ όλα αυτά προβλέπονται ήδη στο ποινικό δίκαιο. 

Πέµπτον, επινοείτε την εξάµηνη µαθητεία µετά το πέρας της
οποίας ο εργοδότης δεν έχει υποχρέωση συνέχισης απασχόλη-
σης του µαθητευόµενου και τον απολύει χωρίς αποζηµίωση που
νόµιµα ισχύει για τη δωδεκάµηνη εργασία. 

Τέλος, για τις τριετίες, οποία γελοιοποίηση του Πρωθυπουρ-
γού και του κ. Γεωργιάδη! Το ξεπάγωµα των τριετιών κράτησε
όσο το διήµερο της ΔΕΘ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Τρεις µήνες µετά τις εκλογές, στις δηµοσκοπήσεις η Κυβέρ-

νηση καταποντίζεται. Για το «MEGA» στις 15 Σεπτεµβρίου το
«METRON ANALYSIS» το 66% εκτιµά πως η χώρα κινείται σε
λάθος κατεύθυνση. Φαντάζοµαι ότι σε αυτό το ποσοστό δεν
υπάρχουν εργαζόµενοι, γιατί όλοι, όπως µας εξήγησε ο Υπουρ-
γός, είναι ενθουσιασµένοι µε το νοµοσχέδιο. 

Να ξέρετε ότι η µεγάλη προσέλευση στις εκλογές του ΣΥΡΙΖΑ
είναι αποτέλεσµα αφ’ ενός ακριβώς αυτής της απελπιστικής κα-
τάστασης και αφ’ ετέρου µιας ελπίδας η οποία γεννιέται στην
κοινωνία ότι υπάρχει µέλλον µε µια ισχυρή Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση που γρήγορα θα γίνει κυβέρνηση. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε, κυρία

Φωτίου.
Επόµενος οµιλητής είναι ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της

Νίκης κ. Σπυρίδων Τσιρώνης.
Ορίστε, κύριε Τσιρώνη, έχετε έξι λεπτά µε δεδοµένο ότι έχει

µιλήσει και ο Πρόεδρος του κόµµατος. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Δώδεκα λεπτά δεν έχω, κυρία Πρό-

εδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Όταν δεν έχει προηγη-

θεί η οµιλία του Προέδρου. Όταν µιλάει πρώτα ο Πρόεδρος, ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος αντί για δώδεκα, έχει έξι λεπτά. 

Εν πάση περιπτώσει, θα υπάρχει µια ανοχή, όπως καταλαβαί-
νετε, αλλά θα φροντίστε να είστε πιο σύντοµος.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Υπουργέ, για µία ακόµη

φορά η Κυβέρνηση κατά την πάγια τακτική της φέρνει κάτω από
την οµπρέλα της ενσωµάτωσης µιας ευρωπαϊκής οδηγίας ένα
νοµοσχέδιο µε άρθρα τα οποία εκφράζουν αποκλειστικά και µόνο
τις δικές της πολιτικές επιλογές, για τις οποίες καµία υποχρέωση
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δεν προκύπτει από τη συγκεκριµένη οδηγία της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση ξεπέρασε τον εαυτό
της ως προς αυτήν την τακτική, αφού αγνοεί επιδεικτικά τη ρητή
αποδοκιµασία της συγκεκριµένης οδηγίας για τη µη υιοθέτηση
συµβάσεων τύπου µηδενικών ωρών στις χώρες που δεν έχει ήδη
νοµοθετηθεί. Στην ουσία, δηλαδή, η Ευρωπαϊκή Ένωση ανέχ-
θηκε τις συµβάσεις αυτές, όπου προϋπήρχαν, αλλά ρητά αναφέ-
ρει ότι η οδηγία δεν θα πρέπει να χρησιµοποιείται ως βάση για
την καθιέρωση συµβάσεων µηδενικών ωρών εργασίας ή άλλων
παρόµοιων συµβάσεων. 

Αντί, λοιπόν, η Κυβέρνηση να εµποδίζει τέτοιες συµβάσεις, τις
φέρνει η ίδια προς ψήφιση. Σκοπός της υπό ενσωµάτωση οδη-
γίας είναι να ενισχύσει, όπως αναφέρεται, τον προστατευτικό χα-
ρακτήρα της εργασίας και να υποχρεώσει το κράτος-µέλος να
περιφρουρήσει τα κεκτηµένα δικαιώµατα των εργαζοµένων µε
τη θέσπιση θετικών γι’ αυτούς διατάξεων. Εποµένως δεν µπορεί
να χρησιµεύει ως µέσον για τη µείωση των υφιστάµενων δικαιω-
µάτων που προβλέπονται από την ισχύουσα εθνική ή ενωσιακή
νοµοθεσία. Δεν µπορεί, δηλαδή, να αποτελέσει η οδηγία όχηµα
για την υποβάθµιση του γενικού επιπέδου προστασίας των ερ-
γαζοµένων και ειδικότερα να χρησιµεύσει ως άλλοθι για την επι-
βολή εναλλακτικών µορφών εργασίας εις βάρος τους. 

Η προσεκτική, όµως, µελέτη του υπό ψήφιση νοµοσχεδίου κα-
ταδεικνύει το οξύµωρο γεγονός όχι µόνο της µη εφαρµογής των
προβλέψεων της υπό ενσωµάτωση οδηγίας, όχι µόνο τη µη συµ-
µόρφωση της χώρας µας στις πρόνοιές της, αλλά και τη θέσπιση
διατάξεων που στοχεύουν στο ακριβώς αντίθετο αποτέλεσµα,
δηλαδή στην πλήρη απορρύθµιση του θεσµικού πλαισίου της ερ-
γασίας. Και πώς επιτυγχάνεται αυτό; Επιτυγχάνεται µε την εισα-
γωγή κανόνων που προσδίδουν άκρατη ευελιξία στο εργατικό
δίκαιο, κοινώς µια διασταλτική ερµηνεία, ένα τέντωµα του ατο-
µικού εργατικού δικαίου, όλως τυχαίως στη συντριπτική του πλει-
οψηφία υπέρ των εργοδοτών, αφήνοντας ελάχιστα ψίχουλα για
τους εργαζόµενους. Και αναφέροµαι κυρίως στην πολλαπλή
απασχόληση µέσω της οποίας καταστρατηγείται το οκτάωρο του
εργαζοµένου, µε τη δυνατότητα να εργάζεται κάποιος µέχρι και
δεκατρείς ώρες ηµερησίως, στην εισαγωγή συµβάσεων εργα-
σίας µηδενικών ωρών που αντίκειται στο πνεύµα και τον σκοπό
της οδηγίας και µετακυλίει στον εργαζόµενο τον επιχειρηµατικό
κίνδυνο που παραδοσιακά φέρει ο εργοδότης στην εργασιακή
σχέση. 

Αξιοθαύµαστη, βέβαια, είναι και η σπουδή σας να θεσµοθετή-
σετε τη σύµβαση αυτή των µηδενικών ωρών, ενώ η οδηγία απο-
δοκιµάζει ρητά τη νοµοθέτησή τους. Είναι προφανές ότι οι
συµβάσεις µηδενικών ωρών µπορεί να έχουν ως αποτέλεσµα κά-
ποιος να δεσµεύεται υπέρµετρα, να εργάζεται ελάχιστα και να
µην έχει εισόδηµα ικανό για τον βιοπορισµό του. 

Επίσης, αναφέροµαι στη σταδιακή κατάργηση της κυριακάτι-
κης αργίας. Με την απελευθέρωση του ηµερήσιου χρόνου απα-
σχόλησης, στην πραγµατικότητα την κατάργηση του οκταώρου
που εισάγετε ή τη σύµβαση µηδενικών ωρών, πώς µπορεί ένας
εργαζόµενος να οργανώσει την προσωπική και κοινωνική του
ζωή µε τέτοιους όρους; Γιατί τόση ακραία ευελιξία; 

Φυσικά, θα µας απαντήσετε ότι οι εργαζόµενοι έχουν την ελευ-
θερία επιλογής αν θα δεσµευτούν µε τέτοιες συµβάσεις. Στην
πραγµατικότητα, όµως, οι εργαζόµενοι θα αναγκαστούν να δε-
χτούν κι αυτές τις συµβάσεις γιατί έχουν ανάγκη βιοπορισµού. 

Όλες αυτές οι ρυθµίσεις που εισάγετε αποτελούν µια µεθό-
δευση της Κυβέρνησης να διαλύσει πλήρως τις τελευταίες ενα-
ποµείνασες προστατευτικές διατάξεις του εργατικού δικαίου.
Χαρακτηριστική των προθέσεών σας είναι, άλλωστε, η δήλωση
του Πρωθυπουργού το 2018 ότι το κλασικό οκτάωρο είναι ξεπε-
ρασµένο, ενώ µιλούσε και για επταήµερη εργασία. Τώρα ήρθε η
στιγµή να το κάνετε πράξη. 

Όσον αφορά στην τροπολογία που καταθέσατε για το ξεπά-
γωµα των τριετιών, και αυτό το µέτρο είναι χωρίς ουσιαστικό αν-
τίκρισµα αφού δεν έχει αναδροµική ισχύ, ενώ παράλληλα τελεί
υπό αίρεση αφού εξαρτάται άµεσα από την επίτευξη του στόχου
του 10% της ανεργίας. 

Εισάγετε ρυθµίσεις που αντί να εξασφαλίζουν µια δίκαιη ισορ-

ροπία µεταξύ ευελιξίας και προστασίας, βλάπτουν τους εργαζό-
µενους και εν τέλει δεν ωφελούν κανέναν. 

Προωθείτε τις ακραίες µορφές ευέλικτης οργάνωσης της ερ-
γασίας σε βάρος της προστασίας και της ασφάλειας των εργα-
ζοµένων, προστατεύοντας εµφανώς τα εργοδοτικά συµφέροντα.
Και όλα αυτά όταν στην Ευρώπη κινούνται ακριβώς στην αντί-
θετη πορεία, µε την τάση που επικρατεί σε όλες τις ανεπτυγµέ-
νες χώρες για µείωση των ωρών εργασίας µε τις ίδιες ακριβώς
αποδοχές, για τη βελτίωση της εξισορρόπησης της εργασίας και
της προσωπικής ζωής των εργαζοµένων την οποία δεν βάζετε
πουθενά στην εξίσωση.

Γράφει ο συγγραφέας Ηλίας Λιαµής: «Είναι ασύλληπτα µικρή
η βιωτή και δεν προλαβαίνουµε την αυτολύπηση. Κάθε µέρα µας
περιµένει και µια µικρή µάχη µε τις δυνάµεις της αυτοεξουθένω-
σης. Κάθε στιγµή στέκει επιτακτική η επιλογή να συνταχθώ στον
αγώνα της ζωής που ζητά να καταστήσει τα ρουθούνια της έξω
από το νερό ή να γίνω φθηνός κόλακας και το τσιράκι των δυνά-
µεων του χάους που πολλά δεν σου ζητούν, µόνο να κοιτάω τη
δουλίτσα µου και να συµβιβαστώ µε την παντοδυναµία τους. Αν
οι δυνάµεις αυτές σου χτυπήσουν την πόρτα και σου ζητήσουν
την υπογραφή της αδράνειάς σου για τα αίσχη τους, χαµογελών-
τας χαιρέκακα για την ασηµαντότητά σου, δείξε τους τον ασή-
µαντο δάσκαλο που αλλάζει τις ζωές των µαθητών του, δείξε
τους τον ασήµαντο υπάλληλο του σουπερµάρκετ που γέµισε µε
ευγένεια τους διαδρόµους της κατήφειας, δείξε τους τον ασή-
µαντο δηµοτικό υπάλληλο που µε το χέρι του πήρε και το τελευ-
ταίο άδειο µπουκάλι που δεν χώρεσε ο κάδος, δείξε τους τον
ασήµαντο µικροεπιχειρηµατία που και αν ο νόµος κάλυπτε την
απληστία του, αυτός είπε ένα «όχι» και ζηµιώθηκε κατά χιλιάδες
ευρώ για να κοιµηθεί καλύτερα το βράδυ και να µην ντραπεί τα
παιδιά του στο κυριακάτικο τραπέζι, όπου και όταν στρώνεται πια
το κυριακάτικο τραπέζι». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο,
παρά τα αντιθέτως προβληθέντα και διαφηµισθέντα από την Κυ-
βέρνηση, δεν κοµίζει καµµία γενναία πολιτική για βελτίωση των
όρων εργασίας και αναβάθµιση του επιπέδου προστασίας της
εργασίας, αντίθετα στρώνει τον δρόµο για τις συµβάσεις που κα-
θιστούν τον εργαζόµενο διαθέσιµο προϊόν είκοσι τέσσερις ώρες,
επτά ηµέρες την εβδοµάδα. 

Και εδώ µπαίνει και µια παράµετρος ιδιαίτερα σηµαντική για
τη Νίκη, η οποία είναι η συνοχή της οικογένειας. Όταν οι γονείς
θα εργάζονται σε τέτοια εξαντλητικά ωράρια και θα απουσιάζουν
δεκατρείς ώρες την ηµέρα από το σπίτι, ποιος θα αναλάβει τη
διαπαιδαγώγηση των παιδιών, ποιος θα τα καθοδηγήσει, ποιος
θα έχει τη δύναµη να παίξει µαζί τους και να µοιραστεί τα προ-
βλήµατά τους, µικρά και µεγάλα; 

Είναι προφανές ότι ο θεσµός της οικογένειας βάλλεται βά-
ναυσα, ίσως για να δώσει τον ρόλο του και τη θέση του σε ένα
κράτος-πατέρα το οποίο θα αναλάβει µέσα από τις συνθήκες που
το ίδιο δηµιουργεί, όπως τώρα µε το παρόν νοµοσχέδιο, να κα-
τασκευάσει τα ανταλλακτικά της καλοδουλεµένης µηχανής των
εκµεταλλευτών µιας ζωής προσανατολισµένης σταθερά στη λο-
γική της επιβίωσης.

Ελαστικότητα αποκαλεί η Κυβέρνηση, αλλά στην ουσία πρό-
κειται για τη νοµιµοποίηση ενός ιδιότυπου σκλαβοπάζαρου µε µι-
σθούς πείνας, ατοµικές συµβάσεις µε άθλιους όρους χωρίς
ωράριο εργασίας και κατά παραγγελία εργασία που θα την ορίζει
ο εργοδότης ακόµα και µια µέρα πριν. 

Ευελιξία ονοµάζει ο κύριος Υπουργός την κατάργηση ενός θε-
µελιώδους εργασιακού κεκτηµένου, αυτό του οκταώρου. Νοµι-
µοποίηση των όσων λαµβάνουν χώρα στην αγορά µε τη µαύρη
εργασία βαφτίζει η Κυβέρνηση την ηθεληµένη ή αθέλητη αδυνα-
µία της να εξοπλίσει τον εργαζόµενο µε αξιοπρεπείς µισθούς, µε
συνθήκες που δεν θα τον αναγκάζουν να ζει για να δουλεύει,
αλλά το αντίθετο, µε λειτουργία ελεγκτικών µηχανισµών για τους
ασύδοτους εργοδότες που θα κάνουν τον εργαζόµενο να αισθά-
νεται ότι το κράτος στέκεται δίπλα του και όχι απέναντί του. 

Στην ουσία καλούµαστε να υπερψηφίσουµε ένα νοµοσχέδιο
που προωθεί την ακραία ευελιξία και επισφάλεια στο πεδίο των
εργασιακών σχέσεων, καταργεί το εργατικό δίκαιο και καθιστά
τον εργαζόµενο δουλοπάροικο στην πατρίδα του, προβλέποντας
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ουσιαστικά και πρακτικά τα αντίθετα από αυτά που καλείται να
προστατεύσει ενσωµατώνοντας την οδηγία.

Κύριε Υπουργέ, οι ρυθµίσεις που εισάγετε δεν αποτελούν εκ-
συγχρονισµό ούτε θα προσδώσουν ανταγωνιστικότητα στη χώρα
ούτε θα αυξήσουν τους µισθούς ούτε θα βελτιώσουν τους όρους
της εργασίας, αλλά θα πλήξουν καίρια τον προστατευτικό πυ-
ρήνα του εργατικού δικαίου. 

Εµείς είµαστε αντίθετοι µε τον σκοπό αυτού του νοµοσχεδίου,
γιατί για εµάς η εργασία δεν είναι εµπόρευµα, αλλά κοινωνικό
αγαθό και οφείλουµε να την προστατεύσουµε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής ο
κ. Γεώργιος Μαρίνος, Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Σήµερα το πρωί µέρα απεργίας και διαδηλώσεων σε όλη τη

χώρα ήµουν στο λιµάνι του Πειραιά και θέλω να µεταφέρω και
σήµερα στη Βουλή ότι η απεργία ήταν καθολική, επιτυχηµένη
εκατό τοις εκατό στα καράβια, στην «COSCO» και σε άλλους ερ-
γασιακούς χώρους. 

Χαιρετίζουµε τους απεργούς και τους διαδηλωτές και τους κα-
λούµε να πεισµώσουν ακόµα περισσότερο, να συνεχίσουν να δί-
νουν τη µάχη ενάντια στις υπονοµευτικές δραστηριότητες αυτής
της άθλιας Κυβέρνησης και του Υπουργού Εργασίας, να συνεχί-
σουν να δίνουν τη µάχη αποφασιστικά ενάντια σε όλους τους
κρατικούς και εργοδοτικούς κατασταλτικούς απεργοσπαστικούς
µηχανισµούς, γιατί οι εργάτες, οι εργαζόµενοι έχουν το δίκιο και
πρέπει να το διεκδικήσουν. 

Έχουν ιερό καθήκον να το διεκδικήσουν, να διεκδικήσουν όχι
µόνο την ανατροπή αυτού του κατάπτυστου αντεργατικού νοµο-
σχεδίου, να διεκδικήσουν την ικανοποίηση των αναγκών τους,
των αναγκών που προκύπτουν στον εικοστό πρώτο αιώνα, στο
2023.

Ο κύριος Υπουργός ζει στον κόσµο του, στον κόσµο των αστι-
κών, συναγελάζεται µε τους καπιταλιστές και φέρνει εδώ την
άποψή τους, την υπερασπίζεται, όµως η εχθρότητα που επέδειξε
και σήµερα απέναντι στους εργαζόµενους και τα συνδικάτα που
παλεύουν για τα δικαιώµατα και τα συµφέροντα των εργαζοµέ-
νων έχει οδηγήσει σε πολιτική τύφλωση. Και γι’ αυτό δεν µπό-
ρεσε να δει τους χιλιάδες απεργούς διαδηλωτές πριν από λίγη
ώρα στο Σύνταγµα! Γι’ αυτό δεν µπόρεσε να δει τους χιλιάδες
απεργούς διαδηλωτές στη Θεσσαλονίκη, την Πάτρα, τη Λάρισα,
σε όλες τις µεγάλες πόλεις, σε δεκάδες πόλεις σε όλη τη χώρα!

Εµείς ως ΚΚΕ τον παραδίδουµε στην κρίση των εργαζοµένων
µε τους οποίους δεν έχει καµµία, µα καµµία σχέση. 

Δεύτερον, ο κ. Πλεύρης γαλουχήθηκε βεβαίως σε ένα αντικοµ-
µουνιστικό περιβάλλον, αλλά σήµερα στην εποχή µας τέτοιες πα-
ρωχηµένες αντιλήψεις δεν µπορεί να τις εκστοµίζει κανένας και
πουθενά. Λέει: «Η Αριστερά -τους κοµµουνιστές εννοεί- θέλουν
τη µιζέρια του λαού για να αγανακτούν και να µπορούν να πα-
λεύουν ενάντια στους καπιταλιστές, το αστικό κράτος». 

Φορέας της µιζέριας είναι η πολιτική που υπερασπίζεται και ο
κ. Πλεύρης και ο κ. Γεωργιάδης, είναι η πολιτική της Νέας Δηµο-
κρατίας και των άλλων κοµµάτων που υπερασπίζονται το κεφά-
λαιο, την Ευρωπαϊκή Ένωση, το ΝΑΤΟ. Αυτοί είναι οι φορείς της
µιζέριας και η δική τους πολιτική έχει οδηγήσει όλα τα χρόνια να
είναι εγγεγραµµένοι στον ΟΑΕΔ πάνω από ένα εκατοµµύριο ερ-
γαζόµενοι και να ζητούν δουλειά! Η δική τους πολιτική εν έτει
2023 έχει οδηγήσει να είναι ο κατώτατος µισθός στα 780 ευρώ
και 667 ευρώ καθαρά! Η δική τους πολιτική έχει οδηγήσει στο
πετσόκοµµα µισθών και συντάξεων! Ο µέσος µισθός είναι ακόµα
στα επίπεδα της περασµένης δεκαετίας. 

Είναι φορείς της πολιτικής που επεκτείνει τη φτώχεια, την ανέ-
χεια και αυτό είναι σοβαρό κριτήριο για να τους κρίνει ο λαός
.Είναι φορείς της πολιτικής που έπνιξε τη Θεσσαλία, που κατέ-
καψε τον Έβρο, την Ελλάδα. Γιατί η πολιτική τους θεωρεί τις λαϊ-
κές ανάγκες ως κόστος και κριτήριό της έχει τα κέρδη των
µονοπωλίων, των µεγάλων οικονοµικών οµίλων, του κεφαλαίου.
Αυτά είναι τα κριτήρια. Να γίνει η διαπάλη, όχι µε ψέµατα, όχι µε
διαστρεβλώσεις, όχι µε κατάχρηση του υπουργικού χρόνου,

εκτοξεύοντας αυτό το µίσος ενάντια στην εργατική τάξη, τα
λαϊκά στρώµατα.

Το ΚΚΕ από το 1918 υπερασπίζεται όχι απλά τα δικαιώµατα
και τα συµφέροντα της εργατικής τάξης, των λαϊκών στρωµάτων,
ανοίγει δρόµους. Η πάλη των κοµµουνιστών ακόµα και σε συν-
θήκες φυλακίσεων, εξοριών οδηγούσε στην ανάδειξη των αιτη-
µάτων για τη µείωση του εργάσιµου χρόνου, οδηγούσε στην
πάλη για το οκτάωρο, οδηγούσε στην αύξηση των µισθών, στην
καθιέρωση, κατοχύρωση της κοινωνικής ασφάλισης για δωρεάν
υγεία, παιδεία, πρόνοια, ενάντια στη συµµετοχή της Ελλάδας
στους ιµπεριαλιστικούς πολέµους. Από τη δεκαετία του 1920 το
ΚΚΕ είναι φορέας προόδου, παλεύει για να µπουν οι λαϊκές ανάγ-
κες µπροστά.

Το νοµοσχέδιο είναι αντεργατικό, είναι έκτρωµα. Πηγάζει από
τις κοινοτικές οδηγίες, που ο προσανατολισµός τους όλα τα χρό-
νια είναι ανατροπές στα εργασιακά, µισθολογικά, ασφαλιστικά
δικαιώµατα των εργαζοµένων. Αυτός είναι ο προσανατολισµός
της Ευρωπαϊκής Ένωσης ως διακρατικής ιµπεριαλιστικής Ένω-
σης και έχουν ευθύνη όχι µόνο η Νέα Δηµοκρατία, αλλά και ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ, το ΠΑΣΟΚ και τα άλλα κόµµατα που σήµερα µετά από
τέτοια πείρα υπερασπίζονται αυτή την ένωση των µονοπωλίων.

Στη βάση αυτή και µε γνώµονα τις οδηγίες, την 2003/88, την
2019/1152 που ενσωµατώνεται στην ελληνική νοµοθεσία, επιχει-
ρείται σήµερα αυτή η αποδόµηση, η διάλυση βασικών δικαιωµά-
των. Ναι, καταργείται το οκτάωρο µέσα από µία διαδικασία αυτά
τα χρόνια και τίθενται δεκατρείς ώρες δουλειάς! Αυτή είναι η
πραγµατικότητα! Και µε διευθέτηση ενισχύονται οι ελαστικές
µορφές απασχόλησης δραµατικά, από τη µερική και προσωρινή
απασχόληση φτάσαµε σήµερα στα συµβόλαια µηδενικού χρόνου
και στην κατά παραγγελία εργασία. Είναι πολύ σοβαρά προβλή-
µατα, δεν µπορεί να τα κρύψει κανείς.

Τι κάνει η Κυβέρνηση και οι προηγούµενες; Σου λέει «θα βάλω
µία τάξη». Τάξη δεν µπαίνει σε αυτή τη βαρβαρότητα. Κάθε νο-
µοσχέδιο, κάθε κανονισµός θα είναι χειρότερος, αντιδραστικό-
τερος από τους προηγούµενους.

Για να τελειώσω -κυρία Πρόεδρε, συγγνώµη, ένα δευτερόλε-
πτο- ζούµε τον εικοστό πρώτο αιώνα, υπάρχουν τεράστιες δυνα-
τότητες, πολύ µεγάλες δυνατότητες, µε βάση τη συγκέντρωση
του πλούτου, την αύξηση της παραγωγικότητας της εργασίας,
την ανάπτυξη της επιστήµης και της τεχνολογίας και αυξάνεται
η φτώχεια, η ανασφάλεια, γιατί ο καπιταλισµός δεν παίζει. Σε
όλες τις συνθήκες θέλει να βγάζουν τα µονοπώλια περισσότερα
κέρδη, γίνεται πιο βάρβαρος.

Και λέµε, ό,τι και να πει ο κύριος Υπουργός, o δρόµος της ανα-
τροπής έχει χαραχθεί και έχει χαραχθεί από πολλά χρόνια πριν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κλείστε, όµως, κύριε
συνάδελφε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Όταν µελετήσει κανένας την ιστορία του προηγούµενου

αιώνα, θα διαπιστώσει ότι η Σοβιετική Ένωση παρά τα προβλή-
µατα και τις αδυναµίες µείωσε τον εργάσιµο χρόνο κάτω από τις
οκτώ ώρες, καθιέρωσε δωρεάν υπηρεσίες στην υγεία, την πρό-
νοια, την παιδεία, την κοινωνική ασφάλιση, που είναι µια σηµαν-
τική πείρα η οποία δεν διαγράφεται µε αφορισµούς.

Και εµείς λέµε ότι αυτή η πολύτιµη πείρα, η πείρα του εργατι-
κού κινήµατος σε όλα τα χρόνια -θετική και αρνητική- πρέπει να
γίνει κτήµα των εργαζοµένων, για να δυναµώσει η αντεπίθεσή
τους ενάντια σε αυτή την καπιταλιστική βαρβαρότητα.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής ο

Βουλευτής της Ελληνικής Λύσης κ. Παράσχος Παπαδάκης.
ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρώτα από όλα,

θα ήθελα να αναφέρω ότι αναρωτήθηκε ο κύριος Υπουργός για
ποιον λόγο η ΑΔΕΔΥ είναι στην απεργία, ενώ ο νόµος έχει πεδίο
εφαρµογής στους ιδιωτικούς υπαλλήλους. Και µάλιστα ρώτησε
και το Σώµα και είπαν οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας «ναι,
δίκιο έχετε». Κάνετε κάποιο λάθος, όµως, διότι µάλλον δεν γνω-
ρίζετε και το πεδίο εφαρµογής το οποίο φέρνετε και χειροκρο-
τούν οι Βουλευτές από κάτω της Νέας Δηµοκρατίας. Διότι το
πεδίο εφαρµογής της τροπολογίας αναφέρεται στην αιτιολογική
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έκθεση στους εργαζοµένους µε σύµβαση ιδιωτικού δικαίου τόσο
στον ιδιωτικό τοµέα όσο και στον δηµόσιο τοµέα. Και επίσης, το
νοµοσχέδιο υπό ψήφιση που φέρνετε έχει διατάξεις που αφο-
ρούν τους υπαλλήλους του δηµοσίου τοµέα, άρα, έτσι δικαιολο-
γείται η εµφάνιση της ΑΔΕΔΥ. Και όπως και να το κάνουµε, αν
έρχονταν οι ιδιωτικοί υπάλληλοι να κάνουν απεργία -γιατί στην
Ελλάδα βρισκόµαστε- την άλλη µέρα δεν θα είχαν δουλειά, θα
πήγαιναν στα δικαστήρια µε τα 670 ευρώ τα οποία παίρνουν κα-
θαρά, θα έπαιρναν και ακριβοπληρωµένους δικηγόρους για να
θεωρήσουν την απόλυση καταχρηστική.

Για να δούµε για τι µιλάµε, για να ξέρουµε πού βρισκόµαστε,
πρέπει να βάλουµε τη βάση. Διότι στην Ελλάδα η ανεργία µαστί-
ζει, η ανεργία στις γυναίκες είναι πρώτη στην Ευρωπαϊκή Ένωση,
δεύτερη στους άντρες, πίσω από την Ισπανία. Επίσης, τα ποσο-
στά ανεργίας τα οποία εµφανίζετε ψευδεπίπλαστα και αυτά είναι
µαγειρεµένα, διότι αυτός ο οποίος εργάζεται για δύο και τρεις
ώρες και εµφανίζεται στην «ΕΡΓΑΝΗ» ή εµφανίζεται στον ΟΑΕΔ,
θεωρείται και αυτός εργαζόµενος και µπορεί να ζήσει µε 300
ευρώ.

Εµείς στον Έβρο τέτοια δεν έχουµε, γιατί εδώ στην Αθήνα
ανακάλυψα ένα καινούργιο επάγγελµα, επιτηρητής περιπτέρου.
Το έχετε ξανακούσει; Είναι κάποια νέα παιδιά, κορίτσια ή αγόρια,
τα οποία περιστοιχίζουν ένα περίπτερο σε τουριστικό µέρος και
σηκώνονται κάθε φορά που πλησιάζει πελάτης για να δουν αν θα
κλέψει κανένα πατατάκι ή καµµιά σοκολάτα γύρω από το περί-
πτερο. Εκεί, λοιπόν, καταντήσατε τους Έλληνες πολίτες! Αυτά
τα παιδιά κάθονται και εργάζονται για 15 και 20 ευρώ, που µπορεί
να είναι κάτοχοι πτυχίων, να γνωρίζουν δύο, τρεις γλώσσες και
τα έχετε καταντήσει να δουλεύουν έτσι και φυσικά «µαύρα», γιατί
δεν υπάρχει περίπτωση να δηλωθεί αυτή η εργασία.

Όπως υπάρχουν και παιδιά - κάτοχοι πτυχίων που γνωρίζουν
ξένες γλώσσες, φοβερό ανθρώπινο δυναµικό, το οποίο φεύγει
στο εξωτερικό, αλλά εµάς δεν µας ενδιαφέρει να τους γυρίσουµε
πίσω. Εµάς µας ενδιαφέρει να τους πάρουµε την ψήφο, να φέ-
ρουµε το νοµοσχέδιο να ψηφίζουν για τον Απόδηµο Ελληνισµό,
χωρίς να έχουν εκπρόσωπο στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Αυτή είναι
η πολιτική σας, λοιπόν, για να ξέρουµε τι λέµε εδώ µέσα.

Και για τον κατώτατο µισθό θέλω να πω δυο λόγια, διότι υπε-
ρηφανευόσασταν προεκλογικά, τον πήγατε στα 780 ευρώ µεικτά,
670 ευρώ καθαρά. Πάρτε ένα χαρτί και ένα στυλό και βάλτε τα
κάτω και να δούµε αν µε 670 ευρώ µπορεί να ζήσει ένας νέος,
να κάνει οικογένεια. Και προτείνω ένα πείραµα, να µην πληρω-
θούµε την άλλη βδοµάδα τα πέντε, έξι χιλιάρικα που λαµβάνει ο
Βουλευτής -ο Υπουργός παραπάνω- να πάρουµε τα 670 ευρώ να
ζήσουµε και να έρθουµε τον επόµενο µήνα, να δώσουµε ραντε-
βού και να βάλουµε και µια ζυγαριά να δούµε πόσα κιλά χάσαµε
από την πείνα, γιατί δεν υπάρχει περίπτωση να τη βγάλουµε µε
670 ευρώ, για τα οποία εσείς περηφανεύεστε και θεωρείτε ότι
έτσι µπορεί ο άνθρωπος να αγοράσει παπούτσια, να βγάλει τα
προς το ζην, ρούχα κ.λπ., εκπαίδευση, οτιδήποτε είναι αυτό, ψυ-
χαγωγία και να κάνει και οικογένεια.

Η µαύρη εργασία είναι στο ζενίθ. Το γνωρίζετε όλοι πάρα πολύ
καλά και είναι στο ζενίθ για πολλούς και διαφόρους λόγους.
Όταν ο ελεύθερος επαγγελµατίας καλείται να πληρώσει τις πιο
ακριβές ασφαλιστικές εισφορές και από το 2023 έχει 9,6% αύ-
ξηση, όταν πληρώνει την πιο ακριβή ΔΕΗ στην Ευρωπαϊκή
Ένωση και όταν φορολογείται ο επαγγελµατίας 23% και 25%
προκαταβολή φόρου -άρα στο 1 ευρώ που θα χτυπήσει απόδειξη
ο ελεύθερος επαγγελµατίας τα 50 λεπτά θα πάνε κατευθείαν
στον φόρο- βάλτε µετά ΔΕΗ, βάλτε ενοίκιο, βάλτε εργατικές, ερ-
γοδοτικές εισφορές, για να δείτε πόσα του µένουν στο χέρι.

Και µετά µην αναρωτιέστε γιατί έχουµε µαύρη εργασία, γιατί
δεν δηλώνεται η εργασία. Δεν µιλάω για τους κακούς εργοδότες.
Μιλάω για τους νοικοκυρεµένους εργοδότες. Και βάλτε µετά να
δούµε γιατί υπάρχει και µαύρο χρήµα στην Ελλάδα. Μας ενδια-
φέρει να έχουµε µόνο συντελεστές υψηλούς, φόρους πολλούς.
Και αναρωτηθείτε για ποιον λόγο χρωστάνε και οι περισσότεροι
επαγγελµατίες -66%-  σε ασφαλιστικά ταµεία και στην εφορία.

Μας ενδιαφέρει, λοιπόν, να παρουσιάζουµε πίνακες ψευδεπί-
πλαστους ή µας ενδιαφέρει η ουσία; Να έχουµε ανθρώπους που
ζουν αξιοπρεπώς στην Ελλάδα. Φέρνετε µία τροπολογία για την

οποία, πραγµατικά, δεν ξέρω αν πρέπει να γελάσω ή να κλάψω.
Τι να κάνω, πραγµατικά, µε αυτήν την τροπολογία;

Στο άρθρο 1 λέτε ότι επαναφέρετε το επίδοµα τριετίας, πεν-
ταετίας, πολυετίας κ.λπ., το οποίο περιεκόπη το 2012 µε πράξη
του Υπουργικού Συµβουλίου. Λέτε, όµως, ότι την τριετία και το
επίδοµα θα τα παίρνει ο εργαζόµενος και θα ξεκινάει η προϋπη-
ρεσία από 1η-1-2024. Για τον εργαζόµενο δηλαδή, που εργάζεται
από το 2012, δεν θα προσµετράται ο χρόνος αυτός ως προϋπη-
ρεσία, θα αρχίζει να προσµετράται από 1η-1-2024 για να φτά-
σουµε στο 2027 για να πάρει το επίδοµα τριετίας. Άρα το
επίδοµα τριετίας θα το πάρει στη δεκαπενταετία. Αυτό είναι παγ-
κόσµια πρωτοτυπία, κύριε Υπουργέ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Τι λέτε; Δεν πάτε καλά!

ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Εγώ τι λέω; Εγώ δεν πάω καλά;
Έλα µετά να µου τα πεις.

Για το επίδοµα, λοιπόν, ο χρόνος δεν προσµετράται και γι’ αυ-
τούς οι οποίοι προσελήφθησαν πριν από το 2012 ένα χρονικό
διάστηµα θα προσµετράται µέχρι το 2012, αλλά το υπόλοιπο θα
αρχίσει να προσµετράται και αυτό από 1η-1-2028. Και φέρνετε
φυσικά και το άρθρο 1 παράγραφος 6 που ορίζει ότι από 1η-1-
2027 αίρεται αυτοδικαίως η τριετία, αν η ανεργία είναι πάνω από
10%, που σίγουρα θα είναι πάνω από 10%. Άρα αυτοί οι οποίοι
εργάζονται από το 2012, θα φτάσουν στο 2027 για να συµπλη-
ρώσουν την τριετία, η ανεργία θα είναι πάνω από 10% και συνε-
πώς, δεν έχει επίδοµα τριετίας.

Να µας πείτε, λοιπόν, για ποιους ανθρώπους µιλάτε και πού
θα δώσετε αυτό το επίδοµα τριετίας, που στην τελική είναι δε-
καπενταετίας; 

Επίσης δεν µπορώ να καταλάβω γιατί σχετίζετε την ανεργία
µε το επίδοµα, γιατί στην πράξη Υπουργικού Συµβουλίου στο
άρθρο 4 ήταν όρος συγκεκριµένος ότι πρέπει να πέσει η ανεργία
κάτω από 10% για να δοθεί το επίδοµα τριετίας, ενώ τώρα το δί-
νετε επικοινωνιακά, αλλά επί της ουσίας δεν το λαµβάνει κανείς,
γιατί την 1η-1-2027 δεν θα έχουµε ανεργία κάτω από 10%.

Στο άρθρο 12 προβλέπεται η δυνατότητα κατάρτισης του ερ-
γαζοµένου, η οποία, όπως λέει, παρέχεται δωρεάν και λαµβάνει
χώρα εντός του συµβατικού ωραρίου. Δείτε, όµως, τι κάνετε εδώ:
Λέτε «εφόσον αυτό είναι δυνατόν». Άρα ο εργαζόµενος ο οποίος
δουλεύει σε ένα σουβλατζίδικο ντελίβερι, θα δουλεύει οκτώ ώρες
και µετά θα του λέει ο εργοδότης «έλα κάνε την κατάρτισή σου,
να κόβεις γύρο, γιατί σε προορίζω για να κόβεις γύρο µετά» και
θα δουλεύει υπερεργασία, υπερωρία χωρίς να αµείβεται, γιατί
αυτό θα είναι στο σχέδιο κατάρτισης και δεν προβλέπεται πρό-
σθετη αµοιβή.

Στο άρθρο 17 προβλέπεται ότι η καταγγελία σύµβασης εργα-
σίας αορίστου χρόνου µόνο -δεν ξέρω γιατί δεν βάζετε και του
ορισµένου χρόνου, κύριε Υπουργέ- είναι άκυρη και όταν γίνεται,
λόγω αντίδρασης σε ενάσκηση νοµίµου δικαιώµατος, ο εργαζό-
µενος θα µπορεί να πάει στο δικαστήριο για να µπορέσει να ακυ-
ρώσει την απόφαση η οποία θα είναι άκυρη. 

Ο εργαζόµενος, λοιπόν, µε τα 670 ευρώ θα έχει τη δυνατότητα
να πάει στο δικαστήριο -λες και τώρα δεν µπορεί να πάει στο δι-
καστήριο, αν έχει την οικονοµική δυνατότητα-, θα προσλαµβάνει
τον κ. Κούγια ή τον κ. Δηµητρακόπουλο, γιατί έχει πολλά λεφτά
και θα πηγαίνει στο δικαστήριο και θα βρίσκει το δίκιο του! Τόσο
όµορφα και τόσο ωραία! 

Γιατί δεν προβλέπεται, κύριε Υπουργέ -µε ευγένεια σας το λέω
και καλόπιστα- µια διαδικασία διαµεσολάβησης, µια διαιτητική
διαδικασία πριν φτάσει ο εργαζόµενος στο δικαστήριο, να απο-
φασίζει ο επιθεωρητής εργασίας και αν δούµε ότι δεν µπορεί να
καρποφορήσει κάτι τέτοιο, τότε πραγµατικά να πηγαίνει στα δι-
καστήρια, εφόσον µπορεί. 

Κλείνω µε το άρθρο 25. Είπατε ότι σε αυτό το άρθρο δεν κα-
ταργείται το οκτάωρο. Υπάρχει σήµερα η πενθήµερη εργασία και
η εξαήµερη εργασία. Το ωράριο εργασίας είναι θεσµοθετηµένο
στις σαράντα ώρες. Από εκεί και πέρα, µέχρι τις σαράντα πέντε
ώρες είναι υπερεργασία, από σαράντα πέντε ώρες και µετά είναι
υπερωρία. Αυτό θεσπίζει ο νόµος. Εσείς λέτε, όµως -και είπατε
ότι δεν καταργείται το οκτάωρο-, ότι σε συγκεκριµένες επιχειρή-
σεις συνεχούς λειτουργίας που εφαρµόζεται το σύστηµα της
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πενθήµερης εργασίας, θα µπορεί ο εργαζόµενος να δουλεύει και
εξαήµερο, άρα να πάµε σε σαράντα οκτώ ώρες µε προσαύξηση
40%. 

Δεν µίλησε κανένας εδώ µέσα για πρόσθετη αµοιβή ή όχι. Μι-
λάµε για ώρες εργασίας. Εσείς τι λέτε; Μπορεί να δουλέψει
ακόµα µία ηµέρα ο εργαζόµενος, θα πάρει και 40% και άρα κλεί-
σαµε, τελειώσαµε. Για ωράριο εργασίας µιλάµε, κύριε Υπουργέ,
όχι για προσαύξηση και αυτό το οποίο αναφέρω -και κλείνω- είναι
πως µιλάµε για πάνω από σαράντα ώρες, άρα καταργείται επί
της ουσίας το οκτάωρο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα παρακαλούσα

όλους όσοι θα ακολουθήσουν να τηρήσουν τον χρόνο. Η διαδι-
κασία είναι µεγάλη και έχει µείνει πολύ πίσω σε χρόνο στον κα-
τάλογο οµιλητών. Άρα θα παρακαλούσα όλους τους Βουλευτές
να τηρηθεί ο χρόνος. 

Επόµενος οµιλητής ο κ. Γεώργιος Μανούσος από τους Σπαρ-
τιάτες. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΝΟΥΣΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Βρισκόµαστε σήµερα εδώ, στον απόηχο των καταστροφικών

πληµµυρών στη Θεσσαλία, για να υπερψηφίσουµε ένα νοµοσχέ-
διο που αφορά στο σύνολο των εργαζοµένων στη χώρα. 

Η Κυβέρνηση και ο αρµόδιος Υπουργός µάς το παρουσίασαν
σαν κάτι καινοτόµο, που θωρακίζει, υποτίθεται, τα εργασιακά µας
δικαιώµατα. Όχι µόνο δεν ισχύει αυτό, αλλά αντιθέτως εξουδε-
τερώνει ό,τι έχει αποµείνει όρθιο από τη µνηµονιακή λαίλαπα. Η
µικρή αύξηση του κατώτατου µισθού και το ξεπάγωµα των τριε-
τιών, πετώντας στον κάλαθο των αχρήστων έντεκα χρόνια -από
το 2012 µέχρι το 2023- όχι απλώς δεν δίνει λύση στο πρόβληµα,
αλλά επιπροσθέτως µεγεθύνουν τις κοινωνικές και εργασιακές
ανισότητες.

Στην Ελλάδα του 2023 µια τετραµελής οικογένεια, όταν εργά-
ζονται και οι δύο φυσικά, γνωρίζετε πόσα χρήµατα χρειάζεται για
να επιβιώσει αξιοπρεπώς τον µήνα; Θα σας πω εγώ. Πάνω από
1.500 ευρώ και αυτά χωρίς τα ενοίκια, τα οποία ούτως ή άλλως
βρίσκονται στα ύψη. Αν συνυπολογίσουµε και αυτά, τότε µιλάµε
για ένα ποσό πάνω από 2.000 ευρώ. Πόσοι Έλληνες αλήθεια
έχουν την πολυτέλεια να ζουν µε πάνω από 1.000 ευρώ τον µήνα
καθαρά; Ρητορικό το ερώτηµα, φυσικά. 

Η αύξηση του εισοδήµατος των εργαζοµένων δεν πρέπει επ’
ουδενί να σχετίζεται µε την παράλληλη εργασία, ούτε βεβαίως,
µε την αύξηση των ωρών εβδοµαδιαίως, στερώντας τους έτσι
πολύτιµο χρόνο από τις οικογένειές τους. Ο χρόνος είναι κάτι
που δεν αναπληρώνεται ποτέ, το ίδιο και οι προσωπικές µας στιγ-
µές ασφαλώς.

Το παρόν νοµοσχέδιο, σε πλήθος άρθρων του, καταστρατηγεί
κάθε έννοια δικαιώµατος και ουσιαστικά, καθιστά τον εργαζό-
µενο πολίτη β’ κατηγορίας και υπόχρεο στον εργοδότη. 

Συγκεκριµένα, στο άρθρο 4 καθιερώνεται δοκιµαστική περίο-
δος έξι µηνών χωρίς αποζηµίωση. Τι σηµαίνει αυτό; Ότι θα µπο-
ρούν οι εργοδότες σε έξι µήνες να απολύουν, αφού στραγγίξουν
τους εργαζόµενους, στην ουσία σαν εργαζόµενους µιας χρήσης,
χωρίς καµµία επιβάρυνση. 

Στο άρθρο 9 θεσµοθετείται η πολλαπλή απασχόληση έως δε-
κατρείς ώρες ηµερησίως, καταπατώντας de facto τις έντεκα
ώρες ανάπαυσης, αφού αυτές πρέπει να είναι συνεχόµενες,
όπως ορίζει το άρθρο 3, κεφάλαιο ΙΙ, της οδηγίας 2003/88 του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου. 

Στο σηµείο αυτό, αν µου επιτρέπετε, να κάνω µια παρατήρηση
στον κ. Γεωργιάδη για κάτι που ανέφερε. Δεν ξέρω αν ήταν λε-
κτικό ατόπηµα, αλλά είπατε ότι δεν µπορεί ένας εργαζόµενος σε
πλήρη απασχόληση να έχει µια παράλληλη εργασία αυτή τη
στιγµή σύµφωνα µε το νοµικό πλαίσιο. 

Καταθέτω στα Πρακτικά από το σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ» τα στοι-
χεία µου, που αφορούν στην εργασία µου πριν έρθω στην Εθνική
Αντιπροσωπεία. Ήµουν εργαζόµενος και πλήρους απασχόλησης
και µε ηµιπασχόληση σε δύο διαφορετικούς εργοδότες. Άρα το
νοµικό πλαίσιο υπάρχει ήδη, κύριε Γεωργιάδη.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Μανούσος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης

Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)
Στα άρθρα 10 και 11 δίνεται η δυνατότητα στις επιχειρήσεις

να προχωρούν µονοµερώς κατά το δοκούν στη διευθέτηση του
χρόνου εργασίας µε ατοµική συµφωνία. Σαφώς διαφωνούµε.

Στα άρθρα 25 και 26 καθιερώνεται η εξαήµερη εβδοµαδιαία
απασχόληση σε βιοµηχανίες και επιχειρήσεις -αναφέρθηκε προ-
ηγουµένως από άλλους συναδέλφους- µε 40% προσαύξηση του
ηµεροµισθίου. Νοµίζω ότι και τώρα αν κάποιος εργαστεί το Σάβ-
βατο θα πάρει 60% ως υπερωρία και όχι 40%. Στην ουσία, δη-
λαδή, θα δουλεύουµε για να ζούµε. 

Επίσης διαφωνούµε κάθετα στα άρθρα 22 και 27 για την κυ-
ριακάτικη αργία και στο 31, αφού τα πρόστιµα είναι εξοντωτικά.
Όσον αφορά στις απεργίες ασφαλώς και επιθυµούµε να µην
υπάρχουν προσκόµµατα στους ανθρώπους που θέλουν να ερ-
γαστούν.

Επίσης ένα άλλο θέµα που µας έχει απασχολήσει είναι η ψη-
φιακή κάρτα εργασίας. Δεν λύνει το πρόβληµα της µαύρης ερ-
γασίας διότι εγώ θα µπορώ να χτυπάω την κάρτα µου στις τρεις
η ώρα όταν σχολάσω και να κάθοµαι δύο και τρεις ώρες παρα-
πάνω στη δουλειά µου, όπως συµβαίνει κατά κόρον σε πολλές
επιχειρήσεις.

Επίσης, τι θα γίνει µε την τηλεργασία; Πώς θα χτυπάει κάρτα
ο εργαζόµενος όταν εργάζεται µε τηλεργασία; Αυτό πρέπει να
προβλεφθεί. 

Είναι πολλά τα ζητήµατα. Δεν θέλω να µακρηγορήσω, αλλά να
σεβαστώ και το χρόνο των υπολοίπων. Εµείς θα καταψηφίσουµε
το νοµοσχέδιο. Υπάρχουν 3, 4 άρθρα που συµφωνούµε, που είναι
η ενσωµάτωση της ευρωπαϊκής οδηγίας, αλλά στο σύνολό του
θα το καταψηφίσουµε. 

Ευχαριστώ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Κυρία Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ πάρα πολύ τον κύριο συ-
νάδελφο, γιατί έπρεπε να το έχω εξηγήσει αυτό και δίνει την ευ-
καιρία µήπως καταφέρουµε και συνεννοηθούµε ανθρώπινα. Τι
είπε προ ολίγου; Ότι ο ίδιος είχε µία κύρια απασχόληση και µία
µερική. Αυτό, ήταν κάτι που απαγορεύεται στην νοµοθεσία µας.
Το έκαναν κάποιοι; Το κάνανε. Πότε καταλάβαµε ότι το κάνανε;
Όταν στον COVID βάλαµε το σύστηµα της συνεργασίας και της
επιδότησης των εργαζοµένων, όταν κλείσαµε τις επιχειρήσεις,
ξαφνικά εµφανίστηκαν κάποιες χιλιάδες εργαζόµενοι, οι οποίοι
είχαν δύο εργοδότες που είχαν κύρια σύµβαση. Τότε, αν θυµά-
στε, κάναµε και µία τροπολογία ότι πληρώνουµε µόνο το ποσό
της κύριας σύµβασης. Δεν έπαιρνες και δεύτερη επιδότηση, δη-
λαδή, για τη δεύτερη εργασία που έχανες. Τότε καταλάβαµε για
πρώτη φορά στην ελληνική νοµοθεσία ότι πάρα πολλοί εργαζό-
µενοι είχαν παράλληλη δεύτερη απασχόληση, παράνοµη. Τι θα
πει παράνοµη και ποια είναι η διαφορά µε αυτό που ψηφίζουµε
σήµερα, το οποίο εσείς που κάνατε αυτή τη δουλειά το καταψη-
φίζετε; Και το λέω ως παράδειγµα, το πώς η πολιτική τρέλα µπο-
ρεί να οδηγήσει τον άνθρωπο ενάντια στο συµφέρον του.

Με αυτό που κάνατε εσείς, πληρωνόσασταν στη δεύτερη δου-
λειά, τα ένσηµά σας πήγαιναν στον κουβά και δεν παίρνατε πα-
ραπάνω σύνταξη. Με αυτό που φέρνουµε σήµερα, κάνοντας το
ίδιο πράγµα που κάνατε, θα παίρνετε µεγαλύτερη σύνταξη. Έρ-
χεστε στη Βουλή εσείς που το κάνατε για πολιτικούς λόγους πα-
ράνοµα, προτιµάτε να συνεχίζετε να είναι παράνοµο, παρά να το
ψηφίσετε και να πάρετε παραπάνω σύνταξη. Δηλαδή, εσείς τώρα
που µιλήσατε, προτιµάτε να πάτε καθ’ εαυτού σας, για να κάνετε
αυτές τις …,µην πω τη λέξη που µου έρχεται στο στόµα, στη
Βουλή. Αυτό προσπαθώ να σας εξηγήσω γι’ αυτό το νοµοσχέ-
διο.

Το νοµοσχέδιο αυτό είπα από την αρχή, έρχεται να µιλήσει µε
ειλικρίνεια γι’ αυτά που γίνονται και να νοµιµοποιήσει αυτά που
γίνονται. Να τα βάλει, όµως, σε τάξη αυτά που γίνονται, έτσι
ώστε τελικά οι εργαζόµενοι να βγαίνουν ωφεληµένοι. Και το πα-
ράδειγµα που φέρατε, αποδεικνύει ότι για πολιτικούς λόγους
προτιµάτε να παραµένουν εν κρυπτώ κι ας είναι εις βάρος των

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 21 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2023 3349



εργαζοµένων.
Μία παρατήρηση µόνο και κλείνω, στον προλαλήσαντα συνά-

δελφο  της Ελληνικής Λύσης. Δεν µιλάω για όλα όσα είπε, θα
απαντήσω στη δευτερολογία µου να µη χάσω χρόνο, απλώς για
να πάρετε µια ιδέα για το τι θα πει λαϊκισµός. Είπατε «τα πέντε-
έξι χιλιάρικα που παίρνουµε εµείς οι Βουλευτές, εσείς οι Υπουρ-
γοί περισσότερα». Μάθετε, λοιπόν, ότι από την εποχή του
Αντώνη Σαµαρά -εγώ το θεωρώ λάθος, το ξεκαθαρίζω, αλλά έτσι
αποφασίζουν οι κυβερνήσεις στην Ελλάδα και η παρούσα- οι
Υπουργοί δουλεύουµε pro bono. Μηδέν µισθό παίρνουµε. Εάν
είµαστε Βουλευτές, λαµβάνουµε µόνο τη βουλευτική µας απο-
ζηµίωση και µάλιστα, εσείς πάντα περισσότερα χρήµατα από
εµένα, γιατί εσείς πληρώνεστε τις επιτροπές της Βουλής, στις
οποίες εγώ απαγορεύεται να συµµετέχω. Άρα, λοιπόν, µεταξύ
του Βουλευτού και του Υπουργού, περισσότερα χρήµατα παίρνει
ο Βουλευτής και λιγότερα ο Υπουργός. Από αυτό το απλό
πράγµα που σας έθιξα για τον στόµφο που το είπατε, αποδει-
κνύεται πόση ιδέα έχετε για όλα τα υπόλοιπα που είπατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχει ζητήσει τον λόγο
ο Πρόεδρος  του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτης
Φάµελλος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Παρακαλώ, έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές, κύριοι Υπουργοί, οφείλω να ξεκινήσω, εκφρά-
ζοντας πρώτα απ’ όλα εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία, τη βαθύτατη θλίψη και οδύνη µας για το θάνατο των
τριών στελεχών των ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων, αλλά και των
δύο πολιτών, µελών της αποστολής ανθρωπιστικής βοήθειας στη
Λιβύη, καθώς και τα συλλυπητήρια µας στις οικογένειές τους και
να ευχηθούµε παράλληλα ταχεία ανάρρωση στους τραυµατίες.

Θα ήθελα να ξεκινήσω, γιατί το οφείλω, στη χθεσινή συνάν-
τηση του κυρίου Πρωθυπουργού µε τον κ. Ερντογάν, µιας και
αφορά σε ένα πολύ σηµαντικό εθνικό θέµα και πρέπει να κά-
νουµε µία σχετική δήλωση.

Εµείς, όπως πολύ ξεκάθαρα έχουµε δηλώσει, στηρίζουµε τη
διαδικασία διαλόγου και θεωρούµε θετικό το γεγονός ότι συµ-
φωνήθηκε οδικός χάρτης. Έχουµε και έχω προσωπικά επανει-
ληµµένως δηλώσει ότι πρέπει να υπάρχουν προϋποθέσεις, ώστε
ο διάλογος αυτός να λειτουργήσει προς όφελος και των εθνικών
συµφερόντων και της ειρήνης. 

Στηρίζουµε σταθερά εδώ και χρόνια αυτή τη διαδικασία µε
συγκεκριµένες, µάλιστα, προτάσεις και χωρίς κανένα ίχνος πο-
λιτικής εκµετάλλευσης, ενώ ο κ. Μητσοτάκης, δυστυχώς, έχει
αποδείξει πως είναι διατεθειµένος να εκµεταλλευτεί θέµατα εξω-
τερικής πολιτικής για να πείσει, παραδείγµατος χάριν, ότι για
τους αντιπάλους του ο πατριωτισµός είναι ξένη λέξη, όπως έχει
πει. Για εµάς -σε αντίθεση µε τον κύριο Μητσοτάκη- ξένη λέξη
είναι η πατριδοκαπηλία και τα πολιτικά παιχνίδια µε τα εθνικά θέ-
µατα και αυτό το αποδεικνύουµε κάθε µέρα µε τη στάση µας και
δεν δεχόµαστε καµµία αµφισβήτηση. Αντιθέτως, είµαστε πρώτοι
στον πατριωτισµό και στηρίζουµε τα συµφέροντα της χώρας
µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Από εκεί και πέρα, όµως, από τη χθεσινή συζήτηση προκύ-
πτουν δύο σοβαρά ζητήµατα που οφείλω να τα θέσω. 

Διαβάσαµε µε προσοχή την ανακοίνωση του γραφείου Τύπου
για τη συνάντηση. Παρ’ όλες τις πολύ επιθετικές δηλώσεις, τις
διχοτοµικές δηλώσεις του κ. Ερντογάν στον ΟΗΕ, πουθενά δεν
υπάρχει αναφορά ότι έθεσε ο κ. Μητσοτάκης το θέµα της Κύ-
πρου στον κ. Ερντογάν, υπερασπιζόµενος, δηλαδή, την Κυ-
πριακή Δηµοκρατία και τονίζοντας τη σηµασία επανεκκίνησης
των συνοµιλιών για δίκαιη και βιώσιµη λύση, από εκεί που στα-
µάτησαν στο Κραν Μοντανά το 2017. Στη διαρροή, από ανώτατη
κυβερνητική πηγή λέει το τηλεγράφηµα, παρ’ ότι, τίθενται όλα
τα θέµατα που συζητήθηκαν, τονίζεται ρητά ότι ο κ. Μητσοτάκης
θα θέσει το θέµα αυτό στην οµιλία του, στη γενική συνέλευση
του ΟΗΕ, το Κυπριακό, δηλαδή. 

Μετά από δικές µας διαµαρτυρίες µε  χθεσινοβραδινή µας
ανακοίνωση,

βλέπουµε σήµερα δελτίο Τύπου που λέει ότι ο κ. Μητσοτάκης
δήλωσε στους οµογενείς ότι τελικά έθεσε το θέµα στο Τούρκο
Πρόεδρο, παρ’ ότι, η αρχική πληροφορία από ανώτατη κυβερνη-
τική πηγή, δεν το ανέφερε. Δεν θα σχολιάσω το γεγονός αυτό
περαιτέρω, τα συµπεράσµατα νοµίζω µπορούν να βγουν πολύ
εύκολα. 

Είναι, όµως, απαράδεκτο να βγαίνει ο κ. Ερντογάν και να προ-
αναγγέλλει καµπάνια για την αναγνώριση του ψευδοκράτους και
να µην υπάρχει δηµόσια, σαφής και ρητή απάντηση από την ελ-
ληνική πολιτεία. Όχι, µόνο έπρεπε να υπάρχει, αλλά έπρεπε να
κινήσουµε -και ο κ. Μητσοτάκης να το κινήσει- τη διεθνή κοινό-
τητα απέναντι σε µία τέτοια επικίνδυνη προοπτική και να κατα-
στήσει σαφές, ότι το Κυπριακό είναι εξαιρετικά κρίσιµο θέµα και
για τις ελληνοτουρκικές και για τις ευρωτουρκικές σχέσεις. 

Δεύτερον. Ο κ. Μητσοτάκης ανέφερε σε άλλη δηµόσια δή-
λωσή του, ότι µπορούµε να συµφωνήσουµε ότι διαφωνούµε σε
εδαφικά ζητήµατα. Είµαι πολύ ακριβής σε αυτό που διατυπώνω.
Εδώ υπάρχει ένα σοβαρό πρόβληµα. Στην αρχή ακούσαµε µε
αναφορά από τον κ. Μητσοτάκη, σε γεωπολιτικές διαφορές µε
την Τουρκία. Στη συνέχεια, ακούστηκε από την πλευρά του κ. Γε-
ραπετρίτη ότι η διαφορά είναι και πολιτική και νοµική και βλέ-
πουµε ότι οι διαπραγµατεύσεις, οι διερευνητικές εντάσσονται σε
πολιτικό διάλογο.

Προσέξτε. Η Ελλάδα πάντα υποστήριζε ότι το θέµα της οριο-
θέτησης της υφαλοκρηπίδας και της ΑΟΖ, είναι θέµα νοµικό και
υπάρχει λόγος που το λέµε αυτό, όταν από την Τουρκία τίθεται
ζήτηµα πολιτικής διαφοράς. Γιατί  αν είναι νοµικό, τότε το σηµείο
αναφοράς είναι η Σύµβαση για τα Δικαιώµατα της Θάλασσας και
το Δικαστήριο της Χάγης. Αν είναι πολιτικό, σηµαίνει διµερής πο-
λιτική διαπραγµάτευση. Τώρα λέτε ή ακούγεται ή αφήνετε να εν-
νοηθεί -θέλω να είµαι πολύ ακριβής- ότι το ζήτηµα ή η θεωρία
των γκρίζων ζωνών είναι απλά ζήτηµα στο οποίο µπορούµε να
συµφωνήσουµε ότι διαφωνούµε; Όχι. Είναι µία παράνοµη αµφι-
σβήτηση που παραβιάζει τις Συνθήκες των Παρισίων και της Λο-
ζάνης και αυτό θα το δηλώσουµε ως Ελλάδα. Δεν είναι απλή
πολιτική διαφορά. Αυτό είναι απαράδεκτο και θεωρούµε εξαιρε-
τικά επικίνδυνη µία τέτοια πιθανή ολίσθηση θέσεων και απαι-
τούµε ενηµέρωση.

Είναι αναγκαίο, όµως, να συνεχίσω, µιλώντας για τη Θεσσαλία,
γιατί µπορεί «τα φώτα να σβήνουν», αλλά οι πληγές µένουν.
Έχουν περάσει δύο εβδοµάδες από την τραγική καταστροφή. Η
Κυβέρνηση προσπαθεί να το κρύψει ή και να πει ότι τα προβλή-
µατα λύθηκαν, αλλά η ταλαιπωρία εκατοντάδων χιλιάδων ανθρώ-
πων δεν έχει τελειώσει. Υπάρχει ακόµη µεγάλος κίνδυνος
υγειονοµικής κρίσης. Υπάρχουν εκκρεµότητες στη συλλογή νε-
κρών ζώων. Υπάρχει ακόµη εκκρεµότητα στην αποκοµιδή των
αποβλήτων. Υπάρχει µεγάλο θέµα αστέγων -πάρα πολύ µεγάλο
θέµα αστέγων- ακόµα και συσσιτίων για τους άστεγους. Υπάρ-
χουν λιµνάζοντα ύδατα και κίνδυνος επιδηµιών. Για να µην επε-
κταθώ στην οριακή υδραυλική ισορροπία της Κάρλας, αλλά και
στα σοβαρά προβλήµατα που υπάρχουν σε πληθώρα αναχωµά-
των που δηµιουργούν έναν επαπειλούµενο κίνδυνο.

Θέλω, λοιπόν, να πω ότι αυτή τη στιγµή το πρώτο που προέχει
είναι ένα σχέδιο πολιτικής προστασίας για την επιβίωση. Η Κυ-
βέρνηση φάνηκε ότι δεν το έχει στον σχεδιασµό πολιτικής προ-
στασίας και δεν έχει και την επάρκεια να το διαχειριστεί, γιατί
περάσανε ήδη δύο εβδοµάδες και σχέδιο δεν έχουµε δει.

Να καταθέσουµε, όµως και τη µεγάλη αγωνία των δήµων οι
οποίοι θέλουν συµπληρωµατική οικονοµική ενίσχυση γιατί είναι
πάρα πολύ µεγάλες οι εκκρεµότητες, βάλτε την αστεγία, βάλτε
τις επιδιορθώσεις, βάλτε το αγροτικό δίκτυο, βάλτε τα θέµατα
της σίτισης, βάλτε τα θέµατα των αποβλήτων, των νεκρών ζώων,
όλα φορτώθηκαν. Και πρέπει να λυθούν!

Εµείς καταθέσαµε από την πρώτη στιγµή τις προτεραιότητές
µας και καταθέσαµε και σχέδιο. Η Κυβέρνηση καλύπτει τα λάθη
της. Όµως, όταν έχουµε παράλληλα, σχεδόν µέσα σε δύο εβδο-
µάδες, τη µεγαλύτερη πυρκαγιά στην Ευρώπη καταγεγραµµένη
και ταυτόχρονα τη µεγαλύτερη, τουλάχιστον χρονικά και ιστο-
ρικά, πληµµύρα στη χώρα µας, δεν µπορούµε να παραµένουµε
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ατάραχοι. Ο κ. Μητσοτάκης έχει χρησιµοποιήσει την κλιµατική
κρίση ως άλλοθι και το ανέκδοτο ότι το επιτελικό κράτος λειτούρ-
γησε. Το είδαµε όλοι και όλες. 

Παρ’ ότι έχουν εντοπιστεί τραγικές καθυστερήσεις στον σχε-
διασµό και στην προετοιµασία της χώρας µας, δεν ακούµε καµ-
µία αυτοκριτική, καµµία λογοδοσία, αλλά και καµµία συγγνώµη.
Διότι είναι αδιαµφισβήτητο ότι µε ευθύνη της Κυβέρνησης Μη-
τσοτάκη, πρώτον, δεν προχώρησε η υλοποίηση των ολοκληρω-
µένων σχεδίων διαχείρισης κινδύνου πληµµύρας το 2018, που
έχουν κατατεθεί επίσηµα και στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Δεύτερον,
δεν προχώρησε η χώρα στην αναθεώρηση των σχεδίων κινδύνου
πληµµύρας, που έπρεπε να γίνουν το 2021 και τρίτον δεν αξιο-
ποιήθηκαν ούτε οι χάρτες πληµµύρισης για να προετοιµαστεί η
πολιτική προστασία και η κοινωνία, για να υπάρχουν άλλα µέτρα
προληπτικά, εφόσον από την 1η Σεπτεµβρίου υπήρχε ρητή πρό-
γνωση σχετικά µε ύψος βροχής περισσότερο των πεντακοσίων
χιλιοστών από τους επιστήµονες και τους επιστηµονικούς φο-
ρείς.

Ό,τι και να λένε τώρα οι κυβερνητικοί είναι ξεκάθαρο ότι υπάρ-
χει προσωπική ευθύνη του κυρίου Πρωθυπουργού, της Κυβέρ-
νησης και του Περιφερειάρχη Θεσσαλίας για το µέγεθος των
επιπτώσεων εις βάρος των πολιτών και της ανάπτυξης και του
περιβάλλοντος της Θεσσαλίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Και πολλαπλασιάζεται και η ανασφάλεια που νιώθουν οι πολί-
τες απέναντι στις αλλεπάλληλες κρίσεις. Προσέξτε, η Κυβέρνηση
όχι απλά δεν έλαβε υπ’ όψιν της την ξεκάθαρη πρόγνωση και της
Εθνικής Μετεωρολογικής Υπηρεσίας και του Εθνικού Αστερο-
σκοπείου για τα ακραία φαινόµενα, αλλά σε πρώτη φάση αµφι-
σβήτησε τους επιστήµονες. Θυµάστε την κ. Βούλτεψη νοµίζω
που έλεγε ότι δεν έχουν δίκιο; Μετά χρησιµοποίησε την πρό-
βλεψη και την επιστηµονική γνώση για να δικαιολογήσει το µέ-
γεθος της επίπτωσης. Και τώρα τι έρχεται να κάνει µε τις
εξαγγελίες του κ. Μητσοτάκη στην έκθεση; Ανακοινώνει τη µε-
ταφορά της Εθνικής Μετεωρολογικής Υπηρεσίας και του Εθνι-
κού Αστεροσκοπείου στο Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης, όταν
σαφέστατα το Εθνικό Αστεροσκοπείο, το Ελληνικό Κέντρο Θα-
λασσίων Ερευνών, το ΕΛΚΕΘΕ, ο «Δηµόκριτος» αλλά και όλοι οι
επιστηµονικοί φορείς της πολιτείας παρέχουν επιστηµονική υπο-
στήριξη έτσι κι αλλιώς και οι προγνώσεις είχαν γίνει. Και µάλιστα,
την παρέχουν µε ανεξαρτησία ως προς το ερευνητικό έργο. Αλλά
φαίνεται ότι αυτή την ανεξαρτησία στοχεύει η Κυβέρνηση, ο κ.
Μητσοτάκης.

Για να είναι κατανοητή η µεθόδευση, ζητούν τη µεταφορά του
Εθνικού Αστεροσκοπείου και της Εθνικής Μετεωρολογικής Υπη-
ρεσίας σε ένα Υπουργείο το οποίο δεν έχει οργανόγραµµα. Αυτή
είναι η αριστεία τους. Οργανόγραµµα δεν έχουν κάνει στο
Υπουργείο, το Εθνικό Αστεροσκοπείο θέλουν να µεταφέρουν
µέσα σε αυτό. Και να πεις ότι δεν υπάρχει εµπειρία; 

Θέλω να σας πω ότι αυτοί οι φορείς, επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ
και µε δική µου απόλυτη γνώση και συµµετοχή, είχαν αξιοποιηθεί
και για τις επιπτώσεις στο έδαφος, στη θάλασσα και τη στρατό-
σφαιρα στο Μάτι και για τις επιπτώσεις στη θάλασσα στο ναυά-
γιο του «ΑΓΙΑ ΖΩΝΗ», µε απόλυτο σεβασµό ως προς τα
επιστηµονικά δεδοµένα, για να πληροφορείται και ο κόσµος την
αλήθεια αλλά και να µπορούν οι κρατικές δοµές να παρεµβαί-
νουν εκεί που χρειάζεται. 

Εσείς δεν το θέλετε αυτό. Σας ενοχλούν και τα δύο από ό,τι
φαίνεται. Και τα µνηµόνια και οι προγραµµατικές συµβάσεις σα-
φέστατα και επαρκούν για κάτι τέτοιο. 

Όµως, ξέρετε τι µάθαµε από αυτή την πρωτοβουλία του κ. Μη-
τσοτάκη, από τη δήλωση του Προέδρου του Εθνικού Αστεροσκο-
πείου; Ότι υπήρχαν προσπάθειες από την αρχή του 2022 για να
υπάρχει µνηµόνιο συνεργασίας µε το Υπουργείο Κλιµατικής Κρί-
σης και Πολιτικής Προστασίας, αλλά δεν προχώρησαν. Γιατί;
Γιατί ο ν.4662, ο νόµος πολιτικής προστασίας της χώρας µας,
παραµένει ανενεργός. Αυτό είναι επιτελικό κράτος; Αυτό είναι
αριστεία; 

Είναι ανησυχητικό να ακούµε από τον Πρωθυπουργό τέσσερα
χρόνια, πέντε χρόνια µετά να αναφέρεται –προσέξτε- στην ορ-

γανωµένη διαχείριση υδατικών πόρων και στην ορεινή υδρονο-
µία. Ήταν κατατεθειµένο σχέδιο από το 2017 µε προτεραιότητα
έργων. Δεν υλοποιήθηκε. Επίσης, αναφέρεται στην προσαρµογή.
Είναι νόµος στη χώρα µας από το 2016. Δεν το λάβανε υπ’ όψιν
και δεν τέλειωσαν τους σχεδιασµούς. Είναι δυνατόν να τα ανα-
καλύπτει τώρα όλα αυτά, όταν υπήρχαν στον πολιτικό και διοι-
κητικό προγραµµατισµό της χώρας από την περίοδο 2015-2019; 

Διότι η διαχείριση υδατικών πόρων είναι ευρωπαϊκή οδηγία
από το 2000 και η χώρα επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ κατόρθωσε και
πρόλαβε το τρένο αυτό, τη διαδροµή των υποχρεώσεων και ήµα-
σταν συνεπείς. Και τώρα δεν είναι συνεπείς, γιατί η αναθεώρηση
σε αυτό που επικαλείται ο κ. Μητσοτάκης δεν έγινε το 2021 ούτε
στους υδατικούς πόρους ούτε στις πληµµύρες. Και τότε υπήρχε
προτεραιότητα και σχέδιο επενδύσεων στη Θεσσαλία σε µικρά
έργα, σε αντιπληµµυρικά έργα, στην ορεινή υδρονοµία, σε φράγ-
µατα περιµετρικά της Θεσσαλίας, αλλά δεν προχώρησαν από το
2018 και µετά. 

Θέλετε να σας πω γιατί; Διότι έτσι επέλεξαν τα στελέχη της
Νέας Δηµοκρατίας είτε στις θέσεις Υπουργείων είτε στις θέσεις
του περιφερειάρχη. Η Νέα Δηµοκρατία έχει ευθύνη για την κα-
θυστέρηση αυτών των έργων, γιατί στον θεσµικό προγραµµατι-
σµό της χώρας υπάρχει και η Ευρωπαϊκή Ένωση το ξέρει. 

Και οφείλω να επανέλθω στο αίτηµα που καταθέσαµε από τις
13 Σεπτεµβρίου για τα έγγραφα που έστειλε ο κύριος Πρωθυ-
πουργός στην Ευρώπη. Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οφείλω να
ενηµερώσω την Ολοµέλεια ότι µέχρι σήµερα δεν έχουµε λάβει
απάντηση. Ξέρετε, αυτό δυστυχώς, επιβεβαιώνει µία υποψία, ότι
η Ελλάδα δεν έχει καταθέσει έγγραφα στην Ευρωπαϊκή Ένωση
για τη χρηµατοδοτική υποστήριξη της χώρας στην αντιµετώπιση
αυτής της µεγάλης κλίµακας καταστροφής. Κι αυτό είναι ιδιαί-
τερα ανησυχητικό. Διότι εµείς επικροτήσαµε τη διεκδίκηση
πόρων από την Ευρώπη, ακόµα και το ταξίδι, παρ’ ότι θα µπο-
ρούσαν να γίνουν και θεσµικά τα αιτήµατα αυτά όπως έκαναν
άλλες χώρες. 

Δεύτερο ζήτηµα: Παρ’ ότι καταθέσαµε αίτηµα για να γίνει συ-
ζήτηση προ ηµερησίας σε επίπεδο πολιτικών Αρχηγών για τις αι-
τίες και την επίλυση των αιτιών, την αντιµετώπιση των αιτιών της
καταστροφής αλλά και την ανόρθωση της Θεσσαλίας και αυτό
το αίτηµα δεν έχει γίνει αποδεκτό από την Κυβέρνηση και τον κ.
Μητσοτάκη. Και το ερώτηµα είναι γιατί; Φοβάστε την κριτική; Φο-
βάστε την αλήθεια; Φοβάστε ότι η Βουλή δεν µπορεί να συνει-
σφέρει σε έναν διάλογο εποικοδοµητικό για την επόµενη µέρα;
Για να γίνει η Ελλάδα πιο ανθεκτική; Για να µπορέσει να επανεκ-
κινήσει η Θεσσαλία και να µην έχουµε ούτε αναπτυξιακό ούτε
δηµογραφικό πρόβληµα; Φοβάστε και τη δική σας πλειοψηφία; 

Εµείς, σε κάθε περίπτωση, εµπιστευόµαστε τους δηµοκρατι-
κούς θεσµούς, αλλά είναι λυπηρό ότι η Κυβέρνηση δεν απαντάει
ούτε καν σε αίτηση κατάθεσης εγγράφων. 

Όµως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η ανασφάλεια των πολι-
τών δεν αφορά µόνο στην κλιµατική κρίση και στις φυσικές κα-
ταστροφές. Διότι εδώ επιτείνει την ανασφάλεια ένα µέτρο που
ακούσαµε να ευαγγελίζεται ο κύριος Πρωθυπουργός, ότι θα
κάνει υποχρεωτική την ασφάλιση των κτηρίων γιατί η πολιτεία
δεν εγγυάται την ασφάλιση των κτηρίων. Και είναι σοβαρό πρό-
βληµα αυτό και δηµιουργεί και περαιτέρω διακρίσεις, αλλά και
τη βεβαιότητα της ανασφάλειας. Είτε πληρώσεις είτε δεν πλη-
ρώσεις ασφάλεια, θα κινδυνεύεις από την πυρκαγιά και από την
πληµµύρα, αλλά θα αποζηµιωθείς µόνο αν έχεις λεφτά να πλη-
ρώσεις ασφάλεια.

Αλλά η πολιτεία πού βρίσκεται στην πρόληψη πυρκαγιών και
στην πρόληψη πληµµυρών; Απούσα; Υπάρχει, όµως κι ένα δεύ-
τερο µεγάλο ζήτηµα ανασφάλειας, που είναι στην οικονοµία είτε
µιλάµε για τη µακροοικονοµία είτε για την καθηµερινότητα. Γιατί
η ακραία ακρίβεια παραµένει, οι χαµηλοί µισθοί παραµένουν, τα
αδιέξοδα και η νέα φτώχεια πολλαπλασιάζονται, το κόστος ενέρ-
γειας, καυσίµων, πρώτων υλών αµφισβητεί και τα νοικοκυριά και
την επιχειρηµατικότητα και βλέπουµε ότι στο µακροοικονοµικό
επίπεδο και το δηµόσιο και το ιδιωτικό χρέος αυξάνονται, µει-
ώνεται το εισόδηµα, αλλά δεκαπλασιάζεται το αρνητικό ισοζύγιο
συναλλαγών. 

Για τη συντριπτική πλειοψηφία των ελληνικών επιχειρήσεων,
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όπως µας είπαν στη Θεσσαλονίκη οι φορείς που τους είδαµε, η
πρόσβαση στον δανεισµό είναι απαγορευτική, όπως είναι και η
πρόσβαση σε όλα τα εργαλεία διακανονισµού και ρυθµίσεων.
Δεν µπορούν να τα αξιοποιήσουν. Το κόστος δανεισµού και επι-
τοκίων επιβαρύνει όλη την αγορά, ασχέτως τι έλεγε ο πρώην
Αναπτύξεως, κατά τη δική του δήλωση. Αυτή είναι η κατάσταση
στην ελληνική αγορά. Κι ευθύνεται και η Κυβέρνηση και προσω-
πικά ο κ. Γεωργιάδης. 

Οι τράπεζες εξακολουθούν να κερδοσκοπούν µε τη διαφορά
επιτοκίων. Είναι πρώτες στην Ευρώπη σε κέρδη. Αλλά µε τον
πτωχευτικό του κ. Σταϊκούρα πολλαπλασιάζονται οι εξώσεις,
όπως είδαµε προχθές στο Αιγάλεω µια έξωση σε πενταµελή οι-
κογένεια, γιατί ο διακανονισµός που είχε συµφωνηθεί δεν έγινε
δεκτός. Αλλά οι επιχειρήσεις δεν έχουν πρόσβαση στους πόρους
του Ταµείου Ανάκαµψης, όχι µόνο στον τραπεζικό δανεισµό. 

Κι έτσι, αν θέλετε, παράλληλα µε τα σοβαρά προβλήµατα του
πληθωρισµού, µε την αισχροκέρδεια, µε τον πληθωρισµό απλη-
στίας, πολλαπλασιάζεται η ασφυξία στην αγορά. Και δυστυχώς,
αυτά επιβεβαιώνονται πλέον και από την Επιτροπή Ανταγωνι-
σµού. 

Οφείλω να πω, όµως, ότι η αισχροκέρδεια οφείλεται σε επιλο-
γές της Κυβέρνησης, η οποία δεν έχει φορολογήσει τα υπερ-
κέρδη, ούτε στα καύσιµα ούτε στην προµήθεια ρεύµατος, ενώ
ταυτόχρονα µαθαίνουµε ότι ετοιµάζεται να ξεπουλήσει τις µετο-
χές των Ελληνικών Πετρελαίων η «HELLENIQ ENERGY», γιατί
δεν θέλει το δηµόσιο να έχει µετοχικό ποσοστό, να µην έχει τυ-
πική υποχρέωση ελέγχου των τιµών. Διότι επί της ουσίας έχει
αφήσει να γίνεται το ράλι αισχροκέρδειας.

Και καλεί ο κ. Σκρέκας σε εθελοντικές εκπτώσεις, σε εθελον-
τικές συνεισφορές όσων εδώ και χρόνια συσσωρεύουν υπερ-
κέρδη εις βάρος και των νοικοκυριών και της
επιχειρηµατικότητας. Οι χθεσινές δηλώσεις για τα νέα µέτρα-πα-
ρωδία προφανώς δεν δίνουν λύση. Δηλαδή, ακούσαµε στην αρχή
για το καλάθι του νοικοκυριού, ακούσαµε στη συνέχεια για τις
ταµπέλες στο ράφι. Πολύ σωστά χθες ο Αλέξης Χαρίτσης είπε:
«Στο τέλος θα βάλετε και λαµπάκια που αναβοσβήνουν πάνω από
τις προσφορές». 

Αυτή είναι η πραγµατική εικόνα, η οποία δεν µπορεί να αλλάξει
µαγικά µε την επενδυτική βαθµίδα, στην οποία επίσης καθυστέ-
ρησε πολλά χρόνια η Κυβέρνηση Μητσοτάκη. Και βλέπουµε µε
ενδιαφέρον και µε στεναχώρια για τη χώρα και τη µη ολοκλή-
ρωση κάποιων ρυθµίσεων από κάποιους οίκους, αλλά αυτά θα
τα συζητήσουµε άλλη φορά.

Θέλω, όµως, να µιλήσουµε λίγο περισσότερο για τα θέµατα
του νοµοσχεδίου. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας οφείλω
να πω ότι σε έναν τοµέα πραγµατικά ήταν άριστη. Ποιος τοµέας
ήταν αυτός; Προσέξτε. Αριστεία στον ακραίο κοµµατισµό, αδια-
φάνεια και φόβος στις υπηρεσίες και στον ιδιωτικό τοµέα για
όποιον τολµήσει να µιλήσει. Δεύτερον, ξεπούληµα των φορέων
του δηµοσίου, απώλεια του δηµόσιου ελέγχου και στην ενέργεια
και στη διαχείριση βασικών δηµόσιων αγαθών αλλά και στην
αγορά. Τρίτον, ακραία αναδιανοµή πλούτου, ακραία αναδιανοµή
εισοδηµάτων που γίνεται στην περιουσία και στα εισοδήµατα των
Ελλήνων και των Ελληνίδων. Πρακτικά η αριστεία του κ. Μητσο-
τάκη είναι ότι οι φτωχοί γίνονται φτωχότεροι και οι πλούσιοι γί-
νονται πλουσιότεροι. Σε αυτό πραγµατικά υπάρχει αριστεία από
την Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Αυτό το σχέδιο βέβαια, προϋποθέτει και την ισοπέδωση των
εργασιακών δικαιωµάτων µαζί µε τη συντριβή της αγοραστικής
δύναµης των νοικοκυριών, αλλά και την αµφισβήτηση της επιβίω-
σης των µικροµεσαίων. Δεν πάνε χώρια. Μαζί χτυπιόνται οι ερ-
γαζόµενοι και οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις. 

Γι’ αυτό τον λόγο –προσέξτε- η πρώτη κίνηση και των τριών
Υπουργών Εργασίας του κ. Μητσοτάκη και του κ. Βρούτση και
του κ. Χατζηδάκη και του κ. Γεωργιάδη, ήταν αντεργατικά νοµο-
σχέδια µε τις εντολές του ΣΕΒ και των ολιγοπωλίων. Αυτό είναι
και σήµερα.

Στην πρώτη τετραετία η Κυβέρνηση Μητσοτάκη προχώρησε
στην πολιτική απορρύθµισης της αγοράς εργασίας, στην προ-

ώθηση δηλαδή των ελαστικών µορφών εργασίας, γιατί αυτή είναι
η πραγµατική νεοφιλελεύθερη πολιτική. Απελευθέρωσε απολύ-
σεις, αποδιάρθρωσε το πλαίσιο των συλλογικών διαπραγµατεύ-
σεων και ακρωτηρίασε το συνταγµατικό δικαίωµα της
µονοµερούς προσφυγής στη διαιτησία. Στη συνέχεια ο οδοστρω-
τήρας νούµερο δύο, ο οδοστρωτήρας Χατζηδάκη κατήργησε το
οκτάωρο µε τη θέσπιση της ατοµικής σύµβασης. Επέβαλλε τη
δεκάωρη εργασία χωρίς αύξηση των αποδοχών, τότε µε την πλη-
ρωµή σε ρεπό. Διπλασίασε τις φτηνές υπερωρίες. Κατήργησε το
σώµα ελέγχου της εργασίας µε τη µετατροπή του σε ανεξάρτητη
αρχή µε µειωµένες αρµοδιότητες και ταυτόχρονα αποδυνάµωσε
τα συνδικαλιστικά δικαιώµατα και κατέστησε κενό γράµµα το δι-
καίωµα στην απεργία.

Και τώρα µε απόλυτη συνέπεια και αριστεία πράγµατι, κύριε
Γεωργιάδη, στις καταστροφικές για την κοινωνία, όµως, επιλο-
γές, οδηγεί σε περαιτέρω ανασφάλεια και αβεβαιότητα τους ερ-
γαζόµενους µε το πρόσχηµα -και αυτό είναι επικίνδυνο- της
ενσωµάτωσης της ευρωπαϊκής οδηγίας. Η Κυβέρνηση προωθεί
την ακραία ανασφάλεια στο πεδίο των εργασιακών σχέσεων, ενώ
η οδηγία ξεκάθαρα δηλώνει ότι πρέπει να υπάρχουν διαφανείς
και προβλέψιµοι όροι στην αγορά εργασίας στην Ευρωπαϊκή
Ένωση και το θεσµικό πλαίσιο ευρωπαϊκό και εθνικό να υπερα-
σπίζεται και να εξυπηρετεί τους εργαζόµενους.

Και τι κάνει ο κ. Γεωργιάδης σήµερα; Επικαλούµενος ψευδε-
πίγραφα την οδηγία, φτάνει στο σηµείο ακόµα και να τροποποιεί
και το πνεύµα και το γράµµα της οδηγίας για να δηµιουργεί δυ-
σµενέστερες συνθήκες για τους εργαζόµενους και να βρίσκει κά-
λυµµα πίσω από την ευρωπαϊκή οδηγία. Αυτή είναι η αριστεία.
Στην παραπλάνηση είναι η αριστεία. Σε κανέναν άλλο τοµέα δεν
υπάρχει αριστεία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Η ενσωµάτωση έρχεται µε καθυστέρηση, τουλάχιστον, ενός
χρόνου. Και εµάς µας λυπεί που η χώρα µας τροποποιεί και το
πνεύµα και το γράµµα της οδηγίας. Οι διατάξεις, όπως εισάγον-
ται, είναι προβληµατικές και οφείλει η Κυβέρνηση να αποσύρει
τις διατάξεις που αναφέρονται στην ευρωπαϊκή οδηγία και να τις
ξαναφέρει ως οφείλει έναντι του ευρωπαϊκού πλαισίου και να
έχουµε τη δυνατότητα να ψηφίσουµε διατάξεις της οδηγίας
προς όφελος των εργαζοµένων και µε διαφάνεια στις εργασιακές
σχέσεις. Εδώ θα φανείτε αν είστε οπαδοί, έστω και ολίγον, του
ευρωπαϊκού κεκτηµένου.

Γιατί έχω τεκµηριώσει πολλές φορές -και έχουµε τεκµηριώσει-
ότι η Νέα Δηµοκρατία πάει την Ελλάδα πίσω όσον αφορά στα
θέµατα του ευρωπαϊκού κεκτηµένου και του κράτους δικαίου. Η
Εθνική Επιτροπή για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου στην έκθεσή
της κάνει ξεκάθαρο λόγο για υποβάθµιση στην Ελλάδα µε το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο του παρεχόµενου επιπέδου προστα-
σίας των εργαζοµένων και για αποµείωση θεµελιωδών αρχών του
εργατικού δικαίου. Και έχω µαζί το κείµενο αν θέλετε να το κα-
ταθέσουµε. 

Η επιστηµονική υπηρεσία δε της Βουλής κρούει τον κώδωνα
του κινδύνου της υποβάθµισης της προστασίας που ήδη παρέ-
χεται στους εργαζόµενους, δηλαδή, επισηµαίνει ότι µειώνεται η
προστασία στους εργαζόµενους µε το συγκεκριµένο νοµοσχέ-
διο, παραδείγµατος χάριν στη σελίδα 17. Εξάλλου πολλοί εκπρό-
σωποι φορέων αντιτάχθηκαν στο νοµοσχέδιο. Έκαναν ξεκάθαρο
λόγο για κατάργηση δικαιωµάτων των εργαζοµένων και µίλησαν
για την ανάγκη ενίσχυσης σε προσωπικό, σε µέσα και µε πολλα-
πλασιασµό ελέγχων της επιθεώρησης εργασίας που θα πιστο-
ποιεί την παράνοµη, αδήλωτη εργασία µε συχνότερες ελέγχους.

Τι φέρνει, όµως, το νοµοσχέδιο, παρ’ ότι ο εισηγητής µας, ο
Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος αλλά και οι Βουλευτές του
ΣΥΡΙΖΑ ξεκαθάρισαν όλα αυτά τα οποία έχει µέσα αυτό το κατά-
πτυστο αντεργατικό νοµοσχέδιο;

Πρώτον, δυνατότητα απασχόλησης σε έτερο εργοδότη που
όµως οδηγεί σε δεκατρείς ώρες εργασία την ηµέρα. Και µε τα
πολλά παιχνίδια που µπορεί να γίνουν µέσα σε ενδοοµιλικές αλ-
λαγές εργοδότη µπορεί να οδηγούν -επειδή δεν υπάρχει και
έλεγχος- σε δεκατρείς ώρες εργασίας στον ίδιο εργοδότη. Δεύ-
τερον, απασχόληση ακόµα και σχεδόν µηδενικών ωρών µε ολο-
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κληρωτική επισφάλεια του εργαζόµενου. Γιατί αυτό επιβάλλεται
µε ατοµική σύµβαση που µπορεί να τον οδηγήσει η εργοδοσία,
όπου δεν έχει άµυνες ο εργαζόµενος. Πρακτικά δουλεύεις όσο
σου πω και δουλεύεις όσο σε χρειάζοµαι και αν σε χρειάζοµαι.
Αυτό λέει το νοµοσχέδιο για τους εργαζόµενους. 

Τρίτον, απασχόληση έκτη µέρα στο σύνολο σχεδόν των επι-
χειρήσεων -τη στιγµή που στην υπόλοιπη Ευρώπη συζητούν και
εξετάζουν το τριάντα πεντάωρο χωρίς µείωση του µισθού- µε δι-
ευθέτηση εδώ του χρόνου εργασίας και µε ατοµική σύµβαση, δη-
λαδή µε απόφαση ουσιαστικά του εργοδότη που βρίσκεται σε
προφανώς πιο ισχυρή θέση και επιβάλλει τη βούλησή του στον
εργαζόµενο.

Και επίσης, µέσα στο νοµοσχέδιο υπάρχει και η ποινικοποίηση
της συνδικαλιστικής δράσης και ο εκφοβισµός των εργαζοµένων
για να ασκήσουν το δικαίωµα της απεργίας. 

Και θέλω σε αυτό να µείνω λίγο και προσωπικά γιατί είχα και
µία προσωπική εµπειρία επί τούτου. Τιµωρείται η συνδικαλιστική
δράση και προβλέπεται βαρύ πρόστιµο και φυλάκιση για όποιον
αποφασίσει να υπερασπιστεί το δικαίωµα της απεργίας και να
εµποδίσει την εργασία απεργοσπαστών που προσλαµβάνονται
για να σπάσουν την απεργία, το οποίο κι αυτό αντίκειται στο κρά-
τος δικαίου. Προσέξτε. Οι εργαζόµενοι να µην µπορούν να υπο-
στηρίξουν την απόφαση του σωµατείου να προχωρήσει σε
απεργία, αλλά ο εργοδότης να µπορεί να παραβιάζει τη νοµοθε-
σία και να µην υπάρχουν άµεσα µέτρα εις βάρος του. 

Φαίνεται ότι η Κυβέρνηση έχει λάβει πολύτιµα µηνύµατα και
µαθήµατα. Ξέρετε από πού; Από την απεργία της «Μαλαµατίνα»,
όπου οι εργαζόµενοι ήταν απ’ έξω από το εργοστάσιο για να υπε-
ρασπιστούν όχι στην απεργία, αλλά τη νοµιµότητα σε σχέση µε
τη δικαστική απόφαση που υπήρχε για τη συνέχεια λειτουργίας
της επιχείρησης. Και εκεί η Κυβέρνηση έστελνε τα ΜΑΤ εις
βάρος και Βουλευτών του ελληνικού Κοινοβουλίου σε δηµόσιο
χώρο, µε βιαιοπραγίες εις βάρος Βουλευτών για να υπερασπιστεί
έναν εργοδότη που παρανοµούσε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Αυτή είναι η Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη! Και τώρα φέρνει
και νοµοθετική ρύθµιση για να καλύψει και να απειλήσει. 

Είναι πράγµατι δυστοπικό το περίγραµµα της επόµενης µέρας
που δηµιουργεί αυτό το νοµοσχέδιο, ο οδοστρωτήρας νούµερο
τρία! Μετά τον κ. Χατζηδάκη έτερος Αντιπρόεδρος ακολουθεί
για να κλείσει -αν θέλετε- όλο αυτό το δυστοπικό περιβάλλον. Γε-
νίκευση της ελαστικής και επισφαλούς εργασίας, εργαζόµενοι
που δεν θα γνωρίζουν πόσες ώρες θα εργάζονται, πού θα εργά-
ζονται, πώς θα πληρώνονται, δεν µπορούν να προγραµµατίσουν
τίποτα στη ζωή τους και θα περιµένουν µε αγωνία µήπως και χτυ-
πήσει το τηλέφωνο, πότε θα τους καλέσει ένας εργοδότης για
να δουλέψουν κάποιες ώρες, για να αµειφθούν κάπως που µπο-
ρεί να είναι στον δρόµο δεκαπέντε ώρες για να δουλέψουν
ακόµα και δεκατρείς ή µπορεί και να µη δουλέψουν καθόλου µια
µέρα, κάτι που θα έχει άµεση επίπτωση και στην οικογενειακή
ζωή και στον προγραµµατισµό τους. 

Πιστεύετε ότι θα µείνουν στελέχη στην ελληνική αγορά µε
αυτές τις συνθήκες εργασίας; Δεν καταλαβαίνετε ότι αυτές οι
ρυθµίσεις δεν είναι µόνο µία νάρκη στην ανάπτυξη του τόπου και
στην παραγωγή ακαθάριστου εθνικού προϊόντος, αλλά ταυτό-
χρονα επιτείνουν το δηµογραφικό πρόβληµα και διώχνουν τα νέα
µυαλά της Ελλάδας στο εξωτερικό, διώχνουν τους επιστήµονες
µε τις ρυθµίσεις Γεωργιάδη - Μητσοτάκη; Αυτό κάνετε στη χώρα.
Δεν υπάρχει καµµία βεβαιότητα για το αύριο. Και αυτή την επι-
σφάλεια δηµιουργεί αυτό το νοµοσχέδιο.

Και ταυτόχρονα, οφείλω να πω ότι δηµιουργεί και σοβαρά προ-
βλήµατα στην υγεία των εργαζοµένων και στην ασφάλεια των ερ-
γαζοµένων. Και αυτό έχει επισηµανθεί από πάρα πολλές πηγές.
Μας προκαλεί, όµως, εντύπωση -και οφείλω να το πω αυτό- και
προς τους Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής το ότι
καθυστερήσατε πολύ να πάρετε θέση. Και στις επιτροπές παρα-
µείνατε στην επιφύλαξη για ένα ξεκάθαρα αντεργατικό, αντιλαϊκό
και καταστροφικό νοµοσχέδιο και για τη ζωή και για την εργασία
και για την ανάπτυξη. 

Όπως, επίσης, οφείλω να πω ότι την ίδια απορία έχουµε για

συνδικαλιστές σας στη ΓΣΕΕ που δεν συµµετείχαν στην από-
φαση για την απεργία. Γιατί εδώ κρινόµαστε όλοι. Γιατί έξω ήµα-
σταν όλοι στην απεργία και υποστηρίξαµε τα δικαιώµατα των
εργαζοµένων. Αυτό, όµως, χρειάζεται να το συζητήσουµε. Γιατί
εµείς θέλουµε συνεργασία των προοδευτικών δυνάµεων µέσα
στην κοινωνία, δίπλα στους εργαζόµενους απέναντι στη λαίλαπα
που ο κ. Γεωργιάδης και ο κ. Μητσοτάκης εξαπολύουν κατά των
εργαζοµένων.

Η Κυβέρνηση προσπαθεί να µας πείσει ότι οι διατάξεις αυτές
είναι προς όφελος των εργαζοµένων. Μας λέτε: Γιατί είναι κακό
να επιτρέπεται σε έναν εργαζόµενο να δουλεύει ένα πλήρες ωρά-
ριο, οκτώ ώρες, δηλαδή και να απασχοληθεί κι άλλες τέσσερις
µε πέντε ώρες σε έναν άλλον εργοδότη δουλεύοντας έτσι δεκα-
τρείς ώρες αν θέλει να αυξήσει τα εισοδήµατά του; Ακούσαµε
και για ένα «εξτραδάκι». 

Πρώτα απ’ όλα, γιατί όλοι, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πρέπει
να κάνουµε ό,τι είναι δυνατόν για να εξασφαλίσουµε ότι οι εργα-
ζόµενοι θα µπορούν µε οκτώ ώρες να αµείβονται και να ζουν µε
αξιοπρέπεια. Αυτή είναι η ευθύνη του ελληνικού Κοινοβουλίου,
όχι να τους κάνουµε να τρέχουν για δεκατρείς ώρες δουλειά για
ένα «εξτραδάκι».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Αυτό είναι ντροπή! Αυτό είναι µεσαίωνας! Και εσείς οδηγείτε
σε έναν τέτοιο µεσαίωνα και στην αγορά και στην κοινωνία και
στην εργασία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Είναι ξεκάθαρο, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ότι χωρίς ελεγ-
κτικούς µηχανισµούς αυτό µας οδηγεί στη µαύρη εργασία, στην
ελαστικοποίηση, όχι µόνο της εργασίας, αλλά και της ζωής. Και
αυτό είναι τραγικό. Η υποχρέωσή µας είναι να µεριµνήσουµε για
καλύτερους µισθούς, αλλά και για συλλογικές συµβάσεις που θα
εξασφαλίζουν και τα εργασιακά δικαιώµατα και τις καλύτερες
αµοιβές. 

Επίσης, πρέπει να κάνετε κάτι και για το υπερβολικό κόστος
ζωής. Δεν είναι δυνατόν να µένετε ατάραχοι µέσα σε αυτό το
ράλι της αισχροκέρδειας. Και δεν είναι δυνατόν µέσα σε όλο
αυτό το πλαίσιο εσείς να λέτε στον εργαζόµενο ότι «θα δουλέ-
ψεις και µια µέρα παραπάνω, θα δουλέψεις και περισσότερες
ώρες παραπάνω, αλλά δεν θα ζεις καλύτερα, θα ζεις χειρότερα».

Αναφέρετε ως αιτιολογία ότι δεν υπάρχουν εργατικά χέρια
στην Ελλάδα. Πώς; Αφού υπάρχει πρόβληµα µε την ανεργία. Δεν
υπάρχουν εργατικά χέρια στην Ελλάδα; Το πρόβληµα δεν είναι
η έλλειψη εργατικών χεριών. Το πρόβληµα είναι η διασφάλιση
καλύτερων όρων εργασίας. Γιατί πραγµατικά αυτό που κάνετε
είναι µεσαίωνας όσον αφορά στα εργατικά δικαιώµατα. 

Πραγµατικά, η µεταρρύθµιση θα ήταν η ταυτόχρονη παρέµ-
βαση και στην εργασία, αλλά και στο κόστος ζωής. Για να καλύ-
ψετε, όµως, αυτόν τον «οδοστρωτήρα», αυτόν τον κυριολεκτικό
µεσαίωνα, ανακαλύψατε την «καραµέλα» των τριετιών. 

Θα το συζητήσουµε λίγο αυτό. Θυµηθήκατε το «ξεπάγωµα»,
το οποίο ζητάγαµε εµείς και προγραµµατικά. Ό,τι, όµως, ακού-
σαµε τελικά, δεν είναι απλά ένα αδειανό «πουκάµισο», είναι µια
µεγάλη κοροϊδία. Διότι το «ξεπάγωµα» -µέσα σε εισαγωγικά- των
τριετιών είναι γεµάτο αιρέσεις, δηλαδή προϋποθέσεις, οι οποίες
δεν «ξεπαγώνουν» τελικά τις τριετίες. Υπάρχει µία προϋπόθεση,
ότι φεύγει –λέει- η απόφαση αυτή από το κοινοβουλευτικό έργο
και πηγαίνει στο Υπουργικό Συµβούλιο. 

Έχετε τέτοιο δικαίωµα; Για να το φέρνετε εδώ πάει να πει ότι
είναι ύλη του Κοινοβουλίου. Και για να εισάγετε τέτοια ρύθµιση,
είναι ξεκάθαρο ότι θέλετε να µεταφέρετε αλλού και την επιλογή
και την αναστολή. Πρώτο πρόβληµα. 

Δεύτερο. Προφανώς ένα σοβαρό πρόβληµα δηµιουργείται
στην αναδροµικότητα, διότι δεν µετράει η προηγούµενη δωδε-
καετία, αλλά βάζετε και µια τρίτη αίρεση, ότι για την εφαρµογή
του το 2027 υπάρχει η αίρεση του συντελεστή της ανεργίας.
Άρα, ποιοι εργαζόµενοι θα το πάρουν και πότε θα το πάρουν
αυτό το δικαιούµενο, αν θέλετε, επίδοµα των τριετιών; 

Ξέρετε ποια είναι η αλήθεια; Ο κ. Μητσοτάκης, ευρισκόµενος
σε µεγάλη ανασφάλεια και σε απόλυτη ανισορροπία µετά από
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τις αρρυθµίες της Κυβέρνησής του, ήθελε να πετάξει ένα πυρο-
τέχνηµα στην έκθεση και µίλησε για τριετίες. Σήµερα αποδει-
κνύεται ότι είναι απολύτως ασυνεπής και τελικά, αυτό το επίδοµα
δεν θα δοθεί στους εργαζόµενους, αντίθετα θα αφαιρεθεί η κοι-
νοβουλευτική ύλη, θα πάει αλλού δηλαδή η απόφαση, για να παί-
ζονται παιχνίδια. Αυτό αποδεικνύει ότι δεν είστε καν αναξιόπιστοι
για να συζητάµε στο επίπεδο της ελληνικής κοινωνίας και στο
επίπεδο του Κοινοβουλίου. 

Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε. 
Εµείς ξεκάθαρα έχουµε πει ότι η εργασία πρέπει να είναι στο

επίκεντρο της πολιτικής της χώρας µας, γιατί από εκεί ξεκινάει
το παραγόµενο εισόδηµα, από εκεί ξεκινάει η ευηµερία, από εκεί
ξεκινάει ο πλούτος, από εκεί ξεκινά το κοινωνικό κράτος. 

Πρέπει η εργασία να είναι η πρωταρχική συνισταµένη ενός
µοντέλου δίκαιης, αλλά και βιώσιµης ανάπτυξης. Και φυσικά, να
έχει η εργασία και η επιχειρηµατικότητα από εκεί και µετά πολ-
λαπλασιαστικές επιπτώσεις στην αγοραστική δύναµη -γιατί από
την εργασία και την αµοιβή της προκύπτει η αγοραστική δύναµη-
, στην τοπική ανάπτυξη, στο δηµογραφικό πρόβληµα, στην κοι-
νωνική συνοχή. Διότι αυτό που µας περιγράφετε µε έναν
εργαζόµενο εξαθλιωµένο που θα τρέχει δεκαπέντε ώρες την
ηµέρα οδηγεί σε σοβαρά ρήγµατα στην κοινωνική συνοχή και σε
φοβικά και «τυφλά» χτυπήµατα στην κοινωνική συνοχή. 

Η ενίσχυση, λοιπόν, των εργαζοµένων για εµάς είναι αδιαπραγ-
µάτευτη επιλογή. Και εδώ χρειάζονται στήριξη οι εργαζόµενοι
και ατοµικά, αλλά και συλλογικά, µε συλλογικές συµβάσεις. Γιατί
αυτό είναι η πραγµατική προϋπόθεση µιας αλλαγής προς όφε-
λος της κοινωνικής πλειοψηφίας που διεκδικεί ο ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία. Είναι η βασική προϋπόθεση για τον
κοινωνικό, αλλά και τον οικονοµικό µετασχηµατισµό. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µέσα σε τρεις µήνες από τις
εκλογές η Νέα Δηµοκρατία και ο κ. Μητσοτάκης έχουν πείσει πια
την πλειοψηφία της κοινωνίας µας ότι τα πράγµατα δεν πάνε
καλά. Και το δείχνουν και οι αγαπηµένες σε σας δηµοσκοπήσεις. 

Αντίθετα, ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, παρά την εκλο-
γική ήττα και παρά την αποχώρηση του Αλέξη Τσίπρα, απέδειξε
ότι η Ελλάδα και η κοινωνία της χώρας µας έχει µια ισχυρή Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση, η οποία διαθέτει τη δυνατότητα τεκµηριω-
µένων προτάσεων, αναδεικνύει τα ελλείµµατα του κ. Μητσοτάκη
και καταθέτει σήµερα µία πρόταση εναλλακτική για τη διακυβέρ-
νηση της χώρας, µε συγκεκριµένο πεδίο πρώτα τα εργασιακά.
Και αυτή την πρόταση πρέπει να την προχωρήσουµε σε όλο τον
προοδευτικό χώρο κάθε µέρα και περισσότερο, γιατί έχουµε
ανάγκη µία διαφορετική προοδευτική κυβερνητική διέξοδο στην
Ελλάδα. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ ανέλαβε τις πρωτοβουλίες για να προετοιµαστεί και
ως ΣΥΡΙΖΑ και ως πολιτική πρόταση και ως λειτουργία, για να
είναι παρών µέσα και έξω από τη Βουλή, για να δείξει ότι υπάρχει
άλλη λύση και ότι δεν είναι µονόδροµος η καταστροφική, µεσαι-
ωνική, «τυφλή» και αντιλαϊκή πολιτική του κ. Γεωργιάδη, του κ.
Χατζηδάκη και του κ. Μητσοτάκη. Και είµαστε εδώ και θα είµαστε
εδώ, µέσα και έξω από τη Βουλή, γιατί πρέπει η χώρα να έχει
προοδευτική διέξοδο προς όφελος της κοινωνίας και όχι έναν
συνεχή κατήφορο που µας εξασφαλίζει ο κ. Γεωργιάδης και τα
νοµοθετήµατα που έχει φέρει. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υπουργέ, κύριε

Γεωργιάδη, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Αγαπητέ κύριε Φάµελλε, οφείλω να
σας δώσω µερικές απαντήσεις. Μείνετε, δεν πειράζει. Θα είστε
Πρόεδρος µέχρι και την Κυριακή. Δεν πειράζει να περιµένετε,
δεν είναι υποτιµητικό. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Με τον Κοινο-
βουλευτικό Εκπρόσωπο, κύριε Γεωργιάδη. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Θέµα πρώτο. Ο κ. Φάµελλος ξόδεψε
περίπου τα πρώτα δέκα λεπτά της οµιλίας του για τις πληµµύρες

και την αποτυχία του κράτους. 
Θέλω να µιλήσω πολύ καλόπιστα στους Βουλευτές του ΣΥ-

ΡΙΖΑ. Ήσασταν κυβέρνηση όταν έγινε η Μάνδρα, όταν πνίγηκαν
είκοσι τέσσερις άνθρωποι για µία βροχόπτωση που κράτησε πε-
ρίπου τρεις ώρες. Και στη βροχόπτωση των τριών ωρών πνίγη-
καν είκοσι τέσσερις άνθρωποι. Και συγκρίνετε αυτό το φαινόµενο
µε τον τυφώνα «Ντάνιελ», που έφτασε λίγο παρακάτω στη Λιβύη
και έχει πνίξει είκοσι πέντε χιλιάδες και που όλοι οι επιστήµονες
–Λέκκας, Συνολάκης, Μυλόπουλος, Κολυδάς, Ζερεφός- έχουν
χαρακτηρίσει το φαινόµενο αυτό ως το µεγαλύτερο φαινόµενο
που έχει συµβεί ποτέ στη Μεσόγειο; 

Ο κ. Κολυδάς έγραψε άρθρο και είπε ότι ο τυφώνας «Ντάνιελ»
άλλαξε τη µετεωρολογική ιστορία της Μεσογείου. Έπεσε µόνο
στον Νοµό Μαγνησίας σε δύο µέρες το νερό που πέφτει κατά
µέσο όρο σε ολόκληρη την Οµοσπονδιακή Δηµοκρατία της Γερ-
µανίας σε έναν χρόνο. 

Συγκρίνετε, λοιπόν, ένα φαινόµενο για το οποίο όλοι οι επιστή-
µονες έχουν δηλώσει σε όλα τα τηλεοπτικά δίκτυα ότι δεν υπάρ-
χει κανένα αντιπληµµυρικό έργο σε όλη την Ευρώπη που θα
µπορούσε να το διαχειριστεί µε το ότι σε µια απλή βροχή πνίγη-
καν είκοσι τέσσερις άνθρωποι όταν ήσασταν κυβέρνηση; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Απλή βροχή; Πάλι ψέ-
µατα έλεγε το Αστεροσκοπείο; 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Μπροστά στον «Ντάνιελ» απλή βροχή.
Μπροστά στον «Ντάνιελ» προφανώς. Τρείς ώρες βροχή ήταν.
Τρεις ώρες βροχή. 

Δηλαδή, η βροχή στη Μάνδρα ήταν σηµαντική και δικαιολογεί
τους είκοσι τέσσερις νεκρούς, ενώ στον «Ντάνιελ» δεν ήταν ση-
µαντική η βροχή και δεν δικαιολογεί; Αυτό λέτε;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: …(Δεν ακούστηκε). 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Ηλιόπουλε, µην

κάνετε διάλογο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Αγαπητέ κύριε Ηλιόπουλε, και ο λαϊκι-
σµός έχει κάποια όρια. 

Όλοι καταλαβαίνουν ότι αυτό που έγινε στην Ελλάδα την πε-
ρασµένη εβδοµάδα είναι µοναδικό φαινόµενο στην ιστορία και
δεν έχει ξαναγίνει ποτέ. Και δεν υπάρχει κανένα αντιπληµµυρικό
έργο που να µπορούσε να το αντιµετωπίσει. 

Λέω µόνο µία εικόνα για όσους παρακολουθούν. Όσοι κάνουν
αυτό που κάνω πάντα όταν ανεβαίνω στα Τέµπη και περπατάω
πάνω στο γεφυράκι της Αγίας Παρασκευής για να ανάψω ένα
κερί εις µνήµην της µητέρας µου θυµούνται που είναι η γέφυρα
και που είναι ο Πηνειός. Σε αυτό το φαινόµενο ο Πηνειός κάλυψε
αυτή τη γέφυρα. Για να καταλάβουµε το µέγεθος αυτού του φαι-
νοµένου και του νερού. Και λέτε εδώ ότι το πρόβληµα ήτανε αν
είχε ολοκληρωθεί ο αντιπληµµυρικός σχεδιασµός και δεν ντρέ-
πεστε; Παίζετε µε τον πόνο των ανθρώπων; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υπουργέ, θα πα-
ρακαλούσα να µην έχουµε τους τόνους τόσο ψηλά. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Για να καταλάβετε λίγο την έννοια του
λαϊκισµού, όταν ήµουν Υπουργός Ανάπτυξης -είχε βγάλει ανα-
κοίνωση ο κ. Χαρίτσης- έδειχναν κάποιες εικόνες από σουπερ-
µάρκετ όπου είχαν βάλει αντικλεπτικά σε κάποια προϊόντα και
έλεγαν ότι «να πώς ο Γεωργιάδης έχει αφήσει ανεξέλεγκτη την
ακρίβεια, τα αντικλεπτικά τα βάζουν ακόµα και στα σούπερ µάρ-
κετ». 

Βλέπω σήµερα στα sites αντικλεπτικά στο ελαιόλαδο στη σο-
σιαλιστική Ισπανία. Σήµερα σε όλα τα σουπερµάρκετ της Ισπα-
νίας µπήκαν αντικλεπτικά, για να µην κλέβουν το ελαιόλαδο. Γιατί
έφτασε το ελαιόλαδο να πωλείται πάνω από 17 ευρώ. Στην Ισπα-
νία, µε σοσιαλιστική κυβέρνηση! 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν έχετε καταλάβει ακόµη ότι
ο πληθωρισµός είναι παγκόσµιο φαινόµενο; Νοµίζετε ότι εσείς
έχετε τη µαγική λύση να εµφανιστείτε, όπως εµφανίστηκε ο Κασ-
σελάκης και σας πήρε το κόµµα σε τρεις εβδοµάδες και να εξα-
φανίσετε τον πληθωρισµό; Προφανώς και όχι.

Ο πληθωρισµός είναι επίµονο φαινόµενο και θέλει πολύ µεγα-
λύτερη προσπάθεια και ειλικρίνεια προς τους συµπολίτες µας γι’
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αυτό που πραγµατικά συµβαίνει. Μαγικές λύσεις έναντι του πλη-
θωρισµού δεν έχει προφανώς κανένας µας.

Η Κυβέρνηση και επί των ηµερών µου και τώρα επί του κ.
Σκρέκα κάνει συντονισµένες και µεγάλες προσπάθειες, για να
ελέγξει το φαινόµενο του πληθωρισµού, έναντι αυτού του µεγά-
λου φαινοµένου που είναι διεθνές και είναι εισαγόµενος ο πλη-
θωρισµός στην Ελλάδα, δεν είναι εγχώριος. 

Κλείνω, κυρία Πρόεδρε, µε µία µόνο αναφορά στο νοµοσχέδιο,
αν και ο κ. Φάµελλος επί του συνόλου της οµιλίας του για το νο-
µοσχέδιο αυτό καθαυτό µίλησε ένα, δύο λεπτά.

Θέλω µόνο να σας πω δύο πράγµατα. Είπε ο κ. Φάµελλος ότι
το πρωί ήσασταν όλοι στην απεργία. Ποιοι όλοι ήσασταν στην
απεργία; Αφού η Αθήνα είναι άδεια. Τώρα βγείτε έξω. Όλα τα αυ-
τοκίνητα κινούνται κανονικά στους δρόµους. Είναι αυτή η απερ-
γία που κάνατε ανάλογη ενός εργασιακού νοµοσχεδίου που είναι
«ντροπή, κατάπτυστο, καταργεί το οκτάωρο και το πενθήµερο»;
Το λέτε στα σοβαρά αυτό και θέλετε να σας πιστέψει ο κόσµος;

Είναι απολύτως προφανές ότι και η σηµερινή σας κινητοποί-
ηση -όπως και όλες τα τελευταία χρόνια- απέτυχε πλήρως, γιατί
η κοινωνία δεν σας ακολουθεί. Όταν σας λέγαµε στην προηγού-
µενη περίοδο ότι η κοινωνία δεν σας ακολουθεί, µας λέγατε διά-
φορες θεωρίες. Μετά ήρθε το αποτέλεσµα µε είκοσι δύο
µονάδες διαφορά. Καθίστε να σκεφθείτε τι είναι αυτό που σας
οδήγησε στις είκοσι δύο µονάδες διαφορά ήττας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υπουργέ, µην
απευθύνεστε στους Βουλευτές. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Άρα, χρειάζεται κάποτε να καταλάβετε
ότι πρέπει να ζείτε στον πραγµατικό κόσµο. 

Τι απεδείχθη πριν µε τον συνάδελφο από τους Σπαρτιάτες;
Δούλευε ο άνθρωπος σε δύο δουλειές. Τώρα θα δουλεύουν σε
δύο δουλειές οι άνθρωποι; Ορίστε, δούλευε και ήταν παράνοµο
-πριν από τον νόµο- σε δύο δουλειές. Νοµίζετε πως µόνο ο κύ-
ριος δούλευε σε δύο δουλειές; Χιλιάδες άνθρωποι δουλεύουν σε
δύο δουλειές. Ποια είναι η διαφορά από σήµερα; Αυτοί που δου-
λεύουν σε δύο δουλειές θα το κάνουν νόµιµα αντί για παράνοµα,
θα παίρνουν περισσότερη σύνταξη αντί για λιγότερη και θα
έχουν διασφαλισµένα τα εργασιακά τους δικαιώµατα αντί να
είναι στον αέρα.

Αυτό είναι που καταψηφίζετε! Δεν καταψηφίζετε τις δύο δου-
λειές, γιατί αυτές γίνονταν και πριν από τον νόµο και θα γίνονται
και µετά από τον νόµο. Καταψηφίζετε την τάξη και τη διασφάλιση
των συµφερόντων των εργαζοµένων. Αυτό καταψηφίζετε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Ηλιόπουλε, θα

πάρετε τον λόγο για δύο λεπτά αυστηρά, ως Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος, για την τελευταία παρέµβασή σας.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Θα είµαι πολύ σύντο-

µος.
Μία πρώτη φράση για τις φυσικές καταστροφές. Ξέρετε,

υπήρξε µία τοµή στο πώς πολιτικοποιήθηκε η συζήτηση για τις
φυσικές καταστροφές. Θυµάµαι και ξέρω πάρα πολύ καλά τη µε-
γάλη πυρκαγιά του 2007 στη Ζαχάρω. Ήταν οι γονείς µου εκεί,
παρά λίγο να καούν ζωντανοί. Νιώθω πάρα πολύ τυχερός που
δεν ήταν σε αυτούς.

Θυµάµαι ότι καµµία πολιτική δύναµη δεν είχε σκυλεύσει αυτή
την τραγωδία, µε εξαίρεση τον Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό και
τον Άδωνη Γεωργιάδη. Η µεθοδολογία Άδωνη Γεωργιάδη τότε
ως Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, µετά έγινε µεθοδολογία
Νέας Δηµοκρατίας. Έτσι πορευτήκατε σε µεγάλες εθνικές τρα-
γωδίες από φυσικές καταστροφές.

Αναφέρατε ένα παράδειγµα, στο οποίο ούτε από το Εθνικό
Αστεροσκοπείο υπήρχε πρόβλεψη ούτε από κανέναν. Ένα παρά-
δειγµα, το οποίο το είπατε «απλή βροχή». Παραµένετε σταθερά
στον δρόµο ενάντια στην επιστήµη και ενάντια στους επιστήµο-
νες, γι’ αυτό κυνηγάτε σήµερα το Εθνικό Αστεροσκοπείο. Είναι
ντροπή για µία πολιτική δύναµη που έχει κανιβαλίσει µε τέτοιον
τρόπο πάνω σε ανθρώπινες ζωές για φυσικές καταστροφές.

Είχατε πρόβλεψη ήδη από την Κυριακή, από το Εθνικό Αστε-
ροσκοπείο, για επάνω από εβδοµήντα και ογδόντα τόνους νερού

ανά στρέµµα. Το είχατε από την Κυριακή και την Τρίτη το µεση-
µέρι ο Περιφερειάρχης σας στη Θεσσαλία έλεγε όλα καλά και
πως είναι γκουρού της καταστροφής αυτοί οι οποίοι λένε ότι θα
πνιγούµε. Και Τετάρτη βράδυ σπάνε το φράγµα και πνίγουν το
χωριό τέσσερις η ώρα το πρωί. Γι’ αυτά θα πρέπει να απολογη-
θείτε. 

Πληθωρισµός, µία φράση: Είναι πληθωρισµός απληστίας.
Είναι πληθωρισµός που τον τροφοδοτείτε µε το να επιδοτείτε την
αισχροκέρδεια. Αυτό κάνατε και στην ενέργεια και σε άλλα πεδία
και να ιδιωτικοποιείτε τη ΔΕΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Ηλιόπουλε, ολο-
κληρώστε, παρακαλώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κλείνω µε αυτό. Δεν
αναγκάζεται ο κόσµος γενικά και αόριστα να κάνει δύο δουλειές.
Έχετε οδηγήσει τον κόσµο να κάνει δύο δουλειές. Μάλιστα και
µε αυτά που κάνετε σε µία σειρά από πεδία, ούτε τις υπερωρίες
του θα πληρώνεται ούτε κανονικά το ωράριο του. Γι’ αυτό καταρ-
γείτε και την προδήλωση. Περιµένω κάποια στιγµή να δώσετε και
τα στοιχεία από την επιθεώρηση εργασίας.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο

επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Σε τι συνίσταται το

προσωπικό, κύριε συνάδελφε; Έχετε ένα λεπτό.
ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Κύριε Γεωργιάδη, είπατε ότι είµαι

λαϊκιστής και ότι δεν ξέρω τι λέω. Θα σας πω µόνο ότι στις λαϊκές
γειτονιές που µεγαλώσατε, γιατί όντως είστε από…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Μην απαντάτε. Παρα-
καλώ, σε τι συνίσταται το προσωπικό. Τι συνέβη;

ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Είπε ότι είµαι λαϊκιστής και ότι δεν
ξέρω τι λέω. Αν δεν είναι αυτό προσωπικό, ποιο είναι;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Αυτό είναι στο πλαίσιο
πολιτικής αντιπαράθεσης.

ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, δώστε µας ένα
λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Παρακαλώ, ολοκλη-
ρώστε στο τι συνίσταται, για να σας πω αν θα σας δώσω τον
λόγο περαιτέρω.

ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Όταν οµιλώ για το συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο, µου λέει την ώρα που οµιλώ «τι λες;» και όταν δευ-
τερολογεί και στην οµιλία λέει ότι είµαι λαϊκιστής και δεν ξέρω τι
λέω, εάν αυτό δεν είναι επί προσωπικού και δεν είναι προσβλη-
τικό, τότε στην κρίση σας, κυρία Πρόεδρε. Θα είχα ξεκινήσει και
θα είχα τελειώσει σε τριάντα δευτερόλεπτα. Ειλικρινά σας µιλάω.
Δεν θέλω να προκαλέσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ολοκληρώστε µέχρι
το ένα λεπτό.

ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, είπατε ότι είµαι
λαϊκιστής για τη µισθοδοσία στην οποία αναφέρθηκα. Είστε πάρα
πολύ έξυπνος και αντιλαµβάνεστε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Μην απαντάτε µε χα-
ρακτηρισµούς, όµως.

ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Όχι. Είστε πολύ έξυπνος λέω και
αντιληφθήκατε σίγουρα ότι αυτό που είπα για τη µισθοδοσία δεν
έχει να κάνει µε το αν εσείς παίρνετε περισσότερα ή εγώ παίρνω
λιγότερα. Έχει να κάνει µε τα 670 ευρώ που καλείται να ζήσει ο
Έλληνας και πόσο δύσκολο είναι αυτό. Να κάνουµε ένα πείραµα
να δούµε πώς θα µπορέσουµε να ανταπεξέλθουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ωραία, αυτή είναι πο-
λιτική τοποθέτηση. Κύριε συνάδελφε, δεν υφίσταται άλλο προ-
σωπικό.

ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Δεύτερον -και κλείνω-, την ώρα
που µιλούσα µου είπατε «τι λες;» για το επίδοµα τριετίας, που
είναι επίδοµα δεκαπενταετίας. Το είπε και ο κ. Φάµελλος, σας το
λέω και εγώ. Στο άρθρο 1 παράγραφος 2 περίπτωση β’ λέτε «η
προϋπηρεσία κάθε εργαζόµενου που προσλήφθηκε από τις 14-
2-2012…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Αυτό είναι επιχειρηµα-
τολογία επί του νοµοσχεδίου. Ολοκληρώστε.
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ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: …µετά την 1η-1-2024 και θα πάρει
1-1-2027 εφόσον, η ανεργία είναι κάτω από 10%». Εκεί έγκειται
η δεκαπενταετία, άρα ξέρω πολύ καλά τι λέω, κύριε Υπουργέ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΝΟΥΣΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Γιατί ζητάτε τον λόγο,

κύριε συνάδελφε; Ως τι;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΝΟΥΣΟΣ: Θέλω να απαντήσω, παρακαλώ, στο

περί παρανοµίας που αναφέρθηκε από τον κ. Γεωργιάδη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επί προσωπικού;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΝΟΥΣΟΣ: Ναι, ότι εργαζόµουν…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Αυτό που λέτε τώρα

δεν σας προσέβαλε προσωπικώς. Είναι µια πολιτική διαφωνία.
Δεν υπάρχει προσβολή. Εποµένως, δεν έχετε τον λόγο. Παρα-
καλώ, να σεβαστούµε όλοι τους Βουλευτές. Δεν µπορείτε να
απαντήσετε πολιτικά. Έχετε ολοκληρώσει την οµιλία σας και τον
χρόνο σας.

Τον λόγο έχει ο Βουλευτής του κόµµατος Νίκη κ. Γεώργιος
Ρούντας για τα επόµενα επτά λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΥΝΤΑΣ: Αξιότιµη, κυρία Πρόεδρε, αξιότιµε
κύριε Υπουργέ, αξιότιµοι κύριοι συνάδελφοι, οι διατάξεις του πα-
ρόντος νοµοσχεδίου µάς προκαλούν ερωτηµατικά, προβληµατι-
σµούς και ανησυχία, πρώτον διότι θεωρούµε ότι εµποδίζουν την
εξισορρόπηση της επαγγελµατικής και οικογενειακής ζωής τόσο
ως θεµελιώδες πανανθρώπινο ιδανικό αλλά και ως βασική ευρω-
παϊκή κοινωνική πολιτική. Δεύτερον, διότι θεωρούµε ότι ακυρώ-
νουν στην πράξη θεµελιώδη εργασιακά δικαιώµατα, τα οποία
έχουν κατακτηθεί µε πολύχρονους κοινωνικούς αγώνες. Και τρί-
τον, διότι δεν ενσωµατώνουν, κατά τη γνώµη µας, µε τον προσή-
κοντα τρόπο την ενωσιακή οδηγία στο εθνικό δίκαιο,
παραβιάζοντας τις αρχές της καλής νοµοθέτησης.

Θεωρούµε ότι το παρόν νοµοσχέδιο προσεγγίζει γενικά το ζή-
τηµα της εργασίας κυρίως µέσα από οικονοµικούς όρους, το
οποίο το θεωρούµε και απάνθρωπο και αντιλαϊκό. Όλοι εξάλλου
γνωρίζουν ότι η επαγγελµατική δραστηριότητα σχετίζεται άµεσα
µε τον ιερό θεσµό της οικογένειας, της αρµονικής ανάπτυξης της
προσωπικότητας, της τεκνοποιίας, µε το δηµογραφικό και γενικά
µε τον συνολικό κοινωνικό δείκτη ευηµερίας.

Ενδεικτικά για κάποια άρθρα θα θέλαµε να αναφέρουµε τα
εξής: Σε ό,τι αφορά στη δοκιµαστική περίοδο, η ενωσιακή οδηγία
επιβάλλει αφ’ ενός, η χρονική διάρκεια της δοκιµαστικής περιό-
δου να µην ξεπερνά τους έξι µήνες και αφ’ετέρου, σε αυτό το
χρονικό διάστηµα να εξασφαλίζονται όλα τα δικαιώµατα του ερ-
γαζοµένου. Όµως, η προτεινόµενη διάταξη, κατά την κρίση µας,
παραβιάζει και το γράµµα και το πνεύµα της ενωσιακής οδηγίας,
προβλέποντας ότι µπορεί να υπάρχει απόλυση χωρίς αποζη-
µίωση.

Θεωρούµε ότι δεν είναι προσήκων τρόπος νοµοθέτησης, διότι
καταστρατηγεί θεµελιώδη εργασιακά δικαιώµατα τα οποία προ-
βλέπονται και στον Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Χάρτη, ο οποίος έχει
κυρωθεί και από τη χώρα µας. 

Σε ό,τι αφορά την παράλληλη απασχόληση, θεωρούµε ότι κα-
θιερώνεται, όπως βλέπουµε στο ελληνικό Δίκαιο, η λεγόµενη
«πολλαπλή απασχόληση» εντός µίας ηµέρας σε περισσότερους
από έναν εργοδότες. Όµως, έτσι εµµέσως στην ουσία, αλλά και
στην πράξη καταργείται η κοινωνική κατάκτηση της οκτάωρης
εργασίας και της εντεκάωρης υποχρεωτικής ανάπαυσης. Εξάλ-
λου, ένας εργαζόµενος που έχει επιτελέσει παραπάνω από έν-
τεκα, δώδεκα, δεκατρείς, δεκατέσσερις ενδεχοµένως ώρες
εργασίας, µε τι καθαρότητα πνεύµατος θα µπορεί να επιτελέσει
την εργασία του; Ελλοχεύει τεράστιος κίνδυνος να υποστεί ή να
προκαλέσει ενδεχοµένως κάποιο εργατικό ατύχηµα. 

Κατά την κρίση µας, τίθεται εν αµφιβόλω το σύνολο των δια-
τάξεων του αναγκαστικού δικαίου για την υπερωριακή απασχό-
ληση και ελλοχεύει ο κίνδυνος της πλήρους απελευθέρωσης του
χρόνου εργασίας. Πρόκειται για µια εκµετάλλευση της ήδη επι-
βαρυµένης οικονοµικής κατάστασης των Ελλήνων πολιτών, οι
οποίοι αναγκαστικά θα προσφύγουν στην πολλαπλή απασχό-
ληση και όχι κατ’ επιλογή. 

Αναφορικά µε το ζήτηµα των συµβάσεων µηδενικών ωρών, θε-
ωρούµε ότι αναγκάζουν τον εργαζόµενο να βρίσκεται σε µία
διαρκή ετοιµότητα παροχής εργασίας και µάλιστα, για λίγες

ώρες. Επιπλέον, αυτή η διάταξη είναι προβληµατική,  κατά την
κρίση µας. Μας επιβάλλει, άραγε, η κοινοτική οδηγία να υιοθε-
τήσουµε τέτοιας µορφής εργασία; Άρα, για ποιον λόγο, λοιπόν,
προβαίνουµε στην υιοθέτησή της; Εξάλλου, στο προοίµιο της
κοινοτικής οδηγίας αναφέρεται ότι δεν πρέπει να γίνει υιοθέτηση
τέτοιων µορφών εργασίας και το κυριότερο να µη γίνει κατά-
χρησή τους. 

Τρίτον, στις περιπτώσεις όπου ήδη υφίσταται αυτή η µορφή
εργασίας, η οδηγία προβλέπει ότι η κλήση για παροχή εργασίας
πρέπει να γίνει πριν από ένα εύλογο χρονικό διάστηµα και προ-
φανώς µε τον προσήκοντα τρόπο. Η προτεινόµενη ρύθµιση, λοι-
πόν, προβλέπει προθεσµία ειδοποίησης µόλις πριν από ένα
εικοσιτετράωρο και µάλιστα, µέσω ενός γραπτού µηνύµατος στο
κινητό ή µέσω ηλεκτρονικού ταχυδροµείου. Αυτό προφανώς, δεν
είναι εύλογο χρονικό διάστηµα ούτε ενδεχοµένως δόκιµος τρό-
πος προσκλήσεως κάποιου εργαζοµένου για να παρέχει την ερ-
γασία του. Θεωρούµε ότι εξαναγκάζει τον εργαζόµενο να
εξαρτάται απολύτως από το κινητό του ή το email του, λες και
δεν έχει οικογενειακή και προσωπική ζωή. Θεωρούµε αδιανόητο
ο εργαζόµενος να βρίσκεται σε µια διαρκή ένταση και αγωνία για
το πότε ενδεχοµένως θα κληθεί να παρέχει την εργασία του υπο-
βάλλοντας έτσι τον εαυτό του σε µία ψυχική πίεση και ένταση,
κάτι που αποσυντονίζει τελείως τον οικογενειακό του προγραµ-
µατισµό, ενώ τον στραγγαλίζει ψυχικά. 

Όσον αφορά στο ζήτηµα της πενθήµερης εργασίας, διαπιστώ-
νουµε ότι στην πράξη καταργείται. Με τη λογική της εν λόγω διά-
ταξης δεν προσφέρονται νέες θέσεις εργασίας. Οι αυξηµένες
εργασιακές απαιτήσεις θα µπορούσαν ενδεχοµένως να αντιµε-
τωπιστούν µε περισσότερες προσλήψεις και όχι µε παροχή πε-
ρισσότερης εργασίας από τους ήδη υπάρχοντες εργαζόµενους.
Θα αντιµετωπιστούν, άραγε, µε αυτή την τακτική οι δυσκολίες
που υπάρχουν; 

Επιπλέον, αυτό το νοµοσχέδιο έχει, κατά την κρίση µας, µια
εντελώς διαφορετική αντίληψη από την ευρωπαϊκή τάση για µεί-
ωση των ωρών παροχής εργασίας. Ήδη η EUROSTAT ανακοί-
νωσε ότι ο µέσος όρος παροχής εργασίας στην Ελλάδα είναι
σαράντα µία ώρες, ο µεγαλύτερος, αν δεν κάνω λάθος, στην Ευ-
ρώπη.

Τέλος, δεν µπορούµε να µην αναφέρουµε το ζήτηµα της κα-
τάργησης της κυριακάτικης αργίας. Είναι ολοφάνερο πως στα-
διακά προωθείται µια κατάργηση και της κυριακάτικης αργίας,
κάτι που για εµάς αποτελεί όχι µόνο µια µεγάλη κοινωνική κατά-
κτηση µέσα από αγώνες, αλλά έχει και ένα σαφές οικογενειακό
και πνευµατικό υπόβαθρο. 

Κατά την κρίση µας, λοιπόν, µε το παρόν νοµοσχέδιο είναι ξε-
κάθαρο ότι καταπατώνται οι αρχές της καλής νοµοθέτησης και
ότι δεν γίνεται ενδεχοµένως σωστή ενσωµάτωση της κοινοτικής
οδηγίας, ότι θεµελιώδη εργασιακά δικαιώµατα επίκειται να κα-
θαιρεθούν και ότι η οικογένεια ως πυλώνας της κοινωνίας και του
έθνους, ως το πρώτο κύτταρο µέσα στο οποίο ο άνθρωπος ανα-
πτύσσει την προσωπικότητά του και βιώνει την πατρότητα και τη
µητρότητα βάλλεται ευθέως και βάναυσα. Η εξόντωση µέσα από
την εργασία είναι αδύνατον να επιτρέψει την εµβάθυνση, την
καλλιέργεια, τη βελτίωση και τη σύσφιξη των οικογενειακών δε-
σµών. 

Θεωρούµε ότι µε τέτοιες ρυθµίσεις είναι δύσκολο να περιµέ-
νουµε όχι µόνο την οικονοµική ανάκαµψη της χώρας, αλλά και
την επικείµενη αντιµετώπιση τόσο του δηµογραφικού όσο και
των φαινοµένων κοινωνικής παθογένειας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει η Βου-
λευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Ευαγγελία Λιακούλη. 

ΕΥΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µπορεί σή-

µερα να είµαι σε αυτήν την πολύ σηµαντική συνεδρίαση για ένα
πολύ σοβαρό νοµοσχέδιο στην Ολοµέλεια της Βουλής, όµως θα
πρέπει να µοιραστώ µε τους συναδέλφους µου αλλά και µε τον
λαό της πατρίδας µου ότι η καρδιά µου, η ψυχή µου, το µυαλό
µου βρίσκεται στη Θεσσαλία, στην πολύπαθη Θεσσαλία, στη
Θεσσαλία που χάθηκε από τον χάρτη, στη Θεσσαλία που φωνά-
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ζει και στη Θεσσαλία που πονάει. Δεν έχουµε τους οικισµούς µας
εκεί που τους είχαµε ούτε τα ποτάµια µας ρέουν πια εκεί που
ήταν. Οι δρόµοι µας δεν είναι εκεί ούτε οι άνθρωποί µας είναι
ίδιοι πια. Οι ζωές έχουν αλλάξει και, δυστυχώς, έχουµε θύµατα,
οικογένειες να θρηνούν θύµατα, άνθρωποι να θρηνούν περιου-
σίες, αγρότες να θρηνούν τη σοδειά τους, κτηνοτρόφοι τα κοπά-
δια τους και το νερό –ακόµα και το νερό- να είναι πολύτιµο είδος
πια.

Κύριε Υπουργέ, γνωρίζω ότι είστε δραστήριος Υπουργός και
δεν θα πρέπει να µαλώνετε τους συναδέλφους, αλλά να πάρετε
πρωτοβουλίες και να απαντήσετε στο Κοινοβούλιο. Όταν σας
λέµε εµείς ότι υπάρχει αυτή τη στιγµή µία υγειονοµική βόµβα,
εσείς τι κάνετε; Όταν κάνουµε µε την µπότα µας δεξιά και αρι-
στερά τα κουφάρια των ζώων για να περάσουµε τους δρόµους,
τι κάνετε; Όταν εσείς από δω δεν µυρίζετε αυτό που µυρίζουµε
εµείς και δεν µπορούµε στην πόλη και στο κέντρο και στα εκατόν
πενήντα µέτρα από την κεντρική πλατεία της Λάρισας να ανοί-
ξουµε το παράθυρο γιατί η µπόχα είναι απίστευτη, τότε δεν µπο-
ρείτε να µας καταλάβατε. Πρέπει να µυρίσετε. Πρέπει να δείτε.
Πρέπει να έρθετε.

Να έρθετε, λοιπόν. Σας καλώ στη Θεσσαλία. Σας καλώ στη Λά-
ρισα και στην Καρδίτσα, στα Τρίκαλα και στον Βόλο που δεν πί-
νουν ακόµη το νερό και που ο Υπουργός αντί να µας
ξεµπερδέψει, µας µπέρδεψε. Δεν ξέρουν οι άνθρωποι αν πρέπει
να πιούν το νερό. Δεν ξέρουν οι κτηνοτρόφοι αν πρέπει να µαζέ-
ψουν τα κουφάρια. Δεν ξέρουν ακόµη ποιο είναι το σωστό και το
λάθος, γιατί τα χάσατε! Και τα έχετε ακόµη χαµένα! Αυτό είναι
το πρόβληµα. 

Ο συντονισµός; Αν δεν υπήρχαν οι εθελοντές, θα κλαίγαµε
πολλά θύµατα, εκατοντάδες θύµατα. Και δεν φοβάµαι να το πω.
Ήταν στην πρώτη γραµµή και µου δίνεται η δυνατότητα να τους
συγχαρώ για άλλη µια φορά τους πυροσβέστες, την Ελληνική
Αστυνοµία, τον στρατό όπου υπήρξε –αν και άργησε- τον Ερυ-
θρό Σταυρό, τους εθελοντές, τις ανώνυµες και επώνυµες οµάδες
των εθελοντών που βγήκαν µε τα λάστιχα, τα φτυάρια, τους κου-
βάδες, ό,τι είχε ο καθένας στο σπίτι του. 

Μιλώ ακόµα και γι’ αυτούς που είχαν την ψυχραιµία να οδηγή-
σουν τον κόσµο στα καµπαναριά, γιατί το «112» του επιτελικού
σας κράτους –αν µου επιτρέπετε, κύριε Υπουργέ- στο Σωτήριο
της Λάρισας του Δήµου Κιλελέρ δεν χτύπησε και γι’ αυτό σήµερα
είναι χωριό-φάντασµα το Σωτήριο της Λάρισας. Δεν χτύπησε στη
Μεταµόρφωση, γι’ αυτό είναι χωριό-φάντασµα σήµερα η Μετα-
µόρφωση. Αν χτυπούσε; Αν χτυπούσε, ίσως προλάβαιναν. Και
ποιος φταίει τελικά; Ο ψεύτης από τον έναν στον άλλον; Ο φταί-
χτης από τον ένα στον άλλο; Και στο διά ταύτα; Φταίει ο οδηγός
του γκρέιντερ µάλλον, ο οποίος σηκώθηκε από το ζεστό του κρε-
βάτι και πήγε µόνος του σε µια όχθη του ποταµού και γκρέµισε
µόνος του, χωρίς να πάρει εντολή από κανέναν. Κανέναν; Κανέ-
ναν! Μα, κανέναν! Απολύτως κανέναν δείχνετε εσείς, το επιτελικό
σας κράτος. Και δεν έχετε τη δύναµη της ψυχής και τη µεγαλο-
σύνη να αναλάβετε τις ευθύνες που σας αναλογούν στην επί-
σηµη πολιτεία, στο επίσηµο κράτος, που ναι, µπορεί να µην τα
κάνει όλα σωστά, αλλά τουλάχιστον, συναισθάνεται το µέγεθος
της ευθύνης που έχει απέναντι στις κρίσιµες ώρες και απέναντι
στις ζωές των ανθρώπων. 

Γι’ αυτό ανέλαβε η εισαγγελέας του Αρείου Πάγου, γιατί µαζί
σας άκρη δεν έβγαζε. Γι’ αυτό κι εµείς καταθέσαµε ερωτήσεις
στον κοινοβουλευτικό έλεγχο µόλις χθες, για να µπορέσω να το
πάρω µε τη σειρά και να µη λαϊκίσω, κύριε Υπουργέ και να µην
πω «κρέµασον αυτόν», αλλά να πω «Πείτε µου πόσα αντιπληµµυ-
ρικά έργα έκανε ποιος, πόσο κόστισαν και ποιου αρµοδιότητα
ήταν να τα ελέγχει και να τα συντηρεί».

Βγήκα σοφότερη από τον κ. Ταχιάο, από την απάντηση του αρ-
µόδιου Υφυπουργού Υποδοµών; Αµ, δεν βγήκα! Ο ένας στον
άλλον και πάλι, 210 εκατοµµύρια ευρώ λέει ο Υπουργός σας,
κάτω από 100 εκατοµµύρια ευρώ λέει ο περιφερειάρχης σας. 

Τι ισχύει; Ποια είναι η αλήθεια; Πώς θα τη µάθουµε; Καταθέ-
τετε και έγγραφα κι εγώ µε τη σειρά µου αλλού θα τα καταθέσω,
µην νοµίζετε ότι θα τα κρατήσω στο δικό µου συρτάρι, µέχρι να
βρεθεί η αλήθεια. 

Γι’ αυτό ακολουθήσαµε, λοιπόν, τις θεσµικές οδούς µέχρι

τώρα, γι’ αυτό και στο ΠΑΣΟΚ επίσηµα, χωρίς να λαϊκίσει, χωρίς
να βγάλει άναρθρες κραυγές πάνω στα πτώµατα των ανθρώπων,
το µόνο που είπαµε είναι επιτέλους, ελάτε να κάνουµε µια υπερ-
κοµµατική προσπάθεια µε έναν ανεξάρτητο φορέα, µια task force
που θα έχει οµάδες διοίκησης και θα καταφέρει να ανασυγκρο-
τήσει την τελειωµένη Θεσσαλία.

Αν θέλετε να το καταλάβουµε αυτό, ότι δεν υπάρχει απολύτως
τίποτα και το χειρότερο που έχω να καταθέσω στο ελληνικό Κοι-
νοβούλιο είναι ότι τα παιδιά µας ετοιµάζουν τα µπαγκάζια τους
για το εξωτερικό και µας ρωτάνε, κύριε Υπουργέ, πώς θα βγά-
λουν βίζα για την Αυστραλία και την Αµερική, πώς µπορεί κά-
ποιος να δουλέψει εκεί. Αυτά είναι τα ερωτήµατα που
απασχολούν τους Θεσσαλούς πολίτες και ξέρετε γιατί; Γιατί δεν
έχουν καµµία εµπιστοσύνη στο κράτος και όχι µόνο στην Κυβέρ-
νησή σας, για να σας πω και τη δική µου αντίληψη. 

Είναι χτύπηµα στο µαλακό υπογάστριο όλου του πολιτικού συ-
στήµατος. Γιατί ο κόσµος υιοθετεί το «όλοι ίδιοι είστε, όλοι τα
ίδια θα µας πείτε, θα µας ξεχάσετε, όπως ξεχάσατε το Δαµάσι
που αυτή τη στιγµή είναι και πληµµυρισµένο και στα κοντέινερ,
εξαιτίας του σεισµού που το ξεχάσατε». Πήγε ο κύριος Υπουρ-
γός, ο κύριος Πρωθυπουργός και εγκαινίασε το σχολείο που το
έφτιαξε η «ΤΕΡΝΑ», για να ξηγιόµαστε. 

Αλλά εγώ δεν ήµουν µικρόψυχη, κύριε Γεωργιάδη. Ήµουν η
µόνη από την Αντιπολίτευση που πήγα στον αγιασµό, γιατί είπα
ότι όταν ένα έργο γίνεται, θα πρέπει όλοι να χειροκροτούµε και
να λέµε «Μπράβο και άλλα περισσότερα», αλλά απέφυγε να δει
τους πολίτες που τον περίµεναν. Είπε, όµως, από µακριά «Θα τα
φτιάξω όλα». Δεν τα έφτιαξε. Πέρασαν τόσα χρόνια και είναι και
πληµµυρισµένοι και στα κοντέινερ. 

Γι’ αυτό ήταν χτύπηµα στο µαλακό υπογάστριο του συστήµα-
τος. Γιατί οι πολίτες λένε ότι δεν σας πιστεύουµε πια, δεν υπάρ-
χει κράτος, δεν υπάρχει πολιτεία, δεν υπάρχει τίποτα να µε
προστατεύει.

Και τελειώνω, κυρία Πρόεδρε, µε συγχωρείτε και ευχαριστώ
για την ανοχή σας, σήµερα, όµως, µε την ανοχή όλου του Σώµα-
τος επέλεξα να αναφερθώ σε αυτό που µας καίει πάρα πολύ και
ζητώ την κατανόηση και για το πολύ σοβαρό νοµοσχέδιο, όµως
µε απόλυτο τρόπο µε κάλυψε και ο εισηγητής ο κ. Πουλάς και ο
κοινοβουλευτικός µας εκπρόσωπος ο κ. Μάντζιος. 

Να πω µόνο µία κουβέντα, κύριε Υπουργέ. Αν δεν σταµατήσει
αυτό το παιχνίδι της κολοκυθιάς που έχει αρχίσει να παίζεται τις
τελευταίες δέκα ηµέρες µεταξύ αρµοδίων-αναρµοδίων και υπευ-
θύνων-ανεύθυνων, δυστυχώς θα θρηνήσουµε απώλεια µιας ολό-
κληρης περιφέρειας ζωντανής, παραγωγικής, δυνατής µε
ανθρώπους που θέλουν και µπορούν, αλλά που δεν τους δίνουµε
τη δυνατότητα. 

Ε, όχι, λοιπόν, αυτό δεν µπορώ να το υιοθετήσω. Μέχρι και
όσο έχω φωνή και δύναµη εδώ, θα λέω αυτά. Επιτέλους, κάποιος
ας τα ακούσει.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε την κ.

Λιακούλη. 
Επόµενος οµιλητής ο Βουλευτής της Πλεύσης Ελευθερίας, ο

κ. Μιχαήλ Χουρδάκης. 
ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως

έχω αναφέρει και στις συνεδριάσεις της επιτροπής, αν κάποιος
διαβάσει τα πρώτα άρθρα αυτού του νοµοσχεδίου, θα θεωρήσει
ότι το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου είναι παράδεισος για τον ερ-
γαζόµενο και µία ωδή στα εργασιακά δικαιώµατα και στην προ-
στασία τους. Όµως, αν κάποιος δει πολύ προσεκτικά τις
λεπτοµέρειες, θα καταλάβει ότι αυτά τα οποία έρχονται βασικά
είναι ελαστικοποίηση των εργασιακών σχέσεων, τροµοκράτηση
των εργαζοµένων και µία συνολική προσπάθεια για θεσµοθέτηση
δυσµενέστερων όρων εργασίας, κύριε Γεωργιάδη. 

Προκύπτει από την αδυναµία της Κυβέρνησης αυτής, του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη -να µην το ξεχνάµε αυτό, όπως σας αρέσει να
λέτε, αξιότιµες και αξιότιµοι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας,
σε κάθε σας οµιλία- αλλά και των προηγούµενων κυβερνήσεων -
άρα και εσείς του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, αξιότιµοι Βου-
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λευτές, έχετε εξίσου µερίδιο ευθύνης καθώς δεν έχετε αποτρέψει
την εργασιακή ζούγκλα-, όπως ανέφερε ο Υπουργός και άρα γι’
αυτό, επειδή δεν µπορείτε να προστατεύσετε τον εργαζόµενο
στην πράξη, φέρνετε αυτές τις αλλαγές προς το χειρότερο στο
όνοµα της δήθεν προστασίας του. 

Ποια προστασία; Δεκατρείς ώρες εργασίας; Καταστρατήγηση
πενταηµέρου; Εξαήµερο όποτε θέλει ο εργοδότης; Εργασία την
Κυριακή; Ελαστικοποίηση;

Ποιο ακριβώς είναι το κέρδος για τους εργαζόµενους από την
εφαρµογή «κατά παραγγελία» συµβάσεων; Πώς θα εξυπηρετηθεί
ο εργαζόµενος; Αυτό εξυπηρετεί µόνο τον εργοδότη, κρατά την
εργαζόµενη και τον εργαζόµενο δέσµια και δέσµιο, δεν µπορούν
να προγραµµατίσουν ούτε τον προσωπικό τους χρόνο, δεν ξέ-
ρουν πόσο και αν θα δουλέψουν την επόµενη µέρα, ούτε τη ζωή
τους, δεν ξέρουν πόσα και ποια χρήµατα θα λάβουν στο τέλος
του µήνα, αν θα εργαστούν λίγο ή πολύ.

Προσπαθήσατε ποτέ, όλοι εσείς, να µπείτε στη θέση τους;
Κάντε το έστω νοερά, δύο δευτερόλεπτα!

Σε ό,τι αφορά στο κοµµάτι της απεργίας, κυρίες και κύριοι, κυ-
ρίως της Νέας Δηµοκρατίας που προτίθεστε να το ψηφίσετε -και
δυστυχώς, είστε εδώ λιγότεροι από δέκα σήµερα από τους εκα-
τόν πενήντα οκτώ, άρα λιγότερο από 1 προς 15, ίσως και 1 προς
20 είναι η αναλογία- τις έχετε πραγµατικά διαβάσει τις διατάξεις;
Είστε όλοι βιοµήχανοι ή συγγενείς βιοµηχάνων, µεγαλοεργοδό-
τες; Δεν έχετε κανέναν συγγενή υπάλληλο ή εργάτη; Δεν σας
έχει µεταφέρει κανείς πώς νιώθουν αυτοί οι άνθρωποι;

Πραγµατικά µου κάνει εντύπωση, γιατί συζητείται όχι µόνο η
φίµωση της συνδικαλιστικής δράσης, αλλά και η ποινικοποίηση
αυτής, για να τροµοκρατηθούν οι εργαζόµενοι, να αποτραπεί η
συµµετοχή τους στα σωµατεία, να αποτραπεί η ενεργός συµµε-
τοχή τους στις δράσεις των σωµατείων.

Και φυσικά, µεγάλη είναι η ευθύνη και του ΣΥΡΙΖΑ. Εσείς είστε,
συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, που δηµιουρ-
γήσατε και επιτείνατε την απαξίωση…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Για την περίοδο Κωνσταν-
τοπούλου λέτε ή µετά;

ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Όχι, καθόλου. Θα µου πείτε και εσείς
και θα σας πω.

Απαξίωση, λοιπόν, προς τον υγιή συνδικαλισµό, διότι από εσάς
ξεπουλήθηκαν οι αγώνες εκατοµµυρίων κατά τη διάρκεια των
µνηµονίων.

Και φυσικά, ούτε και το ΠΑΣΟΚ είναι άµοιρο ευθυνών, διότι
στα χρόνια της παντοκρατορίας του επιµόλυνε -όχι φυσικά µόνο
του- τον συνδικαλισµό µε λογικές ανταλλαγµάτων, µε «συνδικα-
λισµό της καρέκλας» και αν έχετε ξεχάσει -ο λαός σίγουρα δεν
έχει ξεχάσει- πόσοι επικεφαλής συνδικαλιστικών οργανώσεων τη
µια µέρα ήταν για να προστατεύσουν τους εργαζόµενους και την
επόµενη έγιναν Βουλευτές και τη µεθεπόµενη Υπουργοί.

Οι εργαζόµενοι πρέπει να είναι ενωµένοι, γιατί µόνο έτσι θα
καταφέρουν να αντισταθούν στην εργοδοσία, σε µια άδικη από-
λυση, σε µια αδικαιολόγητη αλλαγή των όρων εργασίας και να
είναι ενωµένοι στη διασφάλιση υγιών και ασφαλών συνθηκών
στον χώρο της εργασίας.

Και περνάω στο άρθρο 30, το οποίο είναι ένα πολύ σηµαντικό
κοµµάτι, το οποίο δεν έχει αρκετά αξιολογηθεί –νοµίζω- ούτε από
τον Υπουργό ούτε από τους συµβούλους του ούτε από τον Υφυ-
πουργό. Θα διαβάσω επί λέξει τι υπάρχει αναρτηµένο στην επί-
σηµη ιστοσελίδα της Επιθεώρησης Εργασίας: «Ο ιατρός
εργασίας είναι θεσµικό όργανο που έχει προβλεφθεί από τη νο-
µοθεσία για την ασφάλεια, για την υγεία στην εργασία, για την
επίβλεψη της υγείας των εργαζοµένων. Οι αρµοδιότητές του
είναι συµβουλευτικές, παρέχει υποδείξεις στον εργοδότη, στους
εργαζόµενους, στους εκπροσώπους σχετικά µε τα µέτρα που
αφορούν και τη σωµατική και την ψυχική υγεία».

Και στον ν.3850/2010 µε τις προσθήκες που έχουν γίνει το
2021 στον ν.4808 στο άρθρο 16, όσον αφορά στο ποια είναι τα
προσόντα, είναι «να είναι εγγεγραµµένος στον ιατρικό σύλλογο
ως ιατρός της εργασίας». Αντίστοιχα, στα άρθρα 17 και 18 µε τις
προσθήκες του 2021 είναι οι συµβουλευτικές αρµοδιότητες και
η επίβλεψη της υγείας.

Αναφέρθηκε στην τελευταία συζήτηση της επιτροπής ότι δεν

επαρκούν οι ιατροί της εργασίας και γι’ αυτό εισάγονται -επικίν-
δυνες και αχρείαστες, αν µε ρωτάτε- ρυθµίσεις, «βαφτίζοντας»
άλλους ιατρούς ως ιατρούς της εργασίας.

Κύριε Γεωργιάδη, αυτοί δεν ξέρουν. Πώς θα αναγνωρίσουν
ένα πραγµατικό πρόβληµα, όταν δεν έχουν εκπαιδευθεί; Όσον
αφορά σε έναν βλαπτικό παράγοντα, µέχρι ποιο όριο θα µπο-
ρούν να εκτίθενται οι εργαζόµενοι σε αυτό τον παράγοντα; Πώς
θα δοθεί η απάντηση και η επίλυση αυτού του προβλήµατος;
Απλώς µε αυτό τον τρόπο βάζουµε κάποιους να εκτελούν χρέη
ιατρού της εργασίας, χωρίς να είναι.

Ακόµα και αν δούµε τα νούµερα που ειπώθηκαν σε εµένα από
τους συµβούλους του Υπουργού και τον ίδιο τον Υφυπουργό, ότι
«υπάρχουν τόσοι γιατροί, πολλαπλάσιες επιχειρήσεις, δεν φτά-
νουν, εκτός Αθηνών, στα µικρότερα κέντρα δεν γίνεται και εµείς
για να προστατεύσουµε τη δηµόσια υγεία το κάνουµε αυτό», σας
ενηµερώνω ότι υπάρχουν σήµερα στην Ελλάδα εκατόν εβδο-
µήντα ένας ιατροί της εργασίας µε λήψη ειδικότητας, δηλαδή εκ-
παιδευµένοι και τριακόσιοι ενενήντα τέσσερις µε απονοµή
ισοτιµίας, νόµος Βρούτση και εγκύκλιος Στρατινάκη, χωρίς σχε-
τική εκπαίδευση, ασκούν όµως και την άλλη τους ειδικότητα.

Στο άρθρο 21 του ν.3850/2010 σε ό,τι αφορά στον χρόνο απα-
σχόλησης του τεχνικού ασφαλείας και του ιατρού της εργασίας
στην παράγραφο 2 λέει: «Σε κάθε περίπτωση, η απασχόληση…
ετησίως είκοσι πέντε ώρες για επιχειρήσεις µέχρι είκοσι άτοµα,
πενήντα ώρες ετησίως για επιχειρήσεις µέχρι πενήντα άτοµα και
εβδοµήντα ώρες ετησίως για πάνω από πενήντα άτοµα». Τι ση-
µαίνει αυτό; Αν υπολογίσουµε σαράντα οκτώ εργάσιµες εβδοµά-
δες επί σαράντα εργάσιµες ώρες την εβδοµάδα, κοντεύουµε
στις δύο χιλιάδες ώρες, χίλιες εννιακόσιες είκοσι, άρα, στη µία,
στην άλλη και στην τρίτη κατηγορία των µικρότερων, µεσαίων
και µεγάλων επιχειρήσεων θα είχαµε από είκοσι πέντε µέχρι
εβδοµήντα πέντε επιχειρήσεις ανά ιατρό της εργασίας.

Τα νούµερα βγαίνουν. Ο λόγος δεν είναι ότι δεν βγαίνουν τα
νούµερα, κύριε Υπουργέ. Μήπως έχετε δεχθεί πιέσεις από επι-
χειρήσεις; 

Κύριε Γεωργιάδη, κύριε Σπανάκη, είχατε συναντήσεις για να
σας ζητήσουν να αλλάξει αυτός ο νόµος;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης): Ναι.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Είχατε.
Θα καταθέσω στα Πρακτικά τον απολογισµό εργασιών του Πα-

νελλαδικού Συνδέσµου Μελών Επιχειρήσεων. Στις 22 Ιουνίου συ-
ναντήθηκαν µε τον κ. Τζιβιλάκη, τον διοικητή στην ανεξάρτητη
αρχή της Επιθεώρησης Εργασίας, στις 6 Ιουλίου συναντήθηκαν
µε τον προϊστάµενο της Γενικής Διεύθυνσης Εργασίας στο
Υπουργείο σας και στις 31 Ιουλίου µε τον κ. Σπανάκη. 

Σε όλες αυτές τις συναντήσεις, το θέµα ήταν η ανάγκη επίλυ-
σης του δήθεν προβλήµατος έλλειψης ιατρών της εργασίας.
Μήπως, λοιπόν, γι’ αυτό προέκυψαν αυτές οι αλλαγές; Είναι πολύ
κακό για τη δηµόσια υγεία. Δεν είναι η πρώτη φορά που το κά-
νετε. Δίνετε πολύ µικρή βαρύτητα στην πρόληψη. Το βασικό κοµ-
µάτι του ιατρού εργασίας είναι η πρόληψη των εργασιακών
ατυχηµάτων και των εργασιακών νοσηµάτων. Δεν µπορώ να µην
πω ότι η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη έχει δείξει πόσο
λίγο λαµβάνει υπ’ όψιν της το κοµµάτι της πρόληψης, αλλά και
της περίθαλψης στα νοσοκοµεία. Θυµίζω πως τον Ιούλιο είχαµε
αντίστοιχο θέµα µε τον κ. Χρυσοχοΐδη σε ό,τι αφορά στον οικο-
γενειακό γιατρό -ήσασταν Υπουργός Υγείας, ενδεχοµένως θα ξέ-
ρετε- που έχει µετονοµαστεί σε προσωπικό γιατρό και µπαίνουν
πάλι άσχετες ειδικότητες. 

Δεν ενδιαφέρεστε για την δηµόσια υγεία; Δεν ξέρετε; Υπάρ-
χουν αρκετοί γιατροί. Σας το έχω ξαναπεί. Ρωτήστε µας. Κάποιοι
από εµάς είµαστε και πανεπιστηµιακοί. Αν δεν µπορείτε να κατα-
λάβετε πόσο λάθος είναι το άρθρο 30 σκεφτείτε ότι στην Ορε-
στιάδα, για παράδειγµα, δεν έχει γενικό χειρουργό. Θέλουµε,
όµως, γενικό χειρουργό. Είναι  ζώνη µακριά από τα αστικά κέν-
τρα. Να βάλουµε έναν οφθαλµίατρο; Έναν ωτορινολαρυγγο-
λόγο; Γιατί όχι; Χειρουργός οφθαλµίατρος είναι η µία ειδικότητα,
χειρουργός ωτορινολαρυγγολόγος είναι η άλλη; Ταιριάζει.
Έχουν κάνει και τρεις µήνες γενική χειρουργική. Δεν σας φαίνε-
ται λογικό; Ευτυχώς δεν είναι λογικό. Είναι στρεβλό αυτό που κά-
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νετε και σας ζητώ να το καταργήσετε.
Τελειώνοντας, όχι στην εντατικοποίηση, όχι στην τροµοκρά-

τηση των εργαζοµένων, όχι στη µείωση του µισθού, όχι στον εξα-
ναγκασµό. Σας είπα και στην επιτροπή: Φέρατε ένα έτοιµο
σχέδιο νόµου, ακούσατε δεκαοκτώ φορείς, επτά αντιπολιτευό-
µενα κόµµατα, αποκλείεται να µην ειπώθηκε κάτι που να βελτιώ-
νει αυτό το έκτρωµα, αποκλείεται να µην πήρατε µια ακόµα καλή
ιδέα. Σας θυµίζω ότι η έπαρση του 41% και εκατόν πενήντα οκτώ
-τύποις, οκτώ είστε εδώ- Βουλευτών δεν δίνει δικαιολογία για να
µην αναζητάτε τη συναίνεση. Ζητήστε τη συναίνεση. Έχουµε ορ-
κιστεί όλοι να προστατεύσουµε τον ελληνικό λαό. Καλοί είναι και
οι βιοµήχανοι και οι εργοδότες και είναι κοµµάτι της ελληνικής
κοινωνίας, αλλά το µεγαλύτερο κοµµάτι της ελληνικής κοινωνίας
είναι οι εργαζόµενοι. Εµείς, η Πλεύση Ελευθερίας, είµαστε εδώ
γι’ αυτούς.

Σας ευχαριστώ πολύ και σας ακούω, κύριε  Γεωργιάδη. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Χουρδάκης καταθέ-

τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υπουργέ, έχετε
για λίγο τον λόγο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Για ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε, για να
πω δύο πράγµατα στον κύριο συνάδελφο.

Πρώτον, είπε ότι υπάρχουν µόνο δέκα Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας στη συζήτηση. Αυτό είναι απαράδεκτο. Στον κατά-
λογο των οµιλητών που έχετε στα χέρια σας οι εγγεγραµµένοι
οµιλητές της Νέας Δηµοκρατίας είναι πάνω από τριάντα, πάνω
από σαράντα.

Πώς γίνεται, κύριε συνάδελφε, να έχουν εγγραφεί οι οµιλητές
και να µην είναι εδώ; Ξέρετε πολύ καλά -το ίδιο κάνετε και εσείς-
ότι οι Βουλευτές δεν µένουν σε όλη τη συνεδρίαση και ιδιαίτερα
σε µία συνεδρίαση όπως η σηµερινή που θα κρατήσει πάρα πολ-
λές ώρες, µέχρι τις 3.00’ τα ξηµερώµατα. Άρα προσβάλατε την
Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας µε ψέµατα. Στο
παρόν νοµοσχέδιο οι µισοί οµιλητές είναι από τη Νέα Δηµοκρα-
τία. Είναι ντροπή αυτό που είπατε.

Πήγατε κλαδικά στο θέµα των γιατρών εργασίας. Θα δώσω
ένα στοιχείο για τη Βουλή, αν και δεν είχα σκοπό να το κάνω,
γιατί δεν θέλω να αντιδικώ µε τους ανθρώπους, µε ενδιαφέρει
να λύνω το πρόβληµα. Αφού, όµως, επιµείνατε ότι δήθεν όσα εί-
πατε είναι από το ενδιαφέρον σας για την υγεία των εργαζοµέ-
νων, ενώ εµείς δεν ενδιαφερόµαστε για τους εργαζόµενους,
ακούστε ένα στοιχείο επίσηµο µέσα από την υπηρεσία από τις
αναγγελίες του χρόνου εργασίας των ιατρών εργασίας, όπως
υπάρχει αναρτηµένο στην «ΕΡΓΑΝΗ». Για να καταλάβει το Σώµα,
ένας εργαζόµενος µε πλήρες ωράριο εργάζεται ετησίως δύο χι-
λιάδες µε δύο χιλιάδες διακόσιες ώρες. Αυτό εάν εξαντλήσει και
το όριο των υπερωριών του. Αυτό είναι το µάξιµουµ που µπορεί
να δουλέψει ένας εργαζόµενος στην Ελλάδα µε πλήρες ωράριο
και πλήρεις υπερωρίες.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Χίλιες εννιακόσιες… 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Μαζί µε τις υπερωρίες.
Πάµε να δούµε λίγο τον πίνακα λοιπόν για τους γιατρούς ερ-

γασίας: Με µία έως διακόσιες πενήντα ώρες είναι εκατόν είκοσι
τέσσερις,  διακόσιες πενήντα µία έως πεντακόσιες ώρες είναι
εξήντα εννέα, δύο χιλιάδες µία και δύο χιλιάδες πεντακόσιες
ώρες, δηλαδή, πάνω από πλήρες οκτάωρο µε τις υπερωρίες
τριάντα επτά, δύο χιλιάδες πεντακόσιες µία ώρες µε τρεις χιλιά-
δες είναι είκοσι οκτώ.

Τρεις χιλιάδες µε τέσσερις χιλιάδες, είναι δεκαέξι. Τέσσερις
χιλιάδες µε πέντε χιλιάδες ώρες τον χρόνο, είναι δεκατρείς.
Πέντε χιλιάδες µε έξι χιλιάδες, είναι δύο. Και έξι χιλιάδες µε επτά
χιλιάδες είναι ένας. Δηλαδή έχει δηλώσει στα σοβαρά ένας για-
τρός εργασίας στην Ελλάδα ότι δουλεύει τον χρόνο επτά χιλιά-
δες ώρες, δηλαδή δουλεύει εικοσιτέσσερις ώρες το
εικοσιτετράωρο, συν τις υπερωρίες! Καταλαβαίνετε ότι αυτές

είναι εικονικές ώρες, γιατί δεν µπορεί να έχει δουλέψει αυτές τις
ώρες ο άνθρωπος. Καταλαβαίνετε ότι όποιος έχει δηλώσει πάνω
από δυο χιλιάδες ώρες, δεν πηγαίνει ή πάει µόνο και υπογράφει
και φεύγει, γιατί αλλιώς δεν βγαίνουν τα ωράρια, αν υπολογίσετε
δε ότι οι γιατροί εργασίας µπορεί να µετακινούνται και από τη
µία επιχείρηση στην άλλη, άρα χάνουν και ώρες µετακίνησης. 

Δεν σας απασχολεί ότι υπάρχει αυτή η εικονική προσφερόµενη
υπηρεσία. Δεν σας απασχολεί αυτή η εικονική προσφερόµενη
υπηρεσία σε πόσο κίνδυνο θέτει τη ζωή και την υγεία των εργα-
ζοµένων, αλλά σας απασχολεί αν εµείς θα προσπαθούµε να
βρούµε λύση. Και επειδή είπατε το λαϊκίστικο παράδειγµα του
χειρουργού, να πω το εξής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υπουργέ, παρα-
καλώ!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Γιατί είπε κανένας να χειρουργήσει κά-
ποιος άλλης  ειδικότητας; Θα πάει σε νοσοκοµείο που έχει την
ειδικότητα του χειρουργού που χρειάζεται και η ειδικότητα του
χειρουργού που χρειάζεται θα χειρουργήσει. 

Το πρόβληµα µε τους γιατρούς εργασίας, όµως, είναι ότι ο
αριθµός τους είναι πεπερασµένος, ενώ οι ανάγκες διαρκώς αυ-
ξάνονται και καινούργιοι γιατροί εργασίας δεν παράγονται,
καθώς κανένας δεν έχει πάρει αυτή την ιατρική ειδικότητα σή-
µερα που µιλάµε. 

Άρα, αν πράγµατι, κύριε συνάδελφε, ενδιαφέρεστε στα αλή-
θεια για τη ζωή των εργαζοµένων, θα ήσασταν εδώ να µας πείτε
όχι πώς θα κρατήσετε κλειστό ένα επάγγελµα, αλλά πώς θα µας
βοηθήσετε να βρούµε λύση σε ένα πραγµατικό πρόβληµα. Εκτός
αν πιστεύετε ότι οι µισοί γιατροί εργασίας στην Ελλάδα δου-
λεύουν πάνω τρεις χιλιάδες ώρες τον χρόνο, οπότε ας µην το
συζητήσουµε καθόλου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής
είναι ο Ανεξάρτητος Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Φλώρος. Και
ακολουθεί ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ.
Ανδρέας Παναγιωτόπουλος. 

Κύριε Βουλευτά, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΛΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς, σή-

µερα έχει έρθει προς ψήφιση ένα άκρως αντεργατικό νοµοσχέ-
διο, ένα νοµοσχέδιο βγαλµένο από τα πιο ακραία καπιταλιστικά
όνειρα της Νέας Δηµοκρατίας, που φέρει µια ακραία καπιταλι-
στική σκλαβιά, µε τους εργαζόµενους, που είναι η ψυχή και ζωή
κάθε επιχείρησης, να µετατρέπονται σε λάστιχο ή αλλιώς τον
«εργαζόµενο 2.0», που η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας ορα-
µατίζεται, έναν εργαζόµενο που δεν θα έχει προσωπική ζωή, δεν
θα έχει χρόνο να δει τα παιδιά του, δεν θα έχει τον χρόνο να κάνει
καν οικογένεια, να βρει ή και να δει τον άνθρωπό του. Διότι ως
«καπιτα-ληστές» που είστε -και το «λι» από το καπιταλιστές µε
«η»- θέλετε να ληστέψετε αυτές τις στιγµές και θέλετε να ληστέ-
ψετε την όποια ακόµη ζωή και αξιοπρέπεια έχει µείνει στον Έλ-
ληνα εργαζόµενο. 

Ενώ, λοιπόν, η Θεσσαλία καταστράφηκε, το µαρούλι έχει πάει
στα 5 ευρώ, η βενζίνη ξεπερνάει τα 2 ευρώ το λίτρο και βλέπουµε
το κόστος ζωής να αυξάνεται και να είναι ακραία δυσανάλογο µε
τους µισθούς. Τι σκέφτηκαν, λοιπόν, τα τσακάλια εδώ της Κυ-
βέρνησης για να βοηθήσουν τον Έλληνα πολίτη; Σκέφτηκαν να
εργάζεται –λέει- έως και δεκατρείς ώρες την ηµέρα προκειµένου
–λένε- να αυξήσει το εισόδηµά του. Κάτι που γίνεται καθηµερινά,
να εργάζεται δηλαδή κάποιος και δύο δουλειές -όπως ο συνά-
δελφος κ. Μανούσος από τους Σπαρτιάτες- που το κάνει για την
επιβίωσή του, µερικοί θέλετε να τον θεσπίσετε ως κανονικότητα.

Αντί, λοιπόν, να µειωθούν και να καταργηθούν φόροι, αντί να
αυξηθεί ο µισθός κατακόρυφα, αντί να τεθούν πλαφόν σε προ-
ϊόντα και αγαθά, όπως το νερό -που κάποιοι αισχροί επιχειρηµα-
τίες βρέθηκαν να πουλάνε 6 ευρώ την εξάδα- και αντί να
µπαίνουµε γενικότερα στη σκέψη του να εργάζεται κάποιος πα-
ραπάνω από πενθήµερο και οκτάωρο, εσείς αποφασίσατε να
στραγγίξετε τον Έλληνα νέο που θα µπει τώρα στην αγορά ερ-
γασίας, τους Έλληνες που προσπαθούν να συντηρήσουν ένα
σπιτικό και να κάνουν οικογένεια, τους Έλληνες γονείς που προ-
σπαθούν να µη λείψει τίποτα στα παιδιά τους. 
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Επιπροσθέτως, ακούσαµε από τον κ. Μητσοτάκη να λέει πως
θα πρέπει τα σπίτια να ασφαλίζονται υποχρεωτικά. Οι τριετίες –
λέει- θα ξεπαγώσουν αλλά χωρίς αναδροµική ισχύ και έτσι όσοι
δουλεύουν τα τελευταία δώδεκα χρόνια –λέει- δεν θα δουν την
παραµικρή αύξηση, παρά µόνο το 2027, αφού τέσσερις τριετίες
που έχουν περάσει τα τελευταία δώδεκα χρόνια πάνε στα σκου-
πίδια. 

Και φυσικά, θα συνεχίσουν τα αστεία κοµµουνιστικά κουπόνια
ως µέσο ανακούφισης. Μάλλον αυτά θα είδαν –ήθελα να πω στον
κ. Γεωργιάδη που λείπει- τα µέλη του Πολίτµπιρο, του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος του Βιετνάµ, που µας είπε στην επιτροπή, που
ήρθαν και ζήτησαν την αδελφοποίηση µε εσάς, της Νέας Δηµο-
κρατίας, γιατί δεν διαφέρετε πουθενά. 

Αλήθεια, όµως; Έτσι στοχεύετε στον επαναπατρισµό των εκα-
τοντάδων χιλιάδων Ελλήνων του εξωτερικού, µέσω της πλατφόρ-
µας RebrainGreece; Έτσι θα τους πείσετε να γυρίσουν και να µη
φύγουν τρέχοντας έξω άλλοι τόσοι; Υπηρετείτε σαν πιστά σκυλιά
το κεφάλαιο και τα ξένα συµφέροντα, αδιαφορώντας παγερά για
τη ζωή του εργαζόµενου, που από τις έντεκα ώρες που υποχρε-
ωτικά και βάσει νόµου θα πρέπει να ξεκουράζεται, θα χάνει άλλες
δύο σε αυτό το χάος που επικρατεί στο καταπληκτικό οδικό δί-
κτυο που έχουµε, που από τον Κηφισό, ας πούµε από το Αιγά-
λεω, για να πάει κάποιος στην Κηφισιά θέλει µία ώρα και άλλη
µία ώρα για να γυρίσει, για να κάνει είκοσι χιλιόµετρα! Φέρνετε,
λοιπόν, ρυθµίσεις που αντί να εξασφαλίζουν µια δίκαιη ισορροπία
µεταξύ ελαστικότητας και προστασίας, πνίγουν εν τέλει τους ερ-
γαζόµενους, θέτοντας σε κίνδυνο την υγεία τους, λόγω κόπω-
σης, και στο τέλος δεν θα ωφεληθεί και κανένας. 

Τη στιγµή, λοιπόν, που υπάρχουν αγνοούµενοι, θαµµένοι στις
λάσπες στη Θεσσαλία και µετράµε ακόµη νεκρούς, µε τις πληγές
από τις πυρκαγιές να είναι ακόµα ανοιχτές, θέλετε να αρχίσουµε
να µετράµε νεκρούς και στον δρόµο µάλλον, καθώς, προκειµέ-
νου να αυξήσετε το κέρδος των επιχειρήσεων, δεν σας απασχο-
λεί καθόλου αν θα χαθούν ανθρώπινες ζωές, γιατί όπως λέει και
ο κ. Κουτσούµπας «αυτοί είστε», εκµαυλιστές και προδότες
αυτού του έθνους και του ελληνικού λαού, ξεπουλάτε το µέλλον
µας για την πατρίδα µας, προφασιζόµενοι ευρωπαϊκές οδηγίες.
Λες και η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει σε όλα δίκιο! Εµείς δεν µπο-
ρούµε να θέσουµε τη δική µας άποψη ή να θεσπίσουν έναν δικό
µας νόµο που να προστατεύει τα συµφέροντα του Έλληνα ερ-
γαζόµενου!

Μόνο σκοπό, λοιπόν, έχετε τη στέρηση ελευθεριών και τη φί-
µωση όσων λένε αλήθειες. Φυσικά, όµως, γνωρίζουµε ότι δεν έρ-
χεστε µόνο για εµάς και στοχεύετε στις επόµενες γενιές και στα
παιδιά µας. Εµείς απλά είµαστε το εµπόδιο στα σχέδιά σας, και
προκειµένου να µην υλοποιηθούν, δεν θα κάνουµε ούτε µισό
βήµα πίσω. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Πριν δώσω τον λόγο

στον επόµενο οµιλητή, τον κ. Παναγιωτόπουλο του ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική συµµαχία, θα δώσω τον λόγο για δύο λεπτά στον
Υφυπουργό κ. Αθανάσιο Πετραλιά για να επιχειρηµατολογήσει
για τροπολογία. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Πολύ σύντοµα να ενηµερώσω το Σώµα για τον συµπληρωµα-
τικό προϋπολογισµό. Με το άρθρο 4 της τροπολογίας επί του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης κατατίθεται συµπληρωµατικός προϋπολογισµός ύψους
600 εκατοµµυρίων ευρώ, εκ των οποίων 450 εκατοµµύρια ευρώ
για το Εθνικό Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων και 150 εκα-
τοµµύρια ευρώ για τον τακτικό προϋπολογισµό, για να καλύψει
τις πρώτες αποζηµιώσεις -κρατική αρωγή δηλαδή- και αγροτικές
αποζηµιώσεις από τις καταστροφές. 

Σηµειώνεται ότι το συνολικό κόστος των αποζηµιώσεων ανα-
µένεται σηµαντικά υψηλότερο, ενδεχοµένως άνω του 1 δισεκα-
τοµµυρίου ευρώ και θα επιβαρύνει και τα επόµενα έτη, καθώς θα
επισκευάζονται τα κτήρια που υπέστησαν ζηµιά και θα αποζηµιώ-
νονται από την κρατική αρωγή. Αυτά τα χρήµατα είναι συµπλη-
ρωµατικά αυτών που απαιτούνται για έργα αποκατάστασης
υποδοµών. Θα χρηµατοδοτηθούν κατά κύριο λόγο από συγχρη-

µατοδοτούµενα εργαλεία, όπως το ΕΣΠΑ και το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης. 

Οι πιστώσεις του συµπληρωµατικού προϋπολογισµού χρησι-
µοποιούνται για µέτρα, κυρίως τα κάτωθι: Πρώτον, η ενίσχυση,
µέσω του «arogi.gov.gr», για πρώτες ανάγκες, ζηµιές σε οικο-
σκευή και απλές επισκευαστικές εργασίες, ως 6.600 ευρώ. Δεύ-
τερον, η πρώτη αρωγή έναντι στεγαστικής συνδροµής κτηρίων
που υπέστησαν βλάβες, έως 10.000 ευρώ, και εν συνεχεία η στε-
γαστική συνδροµή ύψους 80% επί του κόστους επισκευής ή ανα-
κατασκευής των κτηρίων. Τρίτον, η επιδότηση ενοικίου ή
συγκατοίκησης, από 300 έως 500 ευρώ τον µήνα. Τέταρτον, η
αναστολή συµβάσεων εργασίας µε αποζηµίωση ειδικού σκοπού
προς τους εργαζοµένους των πληττόµενων επιχειρήσεων. 

Πέµπτον, η πρώτη αρωγή έναντι κρατικής αρωγής προς πλη-
γείσες επιχειρήσεις ύψους έως 4.000 ευρώ και εν συνεχεία η
αποζηµίωση 70% της εκτιµηθείσας ζηµίας σε στοιχεία ενεργητι-
κού των επιχειρήσεων, όπως µηχανολογικό εξοπλισµό, πρώτες
ύλες και εµπορεύµατα. Έκτον, οι αποζηµιώσεις προς πληγείσες
αγροτικές εκµεταλλεύσεις, που περιλαµβάνει τόσο την αποζη-
µίωση 70% της εκτιµηθείσας ζηµιάς σε στοιχεία ενεργητικού της
αγροτικής εκµετάλλευσης -όπως µηχανολογικό εξοπλισµό, έγ-
γειο κεφάλαιο, πρώτες ύλες και εµπορεύµατα, µέσω της κρατι-
κής αρωγής- όσο και η αποζηµίωση της τρέχουσας παραγωγής
µέσω του ΕΛΓΑ. 

Σηµειώνεται ότι ως σήµερα το µεσηµέρι στις 1.30’ είχαµε εί-
κοσι δύο χιλιάδες πεντακόσιες ογδόντα εννέα αιτήσεις στην κρα-
τική αρωγή οριστικοποιηµένες και είχαµε επιπλέον τέσσερις
χιλιάδες οκτακόσιες σαράντα εκκρεµείς αιτήσεις. Οι αποζηµιώ-
σεις προχωρούν µε γοργούς ρυθµούς, κάτι που απαιτεί την
άµεση ενίσχυση των σχετικών πιστώσεων, για αυτό έχουµε και
τον συµπληρωµατικό προϋπολογισµό. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε.
Έχει ζητήσει τον λόγο για µια δίλεπτη παρέµβαση η Πρόεδρος

της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Ζήτησα τον λόγο γιατί έκπληκτη βλέπω τον κύριο Υφυπουργό

να ανακοινώνει σε µία άδεια Βουλή µία αναµόρφωση προϋπολο-
γισµού για εκατοµµύρια ευρώ που θα χορηγηθούν, την ώρα που
διαπιστωµένα η Κυβέρνησή σας στην προηγούµενη µορφή της
έχει χορηγήσει εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ που δεν αναζη-
τούνται απλώς, καταζητούνται πλέον για αντιπληµµυρικά έργα
που δεν έγιναν την ώρα που η Θεσσαλία στενάζει, την ώρα που
οι πολίτες σε Βόλο, Λάρισα δεν έχουν νερό σε πάρα πολλές πε-
ριοχές, την ώρα που Τρίκαλα, Καρδίτσα έχουν βουλιάξει, την
ώρα που καλείστε ξανά και ξανά να απαντήσετε πού πήγαν όλα
αυτά τα χρήµατα, πού πήγαν όλα αυτά τα εκατοµµύρια και δεν
απαντάτε. Βέβαια έλαχε ο κλήρος σε εσάς. Έστειλε η Κυβέρ-
νηση εσάς ως Υφυπουργό να κάνετε αυτή την ανακοίνωση. 

Είστε ο µόνος από πλευράς Κυβέρνησης στα έδρανα στο ερ-
γασιακό νοµοσχέδιο, θα ήθελα να µιλήσετε και στον κ. Μητσο-
τάκη και στον κ. Σταϊκούρα και σε όλους τους αρµόδιους
Υπουργούς του Υπουργικού Συµβουλίου και στον κ. Χατζηδάκη
ότι εµείς έχουµε ζητήσει εδώ και µία εβδοµάδα να δώσετε λογα-
ριασµό συγκεκριµένο πού καταβάλλατε τα εκατοµµύρια και τα
εκατοντάδες εκατοµµύρια για τις εγκαινιασµένες γέφυρες που
κατέρρευσαν, για τα αντιπληµµυρικά έργα που άντεξαν -µας
λέτε- αλλά πληµµύρισε ο τόπος και για τις πρόνοιες που υποτί-
θεται λάβατε, ώστε να φτάσετε στο σηµείο να µπει ο Πηνειός
µέσα στη Λάρισα.

Βεβαίως η ΕΡΤ έκοψε τη συνέντευξη Τύπου της Πλεύσης
Ελευθερίας στον αέρα. Και αυτό είναι έργο της Κυβέρνησής σας,
η δηµόσια τηλεόραση να κόβει στον αέρα τη συνέντευξη Τύπου
κοινοβουλευτικού κόµµατος. Έχουµε όµως ζητήσει -και αυτό
προβλήθηκε- να δώσετε λογαριασµό ακριβώς πού προορίζετε να
δώσετε χρήµατα, τι συµβάσεις θα υπογράψετε και να τις φέρετε
στη Βουλή.

Καταλαβαίνω ότι σε αυτά τα θέµατα οι αρµόδιοι Υπουργοί κρύ-
βονται. Στέλνουν τους Υφυπουργούς. Καταλαβαίνω ότι είναι
βαριά η αποστολή που σας ανέθεσαν, αλλά διαµηνύστε σας πα-
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ρακαλώ στον κ. Μητσοτάκη -γιατί σήµερα ο Πρόεδρος της Βου-
λής µάς είπε ότι µπορεί και να µην έρθει τελικά την άλλη Παρα-
σκευή να απαντήσει στον κοινοβουλευτικό έλεγχο. Τρεις µήνες
συµπληρώνει Πρωθυπουργός στη νέα Βουλή και δεν έρχεται να
απαντήσει στον κοινοβουλευτικό έλεγχο- ότι εµάς δεν µας αρ-
κούν αυτές οι ανακοινώσεις, οι τυπικές, αλλά ζητούµε συγκεκρι-
µένη αναφορά και λογοδοσία. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής ο

κ. Ανδρέας Παναγιωτόπουλος, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ -δεν είναι εδώ- συµφωνούµε βέβαια µε αυτά

που κατέθεσε τώρα η κ. Κωνσταντοπούλου όσον αφορά τα έργα.
Διότι είπε ο Πρωθυπουργός παλιότερα ότι ακριβώς δεν είχαν
προβλέψει την ποσότητα του νερού τα αντιπληµµυρικά που είχαν
και ήρθε λίγο περισσότερο. Να µας πούνε τουλάχιστον µέχρι τι
ποσότητα νερού προβλέπουν αντιπληµµυρικά έργα να φτιά-
χνουν, για να δούµε πού τους υπερβαίνει η φύση. 

Από εκεί και πέρα, κύριε Υφυπουργέ, άκουσα ότι θα δώσετε
προκαταβολές στους πληγέντες. Και είναι και θετικό αυτό. Αλλά
φοβάµαι µη µείνουµε στις προκαταβολές. Γιατί εµείς που είµαστε
πληγέντες από προηγούµενες θεοµηνίες και το 2021 στην Ηλεία
και αλλού και αλλού, µείναµε µε τις προκαταβολές ακόµα.
Μήπως µπορούσατε να µας δώσετε και µια απάντηση πότε θα
ολοκληρωθεί αυτή η διαδικασία, για να ξέρουµε πότε θα αποκα-
τασταθούµε, πότε θα ξαναποκτήσουµε καλλιέργεια, πότε ο κατ’
εξοχήν και κατά κύριο επάγγελµα αγρότης θα βρει τον δρόµο
του για να µπορέσει να ζήσει την οικογένειά του όπως πρέπει;

Επί του παρόντος νοµοσχεδίου, κύριε Πρόεδρε, έχουµε να
πούµε ότι ο Υπουργός παρ’ όλο ότι είναι πολύ καλός και στη σκη-
νοθεσία και στην ερµηνεία, µίλησε και εισηγήθηκε σήµερα ως εκ-
πρόσωπος των εργοδοτών, διότι από αυτή την οπτική γωνία
βλέπει τα πράγµατα. Εµείς όµως εδώ είµαστε κόµµα της κοινω-
νίας, των εργαζόµενων ανθρώπων και την κοινωνία και τους αν-
θρώπους της εργασίας θέλουµε να τους φέρουµε στο επίκεντρο.
Ο εισηγητής της Πλειοψηφίας είπε ότι είµαστε πιστοί στις αρχές
µας. Βεβαίως και είστε πιστοί στις αρχές σας και το αποδείξατε
αυτό µε το παρόν νοµοσχέδιο. Είστε πιστοί στις αρχές του σχε-
δίου Πισσαρίδη διότι εκεί έχει νούµερα. Μόνο νούµερα βλέπετε,
αριθµούς παραθέσατε. Αυτό είναι το αφήγηµά σας. 

Εµείς όµως βλέπουµε ανθρώπους και πίσω και µπροστά από
τα νούµερα. Και τον άνθρωπο τον βάζουµε στο επίκεντρο και της
πολιτικής και της ζώσας κοινωνίας. Γιατί ακριβώς µιλάτε σήµερα;
Για ποιες εργασίες µιλάτε; Για ποιον εργαζόµενο µιλάτε; Για τον
«εργαζόµενο λάστιχο». Πότε θα πιάσει δουλειά ο εργαζόµενος;
Όταν τον χρειάζεται ο εργοδότης. Για πόσο; Για όσο τον χρει-
άζεται ο εργοδότης. Αυτή είναι η απάντηση του νοµοσχεδίου σας
σήµερα. 

Νοµίζετε ότι το πενθήµερο και το οκτάωρο µπήκε έτσι αυθαί-
ρετα κατά τύχη; Νοµίζετε ότι κατακτήθηκε έτσι µε ένα νοµοσχέ-
διο και µια συζήτηση στη Βουλή; Με αγώνες, µε θυσίες -και
κλείνει και πάνω από εκατό χρόνια- µε αίµα κατοχυρώθηκε. Γιατί;
Γιατί το εικοσιτετράωρο χωρίστηκε σε οκτάωρα. Το οκτάωρο της
εργασίας, το οκτάωρο του ύπνου και το οκτάωρο της οικογέ-
νειας και των υπολοίπων δράσεων του ανθρώπου. Γιατί; Για να
έχουµε ισορροπηµένο άνθρωπο. Αλλιώς τι θα έχουµε; Έναν προ-
βληµατικό άνθρωπο ή έναν άνθρωπο βλίτο. Τέτοιους θέλουµε;
Τέτοια κοινωνία θέλουµε να φτιάξουµε; Όχι. Ο εργαζόµενος
θέλει πενθήµερο και οκτάωρο για να ζήσει µε αξιοπρέπεια, κύριε
Υπουργέ. Δεν θέλει εξτραδάκια που τα νοµιµοποιείτε εσείς σή-
µερα µε το νόµο τούτον εδώ. Δεν θέλει τέτοιες χάρες. Δεν θέλει
επιπλέον και εδώ και εκεί και λίγο παραπέρα.

Δεν είναι νόµος αυτός φιλεργατικός και αποδεικνύεται από
όλες τις µεριές. Και δεν φτάνει αυτό. Το δικαίωµα στην εργασία
είναι ιερό, µα και το δικαίωµα στην απεργία ιερό. Σήµερα νοµο-
θετείτε απεργοσπαστικό µηχανισµό και τον υιοθετείτε κιόλας.
Τον καλύπτετε πάρα πολύ ωραία µε όλα τα δικαιώµατα του ερ-
γοδότη και αυτό κάνατε.

Βέβαια στην ερµηνεία που κάνατε σήµερα, της δικιάς σας θε-
ατρικής παράστασης, είπατε ότι από εκεί –λέει- δεν είχε εργαζό-

µενους. Για εσάς του ΣΥΡΙΖΑ, του ΠΑΣΟΚ δεν υπήρχαν εργαζό-
µενοι, αποτύχατε. Από εδώ –λέει- και έδωσε συγχαρητήρια, ήταν
αλλά δεν ήταν εργαζόµενοι, κουκουέδες ήταν. Τι είναι οι κου-
κουέδες δηλαδή; Άλλη φυλή; Τούρκοι; Άνεργοι; Τι πράµα είναι;
Μη λέτε τέτοια πράγµατα. Μη χωρίζετε τους εργαζόµενους και
την κοινωνία µε τέτοιο διχαστικό τρόπο. Και βέβαια σας ξεπέρα-
σαν οι κλώνοι σας –είδα- της ακροδεξιάς, κύριε Υπουργέ, γιατί
φαίνεται ότι τα µαθήµατα τα είχαν κάνει καλύτερα.

Άρα τον απεργοσπαστικό µηχανισµό δεν τον χρειάζεται ο ερ-
γαζόµενος. Τον χρειάζεται ο καπιταλισµός. Τον χρειάζεται ο ερ-
γοδότης στον οποίο είστε πιστός όπως είπατε. Φέρατε τριετίες.
Ανακοινώσατε ότι ξεπαγώνετε τις τριετίες στη Διεθνή Έκθεση
Θεσσαλονίκης. Δεν ξέρω µε τι πήγατε εκεί πάνω, γιατί τρένο δεν
πάει. Μάλλον µε ελικόπτερο! Γιατί; Για να κουκουλώσετε µε την
πληµµύρα της Θεσσαλίας, την καταστροφή της Θεσσαλίας, για
να µην πείτε γι’ αυτό. Και τι ωραία φάνηκε και τι ωραία που ακού-
στηκε! Αλλά τη νύχτα ήρθε η τροπολογία. Και τι έλεγε; Για ασφα-
λιστική δικλίδα, δηλαδή, αν η ανεργία είναι κάτω από 10% και δεν
θα έχει και αναδροµική ισχύ. Δηλαδή το 2027 και φέξε µου και
γλίστρησα!

Αυτό τώρα είναι νοµοθέτηση υπέρ των εργαζοµένων; Και κα-
µαρώνετε κιόλας. Να πω δυο πραγµατάκια ακόµα που θέλω για
τους ελεγκτικούς µηχανισµούς πρώτον, και για τους ιατρούς ερ-
γασίας δεύτερον, επί του παρόντος νοµοσχεδίου. Βεβαίως
ήθελα να πω και άλλα στον Υπουργό γιατί µε είπε προχτές και
ψεύτη και υποκριτή όταν του είπα ότι διέλυσε την πρωτοβάθµια
φροντίδα υγείας. Αλλά µάλλον θα µας δοθεί χρόνος σε άλλη συ-
νεδρίαση να πούµε τα της υγείας εµπεριστατωµένα και αναλυ-
τικά. Γιατί στις προγραµµατικές δηλώσεις είχατε µιλήσει για
µεγάλες µεταρρυθµίσεις που έρχονται. Αλλά βλέπω ότι περνάει
καιρός και δεν έχουµε δει ακόµα καµµία µεταρρύθµιση. Υποβάθ-
µιση των πάντων βλέπουµε. Αλλά εδώ είµαστε, θα τα πούµε, ζωή
να έχουµε!

Εδώ έχω την Εθνική Επιτροπή για τα Δικαιώµατα του Ανθρώ-
που που αποφάνθηκε επ’ αυτών. Τι λέει εδώ; Τα κατέθεσε και
στα Πρακτικά ο κ. Φάµελλος. «Υπό το φως της γενικής αρχής του
Ενωσιακού Δικαίου για την απαγόρευση υποβάθµισης της προ-
στασίας που παρέχεται ήδη στο Εθνικό Δίκαιο κάθε κράτους µέ-
λους». Βλέπετε καµµιά προστασία των εργαζοµένων και του
υφιστάµενου καθεστώτος του Εθνικού Δικαίου εδώ; Εγώ δεν τη
βλέπω, αν την βλέπετε εσείς. Έχει και πάρα πολλά άλλα εδώ,
αλλά τώρα δεν θέλω να επεκταθώ γιατί θέλω να σας πω για τον
γιατρό εργασίας. 

Ο γιατρός εργασίας είναι µια ειδικότητα πάνω από εκατό χρό-
νια. Την έχει η Ελλάδα, την έχουν οι άλλες ευρωπαϊκές χώρες ή
ενδεχοµένως υπό άλλους τίτλους, γιατί λέει ο Υπουργός δεν
υπάρχει. Υπάρχει και παραϋπάρχει. Το µεγάλο ζητούµενο ποιο
είναι; Ο γιατρός εργασίας να έχει ολοκληρωµένη άποψη για το
υγειονοµικό προφίλ του κάθε εργαζόµενου, να µπορεί να επιβλέ-
πει την επιχείρηση, τις εργοστασιακές εγκαταστάσεις και τις συν-
θήκες των εργαζοµένων. Να µπορεί να προτείνει και αυτό να µην
είναι απλώς µια γνώµη που κάποιος την άκουσε, αλλά να είναι
εφαρµοστική η πρόταση και η διάγνωση που κάνει ο γιατρός ερ-
γασίας. Και να κατοχυρώνεται ο γιατρός εργασίας διότι είναι ει-
δικότητα, αγαπητοί µου συνάδελφοι, τετραετής ειδικότητα. 

Επίσης να δοθούν κίνητρα οικονοµικά. «Δεν πάνε πολλοί», λέει.
Ε, δεν πάνε όταν ο γιατρός εργασίας σε ένα εργοστάσιο αµει-
φθεί όσο αµειφθεί και ένας ανειδίκευτους εργαζόµενος. Θα πάει
στο εξωτερικό. Είναι λογικό αυτό. Άρα ποιο είναι το µεγάλο ζη-
τούµενο; Και κατάρτιση, και δουλειά, και επίβλεψη, αλλά και
αµοιβή. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, έχουµε εδώ και τα υποµνήµατα των γιατρών
εργασίας. Γιατί; Γιατί έχουµε και την γνωµοδότηση αυτών -και
θα σας τη δώσω κιόλας- η οποία ξέρετε τι λέει για την εργασία;
Είναι σηµαντικό στοιχείο γιατί είναι απόφαση του Πανελλήνιου
Ιατρικού Συλλόγου και έχει µεγάλη αξία και σηµασία για τους κιν-
δύνους. «Ετησίως», λέει, «εισάγονται στην παραγωγική διαδικα-
σία χιλιάδες νέες χηµικές ουσίες σε υφιστάµενους και
αναδυόµενους κλάδους». Με πρώτο ποιο; «Ο καρκίνος είναι η
κύρια αιτία των θανάτων που συνδέονται µε την εργασία στην
Ευρωπαϊκή Ένωση. Εκτιµάται ότι οι καρκινογόνες ουσίες ευθύ-
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νονται για εκατό χιλιάδες θανάτους στον χώρο εργασίας εξαιτίας
επαγγελµατικού κινδύνου κάθε χρόνο. 

Δεύτερον, τα καρδιαγγειακά νοσήµατα είναι η δεύτερη µεγα-
λύτερη αιτία θανάτων που συνδέονται µε την εργασία στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση». Δεν θα σας πω περισσότερα εδώ παρ’ότι είµαι
και καρδιολόγος. «Οι µυοσκελετικές παθήσεις πλήττουν εκατοµ-
µύρια εργαζοµένων στην Ευρωπαϊκή Ένωση». Και το µεγάλο ζη-
τούµενο στην πολυδαίδαλη κοινωνία που ζούµε ποιο είναι; «Οι
ψυχοκοινωνικές και εργονοµικές συνθήκες κινδύνου που διαµορ-
φώνονται πλέον για τον κάθε εργαζόµενο». Ας ληφθούν υπ’όψιν
αυτά, κύριε Υπουργέ, διότι δεν είναι δικά µου, είναι των επιστη-
µονικών οργάνων, των εντεταγµένων της πολιτείας, όπως είναι
ο Πανελλήνιος Ιατρικός Σύλλογος, µιας και λέτε ότι σέβεστε τους
επιστηµονικούς φορείς και τους ακούτε κιόλας. Ακούστε τους
λοιπόν.

Να είµαστε καλά. Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Πλεύσης

Ελευθερίας κ. Ελένη Καραγεωργοπούλου. 
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε.
Το κατατεθέν νοµοσχέδιο που ενσωµατώνει την κοινοτική οδη-

γία 2019/1152 περί διαφανών και προβλέψιµων όρων εργασίας
στην Ευρωπαϊκή Ένωση είναι ο δούρειος ίππος της νοµοθετικής
επιβολής στη χώρα µας των πλέον ακραίων µορφών εργασιακών
σχέσεων, όπως της ελαστικότητας, των λευκών συµβάσεων, του
διαµοιρασµού του χρόνου και των θέσεων εργασίας, της απα-
σχόλησης λίγων ή µηδενικών ωρών, η µετά από παραγγελία της
εργασίας υπό δοκιµή. Εισάγει επίσης στοιχεία εργασιακής διά-
κρισης για τους εργαζόµενους του δηµόσιου τοµέα, καταστρα-
τηγώντας το πνεύµα της ίδιας της οδηγίας, αλλά και
προγενέστερων κείµενων στα οποία βασίστηκε η οδηγία για τη
θεµελίωση της εργασιακής ισότητας, καθιστώντας έτσι το κρά-
τος υπόλογο στην ενωσιακή νοµολογία.

Δεν είναι όµως το µόνο παράδοξο. Ενώ η ως άνω οδηγία της
Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν καθιστά υποχρεωτική την επιβολή
αυτών των µορφών εργασιακών σχέσεων από τις χώρες µέλη
αλλά υποδεικνύει την νοµοθετική λήψη µέτρων προστασίας των
εργαζοµένων σε όσες χώρες ήδη εφαρµόζονται, στην Ελλάδα οι
διατάξεις του παρόντος νόµου αποτελούν τη στρατηγική κυβερ-
νητική κίνηση για να περιβληθεί µε τον µανδύα νοµιµότητας η
δυστοπική ζούγκλα που επικρατεί στον εργασιακό πραγµατικό
κόσµο. 

Έρχεται µάλιστα ως συνέχεια του ν.5045, άρθρο 44, µιας αν-
τεργατικής αντιλαϊκής πολιτικής την οποία την καταγγείλαµε
στον κ. Χατζηδάκη, Υπουργό σας του Υπουργείου Εθνικής Οικο-
νοµίας, όταν το καλοκαίρι, στις 29 Ιουλίου του 2023, διερρήγνυε
τα ιµάτιά του ότι µε το άρθρο αυτό δεν θεσπίζεται στην πραγµα-
τικότητα καµµία νέα κατάσταση στο θέµα της υποχρεωτικότητας
της ασφάλισης των ακινήτων για πληµµύρες, φυσικές καταστρο-
φές µε αντάλλαγµα, όπως διατείνεται το άρθρο αυτό, την ελά-
φρυνση του φόρου του ΕΝΦΙΑ, ενώ στην πραγµατικότητα ο ίδιος
ο Πρωθυπουργός τον διέψευσε λίγους µήνες µετά στη Διεθνή
Έκθεση Θεσσαλονίκης, προαναγγέλλοντας την υποχρεωτικό-
τητα στην ασφάλιση των ακινήτων. 

Πραγµατικά σας παίρνει πάρα πολύ λίγο χρόνο για να αθετείτε
αυτά που λέτε και να νοµοθετείτε γιατί προφανώς θα θεωρή-
σουµε ότι στο πλαίσιο αυτού του ν.5045 που προλογίζεται ως ενί-
σχυση του εισοδήµατος των µισθωτών και αντίστοιχα στο ισχύον
νοµοσχέδιο για την ενίσχυση της εργασίας αυτά που λέτε ως ενί-
σχυση στην πραγµατικότητα τα αναιρείτε λίγο µετά, δηµιουρ-
γώντας ένα τοπίο όχι δύσκολο να το αντέξει το ελληνικό
νοικοκυριό αλλά σχεδόν ακατόρθωτο σε νέες συνθήκες επιβολής
οικονοµικών µέτρων που στην πραγµατικότητα θα συρρικνώσουν
περισσότερο το εισόδηµά του και θα αναγκάσουν τους Έλληνες
πολίτες, είτε στη µετανάστευση είτε στη µεταβίβαση της ακίνη-
της περιουσίας τους. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Επίσης αυτό το νοµοσχέδιο που αναφέρετε ότι αφορά την ενί-
σχυση της εργασίας δεν είδα σε κανένα σηµείο του να αναφέρεται
στα µέτρα πολιτικής προστασίας των εργαζοµένων από φυσικές
καταστροφές. Πού, αλήθεια, προβλέπετε την ενίσχυση του δικαιώ-
µατος της εργασίας στην περίπτωση που θίγεται ο εργαζόµενος
που δεν µπορεί να µεταβεί στην εργασία του λόγω φυσικών κατα-
στροφών; Τέτοια παραδείγµατα υπάρχουν πολλά στις µέρες µας,
στη Θεσσαλία, στον Έβρο και όπου έχει συµβεί ,είτε από πυρκαγιά
είτε από πληµµύρα οι άνθρωποι να δυσκολεύονται ακόµα και για
τα πλέον δεδοµένα, όπως το πόσιµο νερό.

Με το παρόν νοµοσχέδιο εισάγονται µεγάλες αντεργατικές
διατάξεις, ακραίες µορφές ανθρώπινης απασχόλησης δουλείας,
του γνωστού στον αρχαίο κόσµο θεσµού της ειλωτείας. Εδώ θα
θυµηθώ την απεργία πείνας από προφορικές µαρτυρίες των Λαυ-
ριωτών µεταλλωρύχων συνταξιούχων το έτος 1957. Έξω από το
κτίριο «παρών» γυναίκες και άντρες µαζεµένοι να απεργούν ακρι-
βώς για παρόµοιες συνθήκες εργασίας που προβλέπετε µε το
ίδιο νοµοσχέδιο. Θα θυµηθώ επίσης µαρτυρία µεταλλωρύχου
συνταξιούχου, του δωδεκαετούς πατέρα του τότε, που ξεκινούσε
µε τα πόδια από την Κύµη της Εύβοιας και ερχόταν στο Λαύριο
για να δουλέψει τέσσερα ολόκληρα χρόνια και να επιστρέψει στο
σπίτι του µετά από τέσσερα χρόνια, στα δεκαέξι του χρόνια, και
να ερωτηθεί από τη µητέρα του «Πώς σου φάνηκε η πόλη του
Λαυρίου». Και η απάντηση που έδωσε ο δωδεκαετής διαλογέας
µεταλλευµάτων εργαζόµενος και στις στοές των µεταλλευτικών
και µεταλλουργικών επιχειρήσεων του Λαυρίου ήταν «Ήταν
ωραία µαµά, αλλά δεν είχε φως, δεν είχε ήλιο». Αυτός ο δωδε-
καετής τότε, στις αρχές του 20ού αιώνα, δούλευε για περισσότε-
ρες από δεκαπέντε ώρες ή δεκατρείς ώρες την ηµέρα. Τέτοια
φαινόµενα θα αντικρίσουµε και σήµερα. Τέτοια προαναγγέλλετε
µε το νοµοσχέδιό σας. Σε αυτά αντιστεκόµαστε και θα µας βρείτε
απέναντι και συνεχώς. 

Τι στοιχειοθετείται, λοιπόν, επί του προκειµένου; Η νοµιµοποί-
ηση λευκών συµβάσεων. Η κατάργηση του οκτάωρου µέσω του
προνοµίου που παρέχεται στον εργαζόµενο να απασχολείται πα-
ράλληλα σε περισσότερους του ενός εργοδότες. Η ισχυροποί-
ηση του διευθυντικού δικαιώµατος του εργοδότη µε τη
δυνατότητα εκ µέρους του κατάργησης του πενθηµέρου και της
απόλυσης του δόκιµου µισθωτού εντός δωδεκαµήνου άνευ απο-
ζηµιώσεως έως και της απόλυσης λόγω απουσίας από την εργα-
σία µε ένα µήνυµα sms. Η δυνατότητα µη προαναγγελίας των
υπερωριών και η συµφωνία µεταξύ των µερών για µη πληρωµή
τους.

Ειδικότερα µε τις συµβάσεις µηδενικών ωρών αποκρύπτεται
το γεγονός ότι αυτό δεν είναι υποχρεωτικό από την ίδια την οδη-
γία. Μάλιστα η ίδια η οδηγία συστήνει προστατευτικά µέτρα για
τις λίγες χώρες στην Ευρώπη που την έχουν ψηφίσει. 

Περαιτέρω, η θέσπιση µιας τέτοιας διάταξης δηµιουργεί τα
εξής: Όσοι είναι εγγεγραµµένοι άνεργοι στη ΔΥΠΑ, στον τέως
ΟΑΕΔ, σε περίπτωση άρνησης προσφοράς τριών τέτοιων συµ-
βάσεων µηδενικών ωρών χωρίς εξασφαλισµένο εισόδηµα θα στε-
ρούνται του επιδόµατος ανεργίας. Άρα, εξαθλίωση του ανέργου. 

Στο εν λόγω νοµοσχέδιο δεν αναφέρεται ρητά η υποχρέωση
του εργοδότη να αναρτά στο «ΕΡΓΑΝΗ» την έναρξη εργασίας,
κάτι που, αν δεν καθοριστεί -γιατί είναι τελείως θολό, δεν ανα-
φέρεται πουθενά- µπορεί να γίνει κανονικότητα η αδήλωτη ερ-
γασία µε σύννοµο τρόπο. Παράνοµες πρακτικές εργοδοτών
µπορούν να νοµιµοποιηθούν έµµεσα. Πού λαµβάνεται µέριµνα
γι’ αυτό;

Ως προς τις συνέπειες παράλειψης του εργοδότη για τη χο-
ρήγηση αναγκαίων εγγράφων, ποιος είναι λόγος να καταφεύγει
ο εργαζόµενος στην Επιθεώρηση Εργασίας, αν ο εργοδότης
γνωρίζει ότι σε κάθε περίπτωση η σύµβαση εργασίας δεν µπορεί
να καταστεί άκυρη; Ποιες είναι οι συνέπειες για τον εργοδότη;
Το µόνο που βλέπουµε είναι συνέπειες για τον εργαζόµενο: Ψυ-
χολογική βία -γιατί ο εργοδότης αυτόµατα λαµβάνει γνώση του
γεγονότος- καµµία συνέπεια για τον εργοδότη, αλλά ο εργαζό-
µενος θα υπόκειται συνεχώς στις παρενέργειες µιας τέτοιας
ενέργειάς του που βρήκε το σθένος να καταγγείλει. Στην πραγ-
µατικότητα, λοιπόν, δεν παρέχεται και πάλι καµµία προστασία
στον εργαζόµενο, του οποίου η θέση δυσχεραίνει συνεχώς.
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Ως προς την καταγγελία σύµβασης εργασίας αορίστου χρό-
νου χωρίς αποζηµίωση απόλυσης για απασχόλησή τους πρώ-
τους δώδεκα µήνες, είναι ένα ακόµα επαχθές µέτρο µε το οποίο
παραβιάζεται Διεθνές Δίκαιο. Μπορείτε να δείτε σχετικά την από-
φαση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής Κοινωνικών Δικαιωµάτων επί
συλλογικής προσφυγής, την 65/2011 ΓΕΝΟΠ-ΔΕΗ - ΑΔΕΔΥ κατά
Ελλάδας. 

Με την ευκαιρία της ρύθµισης, επίσης, της δοκιµαστικής πε-
ριόδου, θα πρέπει ο κανόνας αυτός να καταργηθεί, να επανέλθει
το προ του ν.3863/2010 καθεστώς και σας παρακαλώ πολύ να το
δείτε. 

Η ποινικοποίηση της συνδικαλιστικής δράσης και της απεργίας
είναι ένα ακόµα µελανότατο σηµείο αυτού του νοµοσχεδίου σας.
Δικαίωµα πανανθρώπινο η εργασία, αξία αναγνωρισµένη στον
πολιτισµένο κόσµο µας αυτή του οκταώρου, που µε αγώνες και
αίµα εργατών κερδήθηκε. Εξίσου, όµως, ανθρώπινο δικαίωµα και
ιερή υποχρέωση των εξαρτώµενων από εργοδότες εργαζοµένων
είναι η αντίσταση σε φεουδαρχικές, νεοφιλελεύθερες πολιτικές
εξαθλίωσης των όρων, των συνθηκών εργασίας. Σε µια χώρα
όπου το 90% των δικαστικών αποφάσεων κηρύσσουν τις απερ-
γίες παράνοµες και καταχρηστικές, το άρθρο 31 του νοµοσχε-
δίου, ουσιαστικά, καταργεί το δικαίωµα της απεργίας εν τη
γενέσει της. Αρκεί ένας και µόνο προβοκάτορας απεργοσπά-
στης, µίσθαρνος ή και «ιδεολόγος» –σε εισαγωγικά-, να καταγ-
γείλει πως του ασκήθηκε από απεργούς ψυχολογική βία -τέτοια
είναι δυνατό να αποτελεί και µόνο η προσφώνηση «πίσω, ρε,
απεργοσπάστη»- παρεµποδίζοντάς τον να εργαστεί και το άρθρο
αυτό καλείται να επιβάλλει την τάξη. Οι ποινές σε βάρος του
ασκούντος σωµατική ή ψυχολογική βία είναι εξοντωτικές. Από
έξι µήνες λέει το άρθρο µη ορίζοντας ανώτατο όριο. Αυτό ορίζε-
ται από τον χαρακτηρισµό της πράξης ως πληµµέληµα. Ο κατη-
γορούµενος για παρεµπόδιση του προβοκάτορα µπορεί να
τιµωρηθεί µε ποινή φυλάκισης έως πέντε ετών. Εξοντωτική είναι
επίσης η προβλεπόµενη χρηµατική ποινή σε βάρος του παρεµ-
ποδίζοντα, δηλαδή του απεργού, το ύψος της οποίας αγγίζει τα
5.000 ευρώ και µπορεί σε περίπτωση υποτροπής να είναι πολλα-
πλάσια του ποσού αυτού. Ελπίζουµε να µην προστεθεί σε επό-
µενο νοµοσχέδιο διάταξη ποινικοποίησης µε αυστηρές τιµωρίες
εγκληµάτων «σκέψης».

Η διαλεκτική ιστορική πολιτική συνείδηση γνωρίζει πως οι υλι-
κές συνθήκες της ύπαρξής µας, ο συνήθης τρόπος διαβίωσης,
εργασίας, διασκέδασης καθορίζουν την ίδια τη συνείδησή µας.
Κόλαφο για το αντεργατικό αυτό νοµοθέτηµα αποτελεί και η σχε-
τική έκθεση της Εθνικής Επιτροπής των Δικαιωµάτων του Ανθρώ-
που. Νωρίτερα συνάδελφοι ανέγνωσαν αρκετά θέµατα από την
έκθεση αυτή, που αναγνωρίζει ότι αυτό πλήττει τα δικαιώµατα,
την ασφάλεια, την υγεία των εργαζοµένων θίγοντας τους κινδύ-
νους για τα εργασιακά δικαιώµατα, όπως το ωράριο, την απερ-
γία, το δικαίωµα σε αξιοπρεπή διαβίωση. Είναι νοµοσχέδιο,
δηλαδή, που εκθέτει τους εργαζόµενους σε καταχρηστικές συµ-
περιφορές και παραβιάσεις από την πλευρά της εργοδοσίας. 

Η ΕΕΔΑ µάλιστα υπενθυµίζει ότι η Ελλάδα είναι υπόλογη από
το έτος 2017, για τη µη λήψη µέτρων αποκατάστασης της ανα-
γνωρισθείσας παραβίασης του Ευρωπαϊκού Κοινωνικού Χάρτη,
ενώ φωτίζει ως αναγκαία τη λήψη µέτρων προστασίας των ερ-
γαζοµένων σε συνθήκες φυσικών καταστροφών µε σταθερούς
κανόνες πολιτικής προστασίας, κάτι το οποίο δεν φαίνεται να σας
έχει ουδόλως απασχολήσει στο εν λόγω νοµοσχέδιο, όπως προ-
είπα. Αντίθετα, σκοπός του εν λόγω νοµοθετήµατος πέραν της
άµεσης, λεόντειας υπέρ των εργοδοτών, διευθέτησης των σχέ-
σεων αυτών και των εργαζοµένων είναι όχι µόνο η απορρύθµιση
της εργασιακής αγοράς αλλά η απορρύθµιση της αξιοπρεπούς
αµειβόµενης ανθρώπινης εργασίας, της ίδιας της κοινωνικής συ-
νείδησης, αυτής που συγκροτεί και συγκρατεί τον συλλογικό κοι-
νωνικό ιστό. Έχει σκοπό να συνηθίσουµε τη θέα του «Τέρατος».
Αποδεχόµενοι το «Τέρας» να αναγνωρίζουµε τις συνθήκες αυτές
ως τις µόνες δυνατές της ανθρώπινης υπόστασης. Και εν τέλει,
σκοπό έχει τον ευτελισµό µας, την απαξίωση, την καταρράκωση
της ίδιας της ουσίας της ανθρώπινης ύπαρξης.

Λυπάµαι που λείπει ο Υπουργός. Αυτό δεν θα το επιτρέψουµε
να συµβεί. Θα το µεταφέρετε, φαντάζοµαι. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Καραγεωργοπούλου.

Καλείται στο Βήµα η κ. Ασηµίνα Σκόνδρα, Βουλευτής της Νέας
Δηµοκρατίας, για επτά λεπτά και θα ακολουθήσουν ο κ. Ιωάννης
Τσίµαρης, η κ. Μαρία - Νεφέλη Χατζηιωαννίδου, ο κ. Δηµήτρης
Κούβελας και η κ. Άννα Ευθυµίου. 

Ορίστε, κυρία Σκόνδρα.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν µπω στο

νοµοσχέδιο, πραγµατικά, θέλω να αναφερθώ σε αυτά που ακού-
στηκαν εδώ από συναδέλφους όλων των πτερύγων, όσον αφορά
την καταστροφή στη Θεσσαλία. Ξέρετε ότι εκλέγοµαι στην Καρ-
δίτσα. Είµαστε µια περιφέρεια πληττόµενη και, πραγµατικά, ευ-
χαριστώ τους συναδέλφους που συµπάσχουν και το λέω
καλοπροαίρετα. Γενικώς είµαι καλοπροαίρετος άνθρωπος και
θέλω να πιστέψω ότι ναι, είναι η πρόθεσή σας είναι να µη λαϊκί-
ζετε. Λαϊκίζετε, όµως. Μιλάτε για ευθύνες. Να αποδοθούν ευθύ-
νες όπου υπάρχουν. Δεν σας άκουσα, όµως, να µιλήσετε για
µέτρο, για µέγεθος. Ξέρετε για τι µεγέθη µιλάµε στη Θεσσαλία
και στην Καρδίτσα, για τι ποσότητες νερού; Μιλάµε για χίλιους
τόνους το στρέµµα! 

Και άκουσα κάποιους συναδέλφους να µιλάνε για αντιπληµµυ-
ρικά έργα. Εγώ δεν είµαι ειδική, δεν είµαι υδραυλικός-µηχανικός.
Άκουσα όµως τους ειδικούς. Άκουσα τους επιστήµονες. Καλό
είναι και σας προτρέπω, πραγµατικά, να µπείτε να βρείτε να δια-
βάσετε αυτά τα οποία είπαν, για να αντιληφθείτε και εσείς πώς
γίνονται τα έργα, πώς µελετώνται και τέλος πάντων ποια είναι τα
µεγέθη βάσει των οποίων παίρνουν ως µέτρο και φτιάχνουν αυτά
τα έργα τα αντιπληµµυρικά.

Πέρα από εκεί, άκουσα κι άλλα. Άκουσα την κ. Λιακούλη.
Θεωρώ ότι έχει πληγεί και η Λάρισα και, πραγµατικά, είµαστε
όλοι πολύ στενοχωρηµένοι. Είπε, όµως, ότι η Θεσσαλία είναι τε-
λειωµένη. Σας πληροφορώ ότι η Θεσσαλία δεν είναι τελειωµένη.
Εµείς ξαναζήσαµε έναν «Ιανό». Ήταν και εκείνο φαινόµενο, το
οποίο για πρώτη φορά συνέβη και τότε είχε πληγεί η πρω-
τεύουσα της Καρδίτσας, που απαριθµεί το µισό πληθυσµό αριθ-
µητικά του νοµού και στο 80% την εµπορική δραστηριότητα και
γενικότερα. Και όµως, στάθηκε πολύ γρήγορα όρθια. Γιατί; Γιατί
και τότε, όπως και τώρα, ο Κυριάκος Μητσοτάκης, ο ίδιος προ-
σωπικά, η µισή Κυβέρνηση, αρµόδια και όχι µόνο, ήταν κατά
πάνω στο πρόβληµα και, πραγµατικά, µπορέσαµε και σταθήκαµε
γρήγορα όρθιοι. Και αυτό θα συµβεί και τώρα. Με τον ίδιο τρόπο
είναι πάνω από το πρόβληµα και η Κυβέρνηση και ο Πρωθυπουρ-
γός, για να µη σας πω, και η Ευρώπη. 

Ακόµη όµως και τον κ. Φάµελλο, ο οποίος είπε τα όσα είπε,
αναφέρθηκε στα όσα αναφέρθηκε. Παρέλειψε, όµως, να µας πει
κάτι, γιατί εκείνος ως αρµόδιος. Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας τότε, επί διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, ξέρει πολύ καλά ότι
εκείνα τα έργα τα οποία θα µπορούσαν έστω να αναχαιτίσουν
αυτή την καταστροφή θα ήταν τα φράγµατα της Συκιάς, της Με-
σοχώρας, του Μουζακίου και της Πύλης. Ξέρετε τι είναι αυτά τα
φράγµατα; Είναι τα παράπλευρα έργα της εκτροπής του άνω
ρου του Αχελώου. Και ο κ. Φάµελλος τότε ήρθε στην Καρδίτσα
και µας είπε «ξεχάστε τον Αχελώο». 

Γι’ αυτό, λοιπόν, παρ’ όλο ότι είµαι καλοπροαίρετη, λυπάµαι
αλλά λαϊκίζετε. Και είναι άδικο να λαϊκίζετε για τους συµπολίτες
µου που περνάνε δύσκολα. 

Επί του παρόντος, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω ότι συνεχώς
και αδιαλείπτως η Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη εκφράζει µέσα
από τις νοµοθετικές της πρωτοβουλίες την προτεραιότητά της
για διασφάλιση της προστασίας των εργαζοµένων. Επιδιώκει την
αύξηση του εισοδήµατός τους και τη δηµιουργία θέσεων εργα-
σίας. Ταυτόχρονα πολεµά την αδήλωτη και υποδηλωµένη εργα-
σία µέσω της µείωσης της γραφειοκρατίας και της χρήσης
ψηφιακών εργαλείων ελέγχου. Αποδεικνύεται έτσι ότι άλλος έχει
το όνοµα κι άλλος έχει τη χάρη. Γιατί µπορεί η Αριστερά διαχρο-
νικά να διαρρηγνύει τα ιµάτιά της για την εργατική τάξη, άλλος
όµως φροντίζει ,πραγµατικά, για τα δικαιώµατά της. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν εισάγονται καινο-
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τόµες ρυθµίσεις που αίρουν χρόνιες παθογένειες του πεδίου των
εργασιακών δικαιωµάτων, ενισχύεται η διαφάνεια και η ευελιξία
στα εργασιακά ενώ ταυτόχρονα το εθνικό πλαίσιο ενσωµατώνει
την κοινοτική νοµοθεσία ενισχύοντας έτσι την ευρωπαϊκή πορεία
της χώρας µας. Η διάρθρωσή του εκτείνεται σε έξι ενότητες µε
άρθρα που απαντούν στις προκλήσεις της σύγχρονης αγοράς
εργασίας και ταυτόχρονα λειτουργούν ως προστατευτικό ανά-
χωµα στις σχέσεις εργαζοµένων και εργοδοτών µε γνώµονα την
ισορροπία και την ισονοµία τους. 

Στις δύο πρώτες ενότητες καθορίζεται το αντικείµενο του νο-
µοσχεδίου και οι κανόνες της οδηγίας. Στις δύο επόµενες ρυθ-
µίζονται νοµικά θέµατα που άπτονται του ελληνικού εργατικού
δικαίου και περιέχονται διατάξεις για την απλοποίηση των ψη-
φιακών διαδικασιών και για την κάρτα εργασίας. Στις δύο τελευ-
ταίες προβλέπονται εξουσιοδοτικές και καταργούµενες
διατάξεις και καθορίζεται η έναρξη ισχύος του παρόντος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεχόµαστε δριµεία κριτική από
τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης. Μας κατηγορούν ότι πρόκειται
για ένα αντιλαϊκό και ανάλγητο κώδικα που καταπατά τα επί µα-
κρόν κατοχυρωµένα δικαιώµατα των εργαζοµένων. Με την
αφορµή αυτή, θα ήθελα να πω ότι είναι σε εξέλιξη εικοσιτετρά-
ωρη απεργία. Εδώ βρισκόµαστε µπροστά στο εντυπωσιακά πα-
ράδοξο να απεργεί το δηµόσιο που δεν το αφορά το παρόν
νοµοσχέδιο και να µην απεργεί ο ιδιωτικός τοµέας. Και λέω ότι
δεν το αφορά, γιατί ως γνωστό ο Υπουργός Εργασίας εκ του
Συντάγµατος δεν µπορεί να αλλάξει το καθεστώς εργασίας όσον
αφορά στους δηµοσίους λειτουργούς. Μας κατηγορείτε ότι δί-
νουµε τη δυνατότητα στον εργαζόµενο να έχει πάνω από έναν
εργοδότη. Νοµιµοποιούµε, δηλαδή, το δικαίωµά του στην εργα-
σιακή ευελιξία αίροντας τον έως τώρα παράνοµο χαρακτήρα της.
Μας κουνάτε το δάχτυλο για τις ατοµικές συµβάσεις που πλέον
θα είναι υποχρεωτικό να καταρτίζονται και να αναρτώνται στο
1/5 του χρόνου από ό,τι είναι σήµερα. Έτσι, κλείνουµε την πόρτα
σε κάθε παράλογη εργοδοτική απαίτηση που, χρησιµοποιώντας
τη φύση της δουλειάς, ανάγκαζε τον εργαζόµενο να ανέχεται πα-
ράτυπες απαιτήσεις χωρίς ουσιαστική δυνατότητα διαµαρτυρίας
ή καταγγελίας της σύµβασής του. Θεωρείτε αντεργατική τη ρύθ-
µιση για το εξαήµερο όταν αυτό θα πριµοδοτείται αυτόµατα µε
συν 40% επί του ηµεροµισθίου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης της οµιλίας της
κυρίας Βουλευτή) 

Ένα λεπτό θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε. 
Είναι προτιµότερο να εργάζεται κάποιος παρανόµως, δήθεν

αµειβόµενος µε υπερωρίες που πολλοί εργοδότες δεν τους κα-
ταβάλλουν ποτέ; Σας ενοχλεί που το νοµοσχέδιο προστατεύει
όσους δεν επιθυµούν να απεργήσουν και θέλουν να εργαστούν. 

Υποκριτικά διατείνεστε ότι ποινικοποιείται η απεργία. Αντίθετα,
αυτό που ποινικοποιείται είναι η παρεµπόδιση του δηµοκρατικού
δικαιώµατος στην εργασία. Το νοµοσχέδιο επισύρει ποινές γι’
αυτούς που στο όνοµα της απεργίας παρεµποδίζουν όσους θέ-
λουν να εργαστούν. Επίσης, προβλέπονται ποινές και για όσους
µε την ίδια αφορµή διαπράττουν σωρεία άλλων παραβάσεων που
πολλές φορές φτάνουν τα όρια της ποινικής ευθύνης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία συνάδελφε,
κλείστε παρακαλώ. 

ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, παριστάνετε πως

ζείτε σε άλλο κόσµο. Εθελοτυφλείτε κι αυτό είναι επικίνδυνο. Λυ-
πάµαι αλλά η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας δεν έκανε ούτε
πρόκειται να κάνει σκοπίµως τα στραβά µάτια διατηρώντας το
υπάρχον προβληµατικό καθεστώς στα εργασιακά. 

Κλείνοντας θέλω να συγχαρώ τον Υπουργό κ. Γεωργιάδη και
το επιτελείο του που εισάγουν σήµερα το σηµαντικό καινοτόµο
αυτό νοµοσχέδιο που µεταξύ άλλων υλοποιεί ουσιαστικούς στό-
χους για τους οποίους είχαµε σοβαρά δεσµευτεί απέναντι στους
συµπολίτες µας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Σκόνδρα. 
Παρακαλούµε πολύ να τηρείται ο χρόνος. Είναι πάρα πολλοί

οι οµιλητές και όποιος µιλάει είναι εις βάρος των επόµενων.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Ιωάννης Τσίµαρης, Βουλευτής του

ΠΑΣΟΚ. Θα ακολουθήσει η κ. Μαρία - Νεφέλη Χατζηιωαννίδου,
ο κ. Δηµήτρης Κούβελας, η κ. Άννα Ευθυµίου και µετά ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ, κ. Μάντζος. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΜΑΡΗΣ: Κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι,
µε το παρόν νοµοσχέδιο, παρά την παραπληροφόρηση που πα-
ρέχεται από τον τίτλο του, κάθε άλλο παρά ενίσχυση της εργα-
σίας δεν επιτελείται µε τις ρυθµίσεις που περιλαµβάνει. Με την
επίκληση της ενσωµάτωσης της ευρωπαϊκής οδηγίας 2019/1152
στο Εθνικό Δίκαιο η Κυβέρνηση επιχειρεί να εφαρµόσει την πο-
λιτική της, την πολιτική της πλήρους απορρύθµισης των εργα-
σιακών σχέσεων. 

Η Κυβέρνηση φέρει µια σειρά ευθυνών για κακή διαχείριση
τόσο στη διαδικασία ενσωµάτωσης της οδηγίας όσο και στην
ουσία των ρυθµίσεων. Ας δούµε όµως, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, κάποια δεδοµένα. 

Στην Ελλάδα που ο µέσος εβδοµαδιαίος όρος απασχόλησης
είναι πάνω από τον µέσο ευρωπαϊκό όρο, που το 55% των θέ-
σεων εργασίας που δηµιουργούνται αφορούν µερική ή εκ περι-
τροπής απασχόληση, που το ποσοστό κάλυψης των
εργαζοµένων από συλλογικές συµβάσεις εργασίας είναι το
έβδοµο χαµηλότερο στην Ευρωπαϊκή Ένωση, που η αγοραστική
δύναµη είναι τρίτη από το τέλος για το 2022 και είχαµε και µεί-
ωση 7,4%, στην Ελλάδα που είναι στη χειρότερη θέση µεταξύ
των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης ως προς την ποιότητα του
χρόνου εργασίας και ισορροπίας µεταξύ οικογενειακής και επαγ-
γελµατικής ζωής, έρχεται η Κυβέρνηση να εισαγάγει τα παρα-
κάτω. 

Να νοµιµοποιήσει την εξαήµερη εργασία στις επιχειρήσεις ει-
κοσιτετράωρης λειτουργίας µε βάρδιες σε όλους τους κλάδους
της οικονοµίας πλην των ξενοδοχείων και του επισιτισµού όπου
αυτή ίσχυε ήδη. 

Εισάγει τη δυνατότητα εφαρµογής συστήµατος ευέλικτης δι-
ευθέτησης του χρόνου εργασίας σε ετήσια ή εξαµηνιαία βάση
µε ατοµική σύµβαση εργασίας µε µονοµερή απόφαση του εργο-
δότη χωρίς καν να προηγείται αίτηµα του εργαζοµένου όπως
στην περίπτωση της τετραήµερης εβδοµαδιαίας εργασίας του
νόµου Χατζηδάκη. Να νοµιµοποιήσει τη δυνατότητα παράλληλης
απασχόλησης των εργαζοµένων σε περισσότερους του ενός ερ-
γοδότη µε συνδυασµό συµβάσεων πλήρους και µερικής απασχό-
λησης οκτώ και πέντε ώρες. 

Η Κυβέρνηση λέει ότι αυτό είναι κοινοτική οδηγία. Η κοινοτική
οδηγία αναφέρει ότι στα κράτη µέλη θα πρέπει να εξασφαλιστεί
ότι ο εργοδότης δεν πρόκειται να απαγορεύσει σε εργαζόµενο
να αναλάβει εργασία σε άλλους εργοδότες ούτε να επιφυλάξει
δυσµενή µεταχείριση. Και αυτό πρέπει να εξασφαλιστεί. Δεν λέει
πουθενά για δεκατρείς ώρες ηµερησίως. Θα έπρεπε να προσαρ-
µοστεί το πλαίσιο αυτό χαµηλότερα ώστε να λαµβάνονται υπ’
όψιν οι ώρες µετακίνησης από και προς τις πολλαπλές εργασίες,
γιατί ο χρόνος προσέλευσης και αποχώρησης δεν λογίζεται ως
ανάπαυση. Στην εργατική νοµοθεσία το ατύχηµα κατά την προ-
σέλευση ή αποχώρηση από την εργασία λογίζεται ως εργατικό
ατύχηµα.

Μειώνεται η δοκιµαστική περίοδος σε έξι από δώδεκα µήνες
αλλά διατηρείται το δωδεκάµηνο διάστηµα χωρίς αποζηµίωση
σε περιπτώσεις απόλυσης. Ανακοινώσατε µε τυµπανοκρουσίες
ότι αίρεται από 1-1-2024 η αναστολή του νόµου περί τριετιών
αλλά µόνο για όσους εργαζόµενους αµείβονται µε τον κατώτατο
νοµοθετηµένο µισθό η ηµεροµίσθιο. Υπάρχει όµως ένας πολύ µε-
γάλος αριθµός εργαζοµένων για τους οποίους, όταν συµπληρώ-
σουν την τριετία, η αύξηση που θα προκύπτει θα συµψηφίζεται
µε τον µισθό τους και άλλοι που θα πρέπει να συµπληρώσουν και
δεύτερη τριετία για να δουν αύξηση. Άρα έχουµε εργαζόµενους
πολλών ταχυτήτων για τους οποίους δεν υπάρχουν ασφαλιστικές
δικλίδες. Κι αν βάλετε ότι αναστέλλονται αυτοδικαίως οι τριετίες
σε περίπτωση που το ποσοστό ανεργίας είναι πάνω από 10%
βλέπουµε ότι όλα αυτά είναι ανακοινώσεις για επικοινωνιακά παι-
χνίδια και µόνο.

Εισαγάγατε το µέτρο της ψηφιακής κάρτας εργασίας, ένα
σωστό µέτρο. Να θυµόµαστε όµως ότι ήταν ένα µέτρο που η Νέα
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Δηµοκρατία καταψήφισε το 2011 όταν το νοµοθέτησε το ΠΑΣΟΚ.
Ωστόσο αυτό το σωστό µέτρο είναι δώρον άδωρον αφού δεν συ-
νοδεύεται από επαρκείς ελέγχους. Κι αυτό γιατί το ΣΕΠΕ σκοπί-
µως έχει υποβαθµιστεί από την Κυβέρνηση. Αφαιρέσατε τον
βασικό ρόλο του ΣΕΠΕ ως βασικό µηχανισµό προστασίας των
εργαζοµένων σε µια ανεξέλεγκτη αγορά.

Και δεν έχουµε καθόλου στοιχεία, ούτε ποσοτικά ούτε κυρίως
ποιοτικά. Έχει τηρηθεί η εντεκάωρη ηµερήσια ανάπαυση και
πόσες παραβάσεις είχαµε; Έχει τηρηθεί το σαρανταοκτάωρο,
τετράµηνο και πόσες παραβάσεις είχαµε; Είχαµε µείωση ή αύ-
ξηση της υπερεργασίας και τις απλήρωτες υπερωρίες; 

Με τις ρυθµίσεις δε που εισαγάγετε, µεταβάλλετε την υποχρε-
ωτική µέχρι σήµερα προαγγελία των βασικών όρων εργασίας του
«ΕΡΓΑΝΗ», ανάµεσα στους οποίους είναι και ο βασικός χρόνος
εργασίας ο οποίος πρέπει να είναι εκ των προτέρων γνωστός.
Αυτή η υποχρέωση της γνωστοποίησης των όρων εργασίας πριν
την έναρξη απασχόλησης του εργαζοµένου συνδέεται ουσιωδώς
µε την αποτελεσµατική άσκηση του ελεγκτικού έργου της Επι-
θεώρησης Εργασίας και, ουσιαστικά, εδώ θα έχουµε πολλές πα-
ραβάσεις.

Επιπλέον, εισάγετε περαιτέρω ειδικότητες ιατρών, οι οποίοι
µπορούν να ασκούν τα καθήκοντα ιατρού εργασίας. Όπως είπε
και ο συνάδελφος, υπάρχουν καταγγελίες από την Πανελλήνια
Εταιρεία Ιατρικής της Εργασίας και από τον ΠΙΣ ότι αυτό είναι
αντιδεοντολογική προσέγγιση των ιατρικών ειδικοτήτων για διά-
φορες ειδικότητες. Πρόκειται για δύο ξεχωριστές ειδικότητες. Ο
οποιοσδήποτε µπορεί να αποκτήσει δύο ειδικότητες αλλά να
ασκήσει µόνο µία, γιατί ουσιαστικά αυτή µπορεί και ακολουθεί
τις µεταβολές, όσον αφορά τη γνώση. 

Άρα µε τον τρόπο αυτό καταργείτε ουσιαστικά την ειδικότητα
και την απαξιώνετε, γιατί ο ιατρός εργασίας έχει πολλαπλό ρόλο,
εκπαιδεύεται γι’ αυτό. Και ένας ρόλος είναι, εκτός από την πα-
ρακολούθηση των εργαζοµένων, να παρεµβαίνει και στη διαδι-
κασία παραγωγής σε περίπτωση που διακρίνει βλαπτικές για
τους εργαζόµενους ενέργειες. Αυτό, δυστυχώς ,καταργείται µε
τις πολιτικές σας και φαίνεται ότι δεν λαµβάνετε υπ’ όψιν καθό-
λου τους επιστηµονικούς φορείς της χώρας, παρά µόνο όταν
εξυπηρετούν τις προθέσεις σας. Και αυτό φαίνεται ακριβώς γιατί
εδώ και µια πενταετία δεν έχουµε αναγγείλει κανέναν επαγγελ-
µατικό θάνατο, µηδέν, που δεν υπάρχει αυτό. Κάποιοι θα έχουν
αιτίες θανάτων λόγω εργασίας. Αυτό γίνεται γιατί δεν υπάρχει
παρακολούθηση.

Και φυσικά οι αυξηµένες συνέπειες των πολιτικών σας φαίνον-
ται και στον τοµέα της υγείας και της ασφάλειας στην εργασία,
όπου το 2022 έχουν χαθεί εκατόν τέσσερις εργαζόµενοι, ενώ το
πρώτο εξάµηνο του 2023 καταγράφηκαν ογδόντα έξι απώλειες.

Κυρίες και κύριοι, ενώ στην Ευρώπη έχει ανοίξει ο διάλογος
ακόµα και για τετραήµερη απασχόληση από τα σοσιαλδηµοκρα-
τικά κόµµατα και δυνάµεις –ουσιαστικά µιλάµε για τριανταπεν-
τάωρο-, στην Ελλάδα ανοίγει πλέον ο δρόµος για δεκατρείς και
πλέον ώρες απασχόλησης ηµερησίως.

Με το νοµοσχέδιο αυτό, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
δείχνει για ακόµα µια φορά την αντίληψή της για τις εργασιακές
σχέσεις, τη διανοµή του παραγόµενου πλούτου, την αντίληψή
της για την ίδια τη ζωή των εργαζοµένων. Η οικογενειακή και η
προσωπική ζωή, η υγεία και η ασφάλεια υποµονεύονται προφα-
νώς, όταν ο εργαζόµενος για να τα βγάλει πέρα εργάζεται καθη-
µερινά δεκαπεντάωρα και δεκαεξάωρα. 

Η Κυβέρνηση, µε το υπό συζήτηση νοµοθέτηµα, επιχειρεί να
ενσταλάξει και στις συνειδήσεις των πολιτών εργαζοµένων, που
δεν τα βγάζουν πέρα µε το πενιχρό εισόδηµα τους από την
πρώτη τους απασχόληση, ότι το οκτάωρο είναι παρωχηµένο και
ξεπερασµένο και ότι φταίνε εκείνοι που δεν τα βγάζουν πέρα και
όχι οι πολιτικές της Κυβέρνησης –ακραίος νεοφιλελευθερισµός,
ενδεδυµένος µε το µανδύα του εκσυγχρονισµού και του ρεαλι-
σµού. 

Για όλους τους παραπάνω λόγους καταψηφίζουµε το νοµο-
σχέδιο επί της αρχής. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Τσίµαρη. 

Καλείται στο Βήµα η κ. Μαρία - Νεφέλη Χατζηιωαννίδου, Βου-
λευτής της Νέας Δηµοκρατίας, για επτά λεπτά παρακαλώ.

ΜΑΡΙΑ - ΝΕΦΕΛΗ ΧΑΤΖΗΙΩΑΝΝΙΔΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακολού-
θησα µε ιδιαίτερο ενδιαφέρον τις επιτροπές για το σχέδιο νόµου
που ψηφίζεται σήµερα και τις παρακολούθησα όχι µόνο ως Βου-
λευτής αλλά κυρίως µέσα από τα βιώµατα που έχω όλα τα προ-
ηγούµενα χρόνια ως εργαζόµενη αλλά και ως εργοδότρια.

Το παρόν νοµοσχέδιο διαµορφώνει ένα νέο εργασιακό τοπίο
και το πετυχαίνει αυτό µέσα από την ενίσχυση της εργασίας, την
αύξηση της απασχόλησης µε διαφανείς και προβλέψιµους όρους
εργασίας, την απλοποίηση των διοικητικών διαδικασιών µε στόχο
την αύξηση της απασχόλησης και των βιώσιµων και δίκαια αµει-
βόµενων θέσεων εργασίας, τη θέσπιση νέων προστατευτικών κα-
νόνων για τους εργαζόµενους, την καταπολέµηση της αδήλωτης
και υποδηλωµένης εργασίας, καθώς όµως και τη διασφάλιση της
ανταγωνιστικότητας των επιχειρήσεων.

Όπως λογικά γνωρίζετε ήδη, τα πρώτα δεκαοκτώ άρθρα του
σχεδίου νόµου είµαστε υποχρεωµένοι ως µέλη της Ευρωπαϊκής
Ένωσης να τα ψηφίσουµε και να τα εφαρµόσουµε καθώς απο-
τελούν ευρωπαϊκή οδηγία. Πέρα όµως από το γεγονός υποχρε-
ωτικότητας, κάθε εναρµόνιση της χώρας µας µε τα ευρωπαϊκά
δεδοµένα µάς φέρνει ένα βήµα πιο κοντά στο να γίνουµε µια
χώρα πιο ανταγωνιστική, που θα λειτουργεί προστατευτικά τόσο
υπέρ των εργαζοµένων όσο και των συνεπών επιχειρήσεων.

Η γενιά µου φεύγει στο εξωτερικό για να βρει καλύτερες συν-
θήκες εργασίας και σήµερα είµαστε σε θέση µε αυτό το σχέδιο
νόµου να προτείνουµε λύσεις που θα κάνουν το εργασιακό περι-
βάλλον στην Ελλάδα πιο ελκυστικό. Οι διατάξεις που προτείνει
το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης σήµερα,
έχουν ληφθεί υπ’ όψιν και σε άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης µε πολύ θετικά αποτελέσµατα. Ειδικότερα, έχουν µελετηθεί
πράξεις ενσωµάτωσης άλλων κρατών µελών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης όπως του Βελγίου, της Γαλλίας, της Γερµανίας, της Δα-
νίας, της Ιρλανδίας, της Ιταλίας, της Κύπρου, της Μάλτας, της
Ολλανδίας και τις αναφέρω όλες γιατί είναι χώρες που αποτε-
λούν εργασιακό πόλο έλξης για νέους της χώρας µας. 

Επιτρέψτε µου, λοιπόν, να εστιάσω σε κάποιες από τις βασι-
κότερες αλλαγές του νοµοσχεδίου. 

Η πρώτη αλλαγή είναι ότι περιορίζεται η δοκιµαστική περίοδος
ενός εργαζοµένου στους έξι µήνες από δώδεκα που ήταν έως
σήµερα, προστατεύοντας κατ’ αυτόν τον τρόπο τους εργαζόµε-
νους, ειδικά τους νεότερους που µπαίνουν σήµερα στον επαγ-
γελµατικό στίβο, περιορίζοντας τα φαινόµενα εργοδοτών που
κάνουν κατάχρηση των επάλληλων δοκιµαστικών συµβάσεων.
Παράλληλα, είναι πλέον υποχρέωση του εργοδότη να παρέχει
κατάρτιση στον εργαζόµενο για την εκτέλεση της συµφωνηθεί-
σας εργασίας –εάν είναι απαραίτητη- και η κατάρτιση αυτή πα-
ρέχεται δωρεάν στον εργαζόµενο, προσµετράται ως χρόνος
εργασίας και λαµβάνει χώρα εντός του συµβατικού ωραρίου. 

Η δεύτερη αλλαγή αφορά την ενίσχυση της υποχρέωσης του
εργοδότη να παρέχει σαφή και συγκεκριµένη πληροφόρηση
στον εργαζόµενο, σχετικά µε τους όρους εργασίας του. 

Με βάση, λοιπόν, τις νέες υποχρεώσεις των εργοδοτών να ενη-
µερώνουν έγκαιρα για τους όρους της σύµβασης εργασίας, οι
εργαζόµενοι προστατεύονται από αυθαιρεσίες ως προς τους
όρους εργασίας και ιδίως το ωράριο, τις βάρδιες και τις υπερω-
ρίες. Οι ρυθµίσεις αυτές συνοδεύονται και από µια σειρά ενσω-
µατώσεων των προβλέψεων της ευρωπαϊκής οδηγίας για την
προστασία από αυθαίρετες απολύσεις και συνολικότερα δυσµε-
νείς µεταβολές της εργασιακής συνθήκης, οι οποίες θεωρούνται
άκυρες σε περίπτωση δυσµενής διάκρισης σε βάρος του εργα-
ζοµένου ή εκδικητικότητας λόγω φύλου, φυλής, χρώµατος, πο-
λιτικών φρονηµάτων, θρησκευτικών ή φιλοσοφικών
πεποιθήσεων, γενετήσιου ή σεξουαλικού προσανατολισµού, ηλι-
κίας, ταυτότητας ή χαρακτηριστικών φύλου, αναπηρίας, συµµε-
τοχής ή µη σε συνδικαλιστικές οργανώσεις. 

Η τρίτη αλλαγή αφορά τη δυνατότητα εργασίας σε περισσό-
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τερους από έναν εργοδότη. Αυτό προκύπτει από την ενσωµά-
τωση της σχετικής πρόβλεψης της ευρωπαϊκής οδηγίας που ου-
σιαστικά ξεκαθαρίζει ότι δεν έχουν δικαίωµα οι εργοδότες να
απαγορεύουν την απασχόληση εργαζοµένων και σε άλλους ερ-
γοδότες. Αν και ακούστηκαν πολλές απόψεις και πολλές παρερ-
µηνείες του συγκεκριµένου άρθρου, είναι σηµαντικό να λάβουµε
υπ’ όψιν µας την υφιστάµενη πραγµατικότητα στην αγορά εργα-
σίας που αφήνει εκτεθειµένους τους εργαζόµενους στη µαύρη
εργασία και, κυρίως, στους νέους όταν επιθυµούν να εργαστούν
αυτή σε δεύτερη δουλειά. 

Σε αυτό το σηµείο να ξεκαθαρίσουµε ότι µε τον συγκεκριµένο
νόµο αποσαφηνίζεται ότι η δυνατότητα απασχόλησης σε περισ-
σότερους εργοδότες δεν µπορεί να παραβιάζει τις γενικές προ-
βλέψεις της εργατικής νοµοθεσίας για έντεκα τουλάχιστον ώρες
ανάπαυσης ανά εικοσιτετράωρο. 

Η τέταρτη µεγάλη αλλαγή αφορά τις συµβάσεις που σε άλλες
χώρες συχνά αναφέρονται ως συµβάσεις µηδενικού χρόνου, δη-
λαδή συµβάσεις στις οποίες ο εργαζόµενος προσφέρει τη δια-
θεσιµότητά του να εργαστεί χωρίς να είναι προκαθορισµένη η
διάρκεια της εργασίας του. Ουσιαστικά, η σχετική ρύθµιση του
νοµοσχεδίου είναι η πρώτη που προσπαθεί να δώσει κάποιες εγ-
γυήσεις ότι δεν θα είναι όντως µηδενικών ωρών. Αυτό γίνεται µε
την υποχρέωση συµφωνίας για τον ελάχιστο αριθµό ωρών εργα-
σίας ενός προκαθορισµένου πλαισίου αναφοράς ηµερών και
ωρών εργασίας, έγκαιρης ειδοποίησης τουλάχιστον είκοσι τέσ-
σερις ώρες και αποζηµίωση του εργαζόµενου σε περίπτωση που
τελικά ακυρωθεί τελευταία στιγµή η αρχική του ανάθεση.

Συµπληρωµατικά, πρωτοβουλίες όπως η καθιέρωση της ψη-
φιακής πλατφόρµας ReBrain Greece και οι οποίες συµβαδίζουν
µε αντίστοιχες καινοτόµες πολιτικές της Ευρωπαϊκής Ένωσης
όπως το Harnessing Talent Platform, µπορούν να προσφέρουν
µεγαλύτερη ευελιξία και περισσότερες ευκαιρίες σε εργαζόµε-
νους και εργοδότες και να δηµιουργήσουν τις κατάλληλες συν-
θήκες, ώστε να αντιµετωπιστούν οι συνέπειες της δηµογραφικής
αλλαγής, οι προκλήσεις που συνδέονται µε την µείωση των πλη-
θυσµών τριτοβάθµιας εκπαίδευσης στην Ελλάδα και η διαρροή
εργαζοµένων υψηλής εξειδίκευσης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα παραπάνω σηµεία είναι µόνο
κάποιοι από τους στόχους του νοµοσχεδίου, το οποίο είµαι αι-
σιόδοξη ότι θα φέρει µια θετική αλλαγή στην εργασία και σας
καλώ να το υπερψηφίσετε.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Χατζηιωαννίδου. 

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Κούβελας, Βουλευτής της Νέας
Δηµοκρατίας, για επτά λεπτά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αυτό που συζη-

τάµε σήµερα, το νοµοσχέδιο που εισάγει το Υπουργείο Εργα-
σίας, είναι µια, πραγµατικά, µεγάλη µεταρρύθµιση η οποία θα
φέρει σηµαντικές βελτιώσεις στην αγορά εργασίας προς όφελος
των εργαζοµένων και τις σχέσεις τους µε τους εργοδότες. Συ-
νηθίζουµε να λέµε ξέρουµε πως ο εργαζόµενος είναι το αδύναµο
µέρος σε αυτό το δίπολο, όµως η ενσωµάτωση της ευρωπαϊκής
οδηγίας και οι επιπλέον ρυθµίσεις που εισάγονται, πραγµατικά,
θα αποτελέσουν την αρχή µιας νέας εποχής στην αγορά εργα-
σίας.

Δεν σας κάνει αλήθεια εντύπωση ότι στις υποτονικές σηµερι-
νές απεργιακές κινητοποιήσεις, πέρα από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας και το ΠΑΜΕ, µαζί µε τα στρατευµένοι στελέχη
τους, δεν συµµετείχαν οι εργαζόµενοι στα αλήθεια; Αυτή ήταν η
εικόνα. Δεν είναι µια εκτίµηση που κάνουµε. Αυτή είναι η είδηση
στην πραγµατικότητα. Αφήνω το γεγονός ότι η ΓΣΕΕ που είναι
το κατ’ εξοχήν συνδικαλιστικό όργανο, συνδικαλιστικός φορέας
που εκπροσωπεί τους εργαζόµενους στον ιδιωτικό τοµέα επί-
σηµα δεν συµµετείχε στις σηµερινές κινητοποιήσεις.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το παρόν σχέδιο νόµου στοχεύει
µέσα από µια προστατευµένη αλλά και σύγχρονη µορφή ενίσχυ-
σης του δικαιώµατος στην εργασία, να συµβάλλει αποφασιστικά
όχι στην αύξηση των ωρών εργασίας, αλλά στην αύξηση του ει-

σοδήµατος, στην αύξηση των θέσεων εργασίας, στην αύξηση
της παραγωγικότητας, στην αύξηση των απαραίτητων ελέγχων
που όλοι συµφωνούµε πως πρέπει να γίνουν περισσότεροι.

Παράλληλα, επιδιώκει να µειωθεί η αδήλωτη εργασία, η µαύρη
εργασία, να µειωθεί η υποδηλωµένη εργασία και, βέβαια, η γρα-
φειοκρατία, η οποία είναι γεγονός ότι δυσκόλευε τις προηγού-
µενες περιόδους τα προηγούµενα χρόνια τόσο τους
εργαζόµενους όσο και τις επιχειρήσεις, όµως και εδώ περνάµε
σιγά σιγά στη νέα ψηφιακή εποχή που θα κάνει τις ζωές όλων
µας ευκολότερη.

Μείωση της ανεργίας είναι πάντα ο κορυφαίος στόχος και αυτό
θα γίνει µόνο εφόσον το χώµα στην αγορά εργασίας είναι εύφορο.
Έτσι, λοιπόν, είναι σηµαντικό να παραδεχθεί κανείς ότι η ανεργία
έχει µειωθεί σηµαντικά τα τελευταία τέσσερα χρόνια µε τις παρεµ-
βάσεις που προηγήθηκαν, όσον αφορά τα εργασιακά. Συνεχί-
ζουµε, λοιπόν, να µεταρρυθµίζουµε µε συνέπεια την αγορά
εργασίας, χωρίς όµως εκπτώσεις στα δικαιώµατα των εργαζοµέ-
νων, υιοθετώντας από τη µια το ευρωπαϊκό πλαίσιο κανόνων, την
ευρωπαϊκή οδηγία που ενσωµατώνουµε -όπως έχουµε υποχρέ-
ωση-, από την άλλη, όµως, µεταρρυθµίζουµε ταυτόχρονα και το
ελληνικό σύστηµα δικαίου, τις νοµοθετικές διατάξεις σχετικά µε
την αγορά εργασίας, της ασφάλειας στην αγορά εργασίας προς
όφελος και των εργαζοµένων, αλλά και των εργοδοτών.

Ακούστηκαν ήδη πολλές ακραίες εκφράσεις για το νοµοσχέ-
διο, πως είναι ταφόπλακα στην εργασία, πως είναι ένα νεοφιλε-
λεύθερο σχέδιο, όπως και όλα τα άλλα -ευκόλως χαρακτηρισµός
που δεν σηµαίνει τίποτα τελικά αλλά ακούγεται µε κάθε ευκαι-
ρία-, πως το νοµοσχέδιο διαλύει κάθε µηχανισµό ελέγχου, πως
καταργεί το οκτάωρο, καταργεί την πενθήµερη εργασία, καταρ-
γεί πολλά άλλα δικαιώµατα των εργαζοµένων, µέχρι ακούστηκε
ότι περιορίζονται και τα θρησκευτικά µας δικαιώµατα, δηλαδή η
ελευθερία και η ευχέρεια των πιστών να εκκλησιαστούµε την Κυ-
ριακή στην εκκλησία. Όµως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, και οι
υπερβολές νοµίζω έχουν τα όρια τους και τα fake news και τα
πολιτικά ψέµατα.

Στην προκειµένη περίπτωση τα πράγµατα είναι πιο απλά. Θα
αναφερθώ ενδεικτικά -στα περιθώρια του χρόνου που αποµένει-
σε µερικές χαρακτηριστικές από τις ρυθµίσεις που εισάγονται.
Η δοκιµαστική περίοδος θεσµοθετείται πλέον µε τον πιο επίσηµο
τρόπο. Μπαίνει ανώτατο όριο το εξάµηνο. Έτσι, λοιπόν, δεν είναι
περίπου εργαζόµενος ή περίπου έχει προσληφθεί κάποιος όσο
διαρκεί αυτή η περίοδος που βρίσκουν τα πατήµατά τους µε τον
εργοδότη και αν τελικά θα συνεχίσουν τη σχέση συνεργασίας
που αναζητούν. Είναι το πλαίσιο καθαρό, συγκεκριµένα δικαιώ-
µατα, συγκεκριµένες υποχρεώσεις, συγκεκριµένη µέγιστη διάρ-
κεια και αυτό ρυθµίζεται µε το παρόν σχέδιο νόµου.

Φυσικά επικαιροποιείται και εκσυγχρονίζεται το πλαίσιο σχε-
τικά µε την υποχρέωση του εργοδότη να ενηµερώνει τον εργα-
ζόµενο για τους βασικούς όρους της εργασίας, τις υποχρεώσεις
του, τα ωράρια, τις βάρδιες, τις αποζηµιώσεις του, την εργασία
αν θα χρειαστεί να κάνει λίγο περισσότερο µέσα στην ηµέρα -
την υπερωριακή δηλαδή- ή αν θα χρειαστεί να εργαστεί το σαβ-
βατοκύριακο, νόµιµα πάντα εννοείται. Έτσι, λοιπόν, ο
εργαζόµενος δεν αιφνιδιάζεται αλλά έχει ξεκάθαρο το εργασιακό
πλαίσιο µπροστά του.

Η παράλληλη απασχόληση µας απασχόλησε πολύ στη συζή-
τηση του νοµοσχεδίου. Ναι, είναι αλήθεια, νοµιµοποιείται πλέον
-δεν επιτρέπονταν µέχρι σήµερα- η εργασία σε περισσότερο από
έναν εργοδότη. Αυτό, όµως, σε καµµία περίπτωση δεν βγαίνει
έξω από το ήδη γνωστό θεσµοθετηµένο πλαίσιο της εργασίας
των πέντε ηµερών, της εργασίας των οκτώ ωρών την ηµέρα, των
σαράντα οκτώ ωρών την εβδοµάδα, τα οποία θα συνεχίσουν να
τηρούνται απαρέγκλιτα. Σαράντα οκτώ ώρες εννοώ µε τις πρό-
σθετες ώρες υπερεργασίας που µπορεί να συµφωνηθεί κατά πε-
ρίπτωση.

Έτσι, λοιπόν, η στρέβλωση στην οποία είχε οδηγήσει η αδή-
λωτη και ανασφάλιστη εργασία τα προηγούµενα χρόνια όταν κά-
ποιος επιχειρούσε να προσθέσει στο εισόδηµά του -µε κίνδυνο
και για τον ίδιο τον εργαζόµενο αλλά και για τον εργοδότη στον
οποίο απασχολούνταν- πέρα και έξω από τη νόµιµη σχέση εργα-
σίας του, αυτά όλα ρυθµίζονται. Στο εξής, µε την αύξηση των
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ελέγχων που θα γίνονται, θα περάσουµε σε µια νέα εποχή. Γι’
αυτό και επιµένουµε για την ψηφιακή κάρτα εργασίας, γι’ αυτό
και πολύ σύντοµα οι εργοδότες που σήµερα ακόµη προβληµατί-
ζονται, θα νιώσουν πως αυτό θα είναι το εργαλείο που θα µας
οδηγήσει όλους στον νέο κόσµο της εργασίας, εργοδότες και
εργαζόµενους.

Σας καλώ να υπερψηφίσουµε το παρόν σχέδιο νόµου.
Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Κούβελα.

Καλείται στο Βήµα η κ. Άννα Ευθυµίου, Βουλευτής της Νέας
Δηµοκρατίας, για επτά λεπτά.

ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο επιχειρεί την ενίσχυση της εργα-
σίας όπως άλλωστε φέρει και ο τίτλος τους. Πώς; Με διατάξεις
που εγγυώνται τη διαφάνεια ως προς τις σχέσεις και τους όρους
εργασίας, µε διατάξεις που αντιµετωπίζουν την υποδηλωµένη και
αδήλωτη εργασία, µε διατάξεις που θέτουν κανόνες σε ευέλικτες
σχέσεις και µορφές εργασίας κατά παρέκκλιση της κανονικότη-
τας, µια παρέκκλιση της κανονικότητας λόγω των µνηµονιακών
πολιτικών που στην ουσία κατέλυσαν θεµελιώδη εργασιακά δι-
καιώµατα.

Ως προς την Αντιπολίτευση, άκουσα τον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ
ο οποίος είπε ότι είναι το χειρότερο νοµοσχέδιο, το χειρότερο
εργασιακό νοµοσχέδιο. Νοµίζω ότι οι διατάξεις του νοµοσχεδίου
αυτού δεν καταλείπουν τέτοιο χώρο για τόση σφοδρή αντιπολί-
τευση. Γιατί; Γιατί αυτή η κριτική, η ισοπεδωτική, απέχει από τη
ζώσα πραγµατικότητα. Και τι εννοώ; Όταν υπάρχουν ευέλικτες
µορφές εργασίας πρέπει να ρυθµίζονται µε ένα ελάχιστο εγγυη-
µένο όριο εξασφαλίσεων για τον εργαζόµενο ως προς τις σχέ-
σεις και τους όρους εργασίας. Και αυτό επιχειρεί να κάνει
σήµερα το νοµοσχέδιο αυτό.

Βέβαια στη συζήτηση θα ήθελα να εισφέρω δύο στοιχεία. Το
πρώτο είναι ότι η σχέση εργαζόµενου και εργοδότη είναι µια
σχέση ετεροβαρής, είναι µια άνιση σχέση. Σε κάθε νοµοθέτηση
αυτό πρέπει να παίρνουµε ως βασική αρχή. Δεύτερον, είναι πα-
σίδηλο ότι η ελαστικοποίηση των όρων και των σχέσεων εργα-
σίας µέσα από τα µνηµόνια σίγουρα δεν έφερε καµµία ανάπτυξη
και καµµία επένδυση παραπάνω. 

Άρα, ποιο είναι το ζητούµενο σήµερα; Είναι η παρέκκλιση από
την κανονικότητα αυτή, να αντιµετωπιστεί µε συγκεκριµένες πο-
λιτικές. Και το µεγαλύτερο µέρος της οµιλίας µου θα αφιερωθεί
σε αυτό. 

Πιστεύω ότι το σηµερινό νοµοσχέδιο µπορεί να αποτελέσει τη
βάση για επαναφορά εργασιακών δικαιωµάτων. Χάρηκα, πραγ-
µατικά, όταν διάβασα τη συνέντευξη του Υπουργού Εργασίας κ.
Άδωνι Γεωργιάδη στην «Εφηµερίδα των Συντακτών» όπου έλεγε
ότι θέλω να συνδέσω το όνοµά µου µε επιστροφή εργασιακών
δικαιωµάτων, 22 Ιουλίου. Ήδη πλέον ήρθε µε τροπολογία το ξε-
πάγωµα των τριετιών, το εξήγγειλε και ο Πρωθυπουργός στη Διε-
θνή Έκθεση της Θεσσαλονίκης. 

Πολύ έγκαιρα είχα τοποθετηθεί από το Βήµα της Βουλής για
την ανάγκη ξεπαγώµατος των τριετιών και έχω αρθρογραφήσει
κατ’ επανάληψη γι’ αυτό. Εποµένως, νιώθω ιδιαίτερη ικανοποί-
ηση που αυτό αποτελεί και ένα πρώτο βήµα των προεκλογικών
µας δεσµεύσεων για αύξηση των µισθών. Παράλληλα, όµως,
δίνει και δύο µηνύµατα: ένα σηµαντικό µήνυµα, ένα ηχηρό µή-
νυµα στους εργοδότες ότι θέλουµε να αυξήσουν τους µισθούς
και ένα σηµαντικό µήνυµα προς τη νεολαία, γιατί, κυρίως, το πά-
γωµα των τριετιών έπληττε τους νέους εργαζόµενους. Άρα µε
το ξεπάγωµα δίνουµε ένα µήνυµα ότι θέλουµε να µείνουν νέοι
εδώ, θέλουµε να µείνουν στον τόπο µας και να προκόψουν. Και
το λέω αυτό βιωµατικά, διότι ήµουν στη γενιά των τριαντάρηδων
της µνηµονιακής κρίσης και δεύτερον, γιατί ασχολούµαι διαχρο-
νικά και εις βάθος µε θέµατα νεολαίας. 

Στην κατεύθυνση της επαναφοράς των εργασιακών δικαιωµά-
των, θα ήθελα να καταθέσω συγκεκριµένες προτάσεις και να
κάνω κάποιες επισηµάνσεις µε στόχο τη στήριξη της Κυβέρνη-
σης και της παράταξής µας, βάσει των αρχών της, των προεκλο-
γικών µας δεσµεύσεων και των προγραµµατικών µας δηλώσεων,

αξιοποιώντας την εικοσαετή πολιτική µου διαδροµή, την επιστη-
µονική µου κατάρτιση και την εικοσαετή επαγγελµατική µου πο-
ρεία, που επιβεβαιώθηκαν κοινοβουλευτικά όταν µια σειρά από
προτάσεις µου που έχω καταθέσει υιοθετήθηκαν από την Κυβέρ-
νηση, µε πιο πρόσφατη το επίδοµα προσωπικής διαφοράς, όταν
περίπου πριν ένα χρόνο είχα ζητήσει ότι πρέπει να αποκαταστα-
θεί αυτή η αδικία της προσωπικής διαφοράς µε όποιο τρόπο.

Στις προτάσεις µου, λοιπόν. Πρώτη πρόταση είναι µετά τις
τριετίες, η ευθύνη για τον προσδιορισµό του κατώτατου µισθού
να επανέλθει στους κοινωνικούς εταίρους. Νοµίζω ότι αυτό µπο-
ρεί να αρχίσει να συζητείται -θα ήταν ίσως επωφελές- και από τη
νέα αύξηση του κατώτατου µισθού που θα προσδιοριστεί τον
Απρίλιο του 2024. 

Δεύτερη πρόταση: η ενίσχυση των συλλογικών διαπραγµατεύ-
σεων, ώστε να ενισχυθούν οι συλλογικές συµβάσεις εργασίας
και την επαναφορά της µετενέργειας που καταργήθηκε µε την 6
ΠΥΣ του 2012. Υπάρχει η ευρωπαϊκή οδηγία εξάλλου 1152/2019
η οποία κάνει σύσταση στα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης
για αύξηση των συλλογικών συµβάσεων εργασίας, αυτών που
υπολείπονται το 70% των εργαζοµένων. Θα την καταθέσω στα
Πρακτικά. 

Επίσης, έχω εδώ την ετήσια έκθεση του Ινστιτούτου Εργασίας
της ΓΣΕΕ για το 2023 στην οποία καταδεικνύεται και αποτυπώ-
νεται ο αριθµός των συλλογικών συµβάσεων εργασίας από το
2010 µέχρι το 2022, και πραγµατικά φαίνεται ότι υπάρχει µεγάλο
πεδίο δράσης ώστε να αυξήσουµε τις συλλογικές συµβάσεις ερ-
γασίας.

Τα καταθέτω και τα δύο για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Άννα Ευθυµίου καταθέτει για

τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εξάλλου η έκθεση του ΟΟΣΑ, τον Δεκέµβριο του 2022 «Κατώ-
τατοι µισθοί σε περιόδους αύξησης του πληθωρισµού», συστήνει
και προτείνει την ενίσχυση των συλλογικών συµβάσεων εργασίας
ως τρόπο αύξησης των µισθών σε βάρος του αυξανόµενου πλη-
θωρισµού.

Την καταθέτω κι αυτή για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Άννα Ευθυµίου καταθέτει για

τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σε συνέχεια, στο άρθρο 4 που µιλάει για τη δοκιµαστική πε-
ρίοδο, σαφώς είναι µια θετική ρύθµιση γιατί µειώνει τον χρόνο
από δώδεκα σε έξι µήνες. Θεωρώ όµως ότι εύλογο θα ήταν να
τροποποιηθεί και το άρθρο 74 του ν.3863/2010, ένας σκληρός
µνηµονιακός νόµος και να επανέλθει η αποζηµίωση απόλυσης,
να µειωθεί το δικαίωµα για αποζηµίωση απόλυσης από τους δώ-
δεκα  στους έξι µήνες. 

Στη συνέχεια ως προς το άρθρο 9, παράλληλη απασχόληση,
στην ουσία αποτελεί έναν περιορισµό του διευθυντικού δικαιώ-
µατος του εργοδότη να απολύσει εργαζόµενο, ο οποίος έχει δεύ-
τερη εργασία µερικής απασχόλησης. Εκτιµώ και θεωρώ ότι θα
πρέπει να διευκρινιστεί ότι ο περιορισµός αυτός επεκτείνεται και
στις υπερωρίες όπου όταν τις αρνηθεί ο εργαζόµενος, τότε και
ο εργοδότης δεν θα έχει δικαίωµα απόλυσης.

Και τέλος ως προς το άρθρο 10 για τις συµβάσεις κατά πα-
ραγγελία θεωρώ ότι θα πρέπει να µπουν όλες εκείνες οι ασφαλι-
στικές δικλίδες -γιατί σαφώς είναι µια ζώσα πραγµατικότητα και
όπως προείπα οφείλει να ρυθµιστεί- στις εγκυκλίους που θα εκ-
δοθούν, που θα αποτρέπουν στο να µπούµε σε µία εργασιακή
οµηρία. 

Καταλήγοντας, λοιπόν, µε τις σκέψεις αυτές υπερψηφίζω το
νοµοσχέδιο και ελπίζω κάποιες από τις προτάσεις µου αυτές να
υιοθετηθούν µόλις το επιτρέψουν οι παρούσες συνθήκες, δεδο-
µένου ότι έχουµε αποκτήσει και την πολυπόθητη επενδυτική βαθ-
µίδα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Ευθυµίου. 
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Ακολουθεί ο επόµενος οµιλητής, ο κ. Δηµήτρης Μάντζος, Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ.

Κύριε συνάδελφε, έχετε δώδεκα λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε πρόεδρε. 
Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα, αυτές

τις ώρες στη Βουλή ένα εξαιρετικά σοβαρό σχέδιο νόµου και κατ’
επέκταση το παρόν και το µέλλον της εργασίας στην Ελλάδα. Γί-
νεται όλη αυτή η συζήτηση ωστόσο σε ένα κλίµα ιδιαιτέρως βαρύ,
έντονο, δυστυχώς ακόµα και µέσα στην Αίθουσα. Ένα κλίµα το
οποίο έχει βαρύνει ιδιαιτέρως όλες τις προηγούµενες ηµέρες µε
το οδυνηρό τραγικό συµβάν στην ανατολική Λιβύη, µε τον άδικο
και αδόκητο χαµό πέντε συνανθρώπων µας στην αποστολή αν-
θρωπιστικής βοήθειας στην περιοχή Ντέρνα της ανατολικής Λι-
βύης. Ένα περιστατικό για το οποίο χρειάζεται ενηµέρωση,
χρειάζεται ενηµέρωση για την προετοιµασία του περιστατικού αν
αυτό έγινε έχοντας τηρήσει όλες τις αναγκαίες προϋποθέσεις και
πρωτόκολλα ασφαλείας που πρέπει να τηρούνται σε αυτές τις πε-
ριπτώσεις. Γι’ αυτόν τον λόγο γνωστοποιώ και στο Σώµα ότι
έχουµε ζητήσει την άµεση σύγκληση της Επιτροπής Εθνικής Άµυ-
νας και Εξωτερικών Υποθέσεων της Βουλής για την παροχή όλων
των αναγκαίων εξηγήσεων από τους αρµόδιους Υπουργούς και
τον Αρχηγό του Γενικού Επιτελείου Εθνικής Άµυνας. 

Συλλυπητήρια στους οικείους των θανόντων και συµπαρά-
σταση στους τραυµατίες µας. 

Δεν είναι άλλωστε λίγες οι προκλήσεις και τα εξαιρετικά σο-
βαρά ζητήµατα που καλούµαστε ως πατρίδα, ως χώρα να αντι-
µετωπίσουµε σε πολλά επίπεδα. 

Μόλις χθες στην άλλη όχθη του Ατλαντικού είδαµε εµβρόντη-
τοι τον κ. Ερντογάν να ξεδιπλώνει την ατζέντα της χώρας του
από το βήµα της Γενικής Συνέλευσης του Οργανισµού Ηνωµένων
Εθνών, σε απόλυτη αντίθεση µε τα ψηφίσµατα του ίδιου οργανι-
σµού για την Κύπρο. Είναι αυτονόητη η υποχρέωση του Έλληνα
Πρωθυπουργού να τοποθετηθεί µε σαφήνεια και ακρίβεια από
το ίδιο βήµα σήµερα, να καλύψει το έδαφος που χάθηκε χθες
από την αφωνία του στις δηλώσεις του µετά την συνάντηση µε
τον Τούρκο Πρόεδρο. Σε αυτά οφείλουµε να είµαστε όλες και
όλοι µαζί. Καµµία διαφοροποίηση δεν χωρεί από τις εθνικές
γραµµές δεκαετιών ολόκληρων και καµµία ελαφρότητα στις δη-
λώσεις δεν χωρεί ούτε αναφορές αβίαστες και εύκολες σε εδα-
φικά θέµατα. 

Ποια εδαφικά θέµατα έχουµε µε την Τουρκία στα οποία µπο-
ρούµε να συµφωνήσουµε ότι διαφωνούµε; Εδαφικά θέµατα δεν
υπάρχουν, εκατό χρόνια τώρα. Ελύθησαν οριστικά και αµετά-
κλητα µε τη Συνθήκη της Λωζάνης. Η οριοθέτηση της αποκλει-
στικής οικονοµικής ζώνης και της υφαλοκρηπίδας δεν είναι
εδαφική διαφορά, δεν είναι εδαφικό θέµα. Προφανώς να έχουµε
ανοικτούς τους διαύλους επικοινωνίας. Προφανώς ναι στον πο-
λιτικό διάλογο και στην οικοδόµηση εµπιστοσύνης µε τη γειτο-
νική χώρα. Όµως ένα µεγάλο όχι από όλους αρµόζει σε ζητήµατα
που αφορούν σε κυριαρχικά µας δικαιώµατα στο Αιγαίο, στην
Ανατολική Μεσόγειο και στην Κύπρο, την οποία τείνουµε τον τε-
λευταίο καιρό να ξεχνούµε. Το Κυπριακό είναι ένα διεθνές πρό-
βληµα παράνοµης εισβολής και στρατιωτικής κατοχής, όµως
επηρεάζει καταλυτικά τις ελληνοτουρκικές σχέσεις. 

Το λέµε, λοιπόν, και εδώ, από το Βήµα της Βουλής πως δεν
µπορεί να υπάρξει καµµία ανοχή, καµµία υποχώρηση στις ανε-
δαφικές και παράνοµες αιτιάσεις της Τουρκίας για διχοτόµηση
του νησιού και αναγνώριση του ψευδοκράτους. Μόνη λύση, η
υιοθέτηση των ψηφισµάτων του Συµβουλίου Ασφαλείας του Ορ-
γανισµού. Ηνωµένων Εθνών, η διαφύλαξη της ενιαίας νοµικής
προσωπικότητας και κυριαρχίας της Κυπριακής Δηµοκρατίας και
η άµεση αποχώρηση των τουρκικών στρατευµάτων κατοχής.
Εθνική γραµµή, µε σαφήνεια και καθαρότητα που πρέπει να µας
δεσµεύει όλους. 

Την ίδια ώρα, λίγα χιλιόµετρα βορειότερα από την Αθήνα, στη
Θεσσαλία, το δράµα συνεχίζεται. Η περιοχή και η χώρα παραµέ-
νει µέσα στις πληγές της, προσπαθεί να τις καταµετρήσει και οι
ευθύνες ζητούν υπευθύνους, οι εργαζόµενοι, οι καταναλωτές οι
κάτοικοι όλων των θεσσαλικών περιοχών αντιµετωπίζουν ζητή-
µατα επιβίωσης, όχι µόνο εξαιτίας των υγειονοµικών συνθηκών
που είναι ακραίες αλλά και εξαιτίας του σοβαρού παραγωγικού

προβλήµατος. Και µέσα από τις λάσπες σιγά-σιγά αρχίζει να ξε-
προβάλλει η αβεβαιότητα, η ανασφάλεια των εργαζοµένων, ιδίως
των νέων παραγωγών ή εργατών, παραγωγοί και κτηνοτρόφοι
µένουν χωρίς εκµεταλλεύσεις, οι νέοι εργάτες χωρίς εργασία, η
νέα γενιά δεν έχει παρά να κοιτάξει προς το εξωτερικό. Κι αυτός
είναι ο µεγάλος κίνδυνος.

Δράττοµαι, λοιπόν, της ευκαιρίας της σηµερινής παρουσίας
της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Εργασίας εδώ στο Κοινο-
βούλιο για να υποβάλλω το αίτηµά µας για άµεση ενεργοποίηση
του ελληνικού και του ευρωπαϊκού κοινωνικού κράτους µε προ-
γράµµατα υποστήριξης, µε δράσεις υποστήριξης προς τους
νέους της Θεσσαλίας, ακριβώς για να αποτραπεί η ενδεχόµενη
αποχώρηση όλων των νέων από τη Θεσσαλία προς το εξωτερικό.

Το ΠΑΣΟΚ, µε τον Πρόεδρο Νίκο Ανδρουλάκη, οι Βουλευτές
µας από την Ελλάδα και την Ευρώπη βρέθηκαν ξανά στις πλη-
γείσες περιοχές µαζί µε την επικεφαλής της Ευρωοµάδας των
Σοσιαλιστών και Δηµοκρατών στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, κ.
Ιράτσε Γκαρσία Πέρεζ, η οποία ήδη υπέβαλε σήµερα στην Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή επιστολή µε την οποία ζητεί άµεση στήριξη
στη Θεσσαλία και στις πληγείσες περιοχές. Ο Επίτροπος Κοινω-
νικών Υποθέσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης ήταν εδώ. Πρέπει
όλες και όλοι να προβάλλουµε διεθνώς τις συνέπειες της κατα-
στροφής της Θεσσαλίας. Να φέρουµε το ζήτηµα στις πραγµατι-
κές του διεθνείς διαστάσεις, να γίνει ευρωπαϊκή συνείδηση η
τραγωδία της Θεσσαλίας για να υπάρξει και η αναγκαία στήριξη
από την ευρωπαϊκή αλληλεγγύη, πραγµατική στήριξη.

Και τα µέτρα που έρχονται -τα αντιπληµµυρικά, τα µέτρα υπο-
στήριξης των εργαζοµένων- να µην έρχονται µε την πάγια αντι-
κοινοβουλευτική πρακτική µέσα σε τροπολογίες µε άλλες
υποθέσεις, µε άλλες διατάξεις όπως το δήθεν «ξεπάγωµα» των
τριετιών για το οποίο έχουµε πολύ σοβαρές ενστάσεις -και θα
έρθω και σε αυτό- όπως το φέρνετε.

Ας λυθεί επιτέλους αυτή η αντικοινοβουλευτική πρακτική της
Κυβέρνησης µε µίνι νοµοσχέδια στις τροπολογίες που δυσχεραί-
νουν το έργο της Αντιπολίτευσης που θέλει να στηρίξει ορισµέ-
νες αναγκαίες ρυθµίσεις, για παράδειγµα για τη Θεσσαλία, και
δεν µπορεί να διατυπώσει καθαρά και µε ευκρίνεια την ψήφο της
στις υπόλοιπες διατάξεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το κοινωνικό κράτος, η εργασία
και οι εγγυήσεις του βρίσκονται στο επίκεντρο της σηµερινής συ-
ζήτησης, όµως, πραγµατικά είναι να απορεί κανείς πώς ακριβώς
ισχυρίζεται η Κυβέρνηση ότι ενισχύει την εργασία µε το ζητού-
µενο σχέδιο νόµου, όπως λέει ο ηχηρός και γοητευτικός τίτλος
ο οποίος ως συνήθως στερείται αντικρίσµατος. Πώς ένα σχέδιο
που επιτείνει την εργασιακή ευελιξία, ενισχύει την εργασία; Πώς
προστατεύεται ο εργαζόµενος µε τις κατά παραγγελία συµβά-
σεις, έτσι όπως θεσµοθετούνται αποστερώντας το δικαίωµα προ-
γραµµατισµού της προσωπικής ζωής, όταν αυτές οι συµβάσεις
επηρεάζουν αρνητικά ακόµα και την ψυχική υγεία των εργαζο-
µένων, όπως λένε οι επιστήµονες και οι έρευνες. Έλληνες ακα-
δηµαϊκοί διατυπώνουν έντονες διαφωνίες στα άρθρα τους. Η
Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής διατυπώνει ενστάσεις. Η
Εθνική Επιτροπή των Δικαιωµάτων του Ανθρώπου διαφωνεί. Η
Εταιρεία Εργατικού Δικαίου και Κοινωνικής Ασφάλισης διατυπώ-
νει ενστάσεις. Υπήρχαν συγκεκριµένες προτάσεις από τους φο-
ρείς. Εις µάτην, δεν τις δέχτηκε η Κυβέρνηση. Η οδηγία, για να
µιλάµε για την οδηγία, επιβάλλει προκαθορισµό ηµερών και όρων
απασχόλησης, όχι όπως φέρνει η Κυβέρνηση. 

Αλήθεια, πώς ενισχύεται η εργασία µε την πολυδιαφηµισµένη
πολλαπλή απασχόληση η οποία, δυστυχώς, ενώ ακουµπά πάνω
σε ένα πραγµατικό πρόβληµα, σε µια κοινωνική συνθήκη, την ερ-
γασιακή φτώχεια, την οικονοµική αδυναµία των εργαζόµενων
που αναγκάζονται να βρουν και δεύτερη και τρίτη δουλειά για να
τα βγάλουν πέρα, έρχεται η Κυβέρνηση, ως µη οφείλει, και νο-
µοθετεί πέρα από το γράµµα και το πνεύµα της οδηγίας για δε-
κατρείς ώρες δουλειάς. Και αναρωτιόµαστε πώς αλήθεια
περιµένετε ότι θα διασφαλιστεί το ενδεκάωρο της υποχρεωτικής
ανάπαυσης σε µια µεγάλη πόλη όπως η Αθήνα ή η Θεσσαλονίκη;
Πώς θα µετακινηθεί ένας εργαζόµενος ή µια εργαζόµενη από τη
µια δουλειά στην άλλη; Πώς θα γυρίσει στο σπίτι του; Πώς θα
έχει κάνει και διάλειµµα; Πώς θα γίνουν όλα αυτά χωρίς να του
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έχουν «φάει» το ενδεκάωρο της υποχρεωτικής του ανάπαυσης;
Οδηγούµαστε, κύριε Υπουργέ, πρακτικά σε δεκατέσσερις-δε-

καπέντε ώρες απασχόλησης, πράγµα που είναι εντελώς εκτός
του σκεπτικού και της πρόβλεψης της οδηγίας που υποτίθεται
ότι ενσωµατώνετε. Πουθενά δεν µιλάει η οδηγία για δεκατρείς
ώρες. Εκτός αν θεωρείτε ότι η οδηγία επιδιώκει το burn out των
εργαζοµένων, την εξουθένωσή τους. Ούτε φυσικά νοµοθετείτε
τις ασφαλιστικές δικλίδες που θα αποκλείουν επικίνδυνες, για
την ασφάλεια και την υγεία των εργαζοµένων, δεύτερες και τρί-
τες εργασίες.

Ποια µπορεί να είναι η αιτιολογία για τη µείωση της δοκιµαστι-
κής περιόδου από δώδεκα σε έξι µήνες, αλλά ταυτόχρονα της
διατήρησης του χρόνου µη καταβολής αποζηµίωσης στο δωδε-
κάµηνο, κατά προφανή παραβίαση του Ευρωπαϊκού Κοινωνικού
Χάρτη, όπως έχει κρίνει η ίδια, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή το 2017;

Ή µήπως διασφαλίζει τον εργαζόµενο η ευέλικτη διευθέτηση
του χρόνου εργασίας σε εξαµηνιαία ή ετήσια βάση µε ατοµική
σύµβαση χωρίς να το ζητά ο εργαζόµενος σύµφωνα µε το διευ-
θυντικό δικαίωµα του εργοδότη; Ή µήπως τέλος προστατεύει
δήθεν τις εργατικές διεκδικήσεις η ποινικοποίηση της περιφρού-
ρησης της απεργίας που µας επιστρέφει στο 1976 και θίγει τον
πυρήνα του συνταγµατικού δικαιώµατος της απεργίας;

Η απάντηση είναι πως δεν σας ενδιαφέρει. Η απάντηση είναι
πως επενδύετε ακριβώς στην απορρύθµιση της εργασίας. Συνε-
χίζετε απλώς την πολιτική των προηγούµενων ετών: Περιορισµοί
στην κήρυξη των κλαδικών συλλογικών συµβάσεων ως υποχρε-
ωτικών και στη γενική τους εφαρµογή. Κατάργηση του δικαιώ-
µατος επαναπρόσληψης των εργαζοµένων, ακόµα κι όταν έχει
κριθεί παράνοµη η απόλυσή τους. Περιορισµός των συνδικαλι-
στικών ελευθεριών. Και ο κατάλογος συνεχίζεται και συνεχίζεται
µε κοινό παρανοµαστή την εργασιακή ανασφάλεια και αβεβαι-
ότητα. Πρόκειται για µια αβεβαιότητα η οποία ασφαλώς επιτεί-
νεται και µε την τελευταία σας τροπολογία, που έρχεται µε
τυµπανοκρουσίες από την Θεσσαλονίκη, να φέρει το «ξεπά-
γωµα» των τριετιών. Ποιο «ξεπάγωµα» αλήθεια; Για ποιους; Για
πόσους εργαζοµένους; Και γιατί τώρα, ενώ το ζητούσαν από το
2020 και θα µπορούσαν ήδη πολλοί περισσότεροι εργαζόµενοι
να έχουν επωφεληθεί από αυτή την άρση της αναστολής ενός
µνηµονιακού µέτρου;

Όµως, ο διάβολος κρύβεται στις λεπτοµέρειες και η αλήθεια
κρύβεται πίσω από τους πηχυαίους τίτλους. Διότι, ένα έκτακτο
και εξαιρετικό µέτρο, όπως πολύ σωστά λέει ο ίδιος ο κ. Γεωρ-
γιάδης στις τηλεοπτικές του εµφανίσεις, τείνει µε την τροπολογία
σας να γίνει κανονικό. Με ανεργία 10% ή οποτεδήποτε κριθεί
αναγκαίο για την εθνική οικονοµία, µπορεί η Κυβέρνηση να ξα-
ναβάλει τις τριετίες στον πάγο. Δηλαδή τώρα εκτός από τον κα-
τώτατο µισθό και οι τριετίες θα αποφασίζονται µονοµερώς µε
κυβερνητική απόφαση. Ο «πατερούλης» Υπουργός Εργασίας θα
αποφασίζει για τα πάντα ερήµην και της Βουλής. Καµµία συλλο-
γική ελευθερία, πλήρης απουσία των κοινωνικών εταίρων, ορι-
στική εγκατάλειψη του εργατικού δικαίου και µονιµοποίηση των
ρυθµίσεων της κρίσης.

Προλαµβάνω, κύριε Υπουργέ, την άδικη και υπεραπλουστευ-
τική κριτική στην οποία αρέσκεται η Κυβέρνηση πολλές φορές
στην Αντιπολίτευση, διαφώνησε κανείς µε την κάρτα εργασίας,
µε την επέκτασή της; Όχι, όσο κι αν διαστρέβλωσε η Νέα Δηµο-
κρατία προεκλογικά τη θέση µας. Το ΠΑΣΟΚ ψήφισε την ψη-
φιακή κάρτα εργασίας. Η Νέα Δηµοκρατία είναι αυτή που την
καταψήφισε το 2011, όταν εµείς την προτείναµε. Εµείς είµαστε
σταθερά και διαχρονικά υπέρ των µέτρων που θωρακίζουν τη
θέση του εργαζοµένου και προσφέρουν στον χώρο της εργασίας
αυτή τη σπάνια αρετή, το προνόµιο της ασφάλειας, της βεβαι-
ότητας, της σαφήνειας στους όρους παροχής εργασίας.

Διαφωνεί κανείς µε την ενσωµάτωση ευρωπαϊκών κανόνων,
όταν αυτοί γίνονται σύµφωνα µε το γράµµα και το πνεύµα των
οδηγιών; Όχι, βέβαια. Διαφωνούµε, όµως, µε το γενικό αφήγηµά
σας για την εργασία, µε τη σπουδή σας να υπερακοντίσετε τους
στόχους της οδηγίας, αδιαφορώντας για τις πραγµατικές συν-
θήκες της εγχώριας αγοράς εργασίας.

Κύριε Πρόεδρε, θα καταναλώσω λίγο από τον χρόνο της δευ-
τεροµιλίας µου παρακαλώ.

Ευχαριστώ πολύ.
Και ας µην κρύβεστε πίσω από τη στάση συνδικαλιστικών ορ-

γάνων. Κάθε ένας και κάθε µια κρίνεται από τη στάση του αυτό
τον καιρό. Και ας αναλογιστούµε σε ποια χώρα γίνεται αυτή η
πρωτοβουλία; Σε µια Ελλάδα που το 55% των νέων θέσεων ερ-
γασίας αφορούν σε µερική ή εκ περιτροπής απασχόληση, µε χα-
µηλούς µισθούς. Σε µια χώρα µε τα χαµηλότερα ποσοστά
κάλυψης από συλλογικές συµβάσεις εργασίας. Σε µια χώρα µε
εξαιρετικά υψηλό µέσο όρο εβδοµαδιαίας απασχόλησης, αι-
σθητά πάνω από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο, ουραγό στην ισορ-
ροπία µεταξύ επαγγελµατικής και οικογενειακής ζωής. Και µια
χώρα µε διαρκώς επιδεινούµενη αγοραστική δύναµη των εργα-
ζοµένων, όπως δείχνουν όλες οι µετρήσεις.

Σε αυτή τη χώρα, λοιπόν, µε αυτές τις σοβαρές δοµικές αδυ-
ναµίες, επιχειρείτε τη σηµερινή ρύθµιση. Όταν η Ευρώπη συζητά
για την τετραήµερη εργασία µε τις ίδιες αποδοχές, εσείς εδώ
υπερβαίνετε τον πυρήνα της οδηγίας, την οποία υποτίθεται ότι
ενσωµατώνετε, κατά παράβαση του πνεύµατός της, όπως απο-
τυπώνεται στις σκέψεις του προοιµίου. Επιλέγω: Σκέψη 34,
σκέψη 35, σκέψη 47 αιτιολογική, να µη µειώνονται υφιστάµενα
δικαιώµατα εργαζοµένων, να µην έρχεται ο εργαζόµενος σε δυ-
σχερή θέση σε σχέση µε τα ισχύοντα.

Γι’ αυτό, λοιπόν, καταψηφίζουµε επί της αρχής το σχέδιο
νόµου και το λέµε καθαρά. Και το λέω αυτό και προς την πλευρά
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης που µας έψεξε για τη στάση
στην επιτροπή.

Ξέρετε, αγαπητοί συνάδελφοι, υπάρχει κάτι που ονοµάζεται
κοινοβουλευτικός διάλογος και οι επιτροπές δεν είναι διακοσµη-
τικές. Οι επιτροπές γίνονται για να µπορέσει η Αντιπολίτευση να
κάνει προτάσεις, να προτείνει στην Κυβέρνηση και να περιµένει
αν αυτές οι προτάσεις θα γίνουν δεκτές.

Ναι, µπορεί να είµαστε πολλές φορές αισιόδοξοι και, συνήθως,
να διαψεύδεται τελικά αυτή η καλή πίστη, αλλά γι’ αυτό υπάρχει
επιφύλαξη στις επιτροπές και καταψήφιση στην Ολοµέλεια. Αυτή
τουλάχιστον είναι η δική µας κοινοβουλευτική πρακτική. 

Η δική µας πρόταση για τα εργασιακά ζητήµατα αποτυπώνει
το πώς βλέπουµε εµείς την εργασία και τους εργαζοµένους, όχι
ως λογιστικά µεγέθη και αριθµούς σε µια αναπτυξιακή εξίσωση,
αλλά ως πολύτιµο κοινωνικό κεφάλαιο. 

Ζητούµε, λοιπόν, την άµεση ενίσχυση των συλλογικών συµβά-
σεων µε υποχρεωτικότητα και καθολικότητα εφαρµογής γι’ αυτό
καταθέσαµε και καταθέτουµε σήµερα, για άλλη µια φορά, την
τροπολογία µας και ζητούµε όλα τα κόµµατα να τοποθετηθούν
επ’ αυτής. 

Διεκδικούµε την κατάργηση των διατάξεων της προηγούµενης
κυβέρνησης που αφορούν σε εργασιακά δικαιώµατα, κυρίως
στην προστασία από παράνοµες απολύσεις και στο ωράριο.
Διεκδικούµε και απαιτούµε την πραγµατική ενίσχυση του Σώµα-
τος Επιθεώρησης Εργασίας µε παρέµβαση στις εργασιακές σχέ-
σεις, µε κατάλληλο προσοντούχο προσωπικό, απευθείας
υπαγωγή στο Υπουργείο Εργασίας, όχι σε µια κατ’ επίφαση ανε-
ξάρτητη αρχή που εφαρµόζει εγκυκλίους που στέλνει το Υπουρ-
γείο, όπως σήµερα. 

Και µας λέτε ότι γίνονται έλεγχοι. Εµείς σας ρωτούµε ευθέως,
κάτι απλό: Πόσοι έλεγχοι -εδώ και τώρα πείτε µας αριθµούς- έγι-
ναν για την τήρηση του σαρανταοκταώρου; Πόσοι έλεγχοι έγιναν
για την τήρηση της εντεκάωρης ανάπαυσης; Για την αδήλωτη
εργασία -που, πολύ σωστά, ενδιαφέρεστε τόσο πολύ- πόσοι
έλεγχοι έγιναν, για τα εργατικά ατυχήµατα που συνεχώς αυξά-
νονται και πληθαίνουν εξαιτίας της υπέρβασης των ωραρίων και
της έλλειψης ποιότητας εργασίας; 

Άρα, αφού δεν γίνονται οι έλεγχοι, πώς προσπαθείτε να µας
πείσετε ότι η παράλληλη απασχόληση δεν θα περιορίσει τα δι-
καιώµατα των εργαζοµένων; Πώς, όταν έχουµε ένα κράτος που
αδυνατεί να ελέγξει την εργοδοτική ασυδοσία, να προστατεύσει
τον εργαζόµενο; Αφήνετε ανεµπόδιστη την αδήλωτη εργασία και
µετά την επικαλείστε για να δικαιολογήσετε τις αντεργατικές σας
ρυθµίσεις. Αυτό κάνετε.

Εµείς, λοιπόν, βλέπουµε στην εργασία την πραγµατική κοινω-
νική και οικονοµική της διάσταση, όχι ως αντίπαλο της επιχειρη-
µατικότητας, αλλά ως τµήµα ενός ενάρετου κύκλου. Καµµία
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δίκαιη ανάπτυξη δεν µπορεί να υπάρξει χωρίς ισχυρή εργασία
και καµµία ισχυρή εργασία χωρίς υγιή, ανταγωνιστική επιχειρη-
µατικότητα. 

Ναι, οι επιχειρήσεις οφείλουν να στηριχθούν για να στηρίξουν
την εργασία. Οφείλει να υπάρχει µείωση του µη µισθολογικού
κόστους. Στήριξη της ρευστότητάς τους µε πρόσβαση στον τρα-
πεζικό δανεισµό, στα κονδύλια του Ταµείου Ανάκαµψης για τη
µικροµεσαία επιχείρηση και, φυσικά, µε ένα ρεαλιστικό και δίκαιο
σύστηµα εκατόν είκοσι δόσεων, άµεση και έµµεση χρηµατοδό-
τηση. Ρεαλιστικά µέτρα, εφαρµόσιµα, δίκαια, µε πλήρη επίγνωση
των δηµοσιονοµικών µεγεθών της χώρας, αλλά και των συνθη-
κών εργασίας στην Ελλάδα. 

Καµµία αύξηση µισθού δεν µπορεί να γίνει από ‘δω, από εσάς,
πραγµατικά, αν δεν είναι προϊόν συλλογικών διαπραγµατεύσεων
µε υποχρεωτική γενική εφαρµογή. Και, φυσικά, καµµία αύξηση
µισθών δεν µπορεί να υπάρξει -όσα και να λέγατε στο µπλε βι-
βλιαράκι σας- χωρίς πραγµατική ανάπτυξη δίκαιη και βιώσιµη, µε
άµεσες ξένες επενδύσεις, που θα φέρνουν προστιθέµενη αξία,
καλά αµειβόµενες θέσεις εργασίας και τεχνογνωσία, όχι real es-
tate, που προκαλεί ασφυξία στις αγορές των ακινήτων ούτε εξα-
γορά επιχειρήσεων µε δανεικά από τις ελληνικές τράπεζες,
δήθεν επενδύσεις, που όχι µόνο αφελληνίζουν την οικονοµία
αλλά αυξάνουν το κόστος ζωής. Αλλά όλα αυτά είναι σηµαντικές
στρατηγικές συζητήσεις που υπερβαίνουν το σχέδιο νόµου. 

Εµείς όµως έτσι, κύριε Υπουργέ, αγαπητοί κύριοι και κυρίες
της Πλειοψηφίας, έχουµε αποφασίσει να πολιτευόµαστε και να
αντιπολιτευόµαστε: Με ορθό λόγο, σοβαρότητα και αποφασιστι-
κότητα σε όλα τα µεγάλα ζητήµατα του τόπου µας και του λαού
µας, για να αντιµετωπίσουµε µε επιχειρήµατα αυτόν τον αφό-
ρητο κυνικό λαϊκισµό της ρηχότητας πως όλα είναι απλά, υπάρ-
χει µία και µόνη αλήθεια, όσοι δεν τη µοιράζονται είναι από
ανόητοι έως επικίνδυνοι κ.λπ.. Ο ορισµός του λαϊκισµού, ότι «για
όλα φταίει ο συνδικαλισµός», ότι «οι Έλληνες δεν θέλουν να δου-
λέψουν, γι’ αυτό είναι άνεργοι», ότι «όσοι εργάζονται πρέπει να
λένε «ευχαριστώ» για όσες πενιχρές αποδοχές λαµβάνουν», «αν
δεν τους φτάνει, να βρίσκουν µια δεύτερη δουλειά». Είναι αυτο-
νόητο ότι η αγοραστική δύναµη του εργαζοµένου θα µειώνεται
συνεχώς για να έρχονται µετά τα pass και να χαϊδεύουν αυτιά
και να εξευµενίζουν συνειδήσεις προεκλογικά, αυτονόητο ότι οι
µεταρρυθµίσεις πρέπει να είναι επώδυνες και άδικες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εσείς -και ολοκληρώνω- κύριε Υπουργέ, ο κ. Γεωργιάδης ιδίως
ταυτίζει τις µεταρρυθµίσεις µε τα µνηµόνια. Και θα σας πούµε
εµείς, κύριε Υπουργέ –κλείνοντας- δυο λόγια για τις µεταρρυθ-
µίσεις, µερικές σκέψεις από µια παράταξη που πήρε όλες τις δύ-
σκολες αποφάσεις, είπε την αλήθεια, έκανε τις µεγάλες τοµές,
τις πολιτικές µεταρρυθµίσεις που είχε το πρόγραµµά µας, όχι
αυτές που µας επέβαλαν, αυτές που εφαρµόζονται ως σήµερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώνετε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Αυτό το κόµµα, την ώρα που έσωζε
την χώρα εσείς η Νέα Δηµοκρατία, έσκιζε µνηµόνια στο Ζάππειο.
Έτσι έχουµε σήµερα αυτή την επενδυτική βαθµίδα, που είπε και
η προηγούµενη συνάδελφος. 

Μια παράταξη, κύριε Πρόεδρε, ανέλαβε το πολιτικό κόστος
στεκόµενη µια και δυο και τρεις φορές εθνικός εγγυητής της
προσπάθειας αυτής. Όχι λοιπόν -και ολοκληρώνω- δεν είναι µε-
ταρρύθµιση να αποδυναµώνεις δικαιώµατα που αποκτήθηκαν µε
αγώνες και θυσίες, δεν είναι µεταρρύθµιση η απορρύθµιση της
Επιθεώρησης Εργασίας. Μεταρρυθµίσεις δεν είναι τα pass, δεν
είναι οι απευθείας αναθέσεις, δεν είναι οι κοµµατικοί διορισµοί
που ακόµη και τώρα στην εταιρεία ακινήτων του ΕΦΚΑ βλέπουµε
να αλλάζετε τις διοικήσεις όπως το θέλετε. Μεταρρύθµιση είναι
ο εκδηµοκρατισµός της διαδικασίας παραγωγής µε την επανα-
φορά των συλλογικών διαπραγµατεύσεων. Μεταρρύθµιση είναι
η αποτελεσµατική εποπτεία της αγοράς εργασίας µε πραγµατική
επιθεώρηση, µε λογοδοσία και έλεγχο παντού. Μεταρρύθµιση
είναι ισχυρές ανεξάρτητες αρχές, όπως η Αρχή Καταναλωτή που
έχουµε προτείνει από πέρυσι, ισχυρή Επιτροπή Ανταγωνισµού,
στήριξη της υγιούς επιχειρηµατικότητας. Μεταρρύθµιση είναι η

προαγωγή της δηµόσιας ανώτατης εκπαίδευσης, της τεχνολογι-
κής εκπαίδευσης για την απόκτηση δεξιοτήτων µπροστά στον
ψηφιακό µετασχηµατισµό, για έναν κόσµο που θα ανταποκρίνε-
ται όχι µόνο στις ανάγκες των καιρών αλλά και των ανθρώπων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κλείστε, κύριε συνά-
δελφε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Μεταρρύθµιση -και κλείνω- είναι η
αξιοκρατία παντού, η διαύγεια, οι ηλεκτρονικές δηµόσιες συµ-
βάσεις, η φορολογική δικαιοσύνη, η ελάφρυνση της φορολογι-
κής επιβάρυνσης της εργασίας. Η µεταρρύθµιση δεν τροµάζει,
εµπνέει, ενώνει, δεν διχάζει, ρυθµίζει, δεν απορρυθµίζει…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κύριε συ-
νάδελφε, κλείστε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: …προστατεύει και διασφαλίζει δι-
καιώµατα, προσαρµόζεται στις νέες συνθήκες χωρίς να αφήσει
κανέναν πίσω, οδηγεί σε µια κοινωνία δίκαιη και ανθεκτική. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όπως καταλαβαίνετε

πήρατε και την τριτολογία σας. 
Ευχαριστούµε πολύ τον κ. Μάντζο. 
Καλείται στο Βήµα ο κ. Αλέξανδρος Μαρκογιαννάκης, Βουλευ-

τής της Νέας Δηµοκρατίας. 
Θα ακολουθήσουν οι κ.κ. Ευστράτιος Σιµόπουλος, Ιωάννης Λο-

βέρδος, Θεοφάνης Παπάς και Παναγής Καππάτος. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό σχέδιο νόµου έχει

ανοίξει µεγάλη συζήτηση έξω στην κοινωνία όπως, προφανώς,
συµβαίνει και εδώ µέσα στην Αίθουσα της Ολοµέλειας µε το εν-
διαφέρον συµµετοχής πολλών συναδέλφων οµιλητών. Και είναι
λογικό, αφού είναι ένα σχέδιο νόµου που αφορά στον κόσµο της
εργασίας και ως εκ τούτου θα επηρεάσει τις ζωές πολλών αν-
θρώπων. Το βασικό ερώτηµα σε αυτές τις περιπτώσεις είναι αν
επηρεάζει θετικά ή αρνητικά τις ζωές των ανθρώπων. 

Και βρίσκοµαι σήµερα στο Βήµα ενώπιον σας, ακριβώς, γιατί
πιστεύω ότι το παρόν σχέδιο νόµου επηρεάζει προς το καλύτερο
τις ζωές των εργαζοµένων. Προστατεύει τα δικαιώµατά τους,
βελτιώνει τις συνθήκες εργασίας και τελικά ενισχύει το εισόδηµά
τους. 

Από την πλευρά µου, λοιπόν, καλούµαι να αποδείξω ότι όλα
αυτά προκύπτουν µέσα από τις επιµέρους διατάξεις και ρυθµί-
σεις. Οι κυρίες και οι κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, από
την άλλη, θα πρέπει να εστιάσουν ακριβώς πάνω σε αυτά, γιατί
οφείλουµε να έχουµε µία παραγωγική συζήτηση και όχι µια συ-
ζήτηση για τη δηµιουργία εντυπώσεων. Αυτό είναι το αντικείµενο.
Αυτό είναι το πλαίσιο της σηµερινής µας συζήτησης. 

Θα µου επιτρέψετε, ωστόσο, κύριε Πρόεδρε, µε τη µικρή κοι-
νοβουλευτική εµπειρία που έχω να αναφερθώ στο γεγονός ότι
καταλαβαίνω απόλυτα πως όταν διεξάγεται η συζήτηση ενός νο-
µοσχεδίου δίνεται η ευκαιρία στην Αντιπολίτευση να ασκεί κρι-
τική και σχόλια στα σηµεία της δηµοσιότητας. Είναι απολύτως
κατανοητό, το καταλαβαίνω, το αντιλαµβάνοµαι, πόσω δε µάλλον
µε τα πολύ σηµαντικά γεγονότα τα οποία εκτυλίχθηκαν τις τε-
λευταίες ηµέρες. 

Θεωρώ, όµως, ότι οφείλουµε όλοι να παραµένουµε και εντός
του πλαισίου της συζήτησης, πράγµα το οποίο δεν συνέβη από
πολλούς συναδέλφους σήµερα, ειδικά επί ενός νοµοσχεδίου το
οποίο αποτελεί σε µεγάλο του µέρος ενσωµάτωση κοινοτικής
οδηγίας και συνολικά ρυθµίζει ζητήµατα εργασίας τόσων και
τόσων ανθρώπων. Για τον λόγο αυτό θα ήθελα να ακούσω και
συγκεκριµένη κριτική, κριτική ανά άρθρο και ρύθµιση από τους
συναδέλφους της Αντιπολίτευσης, για να καταλάβω κι εγώ µε τη
σειρά µου πού τελικά υπάρχουν διαφωνίες. 

Και το λέω αυτό, διότι δεν µπορώ να καταλάβω σε τι θα µπο-
ρούσε να υπάρχει διαφωνία και µάλιστα τόσο έντονη που να δι-
καιολογεί και οξείες τοποθετήσεις και κατηγορίες για
αντεργατική πολιτική. 

Και για να ξεκινήσω µε τα του νοµοσχεδίου: Είναι αντεργατική
η ρύθµιση για τη δόκιµη εργασία; Μία ρύθµιση που έρχεται να
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µειώσει στο µισό το χρονικό διάστηµα που κάποιος εργάζεται µε
καθεστώς δοκίµου, είναι σε βάρος των συµφερόντων των εργα-
ζοµένων; 

Δηλαδή, τώρα αυτό που περιορίζεται στο εξάµηνο θα είναι χει-
ρότερα από ό,τι ήταν πριν που το αντίστοιχο διάστηµα ήταν δώ-
δεκα µήνες; Δεν νοµίζω ότι µπορεί να το υποστηρίξει κανείς
αυτό. Πρόκειται για µία παρέµβαση ξεκάθαρα υπέρ των εργαζο-
µένων και ιδιαίτερα των νεότερων από αυτούς. Αποσαφηνίζουµε
και βελτιώνουµε τους όρους δόκιµης εργασίας υπέρ των εργα-
ζοµένων και βάζουµε τέλος στις καταστρατηγήσεις του θεσµού
από εργοδοτικές συµπεριφορές. Ξεκάθαρα βελτιωτική, λοιπόν,
ξεκάθαρα προστατευτική η προτεινόµενη ρύθµιση.

Και πάµε τώρα στις ρυθµίσεις για την παράλληλη απασχόληση
που έχουν σηκώσει την περισσότερη συζήτηση και, δυστυχώς,
και την περισσότερη παραπληροφόρηση. Πρώτον ας είµαστε ξε-
κάθαροι. Πρόκειται για ενσωµάτωση κοινοτικής οδηγίας, όχι για
πρωτογενή παραγωγή νοµικών ρυθµίσεων από το Υπουργείο Ερ-
γασίας. Και απευθύνοµαι, κυρίως, στους συναδέλφους του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ δύο κοµµάτων που δηλώνουν ευρωπαϊκό
προσανατολισµό και τους ρωτάω: Θα την καταψηφίσετε; Μα, αν
ήσασταν ή µετείχατε σε µία κυβέρνηση δεν θα τη φέρνετε και
εσείς στη Βουλή; Πρόκειται για υποχρέωση της Ελλάδας ως κρά-
τους-µέλους. Δεν είναι µια γενικώς και αορίστως κυβερνητική
επιλογή. Πώς, λοιπόν, θα µπορούσατε σήµερα να την καταψηφί-
σετε; Δεν νοµίζω να κρυφτείτε απλώς πίσω από την ιδιότητα της
Αντιπολίτευσης. Ο κόσµος καταλαβαίνει και κρίνει. 

Ας έρθω τώρα και στην ουσία των ρυθµίσεων. Τι κάνουµε επί
της ουσίας υπερψηφίζοντας αυτές τις διατάξεις; Αίρουµε µία αγ-
κύλωση στην αγορά εργασίας η οποία πατάει σε µία πολύ παλιά
νοµοθεσία, που µετράει σχεδόν έναν αιώνα πίσω και που έχει
χάσει τις προστατευτικές ιδιότητες και λειτουργούσε ανασταλ-
τικά για τον εργαζόµενο, όχι προστατευτικά. 

Αυτή τη στιγµή η δεύτερη απασχόληση σε άλλον εργοδότη για
λίγες ώρες και για την ενίσχυση του εισοδήµατος είναι κάτι που
υφίσταται αλλά υφίστανται παράνοµα στη µαύρη ζώνη, έξω από
κάθε έλεγχο και δυνατότητα προστασίας του εργαζόµενου. Κι
αυτό ακριβώς έχει ανάγκη εργαζόµενους από την πολιτεία, να
τον προστατεύει, όχι να κάνει τα στραβά µάτια. Κι αυτό γίνεται
µε τις προτεινόµενες ρυθµίσεις. Νοµιµοποιείται η ολιγόωρη απα-
σχόληση σε δεύτερο εργοδότη και καλύπτεται από όλο το προ-
στατευτικό πλέγµα της εργατικής νοµοθεσίας. Φέρνουµε στο
φως και την προστασία του νόµου, κάτι που ήδη συµβαίνει, το
ρυθµίζουµε, το οργανώνουµε και το κάνουµε περισσότερο ωφέ-
λιµο για αυτόν που εργάζεται. 

Ως τώρα αυτή η στρέβλωση έχει οδηγήσει στην αδήλωτη και
ανασφάλιστη εργασία πάρα πολλούς εργαζόµενους µε απώλειες
δικαιωµάτων και άλλους κινδύνους. Εµείς το ανατρέπουµε αυτό,
εξασφαλίζοντας παράλληλα ότι εντός ενός είκοσι τετραώρου
χώρα µόνο µία πλήρης απασχόληση και µία µερική απασχόληση
κατ’ ανώτατο όριο και δεν θίγεται το ανώτατο όριο των σαραν-
ταοκτώ ωρών, όπως ορίζεται στο π δ 88/1999. 

Αντίθετα, λοιπόν, µε όσα ακούστηκαν δεν καταργείται κανένα
όριο εβδοµαδιαίας ή ηµερήσιας εργασίας. Αντίθετα πλέον οι ερ-
γαζόµενοι θα είναι πλήρως ασφαλισµένοι και θα έχουν και θετική
επίπτωση στις συντάξεις τους µε την ειδική προσµέτρηση του
επιπλέον χρόνου εργασίας τους. 

Καταψηφίζοντάς το, λοιπόν, ας έχετε υπ’ όψιν σας ότι κατα-
ψηφίζετε την αύξηση του εισοδήµατος συµπολιτών µας, την
ασφαλιστική τους κάλυψη και την προστασία των εργασιακών
τους δικαιωµάτων. 

Αν τώρα σε αυτά προσθέσουµε και την τροπολογία για την
επαναφορά των τριετιών, τότε γίνεται αµέσως αντιληπτό ότι η
σηµερινή µέρα κοινοβουλευτικών εργασιών θα παραγάγει µια
σειρά από θετικά πράγµατα για τον κόσµο της εργασίας. Η επα-
ναφορά των τριετιών έχει και ένα επιπλέον χαρακτήρα. Αφαι-
ρούµε ένα ακόµα κατάλοιπο της µνηµονιακής ταλαιπωρίας της
κοινωνίας µας, ειδικά για εκείνους τους νέους ανθρώπους που
ξεκινούσαν τον εργασιακό τους βίο το 2010 και το 2011 για να
βρεθούν στο επίκεντρο της οικονοµικής κρίσης. Η επαναφορά
των τριετιών έχει και ουσιαστικό και συµβολικό χαρακτήρα. Το
εισόδηµά τους θα αυξηθεί άµεσα και θα αποκατασταθεί στο

µέτρο του εφικτού η εργασιακή τους διαδροµή ως προς την αν-
ταµοιβή της. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε ενώπιον µας µία σειρά
από διατάξεις που αναβαθµίζουν την προστασία των εργαζοµέ-
νων, δηµιουργούν συνθήκες ανάπτυξης θέσεων εργασίας και
εποµένως βελτίωσης του εισοδήµατος των συµπολιτών µας. Ει-
δικά ως νέος άνθρωπος και µε γνώση των συνθηκών της αγοράς
εργασίας, θεωρώ αυτονόητη την υπερψήφιση αυτών των διατά-
ξεων. Λόγω του περιορισµένου χρόνου τοποθέτησης επέµεινα
σε τρεις από αυτές τις ρυθµίσεις, τις πιο χαρακτηριστικές.

Θεωρώ, εποµένως, αυτονόητη αυτή τη στήριξη τουλάχιστον
σε ό,τι µε αφορά, ακριβώς, διότι νιώθω ως αυτονόητη την υπο-
χρέωσή µου να συµβάλλω µέσα από την παρουσία µου στη
Βουλή στη βελτίωση των συνθηκών εργασίας και αµοιβής των
παιδιών της γενιάς µου, τα οποία σε µεγάλο βαθµό αγγίζουν
αυτές τις ρυθµίσεις. Για τον λόγο αυτό σας καλώ, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, να στηρίξουµε µε την ψήφο µας το παρόν σχέ-
διο νόµου. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Μαρκογιαννάκη.

Καλείται στο Βήµα ο Γενικός Γραµµατέας του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας, ο κ. Δηµήτρης Κουτσούµπας. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κυρίες και κύριοι, αυτές τις ώρες που ο λαός της Θεσσαλίας βιώ-
νει, πραγµατικά, την απόλυτη καταστροφή και προσπαθεί, κυριο-
λεκτικά, βουτηγµένος µέσα στη λάσπη να στήσει ξανά τη ζωή
του, παίρνοντας κουράγιο και δύναµη από τη µεγάλη και συγ-
κλονιστική λαϊκή αλληλεγγύη, εσείς της Κυβέρνησης φέρνετε
στη Βουλή αυτό το νέο τερατούργηµα. 

Υπάρχει νήµα που ενώνει το νέο αντεργατικό νοµοσχέδιο µε
τις συνέπειες από τις πληµµύρες που πληρώνει ο λαός µας;
Υπάρχει και είναι η βαρβαρότητα αυτού του δρόµου ανάπτυξης,
του δικού σας, που αυξάνει διαρκώς την εκµετάλλευση, που αυ-
ξάνει διαρκώς την απανθρωπιά. Και µέσα από την καταστροφή
όσων φτιάχνει µε κόπο ο ελληνικός λαός αναζητά νέες αγορές,
νέες επενδυτικές ευκαιρίες, περισσότερα δηλαδή κέρδη για να
εξηγούµαστε και να λέµε την αλήθεια στον λαό, κέρδη γι’ αυτούς
που υπηρετείτε.

Ήταν πολύ χαρακτηριστικά όσα είπε ο Πρωθυπουργός σας
στη Διεθνή Έκθεση. Την ώρα που συνολικά ο λαός µας παλεύει
να κρατήσει το κεφάλι του έξω από το νερό, που η ακρίβεια τον
πνίγει, που τον έχουν τα φίδια για το πόσες επιπλέον συνέπειες
θα έχει η καταστροφή στη Θεσσαλία και στη δική του ζωή, σε
όλη την Ελλάδα, την ώρα που απαιτείται ένας ολοκληρωµένος
σχεδιασµός σύγχρονων υποδοµών για τις ανάγκες και την προ-
στασία του λαού, ο κ. Μητσοτάκης στο όνοµα των φυσικών κα-
ταστροφών επιβάλλει νέους φόρους, νέα βάρη, νέα χαράτσια
στον λαό, την ίδια ώρα που επιχειρεί να διαµορφώσει φυσικά νέα
πεδία κερδοφορίας για το µεγάλο κεφάλαιο, τους λίγους, δη-
λαδή, αυτού του τόπου. 

Από πού να το πιάσουµε; Από την περαιτέρω εµπορευµατο-
ποίηση του νερού, των δασών, της υγείας µε πρόσχηµα την συµ-
βολή του ιδιωτικού τοµέα στην προστασία τους, από τη νέα
φοροεπιδροµή σε αυτοαπασχολούµενους µε πρόσχηµα την πά-
ταξη της φοροδιαφυγής την ώρα που το µεγάλο κεφάλαιο νό-
µιµα φοροδιαφεύγει και απαλλάσσεται ή από την υποχρεωτική
ιδιωτική ασφάλιση των ακινήτων που δροµολογείται, φορτώνον-
τας νέα χαράτσια σε λαϊκά νοικοκυριά και στέλνοντας νέα µε-
γάλη πελατεία στα κοράκια των ασφαλιστικών εταιρειών, µε
πρόσχηµα δήθεν τη συλλογική αντιµετώπιση των φυσικών κατα-
στροφών; 

Ουσιαστικά, µε αυτόν τον τρόπο αυτό το κράτος, το ταξικό
κράτος, πετάει από πάνω του την ευθύνη για την προστασία του
λαού. Του λέει να πληρώσει και τα σπασµένα από πάνω, αν τε-
λικά πνιγεί ή καεί, εξαιτίας της συνειδητής εγκληµατικής πολιτι-
κής που όλοι σας ο ένας µετά τον άλλον, ως κυβερνήσεις και οι
υπουργοί υλοποιείτε. 

Φυσικά, µε οδηγό τα φιρµάνια της Ευρωπαϊκής Ένωσης και τη
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συνδροµή των εκλεκτών σας στους δήµους και τις περιφέρειες
-για να µην ξεχνιόµαστε δηλαδή- αυτή η εγκληµατική πολιτική
θυσιάζει τις λαϊκές ανάγκες στο βωµό του περιβόητου κόστους-
οφέλους. Το ζήσαµε φέτος και µε τις καταστροφικές πυρκαγιές
στη Ρόδο, στον Έβρο, αλλού και τις καταστροφικές πληµµύρες
στη Θεσσαλία. 

Κι αντί να φέρετε νοµοσχέδιο για ενίσχυση του Πυροσβεστι-
κού Σώµατος µε την άµεση µονιµοποίηση όλων των συµβασιού-
χων πυροσβεστών, που σήµερα τους συναντήσαµε στη µεγάλη
απεργιακή συγκέντρωση εδώ έξω από το Σύνταγµα, εσείς φέρ-
νετε ένα νοµοσχέδιο-έκτρωµα. Ήδη η Κοινοβουλευτική Οµάδα
του ΚΚΕ κατέθεσε τροπολογία για τη µονιµοποίηση των πενταε-
τών, των επταετών και των εποχικών πυροσβεστών. Αυτό κα-
λούµε να ψηφίσει η Βουλή σήµερα.

Θα θέλατε, βέβαια, κύριοι της Κυβέρνησης, αυτό το νοµοσχέ-
διο να το περάσετε στα µουλωχτά, χωρίς πολλή συζήτηση και
φυσικά χωρίς πολλές αντιδράσεις. Γελαστήκατε, βέβαια, για
άλλη µία φορά, γιατί σήµερα και αυτές ακόµα τις ώρες που µι-
λάµε σε όλη τη χώρα και εδώ στην Αθήνα -στο Σύνταγµα το πρωί-
πραγµατοποιούνται απεργιακές συγκεντρώσεις µε µεγάλη συµ-
µετοχή εργαζοµένων. 

Βέβαια, δεν θεωρούµε τυχαίο ότι το, δήθεν, ξεπάγωµα των
τριετιών εξαγγέλθηκε την ίδια εβδοµάδα µε την ψήφιση αυτού
του νέου εκτρώµατος. Είναι ένα ακόµα δείγµα πως τα επιχειρή-
µατα περί φιλεργατικού νοµοσχεδίου δεν πείθουν άνθρωπο. Η
ξαφνική πρόθεσή σας να συζητήσουµε για τις τριετίες έχει στόχο
να καλλιεργήσει κλίµα ανοχής στην άγρια λιτότητα που φέρνετε,
και επιχειρείτε να συµβιβαστούµε µε αυτή, µπροστά στον άγριο
χειµώνα, µε τη µεγάλη ακρίβεια που ήδη έχει ισοπεδώσει το
λαϊκό εισόδηµα.

Πανηγυρίζετε ότι ξεπαγώνετε τις τριετίες λες και κάνετε χάρη
σε κάποιον. Εξαφανίσατε δώδεκα χρόνια δουλειάς από τους ερ-
γαζόµενους και θέλετε να σας πουν τώρα και ευχαριστώ! Ακού-
γοντάς σας νοµίζει κανείς ότι οι τριετίες δεν είναι χρόνος
δουλειάς των ίδιων των εργαζοµένων, αλλά ότι τις ξεθάψατε από
κάποιο σεντούκι του παππού σας! Έχει και το δούλεµα τα όριά
του! Τα κυβερνητικά ψέµατα που αραδιάζατε όσον αφορά τις
τριετίες, καταρρέουν κάθε µέρα και κατέρρευσαν ακόµα περισ-
σότερο και µε τη χθεσινή τροπολογία σας, µε όρους που δηµι-
ουργούν το έδαφος της οριστικής αναστολής τους. 

Το ΚΚΕ κατέθεσε δική του τροπολογία. Την καταθέτω για τα
Πρακτικά. Θα σας καταθέσω και αυτό που είπα πριν, την τροπο-
λογία που καταθέσαµε και για τους πυροσβέστες. Τα καταθέτω
για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Γενικός Γραµµατέας της Κεντρικής Επι-
τροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Δηµήτριος
Κουτσούµπας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ούτε τα παπαγαλάκια σας µπορούν πλέον να υποστηρίξουν
ότι οι εργαζόµενοι θα ωφεληθούν άµεσα. Με δυο λόγια: άνθρα-
κες ο θησαυρός! Όµως, η προστασία του εργατικού λαϊκού ει-
σοδήµατος δεν µπορεί να περιµένει. Τώρα οι ανάγκες
πολλαπλασιάζονται. Τώρα είναι να µπει το πετρέλαιο θέρµανσης
στα σπίτια. Τώρα ξεκίνησε η σχολική χρονιά µε έκτακτα έξοδα
για τα παιδιά. Τώρα πελαγώνουν χιλιάδες λαϊκές οικογένειες.
Όπως παγώσατε τις τριετίες ξαφνικά σε ένα βράδυ, έτσι και
τώρα πρέπει να επανέλθουν ολόκληρες και αναδροµικά σε ένα
πάλι βράδυ, χωρίς προϋποθέσεις και αντιλογισµούς, χωρίς κό-
φτες, για να στηριχτεί ουσιαστικά το εργατικό λαϊκό εισόδηµα
απέναντι στην ακρίβεια αλλά και στην πολιτική σας, αυτή των µα-
τωµένων πλεονασµάτων. Τώρα, λοιπόν, κάντε δεκτή τη σχετική
πρόταση νόµου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας µας, την οποία
καταθέσαµε όχι µία αλλά τρεις φορές, η οποία, µεταξύ άλλων,
προβλέπει και την επαναφορά των τριετιών και αναδροµικά και
χωρίς όρους και προϋποθέσεις. 

Παρά τα χοντροκοµµένα ψέµατα, κυρίες και κύριοι, παρά την
προσπάθειά σας να κάνετε το µαύρο άσπρο, το νοµοσχέδιό σας
είναι ήδη καταδικασµένο στη συνείδηση των εργαζοµένων, γιατί
όλο και περισσότεροι αντιλαµβάνονται πως πρόκειται για µια νέα
παρέµβαση στον εργάσιµο χρόνο, κατά παραγγελία µεγάλων

επιχειρηµατικών οµίλων. Και τι άλλο θα µπορούσε να συµβεί όταν
ο πυρήνας του είναι η κατάργηση του οκταώρου, η εκτόξευση
της απλήρωτης εργασίας µε εργαλείο τη διευθέτηση του χρόνου
εργασίας, µια διευθέτηση που θα επιβάλλεται µε ατοµικές,
δήθεν, συµφωνίες, προϊόν των εργοδοτικών φυσικά απειλών και
εκβιασµών. Ταυτόχρονα προχωράτε και στην κατάργηση της κυ-
ριακάτικης αργίας για χιλιάδες εργαζόµενους.

Έχετε µάλιστα το θράσος να παρουσιάζετε όλα αυτά και ως,
δήθεν, φιλεργατικά: το εβδοµαδιαίο εβδοµηνταοκτάωρο, την κα-
τάργηση της υποχρέωσης για την προαναγγελία των υπερωριών,
την κατάργηση του πενθηµέρου σε χιλιάδες επιχειρήσεις ιδιωτι-
κού τοµέα διαρκούς ή µη αδιάκοπης λειτουργίας, το νέο ανάλ-
γητο καθεστώς της διευθέτησης και, µαζί φυσικά µε όλα αυτά,
την απαραίτητη για την εργοδοσία ποινικοποίηση και της συνδι-
καλιστικής δράσης! Όλα αυτά που διαφηµίζετε ως φιλεργατικά,
αποτελούν και την καρδιά του αντεργατικό νοµοσχεδίου σας. 

Και αφήστε αυτά τα «κουλά» ότι, δήθεν, µε το νοµοσχέδιό σας
προστατεύεται η εργασία. Στα σίγουρα αυτό που προστατεύετε
είναι τους επιχειρηµατικούς οµίλους και τα δικά τους κέρδη. Αν
ήταν τόσο φιλεργατικό, όπως το λέτε, γιατί δεν το κάνατε σηµαία
στις οµιλίες σας, στις θέσεις σας, στις τηλεοπτικές παρουσίες
σας πριν τις εκλογές του Μάη και του Ιούνη; Αφού έτοιµο το εί-
χατε! Για να ξέρει ο κόσµος τι ψηφίζει και τι τον περιµένει. Αν
όντως φέρνατε κάτι τόσο θετικό για τους εργαζόµενους, γιατί
δεν το διαλαλούσατε σε εργατογειτονιές, σε χώρους δουλειάς,
όπως εκεί που πήγατε ως υποψήφιοι και είδε όλος ο κόσµος µε
τα µάτια του τι σηµαίνει και εργοδοτική τροµοκρατία και πόσο
ελεύθερες είναι οι επιλογές των εργαζοµένων, κάτω από τους
ανοιχτούς εκβιασµούς των εργοδοτών; 

Επιµένετε πως είναι φιλεργατικό και αναφέρετε µάλιστα, προς
επιβεβαίωση αυτού, πως δεν βλέπετε κάποια εργατική διεκδί-
κηση, έναν εργατικό αγώνα. Λέτε πως δεν έχετε δει κάποιο επι-
χειρησιακό σωµατείο να αντιστέκεται στα µέτρα που έρχονται.
Σήµερα, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, είναι µέρα απεργίας,
η οποία προετοιµάστηκε και οργανώθηκε από εκατοντάδες πρω-
τοβάθµια σωµατεία, από δευτεροβάθµιες οµοσπονδίες και ερ-
γατικά κέντρα, στα οποία δεν παρεµβαίνουν και δεν δουλεύουν
εκεί µόνο κοµµουνιστές, συνδικαλιστές ή το ΠΑΜΕ, όπως λέτε.

Εµείς σας επιστρέφουµε το ερώτηµα. Πείτε µας: Πόσα σωµα-
τεία και ποια σήµερα πανηγυρίζουν για τις ευέλικτες µορφές ερ-
γασίας, τις συµβάσεις ελάχιστης προβλεψιµότητας, το χτύπηµα
στο οκτάωρο και την κυριακάτικη αργία; Ποιος εργαζόµενος,
ποια εργατική οικογένεια που δουλεύουν και οι δύο γονείς επι-
θυµούν οικειοθελώς, όπως µε θράσος λέτε, να εργάζονται δεκα-
τρείς ώρες τη µέρα σε πάνω από δύο εργοδότες, µε τα
διαλείµµατα εκτός εργάσιµου χρόνου, να τρώνε ένα επιπλέον
δίωρο στις µετακινήσεις τους και κατάκοποι στο τέλος να µην
έχουν µια στάλα χρόνο για λίγη ξεκούραση και κοινωνική ζωή;
Θα µεγαλώνετε εσείς τα παιδιά τους; Εσείς θα τα διαβάζετε;
Εσείς θα τα πηγαίνετε σε δραστηριότητες ή οι εργοδότες τους;

Οµολογείτε µε τον τρόπο σας πως οι µισθοί δεν αρκούν, και
το αντίδοτο σε αυτό είναι η ηµερήσια σκλαβιά. Ποια επιχειρηµα-
τικά σωµατεία στον κλάδο των τροφίµων ήθελαν να καταργηθεί
η Κυριακή αργία; Διότι εµείς µπορούµε να καταθέσουµε στα
Πρακτικά ανακοινώσεις δεκάδων επιχειρησιακών σωµατείων του
κλάδου των τροφίµων, όπου καταργείτε την Κυριακή αργία, που
όχι µόνο εναντιώθηκαν στα µέτρα του νοµοσχεδίου, αλλά βρί-
σκονται και σε απεργιακό αγώνα σήµερα. Οπότε αφήστε τα
αυτά! Πείτε αυτά που ξέρετε και αυτά που σαν καραµέλα έλεγαν
όλοι όσοι έφερναν αντίστοιχα νοµοσχέδια και ενίσχυαν το αντερ-
γατικό οικοδόµηµα. 

Όλοι σας άλλωστε, και εσείς του ΣΥΡΙΖΑ και εσείς του ΠΑΣΟΚ,
όπως τώρα η Νέα Δηµοκρατία, έχετε βάλει χέρι στον σταθερό
εργάσιµο χρόνο, έχετε φέρει νόµους για τη διευθέτηση του χρό-
νου εργασίας. Η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ ήταν που αποδείχθηκε
θεµατοφύλακας όλων των νόµων της διευθέτησης, και το 2017
µε τον δικό της νόµο την πήγε ένα βήµα παραπέρα. Η κυβέρνηση
του ΠΑΣΟΚ ήταν αυτή που το 2011 έβαλε µε νόµο τη βάση για
τη διευθέτηση του χρόνου εργασίας στα χρόνια της κρίσης, στην
πιο µεγάλη επίθεση που εξαπολύθηκε σε εργατικά λαϊκά δικαιώ-
µατα. 
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Ακούστηκαν διάφορα ότι οι οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης
συνιστούν πρόοδο, ότι υπάρχουν και θετικές πλευρές. Τι φιλερ-
γατικό µπορεί να έχουν τέτοιες οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, όταν η ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν αναγνωρίζει το
οκτάωρο σαν το ανώτατο όριο της εργάσιµης ηµέρας, όταν η
Ευρωπαϊκή Ένωση είναι η πρώτη που νοµοθέτησε τη διευθέτηση
του χρόνου εργασίας, ανάβοντας πράσινο φως σε κυβερνήσεις
για την κατάργηση του ηµερήσιου σταθερού χρόνου εργασίας,
προς όφελος των επιχειρηµατικών οµίλων κάθε χώρας κράτους-
µέλους; Με βάση αυτές τις κατευθύνσεις αυξήθηκε ο απλήρωτος
χρόνος εργασίας, καθώς ο εβδοµαδιαίος χρόνος µπορεί να υπο-
λογίζεται ως µέσος όρος στη διάρκεια τεσσάρων έως έξι, ακόµα
και δώδεκα, µηνών, επιτρέποντας έτσι δουλειά µέχρι και δεκα-
τρείς ώρες την ηµέρα, ακόµα και εβδοµήντα οκτώ ώρες την
εβδοµάδα, χωρίς πληρωµή υπερωριών. 

Η ουσία είναι µία. Όταν ξεφεύγουν τα όρια του ηµερήσιου χρό-
νου εργασίας, δηλαδή ο αναγκαίος χρόνος που χρειάζεται ένας
άνθρωπος όχι απλά για να πατάει στα πόδια του, αλλά για να είναι
παραγωγικός, να συµµετέχει στην κοινωνική ζωή, να µπορεί να
ασχολείται µε την οικογένειά του, να έχει πρόσβαση στην ψυχα-
γωγία, να µπορεί να ξεκουράζεται στοιχειωδώς, καµµιά µελλοντική
διευθέτηση χρόνου εργασίας δεν µπορεί να αναπληρώσει τις αν-
θρώπινες αντοχές που σπαταλούν σε ένα εικοσιτετράωρο.

Όπως ξεκουραζόµαστε µέσα στο εικοσιτετράωρο, όπως
τρώµε µέσα στο εικοσιτετράωρο, έτσι πρέπει και να εργαζόµα-
στε µέσα στο εικοσιτετράωρο. Αντέχει κανένας να µην τρώει συ-
νεχώς για πέντε, έξι µέρες και εσείς να του λέτε ότι θα καλύψετε
την ανάγκη για διατροφή µαζεµένη σε µια µέρα σε βάθος τετρα-
µήνου; Μπορεί να είναι κάποιος άυπνος για πέντε, έξι µέρες και
να του λέτε πως θα καλύψετε την ανάγκη για ύπνο σε δύο συνε-
χόµενες µέρες σε βάθος τετραµήνου;

Αυτά βέβαια λύθηκαν εκατόν πενήντα χρόνια πριν µε σκλη-
ρούς αγώνες. Αλλά αυτά θέλετε τώρα να ανατρέψετε. Να κάνετε
νόµο το παρελθόν. Και ύστερα λέτε πως το ΚΚΕ έχει µείνει τάχα
στο 1917, όταν εσείς προσπαθείτε τον 21ο αιώνα να επιβάλλετε
τις εργασιακές σχέσεις που ίσχυαν ενάµιση αιώνα πριν και να φέ-
ρετε νέα εργασιακή σκλαβιά. 

Μας λέτε ότι βάζετε δήθεν τάξη σε µια κατάσταση που ήδη
υπάρχει. Όµως η εργασιακή ζούγκλα µε την πανσπερµία των
ευέλικτων εργασιακών σχέσεων δεν γεννήθηκε µόνη της, δεν
ήρθε από το πουθενά. Εσείς την έχετε δηµιουργήσει, εσείς την
έχετε τροφοδοτήσει µε δεκάδες νόµους, µε τσάκισµα οκταώρου,
µε τρυπήµατα στην κυριακάτικη αργία, µε το τσεκούρεµα των
υπερωριών, µε το χτύπηµα συλλογικών συµβάσεων. Πάει πολύ
να το παίζετε τιµητές, όταν είστε από τους θεµελιωτές σε αυτό
το οικοδόµηµα που έχετε φτιάξει.

Με το νέο αυτό τερατούργηµα εισάγετε νέες µορφές ευελιξίας
στις εργασιακές σχέσεις και µάλιστα κάτω από τον τίτλο της
«ελάχιστης προβλεψιµότητας». Έτσι το λέτε. Αυτή βέβαια αφορά
µονοµερώς τους εργαζόµενους, για να εξηγούµαστε. Γιατί αυτοί
είναι που δεν έχουν τη δυνατότητα να προβλέψουν αν την επό-
µενη µέρα θα έχουν δουλειά, αν και πόσο θα εργαστούν, εφόσον
δεχτούν το περιβόητο SMS είκοσι τέσσερις ώρες πριν, αν µε
βάση τα παραπάνω θα έχουν κάποιο εισόδηµα.

Την ίδια στιγµή στην αντίπερα όχθη, στην όχθη των αφεντικών,
όλα είναι προβλέψιµα. Αυτοί έχουν το µαχαίρι και το πεπόνι για
να αξιοποιούν τα εργαλεία που τους δίνετε, ώστε όχι απλά να
προβλέπουν, αλλά κυρίως να εξασφαλίζουν τα κέρδη τους χρη-
σιµοποιώντας όποτε θέλουν και όσο θέλουν τους εργαζόµενους.

Τι κάνει µε δυο λόγια το νοµοσχέδιο; Επιχειρεί να νοµιµοποι-
ήσει όλο αυτό το χάος των συµβάσεων της ευελιξίας, δηµιουρ-
γώντας το έδαφος για ακόµη περισσότερο ευκαιριακή
απασχόληση µε κάθε είδους σύµβαση του ποδαριού. Σύµβαση
ελάχιστων ωρών σηµαίνει πως µια εργαζόµενη στο εµπόριο για
παράδειγµα θα είναι ακόµα πιο ευέλικτη µπροστά στα εµπορικά
event που πολλαπλασιάζονται, όπως ξέρουµε όλοι, σε κάθε
δήµο, σε κάθε περιοχή. Θα τεντώνεται ακόµα περισσότερο για
να ικανοποιεί τις τρέχουσες ανάγκες κερδοσκοπίας της επιχεί-
ρησης, δηλαδή να είναι εργαζόµενη περιορισµένων χρήσεων, για
παράδειγµα εργαζόµενη για τις «Black Friday", για τις «λευκές
νύχτες» και λοιπά.

Σηµαίνει οι εργαζόµενες στην καθαριότητα που εργάζονται µε
όλες τις συµβάσεις οµηρίας να είναι απίκο για ένα µεροκάµατο
από εργολάβο σε εργολάβο, -όλους αυτούς δηλαδή που αλλά-
ζουν µε µεγάλη ευκολία και ονόµατα και ΑΦΜ- να είναι διαθέσι-
µες ανά πάσα στιγµή ανάλογα το έργο που αναλαµβάνουν. Να
βρίσκονται παραδείγµατος χάριν το πρωί στο σταθµό του µετρό,
το απόγευµα στο αµφιθέατρο και το βράδυ σε ένα νοσοκοµείο.

Και αφού το νοµοσχέδιο εισάγει τη νέα αυτή ευελιξία, εµφανί-
ζετε ως εξασφάλιση του εργαζοµένου την έγκαιρη ενηµέρωσή
του από τον εργοδότη για τη διάρκεια της εργασίας, τον τόπο
εργασίας και την αµοιβή της εργασίας. Δηλαδή, καλωσήρθατε
στον µεσαίωνα! Καµµία κατοχύρωση οποιουδήποτε άλλου δι-
καιώµατος, καµµία θεµελίωση δικαιώµατος σε άδεια, σε ασθέ-
νεια και ούτω καθεξής. 

Βέβαια στη βιοµηχανία δεν περίµεναν την απελευθέρωση του
ωραρίου. Ήδη µετρούν µε αίµα τα αποτελέσµατα της εντατικο-
ποίησης της εργασίας. Σε εργοστάσια όπως στην πρώην «ΕΒΓΑ»
ή στις ιχθυοκαλλιέργειες τα δύο τελευταία χρόνια µετράµε έξι
νεκρούς και δεκάδες σακατεµένους. Η εντατικοποίηση οδηγεί σε
λιποθυµίες για να βγαίνει η παραγωγή, όπως στα συσκευαστήρια
ή σε κονσερβάδικα στην Ηµαθία, την Πέλλα, την Αργολίδα. Και
εσείς τώρα µε το νοµοσχέδιο ανοίγετε διάπλατα την πόρτα στην
αύξηση της εντατικοποίησης σε χιλιάδες εργάτες που δου-
λεύουν σε καθεστώς εργολαβιών. 

Η ευθύνη για τον ηµερήσιο χρόνο εργασίας περνάει στη µεριά
του εργοδότη και αυτό το ντύνετε µε φράσεις που προσπαθούν
να δηµιουργήσουν την ψευδαίσθηση µιας δήθεν ελευθερίας, της
τάχα οικειοθελούς συµφωνίας του εργαζόµενου. Λέτε δηλαδή
ότι εργοδότες και εργαζόµενοι έρχονται ελεύθερα, ίσος προς
ίσον, σε ένα τραπέζι και αποφασίζουν από κοινού όµορφα και
ωραία τις εργασιακές σχέσεις αν θα είναι ευέλικτες και πόσο, το
ύψος του µεροκάµατου, του ωραρίου. Και όλα είναι αυτό που
λέει και η ελληνική ταινία «είµαστε µια ωραία ατµόσφαιρα σή-
µερα, είµαστε ωραία ατµόσφαιρα». Και µετά χτυπά το ξυπνητήρι
για να ξυπνήσετε.

Με αυτό το νοµοσχέδιο παραδίδετε µόνοι σας τη δυνατότητα
του καθορισµού των όρων δουλειάς µονοµερώς στον εργοδότη
µε βάση τις ατοµικές συµβάσεις που προωθείτε. Κατά δεύτερο
και πιο ουσιαστικό, δεν είναι ελεύθερη η απόφαση ενός εργαζο-
µένου να µη δεχτεί εργοδοτικούς όρους που είναι δυσµενείς για
την εργασία, για τη ζωή του. Δεν δέχεσαι; Απόλυση, του λέει. Το
µαρτυρούν τα στοιχεία των απολύσεων ανά µήνα, τα στοιχεία
των κυνηγηµένων συνδικαλιστών, τα στοιχεία από επιθεωρήσεις
εργασίας. 

Από την άλλη όταν ένας εργαζόµενος έχει να αναθρέψει οικο-
γένεια, παιδιά και οι ανάγκες του βαράνε κόκκινο, η ελευθερία
επιλογής έχει όλα τα στοιχεία του πραγµατικού εκβιασµού, του
εξαναγκασµού. Τα ίδια τα στοιχεία της «ΕΡΓΑΝΗΣ» δείχνουν την
ένταση του µακελειού, της βαρβαρότητας που επικρατεί σε χώ-
ρους δουλειάς, καθώς το 2022 µετρούσαµε πάνω από επτά χι-
λιάδες απολύσεις κάθε µέρα. 

Η ελευθερία επιλογής σε κάθε εργαζόµενο συµπιέζεται από
την τεράστια δεξαµενή των ανέργων που περιµένουν για εργα-
σία, των ανέργων που ανακυκλώνονται συνεχώς και σε µακρά
χρονικά διαστήµατα. 

Η δουλειά έως τα εβδοµήντα τέσσερα έτη µέσω των προγραµ-
µάτων της ΔΥΠΑ που φέρατε ντάλα καλοκαίρι µε την πρόφαση
της συµπλήρωσης των ενσήµων για εργαζόµενους που δεν
έχουν κατοχυρώσει συνταξιοδοτικό δικαίωµα, αποτελεί την πιο
χαρακτηριστική οµολογία πως η επιλογή για έναν εργαζόµενο να
δουλεύει ως τα γεράµατα δεν είναι ελεύθερη αλλά είναι εξαναγ-
κασµός. 

Νοµοθετήσατε να στέκεται όρθιος ένας άνθρωπος που έχει
ανάγκη, εβδοµήντα τριών χρόνων, σε σκαλί απορριµµατοφόρου
και να αδειάζει κάδους και προσπαθείτε να µας πείσετε ότι θα
το κάνει αυτό επειδή το θέλει; Και βέβαια ως επιστέγασµα του
αντιδραστικού περιεχοµένου του νοµοσχεδίου φέρνετε την σχε-
δόν πλήρη ποινικοποίηση της απεργίας, της συνδικαλιστικής
δράσης ,µε την εισαγωγή προστίµων, ποινών φυλάκισης κατά ερ-
γαζοµένων που αγωνίζονται για το δίκιο τους, για τα δικαιώµατά
τους, φτιάχνοντας ήδη προκαταβολικά και τις κατηγορίες. 
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Νοµίζετε πως έτσι θα επιβληθεί σιωπητήριο, πως θα τροµά-
ξουν οι πρωτοπόροι εργαζόµενοι, πώς θα τελειώσετε µε αυτό
που λέµε όλοι, ταξική πάλη; Σαν και εσάς από αυτό εδώ το Βήµα
και από εκείνο εκεί το Βήµα έχουν περάσει πάρα πολλοί, περισ-
σότεροι και πολύ πιο έµπειροι. Και όλοι, όπως ξέρετε από την
ιστορία, έφαγαν τα µούτρα τους. 

Να είστε σίγουροι πως όλα αυτά τα µέτρα θα τα ακυρώσουν
στην πράξη οι ίδιοι οι εργαζόµενοι µε τους αγώνες τους, µε τη
στάση τους στους χώρους δουλειάς. Αν δεν µας πιστεύετε, ρω-
τήστε τους εργαζόµενους της «E-FOOD», τους εργάτες στην
«COSCO», τους εκπαιδευτικούς, άλλους εργαζόµενους να σας
πουν πώς κουρέλιασαν τον νόµο του προκατόχου σας Χατζη-
δάκη. Και αν η απεργία, κύριε Υφυπουργέ, κύριε Υπουργέ, είναι
δικαίωµα στον καπιταλισµό, δεν θα χύνονταν τόνοι αίµατος από
τους εργάτες για να την επιβάλουν. Το λέω γιατί το επικαλέστηκε
ο κ. Γεωργιάδης.

Σύγχρονο δικαίωµα σήµερα δεν είναι να βάλουµε φίλτρα στη
σκλαβιά που φέρνετε ούτε να κάνουµε διορθωτικές προτάσεις
δήθεν για το αν θα φοράµε την µπάλα του φυλακισµένου στο
δεξί ή στο αριστερό πόδι. Σύγχρονο δικαίωµα είναι να µπορεί ο
κάθε εργαζόµενος και εργαζόµενη να ζει µε αξιοπρέπεια από τη
δουλειά του, τον µισθό του. Ρεαλιστικό και σύγχρονο είναι να µει-
ωθεί ο εργάσιµος χρόνος, να εξασφαλίζεται η υγεία, η ασφάλεια
στους χώρους δουλειάς µε βάση την εξέλιξη της επιστήµης και
της τεχνολογίας. Είµαστε στο 2023, δεν επιτρέπεται οι ανάγκες
του λαού µας να συµπιέζονται στις δαγκάνες των κερδών των
λίγων. Δεν ζούµε για να δουλεύουµε, αλλά δουλεύουµε για να
µπορούµε να ζούµε και να απολαµβάνουµε όλα τα αγαθά της
σκέψης και της εργασίας µας. 

Κλείνοντας, µιας και είµαστε µια µέρα µετά τη συνάντηση του
Πρωθυπουργού µε τον Τούρκο Πρόεδρο, θα ήθελα να τονίσω
πως είµαστε ιδιαίτερα ανήσυχοι. Όπως φαίνεται, δροµολογούν-
ται επικίνδυνες εξελίξεις για κυριαρχικά µας δικαιώµατα στο
όνοµα των αναγκαίων υποχωρήσεων. Φυσικά και δεν µας εφη-
συχάζουν καθόλου τα περί καλού κλίµατος και ήρεµων νερών
που διαδίδετε. Σας διέψευσε άλλωστε ο ίδιος ο Ερντογάν µε το
αίτηµα αναγνώρισης του ψευδοκράτους, που κατέθεσε στη Γε-
νική Συνέλευση του ΟΗΕ, επιβεβαιώνοντας ότι η ατζέντα έχει
ανοίξει πολύ και θα ανοίξει περισσότερο το επόµενο διάστηµα.
Οφείλετε να ενηµερώσετε υπεύθυνα για το περιεχόµενο αυτών
των συνοµιλιών, κανονικού παζαριού λέµε εµείς, που έχετε στή-
σει µε την Τουρκία κάτω φυσικά από την οµπρέλα των Ηνωµένων
Πολιτειών Αµερικής και του ΝΑΤΟ. Γιατί όταν λέγονται λίγα στα
φανερά µάλλον λέγονται πάρα πολλά στα κρυφά και πίσω από
τις κάµερες. 

Χαίρετε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον Γενικό Γραµµατέα του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Ευστράτιος Σιµόπουλος, Βουλευτής

της Νέας Δηµοκρατίας, για επτά λεπτά. 
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Ακούω συχνά ότι δίκιο είναι το δίκιο του εργάτη... 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-

τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Νόµος είναι το δίκιο του εργάτη. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Μη µας πείτε ότι το υλοποιείτε…
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Εγώ λέω, κύριε

Γραµµατέα, ότι δίκαιο και νόµος είναι το δικαίωµα του εργάτη
στην εργασία.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Με ένα εκατοµµύριο ανέργους! 
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Το θέµα είναι πολι-

τικό και καλό είναι να µπαίνουν και διαχωριστικές γραµµές. Γιατί
µε τα γεγονότα που βλέπω στο κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης και τις τεκτονικές αλλαγές οι διαχωριστικές γραµµές θα
είναι πολύ χρήσιµες από δω και πέρα. 

Να εξηγήσω τι εννοώ. Σωστή είναι η άποψη ότι ο εργαζόµενος
πρέπει να δουλεύει όσο το δυνατόν λιγότερο και να αµείβεται
όσο το δυνατόν περισσότερο, ώστε να έχει πολύ ελεύθερο
χρόνο. Μάλιστα, ποιος δεν το θέλει; Έχουµε όµως ως χώρα αυτή
τη δυνατότητα; Προφανώς, όχι. Μπορεί να την έχουµε σε κά-

ποιες δεκαετίες, µπορεί να γίνουµε Σαουδική Αραβία. Αν ακολου-
θήσουµε, όµως, κατά γράµµα όσα ευαγγελίζεται η Αντιπολί-
τευση, πολύ απλά θα διογκώσουµε την ανεργία και σε ένα
ακραίο σενάριο, που το ξέρετε πολύ καλά, θα έχουµε εργαζόµε-
νους που θα προσποιούνται ότι εργάζονται και εργοδότες που
θα προσποιούνται ότι τους πληρώνουν. 

Τι λέµε, λοιπόν, εµείς; Ότι πρέπει σταδιακά να αυξάνονται οι
µισθοί ανάλογα µε την ανάπτυξη της οικονοµίας και παράλληλα
να µειώνονται οι φόροι. Ταυτόχρονα πρέπει να επιτρέπεται σε
όποιον το επιθυµεί να δουλεύει περισσότερο χωρίς απαγορεύ-
σεις. Πιστεύουµε, επίσης, ότι η προστασία της εργασίας πρέπει
να συνδυάζεται µε τη δυνατότητα του εργαζόµενου, αν το επι-
θυµεί, να δουλεύει περισσότερες ώρες και να αµείβεται ανάλογα
προφανώς και µε νόµιµο τρόπο τηρουµένων όλων των αναγκαίων
ευρωπαϊκών πρακτικών. 

Ταυτόχρονα οφείλουµε να δώσουµε τη δυνατότητα στις επι-
χειρήσεις, κυρίως τις µικροµεσαίες και ειδικά ορισµένων κλάδων,
να ανταποκρίνονται στη µεταβαλλόµενη ζήτηση που µπορεί να
αντιµετωπίζουν σε ώρες και µέρες της εβδοµάδος, όπως µε κατά
παραγγελία συµβάσεις και εργασία τα Σαββατοκύριακα. Τονίζω,
όπως επανειληµµένα έχει ακουστεί σε αυτή την Αίθουσα, ότι όλα
αυτά γίνονται χωρίς κατάργηση του οκτάωρου και της πενθήµε-
ρης εργασίας. Έτσι προφανώς χαιρετίζω τη ρύθµιση για δεύτερη
εργασία εντός του εικοσιτετραώρου. 

Κάνω βέβαια κι ένα βήµα παραπάνω και ζητώ από τον Υπουργό
να εξετάσει τη δυνατότητα ο εργαζόµενος να δουλεύει στον ίδιο
εργοδότη –ναι, στον ίδιο εργοδότη- δεκατρείς ώρες µε πληρω-
µένες τις πέραν των οκτώ ώρες ως υπερωρίες. Ας το κάνουµε
αρχικά για κλάδους µε πολύ χαµηλή έως µηδενική ανεργία, όπως
είναι η εστίαση. Πιστεύω απόλυτα ότι ένας εργαζόµενος στον
κλάδο αυτόν θα προτιµήσει να παραµείνει στον ίδιο εργοδότη
και να δουλεύει «µαύρα» παρά να επιλέξει δεύτερη εργασία. Ας
µη φοβηθούµε την αντίδραση της Αντιπολίτευσης ή των κοµµα-
τικών συνδικάτων, που νοµίζουν ότι εκπροσωπούν το σύνολο των
εργαζοµένων. Πολλοί από αυτούς που νοµίζουν ότι εκπροσω-
πούν το σύνολο των εργαζοµένων δεν έχουν εργαστεί και ποτέ. 

Αλήθεια, και ερωτώ την Κυβέρνηση, οι ρυθµίσεις µας για τη
διαφάνεια στους συνδικαλιστικούς φορείς έχουν εφαρµοστεί;
Ακόµη και στην παρακώλυση στην εργασία από συνδικαλιστές,
ένα µέτρο καθ’ όλα σωστότατο, θα κάνω ένα βήµα παραπάνω και
θα πω ότι µικρή είναι η προβλεπόµενη ποινή. 

Τέλος, χαιρετίζω τη ρύθµιση που έρχεται και αφορά στους
συνταξιούχους που εργάζονται. Ήταν παράλογη η παρακράτηση
του 60%. Έγινε 30% και τώρα περιµένουµε να γίνει 10% επί της
µηνιαίας αµοιβής. Ναι, πρέπει να επιτρέπουµε στον συνταξιούχο,
αν επιθυµεί, να δουλέψει και να το κάνει νόµιµα και να πληρώνε-
ται νόµιµα. 

Στην κατηγορία αυτή θα πρότεινα στην Κυβέρνηση να δει την
απαγόρευση δεύτερης εργασίας για τους δηµοσίους υπαλλή-
λους. Πολλοί το κάνουν. Ήρθε η ώρα να το κάνουν νόµιµα. Επί-
σης, να δούµε τον τρόπο µε τον οποίον κάποιοι από τους
δηµοσίους υπαλλήλους θα µπορούν να αξιοποιούν τα χωράφια
τους, γιατί τώρα δεν µπορούν να τα αξιοποιούν µε νόµιµο τρόπο.
Μήπως ήρθε η ώρα να προχωρήσουµε και σε µια τέτοια κατεύ-
θυνση; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ψηφίζουµε σήµερα ένα νοµο-
σχέδιο που συνδυάζει την προστασία της εργασίας, τη διευκό-
λυνση της νόµιµης εργασίας και ανταποκρίνεται πλήρως στις
συνθήκες της αγοράς. Πιστεύω ότι θα αποτελέσει µια χρήσιµη
βάση για περαιτέρω ρυθµίσεις. Επιτέλους, σε συνθήκες χαµηλής
ανεργίας δεν είναι πάντα ο εργαζόµενος το αδύναµο µέλος στη
σχέση µε τον εργοδότη και αυτό το λέω προς όλες τις πλευρές
της Βουλής. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ πολύ τον
κ. Σιµόπουλο. 

Καλείται στο Βήµα ο κ. Ιωάννης Λοβέρδος, Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας, για επτά λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε.
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Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όταν ανεβαίνω σε αυτό εδώ το
Βήµα, δεν σας κρύβω ότι νιώθω πάντα δέος, γιατί έχω διαβάσει
αρκετή ιστορία και έχω παρακολουθήσει τις εργασίες της Βου-
λής από το 1985 ως κοινοβουλευτικός συντάκτης, όταν πρωτοµ-
πήκα στο δηµοσιογραφικό επάγγελµα. Και νιώθω δέος, όταν
σκέπτοµαι ποια ιερά τέρατα της πολιτικής έχουν σταθεί σε αυτό
το Βήµα, από τον Ελευθέριο Βενιζέλο και τον Παναγή Τσαλδάρη
µέχρι τον Σοφούλη, τον Παπάγο, τον Κωνσταντίνο Καραµανλή,
τον Ανδρέα Παπανδρέου, τον Ηλία Ηλιού και τόσους άλλους.
Όταν, λοιπόν, ανεβαίνουµε σε αυτό εδώ το Βήµα, που δεν είναι
τηλεοπτικό πάνελ, είναι το βήµα της δηµοκρατίας και του κοινο-
βουλευτισµού -που εγώ προσωπικά και, νοµίζω, οι περισσότεροι
από εµάς εδώ µέσα σεβόµαστε βαθιά-, πρέπει να είµαστε πάρα
πολύ υπεύθυνοι και να µιλάµε υπεύθυνα προς τον ελληνικό λαό,
γιατί αυτόν εκφράζουµε, αυτόν εκπροσωπούµε και αυτού είµα-
στε υπηρέτες. Ναι, δεν είµαστε άρχοντες, είµαστε υπηρέτες του
ελληνικού λαού και της πατρίδας. Και όσο και αν ακούγεται ρο-
µαντικό αυτό από κάποιους, αυτή είναι η αλήθεια και έτσι πρέπει
να συµπεριφερόµαστε. Και το λέω αυτό, γιατί, όταν µιλάµε, πρέ-
πει να µιλάµε µε υπευθυνότητα και πάνω απ’ όλα µε λογική. 

Ένα από τα µεγάλα µου ερωτήµατα, µια από τις µεγαλύτερες
απορίες που ακούω από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης είναι,
όταν λένε «εσείς στη Νέα Δηµοκρατία, στην κακιά Δεξιά, στην
αµαρτωλή Δεξιά» -και σε όλα αυτά τα παρωχηµένα- «εκπροσω-
πείτε τα µεγάλα συµφέροντα και όχι τον εργαζόµενο». Οµολογώ
ότι αυτό δεν το καταλαβαίνω. Το επανέλαβε φυσικά προηγουµέ-
νως και ο αγαπητός σε εµένα -άλλο οι κοµµατικές αντιπαραθέ-
σεις και άλλο οι συµπάθειες στα πρόσωπα- κ. Κουτσούµπας, ο
Γραµµατέας του ΚΚΕ. Είπε, δηλαδή: «Εµείς εκπροσωπούµε τον
λαό. Εσείς εκπροσωπείτε τα µεγάλα συµφέροντα.» Προσωπικά
δεν ξέρω ποια είναι τα µεγάλα συµφέροντα, διότι στο Περιστέρι,
στο Αιγάλεω και στο Ίλιον, όπου εκλέγοµαι, δεν ξέρω κανένα µε-
γάλο συµφέρον. Δεν µε έχει ψηφίσει ούτε ένα µεγάλο συµφέρον,
γιατί δεν υπάρχει εκεί. Είναι κάτι άνθρωποι οι οποίοι αγωνίζονται
για το µεροκάµατο κάθε µέρα. Και οι επιχειρηµατίες της περιο-
χής αγωνίζονται για το µεροκάµατο κάθε µέρα. Οπότε δεν ξέρω
ποιους εννοούσε στο Περιστέρι, στο Αιγάλεω, στο Ίλιον ως µε-
γάλα συµφέροντα. Αλλά ακόµα και αν δεχθούµε πως εµείς εκ-
προσωπούµε τα µεγάλα συµφέροντα, ενώ η Αντιπολίτευση, ιδίως
η Αριστερά, εκπροσωπεί τον εργαζόµενο, πώς γίνεται εµείς να
εκπροσωπούµε τους λίγους και να µας ψηφίζουν οι πολλοί και
εσείς να εκπροσωπείτε τους πολλούς και να σας ψηφίζουν λίγοι;
Στέκεται λογικά; Ποτέ δεν το κατάλαβα αυτό. 

Το δεύτερο µεγάλο ερώτηµα. Σήµερα έγινε µια πορεία και µια
απεργία. Το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εργασίας είναι αποκλει-
στικά και µόνο για τον ιδιωτικό τοµέα. Καλό, κακό, το χείριστο;
Να δεχθώ ότι έχετε δίκιο και ότι είναι το χείριστο. Δεν έχει καµµία
σχέση µε το δηµόσιο τοµέα. Σήµερα δεν απήργησε ο ιδιωτικός
τοµέας. Απήργησε ο δηµόσιος τοµέας: η ΑΔΕΔΥ, η ΕΙΝΑΠ, η
ΟΛΜΕ, τα µέσα δηµόσιας συγκοινωνίας. Κανένας του ιδιωτικού
τοµέα δεν απήργησε. Και µάλιστα, µπορώ να σας πω, επειδή όλα
τα µαγαζιά ήταν ανοιχτά από το πρωί, ότι ταλαιπωρήθηκαν οι ερ-
γαζόµενοι στον ιδιωτικό τοµέα να πάνε στη δουλειά τους, γιατί
απεργούσαν τα δηµόσια µέσα µεταφοράς. Αυτό δεν είναι παρά-
λογο; Μόνο εγώ το βρίσκω παράλογο;

Ξέρετε, αυτές οι παρωχηµένες συνδικαλιστικές νοοτροπίες,
που πάντα εµένα µου κάνουν εντύπωση, είναι αυτές που οδήγη-
σαν σε µεγάλο βαθµό -όλοι έχουµε µερίδιο ευθύνης, αλλά έχουν
και οι συνδικαλιστές- στη χρεοκοπία του 2010. Έπρεπε να µα-
θαίνουµε από τα λάθη µας, όχι να τα επαναλαµβάνουµε. 

Το µόνο που θα έδινα χίλια δίκια στην ΑΔΕΔΥ και στο δηµόσιο
τοµέα είναι αυτό που ο προηγούµενος φίλος µου, ο Στράτος Σι-
µόπουλος. Να έχουν και αυτοί το δικαίωµα να εργάζονται σε δεύ-
τερη εργασία νόµιµα και όχι παράνοµα -γιατί το κάνουν- και
χωρίς «µαύρα», αλλά όπως πρέπει. Αυτό να το καταλάβω. Και
µαζί τους να είµαι, να το συζητήσουµε. Αλλά όχι να κάνουν απερ-
γία! 

Αν διαβάσετε τις ανακοινώσεις των συνδικαλιστικών οργανώ-
σεων του δηµοσίου, αναφέρονται στον ιδιωτικό τοµέα, ο οποίος
δεν απήργησε! Αυτός ο παραλογισµός νοµίζω ότι κάποτε πρέπει
να ξεπεραστεί και γι’ αυτό πρέπει να είµαστε όλοι υπεύθυνοι,

όταν µιλάµε γι’ αυτά τα πράγµατα και, όταν µιλάµε, να ξέρουµε
και τι λέµε. Έτσι; Γιατί άκουσα, για παράδειγµα, ότι ο κακός, ο
φοβερός, ο αντιπαθητικός δεξιός, ο Άδωνις Γεωργιάδης, επιβάλ-
λει δεκατρείς ώρες εργασίας τη µέρα! Φυσικά, δε γίνεται κάτι τέ-
τοιο. Όσο και να αντιπαθείτε τον Άδωνι -εγώ προσωπικά τον
συµπαθώ, εσείς τον αντιπαθείτε, αλλά είναι θέµα γούστου, δεν
έχει σηµασία- δεν µπορείτε να πείτε ότι επιβάλλει εργασία δεκα-
τριών ωρών την ηµέρα. Οκτάωρο παραµένει. Απλώς, όποιος
θέλει όποιος θέλει -µε επιλογή του, όχι υποχρεωτικά- να δου-
λεύει και σε δεύτερη απασχόληση -και πάρα πολλοί συµπολίτες
µας δουλεύουν και σε δεύτερη δουλειά- να µπορεί να ασφαλίζε-
ται κανονικά και να µην είναι «µαύρη» η εργασία του. 

Λέτε ότι θα καταστρατηγείται αυτή η νοµοθεσία από τους ερ-
γοδότες. Ενδεχοµένως να έχετε δίκιο και να καταστρατηγείται.
Σήµερα, όµως, που γίνεται «µαύρα» και κρυφά δεν καταστρατη-
γείται; Τουλάχιστον, τότε θα υπάρχει και ένας επιπλέον θεσµικός
ρόλος του κράτους να παρεµβαίνει. Η «µαύρη» απασχόληση
είναι αυτή η οποία οδηγεί σε καταστρατήγηση.

Το ίδιο συµβαίνει µε την κυριακάτικη εργασία. Δεν επιβάλλεται
η κυριακάτικη εργασία. Δεν γίνεται υποχρεωτική η κυριακάτικη
εργασία. Γιατί το άκουσα κι αυτό. Αυτό που γίνεται είναι στην πε-
ρίπτωση που κάποιοι σε κάποιες συγκεκριµένες βιοµηχανίες θέ-
λουν να εργαστούν και την Κυριακή, εφόσον οι εργοδότες το
θέλουν και οι ίδιοι, να µπορούν να εργάζονται νόµιµα και µε µε-
γαλύτερο µεροκάµατο, πολύ µεγαλύτερο µεροκάµατο από ό,τι
έπαιρναν µέχρι τώρα. Αυτό είναι υπέρ του εργαζοµένου.

Γι’ αυτό ακριβώς έρχοµαι και λέω ότι όλα αυτά που γίνονται
είναι προς το συµφέρον του εργαζόµενου και το λογικό είναι
αυτό. Εµείς θα θέλαµε να είµαστε µε το µέρος των εργαζοµένων,
γιατί οι εργαζόµενοι ψηφίζουν και εµένα στο Περιστέρι, στο Αι-
γάλεω και στο Ίλιον και τον Θάνο Πλεύρη στην Αθήνα και το Σι-
µόπουλο στη Θεσσαλονίκη. Οι εργαζόµενοι µάς ψηφίζουν. Ποιοι
µας ψηφίζουν; Τα µεγάλα συµφέροντα που είναι λίγοι άνθρωποι;

Σας ευχαριστώ πολύ. Καλό σας βράδυ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Λοβέρδο. 

Επόµενος οµιλητής ο κ. Θεοφάνης Παπάς, Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας, για επτά λεπτά. 

ΘΕΟΦΑΝΗΣ (ΦΑΝΗΣ) ΠΑΠΑΣ: Αγαπητές και αγαπητοί συνά-
δελφοι, πρώτα από όλα θα ήθελα να εκφράσω τα θερµά µου
συλλυπητήρια για τον άδικο χαµό των στελεχών των Ενόπλων
Δυνάµεων καθώς και των εθελοντών συµπατριωτών µας στη
Λιβύη. Επίσης, η σκέψη µας βρίσκεται και στα θύµατα από τις
πρωτόγνωρες πληµµύρες στη Θεσσαλία και στους δοκιµαζόµε-
νους πολίτες αυτών των περιοχών που επλήγησαν βάναυσα. Η
πρόκληση της κλιµατικής αλλαγής είναι πλέον γεγονός. Ως Κυ-
βέρνηση και ως χώρα θα την αντιµετωπίσουµε, όπως έχουµε αν-
τιµετωπίσει και άλλες προκλήσεις στο παρελθόν. Η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας, όπως έχει αποδείξει και στην προηγού-
µενη θητεία της, θα εκπληρώσει στο ακέραιο τις δεσµεύσεις της,
τόσο για να απαλύνει τον πόνο των πληγέντων, όσο και για να
θωρακίσει τη χώρα µας από τέτοιου είδους φαινόµενα. 

Όσον αφορά το προς ψήφιση σχέδιο νόµου, µέσω του οποίου
εναρµονίζεται η ευρωπαϊκή και η εθνική µας νοµοθεσία, αυτό πε-
ριλαµβάνει µια σειρά θετικών και µόνο διατάξεων για τους εργα-
ζόµενους. Πώς θα το καταψηφίσετε; Αναρωτηθήκατε, κύριοι της
Αντιπολίτευσης; Αφού έχει ευεργετικές διατάξεις για τους εργα-
ζόµενους. Οι προτεινόµενες ρυθµίσεις δεν θίγουν ευνοϊκότερες
διατάξεις. Ούτε το οκτάωρο καταργείται ούτε το πενθήµερο.
Γιατί το διαστρεβλώνετε µιλώντας για «σκλαβιά Άδωνι», µεσαί-
ωνα δεκαεξάωρης εργασίας και πολλά άλλα που αναπαράγετε;

Η διάταξη για απασχόληση και σε άλλο εργοδότη δίνει το δι-
καίωµα στον εργαζόµενο να απασχολείται σε πολλαπλούς εργο-
δότες. Δίνει το δικαίωµα, όχι την υποχρέωση. Είναι δικαίωµα,
όποιος επιθυµεί, να εργαστεί και σε άλλο εργοδότη, είτε για να
συµπληρώσει το εισόδηµά του είτε για να έχει µια εργασία που
τον γεµίζει σαν άνθρωπο και θέλει να αξιοποιεί παραγωγικότερα
τον χρόνο του. 

Όλοι µας έχουµε πλέον στο κοινωνικό µας περίγυρο άτοµα
που ασκούν το παραπάνω δικαίωµα. Κι όµως, το ασκούν παρά-
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νοµα. Αποτέλεσµα; Τα συµβαλλόµενα µέρη να παρανοµούν και
το κράτος να χάνει έσοδα. 

Μάλιστα, το δικαίωµα του εργαζοµένου στην ανάπαυση δεν
καταστρατηγείται σε καµµία περίπτωση αφού η παράλληλη απα-
σχόληση επιτρέπεται µε τη ρητή επιφύλαξη των κείµενων διατά-
ξεων περί του χρόνου εργασίας και ανάπαυσης των
εργαζοµένων. Η κατοχύρωση του δικαιώµατος της εργασίας για
τον εργαζόµενο αποτελεί το άµεσο πλεονέκτηµα. Ανακύπτει,
όµως, κι ένα έµµεσο. Η ισχυροποίηση της θέσης του εργαζοµέ-
νου απέναντι στον εργοδότη διότι αποκτά πλέον και µια νόµιµη
εναλλακτική εργασία. Παρέχεται η δυνατότητα στους εργαζόµε-
νους να αιτούνται µετά τη δοκιµαστική περίοδο την τροποποίηση
της σύµβασής τους. 

Παράλληλα, µέσω του παρόντος νοµοσχεδίου, απλοποιούνται
οι ψηφιακές διαδικασίες του προγράµµατος «ΕΡΓΑΝΗ ΙΙ» και ενι-
σχύεται η κάρτα εργασίας. Όσον αφορά τώρα τη διάταξη για τις
συµβάσεις ελάχιστης προσβασιµότητας στην εργασία µπορεί να
προκύψει στην επιχείρηση µία έκτακτη ανάγκη για περισσότε-
ρους εργαζόµενους την τελευταία στιγµή. Σήµερα τι γίνεται; Δεν
µπορεί να τους προσλάβει και αν το κάνει, το κάνει µε ένα µερο-
κάµατο «µαύρο», χωρίς ένσηµα, χωρίς ασφάλεια. Τι θα γίνεται
από δω και πέρα; Θα δίνεται δυνατότητα για άµεση σύµβαση µε
ένσηµα και ασφάλεια. Μάλιστα εάν η επιχείρηση έχει καλέσει
έναν εργαζόµενο και τελικά δεν τον χρειάζεται τότε ο εργαζόµε-
νος θα πληρώνεται κανονικά. 

Από την άλλη µεριά είναι σηµαντική η πρόβλεψη του παρόντος
νοµοσχεδίου ότι από δω και στο εξής ο εργοδότης θα είναι υπο-
χρεωµένος βάσει νόµου να ενηµερώνει τον εργαζόµενο γραπτώς
για τα δικαιώµατά του. Άλλη γνώση λαµβάνει ο εργαζόµενος από
την προφορική ενηµέρωση και άλλη από τη γραπτή, όπως όλοι
καταλαβαίνουµε. Στην περίπτωση που ο εργοδότης έχει υποχρέ-
ωση να παρέχει κατάρτιση στον εργαζόµενο, η κατάρτιση αυτή
πλέον θα παρέχεται δωρεάν, θα προσµετράται ως χρόνος εργα-
σίας και θα λαµβάνει χώρα εντός του συµβατικού ωραρίου
πλέον. Αναφορικά µε την ειδική διάταξη για τα απαραίτητα έκτα-
κτα µέτρα προστασίας των εργαζοµένων σε περιπτώσεις φυσι-
κών ή τεχνολογικών καταστροφών ή έκτακτων καιρικών
φαινοµένων οι εργοδότες των επιχειρήσεων που λειτουργούν σε
περιοχές που λαµβάνουν χώρα τα παραπάνω φαινόµενα οφεί-
λουν και υποχρεούνται να συµµορφώνονται µε τα µέτρα αυτά. 

Επιπρόσθετα, µέσω του παρόντος νοµοσχεδίου ψηφίζονται
ευεργετικές διατάξεις για τους εργαζόµενους που εργάζονται
σε εργολάβους. Ο εργολάβος θα πρέπει να ενηµερώνει τον ερ-
γαζόµενο σε ποια επιχείρηση θα τον στείλει καθώς επίσης και
στον τουρισµό. Οι εργαζόµενοι σε εργολάβους θα λαµβάνουν
πλέον το εποχικό επίδοµα ανεργίας. Ο επισιτισµός και ο τουρι-
σµός έχουν δική τους κλαδική σύµβαση. 

Τέλος, αναφορικά µε την πολυσυζητηµένη διάταξη για την
απεργία, όπως διασφαλίζεται -και οφείλουµε να διασφαλίσουµε
το δικαίωµα στην απεργία- οφείλουµε να προστατεύσουµε και
το δικαίωµα στην εργασία. Όποιος θέλει να απεργεί, θα απεργεί.
Και όποιος θέλει να δουλεύει, θα δουλεύει. Όποιος θα εµποδίζει
την ελεύθερη προσέλευση ή αποχώρηση από την εργασία, την
παροχή εργασίας από εργαζόµενους οι οποίοι δεν συµµετέχουν
σε απεργία και επιθυµούν να εργαστούν ή όποιος συµµετέχει σε
κατάληψη χώρων εργασίας κατά τη διάρκεια της απεργίας,
πλέον δεν θα γίνεται ανεκτό και θα ενεργοποιούνται οι κυρώσεις
του νόµου. Ο εργαζόµενος δεν θα εµποδίζεται να δουλέψει και
η παραγωγή της επιχείρησης δεν θα παρακωλύεται από τους
γνωστούς µόνιµα αντιδρώντες που έχουν αναγάγει την αντί-
δραση σε επάγγελµα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επίσης, κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης µην κόπτεστε
τόσο για το δικαίωµα στην απεργία. Με δικό σας νόµο τον
ν.4512/2018 υπερδιπλασιάστηκε ο αριθµός των εργαζοµένων
που απαιτείται για την προκήρυξη απεργίας από πρωτοβάθµιο
σωµατείο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την ώρα που η Αντιπολίτευση
εξακολουθεί να αναλώνεται σε µικροπολιτικές σκοπιµότητες
εµείς νοµοθετούµε για την ισχυροποίηση του εργαζόµενου. Ταυ-

τόχρονα αντιµετωπίζουµε την πληθωριστική κρίση µε νέα αύξηση
του κατώτατου µισθού µε το ξεπάγωµα των τριετιών που συνε-
πάγεται αύξηση µισθών, µε την αύξηση µισθών των δηµοσίων
υπαλλήλων, µε αυξήσεις για όλους τους συνταξιούχους, µε µη-
δενισµό της συµµετοχής στα φάρµακα για διακόσιες χιλιάδες δι-
καιούχους του ΕΚΑΣ µε αύξηση του ελάχιστου εγγυηµένου
εισοδήµατος. Κάθε µέρα, βήµα-βήµα, προχωράµε µπροστά υλο-
ποιώντας τις δεσµεύσεις µας απέναντι στον ελληνικό λαό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Παπά. Επόµενος οµιλητής ο κ. Παναγής Καππάτος, Βου-
λευτής της Νέας Δηµοκρατίας. Θα ακολουθήσει ο κ. Κωνσταντί-
νος Χήτας, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής
Λύσης, ο κ. Γιώργος Λαµπρούλης, ο κ. Λεωνίδας Στολτίδης και ο
κ. Διονύσιος Ακτύπης. 

ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι αλλαγές στον

χώρο της εργασίας ήταν καταιγιστικές τα τελευταία χρόνια. Δεν
είναι µόνο η πανδηµία και η αλλαγή των εµπορικών σχέσεων παγ-
κοσµίως που επηρεάζουν την εργασία. Είναι κυρίως η ανάπτυξη
µιας διαφορετικής κουλτούρας αντιµετώπισης της εργασίας ιδι-
αίτερα από τις νεότερες γενιές. Εποµένως, είναι αναγκαία η νο-
µοθετική παρέµβαση για να ανταποκριθούµε στις εξελίξεις που
τρέχουν παγκοσµίως. Αλλά και για να προσαρµοστούµε στην ευ-
ρωπαϊκή οδηγία και σε µέτρα για την εργασία που ισχύουν στην
Ευρωπαϊκή Ένωση εδώ και πολλά χρόνια. 

Στη Νέα Δηµοκρατία πιστεύουµε ότι η επένδυση στο ανθρώ-
πινο δυναµικό µας είναι η βασικότερη προϋπόθεση για την πρό-
οδο της χώρας. Πρέπει να προστατέψουµε τους εργαζόµενους
στις νέες συνθήκες που διαµορφώνονται. Να τους δώσουµε τη
δυνατότητα µεγαλύτερης ευελιξίας και να τους προστατεύσουµε
από αθέµιτες πρακτικές. Να τους δώσουµε το δικαίωµα να ρυθ-
µίσουν αυτοί τον τρόπο που θέλουν να εργάζονται χωρίς να χά-
νουν δικαιώµατα, όπως η ασφάλισή τους. Στόχος µας είναι οι
καλές εργασιακές συνθήκες, τα κίνητρα για τη µείωση της αδή-
λωτης και ανασφάλιστης εργασίας, η κατάρτιση των εργαζοµέ-
νων, ο σεβασµός βασικών δικαιωµάτων και η προστασία από
καταχρηστικές πρακτικές. 

Το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εργασίας ανταποκρίνεται επο-
µένως στην τάση επαναπροσδιορισµού των προτεραιοτήτων από
την πλευρά των εργαζοµένων που επιζητούν µεγαλύτερη ευελι-
ξία στην εργασία τους. Οι εργαζόµενοι σήµερα εξετάζουν πολ-
λούς παράγοντες πέρα από τον µισθό. Αποτέλεσµα είναι να
αλλάζουν πολύ συχνότερα εργασία µε στόχο να βρεθούν σε ένα
περιβάλλον που ανταποκρίνεται καλύτερα στις δικές τους αξίες
και προσφέρει καλύτερη ποιότητα ζωής µε κυριότερο ζητούµενο
την ισορροπία µεταξύ επαγγελµατικής και προσωπικής ζωής.
Άρα έχουµε ως αποτέλεσµα όλο και µεγαλύτερη κινητικότητα
στην αγορά εργασίας. 

Μια από τις βασικές προβλέψεις του νοµοσχεδίου είναι ότι αν-
τιµετωπίζει µια πραγµατικότητα που όλοι γνωρίζουµε: τη λεγό-
µενη παράλληλη απασχόληση, την επιλογή ή την ανάγκη
κάποιων εργαζοµένων να κάνουν µια δεύτερη δουλειά σε άτυπο
καθεστώς µερικής απασχόλησης, καθώς κάτι τέτοιο µέχρι σή-
µερα απαγορεύεται και γίνεται µε τρόπο που δεν προσφέρει δι-
καιώµατα και προστασία στον εργαζόµενο. Δεν συνεισφέρει στη
σύνταξή του και τον οδηγεί στην ανασφάλιστη εργασία. Στερεί
έσοδα για το δηµόσιο µέσω της µαύρης και αδήλωτης εργασίας.
Με το νοµοσχέδιο αντιµετωπίζεται αυτή η στρέβλωση στον χώρο
της µισθωτής εργασίας και ο εργαζόµενος θα µπορεί νόµιµα και
µε πλήρη προστασία να έχει και δεύτερο εργοδότη, κάτι που
κατά την άποψή µας του προσφέρει επιπλέον και πολύ µεγαλύ-
τερη διαπραγµατευτική ισχύ απέναντι στον πρώτο εργοδότη
πλήρους απασχόλησης. Θεσµοθετούµε, λοιπόν, µια πραγµατικό-
τητα στον χώρο της µισθωτής εργασίας. 

Μια δεύτερη µεγάλη παρέµβαση γίνεται µε τα άρθρα για τη
δοκιµαστική περίοδο δόκιµων εργαζοµένων αορίστου ή ορισµέ-
νου χρόνου όπου έχουν παρατηρηθεί καταχρηστικές πρακτικές
σε βάρος των εργαζοµένων, ιδιαίτερα µέσω της συνεχόµενης
ανανέωσης των δοκιµαστικών συµβάσεων. Αυτό σταµατάει. Αν ο
εργοδότης επιθυµεί να προσλάβει τον δόκιµο εργαζόµενο πρέπει
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µετά τους έξι µήνες να προχωρήσει σε σύµβαση µε ισχύ από την
αρχή της δοκιµαστικής περιόδου κάτι που ενισχύει ακόµη περισ-
σότερο τη θέση του εργαζοµένου. Το πλέγµα των προβλέψεων
του νοµοσχεδίου για την προστασία των εργαζοµένων επεκτεί-
νεται και στο πεδίο της λεπτοµερούς ενηµέρωσης του εργαζο-
µένου για τους βασικούς όρους εργασίας. 

Ο εργοδότης οφείλει να δώσει στον εργαζόµενο έγγραφη σύµ-
βαση εντός µιας εβδοµάδας από την πρόσληψη αντί δύο µηνών
που ίσχυε µέχρι σήµερα. Στο έγγραφο πρέπει να αναφέρεται ο
φορέας κοινωνικής ασφάλισης και η κοινωνική παροχή που
απορρέει ως υποχρέωση του εργοδότη. 

Η τρίτη µεγάλη παρέµβαση που κάνει το νοµοσχέδιο αφορά
τις συµβάσεις κατά παραγγελία, µια από τις βασικές αιτίες αδή-
λωτης και ανασφάλιστης εργασίας στην Ελλάδα και µάλιστα για
κοινωνικές οµάδες όπως είναι οι µητέρες και οι φοιτητές. Προ-
βλέπονται προστατευτική όροι µε στόχο ο εργαζόµενος να µην
αιφνιδιάζεται και να µπορεί να κάνει καλύτερο προγραµµατισµό
της ζωής του, αλλά και αποζηµίωση του εργαζοµένου σε περί-
πτωση που ο εργοδότης ακυρώσει την ανάθεση εργασίας. Επι-
διώκεται δηλαδή διαφάνεια και προβλεψιµότητα στις συµβάσεις
κατά παραγγελία.

Πώς προστατεύονται περαιτέρω οι εργαζόµενοι µε το νοµο-
σχέδιο; Κυρίως µε τη θεσµοθέτηση µορφών εργασίας που σή-
µερα υπάρχουν, αλλά για τις οποίες δεν υπήρχε έλεγχος και
προστασία, αλλά και µε την αντιµετώπιση καταχρηστικών πρα-
κτικών, όπως η χρέωση της υποχρεωτικής κατάρτισης στον ερ-
γαζόµενο, η οποία µε το άρθρο 12 του νοµοσχεδίου θα
προσµετράται ως αµειβόµενος χρόνος εργασίας.

Θεσπίζεται επίσης το αδίκηµα της παρεµπόδισης εργασίας.
Ποινικοποιείται η κατάληψη χώρων εργασίας και η παρεµπόδιση
εργαζοµένων που το επιθυµούν να εργαστούν ελεύθερα, κάτι
που πολύ συχνά συµβαίνει από άτοµα που δεν έχουν σχέση µε
το περιβάλλον εργασίας των εργαζοµένων. 

Όµως και για τις επιχειρήσεις υπάρχουν σηµαντικές παρεµβά-
σεις, όπως η µείωση της γραφειοκρατίας στην εφαρµογή της ψη-
φιακής κάρτας εργασίας, κάτι που αποτελούσε αίτηµα των
επιχειρήσεων για τη µείωση των διοικητικών βαρών. 

Συνολικά, το νοµοσχέδιο συµβάλλει στην αύξηση του εισοδή-
µατος, της παραγωγικότητας και στην καλύτερη οργάνωση της
καθηµερινότητας των εργαζοµένων. Δεν πρόκειται για µέτρα
αποσπασµατικά αλλά για εφαρµογή του σχεδίου της Νέας Δη-
µοκρατίας για την ελληνική οικονοµία. 

Και τι έχει πετύχει αυτή η Κυβέρνηση πέρα από υψηλούς ρυθ-
µούς ανάπτυξης; Έχει πετύχει, αφ’ ενός, µεγάλη µείωση της
ανεργίας, αφ’ ετέρου, αύξηση των µισθών, κάτι που όµως πρέπει
να συνεχίσουµε µε ακόµα µεγαλύτερη ένταση. 

Το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εργασίας είναι ένα χρήσιµο
εργαλείο, για να πετύχει η χώρα µας αυτούς τους στόχους και
σας καλώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να το υπερψηφίσετε. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Καππάτο. 

Καλείται στο Βήµα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελ-
ληνικής Λύσης κ. Κωνσταντίνος Χήτας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  
Νοµίζω, κύριε Σπανάκη, κύριε Υπουργέ, ότι όλη η διαφωνία

βρίσκεται σε µία λέξη, σε ένα ρήµα. Λέτε από το πρωί «όποιος
θέλει θα πάει να δουλέψει, του δίνουµε το δικαίωµα». Ξέρετε,
δεν είναι το ρήµα «θέλω», είναι το ρήµα «πρέπει». Έχετε µπερ-
δέψει τα δύο αυτά ρήµατα. Δεν νοµίζω να υπάρχει Έλληνας που
µας ακούει αυτή τη στιγµή που να θέλει να δουλεύει δώδεκα, δε-
κατρείς, δεκατέσσερις ώρες την ηµέρα ή να κάνει δύο και τρεις
δουλειές. Μάλλον «πρέπει» να το κάνει για να µπορέσει να αντα-
ποκριθεί. Γιατί για άλλη µια φορά –δεν θα µαλώσουµε, αρκετά
ακούστηκαν σήµερα εδώ, δεν θέλω και φασαρίες- απλά να δούµε
λίγο τα πράγµατα. 

Κύριε Σπανάκη, εσείς προεκλογικά θυµάµαι ότι τρέξατε πάρα
πολύ, βλέπατε κόσµο συνέχεια, είναι η φύση της δουλειάς σας
τέτοια. Έχετε δει κανέναν Έλληνα τεµπέλη; Τεµπέλη Έλληνα
έχετε δει; Όχι. Το πρόβληµα δεν είναι ότι οι Έλληνες δεν δου-

λεύουν ή δουλεύουν λίγο. Ο Έλληνας δουλεύει σαράντα µία
ώρες την εβδοµάδα, όταν ο µέσος όρος στην Ευρωπαϊκή Ένωση
είναι 37,5. Άρα το πρόβληµα δεν είναι ποσοτικό, είναι ποιοτικό.
Έχει να κάνει µε το τι εισπράττει για τις ώρες εργασίας που προ-
σφέρει αυτός ο άνθρωπος. 

Δεν θα σας πάω σε άλλα παραδείγµατα Ολλανδίας µε 33,2
ώρες, στη Γερµανία µε 35,3 ώρες, στη Δανία µε 35,4 ώρες. Άρα
το πρόβληµα δεν είναι πόσες ώρες θα δουλέψει ο Έλληνας,
αλλά τι µισθούς παίρνει. Άρα πάλι κυνηγάµε το αποτέλεσµα και
δεν χτυπάµε το αίτιο, κύριε Υφυπουργέ, για να δώσουµε λύση
στο πρόβληµα. Αν δεν χτυπήσεις το αίτιο, δεν µπορείς να δώσεις
λύση στο πρόβληµα. Άρα θέλει, όποιος θέλει να πάει να δουλέ-
ψει. Ποιος τρελός υπάρχει να πάει να δουλεύει δέκαπέντε ώρες
τη µέρα; Υπάρχει λογικός άνθρωπος; Ο κόσµος θέλει να δου-
λεύει το οκτάωρο του, να αµείβεται ανάλογα και να µπορεί να
ζει. 

Όµως, έχω εδώ –ξέρετε, µου αρέσει να διαβάζω- το πιλοτικό
σχέδιο για τετραήµερη εργασία µε τον ίδιο µισθό. Θα σας δώσω
το κείµενο αυτό, στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» το διάβασα. Δεν το διά-
βασα στην «Ελληνική Λύση.gr», αλλά στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ». Είναι
το πιλοτικό σχέδιο στη Γερµανία που θα εφαρµοστεί για έξι
µήνες σε όσες εταιρείες ενταχθούν. Είναι ένα σχέδιο για τετραή-
µερη εβδοµαδιαία εργασία χωρίς µείωση µισθού, για να δούµε
αν θα αποδώσει και τι θα αποδώσει. Προβλέπει τη µείωση του
χρόνου εργασίας χωρίς παρεπόµενη µείωση αποδοχών και τα
λοιπά και τα λοιπά. 

Δείτε το λίγο, µιας και ακολουθείτε τι κάνει η Ευρώπη, µιας και
ακολουθείτε τι κάνει η Γερµανία και την φέρνετε πολλές φορές
σαν παράδειγµα. Δείτε το και αυτό, ενώ εµείς πάµε αντίθετα.
Αυτοί µειώνουν, εµείς πάµε παραπάνω!

Το καταθέτω για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χήτας κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Να ξεκαθαρίσουµε µία δυο απαντήσεις σε όσα ακούστηκαν το
πρωί, ιδίως από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ. Κοιτάξτε όταν σας κα-
τηγορούµε για κάτι συγκεκριµένο και εσείς πετάτε την µπάλα
στην εξέδρα και απαντάτε «ότι επειδή ο Πρόεδρός σας πριν από
κάποια χρόνια ή γνωρίζεται µε τον Γεωργιάδη, άρα συναινεί για
το νοµοσχέδιο», αυτά είναι παραµύθια της Χαλιµάς. Έχουµε ξε-
κάθαρη θέση από το πρώτο δευτερόλεπτο στις επιτροπές ότι εί-
µαστε αντίθετοι, κάθετα αντίθετοι και φυσικά θα εισπράξετε ένα
µεγαλοπρεπές «όχι» από εµάς. Άρα µια επισήµανση στους συ-
ναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ, οι οποίοι µπορεί να βρίσκονται σε µια
χολιγουντιανή διάθεση –αυτή η εκλογική διαδικασία έχει και λίγο
Χόλυγουντ µέσα- και να έχουν µπερδευτεί, µάλλον δεν µας ακού-
σατε ότι είµαστε κάθετα αντίθετοι. 

Εµείς τουναντίον σας προκαλέσαµε και προσκαλέσαµε να
απαντήσετε για τον εν δυνάµει Πρόεδρό σας εάν η πεθερά του
είναι µέλος εταιρείας που παίρνει µια µεγάλη µπίζνα ενάµισι δι-
σεκατοµµύριο ευρώ δουλειά για τους αυτόµατους µετρητές ρεύ-
µατος. Αυτό απαντήστε µας και αφήστε τα υπόλοιπα. 

Και ξέρετε γιατί αναζητάνε δεύτερη δουλειά και τρίτη δουλειά,
κύριε Υπουργέ; Γιατί εδώ δεν µιλάµε πλέον για ακρίβεια. Εδώ µι-
λάµε για θράσος αυτών που κερδοσκοπούν. Εκτοξεύονται οι
τιµές στα ύψη, εκµεταλλεύονται τη δική σας απάθεια, την απά-
θεια της Κυβέρνησης και έχουν ανέβει οι τιµές ακόµα και 100%. 

Εγώ θα σας πω την εµπειρία µου χθες. Θα το οµολογήσω, δεν
ψωνίζω συχνά. Εδώ µένω µόνος µου, η οικογένειά µου είναι στη
Θεσσαλονίκη. Πήγα να πάρω κάτι χθες. Αυτό που σας λέω είναι
όπως σας το λέω, ό,τι ακούτε ακριβώς. Αλήθεια σας λέω! Πήρα
ένα γιαουρτάκι πρόβειο και δέκα φέτες κασέρι light –δεν θα πω
τη µάρκα. Πέντε ευρώ οι δέκα φέτες! Μισό ευρώ η φέτα! Το κα-
ταλαβαίνετε; Εννοείται εγώ µπορώ να το πληρώσω. Δεν το λέω
γιατί παραπονιέµαι, αλλά αναρωτιέµαι και ανατριχιάζω τι κάνει ο
µεροκαµατιάρης µε τα 800, µε τα 600 ή τα 1.000 ευρώ. Δέκα
φέτες κασέρι πέντε ευρώ και το γιαούρτι δυόµισι ευρώ! 

Τι να πάµε µαζί; Μέσο να βάλω τον Υπουργό για να πάω να
πάρω γιαούρτι; Θα µε τρελάνετε τώρα; Τι θα σας κάνουν εσάς;
Καλύτερη τιµή; 
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Και τι λέει ο Σκρέκας; Όπα, εδώ τώρα τροµάξαµε. Όποιος τολ-
µήσει να κερδοσκοπήσει –λέει- θα την πληρώσει ακριβά. Μάλι-
στα. 

Εδώ έχουµε αυξήσεις 150%! Απόστολος Ροµπόπουλος, Πρό-
εδρος Εργαζοµένων Καταναλωτών Ελλάδας: «Πάνω από 150%
η αύξηση».

Το καταθέτω και αυτό στα Πρακτικά να δοθεί στον κ. Σπανάκη
µετά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χήτας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τα µήλα από 1,10 το κιλό πέρυσι πωλούνται φέτος 3 ευρώ το
κιλό. Οι ντοµάτες από 1,5 ευρώ το κιλό πέρυσι πωλούνται σή-
µερα 3,29 ευρώ. Τα κολοκυθάκια από 1,3 ευρώ το κιλό πέρυσι
πωλούνται 2,98 ευρώ, τα αχλάδια από 1,5 ευρώ πωλούνται 3,29
ευρώ, τα νεκταρίνια Νάουσας από 1,6 ευρώ πωλούνται 3,29
ευρώ, το κουνουπίδι από 2 ευρώ –ευτυχώς δεν µας αρέσει- πω-
λείται 3,98 ευρώ. Τέσσερα ευρώ το κουνουπίδι! Δεν τα λέω εγώ. 

Το κατέθεσα και αυτό στα Πρακτικά να πάει στον κύριο
Υπουργό, να τα δει λίγο, γιατί ζείτε κάπου αλλού εσείς. 

Δεν θα πάω στα καύσιµα, δεν θα πάω να σας πω ότι οι τιµές
ανεβαίνουν και η αύξηση αυτή πυροδοτεί τον πληθωρισµό. 

Τώρα θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, να βγω λίγο από το
θέµα της ηµερήσιας διάταξης και να κάνω δύο µικρά σχόλια. Για
εµάς, την Ελληνική Λύση, αυτό που συνέβη πριν από λίγη ώρα
στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, στην Ευρωβουλή, είναι εθνική
ντροπή. Είναι εθνική ντροπή η στάση των Ελλήνων Ευρωβουλευ-
τών. Μόνον ο Ευρωβουλευτής της Ελληνικής Λύσης, ο Μανώλης
Φράγκος, συνυπέγραψε το αίτηµα για επιβολή ευρωπαϊκών κυ-
ρώσεων κατά του Αζερµπαϊτζάν. Τι έγινε στην Ευρωβουλή σή-
µερα; 

Περισσότεροι από εξήντα Ευρωβουλευτές -ακούστε το- απαί-
τησαν από την Ευρώπη -το αυτονόητο, αυτό που πρέπει να κάνει
και η Ελλάδα ούτως ή άλλως- να επιβάλει κυρώσεις στο Αζερµ-
παϊτζάν και στο καθεστώς του σφαγέα Αλίγιεφ και από την ελλη-
νική πλευρά συµµετείχε µόνο ο Ευρωβουλευτής της Ελληνικής
Λύσης, ο Μανώλης Φράγκος. Η στάση των άλλων Ελλήνων Ευ-
ρωβουλευτών -και λυπούµαστε που το λέµε- για εµάς συνιστά
εθνική ντροπή. Θα έπρεπε να έχουν υπογράψει. Είναι εθνικό
θέµα. Εδώ δεν χωράνε ούτε κοµµατικά, ούτε τίποτε άλλο. Κατα-
θέτω στα Πρακτικά το σχετικό αίτηµα, πριν από λίγη ώρα στην
Ευρωβουλή. Θα δείτε το όνοµα µόνο του Μανώλη Φράγκου, του
Ευρωβουλευτή µας, από τους Έλληνες Ευρωβουλευτές.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χήτας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεν γίνεται το Αζερµπαϊτζάν να προκαλεί µαζικά πλήγµατα, να
σφάζει κόσµο, να έχουν καταλάβει το µοναστήρι της Σαµάρας,
να λέει η Δύση ότι ο Πούτιν είναι ο «σφαγέας» και να µην αντι-
δράει κανείς για το Αζερµπαϊτζάν. Τι γίνεται εδώ πέρα; Σφαγέας
ο ένας; Μάλιστα. Ο άλλος, δεν είναι; Δεν είναι ο άλλος.

Θέλω να σας θέσω ένα ερώτηµα. Ξέρετε, η επαφή µε τον
κόσµο, θα µεταφέρω ένα µήνυµα που λάβαµε σήµερα ως Ελλη-
νική Λύση στο Facebook. Έχουµε το όνοµα της κυρίας, αλλά δεν
θα το πω για ευνόητους λόγους, αλλά θα το καταθέσω στα Πρα-
κτικά. Στέλνει, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, µια Ελληνίδα µάνα το εξής µήνυµα: «Στην Γ’ λυκείου που
πάει ο Κωνσταντίνος µου, του έδωσαν µία υπεύθυνη δήλωση για
να πάνε στο θέατρο». Μέχρι εδώ όλα καλά. «Μου έκανε εντύ-
πωση που δεν έλεγε τίτλο έργου. Ψάχνοντας το θέατρο Αµαλία
στις 3-10-2023 βρήκα ότι θα δουν το έργο «Τη λένε Εύα» και ήταν
αγόρι, µε θέµα τον βίο ενός τρανσέξουαλ. Αυτά στο Γενικό Λύ-
κειο Βασιλικών. Ενηµερώστε τους γνωστούς σας ότι ξεκίνησε, οι
δάσκαλοι πλέον δεν διδάσκουν, αλλά συµµετέχουν στη δια-
φθορά. Εάν δεν υπάρξει αντίδραση τώρα, θα µας επισκεφθούν
και στα σχολεία. Πάρτε ό,τι θέση νοµίζετε. Είστε ενήµεροι πλέον.
Επιλέξτε».

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χήτας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-

σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Απαντάµε στην κυρία: Δεν είναι θέµα επιλογής. Είναι θέµα στά-
σης. Είναι θέµα ιδεολογίας. Είναι θέµα πιστεύω. Είναι θέµα πα-
τριωτισµού, ορθοδοξίας και οικογένειας. Εµείς αυτό θα το
αποτρέψουµε και θα υπηρετήσουµε ακριβώς αυτό. Δίνουµε τη
µάχη για τον πατριωτισµό, για την Ορθοδοξία και την οικογένεια.
Και ρωτώ: Τι θα απαντήσετε στη µαµά αυτή; Θα στέλνατε στο
παιδί σας εσείς εκεί, να δει στο λύκειο κινηµατογράφο την ιστο-
ρία ενός τρανσέξουαλ «Τη λένε Εύα» και είναι ο Μανώλης; Απαν-
τήστε µου εσείς τι θα λέγατε στην κυρία αυτή. Εµείς
απαντήσαµε. Εσείς τι θα απαντήσετε;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε συνάδελφε.
Επόµενος οµιλητής ο κ. Γιώργος Λαµπρούλης, Βουλευτής του

Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας.
Μέχρι να έρθει στο Βήµα ο κ. Λαµπρούλης, να σας ενηµερώ-

σουµε ότι σήµερα θα φθάσουµε µέχρι το νούµερο εξήντα πέντε,
µέχρι τον κ. Κτιστάκη και αύριο θα ξεκινήσει η συνεδρίαση στις
9.00’, µε πρώτο οµιλητή το νούµερο εξήντα έξι, τον κ. Καλαµα-
τιανό.

Κύριε Λαµπρούλη, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ακούσαµε αυτές τις µέρες και στο πλαίσιο της συζήτησης του

συγκεκριµένου νοµοσχεδίου στις επιτροπές, στον δηµόσιο διά-
λογο, σε αυτή την Αίθουσα από τους Υπουργούς, από τους Βου-
λευτές της Συµπολίτευσης, όλοι σας κλείνετε σε όλες τις
πτώσεις το «σύγχρονο», το «προοδευτικό», το «ρεαλιστικό» και
άλλα φληναφήµατα µε αφορµή το παρόν νοµοσχέδιο. Αντίθετα,
όµως, η κατάσταση δείχνει πως σε όφελος των εργαζοµένων δεν
είναι οι προβλέψεις του νοµοσχεδίου για νέες συµβάσεις ευέλι-
κτης απασχόλησης, ελάχιστων µηδενικών ωρών και τρισάθλιων
όρων, ούτε το ότι οι εργαζόµενοι θα ενηµερώνονται όποτε ο ερ-
γοδότης θα έχει ανάγκη.

Στόχος σας -Κυβέρνησης και εργοδοσίας- η κατάργηση της
πενθήµερης εργασίας και το περαιτέρω ξεζούµισµα και εντατι-
κοποίηση της εργασίας µε δεκατρείς ώρες δουλειάς την ηµέρα,
εβδοµήντα οκτώ ώρες την εβδοµάδα σε πάνω από έναν εργο-
δότη, κατάργηση της κυριακάτικης αργίας. Και όλα αυτά κοµπά-
ζοντας τα ονοµάζετε φιλεργατικά µέτρα µε περίσσιο θράσος και
κυνισµό. Προσπαθείτε να κρύψετε την οµολογία σας πως µε 800
ευρώ τον µήνα µέσο µισθό, την ακρίβεια να τσακίζει κόκαλα, για
να ζήσει µία εργατική οικογένεια µε παιδιά χρειάζεται οι δύο γο-
νείς να δουλεύουν είκοσι έξι ώρες το εικοσιτετράωρο. Θυσιάζετε
περαιτέρω τα δικαιώµατα και τη ζωή των εργατών στον βωµό των
κερδών των επιχειρηµατικών συµφερόντων των αφεντικών σας,
που µε ταξική συνέπεια υπηρετείτε πιστά.

Και αυτή την κτηνωδία τη φέρνετε για ψήφιση την ίδια ώρα
που ο λαός στη Θεσσαλία και αλλού µετρά απώλειες ανθρώπι-
νων ζωών, βλέπει τους κόπους µιας ζωής που πνίχτηκαν εξαιτίας
της επιλεκτικής ανικανότητας και αδιαφορίας του αστικού κρά-
τους σε όλες του τις υποδιαιρέσεις, Κυβέρνηση, περιφέρεια,
δήµοι. Πρόκειται, λοιπόν, για την ίδια πολιτική που δεν υπολογίζει
τις ανθρώπινες ζωές και δίνει απόλυτη προτεραιότητα στα κέρδη
των επιχειρηµατικών οµίλων που στήριξαν και στηρίζουν διαχρο-
νικά όλες οι κυβερνήσεις και µια πολιτική που γεννά τα Τέµπη,
τη Δαδιά, τη Θεσσαλία, τους δεκάδες νεκρούς και σακατεµένους
στους χώρους δουλειάς. Είναι µια πολιτική που γεννά τη φτώχεια
και την ακρίβεια, κατατρώει και διαλύει τις ζωές µας, καταστρέ-
φει λαϊκές περιουσίες κι όλα αυτά επειδή θεωρούνται κόστος τα
αναγκαία µέτρα προστασίας βαρίδι τα εργατικά δικαιώµατα.

Φέρνετε, λοιπόν, αυτό το κατάπτυστο νοµοσχέδιο λίγες µέρες
µετά τον θάνατο ενός εργάτη στη χαλυβουργία που έρχεται να
ανεβάσει σε τρεις τους νεκρούς εργάτες µέσα σε σαράντα
µέρες µόνο στη Μαγνησία. Αυτά τα εργοδοτικά εγκλήµατα είναι
αποτέλεσµα της µετατροπής σε σύγχρονα κάτεργα των χώρων
δουλειάς µε τις ευλογίες του κράτους, της Κυβέρνησης και του
Υπουργείου Εργασίας, αφού δεν παίρνετε µέτρα ασφαλείας και
προστασίας της ζωής και της υγείας των εργαζοµένων, απουσιά-
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ζει η επίβλεψη των εργασιών που εκτελούνται στις βάρδιες χωρίς
καµµιά οδηγία εργασίας, απουσιάζει ο τεχνικός ασφαλείας και ο
γιατρός εργασίας. Δεν παίρνετε µέτρα συλλογικής προστασίας
των εργαζοµένων µε ευθύνη της εργοδοσίας, ενώ ανύπαρκτη
είναι σχεδόν οι έλεγχοι από το ΣΕΠΕ. Όλα αυτά αποτελούν συ-
νειδητή σας επιλογή, Κυβέρνησης, όλων των προηγούµενων κυ-
βερνήσεων και εργοδοσίας, στη βάση των κατευθύνσεων της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, αφ’ ενός µεν για τη διευθέτηση του χρό-
νου εργασίας και συνάµα της αύξησης της εκµετάλλευσης της
δουλειάς των εργαζοµένων, που όλοι όσοι κυβερνήσατε έχετε
νοµοθετήσει.

Την ίδια ώρα γνωρίζετε πολύ καλά -και εδώ υπάρχουν πλήθος
µελετών που το τεκµηριώνουν σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης-
τις επιπτώσεις στη ζωή και την υγεία των εργαζοµένων από τις
πολλές ώρες εργασίας, αλλά και της εργασιακής ανασφάλειας
λόγω των ελαστικών µορφών εργασίας. Πού οδηγούν όλα αυτά;
Σε αύξηση εργατικών θανατηφόρων ατυχηµάτων, αύξηση θανά-
των και αναπηριών από επαγγελµατικές ασθένειες, επαγγελµα-
τικό στρες, αύξηση νοσηρότητας µε πρώτο τα καρδιαγγειακά και
δεύτερο τους καρκίνους και φυσικά ακολουθούν και τα υπό-
λοιπα. Είναι άραγε τυχαία όλα αυτά; Κάθε άλλο λέµε. Ούτε τυ-
χαία, ούτε απρόσµενα είναι, ούτε φταίει γι’ αυτά η κακή στιγµή ή
η κακιά ώρα. Αποτελούν ένα προδιαγεγραµµένο έγκληµα, προ-
σχεδιασµένο, απόρροια όλων των προηγούµενων νοµοθετηµά-
των, αλλά και του σηµερινού εκτρώµατος που φέρνετε και που
θεωρείτε τις ζωές των εργατών παράπλευρες απώλειες, προκει-
µένου να µη διασαλευτούν οι δείκτες της ανταγωνιστικότητας
και κερδοφορίας των επιχειρηµατικών οµίλων. Τα ιερά και τα
όσια του συστήµατος.

Αυτή την κατεύθυνση, λοιπόν, υπηρετεί και η πρόβλεψη του
άρθρου 30 που δίνει τη χαριστική βολή στην ειδικότητα της ια-
τρικής της εργασίας. Στην ουσία αυτό που επιδιώκετε είναι η
υπονόµευση ή και κατάργηση της επιστηµονικής συµβολής της
ιατρικής επιστήµης στην πρόληψη και προστασία της ζωής και
της υγείας των εργαζοµένων. Πρόκειται για απαράδεκτη πρα-
κτική που συνιστά φαλκίδευση και υπονόµευση της ιατρικής της
εργασίας από την Κυβέρνηση. Στόχος είναι η υλοποίηση των επι-
διώξεων της εργοδοσίας και του επιλεκτικά ανίκανου αστικού
κράτους που αφαιρούν από την ιατρική επιστήµη την ουσιαστική
συµβολή της στην πρόληψη και αντιµετώπιση του επαγγελµατι-
κού κινδύνου, δίνοντας τη δυνατότητα για ψευδεπίγραφες έως
και εικονικές υπηρεσίες ιατρού εργασίας, τυπικής άσκησης των
καθηκόντων, διαµόρφωσης εικονικών προγραµµάτων και άλλα
που είναι αφ’ ενός καταδικαστέα, αφ’ ετέρου ευνοούν την εργο-
δοσία. Ανοίγετε τον δρόµο για αναίρεση της εργοδοτικής ευθύ-
νης στην κατεύθυνση της πρόληψης, δηλαδή της λήψης όλων
των αναγκαίων µέτρων που θα πρέπει να υλοποιεί για την πρό-
ληψη του επαγγελµατικού κινδύνου και τις συνέπειες αυτού.

Γίνεται λόγος, µε δύο λόγια ή µε έναν λόγο ή µε µία λέξη, για
το κόστος που θέλει να ξεφορτωθεί η εργοδοσία, γιατί κόστος
θεωρούνται η ασφάλεια και η υγιεινή στους εργασιακούς χώ-
ρους και οι εργαζόµενοι αναλώσιµοι. 

Να, πως και µε αυτό το άρθρο όπως και µε το σύνολο του νο-
µοσχεδίου για τους εργαζόµενους προωθείται η ελάχιστη προ-
βλεψιµότητα που δεν θα µπορούν να προβλέψουν οι εργαζόµενοι
αν θα έχουν εργασία αν θα έχουν ώρες δουλειάς και πόσες αν
θα έχουν µεροκάµατο, ακόµα και αν θα γυρίζουν από τη δουλειά
τους ζωντανοί. Ενώ για την εργοδοσία υπάρχει η µέγιστη προ-
βλεψιµότητα για να εξασφαλίζονται τα κέρδη τους. Και ακριβώς
αυτή την ελάχιστη προβλεψιµότητα για τον λαό της Θεσσαλίας
αντανακλά το άρθρο 3 της υπουργικής τροπολογίας που φέρ-
νετε, την ίδια ώρα που έχει µετατραπεί η Θεσσαλία σε υγειονο-
µική βόµβα ενώ χιλιάδες άνθρωποι λόγω ζηµιών των οδικών
δικτύων έχουν δυσκολίες πρόσβασης σε υπηρεσίες υγείας, φάρ-
µακα και άλλα.

Και εσείς τι κάνετε µε την τροπολογία; Φέρνετε µία ρύθµιση
που δεν αντιστοιχεί στις ανάγκες του λαού της Θεσσαλίας παρά
αποτελούν µία πολιτική ελάχιστων ανεπαρκών παροχών για ένα
µικρό µέρος των πληγέντων και για ελάχιστο διάστηµα. 

Μιλάτε για απαλλαγή, λέει, σύµφωνα µε τον κανονισµό του
ΕΟΠΥΥ από τη συµµετοχή στα φάρµακα ή σε διαγνωστικές εξε-

τάσεις. Μα, ακριβώς αυτός ο κανονισµός του ΕΟΠΥΥ δεν είναι
που δεν προβλέπει αποζηµιώσεις θεραπειών είτε καθόλου είτε
περιορισµένες; Μεγάλο µέρος αντίστοιχα φαρµάκων δεν είναι
εκτός λίστας αποζηµιωµένων, εποµένως και οι πληγέντες, όπως
όλος ο λαός µας, θα συνεχίζουν να πληρώνουν άµεσα και έµ-
µεσα; 

Πουθενά στην τροπολογία δεν προβλέπεται τίποτα για τις πε-
ριπτώσεις για παράδειγµα νοσηλείας στον ιδιωτικό τοµέα, αφού
πολλοί και από τους πληγέντες ή εξαναγκάζονται ή θα εξαναγ-
καστούν λόγω της τραγικής κατάστασης των δηµόσιων µονάδων
υγείας να προσφεύγουν στους ιδιώτες. 

Τι λέµε; Τι απαιτείται; Με δυο λόγια, πλήρη απαλλαγή από πλη-
ρωµές άµεσες και έµµεσες και χωρίς περικοπές περιορισµούς
που θέτει ο κανονισµός του ΕΟΠΥΥ. Και δεύτερον απολύτως δω-
ρεάν ιατροφαρµακευτική περίθαλψη και δηµιουργία υποδοµών
στρατιωτικού τύπου, τις λέµε εµείς, σε ανοιχτούς χώρους κατά
τόπους, χωριά και κωµοπόλεις που έχουν πληγεί για αντιµετώ-
πιση των προβληµάτων υγείας και κατ’ επέκταση για τη διενέρ-
γεια των εµβολιασµών, την ψυχολογική υποστήριξη των
πληγέντων και άλλα. 

Κλείνω, µε βάση τα όσα ειπώθηκαν και από τον Υπουργό και
για την επίθεση που δέχτηκε το ΚΚΕ. Κύριοι της Κυβέρνησης, να
ξέρετε πως οι εργαζόµενοι θα ανατρέψουν και θα ακυρώσουν
στην πράξη την ευελιξία της ζωής τους, θα ακυρώσουν τα µέτρα
που προωθείτε και που έρχονται από πολύ παλιά. Και να ξέρετε
-όπως το ξέρετε- ότι έχουν τη δύναµη στα χέρια τους. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Λαµπρούλη. 
Επόµενος οµιλητής ο κ. Λεωνίδας Στολτίδης, Βουλευτής του

Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας. Θα ακολουθήσει ο κ. Διο-
νύσιος Ακτύπης, ο κ. Αναστάσιος Δηµοσχάκης και ο κ. Σταύρος
Παπασωτηρίου.

Ελάτε, κύριε συνάδελφε.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εκατοντάδες εργαζόµενοι από όλη τη χώρα κάθε µέρα πηγαί-

νουν στη Θεσσαλία µε τσάπες και φτυάρια για να ξεθάψουν και
να φέρουν στην επιφάνεια τις ζωές των ανθρώπων που χώσατε
βαθιά, µέσα στον βούρκο της λάσπης και των λυµάτων, εσείς
µαζί µε τον ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ. Ο ΣΥΡΙΖΑ µε τα 36 δισεκατοµ-
µύρια µαξιλάρι που έγδαρε τον λαό µας για να τα µαζέψει και
σας τα έδωσε για να τα µοιράσετε αυτά, όπως και δεκάδες
ακόµη, στις τσέπες εκατό, διακοσίων παράσιτων επιχειρηµατικών
οµίλων αντί να σώσετε τον λαό µας από φωτιές και πληµµύρες,
αντί να λύσετε ζητήµατα µε τα νοσοκοµεία και τα σχολεία.

Οι κοµµουνιστές είναι όλοι εκεί στη Θεσσαλία µαζί µε εκατον-
τάδες συνοδοιπόρους τους στα σωµατεία, στις σχολές, ξεθά-
βουν µε τα χέρια γερόντια από την απελπισία, βοηθάνε αγρότες
και επαγγελµατίες να ορθοποδήσουν, ανοίγουν τους δρόµους
για τα σχολεία, µεταφέρουν τόνους αγαθών πρώτης ανάγκης. 

Εσείς όλοι πού είσαστε; Μόνο κλάψες για τα βάσανα του λαού
της περιοχής. Αυτή την ώρα να διαλέξετε εσείς της Κυβέρνησης
να ρίξετε πισώπλατη µαχαιριά στην εργατική τάξη, τους εργαζό-
µενους. Να στείλετε τη ζωή και τα δικαιώµατα της δύο αιώνες
πίσω. 

Κύριοι της Κυβέρνησης, σας το λέµε καθαρά. Λάθος πλάτη
διαλέξατε. Και η αλληλεγγύη θα φουντώσει και τους µαυραγο-
ρίτες που στείλατε στη Θεσσαλία θα αποκρούσει και το αντερ-
γατικό τερατούργηµα που µαγειρέψατε θα πάρει -όπως και
πήρε- ηχηρή απάντηση και θα καταλήξει στα σκουπίδια, όπως
όλα τα προηγούµενα. Δεν πρόλαβε να στεγνώσει το µελάνι του
εκτρώµατος Χατζηδάκη που συµπλήρωνε τους νόµους ευελιξίας
του ΣΥΡΙΖΑ µε τα δωδεκάωρα στους νοσοκοµειακούς, τα εντε-
καήµερα στους σιδηροδροµικούς βάζοντας έτσι τους όρους
απλήρωτης δουλειάς µετά το οκτάωρο και µέχρι τις δέκα ώρες
και επειδή δεν χόρτασαν τα παράσιτα οι κεφαλαιοκράτες που
υπηρετείτε, όπως οι εκατόν πενήντα επιχειρήσεις που είδαν αύ-
ξηση 303% ή αλλιώς καθαρά κέρδη 10,4 δισεκατοµµύρια σε ένα
χρόνο, σας ζήτησαν να φέρετε καπάκι άλλο τερατούργηµα που
επιτρέπει τη δεκατρίωρη εργασία την ηµέρα,εβδοµήντα οκτώ
ώρες την εβδοµάδα για να γεµίσουν τις τσέπες περισσότερο. 
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Η απόλυτη κατάντια. Την εποχή της τέταρτης βιοµηχανικής
επανάστασης δουλειά ήλιο µε ήλιο, µέχρι θανάτου στην κυριο-
λεξία. Όλοι ξέρουµε τα ανθρώπινα όρια άσχετα αν εσείς κάνετε
την παλαβή για τα απολύτως απαραίτητα, για την επιβίωση.
Μόνο δουλειά, καθόλου ζωή, για να προλαβαίνουν οι εργαζόµε-
νοι να πληρώνουν τα κοράκια που ξαµολήσατε πάνω στο εισό-
δηµά τους, τα καρτέλ της ενέργειας του ΣΥΡΙΖΑ και της Νέας
Δηµοκρατίας, τους σουπερµαρκετάδες που έχουν πνιγεί στα
κέρδη, τους τραπεζίτες που έχουν σκάσει κι αυτοί, τους φόρους
του κράτους για να τα επιστρέψετε πάλι στις ίδιες τσέπες. Μέτρα
για κάθε γούστο, ό,τι θέλουν τα παράσιτα. Συµβάσεις µηδενικών
ωρών λέει. Ένας εργαζόµενος αντί για τρεις το εικοσιτετράωρο.
Έλα για τρεις ώρες το πρωί, τέσσερις το απόγευµα, τρεις τα µε-
σάνυχτα και πάει λέγοντας. Ό,τι πρέπει για την ανεργία. Μιλάµε
για χοντρό δούλεµα. Ο εργοδότης πλέον δεν θα διαφεντεύει τον
εργαζόµενο µόνο στο ωράριο εργασίας, αλλά σε όλη του τη ζωή.
Θα του λέει πότε θα φάει, πότε θα κοιµηθεί, θα ορίζει το χρόνο
και την ποιότητα της σχέσης του ζευγαριού, το χρόνο της επα-
φής µε τα παιδιά του, ο ελεύθερος χρόνος γίνεται ελεύθερος
χρόνος του εργοδότη για να τον καλέσει για ξεζούµισµα και
τσάµπα. Οποιαδήποτε προσωπική, οικογενειακή, κοινωνική, βιο-
λογική, ψυχολογική ισορροπία έχει αποµείνει στα χέρια του ερ-
γαζόµενου µετά το ωράριο εργασίας µε τους ήδη εξοντωτικούς
όρους, περνάει στα χέρια του παράσιτου. Κι όλα αυτά και τα
Σάββατα και τις Κυριακές. 

Να πάτε εσείς, που θα το ψηφίσετε να δουλέψετε δεκατρείς
ώρες για 3,60 στα ορυχεία, στα µεταλλεία, στα ναυπηγεία και
στις οικοδοµές. Να πάτε εσείς οι γυναίκες Βουλευτές να δουλέ-
ψετε δεκατρείς ώρες µε 3,60 στα σουπερµάρκετ, στα πτηνοσφα-
γεία µε 4 βαθµούς, στα τηλεφωνικά κέντρα, στα διαλογητήρια,
στην ανακύκλωση ή στις γραµµές παραγωγής της βιοµηχανίας,
µε 40 βαθµούς Κελσίου. Να πάτε εσείς και όταν πάτε να γυρίσετε
και να µεταφέρετε τη χαρά σας και τον ενθουσιασµό σας στον
Υπουργό για να έχει κανένα αληθινό δεδοµένο να επικαλείται,
διότι δεν υπάρχει νοµοσχέδιο που να είναι επενδεδυµένο επιχει-
ρηµατολογικά, αποκλειστικά µε ψέµατα και πανικό. 

Ψέµατα ότι το αιτούνται οι εργαζόµενοι. Πήρατε την απάν-
τηση. Ψέµατα για τη Μαλαµατίνα. Φάγατε τα µούτρα σας κι εκεί.
Πανικός να µην ξεσηκωθούν οι εργαζόµενοι, επιστρατεύσατε τις
πονηριές για τις τριετίες την τελευταία στιγµή, λες και µιλάτε σε
γκαβούς που δεν βλέπουν ότι κλέβετε δώδεκα χρόνια δουλειάς,
που δεν βλέπουν ότι αφορά το 2027 και µόνο το 10% των εργα-
ζοµένων. Αλλά και για αυτούς τους 10% που τους αφορά έχουν
προβλέψει τα τσιράκια της εργοδοσίας οι συνδικαλιστές της
ΠΑΣΚΕ και της ΔΑΚΕ στο εργατικό κίνηµα να αλλάξουν τις συµ-
βάσεις, καθιερώνοντας την προσωπική διαφορά που θα απορ-
ροφήσει τις τριετίες και έτσι χιλιάδες δεν θα πάρουν αύξηση,
όπως στις τηλεπικοινωνίες για παράδειγµα. Λες και δεν βλέπουν
ότι βάλατε δηµοσιονοµικό όρο για να µπορείτε να το πάρετε
πίσω οποιαδήποτε στιγµή µπροστά στη νέα οικονοµική ύφεση,
που είναι προ των πυλών. 

Επιστρατεύσατε επίσης τη θλιβερή κλίκα της ΓΣΕΕ να εµποδί-
σει την οργάνωση της πάλης των εργαζοµένων. Επιστρατεύσατε
τα δικαστήρια για να βγάλουν παράνοµη την απεργία στις µετα-
φορές, σε κάποια σωµατεία ακόµη και πριν βγάλουν απόφαση.
Όντως υπερασπίζεστε το δικαίωµα στην απεργία, αρκεί να είναι
παράνοµη. Όργιο εργοδοτικής τροµοκρατίας παντού. Δεν αφή-
νετε τη χαρά να εκφραστεί. Αυτή τη χαρά δεν αφήνει και ο νόµος
Χατζηδάκη να εκφραστεί και τον έστειλαν οι εργαζόµενοι όπου
το πήραν απόφαση στον αγύριστο. 

Παρ’ όλα αυτά σήµερα πήρατε µια αποστοµωτική απάντηση
σε ένα φιάσκο της Κυβέρνησης. Ο νέος Υπουργός που θέλει να
καταργήσει την ταξική πάλη, κατάφερε ρεκόρ συµµετοχής απερ-
γιακών αποφάσεων, χωρίς τους κλακαδόρους της ΓΣΣΕ, χωρίς
τη θλιβερή αυτή κλίκα. Τριάντα ένα εργατικά κέντρα, δεκαοκτώ
οµοσπονδίες, εκατοντάδες σωµατεία. Επιχειρείτε εκ νέου πιο
σκληρά αυτή τη φορά µε νέο νόµο να ποινικοποιήσετε τους αγώ-
νες, την υπεράσπιση της απεργίας. Τον έχουν ήδη ξεπεράσει οι
αγώνες σε «COSCO», «ΛΑΡΚΟ», «E-FOOD» όπου κανένας εργο-
δοτικός συνδικαλιστής, καµµία κρατική ΚΑΤΑΣΤΟΛΗ που κουβα-
λούσε αγκαζέ τους απεργοσπάστες, καµµιά εργοδοτική

τροµοκρατία δεν κατάφερε να νικήσει τους εργάτες. Επέβαλλαν
το δίκιο τους σε συλλογικές συµβάσεις και όρους εργασίας. Το
ίδιο και στα πετρέλαια και λιπάσµατα Καβάλας, το ίδιο και στη
Μαλαµατίνα. 

Και αυτός είναι ο τρόµος σας, να προλάβετε µην γίνουν τέτοιοι
αγώνες πολλοί σε κάθε κλάδο, σε όλη την Ελλάδα.

Οι ποινές που ξαµολάτε είναι αστείες, δεν έχουν καµµία αξία
µπροστά στην µέγιστη ποινή να ζει κάποιος τέτοια ζωή που είναι
στην κυριολεξία για πέταµα. Δεν τροµάζουν κανέναν. Αν και
τώρα έχουµε σερί επίδοξους γραφικούς που θέλουν να καταρ-
γήσουν την ταξική πάλη, δηλαδή την ίδια την κοινωνική εξέλιξη,
από τον Λάσκαρη, τον Βρούτση, την Αχτσιόγλου, τον Χατζηδάκη
και ήρθε τώρα και το νέο µοντέλο ο κ. Γεωργιάδης όλο µούφα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Αν η ταξική πάλη, αγαπητοί φίλες και φίλοι, εξαρτώνταν από
οποιονδήποτε Χατζηδάκη και Γεωργιάδη, θα το είχαµε χαµένο,
θα το γυρίζαµε στο ψάρεµα. Όµως, η ταξική πάλη και η κοινωνική
εξέλιξη εξαρτάται από µια απόφαση, αν οι εργαζόµενοι θα απο-
φασίσουν να ζήσουν µόνο για να δουλεύουν και για να γεµίζουν
τις τσέπες µιας χούφτας παράσιτων ή θα ζήσουν χωρίς ανάγκες,
γιατί αυτή είναι η δυνατότητα σήµερα µε αυτά που παράγουν οι
ίδιοι. Επειδή η απάντηση σε εµάς είναι γνωστή, θα κάνουµε τα
πάντα για να γίνει πράξη.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

ο κ. Διονύσιος Ακτύπης από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζη-

τάµε ένα σχέδιο νόµου σκοπός του οποίου είναι η ενίσχυση της
εργασίας και η αύξηση της απασχόλησης µε διαφανείς όρους
και αφ’ ετέρου η απλοποίηση των διοικητικών διαδικασιών, η θέ-
σπιση νέων προστατευτικών κανόνων για τους εργαζόµενους, η
καταπολέµηση της αδήλωτης εργασίας, καθώς και η διασφάλιση
της ανταγωνιστικότητας των επιχειρήσεων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατά τη διάρκεια των επιτροπών
ακούσαµε διάφορες τοποθετήσεις. Και όπως αποδείχθηκε ήταν
λόγια του αέρα σε πολλά σηµεία. Νοµίζω ότι πρέπει όλοι να συµ-
φωνήσουµε ότι ο ρόλος του Κοινοβουλίου είναι η ορθή νοµοθέ-
τηση µε διάλογο, επιχειρήµατα, αλήθειες και ανταλλαγή
απόψεων. Και πρέπει πλέον να καταλάβετε ότι ο ελληνικός λαός
απέρριψε την τοξικότητα και την ανούσια σύγκρουση. Ξεχάσατε
ότι πριν από τέσσερις µήνες περίπου είχαµε εκλογές και όλα
αυτά τα οποία λέτε εδώ µέσα και µας λέτε και µας ξαναλέτε ότι
κρίθηκαν και τελικά το πρόγραµµά σας δεν πέρασε. Και λέτε πάλι
τα ίδια, σαν να µην έγιναν οι εκλογές και σαν να µην σας έκρινε
ο ελληνικός λαός. 

Τέσσερις ηµέρες τώρα έχουµε ακούσει χαρακτηρισµούς για
το ότι το νοµοσχέδιο είναι καταστροφικό, ότι «ξηλώνει» εργατικά
δικαιώµατα δεκαετιών, ότι κάνει τη βρώµικη δουλειά των επιχει-
ρήσεων και άλλα τέτοια σχόλια. Προσπαθείτε µε τα ίδια και τα
ίδια ξύλινα επιχειρήµατα να παρασύρετε τον κόσµο και να πα-
ρουσιάσετε µια στρεβλή πραγµατικότητα. Φτάσατε µάλιστα κά-
ποιοι εδώ µέσα να ζητάτε και απόσυρση του νοµοσχεδίου και
στην ουσία να µην ψηφίσουµε και την ευρωπαϊκή οδηγία, η οποία
είναι υποχρεωτική. Κάνετε στείρα κριτική µόνο και µόνο για να
σπεκουλάρετε, χωρίς στην ουσία να προσθέτετε κάτι ουσιαστικό
στην συζήτηση. Κάπου, κάπου µπορεί να ακουστεί και καµµία
πρόταση. Αν τελικά δεν συµφωνείτε µ’ αυτά τα οποία λέµε εµείς,
πείτε καµµία πρόταση να δούµε µήπως και την κάνουµε δεκτή.
Όµως, πρόταση δεν ακούγεται. Πιστοί στο δόγµα, λοιπόν, του
«πες-πες στο τέλος κάτι θα µείνει». Πρέπει όλοι να σταθείτε στο
ύψος των περιστάσεων. Πέρασαν οι εποχές πιστεύω των ανέξο-
δων ψεµάτων και των στρεβλών υποσχέσεων.

Πάµε τώρα ξανά στην ουσία του νοµοσχεδίου. Μας µιλάτε για
πρωτοφανείς αντιδράσεις του κοινωνικού και πολιτικού συνόλου.
Κατ’ αρχάς, πού τα είδατε όλα αυτά; Τόσο στη δηµόσια διαβού-
λευση και στις επιτροπές, όσο και σε γενική οµολογία και στους
φορείς, πέραν κάποιων ζητηµάτων, δεν επέκριναν συνολικά  το
σχέδιο νόµου. Σήµερα, όπως σας είπαν και οι προηγούµενοι οµι-
λητές, απεργούσαν η ΑΔΕΔΥ και η ΟΛΜΕ.

3380 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Με το παρόν νοµοσχέδιο νόµου αποτυπώνουµε και διορθώ-
νουµε πράγµατα που ήδη ισχύουν προ πολλού στην αγορά ερ-
γασίας στην Ελλάδα και τα οποία µέχρι τώρα γίνονταν
παράνοµα. Οδηγούσαν τον κόσµο σε «µαύρη εργασία», σε
«µαύρη οικονοµία» και εµάς να κλείνουµε τα µάτια σαν να µη
συµβαίνει τίποτα.

Με το προς ψήφιση νοµοσχέδιο, αλλάζουµε τα κακώς κείµενα,
κάνουµε την δεύτερη εργασία, που µέχρι χθες ήταν παράνοµη
και «µαύρη», νόµιµη και φανερή. Προστατεύουµε τον εργαζό-
µενο ώστε να είναι ασφαλισµένος, να πάρει µεγαλύτερη σύνταξη
και να µπορεί να δικαιολογήσει τις δαπάνες και τα εισοδήµατά
του. Εµείς καταπολεµάµε τη «µαύρη εργασία» και ενισχύουµε
την οικονοµία.

Θέλω να σταθώ και σε ένα άλλο σηµείο του νοµοσχεδίου το
οποίο λανθασµένα σηκώσατε. Πρόκειται για τη δοκιµή εργασία.
Ήρθατε εδώ και µας κουνάτε και γι’ αυτό το δάχτυλο. Για πρώτη
φορά ξεκαθαρίζεται η έννοια της δοκιµαστικής περιόδου και του
δόκιµου εργαζόµενου στη µισθωτή εξαρτηµένη εργασία. Επί κυ-
βέρνησης ΣΥΡΙΖΑ η δόκιµη εργασία ήταν δώδεκα µήνες. Επί Κυ-
βέρνησης Κυριάκου Μητσοτάκη και Νέας Δηµοκρατίας γίνεται
έξι µήνες. Σταµατάει έτσι η καταχρηστική εργοδοτική πρακτική
των πολύµηνων δοκιµαστικών συµβάσεων. Τίθεται ως ανώτατο
όριο για τη δοκιµή της εργασιακής συνεργασίας και σχέσης το
εξάµηνο, χρόνος επαρκής για να διαγνώσει κάθε εργοδότης την
επάρκεια ή µη ενός νεοπροσληφθέντος. Μετά το πέρας της
διάρκειας της επιτυχούς δοκιµής, η σύµβαση γίνεται αορίστου
χρόνου, ενώ κατά τη διάρκεια της περιόδου ο εργαζόµενος λαµ-
βάνει όλα τα δικαιώµατα του πλέγµατος προστασίας κατά της
καταχρηστικής απόλυσης. Τι είναι, λοιπόν, προς το συµφέρον
του εργαζόµενου; Οι δώδεκα µήνες ή οι έξι; Προφανώς οι έξι.
Εσείς όταν κυβερνούσατε είχατε δώδεκα µήνες και σήµερα έρ-
χεστε και µας κουνάτε το δάχτυλο γιατί το κάναµε έξι µήνες.

Ένα ακόµα θέµα το οποίο έχει προκύψει και µε τους συναδέλ-
φους µου γιατρούς της εργασίας. Κατ’ αρχάς, έχετε µεγάλη
ευαισθησία. Δεν βλέπω, όµως, να ενδιαφέρεστε να υπάρχουν
γιατροί εργασίας σε όλες τις επιχειρήσεις γιατί οι εκατόν σα-
ράντα έξι γιατροί εργασίας οι οποίοι υπάρχουν δεν επαρκούν για
να έχουν κάλυψη όλοι οι εργαζόµενοι σε όλες τις επιχειρήσεις.
Γι’ αυτόν τον λόγο το προηγούµενο διάστηµα, και επί ΣΥΡΙΖΑ,
βρέθηκαν τριακόσιοι πενήντα χωρίς να κάνουν καµµία προπαρα-
σκευή, καµµία εκπαίδευση για να καλύψουν τα κενά. Και δεν είναι
και πρωτόγνωρο αυτό το οποίο γίνεται.

Εµείς το 2020 περάσαµε ξανά νόµο ο οποίος αφορούσε το
θέµα των νεφρολόγων στις µονάδες τεχνητού νεφρού. Επειδή
δεν υπάρχουν νεφρολόγοι, περάσαµε τροπολογία στην οποία
λέµε ότι οι καρδιολόγοι και οι παθολόγοι µπορούν να πάνε στις
µονάδες τεχνητού νεφρού για να σωθούν οι άρρωστοι. Εκεί δεν
ακούστηκε να υπάρχει καµµία αντίδραση. Τι ακριβώς συµβαίνει;
Για εξηγήστε. Πέστε στον κόσµο τι ακριβώς συµβαίνει µε τους
γιατρούς εργασίας και υπάρχει τόσο µεγάλο µένος και τόσο µε-
γάλη υπεράσπιση στο θέµα αυτό, ενώ στην προηγούµενη τρο-
πολογία που είχε να κάνει µε τους νεφρολόγους δεν ακούστηκε
τίποτα. Άρα µήπως κάτι άλλο συµβαίνει από πίσω;

Πάµε και παρακάτω. Με δική µας τροπολογία από 1-1-2024
«ξεπαγώνουν» οι τριετίες στον ιδιωτικό τοµέα. Εδώ και τέσσερις
µέρες ψάχνετε τι θα πείτε για να το αποδοµήσετε, ενώ στην αρχή
είπατε ότι πολύ καλά το κάναµε και ήταν δική σας η πρόταση την
οποία εµείς ήρθαµε να υλοποιήσουµε, και το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

Μας κατηγορείτε για εργασιακό µεσαίωνα. Όµως, εµείς αυξή-
σαµε τον κατώτατο µισθό. Ήταν η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας η οποία όλα αυτά τα χρόνια στήριξε τους εργαζόµενους
όποτε υπήρξε ανάγκη. Ήταν η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας η οποία απήλλαξε πλήρως από τη φαρµακευτική δαπάνη
τους συνταξιούχους που στερήθηκαν το ΕΚΑΣ, ενώ εσείς κρα-
τούσατε το 10% συµµετοχή και τους καταργήσατε και το ΕΚΑΣ.
Ήταν η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας που στήριξε µε γεν-
ναία µέτρα τις νέες εργαζόµενες µητέρες.

Όλα αυτά τα κάναµε εµείς, γιατί εσείς δεν προλάβατε να τα
κάνετε, όπως κάθε φορά µας λέτε. Θέλατε περισσότερο διά-
στηµα, αλλά δεν σας εµπιστεύτηκαν. Χάσατε τη µισή σας εκλο-

γική δύναµη στις τελευταίες εκλογές γιατί φοβόταν ο κόσµος
µήπως ξανάρθετε και ξανακυβερνήσετε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν νοµοθέτηµα κά-
νουµε τη «µαύρη» και ανασφάλιστη εργασία νόµιµη και ρυθµι-
σµένη. Δηλαδή µε περισσότερα δικαιώµατα για τον εργαζόµενο
και περισσότερα έσοδα για αυτόν, αλλά και για το κράτος. Όσοι
λέτε «όχι» σε αυτά τα µέτρα, χωρίς να προτείνετε κάτι άλλο, στην
ουσία θέλετε να παραµείνει νόµος του «µαύρου» στην αγορά ερ-
γασίας.

Προσωπικά πιστεύω ότι το νοµοσχέδιο επιτρέπει στους εργα-
ζόµενους να κάνουν νόµιµα περισσότερα πράγµατα, να αυξά-
νουν, εφόσον το επιθυµούν, τα εισοδήµατα και στην ουσία να
προστατεύονται περισσότερο απέναντι στην αυθαιρεσία. Για
όλους αυτούς τους λόγους, σας καλώ να το υπερψηφίσετε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Αναστάσιος Δηµοσχάκης από τη

Νέα Δηµοκρατία.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευ-

χαριστώ πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέδιο νόµου εισάγει

καινοτόµες µεταρρυθµίσεις µε στόχο τη διασφάλιση της αξιο-
πρεπούς εργασίας και την ενίσχυση τη θέσης του εργαζόµενου.
Πρόκειται για ένα πρωτοποριακό νοµοσχέδιο το οποίο αφορά
τους εργαζόµενους του ιδιωτικού τοµέα.

Εύλογα αναρωτιέται κανείς για ποιο λόγο η ΑΔΕΔΥ έχει εξαγ-
γείλει σήµερα εικοσιτετράωρη πανεργατική απεργία, ενώ στην
ουσία η εν λόγω νοµοθετική ρύθµιση δεν αφορά τους εργαζοµέ-
νους του Δηµοσίου. Φαντάζει κάπως οξύµωρο και αντιφατικό,
ωστόσο το δικαίωµα στην απεργία είναι δηµοκρατικό και σεβα-
στό.

Με τη νοµοθετική πρωτοβουλία: Ενσωµατώνεται η οδηγία του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 20ής Ιουνίου
2019 µε στόχο τη βελτίωση των όρων εργασίας, προωθείται η
διαφανής και προβλέψιµη απασχόληση, ενισχύοντας το δικαίωµα
στην εργασία, συµβάλλοντας αποφασιστικά στην αύξηση του ει-
σοδήµατος των θέσεων εργασίας και της παραγωγικότητας,
καθώς και της ανταγωνιστικότητας των επιχειρήσεων, προκειµέ-
νου αυτές να τονωθούν και να καταστούν περισσότερο παραγω-
γικές προσφέροντας περισσότερες θέσεις εργασίας. 

Εκφράζω από το Βήµα της Βουλής την ευγνωµοσύνη µου -και
της παράταξής µας- στον επιχειρηµατικό κλάδο για τη διαχρο-
νική προσφορά στην εθνική οικονοµία και στην κοινωνική πρό-
οδο, ακόµα και µιας θέσης εργασίας, γιατί τολµά στα δύσκολα. 

Ωστόσο, στο πλαίσιο της εθνικής προσφοράς απευθύνω ανοι-
χτή πρόσκληση να επισκεφθούν τον Έβρο και τα νησιά µας να
επενδύσουν -όπως είχα προτρέψει πρόσφατα και τον Σύνδεσµο
Φαρµακευτικών Επιχειρήσεων Ελλάδος και όχι µόνον- δηµιουρ-
γώντας νέες θέσεις εργασίας και ευκαιρίες για τους ακρίτες,
προκειµένου να παραµείνουν στον τόπο τους.

Οι σπουδαίες εξελίξεις, κύριε Υπουργέ, που λαµβάνουν χώρα
στην περιοχή σε σχέση µε τον ενεργειακό τοµέα, η αναβάθµιση
των συγκοινωνιακών υποδοµών, η διασφάλιση της ειρήνης και
της ασφάλειας στην περιοχή, αποτελούν ιδανικές προκλήσεις και
προϋποθέσεις επενδύσεων στον ακριτικό νοµό και στα νησιά του
βορειοανατολικού και νοτιοανατολικού Αιγαίου. 

Επιπλέον, µέσα από ένα πλέγµα θεσπιζόµενων προστατευτι-
κών κανόνων για τους εργαζόµενους αντιµετωπίζονται χρόνιες
στρεβλώσεις της αγοράς εργασίας, όπως η αδήλωτη και υποδη-
λωµένη εργασία. Για πρώτη φορά ξεκαθαρίζεται η έννοια της δο-
κιµαστικής περιόδου και του δοκίµου εργαζοµένου. Παράλληλα,
νοµιµοποιείται η εργασία σε περισσότερους του ενός εργοδότη,
δηλαδή η παράλληλη απασχόληση. 

Για πρώτη φορά καθιερώνεται ρητά η προσµέτρηση της ενδο-
επιχειρησιακής κατάρτισης, όταν αυτή εκ του νόµου είναι υπο-
χρεωτική ως αµειβόµενος χρόνος εργασίας. Ωστόσο, το
Υπουργείο προβαίνει σε σηµαντικές θεσµικές παρεµβάσεις συµ-
βάλλοντας στον εκσυγχρονισµό και στην αναβάθµιση του εργα-
σιακού πλαισίου. 

Για πρώτη φορά δηµιουργείται νέα ψηφιακή πλατφόρµα στο
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πληροφοριακό σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ ΙΙ» του Υπουργείου Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης. Πρόκειται για τη δηµιουργία ενός
σύγχρονου κόµβου διασύνδεσης προσφοράς και ζήτησης εργα-
ζοµένων υψηλής εξειδίκευσης και δεξιοτήτων, οι οποίοι διαµέ-
νουν εντός ή εκτός Ελλάδος, τονώνοντας έτσι περιοχές οι οποίες
έχασαν ταλέντα και εργαζόµενους προκαλώντας ταχεία αποψί-
λωση στις κατά τόπου αγορές εργασίας, καταδικάζοντας κατ’
αυτόν τον τρόπο σε εργασιακό µαρασµό τόσο τις αστικές περιο-
χές, αλλά κυρίως τον επαρχιακό ιστό και τις ακριτικές περιοχές
οι οποίες είναι εθνικής σηµασίας. 

Ο Έβρος και τα νησιά µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συ-
νιστούν τα προπύργια του Ελληνισµού και του Χριστιανισµού.
Απαιτούνται σηµαντικά µέτρα στήριξης και τόνωσης του πληθυ-
σµού, προκειµένου να παραµείνουν ζωντανά τα χωριά και οι οι-
κισµοί µας. 

Μία ακόµη σηµαντική διάταξη αφορά την απλοποίηση των δι-
οικητικών διαδικασιών, καθώς και τη θωράκιση του δικαιώµατος
στην εργασία όσων δεν επιθυµούν να συµµετάσχουν σε µία
απεργία. Συνεπώς προστατεύεται τόσο το δικαίωµα της απερ-
γίας όσο και αυτό της εργασίας. 

Είναι σηµαντικό να επισηµανθεί ότι σε καµµία περίπτωση δεν
καταργείται η κυριακάτικη αργία. Προβλέπεται µε σαφήνεια ότι,
σε ορισµένους κλάδους µε στόχο την καλύτερη κάλυψη εσωτε-
ρικών αναγκών και λοιπές υπηρεσίες, επεκτείνεται η δυνατότητα
της επταήµερης εργασίας, δηλαδή πενθήµερο και οκτάωρο ανά
κυλιόµενες βάρδιες και Κυριακή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι καινούργιο αυτό το
µέτρο το οποίο σήµερα νοµοθετούµε. Σας αποκαλύπτω µία πρω-
τοποριακή πρακτική, νοµοθετηµένη που εφαρµόζει το σώµα της
Ελληνικής Αστυνοµίας, το οποίο εφήρµοσε αυτή τη διάταξη, που
σήµερα ψηφίζουµε εµείς, εδώ και είκοσι χρόνια και πλέον, ενδε-
χοµένως, διότι εφαρµόζει η Ελληνική Αστυνοµία την πενθήµερη
εργασία, πληρώνεται την έκτη µέρα εργασίας και η έβδοµη είναι
αργία για όλους. 

Συνεπώς θέλω να είσαστε υπερήφανοι για το σώµα το οποίο
έχω διοικήσει και θέλω να σας αποκαλύψω ότι αυτοί οι οποίοι
ασκούν πεζή αστυνόµευση, έχουν περιορισµένο ωράριο, είναι
πεντάωρο. Αυτοί οι οποίοι είναι δικυκλιστές εργάζονται επί έξι
ώρες. Αυτοί οι οποίοι είναι στα πληρώµατα εργάζονται οκτώ
ώρες. Έτσι προβλέπει ο ειδικός νόµος. Αυτό αποκάλυψε σήµερα
και η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Εργασίας. 

Συνεπώς µε την προτεινόµενη νοµοθετική ρύθµιση εξασφαλί-
ζονται σηµαντικά οφέλη τόσο για την κοινωνία όσο και για την
οικονοµία, χωρίς εκπτώσεις στα εργασιακά δικαιώµατα, καλλιερ-
γείται µία κουλτούρα προστασίας των εργαζοµένων, µειώνοντας
τις εργασιακές ανισότητες, ενισχύοντας συνάµα την ανταγωνι-
στικότητα του επιχειρείν. 

Ειδικά στον ακριτικό Έβρο και στη Θράκη απαιτείται στήριξη
και ενίσχυση της επιχειρηµατικότητας της πυρόπληκτης περιο-
χής µας, καθώς ο πρωτογενής τοµέας, η γεωργία µας, η κτηνο-
τροφία µας, γενικά το εµπόριο και η οικονοµία µας έχουν υποστεί
ζηµιές. Τα µέτρα που εξήγγειλε ο Πρωθυπουργός στη Διεθνή
Έκθεση Θεσσαλονίκης επιβεβαιώνουν τη στοργή και την ευαι-
σθησία της σηµερινής Κυβέρνησης για την ακριτική µας περιοχή.
Είµαστε αισιόδοξοι ότι το δυστύχηµα θα µετατραπεί σε ευτύχηµα
και ο Έβρος και η Θράκη θα αποτελέσουν το παράδειγµα για
όλη τη χώρα, µε τη βοήθειά σας. 

Σας ευχαριστώ για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλούµε τώρα στο
Βήµα τον κ. Παπασωτηρίου Σταύρο από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΣΩΤΗΡΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, µεγάλος κουρνιαχτός σηκώθηκε σήµερα από την
Αντιπολίτευση µε αφορµή τη συζήτηση του νέου εργασιακού νο-
µοσχεδίου. Το αποτέλεσµα το είδαµε όλοι. 

Ο λόγος για τη µεγάλη απεργία που διαφηµίζεται δεν είχε καµ-
µία απολύτως σχέση µε τους εργαζόµενους του ιδιωτικού τοµέα,
που είναι και το αντικείµενο του νοµοσχεδίου, καθώς προκηρύχ-
θηκε από την ΑΔΕΔΥ. Κι εδώ τίθεται το ερώτηµα τι σχέση µπορεί
να έχουν οι δηµόσιοι υπάλληλοι µε ένα νοµοσχέδιο που αφορά
αποκλειστικά τον ιδιωτικό τοµέα; Και, εν πάση περιπτώσει, γιατί

η ΓΣΕΕ, που όντως εκπροσωπεί τους εργαζόµενους του ιδιωτι-
κού τοµέα, δεν συµµετέχει σε αυτή την απεργία; Άραγε αν πραγ-
µατικά θίγονταν τα συµφέροντα των µισθωτών δεν θα ήταν η ίδια
η ΓΣΕΕ η πρώτη που θα απεργούσε σήµερα; 

Οι απαντήσεις σε όλα αυτά τα ερωτήµατα είναι προφανής.
Προφανώς πρόκειται για κοµµατικά καθοδηγούµενες κινητοποι-
ήσεις όµοιες µε εκείνες του καλοκαιριού του 2021. Τότε που η
Νέα Δηµοκρατία υπερψήφισε τον νόµο Χατζηδάκη και όλοι οι
άλλοι -ιδιαίτερα τα κόµµατα της Αριστεράς- δεν σταµατούσαν να
καταγγέλλουν την κυβέρνηση για, δήθεν, κατάργηση του πενθη-
µέρου, το ίδιο ψέµα δηλαδή που επαναλαµβάνεται και τώρα για
πολλοστή φορά. Πάντοτε µε τα ίδια προβλέψιµα αποτελέσµατα,
τα οποία βλέπουµε και σήµερα έξω από τη Βουλή.

Κύριε Πρόεδρε, η αλήθεια είναι µία και τελείως διαφορετική
από τα σενάρια της Αντιπολίτευσης. Το νέο εργασιακό νοµοσχέ-
διο, πράγµατι, έρχεται να δώσει λύσεις σε σειρά υπαρκτών ζη-
τηµάτων που επηρεάζουν την αγορά εργασίας όπως είναι: Η
δυνατότητα παράλληλης εργασίας µισθωτών σε δύο διαφορετι-
κούς εργοδότες, προφανώς, µε απόλυτη τήρηση των προβλεπό-
µενων ωρών ανάπαυσης και πάντοτε σύµφωνα µε το ευρωπαϊκό
κεκτηµένο. 

Η θεσµοθέτηση των συµβάσεων κατά παραγγελία έτσι ώστε
πλέον όλοι οι ωροµίσθιοι εργαζόµενοι να καλύπτονται νοµικά
από τις βασικές εγγυήσεις του εργατικού δικαίου. Η αµοιβή τους
θα γίνεται βάσει του συνόλου δέσµευσής τους από τον εργο-
δότη, χωρίς να αφαιρούνται ενδιάµεσα κενά απασχόλησης, µε
βάση εγγυηµένες αµοιβές και βέβαια µε αντίστοιχη ασφάλιση. 

Εξίσου, όµως, σηµαντική είναι και η προστασία της εργασίας
που εισάγει το νοµοσχέδιο, καθώς προβλέπονται ποινικές κυρώ-
σεις για όσους παρεµποδίζουν την προσέλευση άλλων εργαζο-
µένων στην εργασία τους. Ας µην ξεχνάµε ότι το δικαίωµα στην
απεργία, όπως και το δικαίωµα στην εργασία, είναι και τα δύο
συνταγµατικά κατοχυρωµένα και άρα οφείλουµε όλοι µας να τα
προστατεύσουµε χωρίς εκπτώσεις. 

Τέλος, θέλω να υπογραµµίσω τον κρίσιµο ρόλο του ψηφιζόµε-
νου µέτρου για την απλοποιηµένη εφαρµογή της ψηφιακής κάρ-
τας εργασίας. Πρόκειται για ένα κίνητρο ευρύτερης υιοθέτησης
από νέους κλάδους της πετυχηµένης αυτής εφαρµογής του
νόµου Χατζηδάκη, που από τη µία µειώνει τη γραφειοκρατία για
τις επιχειρήσεις και από την άλλη προάγει µια σειρά δικαιωµάτων
των εργαζοµένων, όπως είναι η πλήρης αµοιβή τους για το σύνολο
της εργασίας που προσφέρουν, η αυστηρή τήρηση του ωραρίου,
η αποτροπή εργοδοτικών αυθαιρεσιών και ούτω καθεξής. 

Κύριε Υπουργέ, θέλω να σταθώ στην τροπολογία του Υπουρ-
γείου Εργασίας για το ξεπάγωµα των τριετιών σε ολόκληρο τον
ιδιωτικό τοµέα. Είναι όντως ένα τολµηρό µέτρο, καθώς το ξεκλεί-
δωµα των µισθολογικών ωριµάνσεων επρόκειτο κανονικά να συµ-
βεί όταν η ανεργία θα έπεφτε για τέσσερα συνεχόµενα τρίµηνα
κάτω από το 10%. Το γεγονός ότι φέρνουµε αυτές τις αυξήσεις
ενάµιση χρόνο νωρίτερα σε εξακόσιες χιλιάδες µισθωτούς απο-
δεικνύει την εµπιστοσύνη της Νέας Δηµοκρατίας στην ανοδική
πορεία της ελληνικής οικονοµίας, κάτι που άλλωστε έχουµε ξα-
ναδείξει ως Κυβέρνηση αυξάνοντας τον βασικό µισθό στον ιδιω-
τικό τοµέα ήδη δύο φορές µέσα στην προηγούµενη τετραετία. 

Προφανώς, η σηµερινή αύξηση θα ισχύσει από την 1 Ιανουα-
ρίου 2024. Δεν αφορά µόνο τους εξακόσιους χιλιάδες παλιούς
εργαζόµενους που θα ωφεληθούν άµεσα, αλλά και άλλους, τους
υπόλοιπους µισθωτούς, που επίσης θα συνεχίζουν να χτίζουν τις
δικές τους τριετίες. Στόχος της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη παραµένει ο µέσος µισθός να φτάσει το 2027 στα 1.500
ευρώ τον µήνα, µε βάση τις µισθολογικές ωριµάνσεις και φυσικά
τη συνεχιζόµενη ανάπτυξη της εθνικής οικονοµίας. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κλείνω µε δύο λόγια για το
πρόβληµα της ανεργίας και την αντιµετώπισή του, η οποία έχει
εξαιρετικά µεγάλη σηµασία για νοµούς όπως η Φλώρινα που έχω
την τιµή να εκπροσωπώ. Παίρνοντας αφορµή από το άρθρο 20
του νοµοσχεδίου για την ψηφιακή πλατφόρµα Rebrain Greece
που εισάγεται, θέλω να καταθέσω µερικές σκέψεις για την ανά-
πτυξη τέτοιων µηχανισµών διασύνδεσης εξειδικευµένου προσω-
πικού που διαµένει εντός και εκτός Ελλάδας µε ελληνικές
επιχειρήσεις. 
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Ήδη το Υπουργείο Εργασίας έχει ξεκινήσει και στη δυτική Μα-
κεδονία προγράµµατα χρηµατοδότησης της κινητικότητας ανέρ-
γων τα οποία θα υλοποιήσει Η ΔΥΠΑ. Έχοντας υπηρετήσει ο
ίδιος ως εργασιακός σύµβουλος επί σειρά ετών στον τότε ΟΑΕΔ,
Γνωρίζω πάρα πολύ καλά Τόσο τις ανάγκες όσο και τις δυνατό-
τητες που παρουσιάζονται για τη Φλώρινα, ιδιαίτερα µέσα στο
πλαίσιο το οποίο δηµιουργεί η δίκαιη αναπτυξιακή µετάβαση από
τον λιγνίτη. 

Γι’ αυτό θεωρώ, κύριε Υπουργέ, ότι τέτοιες επιτυχηµένες πρω-
τοβουλίες θα πρέπει να ενταθούν ειδικά στους τοµείς της επιχει-
ρηµατικής κατάρτισης ανέργων της δυτικής Μακεδονίας και της
χορήγησης µικροπιστώσεων για να µπορέσουν να ξεκινήσουν τις
δικές τους δουλειές και στη Φλώρινα, προφανώς πάντοτε σε συν-
δυασµό µε την ενίσχυση της µισθωτής εργασίας όπου στοχεύει
ακριβώς το παρόν νοµοσχέδιο το οποίο και υπερψηφίζουµε. Γιατί
αυτές τις πολιτικές ζητά και δικαιούται ο ελληνικός λαός και
αυτές θα συνεχίσει να υλοποιεί η Κυβέρνησή µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε και
για τη συνέπεια στον χρόνο. 

Επόµενος οµιλητής ο κ. Ιωάννης Γιώργος από τη Νέα Δηµο-
κρατία. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΙΩΡΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητάµε ένα νοµοσχέ-

διο, µια νοµοθετική ρύθµιση - παρέµβαση, που στόχο και σκοπό
έχει την εξασφάλιση της υγιούς παραγωγικότητας, τη διασφά-
λιση και την τήρηση των εργασιακών δικαιωµάτων των εργαζο-
µένων και τελικά την ανάπτυξη της ελληνικής οικονοµίας και
κοινωνίας. Είναι µια νοµοθετική παρέµβαση που βρίσκεται προς
τη σωστή κατεύθυνση, αφού ξεκαθαρίζει το πλαίσιο µέσα στο
οποίο καλούνται να λειτουργήσουν εργαζόµενοι και επιχειρήσεις.
Ειδικά εµείς στη Χαλκιδική, περισσότερο ίσως από πολλούς άλ-
λους νοµούς, ως ένας από τους πλέον τουριστικούς νοµούς της
χώρας, έχουµε ανάγκη από τέτοιου είδους παρεµβάσεις.

Το Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης µε τη νέα
νοµοθετική του πρωτοβουλία προχωρά στην ενσωµάτωση της
οδηγίας 2019/1152 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµ-
βουλίου στις 20 Ιουνίου 2019 για διαφανείς και προβλέψιµους
όρους εργασίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση και µαζί στη θέσπιση
αφ’ ενός κανόνων για την απλοποίηση των διοικητικών διαδικα-
σιών µε στόχο την αύξηση της απασχόλησης και τον βιώσιµο και
δίκαιο αµειβόµενων θέσεων εργασίας και αφ’ ετέρου, νέων προ-
στατευτικών κανόνων για τους εργαζόµενους που αφορούν τόσο
την καταπολέµηση της αδήλωτης και υπό δηλωµένη της εργα-
σίας όσο και την προάσπιση του δικαιώµατος στην εργασία, δια-
σφαλίζοντας ταυτόχρονα τον υγιή ανταγωνισµό. 

Με τις προτεινόµενες ρυθµίσεις του Β’ και Γ’ Μέρους του σχε-
δίου νόµου ενσωµατώνεται στην ελληνική νοµοθεσία η οδηγία
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου για διαφανείς και προβλέψιµους
όρους εργασίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Αυτή η οδηγία απο-
σκοπεί στη βελτίωση των όρων εργασίας, µε την προώθηση πε-
ρισσότερο διαφανούς και προβλέψιµης απασχόλησης,
διατηρώντας παράλληλα µια εύλογη ευελιξία στην άτυπη απα-
σχόληση. Αυτή η ευελιξία καταφέρνει να διατηρεί πλεονεκτήµατα
τόσο για τους εργαζόµενους όσο και για τους εργοδότες, εξα-
σφαλίζοντας εν τέλει την αναγκαία προσαρµοστικότητα της αγο-
ράς εργασίας. 

Οι διατάξεις του Β’ και Γ’ Μέρους, επίσης, αποσκοπούν στην
αντιµετώπιση ενός σοβαρού προβλήµατος που εκδηλώνεται από
τις συνεχείς και ταχύρρυθµες εξελίξεις στην αγορά εργασίας.
Αυτές οι εξελίξεις επιβάλλουν την παράλληλη προσαρµογή και µε-
ταρρύθµιση του νοµικού πλαισίου που διέπει τις οικείες εργασια-
κές σχέσεις ώστε να αποφευχθεί ο κίνδυνος δηµιουργίας
καθεστώτων αβεβαιότητας και ανασφάλειας για τους εργαζόµε-
νους. 

Εποµένως στο πλαίσιο αυτό καθίσταται επιτακτική η ανάγκη
ενίσχυσης, επέκτασης και επικαιροποίησης των ελάχιστων απαι-
τήσεων για την ενηµέρωση των εργαζοµένων ως προς τα ου-
σιώδη στοιχεία και τους βασικούς όρους που διέπουν τις
εργασιακές τους σχέσεις.

Εν όψει των ανωτέρω, οι προτεινόµενες ρυθµίσεις έχουν τέσ-
σερις βασικές επιδιώξεις: 

Πρώτον, την κατοχύρωση ενός ελάχιστου επιπέδου προβλε-
ψιµότητας και ασφάλειας κατά την απασχόληση. Μάλιστα, αυτή
η προβλεψιµότητα και ασφάλεια αποβλέπει να καλύπτει ακόµη
και τις πλέον άτυπες µορφές εργασίας µέσω της θέσπισης ορι-
σµένων ελάχιστων δικαιωµάτων για τους εργαζόµενους. 

Δεύτερον, την παροχή εγγυήσεων για την αποτελεσµατική
άσκηση των δικαιωµάτων που κατοχυρώνονται µέσω της διασφά-
λισης της δυνατότητας προσφυγής ως προς τις επιφορτισµένες
ελεγκτικές αρχές, καθώς και στα αρµόδια δικαστήρια. 

Τρίτον, την αναχαίτιση της άνισης µεταχείρισης των εργαζο-
µένων λόγω του είδους της εργασιακής σχέσης που τηρούν ή
της σύµβασης της εργασίας που έχουν συνοµολογήσει.

Και τέταρτον, την αποτροπή της κοινωνικής απόρριψης η
οποία επιτυγχάνεται µε τη διάπλαση ορισµένων βασικών εργα-
σιακών προτύπων ή διαφορετικά ελάχιστων δικαιωµάτων των
οποίων η τήρησή διασφαλίζεται στο πλαίσιο του ευρωπαϊκού πυ-
λώνα κοινωνικών δικαιωµάτων. 

Επίσης, εισάγονται νέες απαιτήσεις για την παροχή πληροφο-
ριών, όπως λόγου χάριν σχετικά µε το χώρο εργασίας και τη δια-
δικασία λύσης της σύµβασης ή σχέσεις εργασίας µε καταγγελία,
τη διάρκεια και τους όρους της δοκιµαστικής υπηρεσίας, το δι-
καίωµα κατάρτισης, αλλά και στις περιπτώσεις που το πρό-
γραµµα οργάνωσης του χρόνου εργασίας είναι εξ ολοκλήρου ή
ως επί το πλείστον µη προβλέψιµα. 

Πέραν τούτου, εισάγονται νέες απαιτήσεις για την παροχή
πρόσθετων πληροφοριών στους εργαζοµένους οι οποίοι απο-
στέλλονται προς εργασία σε κάποιο κράτος-µέλος της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης ή σε κάποια τρίτη χώρα. 

Το Δ’ Μέρος του σχεδίου νόµου το οποίο αναφέρεται σε έναν
από τους βασικούς στόχους που έχει θέσει η ηγεσία του Υπουρ-
γείου είναι η απλοποίηση των ψηφιακών διαδικασιών, η απλοποι-
ηµένη εφαρµογή της ψηφιακής κάρτας εργασίας, καθώς και η
αναβάθµιση της επιχειρησιακής λειτουργίας τόσο του Υπουρ-
γείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης όσο και της Επιθεώ-
ρησης Εργασίας. Και σε αυτή την ενότητα των υπό συζήτηση
διατάξεων οι στόχοι των προτεινόµενων ρυθµίσεων µπορούν να
διακριθούν σε άµεσους και µακροπρόθεσµους. 

Άµεσοι στόχοι αυτών των διατάξεων είναι η απλοποίηση των
διοικητικών διαδικασιών, η προστασία του δικαιώµατος στην ερ-
γασία όσων δεν επιθυµούν να συµµετάσχουν σε µια απεργία, η
καταπολέµηση της αδήλωτης και υποδηλωµένης εργασίας, αλλά
και η παράλληλη κατοχύρωση της ανταγωνιστικότητας των επι-
χειρήσεων. Μακροπρόθεσµα, τώρα, σκοπός και στόχος αυτών
των ρυθµίσεων είναι η ενίσχυση της απασχόλησης, καθώς και η
δηµιουργία, η διατήρηση και η αύξηση των βιώσιµων και δίκαια
αµειβόµενων θέσεων εργασίας. Πρόκειται εν γένει για ουσιαστι-
κές και αναγκαίες ρυθµίσεις στο σύνολό τους, οι περισσότερες
εκ των οποίων αποτελούσαν χρόνια αιτήµατα των κοινωνικών
εταίρων. Τέτοια είναι τα εξής.

Η θεσµοθέτηση των συµβάσεων κατά παραγγελία, έτσι ώστε
πλέον να καλύπτονται νοµικά και βασικές εγγυήσεις του εργατι-
κού δικαίου. Η αµοιβή θα γίνεται αναλόγως τον χρόνο απασχό-
λησης, αλλά και πάντοτε µε το νόµιµο ηµεροµίσθιο ή ωροµίσθιο
και βέβαια µε την αντίστοιχη ασφάλιση. Εξίσου σηµαντική, όµως,
είναι και η ποινικοποίηση της παρακώλυσης της εργασίας που
εισάγει το παρόν νοµοσχέδιο. Ποινικοποιείται δηλαδή η κατά-
ληψη χώρων εργασίας και η παρεµπόδιση εργαζοµένων που επι-
θυµούν να εργαστούν ελεύθερα, προκειµένου να µπορούν οι
αρχές να επέµβουν και να µαταιώσουν παρόµοιες παράνοµες κα-
ταστάσεις που πολύ συχνά λαµβάνουν χώρα, κυρίως από πρό-
σωπα άγνωστα προς την επιχείρηση και καταλήγουν να στερούν
στους εργαζόµενους τα µεροκάµατά τους. 

Τέλος, θέλω να υπογραµµίσω την κύρια αλλαγή που φέρνει το
Υπουργείο στον τρόπο εφαρµογής της ψηφιακής κάρτας εργα-
σίας για τις περιπτώσεις επιχειρήσεων που την υιοθετούν οικειο-
θελώς. Οι επιχειρήσεις αυτές θα απαλλάσσονται στην πράξη από
το 90% των γραφειοκρατικών διαδικασιών που προβλέπονται
κατά την υποχρεωτική εφαρµογή της ψηφιακής κάρτας εργα-
σίας. 
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό συζήτηση και ψήφιση
νοµοσχέδιο είναι το πρώτο που φέρνει η νέα Κυβέρνηση αναφο-
ρικά µε τα εργασιακά θέµατα. Μια συνολική αξιολόγηση του υπό
συζήτηση σχεδίου νόµου οδηγεί στη διαπίστωση ότι αυτό πα-
ρουσιάζει σηµαντικά οφέλη. Οι προτεινόµενες ρυθµίσεις βελτιώ-
νουν την αποτελεσµατικότητα και αποδοτικότητα των σχετικών
διοικητικών υπηρεσιών. Επιπρόσθετα διασφαλίζεται, µέσω
αυτών, η αξιοπιστία των θεσµών και ευνοείται η δικαιότερη µε-
ταχείριση των εργαζοµένων και η συµπλήρωση του υφιστάµενου
νοµικού πλαισίου. Αναµένεται να οδηγήσει σε εξοικονόµηση του
διοικητικού κόστους. 

Τέλος, στην τελική ανάλυση, οι προτεινόµενες ρυθµίσεις συ-
νιστούν έµπρακτη επιδίωξη δύο σηµαντικών στόχων βιώσιµης
ανάπτυξης. Κατ’ αρχάς, επιδιώκουν τη διασφάλιση αξιοπρεπούς
εργασίας, η οποία άλλωστε είναι βασική προϋπόθεση της υγιούς
οικονοµικής ανάπτυξης, ενδυναµώνοντας τη θέση του εργαζό-

µενου στην αγορά εργασίας και ελαχιστοποιώντας ταυτόχρονα
τα γραφειοκρατικά και διοικητικά βάρη. Ο έτερος στόχος δεν
είναι άλλος από αυτόν της διαµόρφωσης µιας κοινωνίας µε λι-
γότερες ανισότητες και περισσότερες ευκαιρίες.

Για όλους αυτούς τους λόγους σας καλώ να υπερψηφίσετε το
παρόν νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν δώσω τον
λόγο στην κ. Μιλένα Αποστολάκη, που είναι η επόµενη οµιλήτρια,
να κάνω µια ανακοίνωση προς το Σώµα. 

Πριν από λίγο υποβλήθηκε, µε έγγραφο, αίτηση ονοµαστικής
ψηφοφορίας επί της αρχής του νοµοσχεδίου από την Κοινοβου-
λευτική Οµάδα του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, της
οποίας το κείµενο έχει ως εξής: 

3384 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Οπότε έχουµε δύο
µέχρι στιγµής αντίστοιχες επιστολές.

Έχετε τον λόγο, κυρία Αποστολάκη.
ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ενσωµάτωση

της οδηγίας 1152/2019 στην εσωτερική έννοµη τάξη είναι βέβαια
υποχρέωση της χώρας µας, αλλά εν προκειµένω, αν θέλουµε να
είµαστε ειλικρινείς, είναι ένα βολικό πρόσχηµα για την επιχειρού-
µενη, µε το νοµοσχέδιο που εισηγείται η Κυβέρνηση, ανατροπή
δεδοµένων, και κατακτήσεων των εργαζοµένων, αλλά και ρυθµί-
σεων που αποτελούν πυρήνα του Εργατικού Δικαίου. Οι ρυθµί-
σεις που εισάγετε αντανακλούν την ιδεολογία σας και
αναδεικνύουν µε ποιους είστε, ποιους υπερασπίζεστε, ποια συµ-
φέροντα θέλετε να υπερασπιστείτε. 

Και εν προκειµένω για να πάρουν οι στοχεύσεις σας ένα πε-
ριεχόµενο, έρχεστε να πείτε και κάτι παραπάνω, έρχεστε εδώ να
πείτε ότι εσείς ξέρετε τι συµβαίνει στη χώρα µας, ότι δεν εθελο-
τυφλείτε, σε αντίθεση µε άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, και
ότι έρχεστε να κανονικοποιήσετε την πραγµατικότητα. Ποια
πραγµατικότητα όµως; Μια πραγµατικότητα συχνά απάνθρωπη,
µια πραγµατικότητα για την οποία µπορεί να µην έχετε το απο-
κλειστικό µερίδιο ευθύνης, έχετε όµως πολύ µεγάλο µερίδιο ευ-
θύνης, γιατί διανύετε ήδη το πέµπτο έτος της θητείας σας, µια
πραγµατικότητα που για εµάς στο ΠΑΣΟΚ δεν χρειάζεται κανο-
νικοποίηση και ρύθµιση, χρειάζεται ανατροπή. 

Το 55% των θέσεων εργασίας που δηµιουργείτε, αφορά θέ-
σεις µερικής ή εκ περιτροπής απασχόλησης που αµείβονται µε
µισθούς πείνας. Είµαστε πρωταθλητές στην ανεργία των γυναι-
κών και των νέων µε ποσοστά 14% και 23,6%, την ώρα που ο ευ-
ρωπαϊκός µέσος όρος είναι 6,1% και 14,1% αντίστοιχα. Η θέση
της Ελλάδας στην παραγωγικότητα της εργασίας ανάµεσα στις
τριάντα επτά χώρες του ΟΟΣΑ είναι η τριακοστή τέταρτη θέση.
Η αγοραστική δύναµη, ξέρουµε όλοι ότι, σύµφωνα µε τα στοιχεία
του ΟΟΣΑ, για τους εργαζόµενους έχει µειωθεί στο 7,4% και εί-
µαστε τρίτοι από το τέλος σ' ό,τι αφορά την αγοραστική δύναµη
των νοικοκυριών. 

Δώσατε από την αρχή της θητείας σας ένα δείγµα γραφής.
Είστε συνεπείς για το ποιους υποστηρίζετε. Η κατάργηση της
συλλογικής διαπραγµάτευσης, αφήνει τον εργαζόµενο έρµαιο
σε µια σχέση ετεροβαρή, γιατί η ατοµική διαπραγµάτευση µε τον
ισχυρό εργοδότη -που µερικές φορές είναι πανίσχυρος- είναι
δώρο στα συµφέροντα που υπηρετείτε, στα συµφέροντα των
ισχυρών. Καταργήσατε, επίσης, τον βάσιµο λόγω απόλυσης. Οι
συνέπειες της πολιτικής σας στον τοµέα της υγείας και της
ασφάλειας είναι δραµατικές µε ογδόντα έξι απώλειες µέσα στο
πρώτο εξάµηνο του 2023.

Το έργο, λοιπόν, της απορρύθµισης, χωρίς κανόνες, στην
αγορά εργασίας, το έργο της ελαστικοποίησης, το έργο της υπο-
βάθµισης του Σώµατος Ελεγκτών Επιθεώρησης Εργασίας συνε-
χίζεται. Η επίκληση της οδηγίας είναι πρόφαση. Αλλά υπάρχει
και µια τραγική αντίφαση, γιατί στο άρθρο 4 της κανονιστικής
αυτής ρύθµισης προβάλλεται ως λόγος «η προώθηση της ασφά-
λειας των εργασιακών σχέσεων», αυτό που ακριβώς υπονο-
µεύετε µε αυτή σας την πολιτική πρωτοβουλία.

Αντί µε τις πολιτικές σας για την ανάπτυξη, για την οικονοµία,
για τη ρύθµιση των σχέσεων στην παραγωγή και στην εργασία,
να θεραπεύσετε αρνητικά φαινόµενα στην αγορά εργασίας, που
διογκώνονται λόγω της εργασιακής φτώχιας, τα κανονικοποιείτε,
µέσα από τις σηµερινές σας παρεµβάσεις που έχουν ένα διπλό
αποτύπωµα. Η θέση του εργαζόµενου γίνεται ακόµα πιο ευά-
λωτη, ανίσχυρη και επισφαλής. Η θέση του εργοδότη διευκολύ-
νεται ολοκληρωτικά. Τον διευκολύνετε να καταστρατηγεί ωράρια
και υποχρεώσεις χωρίς συνέπειες, καθώς του δίνετε τη δυνατό-
τητα απόλυτης επιβολής των δικών του αναγκών, έναντι ενός ανί-
σχυρου και χωρίς φωνή εργαζόµενου. Είναι χαρακτηριστικό
παράδειγµα η επιβολή της εξαήµερης λειτουργίας στις επιχείρη-
σης εικοσιτετράωρης λειτουργίας.

Καταργείτε την προϋπόθεση ύπαρξης αιτήµατος του εργαζό-
µενου για τη διευθέτηση του χρόνου εργασίας του. Το διευθυν-
τικό δικαίωµα πια δεν υπόκειται σε κανένα περιοριστικό πλαίσιο,
αντίθετα έχουµε νέα εργαλεία ελαστικοποίησης που προσφέρον-

ται στον εργοδότη. Και βέβαια ισχυρίζεστε ότι ρυθµίζετε και κα-
νονικοποιείτε την παράλληλη εργασία, που είναι µια πραγµατι-
κότητα, η οποία, βεβαίως, αντανακλά την εργασιακή φτώχεια και
τους µισθούς φτώχειας, τους οποίους χρησιµοποιείτε για να κα-
τεβάσετε οπότε πιέζεστε από την συγκυρία, το ποσοστό της
ανεργίας στον τόπο µας.

Γιατί οι εργαζόµενοι αναζητούν παράλληλη εργασία; Επειδή
δεν µπορούν να συντηρηθούν µε µία εργασία. Όταν επιµείναµε
να εντάξετε στο κείµενο του νόµου τη διατύπωση που υπάρχει
στην αιτιολογική έκθεση για την απαγόρευση της παράλληλης
εργασίας σε εταιρείες του ίδιου οµίλου, κωφεύσατε. Ξέρετε
πολύ καλά ότι η αιτιολογική έκθεση δεν έχει την τυπική ισχύ ενός
νόµου και η άρνηση αυτή δεν είναι αθώα. Η κερκόπορτα ανοίγει
για συστηµατική παράκαµψη και εκµετάλλευση φτηνού εργατι-
κού δυναµικού από τον ίδιο εργοδότη. 

Μειώνετε τη δοκιµαστική περίοδο από δώδεκα σε έξι µήνες.
Μα, ποιον κοροϊδεύετε! Ποιον κοροϊδεύετε; Τι αξία έχει για τον
εργαζόµενο η ρύθµιση αυτή όταν δεν συνοδεύεται από την αντί-
στοιχη µείωση για τον εργοδότη του χρόνου υποχρέωσης κατα-
βολής αποζηµίωσης σε περίπτωση απόλυσης; Ποιον
κοροϊδεύετε, κύριε Γεωργιάδη; Μετατρέψετε το Σώµα Επιθεώ-
ρησης Εργασίας σε ανεξάρτητη αρχή. 

Υποβαθµίσατε τον µηχανισµό προστασίας σε µια αγορά που
απορυθµίζεται και ελαστικοποιείται. Απόδειξη όσων λέµε είναι οι
ανύπαρκτοι έλεγχοι για την τήρηση της εντεκάωρης ανάπαυσης
για την τήρηση των σαράντα οκτώ ωρών εβδοµαδιαίας απασχό-
λησης κατά µέσο όρο ανά τετράµηνο, αλλά κυρίως τα ανύπαρ-
κτα αποτελέσµατα στην καταπολέµηση της αδήλωτης εργασίας.
Και έρχεστε σήµερα να δώσετε εντολή στην ανεξάρτητη αρχή
να εφαρµόσει τις εγκυκλίους του Υπουργείου. Διαβάστε λίγο Δι-
οικητικό Δίκαιο και κυρίως σοβαρευτείτε. 

Κι ενώ η ανάγκη οικοδόµησης µιας κοινωνικής Ευρώπης τον
21ο αιώνα έχει φέρει όχι µόνο τη συζήτηση, αλλά πια και την πι-
λοτική εφαρµογή της τετραήµερης εργασίας χωρίς µισθολογικές
περικοπές µε θετικά αποτελέσµατα στην παραγωγικότητα, εσείς
επιχειρείτε να διαπαιδαγωγήσετε την κοινωνία και την εργοδοσία
µε προµετωπίδα το «παρωχηµένο» οκτάωρο. Αντί να επιχειρείτε
τη διασφάλιση αξιοπρεπούς εργασίας και αποδοχών, κανονικο-
ποιείτε την απορρύθµιση, την ασυδοσία, το δίκαιο του ισχυρού.

Και κλείνοντας, έρχοµαι στο περιβόητο ξεπάγωµα των τριετιών
χωρίς αναδροµικότητα και πολύ καθυστερηµένα. Γιατί µέχρι
τώρα κι ενώ από το 2020 σας καλέσαµε να επαναφέρετε τις συλ-
λογικές διαπραγµατεύσεις για τη διαµόρφωση του κατώτατου
µισθού και να ξεπαγώσετε τις τριετίες, εσείς θέλατε ένα κράτος
«πατερούλη», που κάθε φορά που θα στριµώχνεται από την αρ-
νητική για εσάς πολιτική επικαιρότητα θα δίνει ένα επιδοµατάκι,
αυξάνοντας τον κατώτατο µισθό. Είναι η ίδια πολιτική για τη ρύθ-
µιση της ακρίβειας µε τα Market Pass, η πολιτική απόπειρας εξα-
γοράς όχι µόνο ψήφων αλλά και συνειδήσεων. Και τώρα το
ξεπάγωµα των τριετιών τελεί και υπό την αναβλητική αίρεση της
διατήρησης της ανεργίας κάτω από το 10%. Δεν το λέµε και ξε-
πάγωµα τριετιών αυτό! Για δεύτερη φορά, ποιους κοροϊδεύετε;

Η απεργία σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είχε µα-
ζική συµµετοχή. Πράγµατι. Ο Υπουργός έδωσε τη δική του εξή-
γηση. Μετέφρασε και απέδωσε αυτή τη µειωµένη συµµετοχή στην
αποδοχή της πολιτικής του, την αποδοχή της ιδεολογίας του, στην
αποδοχή των απόψεών του. Σύµφωνα µε τον Υπουργό οι Έλληνες
εργαζόµενοι είναι σήµερα εξαιρετικά ευτυχείς. Επειδή δεν µπορεί
να ισχύσει εδώ το «έτσι είναι, αν έτσι νοµίζετε» του Πιραντέλλο,
πρέπει να του πούµε κάτι, όχι στο όνοµα του ΠΑΣΟΚ, αλλά στο
όνοµα εκατοµµυρίων εργαζοµένων, ότι δηλαδή πάρα πολλοί ερ-
γαζόµενοι δεν ήταν σήµερα στην απεργία είτε γιατί φοβόντουσαν
ότι αύριο δεν θα βρουν τη δουλειά τους είτε γιατί δεν είχαν την
πολυτέλεια να χάσουν ούτε µισό µεροκάµατο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο
γιατί αποτελεί έναν ακόµα σταθµό στη συστηµατική και συνεπή
πορεία της Κυβέρνησης να διευκολύνει τους λίγους και ισχυρούς
και να περιθωριοποιήσει τους πολλούς και τους αδύναµους. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)

3386 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο κ. Παπαθανάσης Αθανάσιος από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε
Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο νόµου που συ-
ζητάµε σήµερα έχει ως βασικούς άξονες την ενσωµάτωση της
οδηγίας 2019/1152 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµ-
βουλίου της 20ής Ιουλίου του 2019 για διαφανείς και προβλέψι-
µους όρους εργασίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, τις ρυθµίσεις του
Κώδικα Ατοµικού Εργατικού Δικαίου, την απλοποίηση των ψη-
φιακών διαδικασιών, την ενίσχυση της κάρτας εργασίας, καθώς
και ρυθµίσεις για την αναβάθµιση της επιχειρησιακής λειτουρ-
γίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης,
καθώς και της Επιθεώρησης Εργασίας. 

Ο σκοπός του είναι αφ’ ενός να ενισχύσει την εργασία, να αυ-
ξήσει τον αριθµό των απασχολούµενων πάντα µε διαφανείς
όρους και αφ’ ετέρου στοχεύει στην απλοποίηση των διοικητικών
διαδικασιών, στη διαµόρφωση βιώσιµων και δίκαια αµειβόµενων
θέσεων εργασίας, στη θέσπιση νέων προστατευτικών κανόνων
για τους εργαζόµενους µε παράλληλη καταπολέµηση της αδή-
λωτης και υποδηλωµένης εργασίας, πάντα όµως έχοντας ως
απαράβατο όρο τη διατήρηση της ανταγωνιστικότητας των επι-
χειρήσεων που θα κληθούν να εναρµονιστούν σε αυτή τη δίκαιη
για τον εργαζόµενο αλλά σηµαντική ρύθµιση της αγοράς.

Καθίσταται αντιληπτό ότι το νοµοσχέδιο έχει τέσσερις βασι-
κούς πυλώνες, βασικές προβλέψεις. Πρώτον, κατοχυρώνεται ο
µέγιστος βαθµός ασφαλείας και προβλεψιµότητας για τον εργα-
ζόµενο. Ουσιαστικά πρόκειται για την επέκταση και την κάλυψη
ακόµα και των πλέον άτυπων µορφών εργασίας µέσω της θέσπι-
σης δικαιωµάτων για τους εργαζόµενους. 

Δεύτερον, παρέχουµε θεσµικές εγγυήσεις για την αποτελε-
σµατική άσκηση των δικαιωµάτων των εργαζοµένων µέσω της
διασφάλισης της δυνατότητας προσφυγής στις προς τούτο επι-
φορτισµένες ελεγκτικές αρχές, καθώς και στα αρµόδια δικαστή-
ρια. Τρίτον, στοχεύουµε στην εκµηδένιση της άνισης
µεταχείρισης των εργαζοµένων λόγω του είδους της εργασιακής
σχέσης που τηρούν ή της σύµβασης εργασίας που έχουν συνο-
µολογήσει. 

Τέταρτον, σηµαντική για εµάς είναι η αίσθηση του ανήκειν στο
όλον της κοινωνίας, ενώ επιζητούµε ο πολίτης αφ’ ενός να εργά-
ζεται, αφ’ ετέρου να εργάζεται νόµιµα και καθαρά και να µην
ωθείται από την ανάγκη στη µαύρη και ανασφάλιστη εργασία.
Αυτό επιτυγχάνεται µε τη διαµόρφωση ορισµένων βασικών ερ-
γασιακών προτύπων ή διαφορετικά δικαιωµάτων των οποίων η
τήρησή διασφαλίζεται στο πλαίσιο του ευρωπαϊκού πυλώνα κοι-
νωνικών δικαιωµάτων. 

Στο σηµείο αυτό αξίζει να επισηµανθεί ότι στη διατύπωση των
προτεινόµενων ρυθµίσεων έχουν ληφθεί υπ’ όψιν συναφείς πρα-
κτικές σε άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Πιο συγκεκρι-
µένα έχουν µελετηθεί πράξεις ενσωµάτωσης άλλων κρατών
µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης όπως του Βελγίου, της Γαλλίας
µε το ν.171/ 2023, της Γερµανίας µε το ν.285 /2022, της Δανίας
µε το ν.833/2023, της Ιρλανδίας, της Ιταλίας µε το νοµοθετικό
διάταγµα 104/2022, της Κύπρου µε το φετινό περί «Διαφανών και
Προβλέψιµων Όρων Εργασίας» νόµο, της Μάλτας µε τον
ν.266/2022 και ν.267/2022 αλλά και της Ολλανδίας. 

Θέλω να αναφερθώ επίσης στο άρθρο 20, καθώς για πρώτη
φορά δηµιουργείται ψηφιακή πλατφόρµα µε την επωνυµία re-
brainGreece.gr στο πληροφοριακό σύστηµα της «ΕΡΓΑΝΗ ΙΙ» του
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης. Αντικείµενο
αυτής πρωτοβουλίας είναι η ανάπτυξη ενός µηχανισµού ενίσχυ-
σης των ταλέντων και η διασύνδεση των επιστηµόνων και των ερ-
γαζοµένων, οι οποίοι διαµένουν είτε στην Ελλάδα είτε στο
εξωτερικό µε θέσεις εργασίας σε επαγγέλµατα υψηλών δεξιοτή-
των και εξειδίκευσης, οι οποίες προσφέρονται από επιχειρήσεις
του ιδιωτικού τοµέα που δραστηριοποιούνται στην Ελλάδα. 

Καταλήγοντας θα ήθελα να επιµείνω σε έναν ευρύτερο σχο-
λιασµό του νοµοσχεδίου που αν αθροίσει κανείς την αύξηση των
µισθών, το ξεπάγωµα των τριετιών που εξήγγειλε Πρωθυπουρ-
γός µαζί µε την τροπολογία, που προβλέπει την ασφαλιστική κά-
λυψη των πληγεισών περιοχών ώστε οι άνθρωποι που έχουν χρέη
στον ΕΦΚΑ και έχουν χάσει την πλήρη και ανεµπόδιστη πρό-

σβασή τους στο σύστηµα υγείας, να την αποκτήσουν λόγω της
µεγάλης καταστροφής αλλά και το αυστηρό πρόστιµο των
10.500 ευρώ στις επιχειρήσεις που χρησιµοποιούν κάρτα εργα-
σίας και δεν έχει ταυτοποίηση του εργαζοµένου στην εργασία
τους, τότε αντιλαµβάνεται και ο πλέον κακόπιστος ότι ο στόχος
του νοµοσχεδίου είναι να ισχυροποιήσει τη θέση του εργαζοµέ-
νου έναντι του εργοδότη. 

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να αναφερθώ ενδεικτικά σε τρεις
κατασκευασµένους µύθους υποκρισίες της Αριστεράς για το νο-
µοσχέδιο. Πρώτον, δεν καταργείται το οκτάωρο και το πενθή-
µερο. Δίνεται όµως η δυνατότητα στον εργαζόµενο να
προσαρµόζει το ωράριο του µε εναλλασσόµενες βάρδιες, χωρίς
να καταργούνται τα δικαιώµατα που απορρέουν από το πενθή-
µερο. Δεύτερον όλοι γνωρίζουµε ότι πολλοί συµπολίτες µας προ-
κειµένου να συµπληρώσουν το εισόδηµά τους αναγκάζονται,
«µαύρα» και υπό το καθεστώς του part time πέραν της κανονικής
τους εργασίας, να εργάζονται.

Με το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εργασίας ερχόµαστε να
νοµιµοποιήσουµε αυτή την ανάγκη που υπάρχει στην κοινωνία.
Και ως εκ τούτου µε γνώµονα την πάταξη της µαύρης εργασίας
κατοχυρώνουµε για κάθε εργαζόµενο τα εργασιακά δικαιώµατα,
που απορρέουν από µια νόµιµη και ασφαλισµένη εργασία. Το
αποτέλεσµα για τον εργαζόµενο είναι η κάλυψη σε όλα τα επί-
πεδα στην επιπλέον εργασία του, καθώς και επιπλέον δικαιώµατα
και µεγαλύτερη σύνταξη. 

Τρίτον, είναι γνωστό επίσης ότι ένας µεγάλος αριθµός απερ-
γιών πραγµατοποιείται από συνδικαλιστές και συνδικαλιστικούς
φορείς µε κοµµατική παρότρυνση και άσχετους µε τον χώρο της
εργασίας στον οποίο λαµβάνουν χώρα, ενώ πολλές φορές
έχουµε το ελληνικό παράδοξο να προχωρούν µέχρι και σε απο-
τροπή των πραγµατικών εργαζόµενων από τη δουλειά τους. Το
παράδοξο αυτό µε το παρόν νοµοσχέδιο λαµβάνει τέλος µε την
αυτονόητη τυποποίηση του αδικήµατος της παρεµπόδισης της
ελεύθερης πρόσβασης την εργασία. 

Σηµαντικό να τονιστεί εξίσου ότι στην κοινή υπουργική από-
φαση µετά από πρόταση του ΚΕΣΥ θα προβλεφθεί και ο τρόπος
εκπαίδευσης των όποιων επιπλέον ιατρικών ειδικοτήτων, σύµ-
φωνα µε τις υποδείξεις του ιατρικού σώµατος που θα µπορούν
να συνδράµουν ως ιατροί εργασίας στις περιοχές και τις περι-
πτώσεις που υπάρχει αδυναµία κάλυψης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε µπροστά µας ένα νοµο-
σχέδιο που φωνάζει περισσότερα δικαιώµατα, λιγότερη ανασφά-
λιστη εργασία, περισσότερες θεσµικές εγγυήσεις και
µεγαλύτερη προοπτική µισθολογικής εξέλιξης για όλους τους
Έλληνες.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο κ. Χριστοδουλάκης Εµµανουήλ από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλα-
γής.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ (ΜΑΝΩΛΗΣ) ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω πως φέτος το καλοκαίρι
ένα πράγµα το οποίο δυστυχώς εµπεδώθηκε είναι ότι ζούµε
πλέον σε συνθήκες µιας αβίωτης δηµοκρατίας. Το λέω αυτό γιατί
µιλάµε για µια δηµοκρατία, ένα κράτος και µια πολιτεία το οποίο
δυστυχώς γιγαντώνει διαρκώς το αίσθηµα ανασφάλειας του πο-
λίτη. Το βλέπουµε στους σιδηροδρόµους, το βλέπουµε στα
τραίνα, στο λιµάνι, στο πλοίο, στα δάση, στον δρόµο, στα γή-
πεδα. Δυστυχώς µε το παρόν νοµοσχέδιο εντείνεται το αίσθηµα
ανασφάλειας και σε µία ακόµα πτυχή, την πτυχή της εργασίας.

Ποια είναι όµως η παρούσα κατάσταση µέσα σε αυτή την
αβίωτη δηµοκρατία; Είναι από τη µία πλευρά η ακρίβεια προϊόν-
των και υπηρεσιών, είναι η στασιµότητα του εισοδήµατος, είναι
ένα δυσθεώρητο κόστος των ενοικίων και είναι και δυστυχώς η
ανεργία που πλήττει ειδικά τις νεότερες γενιές. Τα στοιχεία είναι
αποκαρδιωτικά και από µόνα τους καταδεικνύουν ακριβώς τη ζο-
φερή πραγµατικότητα, που βιώνουν σήµερα οι εργαζόµενοι.
Είναι αυτοί οι εργαζόµενοι που η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας επιµένει να υποστηρίζει ότι τους στηρίζει και είναι αυτή η
Κυβέρνηση που τα τελευταία τέσσερα χρόνια απόλυτα συντε-
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ταγµένα κάνει ένα µετά το άλλο τα βήµατα για την περαιτέρω
απορρύθµιση της αγοράς εργασίας. 

Ενδεικτικές πρωτοβουλίες είναι η κατάργηση του βάσιµου
λόγω απόλυσης, που ουσιαστικά είναι το τελευταίο χτύπηµα
στον εµβληµατικό ν.1264/1982 που έφερε τότε το ΠΑΣΟΚ για τον
κόσµο της εργασίας. Είναι η κατάργηση της επαναπρόσληψης
του εργαζόµενου ακόµα και αν έχει κριθεί παράνοµη η απόλυσή
του από τα δικαστήρια και είναι φυσικά ακόµα περισσότερο η
διαρκής υποβάθµιση και απαξίωση των ελεγκτικών µηχανισµών,
που αφορούν τον χώρο της εργασίας. Το Σώµα Επιθεώρησης
Εργασίας µετατρέπεται τύποις σε ανεξάρτητη αρχή, χάνοντας
έτσι έµπρακτα την πολιτική ευθύνη της λειτουργίας του και κυ-
ρίως την πολιτική λογοδοσία και την αξιολόγηση της αποτελε-
σµατικότητάς του. Με αυτό το νοµοσχέδιο υποβαθµίζεται ακόµα
παραπάνω. 

Απέναντι λοιπόν σε αυτές τις νοµοθετικές πρωτοβουλίες το
ΠΑΣΟΚ κατέθεσε µία σειρά από τροπολογίες οι οποίες µία προς
µία απορρίφθηκαν από την Κυβέρνηση µε χαρακτηριστικότερη
όλων ειδικά για την κουβέντα που κάνουµε σήµερα στην Ολοµέ-
λεια της Βουλής αυτή που φέραµε τον Ιανουάριο του 2020 για
την επαναφορά των τριετιών. Είναι ακριβώς αυτές οι τριετίες που
θυµήθηκε η Κυβέρνηση τριάµισι χρόνια µετά, µετά βαΐων, κλά-
δων και συνθηµάτων, για τη στήριξη του κόσµου της εργασίας.

Για τις ειδικότερες διατάξεις του παρόντος νοµοσχεδίου ο ει-
δικός αγορητής µας Ανδρέας Πουλάς έκανε µια αναλυτική ανα-
φορά. Θα σταθώ σε τρία σηµεία. Το πρώτο έχει να κάνει µε τη
θέσπιση της παράλληλης απασχόλησης, το δεύτερο έχει να
κάνει µε το ιδιώνυµο στο άρθρο 31 και το τρίτο µε το rebrain-
greece. Έχουµε ακούσει από πολλά στελέχη της Κυβέρνησης ότι
η πρόβλεψη της παράλληλης απασχόλησης δίνει τη δυνατότητα
στον εργαζόµενο να «ασπρίσει» το εξτραδάκι. Εδώ δυστυχώς
υπάρχει ένα µεγάλο κενό, που εµένα τουλάχιστον µε προβληµα-
τίζει, µια µεγάλη απουσία γείωσης των ανθρώπων αυτών µε την
κοινωνική πραγµατικότητα. Γιατί οφείλουµε όλοι να αντιλη-
φθούµε το αυτονόητο, που λέει το εξής, ότι ξέρετε, ένας εργα-
ζόµενος όποιος κάνει δεύτερη και τρίτη δουλειά δεν το κάνει
ούτε από επιθυµία, ούτε από χόµπι, ούτε από επιλογή, αλλά το
κάνει από ανάγκη. Και το κάνει ακριβώς γιατί η βασική του εργα-
σία υποαµείβεται και το κάνει ακριβώς γιατί µε αυτή την αµοιβή
δεν µπορεί να καλύψει το αυξηµένο κόστος διαβίωσης για το
οποίο υπάρχουν σήµερα ευθύνες. Γιατί αν είχε µια ποιοτική θέση
εργασίας καλά αµειβόµενη και χαµηλό κόστος διαβίωσης, δεν
θα είχε την ανάγκη της δεύτερης και της τρίτης εργασίας ή απα-
σχόλησης. 

Αυτός ακριβώς είναι στόχος της δικής µας πολιτικής και αυτή
ακριβώς είναι και η έννοια της ποιότητας ζωής και καθηµερινό-
τητας που θέλουµε να βάλουµε και στον δηµόσιο διάλογο, αλλά
και ως στόχευση της πολιτικής πρακτικής. Εµάς δεν µας κάνει
λοιπόν η λογική «ας υπάρχει µια πρόβλεψη έντεκα ώρες ανάπαυ-
σης κι ας δουλεύουν τις υπόλοιπες ώρες και υπό οποιεσδήποτε
συνθήκες». Διότι αυτό αποδεικνύει ακριβώς ότι µε το πρόσχηµα
της ενσωµάτωσης της ευρωπαϊκής οδηγίας συνεχίζεται δυστυ-
χώς η προβληµατική κατεύθυνση στην εργατική ή στην αντεργα-
τική πολιτική της Κυβέρνησης. Γιατί ποιος εγγυάται ότι θα
τηρηθούν οι σαράντα οκτώ ώρες στο τετράµηνο; Ποιος εγγυάται
ότι θα είναι πραγµατικές οι έντεκα ώρες ανάπαυσης; Ποιος εξα-
σφαλίζει ότι η παράλληλη απασχόληση δεν αφορά συνδεδεµέ-
νους εργοδότες; Μήπως αυτό αφορά το υποστελεχωµένο Σώµα
Επιθεώρησης Εργασίας, το οποίο τύποις είναι ανεξάρτητη αρχή,
αλλά καλείται να υπηρετήσει τις εγκυκλίους του Υπουργείου; 

Ένας ακόµα προβληµατισµός εδώ ο οποίος λέει το εξής:
Ακούγαµε πριν τις εκλογές τον Πρωθυπουργό να εξαγγέλλει µε
στόµφο ότι θα πάει τον µέσο µισθό στον ιδιωτικό τοµέα στα 1.500
ευρώ. Σήµερα αποδεικνύεται ότι ξέχασε να µας πει δύο πράγ-
µατα πρώτον, ότι ο µισθός αυτός θα είναι προφανώς αθροιστικός
και δεύτερον, ότι για να τον πάρεις µπορεί να χρειαστεί να δου-
λέψεις έως και δεκατρείς ώρες την ηµέρα. 

Έρχοµαι στο δεύτερο. Κατά την ακρόαση των φορέων δεν
ήταν µόνο οι εκπρόσωποι της ΓΣΕΕ ή των εργατικών κέντρων,
που έθεσαν την ανάγκη να αποσυρθεί το ιδιώνυµο του άρθρου
31, αλλά ήταν αν θέλετε και η Εταιρεία Δικαίου Εργασίας και Κοι-

νωνικής Ασφάλισης, η οποία έβαλε ακριβώς το ίδιο θέµα, γιατί
ουσιαστικά µιλάµε για παραβίαση της ισορροπίας µεταξύ του δι-
καιώµατος στην απεργία και του δικαιώµατος στην εργασία,
όπου η εισαγωγή του ιδιώνυµου αδικήµατος δυστυχώς φαίνεται
ότι τίθεται έναντι αυτών που προσπαθούν να περιφρουρήσουν
το απεργιακό δικαίωµα έναντι αυτών που θέλουν να εργαστούν.
Υπάρχει νόµος, είναι επαρκής, µπορεί να εφαρµοστεί, δεν χρει-
άζεται περαιτέρω ποινικοποίηση.

Τρίτον, για το rebraingreece είναι πολύ καλές οι ανακυκλούµε-
νες από τον ΣΥΡΙΖΑ πρωτοβουλίες, αλλά, αλήθεια, ένας νέος άν-
θρωπος επιστήµονας, εργαζόµενος, επαγγελµατίας, ο οποίος
έφυγε µέσα στην κρίση στο εξωτερικό, µέσα στις δυσκολίες
αυτές, σε ποια χώρα τον καλούµε να επιστρέψει; Στη χώρα του
πελατειασµού, στη χώρα της αναξιοκρατίας, στη χώρα της διά-
λυσης των θεσµών, σε µια χώρα που δεν µπορεί να προστατέψει
τους πολίτες της από τις φυσικές καταστροφές, σε µια χώρα µε
διαλυµένο εργατικό δίκαιο που προωθεί την φτηνή και απαξιω-
µένη εργασία; 

Αυτός λοιπόν ο νέος άνθρωπος για να επιστρέψει στην πα-
τρίδα µας χρειάζεται µια ποιοτική και καλά αµειβόµενη δουλειά,
που αναγνωρίζει τις δεξιότητές του. Χρειάζεται να γίνονται σε-
βαστοί οι κανόνες, που αφορούν την ασφάλεια στην εργασία
του. Χρειάζεται ένα πλέγµα δηµοκρατικών θεσµών το οποίο θα
σέβεται τον εργαζόµενο και ένα κράτος που θα προστατεύει τη
ζωή και την υγεία του µέσα στον χώρο της εργασίας. 

Άρα, λοιπόν, χρειάζεται επαναφορά των συλλογικών διαπραγ-
µατεύσεων και καθορισµός του χρόνου εργασίας µέσα από
αυτές. Άρα, λοιπόν, χρειάζεται ενίσχυση των συλλογικών συµβά-
σεων εργασίας και φυσικά καθολικότητα και υποχρεωτικότητα
στην εφαρµογή τους. Άρα, λοιπόν, χρειάζεται να περάσει ο τρό-
πος καθορισµού του κατώτατου µισθού στον διάλογο των κοινω-
νικών εταίρων. Άρα, λοιπόν, χρειάζεται δουλειά µε αξιοπρέπεια.
Άρα, λοιπόν, χρειάζεται ανάπτυξη µε κοινωνική ανταποδοτικό-
τητα.

Εµείς το κάνουµε σαφές ότι εµείς δεν θέλουµε να συµβιβα-
στούµε µε ηµίµετρα, ότι εµείς θα αγωνιστούµε για ισχυρούς µι-
σθούς, ότι εµείς θα αγωνιστούµε για ισχυρή κοινωνία, η οποία
δεν αρκείται απλώς σε φιλοδωρήµατα, δεν αρκείται απλώς στους
εργαζόµενους εξαρτηµένους. Προερχόµαστε πολιτικά από τον
κόσµο, από τον χώρο της εργασίας. Αγωνιζόµαστε και θα αγω-
νιστούµε έτσι ώστε να διασφαλίσουµε τα δικαιώµατα αυτών,
αλλά και το δικαίωµα της ελευθερίας της συλλογικής τους εκ-
προσώπησης. Σε κάθε προσπάθεια απαξίωσης τους θα είµαστε
σταθερά και µε συνέπεια απέναντι και στη Βουλή και πολιτικά
οπουδήποτε αλλού χρειαστεί. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής

είναι ο κ. Βασίλειος - Νικόλαος Υψηλάντης από τη Νέα Δηµοκρα-
τία. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Ευχαριστώ πάρα
πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Αξιότιµε κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, παρακολουθώντας σήµερα τη συζήτηση στη Βουλή
νοµίζει κανείς ότι αυτή η Κυβέρνηση βρίσκεται µε τους κακούς
και ότι επιδιώκει να φέρει το χάος στον εργασιακό χώρο, να κα-
ταστρέψει τα εργασιακά δικαιώµατα.

Ακούστηκαν κραυγές και µέσα και εκτός της Βουλής, ακού-
στηκαν από ανθρώπους των οποίων δυστυχώς ο χώρος έφερε
µεγάλη κατάντια σε αυτόν εδώ τον τόπο και µπήκαµε στα µνη-
µόνια. Μας δίνουν µαθήµατα σχετικά µε το πώς θα πρέπει να λει-
τουργούµε και αγνοούν την πρόσφατη ετυµηγορία του ελληνικού
λαού, αγνοούν το γεγονός ότι αυτή την περίοδο ακριβώς κατα-
γράφονται καταστάσεις οι οποίες δίνουν ώθηση στη χώρα και
προοπτική στους νέους. Και βεβαίως, όπως πάντα, αγνοούν την
ουσία της υπόθεσης που συζητείται µέσα στο Κοινοβούλιο και
δεν αναφέρονται στα συγκεκριµένα εκείνα µέτρα τα οποία προ-
ωθούνται µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο σε εθνικό επίπεδο, στα
εφαρµοστικά µέτρα, που προβλέπονται µέσα από το Δίκαιο της
Ευρωπαϊκής Ένωσης στον τοµέα της εργασίας, και συνάµα στην
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επιδίωξη εξορθολογισµού και εκσυγχρονισµού των διατάξεων
που διέπουν την εργατική νοµοθεσία. 

Με αυτά τα λόγια αναφέροµαι στο ίδιο το νοµοθέτηµα, όπου
στις διατάξεις του πρώτου και του δεύτερου µέρους, από τα
άρθρα 1 έως 18, ρυθµίζεται η ενσωµάτωση της οδηγίας
2019/1152 της Ευρωπαϊκής Ένωσης για το πλαίσιο της υποχρέ-
ωσης των εργοδοτών και του αντίστοιχου δικαιώµατος των ερ-
γαζοµένων για πληροφόρηση ως προς τους ουσιώδεις όρους
παροχής της εργασίας, ενώ στο τρίτο µέρος το άρθρο 19 συµ-
πληρώνεται ο Κώδικας του Ατοµικού Εργατικού Δικαίου µε διά-
ταξη για την καταγγελία της σύµβασης εργασίας αορίστου
χρόνου. Περαιτέρω, στο τέταρτο µέρος µε τα άρθρα 21 έως 32
εισάγονται σηµαντικές µεταβολές στην εθνική νοµοθεσία, σε επι-
µέρους διατάξεις, που αφορούν την αύξηση του χρόνου εργα-
σίας και των επιτρεπόµενων χρονικών ορίων απασχόλησης των
εργαζοµένων, καθώς και τον περιορισµό της έκτασης υποχρέω-
σης των εργοδοτών για αναγγελία στο πληροφοριακό σύστηµα
«ΕΡΓΑΝΗ ΙΙ» των στοιχείων της ατοµικής σύµβασης των εργαζο-
µένων, που αφορούν στο ωράριο τους, την υπέρβαση του ή την
οργάνωση του χρόνου εργασίας. Επιπλέον, εισάγονται ρυθµίσεις
για την αναγγελία των όρων εργασίας και τις λύσεις ή λήξεις
αυτής και για τη δηµιουργία µιας ειδικής ψηφιακής πλατφόρµας,
ώστε να ενισχυθεί η ένταξη των νέων επιστηµόνων και εργαζο-
µένων υψηλών δεξιοτήτων σε θέσεις εργασίας στη χώρα µας. 

Επίσης, βλέπουµε ότι µε το νοµοσχέδιο που επιδιώκουµε σή-
µερα να ψηφίσουµε -θέλουµε να ψηφίσουµε, τουλάχιστον η κυ-
βερνητική πλειοψηφία- προωθούνται ρυθµίσεις για τη διεύρυνση
της καταβολής του ειδικού εποχικού επιδόµατος σε περισσότε-
ρους εργαζόµενους, ενώ παράλληλα καθιερώνεται η προστασία
του δικαιώµατος εργασίας σε περίπτωση απεργίας και εισάγον-
ται οι όροι και οι προϋποθέσεις άσκησης καθηκόντων του για-
τρού εργασίας. 

Από το σύνολο, λοιπόν, αυτών των διατάξεων του νοµοσχεδίου
θα ήθελα περαιτέρω να επισηµάνω ορισµένα άρθρα, που κατά
την άποψή µου είναι εξόχως σηµαντικά: 

Πρώτον, αναφέρω τη διάταξη του άρθρου 29 του νοµοσχεδίου
µε την οποία επεκτείνεται το δικαίωµα καταβολής του ειδικού
εποχικού επιδόµατος του ν.1836/1989 στους εργαζόµενους που
παραχωρούνται µέσω εταιρειών προσωρινής απασχόλησης σε
επιχειρήσεις και επισιτιστικού κλάδου. Μέχρι σήµερα οι εργαζό-
µενοι µέσω των επιχειρήσεων αυτών προσωρινής απασχόλησης
στον τουρισµό δεν ήταν δικαιούχοι του ειδικού αυτού επιδόµα-
τος ανεργίας, όπως άλλωστε είναι οι εργαζόµενοι στους συγκε-
κριµένους κλάδους, µε αποτέλεσµα να προκαλείται άνιση
µεταχείριση των δύο αυτών κατηγοριών εργαζοµένων. Με την
υπό ψήφιση διάταξη αντιµετωπίζεται η ανάγκη καταβολής του ει-
δικού εποχικού βοηθήµατος για τους εργαζόµενους στον κλάδο
αυτού αίροντας µια αδικία ετών.

Περαιτέρω, στο άρθρο 30 του νοµοσχεδίου παρέχεται νοµο-
θετική εξουσιοδότηση στους Υπουργούς Εργασίας και Κοινωνι-
κής Ασφάλισης και Υγείας να καθορίσουν µε κοινή απόφαση
τους και άλλες ειδικότητες γιατρών, που θα µπορούν να ασκούν
τα καθήκοντά του ιατρού εργασίας. Πρέπει να πούµε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, ότι τα Δωδεκάνησα, που είναι και η εκλογική
µου περιφέρεια, δεν έχουν ούτε ένα γιατρό εργασίας, µε ό,τι
αυτό συνεπάγεται για τους κινδύνους που ελλοχεύουν. Έτσι, µε
το δεδοµένο αυτό και λαµβάνοντας υπ’ όψιν ότι οι ιατροί εργα-
σίας σε όλη την Ελλάδα δεν επαρκούν έρχεται ο νόµος και η
κοινή υπουργική απόφαση, προκειµένου να καλύψει αυτό το
κενό. 

Με τη διάταξη 31 του νοµοσχεδίου προστατεύεται το δικαίωµα
στην εργασία εκείνων των εργαζοµένων που δεν επιθυµούν να
συµµετάσχουν στην απεργία, αλλά αντιθέτως θέλουν να συνεχί-
σουν την εργασία, έτσι ώστε να ισορροπείται το δικαίωµα στην
εργασία µε τρόπο ισότιµο και να διασφαλίζεται πρακτικά η εναρ-
µόνιση µεταξύ των δύο αυτών δικαιωµάτων. Αναµφίβολα είναι
ένα µέτρο που εκδηµοκρατίζει την κοινωνία µας και ανταποκρί-
νεται στις επιταγές της εποχής µας αλλά και της κοινής λογικής
διαφυλάσσοντας δύο συνταγµατικά κατοχυρωµένα δικαιώµατα,
το δικαίωµα στην εργασία αλλά και στην απεργία. 

Κλείνοντας την οµιλία µου, κύριοι Υπουργοί, σας το έχω πει

πάρα πολλές φορές. Δείτε το θέµα επέκτασης του επιδόµατος
ανεργίας στους εργαζόµενους στον ξενοδοχειακό και επισιτι-
στικό κλάδο από τους τρεις στους πέντε µήνες, προκειµένου να
µπορούν να λειτουργήσουν όλο το χρόνο οικονοµικά. Και θέλω
να πω ότι είστε εσείς οι πρώτοι που ρητά καταργείτε διατάξεις
των µνηµονίων όχι σκίζοντας σελίδες αλλά στην ουσία. Άρα, τολ-
µήστε το.

Και το δεύτερο βεβαίως, είναι αυτοί ιδιαίτερα στον κλάδο το
συγκεκριµένο που αναφέρω, να µπορούν να εργάζονται κάποιες
ώρες, όταν βρίσκονται σε περίοδο ανεργίας. 

Με αυτές τις σκέψεις προσανατολισµένοι σταθερά και µε προ-
σήλωση και στο ευρωπαϊκό πλαίσιο κανόνων αλλά και στις τολ-
µηρές αυτές ενέργειες που προβαίνει το Υπουργείο σας,
δηλώνω ότι υπερψηφίζω το παρόν νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον
λόγο τώρα στην Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Πλεύσης Ελευθερίας, κ. Κωνσταντοπούλου. 

Ελάτε, κυρία Πρόεδρε. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Στην Ελλάδα το 2023 θα έπρεπε να µιλάµε, κύριε
Υπουργέ, για αξιοπρεπή εργασία, για αξιοπρεπή αµοιβή, για
αµοιβές των εργαζοµένων, που θα τους επιτρέπουν να απολαµ-
βάνουν τη ζωή τους, να χαίρονται τον ελεύθερο χρόνο τους, για
ευηµερία των εργαζοµένων, για την εργασία ως δικαίωµα όχι
απλώς βιοπορισµού, όπως κάποιοι το αντιλαµβάνονται, όχι
απλώς επιβίωσης, όπως εσείς προφανώς αντιλαµβάνεστε, αλλά
ως δικαίωµα δηµιουργίας και αυτοπραγµάτωσης του εργαζόµε-
νου. Μετά από τόσα χρόνια νοµοθετηµάτων για τα εργασιακά θα
έπρεπε να έχουµε φτάσει σε ένα σηµείο να συζητάµε για το κοι-
νωνικό κράτος δικαίου στην εµβάθυνσή του, θα έπρεπε να
έχουµε φτάσει σε ένα σηµείο να συζητάµε πώς θα δώσουµε πε-
ρισσότερα δικαιώµατα στους εργαζόµενους, πώς θα τους επι-
τρέψουµε να επιµορφώνονται περισσότερο και καλύτερα, πώς
θα τους επιτρέψουµε να απολαµβάνουν περισσότερα δικαιώ-
µατα για τα παιδιά τους, πώς θα επιτρέψουµε στις εργαζόµενες
οικογένειες να ανταποκρίνονται στα έξοδα και στις ανάγκες
τους. 

Αυτά είναι για τα οποία αγωνιά η Πλεύση Ελευθερίας. Αυτά
είναι για τα οποία εµείς θα συνεχίσουµε να επιµένουµε να µιλάµε
και να παλεύουµε. Αυτά είναι δυστυχώς που για άλλη µια φορά
δεν απασχολούν το νοµοθετικό έργο και δεν απασχολούν και το
κυβερνητικό έργο. Εσείς δυστυχώς έχετε φτιάξει τη χώρα του
«πάµε κι όπου βγει», τη χώρα της ανοργανωσιάς, τη χώρα της
τσαπατσουλιάς, τη χώρα των εµβαλωµατικών ρυθµίσεων, τη
χώρα στην οποία οι δήµοι, µε τους δικούς σας υποστηριζόµε-
νους δηµάρχους, προσλαµβάνουν εργαζόµενους σε άσχετες ει-
δικότητες για να απορροφήσουν κονδύλια ΕΣΠΑ. Παίρνουν
λογιστές και τους εµφανίζουν ως εκπαιδευτές βιτρώ. Τη χώρα
όπου οι δήµοι προσλαµβάνουν απαραίτητο προσωπικό που κα-
λύπτει πάγιες και διαρκείς ανάγκες, όπως είναι οι καθαριστές και
οι καθαρίστριες και τους κρατάει σε οµηρία εργασιακή και σε
ανανεούµενες συµβάσεις ορισµένου χρόνου. Τη χώρα όπου οι
εκπαιδευτικοί µας -ξεκινήσατε την οµιλία σας µιλώντας για τους
εκπαιδευτικούς- ζουν σε µια διαρκή ανασφάλεια για το αν θα διο-
ριστούν, πού θα διοριστούν, αν θα βρουν σπίτι εκεί όπου θα διο-
ριστούν, αν θα µπορέσουν να ανταποκριθούν στα έξοδά τους.
Τη χώρα όπου οι εργαζόµενοι στον τουρισµό και την εστίαση δεν
µπόρεσαν ούτε να ψηφίσουν στις προηγούµενες εκλογές. Δεν
τους δώσατε αυτό το δικαίωµα. Ζούµε στη χώρα που επινοήσατε
να βάλουµε τους πυροσβέστες να κάνουν τους οδηγούς ασθε-
νοφόρων για να ανταποκριθείτε στις τροµακτικές ελλείψεις στη
δηµόσια υγεία και στην κοινωνική πρόνοια. 

Είναι δυσάρεστα αυτά. Γι’ αυτό αποχώρησε ο Υπουργός. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ – ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας

και Κοινωνικής Ασφάλισης): Ο Υπουργός έχει συνέντευξη στην
τηλεόραση τώρα.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ζούµε στη χώρα που οι άνθρωποι εξαναγκάζονται να
κάνουν δύο και τρεις δουλειές -πολλές µαύρα- όχι γιατί αυτό θέ-
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λουν αλλά γιατί αλλιώς δεν µπορούν να ανταποκριθούν στις βιο-
τικές τους ανάγκες. Οι δύο και τρεις δουλειές δεν αντικατοπτρί-
ζουν, όπως εσείς λέτε, την υπερβάλλουσα επιθυµία των
ανθρώπων να εργάζονται πέραν του οκτάωρου αλλά αντικατο-
πτρίζουν τη δική σας αποτυχία στη χάραξη της οικονοµικής πο-
λιτικής. Γιατί µία σωστή και λογική οικονοµική πολιτική προβλέπει
και εγγυάται µισθούς για τους εργαζόµενους που τους επιτρέ-
πουν να ζουν και όχι µισθούς µε τους οποίους δεν µπορούν να
ζήσουν και αναγκάζονται να επινοούν τρόπους εξοικονόµησης
για να ανταποκριθούν στα έξοδά τους για τα οποία εσείς κάθε
φορά έρχεστε ως ελεήµων Κυβέρνηση να προβλέψετε κάποια
«passes» κάποια επιδόµατα και να εµφανιστείτε δήθεν φιλάνθρω-
ποι. 

Άκουσα µε τροµακτική έκπληξη και απορία την εµπρηστική το-
ποθέτηση του Υπουργού. «Οι εργαζόµενοι», λέει, «να εργάζονται
δεκατρείς ώρες αφού το θέλουν. Οι εκπαιδευτικοί της ΟΙΕΛΕ δεν
απήργησαν γιατί τους αρέσει το νοµοσχέδιο». Αλήθεια; Αυτός
είναι ο µόνος λόγος να µην απεργήσει ένας εργαζόµενος στον
ιδιωτικό τοµέα; Οι εργαζόµενοι, λέει, που δεν απήργησαν είναι
γιατί το θέλουν αυτό το νοµοσχέδιο. Είπε βέβαια και το αµίµητο
«εµείς θέλουµε να αυξήσουµε τα χρήµατα των εργαζοµένων και
γι’ αυτό θέλουµε να προβλέψουµε να εργάζονται δεκατρείς ώρες
ως κανονικότητα και όχι ως εξαιρετική συνθήκη». 

Όλες αυτές οι τοποθετήσεις ουσιαστικά αγνοούν έναν βασικό
κανόνα, µια βασική αρχή του Εργατικού Δικαίου που µέσα σε
αυτή την Αίθουσα δεν επιτρέπεται να παραγνωρίζεται. Ο βασικός
κανόνας είναι ότι ο εργοδότης είναι το ισχυρό µέρος σε µία σύµ-
βαση εργασίας και ο εργαζόµενος είναι, κατά τεκµήριο, το αδύ-
ναµο µέρος. Γι’ αυτό έρχεται η νοµοθεσία να εγγυηθεί το
οκτάωρο, το πενθήµερο, τα εργασιακά δικαιώµατα. Γι’ αυτό έρ-
χεται ο νοµοθέτης να τα προβλέψει και γι’ αυτό δεν αρκεί το αν
συµφωνούν τα µέρη, κάτι που επανέρχεται ξανά και ξανά ως δια-
τύπωση στο νοµοσχέδιο σας. Η συµφωνία του εργαζόµενου -τα
ξέρετε και µην παριστάνετε ότι δεν τα ξέρετε- πάρα πολλές
φορές είναι εξαναγκασµένη συµφωνία γιατί αλλιώς δεν θα έχει
δουλειά. Και αν ο εργοδότης πάρει από εσάς το µήνυµα ότι αυτό
είναι εντάξει θα καταχραστεί τα εργοδοτικά του δικαιώµατα.

Φέρατε ένα ανέµπνευστο, τσαπατσούλικο, διαδικαστικό νοµο-
σχέδιο µε δεκαοκτώ άρθρα, που υποτίθεται ενσωµατώνουν µία
ξεχασµένη οδηγία του 2019 -προ τετραετίας είναι η ευρωπαϊκή
οδηγία- για την οποία το αρµόδιο όργανο προστασίας των δι-
καιωµάτων του ανθρώπου, η Εθνική Επιτροπή Δικαιωµάτων του
Ανθρώπου, σας λέει ότι είναι ψευδεπίγραφη ενσωµάτωση, ότι
αυτές οι προβλέψεις υπάρχουν ήδη στο Εθνικό µας Δίκαιο. Και
µάλιστα οι προστατευτικές προβλέψεις, που υπάρχουν στο
Εθνικό Δίκαιο είναι πολύ πιο προστατευτικές. Σας λέει, δηλαδή,
η Εθνική Επιτροπή για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου ότι το νο-
µοσχέδιο -και το επαναλαµβάνει- είναι οπισθοδρόµηση, είναι
υποβάθµιση του εθνικού επιπέδου προστασίας, είναι υποβάθµιση
του εθνικού επιπέδου προστασίας των εργαζοµένων. Διατυπώνει
την ανησυχία της για τον αντίκτυπο και κυρίως την διακινδύνευση
σε θεµελιώδη δικαιώµατα των εργαζοµένων, όπως η υγεία και η
ασφάλειά τους που έχει το σύνολο αυτών των προωθούµενων
διατάξεων, που εισάγουν κρίσιµες µεταβολές στο ρυθµιστικό
πλαίσιο για τον χρόνο εργασίας. Επισηµαίνει εξίσου ότι οι υφι-
στάµενοι περιορισµοί δεν παρεµποδίζουν απλώς τη νόµιµη
άσκηση του δικαιώµατος απεργίας αλλά οδηγούν σε κατάλυσή
του. Διατυπώνει την ανάγκη προώθησης σταθερού πλαισίου
στους κανόνες πολιτικής προστασίας και γενικά σας καταγγέλλει
για υπαναχώρηση στους κανόνες εγγυήσεων των εργασιακών δι-
καιωµάτων. 

Δεν είναι συνδικάτο η Εθνική Επιτροπή Δικαιωµάτων του Αν-
θρώπου. Είναι το εθνικό µας όργανο παρακολούθησης της προ-
στασίας των ανθρωπίνων δικαιωµάτων. Και τελικώς αυτό που
αναδεικνύει µε την έκθεσή της είναι ότι φέρνετε δεκαπέντε
άρθρα αχταρµά -πλέον των δεκαοκτώ- µε τα οποία εισάγετε διά-
φορες τροποποιήσεις οι οποίες οδηγούν σε ελαστικοποίηση των
όρων εργασίας και σε πλήρη ανασφάλεια του καθεστώτος εργα-
σίας για τους εργαζόµενους. 

Φέρνετε δοκιµαστική περίοδο ουσιαστικά δώδεκα µηνών µο-
λονότι παριστάνετε ότι την περιορίζετε στους έξι µήνες, επανα-

λαµβάνετε τη διατύπωση περί δανεισµού εργαζοµένων, περί έµ-
µεσου εργοδότη και διαφόρων άλλων εκτρωµατικών ρυθµίσεων.
Κι εκεί όπου µιλάτε για δικαιώµατα κοροϊδεύετε µε έναν τρόπο
απερίγραπτο. Να σας πω ποια δικαιώµατα εγγυάστε στους ερ-
γαζόµενους µε αυτή τη ρύθµιση; Λέτε ότι έχει δικαίωµα ο εργα-
ζόµενος που τελεί σε καθεστώς δανεισµού ή σε καθεστώς
δοκιµασίας να υποβάλλει αίτηµα να εργάζεται µε πιο προβλέψι-
µους όρους. Για φαντάσου! Τέτοιο δικαίωµα! Να υποβάλει αί-
τηµα για να εργάζεται µε πιο προβλέψιµους όρους. Αν, λέει, η
καταγγελία γίνεται σε δυσµενή µεταχείριση του εργαζοµένου
προβλέπονται διοικητικές κυρώσεις. Αλήθεια; Γιατί δεν προβλέ-
πετε ποινικές κυρώσεις για τον εργοδότη; Γιατί το Ποινικό Δίκαιο
φαίνεται ότι το ενεργοποιείτε µόνο εναντίον των απεργών. Αν θέ-
λετε να κάνετε ρυθµίσεις, κύριοι, στο πεδίο του Ποινικού Δικαίου
εµείς έχουµε προτάσεις. Να ποινικοποιήσετε την απόλυση και τη
δυσµενή µεταχείριση σε ένδειξη διακρίσεων, δηλαδή σε ένδειξη
ρατσισµού. Όχι µόνο διοικητικές κυρώσεις.

Να προβλέψετε δικαίωµα παράστασης πολιτικής αγωγής των
σωµατείων σε περιπτώσεις εργατικών ατυχηµάτων. Να προβλέ-
ψετε ότι επιχειρήσεις οι οποίες παραβιάζουν τους κανόνες ασφα-
λείας δεν θα γίνονται αντισυµβαλλόµενοι του ελληνικού
δηµοσίου και να προβλέψετε και ποινές για τους Υπουργούς που
παραβιάζουν τη διάταξη αυτή. Αν θέλετε να πάµε στο Ποινικό Δί-
καιο, εµείς σας κάνουµε αυτές τις προτάσεις. Σκεφτείτε τες,
όταν και αν ασχοληθείτε µε θεσµικές παρεµβάσεις στο πεδίο της
εργασίας, αυτές τις παρεµβάσεις που έχει τόσο ανάγκη η ελλη-
νική κοινωνία. 

Την ώρα που µίλησε ο Υπουργός, η Πλεύση Ελευθερίας δεν
ήταν στην Αίθουσα γιατί ήµασταν µε τους εργαζόµενους και ει-
δικότερα ήµασταν και ήµουν µαζί µε τους εποχικούς πυροσβέ-
στες που έκαναν µία µεγαλειώδη διαδήλωση δυόµισι χιλιάδες
άτοµα από όλη την Ελλάδα, µία µεγαλειώδη διαδήλωση, διεκδι-
κώντας τα δικαιώµατά τους. Γιατί είναι και αυτοί εργαζόµενοι που
πέφτουν στη φωτιά για όλους µας και τους έχετε στην ανασφά-
λεια, να εργάζονται µε 562 ευρώ το µήνα κατά µέσο όρο. 

Τους υποσχέθηκα -και αυτό θα κάνω- ότι θα είµαι η φωνή τους
και ότι θα καταθέσω το ψήφισµα τους και στην Ολοµέλεια της
Βουλής. 

Θα σας διαβάσω αυτά που λένε: «Οι εποχικοί πυροσβέστες
συγκεντρωνόµαστε σήµερα, 21 Σεπτεµβρίου του 2023, έξω από
την ελληνική Βουλή, προκειµένου να λάβουµε µία σαφή απάν-
τηση από την πολιτική µας ηγεσία σχετικά µε το εργασιακό µας
µέλλον. Προσληφθήκαµε µε αξιοκρατικές διαδικασίες περνών-
τας αθλητικές δοκιµασίες και τα λοιπά, µε προκήρυξη υπό την
εποπτεία του ΑΣΕΠ. Κάθε χρόνο πραγµατοποιούµε υγειονοµικές
εξετάσεις έντεκα και δώδεκα ιατρικών ειδικοτήτων. Αξιολογού-
µαστε από τους αξιωµατικούς µας για τις επιδόσεις µας σε πραγ-
µατικά συµβάντα. Είµαστε πάντα στην πρώτη γραµµή στη µάχη
µε τις πυρκαγιές υπερβαίνοντας πολλές φορές τα όρια του κα-
θήκοντος και θέτοντας τις ζωές µας σε κίνδυνο, προκειµένου να
προστατεύσουµε τις ζωές των συµπολιτών µας, το φυσικό
πλούτο της πατρίδας µας, τις ιδιωτικές και δηµόσιες περιουσίες.

Προσφέρουµε τα πιο παραγωγικά µας χρόνια στο Πυροσβε-
στικό Σώµα κάτω από ιδιαίτερα επικίνδυνες και ανθυγιεινές συν-
θήκες, µε δεκάδες τραυµατισµούς συναδέλφων κάθε χρόνο και
φυσικά µε δεκατέσσερις νεκρούς που έχουµε θρηνήσει ως κλά-
δος.

Αποτελούµε έναν από τους σηµαντικότερους βραχίονες του
Πυροσβεστικού Σώµατος, καθώς έχουµε αποκτήσει πολύτιµη εµ-
πειρία, η οποία στο επάγγελµα του πυροσβέστη έχει πρωταρχική
σηµασία. Μας έχουν ανατεθεί ανάλογα καθήκοντα µε το µόνιµο
προσωπικό, τα οποία µας επιτρέπουν να επιχειρούµε σε όλα τα
συµβάντα, αστικά και δασικά. Είµαστε έτοιµοι πυροσβέστες µε
αποδειγµένη επαγγελµατική αξία και υψηλό αίσθηµα καθήκον-
τος. 

Στις 30 Νοεµβρίου του 2022 δηµοσιεύτηκε το ΦΕΚ µε την αύ-
ξηση των οργανικών θέσεων στο Πυροσβεστικό Σώµα κατά τρεις
χιλιάδες εξακόσιες τριάντα θέσεις, οι οποίες µετά τις συνταξιο-
δοτήσεις στο τέλος του έτους ξεπέρασαν τις τέσσερις χιλιάδες.
Σύµφωνα µε τις δηλώσεις της πολιτικής και φυσικής µας ηγε-
σίας, οι θέσεις αυτές θα καλυφθούν σταδιακά από τη δεξαµενή
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των εποχικών πυροσβεστών µέσω διαδοχικών προκηρύξεων.
Κάτι τέτοιο βέβαια δεν συνέβη έως τώρα, µε τη φετινή αντιπυρική
περίοδο να είναι το τρανό παράδειγµα της έλλειψης προσωπικού
του Πυροσβεστικού Σώµατος.

Τα τελευταία χρόνια βιώνουµε και στην πατρίδα µας τις συνέ-
πειες της κλιµατικής κρίσης. Το Πυροσβεστικό Σώµα αναλαµβά-
νει συνεχώς νέες αρµοδιότητες και νέες αποστολές χωρίς να
προσλαµβάνει προσωπικό, ενώ κάθε χρόνο έχουµε µεγάλο
αριθµό συνταξιοδοτήσεων. Η κατάσταση στο µόνιµο προσωπικό
έχει γίνει ιδιαιτέρως ασφυκτική εξαιτίας της υποστελέχωσης του
Πυροσβεστικού Σώµατος, η οποία έχει ως αποτέλεσµα την ατε-
λείωτη υπερεργασία και τις εξοντωτικές επιφυλακές, καθώς
στους περισσότερους µόνιµους συναδέλφους –ακούστε τα,
κύριε Υφυπουργέ- οφείλεται ένας πολύ µεγάλος αριθµός ηµε-
ρών αδειών, όπως και περισσότερες από διακόσιες έως τριακό-
σιες ηµέρες ρεπό στον καθένα, που σε ορισµένες περιπτώσεις
φτάνουν µέχρι και τα εξακόσια οφειλόµενα ρεπό.

Και τι διεκδικούν; Και µε αυτό θα τελειώσω. Πήρα ένα λεπτό
παραπάνω για τους πυροσβέστες. Διεκδικούν την άµεση αξιο-
ποίηση των δυόµισι χιλιάδων εποχικών πυροσβεστών ως πυρο-
σβέστες πενταετούς υποχρέωσης χωρίς τους ηλικιακούς
περιορισµούς που βάζετε. Και σας λένε ακόµη-ακόµη ότι µε ένα
µικρό κονδύλι το κράτος θα αποκτήσει για δώδεκα µήνες δυόµισι
χιλιάδες πυροσβέστες που αυτή τη στιγµή τους απαξιώνει. 

Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, ξέρετε τι φώναζαν οι πυρο-
σβέστες; «Κυριάκο Μητσοτάκη, άκουσε καλά. Εσύ στο ελικό-
πτερο κι εµείς µες στη φωτιά. Τρεισήµισι χιλιάδες είναι τα κενά
κι εσύ πετάς χαρταετό µαζί µε τον Τουρνά». 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλούµε τώρα στο

Βήµα την κ. Σεβαστή Βολουδάκη από τη Νέα Δηµοκρατία. 
Θα ακολουθήσει ο κ. Παπαηλιού, ο κ. Πέτσας και η κ. Δελη-

κάρη.
Κυρία Βολουδάκη, έχετε το λόγο. 
ΣΕΒΑΣΤΗ (ΣΕΒΗ) ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη σηµερινή Ολοµέλεια καλού-

µαστε να ψηφίσουµε την ενσωµάτωση της οδηγίας 1152/2019.
Σκοπός της οδηγίας αυτής είναι η βελτίωση των όρων εργασίας
µε την προώθηση περισσότερο διαφανούς και προβλέψιµης απα-
σχόλησης µε παράλληλη διασφάλιση της προσαρµοστικότητας
της αγοράς, καταπολέµηση της αδήλωτης και υποδηλωµένης ερ-
γασίας και διασφάλιση της ανταγωνιστικότητας των επιχειρή-
σεων. 

Συνεπώς, διασφαλίζεται η υπεράσπιση συγκεκριµένων δικαιω-
µάτων που περιλαµβάνονται στο Χάρτη Θεµελιωδών Δικαιωµά-
των της Ευρωπαϊκής Ένωσης και αντιµετωπίζεται ο κοινωνικός
αποκλεισµός µέσω της διαµόρφωσης βασικών εργασιακών προ-
τύπων και της διασφάλισης της τήρησής τους στο πλαίσιο υλο-
ποίησης του ευρωπαϊκού πυλώνα κοινωνικών δικαιωµάτων. 

Ως Βουλευτής Χανίων, µιας από τις πλέον έντονα αναπτυσσό-
µενες οικονοµίες της χώρας, σας µεταφέρω την αγωνία χιλιάδων
εργαζοµένων και επιχειρηµατιών του τόπου για την επιτακτική
ανάγκη δίκαιης και αποτελεσµατικής αναδιάρθρωσης της απα-
σχόλησης.

Σήµερα ως ελληνικό Κοινοβούλιο καλούµαστε να αναλάβουµε
τη σηµαντική ευθύνη να παρέµβουµε στρατηγικά και πολυδιά-
στατα στο πλευρό της ελληνικής Κυβέρνησης και του Υπουρ-
γείου Εργασίας για να αναζωογονήσουµε την εθνική µας
οικονοµία και ακόµη περισσότερο τις τοπικές οικονοµίες µε ιδι-
αίτερα δοµικά χαρακτηριστικά όπως αυτή της Περιφέρειας Κρή-
της, η οποία αντλεί πολύτιµη ώθηση από τον ισχυρό τουριστικό
της κλάδο και τον υψηλής προστιθέµενης αξίας αγροδιατροφικό,
δύο αναπτυξιακοί πυλώνες οι οποίοι µε τις εξαιρετικές αναπτυ-
ξιακές επιδόσεις τους διαψεύδουν τα τελευταία χρόνια συνεχώς
ακόµα και τις πλέον αισιόδοξες προβλέψεις των αγορών. 

Με έντονα λοιπόν τα χαρακτηριστικά της εποχικότητας στη ζή-
τηση εργατικού δυναµικού, τα οποία φυσικά διαχέονται στο σύ-
νολο της τοπικής οικονοµίας του νησιού µας, οφείλουµε να της
προσφέρουµε ισορροπηµένα και σύγχρονα εργαλεία που θα δια-

µορφώνουν αποτελεσµατικά µια νέα σχέση εµπιστοσύνης και
κοινωνικής προόδου µεταξύ εργαζοµένων και επιχειρήσεων πα-
ρακάµπτοντας αδιέξοδα και αγκυλώσεις της παλιάς οικονοµίας. 

Από τις πολλές εξαιρετικά επωφελείς για τους εργαζόµενους
διατάξεις του νοµοσχεδίου θα ήθελα να επισηµάνω τις εξής: 

Για τις συµβάσεις προσωρινής απασχόλησης πρέπει πλέον να
αναφέρεται όχι µόνον ο άµεσος εργοδότης αλλά και ο έµµεσος,
έτσι ώστε να γνωρίζει ο εργαζόµενος ποιος πρόκειται να ωφελη-
θεί πραγµατικά από την εργασία του. Επιπλέον, αντίθετα προς
ό,τι ίσχυε µέχρι σήµερα, πρέπει να αναφέρονται και ο φορέας
κοινωνικής ασφάλισης και κάθε σχετιζόµενη µε την κοινωνική
ασφάλιση παροχή του εργοδότη, π.χ. συνταξιοδοτικό πρό-
γραµµα, ώστε να διασφαλιστούν και τα συνταξιοδοτικά δικαιώ-
µατα. Είναι µια ακόµη προσπάθεια για την καταπολέµηση της
ανασφάλιστης εργασίας. 

Σχετικά τώρα µε το άρθρο 9, το οποίο προκάλεσε αρκετές
αλλά εντελώς αδικαιολόγητες αντιδράσεις από την Αντιπολί-
τευση, η πραγµατικότητα είναι σαφώς υπέρ του εργαζοµένου και
της κατοχύρωσης των δικαιωµάτων του. Τι προβλέπεται στο
άρθρο 9. Δεν επιτρέπεται να συνάπτονται συµφωνίες ή να τίθεν-
ται ρήτρες, µε τις οποίες ο εργαζόµενος απαγορεύεται να παρέ-
χει εργασία σε άλλους εργοδότες εκτός του ωραρίου εργασίας
που έχει συµφωνηθεί µε συγκεκριµένο εργοδότη, εκτός αν δι-
καιολογούνται υπό αντικειµενικούς λόγους, όπως η υγεία και η
ασφάλεια, η προστασία του επιχειρηµατικού απορρήτου, η ερ-
γασία σε ανταγωνιστικές επιχειρήσεις ή η αποφυγή της σύγ-
κρουσης συµφερόντων. 

Στη σχέση εργοδότη εργαζόµενου µέχρι σήµερα ο εργοδότης
είναι το ισχυρό µέλος και ο εργαζόµενος το αδύναµο. Με τη συγ-
κεκριµένη διάταξη ρυθµίζεται και εξισορροπείται µια άνιση
σχέση καθώς ενισχύεται η διαπραγµατευτική σχέση του εργαζο-
µένου έναντι του εργοδότη, ενώ παράλληλα του επιτρέπεται η
αύξηση του εισοδήµατός του. Αξίζει να σηµειωθεί ότι τα περισ-
σότερα θετικά σχόλια στη δηµόσια διαβούλευση αφορούσαν
αυτή τη συγκεκριµένη ρύθµιση.

Μια πολύ σηµαντική ρύθµιση του νοµοσχεδίου είναι αυτή, που
εισάγεται και µε το άρθρο 29 και σύµφωνα µε την οποία αντιµε-
τωπίζεται η ανάγκη καταβολής του ειδικού εποχικού βοηθήµατος
και στους εργαζόµενους που έχουν παραχωρηθεί από επιχειρή-
σεις προσωρινής απασχόλησης σε επιχειρήσεις του τουριστικού
και επισιτιστικού κλάδου. Αίρεται έτσι µια αδικία ετών για τους
εργαζόµενους του κλάδου. Το είδαµε και στην Κρήτη το καλο-
καίρι που µας πέρασε πόσο δύσκολο είναι πλέον να βρει µια επι-
χείρηση εποχικούς εργαζόµενους και είναι κι αυτός ένας βασικός
λόγος και το αντιµετωπίζουν όλες οι περιοχές, που έχουν αυξη-
µένη τουριστική κίνηση τους θερινούς, κυρίως, µήνες.

Η Ελλάδα εµφανίζει υψηλά ποσοστά απασχόλησης στο τουρι-
στικό οικοσύστηµα. Αναµένεται να αυξηθούν στις θέσεις απα-
σχόλησης στον τοµέα των καταλυµάτων και της εστίασης, καθώς
και ευρύτερα στις θέσεις υψηλής ειδίκευσης στον τουρισµό
µέχρι το 2030. Οφείλουµε µε πολιτικές προς τη σωστή κατεύ-
θυνση να στηρίξουµε ουσιαστικά και αποτελεσµατικά και τους
εργαζόµενους του τουριστικού κλάδου.

Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο φέρνει προς ψήφιση µια ακόµη
σηµαντική πρόβλεψη, τη δηµιουργία ψηφιακής πλατφόρµας µε
την επωνυµία rebraingreece στο πληροφοριακό σύστηµα «ΕΡ-
ΓΑΝΗ» για την ανάπτυξη µηχανισµού ενίσχυσης των ταλέντων
και διασύνδεσης των επιστηµόνων εργαζοµένων οι οποίοι διαµέ-
νουν εντός και εκτός Ελλάδας µε θέσεις εργασίας σε επαγγέλ-
µατα υψηλών δεξιοτήτων και εξειδίκευσης, που προσφέρονται
από επιχειρήσεις του ιδιωτικού τοµέα οι οποίες δραστηριοποι-
ούνται στην Ελλάδα. Στόχος είναι η δηµιουργία ενός κόµβου δια-
σύνδεσης προσφοράς και ζήτησης εργαζοµένων υψηλής
εξειδίκευσης, αλλά και η τόνωση περιοχών της χώρας που απώ-
λεσαν ταλέντα και εργαζόµενους.

Πέραν των προαναφερθέντων, το νοµοσχέδιο εισάγει τη θε-
µελιώδη για την άσκηση του ιερού δικαιώµατος της εργασίας
ρύθµιση που αναφέρεται στην παρεµπόδιση της εργασίας. Συγ-
κεκριµένα, ορίζεται ως ποινικός κολάσιµη η πράξη που τιµωρεί-
ται µε φυλάκιση και χρηµατική ποινή. Με αυτόν τον τρόπο
επιδιώκεται να σταµατήσουν τα φαινόµενα παράνοµων καταλή-
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ψεων χώρων εργασίας που συχνά οδηγούν σε παραλυσία τόσο
µεµονωµένες επιχειρήσεις, όσο ακόµα και την ελληνική κοινωνία
και την εθνική οικονοµία.

Εποµένως, σεβόµαστε το δικαίωµα στην απεργία, οφείλουµε
όµως να σεβόµαστε και το δικαίωµα στην εργασία. Δεν επιτρέ-
πεται σε κανέναν να στερεί από τους εργαζόµενους τα µεροκά-
µατα τους και την ελληνική οικονοµία από την εργασιακή
απασχόληση και συνεπώς την παραγωγική δύναµη εκείνων που
θέλουν να εργαστούν.

Συµπερασµατικά, στόχος του υπό συζήτηση νοµοσχεδίου είναι
η ενδυνάµωση της θέσης του εργαζοµένου, η αντιµετώπιση χρό-
νιων στρεβλώσεων στην αγορά εργασίας και η ελαχιστοποίηση
γραφειοκρατικών και διοικητικών βαρών. Πρόκειται για ένα νο-
µοσχέδιο, που φέρνει τη χώρα µας πλησιέστερα προς το κοινο-
τικό κεκτηµένο και τον εργαζόµενο σε περισσότερο ισχυρή και
αξιοπρεπή θέση έναντι του εργοδότη του. Γι’ αυτό και είναι ακα-
τανόητες οι αντιδράσεις εκείνων, που θεωρητικά εµφανίζονται
να υπηρετούν τον εργαζόµενο, ενώ στην πραγµατικότητα επιδιώ-
κουν τη συντήρηση της ασθενούς θέσης του απλά και µόνο για
να τον εκµεταλλεύονται ιδεολογικά.

Oι εργαζόµενοι και οι επιχειρηµατίες της πατρίδας µας δεν ξε-
γελιούνται πλέον από τις πλαστές διαχωριστικές γραµµές των
µικροκοµµατικών σκοπιµοτήτων του παρελθόντος. Ξέρουν καλά
ότι µόνο ενωµένοι θα κατορθώσουµε να θέσουµε ισχυρά ανα-
πτυξιακά θεµέλια για την ευηµερία των παιδιών µας στο έντονα
ανταγωνιστικό και παγκοσµιοποιηµένο περιβάλλον αλλεπάλλη-
λων κρίσεων.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο κ. Γεώργιος Παπαηλιού από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, η ενσωµάτωση στην ελληνική έννοµη τάξη της οδη-
γίας 2019/1152 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και Συµβουλίου,
η οποία αφορά την εισαγωγή διαφανών και προβλέψιµων όρων
εργασίας, αποτελεί το πρόσχηµα για την Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας προκειµένου να εισαγάγει προς ψήφιση διατάξεις
ρυθµίσεις, που έρχονται σε αντίθεση µε την προστατευτική και
τη συλλογική διάσταση του Εργατικού Δικαίου, το οποίο διατηρεί
ή το επαναφέρει στο πνεύµα του καταναγκασµού των «µνηµο-
νίων», για την πατρότητα των οποίων ο Υπουργός, ο κ. Άδωνις
Γεωργιάδης επαίρεται, είναι υπερήφανος. Πρόκειται για συνήθη
τακτική της Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.

Στο πλαίσιο της προωθούµενης περαιτέρω -στην πραγµατικό-
τητα στα άκρα- απορρύθµισης και ελαστικοποίησης των εργα-
σιακών σχέσεων, τα εργασιακά δικαιώµατα βρίσκονται στο
στόχαστρο. Η κατάργηση, η καταστρατήγηση και η αποµείωση
του συνεχίζονται και ενισχύονται και αυτό παρ’ ότι µε την ενσω-
µάτωση της συγκεκριµένης οδηγίας δεν µπορεί να υπάρξει µεί-
ωση των υφισταµένων δικαιωµάτων, που προβλέπονται από την
ισχύουσα εθνική ή ενωσιακή νοµοθεσία. Δεν µπορεί, δηλαδή, να
αποτελέσει η οδηγία όχηµα για την υποβάθµιση του επιπέδου
προστασίας των εργαζοµένων και ειδικότερα να χρησιµεύσει ως
άλλοθι, ως πρόσχηµα για την καθιέρωση συµβάσεων σχεδόν µη-
δενικών ωρών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς πρέπει να επισηµαν-
θεί ότι κάποιες φορές στα νοµοσχέδια, που κατατίθενται στη
Βουλή έχουν επέλθει αλλαγές αναγκαστικές λόγω κοινωνικών και
πολιτικών αντιδράσεων. Βέβαια, αυτό δεν σηµαίνει ότι αυτές οι
αλλαγές ανταποκρίνονται στην πραγµατική βούληση του νοµο-
θέτη, εν προκειµένω της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, η
οποία αναµένει «καλύτερες» συνθήκες για «να επανέλθει» δριµύ-
τερη. Στην προκειµένη περίπτωση οι αρχικές δηλώσεις του
Υπουργού Εργασίας, του κ. Γεωργιάδη, για δύο οκτάωρα την
ίδια µέρα ανταποκρίνονται στην πραγµατική κυβερνητική πεποί-
θηση ότι το οκτάωρο είναι ξεπερασµένο, όπως έχει διακηρύξει
ο ίδιος ο Πρωθυπουργός. Δεν επρόκειτο για γκάφα.

Η πλέον επίµαχη διάταξη του νοµοσχεδίου αφορά τη θεσµο-
θέτηση της κατά παραγγελία εργασίας και της απασχόλησης
σχεδόν µηδενικών ωρών. Η ενσωµάτωση της συγκεκριµένης
πρόβλεψης θα οδηγήσει σε πολύ σηµαντική αλλαγή του Εργατι-

κού Δικαίου, καθώς στη χώρα µας υπάρχει υποχρέωση να προ-
ηγείται η αναγγελία των στοιχείων του µισθωτού εργαζόµενου
στο πληροφοριακό σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ» πριν από την ανάληψη
της εργασίας.

Σε θέµατα χρόνου εργασίας οι προτεινόµενες ρυθµίσεις κι-
νούνται προς την αντίθετη κατεύθυνση της συζήτησης και των
προωθούµενων ρυθµίσεων για µείωση του χρόνου των ωρών ερ-
γασίας που γίνεται στην Ευρώπη για τριανταπεντάωρο, ακόµη
και για εξάωρη εργασία και για εβδοµάδα τεσσάρων εργασίµων
ηµερών χωρίς µείωση αποδοχών. Έτσι µε το υπό κρίση νοµοσχέ-
διο καταργείται ουσιαστικά το οκτάωρο µε τη θεσµοθέτηση της
παράλληλης εργασίας και σε δεύτερο εργοδότη µε ωράριο, που
φθάνει τις δεκατρείς ώρες. Καταργείται επίσης ουσιαστικά η πεν-
θήµερη εργασία, καθώς η εξαήµερη εργασία επεκτείνεται σε
πάρα πολλούς κλάδους επιχειρήσεων. Είναι το πρώτο βήµα. Επί-
σης προωθείται η µόνιµη πλέον κατάργηση της Κυριακάτικης αρ-
γίας για µεγάλους κλάδους της βιοµηχανίας.

Με αυτόν τον τρόπο καταργείται η κατάκτηση του εργατικού
κινήµατος για «οκτώ ώρες εργασία, οκτώ ώρες ξεκούραση, οκτώ
ώρες κοινωνική ζωή». Έτσι ο ελεύθερος χρόνος για τους εργα-
ζόµενους περιορίζεται στο ελάχιστο και επέρχεται σωµατική και
ψυχική εξουθένωση τους µε σοβαρές επιπτώσεις στην υγεία και
την ασφάλειά τους. 

Η επιχειρηµατολογία του Υπουργού Εργασίας είναι ότι η επι-
κρατούσα ζούγκλα στην αγορά εργασίας «κανονικοποιείται»,
προβάλλοντας τη σχετική ρύθµιση ως προστασία από τη µαύρη
εργασία. Όµως αντί να ελέγξετε, κύριοι της Κυβέρνησης, την πα-
ρανοµία και την παραβατικότητα την νοµιµοποιείτε. Βασική επι-
δίωξή σας είναι να δηµιουργήσετε καθ’ υπόδειξη των εργοδοτών
και των µεγάλων επιχειρηµατικών συµφερόντων έναν εργαζό-
µενο λάστιχο που να βρίσκεται πάντοτε σε ετοιµότητα να εξυπη-
ρετήσει τις ανάγκες της επιχείρησης, έναν εργαζόµενο που να
εργάζεται µε εντατικούς ρυθµούς, χωρίς να λαµβάνεται υπ’ όψιν
η οικογενειακή και προσωπική ζωή του και µε αποδοχές που φυ-
σικά δεν επαρκούν για τις στοιχειώδεις καθηµερινές ανάγκες
αυτού και της οικογενείας του. 

Για το σύστηµα της διευθέτησης του χρόνου εργασίας προ-
βλέπεται ότι δεν απαιτείται να υποβληθεί αίτηµα του εργαζόµε-
νου, προκειµένου να ενεργοποιηθεί αυτό το σύστηµα, ενώ
δίδεται πλέον η δυνατότητα να συµφωνείται η διευθέτηση του
χρόνου εργασίας και µέσω ατοµικής σύµβασης εργασίας, δη-
λαδή µε την επιβολή της βούλησης του εργοδότη. 

Σχετικά µε την ποινικοποίηση της απεργίας και της συνδικαλι-
στικής δράσης, ουσιαστικά τιµωρείται η συνδικαλιστική δράση,
το συνταγµατικά δηλαδή κατοχυρωµένο δικαίωµα των εργαζο-
µένων. Προβλέπεται χρηµατική ποινή και ποινή φυλάκισης σε πε-
ρίπτωση που οι απεργοί εµποδίσουν τους απεργοσπάστες να
εισέλθουν στον χώρο εργασίας. 

Με αυτόν τον τρόπο αµβλύνεται ή καταργείται η αποτελεσµα-
τικότητα της απεργίας µε την επίκληση του δικαιώµατος της ερ-
γασίας. Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το δικαίωµα της
εργασίας δεν αφορά αυτούς που µετέχουν σε απεργοσπαστι-
κούς µηχανισµούς, σύµφωνα µε το Σύνταγµα, αλλά την υποχρέ-
ωση της πολιτείας να δηµιουργεί θέσεις εργασίας, ασκώντας
πολιτικές πλήρους απασχόλησης.

Τελειώνω, µε την «επαναφορά» των τριετιών. Με την κατατε-
θείσα τροπολογία εκτός από το ξεπάγωµα των τριετιών που ανα-
κοίνωσε από τη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης ο Πρωθυπουργός,
µη έχοντας αναδροµική ισχύ για το χρονικό διάστηµα της αναστο-
λής τους, αυτό το ξεπάγωµα ουσιαστικά ξαναπαγώνει αφού προ-
βλέπεται ότι θα υπάρξει και πάλι άµεση σύνδεση των τριετιών µε
το ύψος του ποσοστού της ανεργίας. Η επαναφορά των τριετιών
θα ξαναπαγώσει από 1η Ιανουαρίου του 2027 αν η ανεργία παρα-
µείνει άνω του 10% και επιπλέον πέραν αυτού προβλέπεται ότι µε
πράξη του Υπουργικού Συµβουλίου µπορεί να αποφασιστούν οι
όροι για την αναστολή ισχύος του ξεπαγώµατος οποτεδήποτε και
διαρκώς. Πρόκειται για άλλη µία κίνηση φούσκα της Κυβέρνησης
της Νέας Δηµοκρατίας για τη δηµιουργία εντυπώσεων και µιας
πλασµατικής, ψευδούς πραγµατικότητας. Πρόκειται για κοροϊδία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνω λέγοντας ότι είναι γνω-
στό από την αρχή της διακυβέρνησής της, η Κυβέρνηση της Νέας
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Δηµοκρατίας έθεσε στο στόχαστρο τη µισθωτή εργασία εκτός
από τα κοινωνικά αγαθά, την υγεία και την εκπαίδευση και τη µι-
κροµεσαία επιχειρηµατικότητα. Και αυτό γίνεται προωθώντας την
επισφάλεια της θέσης των εργαζοµένων και την αποδυνάµωση
των ελεγκτικών µηχανισµών. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
ο κ. Πέτσας Στυλιανός από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Θα ακολουθήσει η κ. Δεληκάρη, ο κ. Χαλκιάς, ο κ. Κωνσταντι-
νόπουλος, η κ. Πούλου. 

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-

τσοτάκη αποδεικνύει µε πράξεις ότι αγκαλιάζει τον κόσµο της ερ-
γασίας. Αποδεικνύουµε συστηµατικά ότι και θέλουµε και
γνωρίζουµε και µπορούµε να οδηγήσουµε την Ελλάδα στο µέλλον
που της αξίζει. Η αναµόρφωση της πατρίδας µας σηµαίνει ισχυρή
και βιώσιµη οικονοµική ανάπτυξη, µαζί µε την ενδυνάµωση της κοι-
νωνικής συνοχής. Σηµαίνει βελτίωση των εισοδηµάτων και της ποι-
ότητας ζωής όλων των Ελλήνων, σηµαίνει έµπρακτη ενίσχυση
µεθοδικά και παράλληλα µε την οικοδόµηση µιας στέρεας σχέσης
εµπιστοσύνης µεταξύ πολιτών και πολιτείας, του κόσµου της ερ-
γασίας, ώστε να µειώνονται οι ανισότητες και να µη µένει κανένας
πίσω. 

Προς αυτή την κατεύθυνση κινείται και το σχέδιο νόµου που συ-
ζητούµε σήµερα στη Βουλή των Ελλήνων. Συγκεκριµένα, η ενσω-
µάτωση της οδηγίας 1152/2019 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και
του Συµβουλίου αποσκοπεί στη βελτίωση των όρων εργασίας µε
την προώθηση περισσότερο διαφανούς και προβλέψιµης απασχό-
λησης. 

Με τις διατάξεις που περιλαµβάνουν στα Μέρη Β’ και Γ’ του υπό
συζήτηση νοµοσχεδίου η Κυβέρνηση εµπεδώνει ακόµη πιο εµφα-
τικά µια κουλτούρα προστασίας των εργαζοµένων και προβλεψι-
µότητας των εργασιακών σχέσεων, διασφαλίζοντας τα εργασιακά
δικαιώµατα, µειώνοντας εργασιακές ανισότητες, αποφεύγοντας
την κατάχρηση των άτυπων µορφών απασχόλησης και αποτρέ-
ποντας το social dumping. 

Επιπλέον µε τις ρυθµίσεις που προβλέπονται στο Μέρος Δ’
απλοποιούµε διοικητικές διαδικασίες, θωρακίζουµε το δικαίωµα
εργασίας για τους εργαζόµενους που δεν επιθυµούν να συµµετά-
σχουν σε απεργία, προσδιορίζουµε το πλαίσιο προστασίας των
εργαζοµένων µεταξύ άλλων και σε περιπτώσεις φυσικών ή τεχνο-
λογικών καταστροφών ή έκτακτων καιρικών φαινοµένων, καταπο-
λεµούµε την αδήλωτη και υποδηλωµένη εργασία και
διασφαλίζουµε την ανταγωνιστικότητα των επιχειρήσεων. 

Με τις διατάξεις που περιλαµβάνονται σε αυτό το µέρος ενι-
σχύονται η απασχόληση και η δηµιουργία βιώσιµων και δίκαια
αµειβόµενων θέσεων εργασίας. Αν µάλιστα ληφθεί υπ’ όψιν και η
υπ. αριθµ. 14/1 της από 19 Σεπτεµβρίου 2023 τροπολογία-προ-
σθήκη στο παρόν σχέδιο νόµου που κατατέθηκε για το ξεπάγωµα
των τριετιών και των λοιπών επιδοµάτων πολυετιών καθώς και την
ασφάλιση των πληµµυροπαθών στη Θεσσαλία και των πληγέντων
από τις πυρκαγιές σε Έβρο και Ροδόπη, το παρόν νοµοσχέδιο
είναι ευεργετικό για τον κόσµο της εργασίας. 

Το συµπέρασµα αυτό είναι φανερό για όσους δεν πολιτεύονται
µε κοµµατικά τσιτάτα και µικροπολιτικές σκοπιµότητες. Και ακρι-
βώς επειδή ακούστηκαν πολλά τέτοια τσιτάτα, που δηµιουργούν
εσφαλµένες εντυπώσεις, θα ήθελα να τονίσω πέντε βασικά ση-
µεία:

Πρώτον το πενθήµερο δεν καταργείται. Αντίθετα το πενθήµερο
διατηρείται µε αυξηµένες αποδοχές για τους εργαζόµενους. Για
παράδειγµα, εκείνοι, που επιθυµούν µπορούν να εργαστούν την
Κυριακή µε προσαύξηση του ηµεροµισθίου κατά 115% και µε ανα-
πλήρωση αυτής της ηµέρας µε άλλη µέρα ανάπαυσης την εβδο-
µάδα. Προς διασφάλιση της θέσης των εργαζοµένων καθίσταται
σαφές ότι η εν λόγω δυνατότητα παρέχεται αποκλειστικά σε εξαι-
ρετικές περιπτώσεις και εφόσον ιδιαίτερα αυξηµένος φόρτος ερ-
γασίας έχει απρόβλεπτο χαρακτήρα. Η συνδροµή των ανωτέρων
προϋποθέσεων γνωστοποιείται και ελέγχεται από την Επιθεώρηση
Εργασίας σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις. 

Δεύτερον, το οκτάωρο δεν καταργείται. Αντίθετα σε πλήρη συµ-

µόρφωση µε την κοινοτική οδηγία προβλέπεται ρητά πλέον η δυ-
νατότητα απασχόλησης σε δεύτερο εργοδότη, για τον εργαζό-
µενο που το επιθυµεί για να αυξήσει τις αποδοχές του. Φυσικά
πάντα µε δικλείδες ασφαλείας, ότι η παράλληλη απασχόληση επι-
τρέπεται µε την επιφύλαξη των κειµένων διατάξεων περί του χρό-
νου εργασίας και ανάπαυσης των εργαζοµένων, ιδίως δε των
άρθρων 162-179 του Κώδικα Ατοµικού Εργατικού Δικαίου, όπως
για παράδειγµα η µέγιστη εβδοµαδιαία διάρκεια εργασίας, η ηµε-
ρήσια ανάπαυση κ.λπ.. 

Τρίτον, η χρονική διάρκεια της δοκιµαστικής εργασίας ενός
νέου εργαζόµενου µειώνεται στο µισό από τους δώδεκα µήνες
σε έξι µήνες και πραγµατικά εκπλήσσοµαι όταν ακούω τον ειση-
γητή του ΣΥΡΙΖΑ να καταγγέλλει την περίοδο µαθητείας, όπως
την ονόµασε αντί να την χειροκροτεί, καθώς µειώνεται στο µισό
από αυτό που ίσχυε επί των ηµερών της Κυβέρνησης του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. 

Τέταρτον, το δικαίωµα στην εργασία διασφαλίζεται. Με το
άρθρο 31 ενισχύεται η προστασία της εργασίας των εργαζοµέ-
νων, που δεν επιθυµούν να συµµετάσχουν σε απεργιακές κινη-
τοποιήσεις αλλά αντιθέτως θέλουν να συνεχίσουν την εργασία
τους. Γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το δικαίωµα στην
απεργία όπως και η συνδικαλιστική ελευθερία εν γένει πρέπει να
ισορροπούνται µε το δικαίωµα στην εργασία µε τρόπο ισότιµο
και άρα να διασφαλίζεται η πρακτική εναρµόνιση µεταξύ των
συνταγµατικών αυτών δικαιωµάτων. Αντίστοιχη ρύθµιση εισάγε-
ται και για την περίπτωση της κατάληψης των χώρων εργασίας,
δεδοµένου ότι αυτή παρακωλύει ουσιωδώς την άσκηση του δι-
καιώµατος εργασίας. 

Πέµπτον, οι τριετίες και οι πολυετίες ξεπαγώνουν. Έτσι εκα-
τοµµύρια εργαζόµενοι του ιδιωτικού τοµέα θα δουν εντός της
επόµενης τετραετίας αυξήσεις από 5% έως και 30% λόγω του
ξεπαγώµατος των τριετιών και πολυετιών, δηλαδή ενός πάγιου
αιτήµατος τη δεκαετία της δηµοσιονοµικής κρίσης. Και θα ήθελα
να αναφερθώ στον προηγούµενο οµιλητή, ότι αν νοµίζετε ότι
είναι κοροϊδία, να ζητήσετε συγνώµη όταν θα αρχίσουν οι εργα-
ζόµενοι, που θα δουν τις τριετίες και τις πολυετίες να ξεπαγώ-
νουν για να δούµε ποιος κοροϊδεύει και ποιος όχι. 

Αυξάνοντας, λοιπόν, ένα µε δύο χρόνια νωρίτερα απ’ ό,τι προ-
βλεπόταν -θυµίζω εδώ ότι αυτό θα γινόταν µε βάσει νόµου του
2012 µόνο όταν ανεργία θα έπεφτε κάτω από το 10%-, τις απο-
δοχές των εργαζοµένων και ιδίως των χαµηλά αµειβόµενων ενι-
σχύουµε την αγοραστική τους δύναµη, βελτιώνουµε το βιοτικό
τους επίπεδο και εµπεδώνουµε το αίσθηµα ασφάλειας δικαίου. 

Παράλληλα σε πιο µακροπρόθεσµο ορίζοντα δηµιουργούµε
το πλαίσιο για τη βελτίωση αφ’ ενός του περιβάλλοντος της αγο-
ράς εργασίας, µέσω της αντιµετώπισης της έλλειψης εργατικού
δυναµικού σε ορισµένους κλάδους και επαγγέλµατα, καθώς και
µέσω της µείωσης της αδήλωτης εργασίας και αφ’ ετέρου του
επιχειρηµατικού περιβάλλοντος. 

Και θέλω εδώ να απαντήσω και σε ένα κρίσιµο ερώτηµα που
µπορεί να τεθεί αναφορικά µε το ανοδικό σπιράλ µισθών-τιµών
σε µια οικονοµία, σε περιβάλλον αυξηµένου πληθωρισµού. Με
απλά λόγια, το ερώτηµα που τίθεται είναι το εξής: Οι αυξήσεις
των µισθών θα τροφοδοτήσουν έτι περαιτέρω τον πληθωρισµό
αποµειώνοντας τελικά τη θετική αρχική επίπτωση στην αγορα-
στική δύναµη των εργαζοµένων; Η απάντηση είναι όχι και εξη-
γούµαι γιατί. Με τη συνετή οικονοµική και δηµοσιονοµική
πολιτική που έχει ως στόχο να αυξάνει την ευηµερία των πολιτών
µέσα από υψηλότερη βιώσιµη ανάπτυξη και κοινωνική συνοχή,
έχουµε φροντίσει να αφαιρούµε βάρη από φόρους και εισφορές
αυξάνοντας από τη µια το διαθέσιµο εισόδηµα των εργαζοµένων
και µειώνοντας από την άλλη το µη µισθολογικό κόστος  της ερ-
γασίας.

Επιπλέον αντιµετωπίζουµε την ακρίβεια ενισχύοντας δραστικά
τους αυστηρότατους ελέγχους στην αγορά, προκειµένου να κα-
ταπολεµήσουµε φαινόµενα κερδοσκοπίας και αισχροκέρδειας,
ενώ χωρίς δογµατισµούς, εµείς που πιστεύουµε στην οικονοµία
της αγοράς, εκεί που παρατηρούνται φαινόµενα αποτυχίας της
αγοράς -market failure-, όπως για παράδειγµα στη Θεσσαλία, δεν
διστάζουµε να επιβάλλουµε και πλαφόν στις τιµές.

Και βέβαια χάρη στην εµπιστοσύνη που έχει επιδοθεί στην
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εθνική οικονοµία, έχουµε πετύχει εντυπωσιακή αύξηση των ιδιω-
τικών και δηµοσίων επενδύσεων, που σε συνδυασµό µε την ανά-
κτηση της επενδυτικής βαθµίδας αποτελεί διαβατήριο για
χαµηλότερα επιτόκια, περισσότερες επενδύσεις και δουλειές και
τελικά βιώσιµη, χωρίς πισωγυρίσµατα, αύξηση των µισθών των
εργαζοµένων σε δηµόσιο και ιδιωτικό τοµέα και φυσικά αποκα-
τάστασης των συντάξεων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για όλους αυτούς τους λόγους
πιστεύω ότι το παρόν νοµοσχέδιο είναι ευεργετικό για τον κόσµο
της εργασίας αλλά και για την εθνική οικονοµία. Με σχέδιο και
µεθοδικότητα, συνεχίζουµε να εργαζόµαστε για ένα καλύτερο
αύριο για όλες τις Ελληνίδες και όλους τους Έλληνες, ώστε να
πάµε την Ελλάδα µας πιο µπροστά και πιο ψηλά, όπως της αξί-
ζει.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
η κ. Αγγελική Δεληκάρη από τη Νέα Δηµοκρατία.

Μετά από την κ. Δεληκάρη θα πάρουν τον λόγο ο κ. Χαλκιάς,
ο κ. Κωνσταντινόπουλος, η κ. Πούλου, η κ. Βατσινά και ο κ. Έξαρ-
χος.

Ελάτε, κυρία Δεληκάρη, έχετε τον λόγο.
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΔΕΛΗΚΑΡΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε και

καλούµαστε εν συνεχεία να ψηφίσουµε το σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης το οποίο πραγ-
µατικά συνιστά τοµή για την οµαλή λειτουργία της αγοράς ερ-
γασίας.

Σε ένα εργασιακό περιβάλλον το οποίο καθηµερινά εξελίσσε-
ται µε ταχείς ρυθµούς, το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου αποσκο-
πεί στο να βελτιωθούν οι όροι εργασίας. Για τον εργαζόµενο
διασφαλίζεται κατά το δυνατόν ένα επίπεδο προβλεψιµότητας
και ασφάλειας, ενώ ενισχύονται οι µηχανισµοί ελέγχου του κρά-
τους για την αποτελεσµατική διασφάλιση των δικαιωµάτων του
κάθε εργαζοµένου.

Θα ήθελα κατά την τοποθέτησή µου να σταθώ σε ορισµένα
σηµεία που θεωρώ κοµβικά. Με το άρθρο 6 ο εργαζόµενος µπο-
ρεί στο εξής να είναι ενηµερωµένος για όλες τις πτυχές της σύµ-
βασης απασχόλησής του µε ορισµένες πολύ σηµαντικές
προσθήκες. Δηλαδή να γνωρίζει επακριβώς τον τόπο της απα-
σχόλησης, την περίοδο της δοκιµαστικής εργασίας, τις δυνατό-
τητες κατάρτισης. 

Επιπλέον, µε το άρθρο 9, για πρώτη φορά, ένας µισθωτός µπο-
ρεί να έχει δεύτερο εργοδότη πέραν εκείνου στον οποίο απασχο-
λείται πλήρως, δίχως να θίγονται οι προβλέψεις για τα µέγιστα
χρονικά όρια εργασίας, παρ’ ότι επιχειρήθηκε να δοθεί µια στρε-
βλή εικόνα το προηγούµενο διάστηµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τις αλλαγές που φέρνει το
συγκεκριµένο άρθρο, πετυχαίνουµε ένα καίριο χτύπηµα στην
αδήλωτη και ανασφάλιστη εργασία. Προστατεύουµε τους εργα-
ζόµενους µε πράξεις, όχι µε λόγια. 

Η προστασία της εργασίας ενισχύεται και από το άρθρο 32.
Όλες και όλοι µας έχουµε νωπές τις εικόνες από τις συνέπειες
της πρωτοφανούς µανίας της φύσης και τις καταστροφές που
προκλήθηκαν στη Θεσσαλία. Η προστασία της ανθρώπινης ζωής
είναι στην κορυφή των προτεραιοτήτων µας και σε αυτό ακριβώς
στοχεύει το άρθρο 32. Δηλαδή διασφαλίζεται ότι σε περιοχές
που κινδυνεύουν είτε από πυρκαγιά είτε από πληµµύρα, οι επι-
χειρήσεις που εδρεύουν εκεί υποχρεούνται να συµµορφώνονται
µε τις οδηγίες των αρχών για εκκένωση ή προληπτική αποµά-
κρυνση του προσωπικού τους.

Σηµαντικές ρυθµίσεις οι οποίες συµβάλλουν στην οµαλή λει-
τουργία των επιχειρήσεων, ιδίως σε νευραλγικούς κλάδους της
βιοµηχανίας και της παραγωγής επιφέρουν τα άρθρα 25, 26 και
27 του σχεδίου νόµου. Mε το άρθρο 25 προβλέπεται η δυνατό-
τητα απασχόλησης των εργαζοµένων την πρόσθετη έκτη ηµέρα
κατά την οποία η αµοιβή τους θα είναι αυξηµένη κατά 40%, ενώ
δεν θα επιτρέπεται η υπερωριακή απασχόληση και η υπερεργα-
σία. Αυτή η προσθήκη στο άρθρο 182 του Κώδικα Ατοµικού Ερ-
γατικού Δικαίου ουσιαστικά βοηθά τις επιχειρήσεις που
λειτουργούν µε το σύστηµα εναλλασσόµενων βαρδιών. Προστα-

τεύουµε τόσο το πενθήµερο, όσο και το οκτάωρο υποχρεώνον-
τας τον εργοδότη να καταβάλλει µεγαλύτερη αµοιβή στον εργα-
ζόµενο που απασχολείται την 6η µέρα. Με τη ρύθµιση αυτή
δίδεται µια ώθηση στη βιοµηχανία µας η οποία πάσχει από έλ-
λειψη εξειδικευµένου εργατικού δυναµικού. Βάζουµε φρένο στα
οποιαδήποτε φαινόµενα αδήλωτης ή υποδηλωµένης εργασίας.

Οι ελεγκτικοί µηχανισµοί της πολιτείας θα είναι σε εγρήγορση
για την τήρηση του νόµου κι αυτό θεωρώ, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, πως θα βελτιώσει τη σηµερινή κατάσταση.

Και φυσικά οι προβλέψεις αυτές του άρθρου 25 συµπληρώνον-
ται από τις προβλέψεις των άρθρων 26 και 27. Να σταθώ σε αυτό
το σηµείο και ειδικότερα στο άρθρο 27 όπου διασφαλίζεται πως
επιχειρήσεις, που παράγουν προϊόντα ευαίσθητα, όπως τρόφιµα
και εµφιαλωµένο νερό, θα µπορούν να λειτουργούν απρόσκοπτα,
το ίδιο και για τα εκπαιδευτικά κέντρα πιλότων, πληρωµάτων και
τεχνικών αεροσκαφών. Τα άρθρα 25 έως 27 συνθέτουν µια πολύ
θετική δέσµη µέτρων για την οµαλή λειτουργία της οικονοµίας και
της επιχειρηµατικής δραστηριότητας. Στηρίζουµε την εθνική οι-
κονοµία, στηρίζουµε τις µεγάλες παραγωγικές επιχειρήσεις της
χώρας, διασφαλίζουµε καλύτερες συνθήκες εργασίας για τους
ανθρώπους που απασχολούνται σε αυτές.

Επιπλέον, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το άρθρο 30 ενι-
σχύουµε την παρουσία των ιατρών εργασίας µέσω της δυνατό-
τητας ιατρών και άλλων ειδικοτήτων να ασκούν αυτά τα
καθήκοντα. Η ανάγκη για µεγαλύτερο αριθµό ιατρών εργασίας
είναι µια απτή απόδειξη της ανάπτυξης της ελληνικής οικονο-
µίας, της δηµιουργίας νέων επιχειρήσεων µε προσωπικό άνω των
πενήντα ατόµων, δηλαδή επιχειρήσεων που υποχρεούνται να
έχουν ιατρό εργασίας.

Η έλλειψη ιατρών εργασίας είναι ένα πρόβληµα, που πρέπει
να επιλυθεί και το σχέδιο νόµου δίνει µια άµεση λύση σε αυτό.
Προστατεύουµε την εργασία, προστατεύουµε τους εργαζόµε-
νους, φροντίζουµε για τη δηµιουργία και τη διασφάλιση ενός υγι-
ούς κλίµατος στους χώρους εργασίας.

Η προστασία της εργασίας ενισχύεται και µε το άρθρο 32.
Έχουµε δει όλοι µας επιχειρήσεις να φεύγουν από την Ελλάδα
επειδή δεν µπορούσαν να αντιµετωπίσουν τις επιπτώσεις απερ-
γιών, καταλήψεων και άλλων αντίστοιχων αντιδράσεων από οµά-
δες, που ούτε πλειοψηφικές ήταν αλλά και ορισµένες φορές δεν
προέρχονταν καν από εργαζόµενους της ίδιας επιχείρησης.

Σαφώς και το δικαίωµα στην απεργία είναι διασφαλισµένο,
αλλά από την άλλη µεριά πρέπει να διασφαλίζουµε και το δι-
καίωµα του κάθε εργαζόµενου να µπορεί να προσέλθει στον
χώρο της εργασίας του δίχως φόβο για τη σωµατική του ακεραι-
ότητα. Να µπορεί δηλαδή η επιχείρηση να λειτουργεί κατά το δυ-
νατόν απρόσκοπτα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου
συνιστά µια τοµή στο εργασιακό περιβάλλον της χώρας µας. Τα
νέα δεδοµένα που διαµορφώνονται, η κατάκτηση της επενδυτι-
κής βαθµίδας, που αναντίρρητα συνδέεται µε την ανάπτυξη του
εγχώριου επιχειρηµατικού και βιοµηχανικού κλάδου υποχρεώ-
νουν σε µεταρρυθµίσεις, που όχι µόνο θα ενισχύουν την επιχει-
ρηµατικότητα, όχι µόνο θα αυξάνουν την ανταγωνιστικότητα της
ελληνικής οικονοµίας, αλλά θα διασφαλίζουν παράλληλα στο
ακέραιο τα θεµελιώδη δικαιώµατα του κάθε εργαζόµενου Έλ-
ληνα, της κάθε εργαζόµενης Ελληνίδας.

Η υπερψήφιση, εποµένως, του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης αποτελεί µια πράξη ευθύ-
νης εκ µέρους µας είτε ανήκουµε στην κυβερνητική πλειοψηφία
είτε στην αντιπολίτευση, µείζονα και ελάσσονα.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κ. Δεληκάρη.

Θα καλέσουµε τώρα στο Βήµα τον κ. Αθανάσιο Χαλκιά.
Θα ακολουθήσει, όπως ανακοίνωσα και πιο πριν, ο κ. Κωνσταν-

τινόπουλος, η κ. Πούλου, η κ. Βατσινά, ο κ. Έξαρχος και µετά ο
κ. Σπανάκης.

Θέλετε να µιλήσετε νωρίτερα, κύριε Σπανάκη;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας

και Κοινωνικής Ασφάλισης): Όχι, όχι.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει, εποµένως
µετά τον κ. Έξαρχο, όπως ανακοινώσαµε, θα πάρετε τον λόγο
και µετά ο Υπουργός, ο κ. Γεωργιάδης.

Ορίστε, κύριε Χαλκιά, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΛΚΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ερχόµαστε εδώ σήµερα να συ-

ζητήσουµε το νέο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης το οποίο, όπως έχουν ήδη πει οι προλαλή-
σαντες, σε καµµία περίπτωση δεν προασπίζει τα δικαιώµατα των
εργαζοµένων. 

Όπως είχα πει και στην πρώτη τοποθέτησή µου ενώπιον του
ελληνικού Κοινοβουλίου, εργάζοµαι από δεκαέξι ετών. Εάν υπάρ-
χει κάποιος που να µπορεί να καταλάβει στην πράξη τι σηµαίνουν
αυτές οι νέες διατάξεις, που εισάγονται σήµερα, είµαι ένας από
τους λίγους στο Κοινοβούλιο. Θεωρητικά όλα ωραία φαίνονται,
ακριβώς όπως τα περιέγραψε πριν ο κ. Γεωργιάδης στην αρχική
του τοποθέτηση όπου έθιξε µεταξύ άλλων και τη νοηµοσύνη µας.
Είπε ότι δεν µπορούµε να καταλάβουµε τι λέει το νοµοσχέδιο
του. 

Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, δεν έχουµε τη νοητική ικανότητα να
καταλάβουµε το νοµοσχέδιο; Μπορεί να µην είµαστε όλοι εργα-
τολόγοι, αλλά ξέρουµε πώς λειτουργεί η αγορά. Ξέρουµε πώς
θα ερµηνευθούν οι διατάξεις σας από τους εργοδότες. Ξέρουµε
ότι αυτές αποτελούν όχηµα για να γίνουν πράξη τα µεγαλεπή-
βολα σχέδια των ξένων εταιρειών, που θέλουν να εκµεταλλευ-
τούν τον Έλληνα εργαζόµενο και να οδηγήσουν τη χώρα σε
περισσότερη φτωχοποίηση.

Είναι γνωστό τοις πάσι ότι στόχος των µνηµονίων, που µε τόση
θέρµη υποστηρίξατε τα προηγούµενα χρόνια, ήταν η προφανής
υποβάθµιση της χώρας και αυτό ακριβώς κάνετε µε αυτό το νο-
µοσχέδιο. Μεγάλες πολυεθνικές εταιρείες θα εκµεταλλευτούν
την ύπαρξη των θυγατρικών τους και θα υποχρεώνουν τους ερ-
γαζόµενους να δουλεύουν δωδεκάωρα. 

Ξέρετε, κύριε Υπουργέ, τι λένε οι εργοδότες στους εργαζόµε-
νους όταν αρνούνται να δουλέψουν παραπάνω; Ότι η πόρτα είναι
εκεί και ότι περιµένει ουρά απ’ έξω για τη θέση. Αυτό λένε. Το
έχω ακούσει εγώ ως εργαζόµενος. Το έχουν ακούσει οι φίλοι µου
και η οικογένειά µου. Το έχουν ακούσει όλοι σχεδόν οι Έλληνες
πολίτες. Ας τολµήσει να κάνει ένας εργαζόµενος καταγγελία στο
ΣΕΠΕ, όχι µόνο θα αναγκαστεί σε παραίτηση, αλλά θα µπει και
σε black list των λοµπιστών. Το αποτέλεσµα; Δεν πρόκειται να
τον προσλάβει κανένας στο µέλλον. 

Θα µου πείτε τώρα «αυτά δεν είναι νόµιµα». Όντως δεν είναι,
αλλά αυτό γίνεται στην πράξη και το γεγονός ότι δεν έχετε κάνει
κάτι για αυτό τόσα χρόνια δείχνει από µόνο του ότι ζείτε σε ένα
παράλληλο σύµπαν, ότι δεν έχετε καµµία απολύτως εικόνα για την
ελληνική πραγµατικότητα. Ακούτε µόνο ό,τι θέλετε να ακούσετε. 

Η φτωχοποίηση του Έλληνα για την εξυπηρέτηση των ξένων
συµφερόντων είναι ολοφάνερη. Αυτή η φτωχοποίηση εξηγεί γιατί
απ’ έξω δεν υπάρχει λαοθάλασσα. Γιατί όταν σου κόβουν ολό-
κληρο το ηµεροµίσθιο όταν απεργείς, γιατί όταν σε απειλούν ότι
αν απεργήσεις, αύριο δεν θα έχεις δουλειά, τότε ο κόσµος το
σκέφτεται διπλά και τριπλά να κατέβει στο δρόµο και να δείξει
την οποιαδήποτε αντίδρασή του στο νοµοσχέδιο. Ο Έλληνας
είναι εξουθενωµένος και απογοητευµένος. Τον ακούσατε όταν
διαδήλωνε για τα µνηµόνια; Όχι. Τον ακούσατε όταν διαδήλωνε
για την υποχρεωτικότητα των εµβολίων; Όχι. Γιατί να τον ακού-
σετε όταν θα διαδηλώσει τώρα; Ακόµα και το γεγονός ότι θεω-
ρείτε ότι εσείς ξέρετε καλύτερα και ότι υποτιµάτε τη νοηµοσύνη
ενός ολόκληρου έθνους, δείχνει από µόνο του ότι δεν δείχνετε
κανένα απολύτως σεβασµό. Καλείτε τους νέους µας µε υψηλές
δεξιότητες να επιστρέψουν στη χώρα. Γιατί να επιστρέψουν;
Τους σέβεστε; Όχι. Είναι σεβασµός στον Έλληνα πολίτη να εξα-
ναγκάζεται σε εξαήµερη εργασία; Να δουλεύει δωδεκάωρα; 

Βλέπουµε συµπολίτες µας να πνίγονται στις πληµµύρες και να
χάνουν τους κόπους µιας ζωής, λόγω των δολοφονικών ελλεί-
ψεων και παρατυπιών και να τα ρίχνει η Κυβέρνηση στην πολυ-
διαφηµισµένη κλιµατική αλλαγή. Βλέπουµε γονείς να περιµένουν
το κουπόνι pass για να αγοράσουν στα παιδιά τους τετράδια για
τη νέα σχολική χρονιά ή ένα κιλό κιµά. Είναι αυτή µια χώρα που
σέβεται τους πολίτες της; 

Ακόµα και στον τρόπο που συµπεριφέρεστε στους νέους
εντός της χώρας, δείχνει την έλλειψη σεβασµού. Και αναφέροµαι
-όπως αναφέρθηκε και η Αντιπολίτευσή µας, άλλοι συνάδελφοι
νωρίτερα- στην περίπτωση των εποχιακών πυροσβεστών που κά-
νουν κάθε χρόνο υπεράνθρωπη προσπάθεια για να σώσουν αν-
θρώπινες ζωές και περιουσίες από τις φωτιές και τις πληµµύρες
και κάθε χρόνο τους πετάτε σαν στυµένες λεµονόκουπες όταν
λήγει η αντιπυρική περίοδος και όταν τους απαγορεύετε να διεκ-
δικήσουν µια µόνιµη θέση επειδή είναι πάνω από τριάντα πέντε
ετών. Αυτό είναι το ευχαριστώ σας και ο σεβασµός σας; 

Εµένα οι γονείς µου µού έµαθαν ότι: «Αν θέλεις να σε σέβον-
ται, να σέβεσαι, γιε µου. Να σέβεσαι, να εκτιµάς και να έχεις
ωραίους τρόπους, πράγµατα απλά που τους κάνουνε σπουδαί-
ους τους ανθρώπους». 

Καλώ, λοιπόν, όλους να γίνετε σπουδαίοι δείχνοντας τον απαι-
τούµενο σεβασµό στους εργαζοµένους αυτής της χώρας. 

Η λύση στην ακρίβεια είναι να αυξηθούν οι µισθοί, όχι να δου-
λεύουν οι Έλληνες σαν είλωτες. Μπορεί να είµαστε Σπαρτιάτες,
αλλά δεν πιστεύουµε στους είλωτες. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον
λόγο στον κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλο από το ΠΑΣΟΚ -
ΚΙΝΑΛ.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να ξεκι-
νήσω ότι προφανώς συντάσσοµαι µε την άποψη της παράταξής
µου, όπως διατυπώθηκε από τον εισηγητή µας, τον κ. Πουλά.

Θέλω να προσεγγίσω -και θα µου επιτρέψετε να προσεγγίσω-
το νοµοσχέδιο όµως, µε έναν τρόπο τον οποίο νοµίζω αξίζει να
το δούµε όλοι. 

Και θα ξεκινήσω µε το ότι σήµερα στη χώρα, µε βάση τις µε-
λέτες που υπάρχουν, λείπουν εργατικά χέρια στον αγροτικό
τοµέα, στην οικοδοµή, στην εστίαση, στον τουρισµό και σε άλ-
λους κλάδους. Βάσει της µελέτης που αποδεχόµαστε όλοι,
υπάρχουν ογδόντα χιλιάδες κενά στην εστίαση, εξήντα χιλιάδες
κενά στην αγροτική παραγωγή, διακόσιες χιλιάδες κενά στον κα-
τασκευαστικό κλάδο, τη στιγµή που η ΕΛΣΤΑΤ λέει ότι οι άνεργοι
συµπολίτες µας είναι πεντακόσιες χιλιάδες.

Θα µου επιτρέψετε µέσα από αυτό το πρίσµα να µιλήσω -γιατί
δεν µπορώ να µιλήσω για όλα τα θέµατα, γι’ αυτό είπα- λίγο για
τα θέµατα της εστίασης. Θέλω να ξέρετε ότι στην εστίαση απα-
σχολούνται -πιθανόν ασχολούνται- εκατοντάδες χιλιάδες άνθρω-
ποι, µικροµεσαίοι επιχειρηµατίες κατά κύριο λόγο, οι οποίοι
δουλεύουν πολλές ώρες. Και εδώ θέλω να σας πω κάτι, κύριοι
συνάδελφοι να ξέρετε, ο επιχειρηµατίας στην εστίαση δεν έχει
ωράριο, δουλεύει δέκα, δώδεκα, δεκαπέντε ώρες και αναζητά
από το φιλικό κράτος έναν τρόπο για να φτιάξει µια τέτοια εργα-
σιακή σχέση µε τους εργαζόµενούς του για να µπορεί να πάει να
ξεκουραστεί. 

Όταν πάµε εµείς να φάµε θα πάµε -κατά κύριο λόγο πότε δου-
λεύει η εστίαση;- αργίες, βράδια. Εµείς πάµε και τρώµε εκείνες
τις ώρες. Όταν εµείς τελειώνουµε τη δουλειά µας, πάµε σε αυ-
τούς και τρώµε. Άρα, τί συµβαίνει τόσα χρόνια και έχουµε όλοι
ευθύνες; Έχουµε υπέρογκο, µη µισθολογικό κόστος. 

Καµµία κυβέρνηση µέχρι σήµερα -ας είµαστε ειλικρινείς µε-
ταξύ µας- δεν κατάργησε το µη µισθολογικό κόστος. Όχι την κα-
τάργηση του µισθού του εργαζόµενου -προσοχή, να µην
παρεξηγηθούµε- κανένας δεν κατάργησε το  µισθολογικό κό-
στος. Δηλαδή, ένας άνθρωπος -και γι’ αυτό δηλώνουν όλοι αυτά
που δηλώνουν- πρέπει να πληρώσει ένα υπέρογκο µισθολογικό
κόστος, το διπλάσιο δηλαδή από το µεροκάµατο που δίνει στον
εργαζόµενο.

Θέλω να σας ρωτήσω αν αυτό είναι αριστερό, δεξιό, οτιδήποτε
ή αν είναι κοινή λογική για να µπορέσουµε να το αντιµετωπί-
σουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοί, θέλω να σας ρωτήσω για µερικά
πράγµατα γιατί καταλαβαίνω ότι θα µπορούσε να µπει ένα πλα-
φόν σε αυτό. Να µην χάσει έσοδα, αλλά να µπει ένα πλαφόν. 

Πάµε στο δεύτερο. Εγώ, κύριε Υπουργέ, δεν καταλαβαίνω µε-
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ρικά πράγµατα. Πραγµατικά να σας ρωτήσω. Λέτε ότι πρέπει να
δηλώνουν οι επιχειρήσεις πού είναι ο κάθε εργαζόµενος. Πολύ
ωραία. Θέλω να σας ρωτήσω όλους εσάς στο καφέ που πάτε το
πρωί άµα η Επιθεώρηση Εργασίας µπει και βρει κάποιον, που
είναι σερβιτόρος και φτιάχνει τοστ. Θα τον γράψει ή όχι; Είναι
«MACDONALD’S» όλες οι επιχειρήσεις στην Ελλάδα; Τι είναι; Με
δύο και τρεις εργαζόµενους πώς θα το αντέξει αυτό; Κύριε
Υπουργέ καταλαβαίνω να µην γίνεται κατάχρηση από έναν
αριθµό εργαζοµένων και πάνω, αλλά εδώ µιλάµε ότι θα µπαίνει
η Επιθεώρηση Εργασίας γράφεις το τοστ, κλείσ’ τον µέσα.  Ε,
όχι. Είναι χτύπηµα στις µικρές επιχειρήσεις. Εγώ νόµιζα ότι το
καταλαβαίνετε αυτό. Ας πάµε από κάποιους να δίνουµε ένα πο-
σοστό τουλάχιστον σ’ αυτούς τους ανθρώπους στις µικρές επι-
χειρήσεις, να τους επιτρέπουµε να µην έχουν, να είναι
υπάλληλος καταστήµατος. Πραγµατικά αυτό τι είναι. Είναι αρι-
στερό, δεξιό; Τι είναι αυτό;

Πάω στο δεύτερο ζήτηµα. Ηλεκτρονική κάρτα. Κύριοι συνά-
δελφοι, υπάρχει κανένας εδώ µέσα που δεν θέλει να υπάρχουν
κίνητρα για να µπει η ηλεκτρονική κάρτα; Πώς διαφορετικά θα
µπορεί ο εργαζόµενος να νιώθει ασφάλεια και ο εργοδότης να
µην µπορεί να του κάνει οτιδήποτε ή αντίστροφα; Μόνο µε την
ηλεκτρονική κάρτα. Άρα, πρέπει να δοθούν κίνητρα σε αυτό. Θα
διαφωνήσουµε και σε αυτό; 

Και να σας πω κάτι, κύριε Υπουργέ; Εγώ συµφωνώ µαζί ότι δεν
µπορεί να σταµατήσουµε αυτό. Γιατί το πρόβληµα είναι ότι τα
νοµοσχέδια τα γράφουν οι δικηγόροι συνέχεια. Δεν έχουν καµµία
σχέση -µε συγχωρείτε συνάδελφοι δικηγόροι εδώ- µε την πραγ-
µατικότητα. Πολύ καλά κάνετε και σταµατάτε να στέλνουµε εξώ-
δικα γιατί πληρώνουµε δικηγόρο ή οτιδήποτε άλλο. Όµως, για
να διασφαλίσουµε τον υπάλληλο φτιάχνουµε µία εφαρµογή
opengov, κύριε Υπουργέ, που ο εργαζόµενος στέλνει το email κι
έτσι διασφαλίζεται. Και δεν έχει κανένα κόστος. 

Τρίτον. Πάλι αυτό δεν καταλαβαίνω τι είναι. Ίσως δεν µπο-
ρούµε µεταξύ µας να συνεννοηθούµε. Να σας πω κάτι, κύριε
Υπουργέ; Το είπα και στην παράταξή µου. Τι διαφορά έχει να πη-
γαίνει ο εργαζόµενος σε έναν άλλον επιχειρηµατία, αλλά ποτέ

στον ίδιο; Να σας πω κάτι; Έχετε µιλήσει µε φίλους σας, που
είναι επιχειρηµατίες που έχουν τρεις-τέσσερις εργαζόµενους; Πι-
στεύετε ότι σήµερα ο εργαζόµενος αν του πει κάτι ο επιχειρηµα-
τίας, θα µείνει ή θα πάει στον διπλανό που θα του δώσει
περισσότερα λεφτά; Θέλω να σας ρωτήσω µε ειλικρίνεια αν το
γνωρίζετε αυτό. Αν, δηλαδή, γνωρίζετε ότι σε καµµία δουλειά σή-
µερα δεν υπάρχει εργαζόµενος ο οποίος µπορεί να του πει ο επι-
χειρηµατίας θέλω να κάνεις αυτό και δεν θα βρει δουλειά σε
πέντε λεπτά και ειδικά σε αυτούς τους χώρους. 

Δεν το καταλαβαίνω, όµως, αυτό. Γιατί προσπαθούµε να µην
έχουµε µία κοινή λογική σε πράγµατα, που θα στηρίξουµε τον
επιχειρηµατικό κόσµο, σε πράγµατα µε τα οποία θα διασφαλί-
σουµε τον εργαζόµενο και θα του αυξήσουµε τον µισθό του. 

Τελειώνω γιατί καταλαβαίνω και θέλω να σεβαστώ τον χρόνο.
Εγώ θέλω να σας πω κάτι πολύ απλό. Όσο φεύγει η κοινή λογική,
κύριε Υπουργέ, από τα κεντροαριστερά, τα κεντροδεξιά κόµ-
µατα, τότε θα κερδίζουν τα άκρα και τα ωραία µπράτσα. Να το
θυµάστε αυτό, κύριοι συνάδελφοι. Και σας λέω ότι αξίζει να κά-
νουµε µια προσπάθεια γιατί οι άνθρωποι αυτοί που δουλεύουν
είναι εργαζόµενοι και όχι µεγάλοι όµιλοι. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ που µε ακούσατε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος

Αλλαγής)
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, θέ-
λετε τον λόγο για τις νοµοτεχνικές; Ορίστε, έχετε τον λόγο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Κατ’ αρχάς, καταθέτω τις νοµοτεχνικές
βελτιώσεις για τα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρα-
κτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες
έχουν ως εξής: 

3396 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 21 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2023 3397



3398 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Θα µας τις πείτε; 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Θα τις πάρετε και θα τις διαβάσετε µία
- µία. Αν έχετε απορία να µε ρωτήσετε.

Κάνω δεκτή την τροπολογία µε γενικό αριθµό 14 και ειδικό 1.
Εκεί είναι και οι τριετίες.  

Δύο ανακοινώσεις. Πρώτα θέλω να πω στον κ. Κωνσταντινό-
πουλο εύγε. Είµαι εδώ από το πρωί. Είστε ο πρώτος Βουλευτής
στην Αντιπολίτευση που µίλησε για πραγµατικότητες στην αγορά
εργασίας και δεν ακολουθείτε τα τσιτάτα, που δυστυχώς ακο-
λουθεί από το πρωί και το κόµµα σας. Ευχαριστώ πάρα πολύ. Τέ-
τοιου τύπου συζήτηση…

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Να κάνετε όµως κάτι.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Ξαναλέω. Εάν το ΠΑΣΟΚ επέλεγε,
κύριε Κωνσταντινόπουλε, να έρθει στη Βουλή σε αυτό το νοµο-
σχέδιο την πρώτη µέρα και να θέτει τέτοιου είδους ζητήµατα και
να µιλάµε για τον πραγµατικό κόσµο της εργασίας, σίγουρα θα
ήσασταν περισσότερο χρήσιµοι εσείς και θα κάναµε κι εµείς πε-
ρισσότερα πράγµατα. Επιλέξατε κι εσείς ως χώρος να µείνετε
από το πρωί -δεν θέλω να πω τώρα τι λέτε- σε αυτά που λέτε
τέλος πάντων και είναι κρίµα για σας. Εγώ το ΠΑΣΟΚ το έχω για
ψηλότερα απ’ αυτό για να είµαι ειλικρινής. Το είπα και το πρωί.
Για να µείνουµε στο ευρώ και στην Ευρώπη εσείς πληρώσατε µε-
γάλο πολιτικό κόστος. Το να έρχεστε εδώ και να λέτε τα ίδια που
λέει ο ΣΥΡΙΖΑ, οι Σπαρτιάτες και το ΚΚΕ, πάει πολύ. 

Και κλείνω. Πριν από λίγο πληροφορήθηκα, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, κυρίως αναφέροµαι στον ΣΥΡΙΖΑ, ότι οι εργαζόµε-
νοι στον ραδιοφωνικό σταθµό «ΣΤΟ ΚΟΚΚΙΝΟ» εξέδωσαν µια
ανακοίνωση, κύριε Πρόεδρε, που θα καταθέσω και στα Πρακτικά.
«Τις τελευταίες ώρες οι εργαζόµενοι/εργαζόµενες στο ραδιοφω-
νικό σταθµό «ΣΤΟ ΚΟΚΚΙΝΟ» και ευρύτερα στα µέσα του ΣΥΡΙΖΑ
βρεθήκαµε παρά τη θέλησή µας µπλεγµένοι στο τοξικό κλίµα,
που δυστυχώς έχει κυριαρχήσει εν όψει της επαναληπτικής εκλο-
γής για Πρόεδρο του ΣΥΡΙΖΑ, που δεν έχουν την παραµικρή
σχέση µε την κουλτούρα του προοδευτικού κόσµου και οι οποίοι
προέρχονται εµφανώς από ανθρώπους που δεν ακούν τον
σταθµό. Ενδεικτικά, αναφέρουµε ότι γράφτηκε πως µεροληπτεί
συνάδελφος που εργάζεται στο τηλεφωνικό κέντρο του σταθµού
κ.λπ.. Οι εργαζόµενοι ασκούµε τη δουλειά µας µε απόλυτο επαγ-
γελµατισµό και µε συναίσθηση των ιδιαιτεροτήτων του σταθµού.
Ήµασταν εδώ παλιά, καλύπτοντας σηµαντικές στιγµές, µεγάλες
νίκες και ήττες του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και τεράστια γεγονότα, κατα-
βάλλοντας προσπάθειες πέραν των συµβατικών επαγγελµατικών
µας υποχρεώσεων. Είµαστε εδώ σήµερα και θα είµαστε και
αύριο. Οι προσωπικές απόψεις του καθενός και της καθεµιάς
από εµάς -γράφει η ανακοίνωση- δεν µπορούν να αποτελούν αν-
τικείµενο προγραφών και απειλών. Όπως κάναµε πάντα, θα υπε-
ρασπιστούµε τη δουλειά µας και κάθε συνάδελφο και
συναδέλφισσα που την κάνει, µε τη συλλογική µας δύναµη». 

Θέλω, λοιπόν, να ανακοινώσω ότι ζήτησα από την ανεξάρτητη
αρχή της Επιθεώρησης Εργασίας να κάνει επειγόντως έλεγχο
αύριο στον ραδιοφωνικό σταθµό «ΣΤΟ ΚΟΚΚΙΝΟ» για τα φαινό-
µενα bullying κατά των εργαζοµένων στον σταθµό αυτό. Και φαν-
τάζοµαι ότι θα έχω τη συναίνεση όλου του Σώµατος ότι είναι
αδιανόητο µια εσωκοµµατική διαδικασία να στρέφεται κατά των
εργαζοµένων.

Δεν µπορεί εδώ να λέµε όλοι ότι πρέπει να προστατεύουµε τα
δικαιώµατα των εργαζοµένων και µε το πρόσχηµα της εσωκοµ-
µατικής διαδικασίας η µία ή η άλλη πλευρά να απειλεί τους ερ-
γαζοµένους µε απόλυση. Αυτό είναι απαράδεκτο και δεν θα
αφήσουµε να συµβαίνει! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.

Πούλου από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο

για δύο λεπτά ως εισηγητής ακόµη να παρέµβω αυτή τη στιγµή,
όχι ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν θέλω να σας

αρνηθώ. Αυστηρά για δύο λεπτά, όµως, γιατί υπάρχουν αρκετοί
συνάδελφοι που πρέπει να µιλήσουν. Καταλαβαίνετε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Είναι κατανοητό, κύριε Υπουργέ, στη θέση που βρεθήκατε σή-

µερα εδώ στη Βουλή, µε την εξαπάτηση που επιχειρήσατε και
στο Σώµα…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Γι’ αυτό θα µας πείτε; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ:…και στον ελληνικό λαό, τόσο όσον
αφορά τις τριετίες, αλλά και για το σύνολο του νοµοσχεδίου που
δεν έχει καµµία σχέση µε την ευρωπαϊκή οδηγία, να φέρνετε τέ-
τοια ώρα εδώ στη Βουλή και να µας εγκαλείτε για µπούλινγκ ερ-
γασιακό! Που από αυτό που διαβάσατε, δεν προκύπτει ότι η
εργοδοσία…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Θα το δούµε αύριο…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ:…κάνει µπούλινγκ σε κάποιους εργα-
ζόµενους.

Σπεύσατε, λοιπόν, εντελώς για επικοινωνιακούς λόγους να
αξιοποιήσετε ένα θέµα, που πραγµατικά δεν προστατεύει τους
εργαζόµενους. Ζητήσατε τάχα από το ΣΕΠΕ! Από ποιον ζητή-
σατε; Το ΣΕΠΕ είναι µία ανεξάρτητη αρχή, όπως µας έχετε πει.
Ζητήσατε από ποιον εσείς, σαν Κυβέρνηση, να ελέγξει εάν επρό-
κειτο περί µπούλινγκ εργαζοµένων; 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Θα τα πούµε αύριο…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Και θα έλεγα ότι Υπουργός Εργασίας
είστε! Θα έπρεπε µε µεγαλύτερη σοβαρότητα να προσεγγίζετε
αυτά τα θέµατα. Έρχεστε και πετάτε εδώ στη Βουλή ένα πυρο-
τέχνηµα. Ακόµη δεν γνωρίζετε το θέµα.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης): Υπάρχει δελτίο Τύπου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Κύριε Υφυπουργέ, το είδα το δελτίο
Τύπου. Ποιον εγκαλείτε δηλαδή; Την εργοδοσία; Και ποια είναι
η εργοδοσία που την εγκαλείτε; Και ποιος έχει κάνει το µπού-
λινγκ και σε ποιον εργαζόµενο; Νοµίζω ότι δεν είναι σοβαρά
πράγµατα αυτά να ακούγονται στη Βουλή και µάλιστα από τα
χείλη του Υπουργού. 

Εγώ καταλαβαίνω, κύριε Υπουργέ, τη δύσκολη θέση που βρε-
θήκατε σήµερα εδώ µέσα στο Κοινοβούλιο. Αποκαλύφθηκε και ο
τρόπος που προσπαθήσατε να εξαπατήσετε και το Σώµα, την ελ-
ληνική Βουλή, αλλά και τον ελληνικό λαό. Και δεν µας έχετε απαν-
τήσει έως τώρα, και περιµένω στη δευτερολογία σας, να µας
µιλήσετε για όσα ακούστηκαν για τα επίµαχα ζητήµατα, κύριε
Πρόεδρε και για το δεκατρίωρο, και για την εξαήµερη απασχό-
ληση και για την ποινικοποίηση της συνδικαλιστικής δράσης…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σε αυτά µπορείτε
να αναφερθείτε και αύριο στη δευτερολογία σας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ … και για όλα αυτά τα ζητήµατα τα αν-
τεργατικά που θίγει ένα νοµοσχέδιο που δεν έρχεται προς κύ-
ρωση µιας ευρωπαϊκής οδηγίας, αλλά δηµιουργεί νέο δίκαιο εις
βάρος των εργαζοµένων. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Η κ. Πούλου θα
πάρει τώρα τον λόγο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Κύριε Πρόεδρε, να απαντήσω για ένα
λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με συγχωρείτε
πάρα πολύ! Τι να απαντήσετε τώρα! Φέρατε εδώ ένα έγγραφο ή
κάποια καταγγελία; Δεν το έχετε καταθέσει. Το Προεδρείο δεν
έχει λάβει γνώση. Έδωσε µια απάντηση ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ.
Και σας παρακαλώ πολύ το κλείνουµε εδώ.

Τον λόγο έχει η κ. Πούλου.
ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι πληγές που µετράει η χώρα

µε τις πυρκαγιές από τη Ρόδο και τη Βοιωτία, µέχρι τη Μαγνησία
και τον Έβρο, αλλά και µε τις καταστροφικές πληµµύρες στη
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Θεσσαλία είναι πρωτοφανείς. Αυτό που επείγει τώρα είναι το επι-
τελικό κράτος να υπερβεί επιτέλους ολιγωρίες και τις αγκυλώ-
σεις για να αποκατασταθούν άµεσα οι καταστροφές και να
επιστρέψει η κανονικότητα στον Θεσσαλικό Κάµπο, αλλά και σε
όλη τη χώρα. 

Δυστυχώς, το επιτελικό χάος της Κυβέρνησης δεν περιορίζε-
ται µόνο στην παντελή έλλειψη πρόληψης και την κακή διαχεί-
ριση στο πεδίο αντιµετώπισης των καταστροφών, αλλά και στην
αποκατάστασή τους. Δεν ξεχνάµε ότι υπάρχουν ακόµη πληγέν-
τες από την κακοκαιρία «Ιανός» που δεν έχουν αποζηµιωθεί.
Ωστόσο, δεν θα επεκταθώ άλλο σε αυτά τα ζητήµατα, για τα
οποία θα έχουµε την ευκαιρία να µιλήσουµε ξανά και θα περάσω
στο νοµοσχέδιο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία ολοκληρώνει
την επίθεση στον κόσµο της εργασίας που ξεκίνησε την προ-
ηγούµενη τετραετία. Και από τον «εργασιακό οδοστρωτήρα Χα-
τζηδάκη» µε τη δεκάωρη εργασία που πληρώνεται µε ρεπό, τον
διπλασιασµό των φθηνών υπερωριών και την κατάλυση των συλ-
λογικών συµβάσεων, περνάµε τώρα στον «εργασιακό ολετήρα
Γεωργιάδη», που όπως πριν δέκα χρόνια δεν ήθελε να του πάρει
τη δόξα η τρόικα για τις απολύσεις, έτσι και τώρα φαίνεται ότι
δεν θέλει να του πάρει τη δόξα ο κ. Χατζηδάκης.

Αλλά ας δούµε, κύριε Υπουργέ, πώς κάνατε µε το παρόν νο-
µοσχέδιο πρωταθλητισµό στην απορρύθµιση και την ελαστικο-
ποίηση της εργασίας:

Πρώτον, στο στόχαστρό σας µπαίνουν οι εργαζόµενοι που
συµµετέχουν στα προγράµµατα µαθητείας. Δηλαδή, κατά κα-
νόνα, νέοι άνθρωποι που παίρνουν µια πρώτη γεύση της αγοράς
εργασίας, και µε το «καληµέρα» τους ρίχνετε στην εργασιακή
ζούγκλα, αφού ενώ υποτίθεται ότι µειώνετε τον χρόνο της δοκι-
µαστικής περιόδου από δώδεκα σε έξι µήνες, ταυτόχρονα πε-
τσοκόβετε, σε περίπτωση απόλυσης, το δικαίωµά τους στο
επίδοµα ανεργίας, αλλά και το δικαίωµα στην αποζηµίωση από-
λυσης, αφού δεν θα λαµβάνουν καταγγελία σύµβασης.

Δεύτερον, δίνετε ακόµη ένα χτύπηµα στο οκτάωρο. Ενώ στην
Ευρώπη όλο και περισσότερες χώρες υιοθετούν σταδιακά την
τετραήµερη εργασία, εσείς µας πηγαίνετε εκατόν τριάντα επτά
χρόνια πίσω, όταν οι εργαζόµενοι αγωνίζονταν για οκτώ ώρες ερ-
γασία, οκτώ ώρες ανάπαυση και οκτώ ώρες µόρφωση και ανα-
ψυχή. Θεσπίζετε την παράλληλη απασχόληση σε διαφορετικό
εργοδότη που θα οδηγήσει σε απασχόληση δεκατριών ωρών, οι
οποίες µπορεί και πολύ εύκολα να γίνουν δεκαπέντε και δεκαέξι.
Γιατί ποιος θα ελέγξει τους εργοδότες; Εσείς; Εσείς που διαλύ-
σατε τους ελεγκτικούς µηχανισµούς και έρχεστε τώρα να µας
διαβεβαιώσετε ότι θα φροντίσετε, δήθεν, για την τήρηση των δια-
τάξεων, περί του χρόνου εργασίας και ανάπαυσης των εργαζο-
µένων; Κανείς δεν σας πιστεύει. Θυσιάζετε την υγεία και την
ασφάλεια των εργαζοµένων, τους εκθέτετε στην υπερεργασία,
τη στιγµή που τα στοιχεία της EUROSTAT αποδεικνύουν ότι οι
Έλληνες είναι ήδη πρωταθλητές στις ώρες εργασίας στην Ευ-
ρώπη, µε σαράντα µία ώρες εργασίας την εβδοµάδα, ενώ ο
µέσος όρος είναι τριάντα επτάµισι ώρες. Και βέβαια κλείνετε το
µάτι στις µεγάλες επιχειρήσεις που θα χρησιµοποιήσουν την πα-
ράλληλη απασχόληση για να αποφύγουν τις υπερωρίες. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Τρίτον, θεσπίζετε την κατά παραγγελία εργασία. Τι σηµαίνει
αυτό; Σηµαίνει ότι ο εργοδότης δεσµεύει τον χρόνο του εργαζό-
µενου χωρίς να τον πληρώνει. Οι εργαζόµενοι δεσµεύονται να
είναι σε εργασιακή ετοιµότητα όποτε θέλει και για όσο θέλει ο
εργοδότης, αλλά πληρώνεται µόνο τελικά για τις ώρες που ερ-
γάστηκε, αρκεί µια τηλεφωνική ειδοποίηση εικοσιτέσσερις ώρες
νωρίτερα, και σαν να µην έφτανε αυτό, χάνουν τη δυνατότητα
σταθερής απασχόλησης σε άλλον εργοδότη. 

Τέταρτον, κάνετε τις διατάξεις για την καταγγελία της σύµβα-
σης εργασίας ακόµη πιο εχθρικές για τους εργαζόµενους. Εξα-
φανίζετε το προστατευτικό πλαίσιο που είχε θεσπίσει η
κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, και πλέον οι εργοδότες ούτε υποχρεω-
µένοι είναι να αιτιολογούν την απόλυση, αλλά ούτε και θα έχουν
συνέπειες σε περίπτωση υπερηµερίας από άκυρη καταγγελία
της σύµβασης εργασίας. 

Πέµπτον, ανοίγετε τον δρόµο για την υπονόµευση του συστή-
µατος «ΕΡΓΑΝΗ», αφού µε το πρόσχηµα της ψηφιακής κάρτας
εργασίας και την ένταξη στο ηλεκτρονικό σύστηµα µέτρησης του
χρόνου εργασίας, οι επιχειρήσεις δεν είναι υποχρεωµένες να κα-
ταχωρήσουν στην «ΕΡΓΑΝΗ» δύο αλλαγές ή τροποποιήσεις του
ωραρίου, ούτε και να προδηλώνουν τις υπερωρίες. Το ξαναλέµε,
είναι προκλητική κοροϊδία να υπόσχεστε εσείς που απαξιώσατε
τους ελεγκτικούς µηχανισµούς και καταδικάσατε την επιθεώ-
ρηση εργασίας σε µόνιµη υποστελέχωση, ότι θα εντοπίσετε τους
εργοδότες που παρανοµούν, εκείνους που εξαναγκάζουν τους
εργαζόµενους να χτυπάνε την κάρτα τους την «Χ» ώρα, δήθεν
ότι σχόλασαν, αλλά συνεχίζουν να δουλεύουν κανονικά. Με την
απουσία επιτόπιων ελέγχων, λοιπόν, απλά ευνοείτε την κατα-
στρατήγηση κάθε νόµιµου ωραρίου. 

Έκτον, δίνετε τη δυνατότητα αναγγελίας οικειοθελούς αποχώ-
ρησης χωρίς την υπογραφή του εργαζόµενου. Τι συνεπάγεται
αυτό; Συνεπάγεται ότι σε περίπτωση που ο εργαζόµενος θελήσει
να ακολουθήσει δικαστικές διαδικασίες, δεν θα µπορεί να επικα-
λεστεί την υπογραφή του για να δικαιωθεί.

Έβδοµον, καταργείτε πανηγυρικά και προκλητικά το πενθή-
µερο. Επιβάλλετε την απασχόληση κατά την έκτη ηµέρα, το Σάβ-
βατο δηλαδή, στο σύνολο σχεδόν των επιχειρήσεων, χωρίς καν
τη σύµφωνη γνώµη του εργαζόµενου και χωρίς αναπλήρωση
ανάπαυσης. Ταυτόχρονα, φέρνετε τη µόνιµη κατάργηση της κυ-
ριακάτικης αργίας για µεγάλους κλάδους της βιοµηχανίας. Μια
µεγάλη κατάκτηση των εργαζοµένων, δεδοµένη για δεκαετίες,
δηλαδή, η ανάπαυση δύο ηµερών µετά την πενθήµερη εργασία,
εξαφανίζεται.

Όγδοον, µε το νοµοσχέδιό σας ενισχύετε ακόµη περισσότερο
το σύστηµα των ατοµικών συµβάσεων εργασίας, σε βάρος των
συλλογικών διαπραγµατεύσεων, ενώ συνεχίζετε τη ποινικοποί-
ηση της συνδικαλιστικής δράσης και τον εκφοβισµό των εργα-
ζοµένων που θέλουν να ασκήσουν το δικαίωµα της απεργίας.
Όποιος συνδικαλιστής δηλαδή, τολµήσει να σταθεί στην πύλη
ενός εργοστασίου που γίνεται απεργία, κινδυνεύει πλέον µε
ποινή φυλάκισης τουλάχιστον έξι µηνών, αλλά και µε χρηµατικό
πρόστιµο.

Ένατον, δεν παραλείπετε βέβαια να κάνετε και ένα ακόµη ρου-
σφέτι στους εκλεκτούς σας εργολάβους. Αναφέροµαι στο άρθρο
30, µε το οποίο διευρύνετε τις κατηγορίες ιατρικών ειδικοτήτων
που µπορούν να ασκούν καθήκοντα ιατρού εργασίας. Μας λέτε
ότι ο σκοπός σας είναι να αυξήσετε τον αριθµό των ιατρών εργα-
σίας και να αντιµετωπίσετε την αύξηση των εργατικών ατυχηµά-
των. Ουσιαστικά, όµως, υποβαθµίζετε τις υπηρεσίες Ιατρικής της
Εργασίας, µειώνοντας τις απαιτήσεις για τα απαραίτητα προσόντα
των ιατρών εργασίας, και εξυπηρετείτε φωτογραφικά τα συµφέ-
ροντα των εργολάβων ενοικίασης ιατρών εργασίας που θα σπεύ-
σουν να επωφεληθούν. Έτσι θα αντιµετωπίσετε τη δραµατική
αύξηση των εργατικών ατυχηµάτων στη χώρα, την αύξηση που
εσείς επιτρέψετε µε την απαξίωση της Επιθεώρησης Εργασίας,
αλλά και του Κέντρου Ελέγχου Και Πρόληψης Επαγγελµατικού
Κινδύνου; Στη Βοιωτία την περιφέρειά µου, κύριε Υπουργέ, η υπο-
στελέχωσή του είναι κυριολεκτικά τροµακτική, αφού µόνο δύο τε-
χνικοί επιθεωρητές καλούνται να κάνουν προληπτικούς ελέγχους
επαγγελµατικού κινδύνου σε χιλιάδες επιχειρήσεις. 

Και άφησα ως δέκατο και τελευταίο το δόλωµα της τροπολο-
γίας σας, το τυράκι που βάλατε στη φάκα της οριστικής εργα-
σιακής απορρύθµισης, το δήθεν ξεπάγωµα των τριετιών, δηλαδή,
των επιδοµάτων προϋπηρεσίας που δεν καταβάλλονταν εδώ και
µια δωδεκαετία.

Ωστόσο κι εδώ ο εµπαιγµός σε βάρος των εργαζοµένων είναι
προκλητικός, αφού αποκλείετε την αναδροµικότητα στην εφαρ-
µογή του νόµου ώστε να λάβουν οι εργαζόµενοι τα ποσά που δι-
καιούνται.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, σε ένα λεπτό τελειώνω. Ευχαριστώ για την
ανοχή. 

Οι εργαζόµενοι, λοιπόν, τα ποσά που δικαιούνται δεν τα λαµ-
βάνουν, αλλά και η µικρή αύξηση στις αποδοχές τους θα γίνει
από το 2027 κι όχι από το 2024, όπως προσπαθείτε να τους πα-
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ραπλανήσετε. Αλλά η αποκάλυψη της κοροϊδίας σας είναι ο κό-
φτης που βάζετε, ότι δηλαδή αν το ποσοστό της ανεργίας υπερ-
βεί το 10% αναστέλλεται αυτοδικαίως η ισχύς των διατάξεων και
οι τριετίες ξαναπαγώνουν αυτόµατα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσο η Νέα Δηµοκρατία επανα-
παύεται ακόµη στην εκλογική της νίκη και θεωρεί ότι το 40,5%
είναι λευκή επιταγή για ακόµη πιο σκληρά µέτρα, η κοινωνία κυ-
ριολεκτικά βράζει. Μια απόδειξη της απογοήτευσης και της
οργής που συσσωρεύεται είναι και η σηµερινή γενική απεργία.
Από την περιφέρειά µου, τη Βοιωτία, συµµετέχουν δυναµικά στην
απεργία τα δύο Εργατικά Κέντρα, της Λιβαδειάς και της Θήβας,
ο σύλλογος υπαλλήλων του Κέντρου Απεξάρτησης Τοξικοµανών
Κρατουµένων Ελαιώνα Θηβών, καθώς και πολλά άλλα σωµατεία.
Όµως µάλλον αυτοί δεν ξέρουν γράµµατα, κύριε Υπουργέ, δεν
ξέρουν να διαβάζουν, µε βάση τις δηλώσεις σας. Ακούστε, λοι-
πόν, τη φωνή τους. Μέχρι πότε θα τους προκαλείτε; Μέχρι πότε
θα κυβερνάτε µε την κοινωνία απέναντί σας; 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ. 
Επόµενη οµιλήτρια είναι η κ. Ελένη Βατσινά από το ΠΑΣΟΚ.
Μια ανακοίνωση, κύριοι συνάδελφοι: Οι Υπουργοί Υποδοµών

και Μεταφορών, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εξωτερι-
κών, Ανάπτυξης, Ψηφιακής Διακυβέρνησης κατέθεσαν σήµερα
στις 21.9.2003 σχέδιο νόµου: «Κύρωση του Πρόσθετου Πρωτο-
κόλλου της Σύµβασης επί του Συµβουλίου για τη Διεθνή Μετα-
φορά Εµπορευµάτων Οδικώς (CMR) σχετικά µε το Ψηφιακό
Δελτίο Παράδοσης». 

Ορίστε, κυρία συνάδελφε έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΝΗ ΒΑΤΣΙΝΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούµε την Κυ-

βέρνηση να περιγράφει µια εργασιακή πραγµατικότητα, να προ-
αναγγέλλει καινοτοµίες, ελευθερίες, ευκαιρίες για τους
εργαζόµενους για να αυξήσουν το εισόδηµά τους. 

Θεωρώ ότι η εικονική πραγµατικότητα που παρουσιάζετε προ-
εκλογικά και συνεχίζετε να παρουσιάζετε στα social media δεν
θα έπρεπε να συνοδεύει τη σηµερινή συζήτηση του συγκεκριµέ-
νου νοµοσχεδίου. Και µιλώ για εικονική πραγµατικότητα, καθώς
η καθηµερινή επαφή µε τον κόσµο και µε την κοινωνία του Ηρα-
κλείου ειδικότερα, από τις µεγαλύτερες πόλεις στην Ελλάδα,
άλλη εντύπωση µου αφήνει. 

Η απελπισία και η δυσαρέσκεια των συµπολιτών µου συγκε-
κριµένα των νέων ανθρώπων είναι χαρακτηριστική. Άραγε η λύση
για να εξασφαλίσει ένα αξιοπρεπές εισόδηµα ο µέσος Έλληνας
εργαζόµενος είναι να αποδεχτεί τα συγκεκριµένα µέτρα που
προτείνετε µε συγκεκριµένο νοµοσχέδιο; 

Στην Ελλάδα του 2023 το ενοίκιο για µια οικογένεια υπερβαίνει
τα 600 ευρώ. Ο λογαριασµός ρεύµατος προκαλεί ταχυκαρδία, ο
λογαριασµός στο σουπερµάρκετ οµοίως και µιλάµε για τα βα-
σικά. Δεν συζητάµε ούτε για ψυχαγωγία, ένδυση, υπόδηση, εξω-
σχολικά µαθήµατα παιδιών. Δύο µισθοί εξανεµίζονται µέσα στο
πρώτο δεκαπενθήµερο. Τον υπόλοιπο µήνα ο µέσος Έλληνας ερ-
γαζόµενος σαν φυλακισµένος µετράει αντίστροφα τις µέρες
µέχρι να πληρωθεί. 

Και έρχεστε σήµερα και µας µιλάτε για τον Έλληνα εργαζόµενο.
Τον Έλληνα εργαζόµενο που είναι από τους πιο σκληρά εργαζό-
µενους στην Ευρώπη µε µέσο όρο εβδοµαδιαίας απασχόλησης
τις 36,4 ώρες. Και όµως την ίδια ώρα η εργατικότητα αυτή όχι
µόνο δεν πληρώνεται ικανοποιητικά αλλά υποαµείβεται. Η φράση
που ακούν συχνά οι εργαζόµενοι στη χώρα µας είναι το «αν σου
αρέσει, υπάρχουν κι άλλοι έξω που ψάχνουν δουλειά». Και όντως
υπάρχουν, διότι η ανεργία στις αρχές καλοκαιριού έφτασε το
23,6% στη χώρα µας και όντως ψάχνουν εργασία. Αλλά τι βρί-
σκουν; Βρίσκουν εργασία µερικής απασχόλησης σε ένσηµα και
µισθό, αλλά πλήρους απασχόλησης στην πραγµατικότητα. 

Η Ελλάδα του κ. Μητσοτάκη έχει καταφέρει, βάσει των στοι-
χείων του ΟΟΣΑ, να ξεπερνάει στην πραγµατικότητα µόνο τη
Χιλή, το Μεξικό και την Κολοµβία. Την ίδια ώρα η χώρα µας είναι
τρίτη από το τέλος στην αγοραστική δύναµη των νοικοκυριών για

το 2022 κι έχουµε τη χειρότερη θέση στην Ευρώπη ως προς την
ποιότητα του χρόνου εργασίας και την ισορροπία µεταξύ οικο-
γενειακής και επαγγελµατικής ζωής. Κόντρα σε αυτό το µοντέλο
απαξίωσης της εργασιακής αξιοπρέπειας, το ΠΑΣΟΚ θέτει και
πάντα έθετε σε προτεραιότητα την ανάπτυξη µε κοινωνικό πρό-
σωπο και ουσιαστική φροντίδα για τους πολίτες. 

Οι άνθρωποι δεν είναι αριθµοί. Για τους πολίτες αυτής της
χώρας πρέπει να µεριµνήσετε, να σχεδιάσετε µε τέτοιο τρόπο
ώστε οι άνθρωποι να εργάζονται για να ζουν κι όχι να ζουν για
να εργάζονται. Όµως στην πραγµατικότητα όποιος περίµενε κάτι
καλύτερο από τον εργασιακό µεσαίωνα, ότι η συνέχεια των όσων
θεσπίστηκαν από τον προηγούµενο Υπουργό τον κ. Χατζηδάκη
θα ήταν πιο ευοίωνη για τους εργαζόµενους, µάλλον εθελοτυ-
φλούσε. 

Καταργήσατε το βάσιµο λόγω απόλυσης, ανατρέψατε το Ερ-
γατικό Δίκαιο µε την ατοµική διαπραγµάτευση έναντι των συλλο-
γικών, έχετε βάλει στο στόχαστρο τον συνδικαλισµό. Φτάσατε
µέχρι και να εισάγετε το µέτρο της ψηφιακής κάρτας εργασίας,
το οποίο σηµειωτέον είχατε καταψηφίσει το 2011 όταν το νοµο-
θέτησε το ΠΑΣΟΚ. Το φέρατε όµως κι αυτό στα µέτρα σας κι όχι
προς όφελος των εργαζοµένων. 

Καταφέρατε να κάνετε ένα σωστό µέτρο ανούσιο και ανεφάρ-
µοστο, αφού όπως ξέρουµε και ξέρετε, έλεγχοι δεν γίνονται. Για
να το θέσω πιο σωστά, έλεγχοι γίνονται στα νούµερα και στα
χαρτιά αλλά όχι στην ουσία. Η εργοδοτική ασυδοσία αποτελεί
πια δεδοµένο αφού φροντίσατε να καταστήσετε στην πράξη ανε-
νεργό τον ελεγκτικό µηχανισµό χωρίς προσωπικό, χωρίς οχή-
µατα, ακόµη και χωρίς βενζίνη για τους επιτόπιους ελέγχους.
Κάπως έτσι ανθεί η παραβατικότητα στην αγορά εργασίας. Ερ-
γαζόµενοι να δουλεύουν υπερωρίες φυσικά απλήρωτες, να δου-
λεύουν Κυριακές και αργίες φυσικά χωρίς αµοιβή, να µην τους
επιτρέπεται από τον εργοδότη τους να τηρήσουν το ωράριό
τους, γιατί πάνω από το κεφάλι τους επικρέµεται η απειλή της
απόλυσης. 

Όλα τα παραπάνω δεν είναι κινδυνολογίες αλλά µην προσποι-
ούµαστε ότι δεν τα ακούµε ή δεν τα γνωρίζουµε ή ότι δεν συµ-
βαίνουν συνεχώς. Το 2022 πενθύσαµε για εκατόν τέσσερις
νεκρούς εν ώρα εργασίας, διπλάσιους από το 2019, ενώ φέτος
από την αρχή του έτους ως τον Ιούνιο είχαµε ογδόντα έξι εργα-
τικά δυστυχήµατα. Αυτή την ασυδοσία στους χώρους εργασίας
έρχεστε τώρα να ντύσετε µε πέπλο νοµιµότητας και ζητάτε για
αυτό την ψήφο µας. Στην χώρα µας, που επιλεκτικά υιοθετούµε
ευρωπαϊκές πρακτικές, χαράζουµε άλλο δρόµο, αυτόν του εµ-
πρός προς τα πίσω, αγνοώντας ακόµη και τους αγώνες της πρό-
σφατης ιστορίας για τα εργασιακά δικαιώµατα. 

Πού οδεύουµε λοιπόν ή µε άλλα λόγια τι προτείνετε; Εξαήµερη
εργασία και µε τη βούλα του νόµου. Μας το λέτε σαν δικαίωµα,
αλλά ξέρετε πολύ καλά ότι στην πραγµατικότητα µιλάµε για εξα-
ναγκασµό. Και όποιος «θέλει» δουλεύει το οκτάωρό του και µετά
εργάζεται κι άλλο ένα πεντάωρο σε άλλο εργοδότη. Το κόστος
ζωής βλέπετε έχει εκτοξευτεί και οι πολίτες προκειµένου να εξα-
σφαλίσουν τα προς το ζην βρίσκουν δεύτερη ενίοτε και τρίτη
δουλειά, έχοντας το κράτος όχι δίπλα τους να τους προστατεύει
και να νοµοθετεί µε βάση τη λογική και την ανθρωπιά, αλλά απέ-
ναντί τους, εξωθώντας τους στην εργασία µέχρι τελικής πτώσης
και τελικά στην εργασιακή εξάντληση. 

Δεκατρείς ώρες εργασίας λοιπόν προτείνετε, θεωρώντας πι-
θανότατα ότι ο εργαζόµενος θα διακτινιστεί από τον ένα χώρο
εργασίας στον άλλο, κάνοντας πως δεν γνωρίζετε ότι συµπερι-
λαµβάνοντας και τις µετακινήσεις, οι δεκατρείς ώρες θα αυξη-
θούν περαιτέρω, καταστρατηγώντας κάθε λογική περί ανάγκης
ανάπαυσης του ανθρώπινου οργανισµού. 

Προτείνετε επίσης εργαζόµενους µε το κοµµάτι χωρίς να έχει
πια την κυριότητά του ίδιου του του εαυτού και γι’ αυτό και θα
πρέπει εκ των υστέρων να συναινέσει, σε καµµία περίπτωση να
διαπραγµατευτεί, αλλιώς τον περιµένει ανεργία. 

Το πήγατε όµως και ένα βήµα παραπέρα, επιχειρώντας να κα-
ταπατήσετε το δικαίωµα στην απεργία, να µας γυρίσετε σε άλλες
εποχές, ποινικοποιώντας την περιφρούρηση της απεργίας και
απειλώντας ακόµη και µε πρόστιµα και φυλάκιση τουλάχιστον έξι
µηνών. 
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Η διάταξη αυτή προσβάλλει την ίδια τη δηµοκρατία και οφεί-
λετε να την αποσύρετε. Δεν θα καταφέρετε να πείσετε κανέναν
ότι δεν είναι δική σας ευθύνη η κατάντια στην αγορά εργασίας.
Δεν πείθετε κανέναν ότι περιγράφετε δήθεν ευκαιρία για ενί-
σχυση του εισοδήµατος µε την απασχόληση και σε δεύτερη ερ-
γασία. Δεν είναι εκσυγχρονισµός, είναι εργασιακός µεσαίωνας
στον οποίο βάζετε φαρδιά πλατιά την υπογραφή σας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας αποκαλύπτεται σήµερα µε τον πιο κραυγαλέο τρόπο και
ερχόµαστε εµείς ως ΠΑΣΟΚ να µιλήσουµε εκ µέρους της κοινω-
νίας που αγωνιά, µοχθεί, εργάζεται και παλεύει απέναντι σε όσα
επιδιώκετε, δηλαδή σε εργαζόµενους µε σκυµµένο κεφάλι µε το
φόβο της απόλυσης που µόνο θα εργάζονται και δεν θα ζουν,
γιατί αυτά θα φέρετε προς ψήφιση. 

Το ΠΑΣΟΚ αντιπροτείνει ενίσχυση των συλλογικών συµβάσεων
εργασίας µε υποχρεωτική εφαρµογή και ενεργό ελεγκτικό µηχα-
νισµό, εξέταση της τετραήµερης εργασίας χωρίς µείωση αποδο-
χών. Κατάργηση των διατάξεων νόµων που στερούν εργασιακά
δικαιώµατα για το ωράριο εργασίας και τις παράνοµες απολύ-
σεις. Διευθέτηση του χρόνου εργασίας µε αίτηµα και συναίνεση
του εργαζόµενου. Άµεση αύξηση του κατώτατου µισθού σε επί-
πεδα αξιοπρέπειας. Αύξηση όµως και των οικονοµικών ενισχύ-
σεων και επιδοµάτων σε άτοµα µε αναπηρία. Και για τους
εποχικά ανέργους να υπάρχει σχεδιασµός για τη χρονική επέ-
κταση του επιδόµατος ανεργίας. Να κοιτάξουµε ουσιαστικά προς
την Ευρώπη και κυρίως να στρέψουµε σύντοµα το βλέµµα µας
στους ανθρώπους της χώρας µας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω σύντοµα.
Δεν είναι µηχανές, δεν είναι είλωτες. Χρωστάµε στη χώρα µας

και στους ανθρώπους της, χρωστάµε στην αξιοπρέπειά µας, να
µην καταπατήσουµε κάθε κεκτηµένο. Εµείς, στο ΠΑΣΟΚ, αγωνι-
ζόµαστε για τη δικαιοσύνη, την αξιοπρέπεια, τον σεβασµό προς
τον άνθρωπο. Έτσι κάναµε, έτσι κάνουµε κι έτσι θα συνεχίσουµε
να πορευόµαστε πιστοί στα ιδανικά µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
τώρα έχει ο Υφυπουργός κ. Σπανάκης.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτή την πολύωρη συνε-
δρίαση ακούσαµε αρκετά θέµατα, αλλά ακούσαµε και πολλές
ανακρίβειες από συναδέλφους της Αντιπολιτεύσεως. Και µάλιστα
είδαµε και προσωπικές επιθέσεις µε διάφορους χαρακτηρισµούς
και µε µια διάθεση να οικειοποιηθούν κάποιες παρατάξεις της
Αντιπολίτευσης τη φιλεργατική τους πολιτική και να έρθουν να
στοχοποιήσουν το νοµοσχέδιο αυτό. Ακούσαµε συναδέλφους
της Αντιπολίτευσης να λένε ότι εµείς στην πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου Εργασίας έχουµε µεγαλώσει στα σαλόνια, ότι δεν
είµαστε κοντά στον κόσµο για να ακούσουµε τα προβλήµατα και
διάφορα άλλα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε σε ένα κρίσιµο
σταυροδρόµι. Βρισκόµαστε στην αρχή µιας νέας τετραετίας και
η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσο-
τάκη, και δεν πρέπει να το ξεχνάτε, έχει µία ξεκάθαρη λαϊκή εν-
τολή. Η εντολή που λάβαµε ήταν ξεκάθαρη για γρήγορες
αλλαγές και µεταρρυθµίσεις. 

Ναι, η κλιµατική κρίση είναι µπροστά µας και είναι ένα πρό-
βληµα το οποίο θα το συναντάµε σε όλες τις πτυχές της ζωής
µας. Και, όπως είπε ο Πρωθυπουργός από το βήµα της 87ης Εκ-
θέσεως Θεσσαλονίκης, απαιτείται ένας ουσιαστικός ανασχεδια-
σµός τώρα. Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κινδυνολογία
για ένα τόσο σηµαντικό νοµοσχέδιο δεν είναι Αντιπολίτευση ου-
σιαστική και εποικοδοµητική. 

Ακούµε ότι εγώ και ο Άδωνις Γεωργιάδης έχουµε µεγαλώσει
στα σαλόνια. Εγώ τον Άδωνι Γεωργιάδη τον ξέρω πολλά χρόνια.
Έχει µεγαλώσει σε µια µικροµεσαία επιχείρηση στην Ακαδηµίας.
Εγώ µεγάλωσα από παιδάκι σε µια µάντρα οικοδοµών και σε ένα
χρωµατοπωλείο στο Μοσχάτο. Αυτή είναι η πολιτική ηγεσία σή-

µερα του Υπουργείου Εργασίας. Τώρα, το τι σαλόνια εσείς εν-
νοείτε, δείτε το.

Ακούσαµε την κ. Λινού να λέει ότι όσοι δουλεύουν παραπάνω
είναι εκτεθειµένοι στον καρκίνο. Η δήλωση της κ. Λινού επιχειρεί
να δηµιουργήσει ψευδείς εντυπώσεις έως και τρόµου, ενώ γνω-
ρίζει πολύ καλά και γνωρίζετε πολύ καλά, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, της Αντιπολίτευσης ότι το άρθρο 9, που µιλάει για την
παράλληλη απασχόληση, αναφέρεται σε δυνατότητα επιλογής
του εργαζοµένου να εργαστεί µετά τη λήξη του ωραρίου του σε
διαφορετικό εργοδότη. Και δεν µιλάµε για συνεχιζόµενη έκθεση
του εργαζόµενου στο ίδιο ενδεχοµένως βαρύ περιβάλλον. Εξάλ-
λου η υγεία και η ασφάλεια είναι αντικειµενικός λόγος, όπως λέει
το άρθρο. Διαβάστε, σας παρακαλώ, το άρθρο. Σύµφωνα ακρι-
βώς µε το άρθρο 9 δύναται να τεθούν ρήτρες απαγόρευσης να
εργαστεί σε άλλον εργοδότη. Το λέει ξεκάθαρα το άρθρο 9. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας)

Θα τα πούµε.
Αντιπολίτευση σηµαίνει κριτική µε προτάσεις και όχι του στυλ

«πάρτε τα όλα πίσω», όπως λέγατε µέσα στις επιτροπές που συ-
νεδριάσαµε τις προηγούµενες µέρες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα που µιλάµε βλέπουµε τα
αποτελέσµατα, τους καρπούς της πολιτικής µας την τετραετία
2019-2023. Μπροστά µας έχουµε δύο σηµαντικούς δρόµους να
επιλέξουµε, ή τον δρόµο της προόδου ή τον δρόµο της στασιµό-
τητας και της αδράνειας. Εµείς επιλέγουµε τον δρόµο της προ-
όδου µε µεταρρυθµίσεις, για να προστατέψουµε την εργασία. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Πρόοδος µε δεκατρείς ώρες δουλειά!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας

και Κοινωνικής Ασφάλισης): Σήµερα που µιλάµε έχουµε πάνω
από επτακόσιες πενήντα επιχειρησιακές συµβάσεις και ρυθµίσεις
µε σκοπό να τις αυξήσουµε, για να διασφαλίσουµε τους εργαζό-
µενους. Αυτόν τον δρόµο που εµείς επιλέγουµε, της προόδου
και των µεταρρυθµίσεων, δεν τον επιλέξαµε µόνοι µας, αλλά ο
κυρίαρχος ελληνικός λαός. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν του τα είπατε αυτά όµως!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας

και Κοινωνικής Ασφάλισης): Αυτόν υπηρετούµε. Είµαστε Κυ-
βέρνηση για όλους, χωρίς διακρίσεις, χωρίς διχασµούς. 

Όµως υπάρχουν ερωτήµατα που πρέπει όλοι να απαντήσουµε
και να απαντήσετε πολύ περισσότερο και εσείς, γιατί ο ελληνικός
λαός την απάντηση την έδωσε και τον Μάιο και τον Ιούνιο. Θέ-
λουµε την Ελλάδα στην Ευρώπη; Θέλουµε την Ελλάδα µε πραγ-
µατικό µονοψήφιο ποσοστό ανεργίας; Θέλουµε τους
εργαζόµενους µε µεγαλύτερο µισθό ή όχι; Θέλουµε οι εργαζό-
µενοί µας να έχουν τις δυνατότητες, τις ευκαιρίες, τις προοπτι-
κές κάθε ευρωπαίου εργαζόµενου; 

Έχουµε υποχρέωση –αυτό, κύριε Παφίλη, κυρίες και κύριοι
της Αντιπολιτεύσεως, δεν µπαίνει σε διαπραγµάτευση- έχουµε
υποχρέωση να διατηρήσουµε τα κεκτηµένα δικαιώµατα των ερ-
γαζοµένων. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Όπως το οκτάωρο να γίνει δεκα-
τρίωρο. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης): Σε κάθε περίπτωση στο Υπουργείο
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης έχουµε πολλή δουλειά
µπροστά µας για πρωτοβουλίες που θα προστατεύσουν το µέλ-
λον της εργασίας και των εργαζοµένων. Είµαστε έτοιµοι όµως
ως πολιτική ηγεσία να ανταποκριθούµε στις σύγχρονες και κα-
θηµερινές ανάγκες. Προσδοκούµε εποικοδοµητική Αντιπολί-
τευση και όχι αναχρονιστικά συνθήµατα. Δεν είναι εποχή για
αδιέξοδα, αλλά για λύσεις µέσα από ουσιαστικό διάλογο. 

Και επιτρέψτε µου να µιλήσω για συγκεκριµένα άρθρα και κά-
ποια εξ αυτών που είναι της αρµοδιότητάς µου. Έρχοµαι στο
άρθρο 32 «Προστασία εργαζοµένων από φυσικές καταστροφές».
Μέχρι σήµερα η εργατική νοµοθεσία προέβλεπε ποτέ κάτι τέτοιο;
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΚΚΕ, θα καταψηφίσετε το
άρθρο 32, που προστατεύει πραγµατικά την εργασία και τον ερ-
γαζόµενο; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Να σε κάψω Γιάννη, να σ’ αλείψω
λάδι.

3402 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης): Σχετικά µε τους γιατρούς εργασίας
-άρθρο 30- ναι, δίνουµε µια δυνατότητα στον Υπουργό να µπο-
ρέσει να δει τις πραγµατικές ανάγκες ανάλογα µε τον αριθµό των
επιχειρήσεων που έχουν υποχρέωση να έχουν γιατρό εργασίας,
µε γεωγραφική διασπορά και ο Υπουργός για τους γιατρούς ερ-
γασίας µαζί µε τον Υπουργό Υγείας, µε συγκεκριµένη διαδικασία
από δύο συγκεκριµένα θεσµικά όργανα, να έρθει και να εκδώσει
κοινή υπουργική απόφαση. Αυτό πού θίγει και ποιον θίγει; Δεν
το καταλαβαίνω γιατί έχει γίνει µεγάλο θέµα και το βλέπω σε διά-
φορα σάιτ. Δεν υπάρχει ανάγκη αυτή τη στιγµή στην αγορά; Είπε
κανείς ότι θίγει κάποιον; Θέλουµε πραγµατική προστασία των ερ-
γαζοµένων, ναι ή όχι; 

Διότι εδώ, κυρία Λινού, πέσατε σε µια µεγάλη αντίφαση, σε
πολύ µεγάλη αντίφαση. Από τη µία µας κατηγορείτε ότι εµείς
φέρνουµε τον καρκίνο στους εργαζόµενους και από την άλλη δεν
θέλετε να κουνηθεί φύλλο για τους γιατρούς εργασίας. Αποφα-
σίστε ποια είναι η θέση σας, επιτέλους! 

Θέλω να σας πω ότι το επόµενο διάστηµα τόσο για τους για-
τρούς εργασίας όσο και για τους τεχνικούς ασφαλείας, όπου ο
ρόλος τους είναι και καθοριστικός και κρίσιµος -οι γιατροί εργα-
σίας κάνουν εξαιρετική δουλειά, όπως και οι τεχνικοί ασφαλείας-
θα γίνει ακόµα πιο χρήσιµος µε πρωτοβουλίες που θα λάβουµε
ως Υπουργείο Εργασίας και θα σας τις ανακοινώσουµε. Σε λίγες
ηµέρες θα εκδοθεί και συγκεκριµένη υπουργική απόφαση για αύ-
ξηση των ειδικοτήτων για τους τεχνικούς ασφαλείας, ώστε να
δούµε συγκεκριµένες δράσεις και να µην έχουµε προβλήµατα
στους χώρους εργασίας. 

Μιλήσαµε για τη δοκιµαστική περίοδο, για τα δικαιώµατα των
εργαζοµένων. Μην ξεχνάµε ότι µετά τους έξι µήνες είναι µία δυ-
νατότητα που έχει ο εργαζόµενος να ζητήσει από τον εργοδότη
να αλλάξουν οι όροι και η σύµβαση της εργασίας, ώστε να υπάρ-
χει µία διαφορετική. Υπήρχε µέχρι σήµερα; Δεν υπήρχε.

Και καθώς µιλάµε για την παράλληλη απασχόληση, να δούµε
λίγο πώς πήγαινε η ασφαλιστική νοµοθεσία και πώς η εργατική
νοµοθεσία; Σήµερα τι λένε οι εργατολόγοι; Μα κάποιοι, λέει, δου-
λεύανε σε δεύτερη δουλειά, έβαζαν κανονικά τα ένσηµα και ασ-
φαλιστικά ήταν µια χαρά. Μα και η εργατική νοµοθεσία τι έπαιζε,
το κρυφτούλι; Άρα, λοιπόν, µήπως εδώ πέρα εναρµονίζεται η ερ-
γατική νοµοθεσία µε την ασφαλιστική νοµοθεσία, βλέποντας
ποια είναι η πραγµατικότητα; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ
ενάµισι µε δύο λεπτά και ευχαριστώ για την ανοχή σας. 

Εµείς θέλουµε εργασία, σεβασµό στον εργαζόµενο, ανταγω-
νιστική Ελλάδα. Και να δούµε λίγο ποια είναι τα αποτελέσµατα
της πολιτικής µας; Να τα πούµε έτσι πολύ απλά, για να είναι και
κατανοητά; Το 2017 µε 2022 ο µέσος µισθός από 1024 πήγε 1076
και έχουµε αύξηση πάνω από 15%. Το 2017 υπολογίστηκε πάνω
σε ένα εκατοµµύριο οχτακόσιες είκοσι τέσσερις χιλιάδες εργα-
ζόµενους και το 2022 πάνω σε δύο εκατοµµύρια διακόσιες σα-
ράντα εννέα χιλιάδες εργαζόµενους. Η ανεργία σήµερα πέφτει
κάτω από το 10,9%. Θέσαµε στους πολίτες συγκεκριµένους στό-
χους για αύξηση του µέσου µισθού, για αύξηση του κατώτατου,
για µείωση της ανεργίας. Και η ανεργία είναι κάτω από 10,9%.

Και κλείνω µε κάτι πολύ σηµαντικό, το οποίο µε έχει προβλη-
µατίσει, δεν σας κρύβω. Άκουσα πολλά σχόλια από συναδέλ-
φους της Αντιπολίτευσης για την Επιθεώρηση Εργασίας. Η
Επιθεώρηση Εργασίας σήµερα έχει περίπου επτακόσιους πε-
νήντα εργαζόµενους, ενώ οι οργανικές θέσεις είναι κάτι λιγότερο
από χίλιες. Άρα, λοιπόν, είναι σε ένα επίπεδο που υπολείπεται
από τις οργανικές θέσεις. 

Ναι, οι δηµόσιες υπηρεσίες, οι ανεξάρτητες αρχές κάνουν τη
δουλειά τους και υπάρχουν πολλές δυσκολίες. Όµως, είναι κάτι
διαφορετικό να πεις ότι χρειάζονται αυτά τα τέσσερα-πέντε
πράγµατα, για να βελτιωθεί η λειτουργία, κι άλλο να µηδενίζεις
τη λειτουργία της Επιθεώρησης Εργασίας. Κι εγώ είµαι λίγους
µήνες, λίγες εβδοµάδες στο Υπουργείο Εργασίας, αλλά επι-
τρέψτε µου να σας πω ότι πήγατε να κάνετε αντιπολίτευση εις
βάρος δηµόσιων λειτουργών που κάνουν τη δουλειά τους καθη-
µερινά µε µεγάλο κόπο και πραγµατικά χρειάζονται βοήθεια. 

Όµως, το 2018 ξέρετε πόσοι ήταν οι έλεγχοι που έγιναν από

την Επιθεώρηση Εργασίας; Οι έλεγχοι ήταν πενήντα τέσσερις χι-
λιάδες διακόσιοι ενενήντα τέσσερις. Το 2022 ξέρετε πόσοι ήταν
οι έλεγχοι; Εξήντα πέντε χιλιάδες διακόσιοι ογδόντα έξι. Δηλαδή,
µε το ίδιο προσωπικό –που λέτε εσείς ότι δεν κάναµε τίποτα-
έχουµε αύξηση των ελέγχων κατά 20%! Δεύτερον, όσον αφορά
τα πρόστιµα, το 2018 είχαµε οχτώ χιλιάδες τετρακόσιες εβδο-
µήντα τρείς πράξεις προστίµων και το 2022 είχαµε έντεκα χιλιά-
δες επτακόσιες δεκατρείς, δηλαδή, είχαµε αύξηση κατά 38% των
προστίµων που κοινοποιήθηκαν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό το καταθέτω για τα Πρα-
κτικά, γιατί είναι άδικο να µηδενίζετε. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων κ. Βασίλειος - Πέτρος Σπανάκης καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κλείνοντας, λοιπόν, θέλω να πω ότι αυτό το νοµοσχέδιο έχει
φιλεργατικές διατάξεις, έχει ξεκάθαρες διατάξεις, έχει τις τριε-
τίες που δίνει δυνατότητες σε όσους δεν συµπλήρωσαν την τριε-
τία στις 14-2-2012 αλλά και για τους νέους εργαζόµενους.
Αφορά πάνω από ενάµισι εκατοµµύριο εργαζόµενους αυτή η διά-
ταξη και νοµίζω ότι πρέπει η Αντιπολίτευση να δει προσεκτικά τις
διατάξεις και µέχρι αύριο να ψηφίσει διατάξεις οι οποίες είναι για
το µέλλον της εργασίας, των εργαζοµένων και της ελληνικής οι-
κονοµίας.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
τώρα έχει ο κ. Έξαρχος από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΠΑΚΟΣ) ΕΞΑΡΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
«Εδώ θα έλεγα ότι χτυπάει η καρδιά της παραγωγικής Ελλά-

δας. Είναι πράγµατι εντυπωσιακό. Δεν το γνωρίζουν πολλοί ότι
εδώ, στην καρδιά της Ηπείρου λειτουργεί η µεγαλύτερη γραµµή
εµφιάλωσης φυσικού µεταλλικού νερού στην Ευρώπη -όχι στην
Ελλάδα, στην Ευρώπη- και θέλω να µεταφέρω και από εδώ τη
διαρκή στήριξη την οποία θα παρέχει η ελληνική πολιτεία σε όλες
τις δυναµικές επιχειρήσεις, που µεγαλώνοντας τη δραστηριό-
τητά τους προσφέρουν πολλές και ολοκληρωµένες θέσεις εργα-
σίας.» Αυτά είπε, λοιπόν, ο κύριος Πρωθυπουργός, ο κ.
Μητσοτάκης, τον Απρίλη που µας πέρασε στα Γιάννενα στη συγ-
κεκριµένη επιχείρηση. 

Τι είπαν, λοιπόν, οι καλοπληρωµένοι εργάτες της συγκεκριµέ-
νης επιχείρησης οµόφωνα µε απόφαση της συνέλευσής τους
στις 3-6-2023, ένα µήνα µετά; Οι καλοπληρωµένοι τα είπαν αυτά.
«Διεκδικούµε: Την υπογραφή κλαδικής συλλογικής σύµβασης ερ-
γασίας µε αυξήσεις στους µισθούς. Μονιµοποίηση των συµβα-
σιούχων και των εποχικών εργαζοµένων. Ποτέ δουλειά τα
Σαββατοκύριακα. Δεν αντέχουµε άλλο. Είµαστε άνθρωποι,
έχουµε οικογένειες.»

Και επειδή αυτά που λένε τα πιστεύουν, σήµερα απεργούσαν
όλοι, καθολικά. Το εργοστάσιο αυτό δεν δούλεψε, κύριε Γεωρ-
γιάδη. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Ποια εταιρεία;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΠΑΚΟΣ) ΕΞΑΡΧΟΣ: Δεν θέλω –τώρα καταλαβαί-
νετε- να το πω αυτό. Το ξέρετε καλά ποιο είναι το µεγαλύτερο
εργοστάσιο φυσικού µεταλλικού νερού στην Ευρώπη. Δεν είναι
δυνατόν ο Υπουργός Εργασίας να µην το ξέρει.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Το Ζαγόρι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΠΑΚΟΣ) ΕΞΑΡΧΟΣ: Και για του λόγου το αληθές

όχι απλώς απεργήσανε. Και προσθέστε αυτό το εργοστάσιο σε
όλα τα εργοστάσια, που είπαν οι προηγούµενοι οµιλητές του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, µε καθολική συµµετοχή
στην απεργία. Και όχι µόνο αυτό, αλλά συµµετείχαν και όλοι στη
συγκέντρωση. Τι έγραφε, λοιπόν, το πανό τους; Το πανό τους
έγραφε «Βγάλτε µια photo για τη Βουλή. Οι εργάτες λένε «ποτέ
δουλειά την Κυριακή»».

Το καταθέτω στα Πρακτικά, να το δει ο κύριος Υπουργός µετά,
για του λόγου το αληθές. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος (Πάκος) Έξαρχος
καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες φωτογραφίες,
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οι οποίες βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το συγκεκριµένο, λοιπόν, νοµοσχέδιο-έκτρωµα -γιατί περί
εκτρώµατος πρόκειται- που συζητιέται σήµερα εδώ, είναι πλευρά
αυτής της στήριξης που υποσχέθηκε ο κύριος Πρωθυπουργός
στη συγκεκριµένη επιχείρηση. Καλύτερα δεν θα µπορούσε ούτε
ο ίδιος ο επιχειρηµατίας, η εργοδοσία να το φτιάξει -αν δεν το
έφτιαξε-, όπως δεν θα µπορούσε καλύτερα να το φτιάξει και η
εργοδοσία στα µεγάλα πτηνοσφαγεία της περιοχής. 

Και για όσους δεν γνωρίζουν, η παραγωγή στην περιοχή µας
από τα πτηνοσφαγεία είναι περίπου στο 70% της πανελλαδικής
παραγωγής. Καταλαβαίνετε τι σηµαίνει αυτό. Δουλειά, λοιπόν,
για αυτούς και τα Σαββατοκύριακα. Δουλειά µέχρι και δεκατρείς
ώρες την ηµέρα, γιατί µπορεί να γίνει αυτό µε τα διπλά ΑΦΜ. Μην
κοροϊδευόµαστε τώρα εδώ πέρα. Χωρίς υπερωρίες φυσικά. Δου-
λειά για τους εργολαβικούς εργάτες όποτε κι όπως θέλει ο ερ-
γολάβος µε ένα τηλέφωνο στο χέρι και πάει λέγοντας.

Όλοι εσείς, που κόπτεστε και µας καλείτε κι εµάς να ψηφί-
σουµε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, δεν έχετε δει ποτέ από κοντά αυτές τις εργάτριες και αυτούς
τους εργάτες, που σχολάνε τη βάρδια τους. Αλλά επιτρέψτε µου,
ανοίγω µια παρένθεση. Έπρεπε κανείς όχι ένα µήνα, µια βδο-
µάδα να δουλεύει εκεί, για να δούµε πόσα απίδια παίρνει ο
σάκος. Γιατί µιλάµε για εργάτες και εργάτριες που υποφέρουν
λόγω της φύσης της δουλειάς από αρθρίτιδες, από µυοσκελε-
τικά προβλήµατα, από αυτοάνοσα. Μιλάµε για εργάτριες που στη
συντριπτική τους πλειοψηφία και επειδή δουλεύουν χειµώνα-κα-
λοκαίρι στους 4 βαθµούς Κελσίου υποφέρουν από προβλήµατα
γυναικολογικής φύσης. Σας διαβεβαιώνουµε, λοιπόν, ότι δεν
έχουν ανάγκη από περισσότερες ώρες ούτε από περισσότερες
µέρες δουλειάς. Το αντίθετο. 

Και βέβαια δεν έχουν ανάγκη το νοµοσχέδιό σας αυτοί. Γιατί
γι’ αυτούς τους εργαζόµενους µιλάµε. Που δεν τους φτάνει ο µι-
σθός ούτε για δεκαπέντε µέρες, που δεν µπορούν πλέον να κά-
νουν ούτε τα απαραίτητα ψώνια στο σουπερµάρκετ γιατί το ένα
έφτασε άλλο ένα. Δεν έχουν ανάγκη, λοιπόν, τον νοµοσχέδιό σας
αυτοί που δεν µπορούν να σπουδάσουν τα παιδιά τους, που δεν
µπορούν να πληρώσουν το νοίκι, που δεν µπορούν να πληρώ-
σουν τα δάνεια στις τράπεζες, που τους παίρνετε τα σπίτια, που
δεν µπορούν να πάνε λίγες µέρες διακοπές το καλοκαίρι, που
δεν µπορούν να ζεστάνουν τα σπίτια τους τον χειµώνα. Και
επειδή όλα αυτά τα ξέρετε, όπως επίσης και τις αντιδράσεις που
προκαλεί αυτό το νοµοσχέδιο έκτρωµα, παίρνετε και τα µέτρα
σας: πρόστιµα, φυλακίσεις. Μέτρα που αν µη τι άλλο δείχνουν -
και καλά κάνουν εδώ που τα λέµε- τον φόβο σας απέναντι στο
οργανωµένο εργατικό κίνηµα. 

Προστατεύετε λέτε την εργασία. Αυτή είναι η προστασία στην
εργασία; Δεν είναι προστασία στην εργασία τα πρόστιµα και οι
φυλακίσεις στους εργαζόµενους που αγωνίζονται. Προστασία
της εργασίας σηµαίνει για εµάς µείωση του εργάσιµου χρόνου,
σηµαίνει αυξήσεις των µισθών που θα καλύπτουν τις ανάγκες,
τις σύγχρονες ανάγκες και όχι τις ανάγκες περασµένων δεκαε-
τιών. Σηµαίνει µόνιµη και σταθερή δουλειά µε σταθερό ηµερήσιο
χρόνο. Όλα αυτά δηλαδή που το νοµοσχέδιό σας τσακίζει. 

Τους εργοδότες, λοιπόν, προστατεύετε, τους απεργοσπαστι-
κούς µηχανισµούς τους, τους εκβιασµούς, την τροµοκρατία, τα
τσιράκια της εργοδοσίας. Γιατί δεν µπορεί να µην ξέρετε τις
απειλές και τις παραινέσεις του τύπου «αν δεν έρθεις αύριο για
δουλειά θα βρεις κλειστή την πόρτα» και πολλά άλλα που λόγω
χρόνου δεν µπορώ να τα πω. 

Εµποδίζουν, λοιπόν, οι απεργοί την εργασία. Πρόστιµα και φυ-
λάκιση. Μάλιστα κάποιοι υπερθεµάτισαν εδώ. Ήταν βασιλικότε-
ροι του βασιλέως. Δεν φτάνουν αυτά. Στην πυρά, λοιπόν. Στην
πυρά όποιος αγωνίζεται.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης της οµιλίας του
κυρίου Βουλευτή) 

Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου ένα λεπτό. 
Εδώ και περίπου δύο µήνες τελεσιδίκησε µία µεγάλη υπόθεση,

η υπόθεση του «Market In». Να το πω τώρα και να µην πει ο κύ-
ριος Υπουργός ότι δεν το γνωρίζει. Τελεσιδίκησε, λοιπόν, µε δι-
καίωση των εργαζοµένων εκεί που επαναπροσλήφθηκαν, που

δικαιώθηκαν σε όλα τα ασφαλιστικά και µισθολογικά τους δικαιώ-
µατα. Αυτά θέλετε να αποφύγετε. Γιατί; Είχαν και αλλού από την
ίδια επιχείρηση σε άλλες πόλεις της Ελλάδας οι εργαζόµενοι το
ίδιο πρόβληµα όµως δεν δικαιώθηκαν. Και ξέρετε γιατί δεν δι-
καιώθηκαν; Γιατί δεν ακολουθούσαν τον δρόµο που λέµε εµείς.
Τον δρόµο, δηλαδή, της σύγκρουσης µε τον εργοδοσία. Δεν ακο-
λούθησαν τον δρόµο να µην σκύψουν το κεφάλι απέναντι στα
ΜΑΤ. Και όταν δεν έφταναν τα ΜΑΤ, οι συλλήψεις και τα πρό-
στιµα, στους µπράβους στους φασίστες, τους γνωστούς ποινι-
κούς. Δεν έφτασαν ούτε αυτοί τελικά. Και επειδή λοιπόν δεν
έφτασαν και για να µην έχουµε κι άλλα τέτοια παραδείγµατα
τώρα θα έρθει και ο εισαγγελέας. Πρόστιµα, λοιπόν. 

Φυσικά και από εδώ να ενεργοποιήσουµε και να πούµε ότι δεν
περνάνε αυτά σε εµάς πια. Το εργατικό κίνηµα έχει και πείρα και
δύναµη να επιβάλλει το δίκιο του. Πρόστιµα αν θέλετε να βάλετε
-και πρέπει να βάλετε- στους εργοδότες που αφήνουν απλήρω-
τους τους εργάτες, τους εργοδότες που έχουν τους εργαζόµε-
νους ανασφάλιστους, σε αυτούς που δηλώνουν τετράωρα.
Όπως οι εργολαβικοί που στα πτηνοσφαγεία τους δηλώνουν τε-
τράωρα και τους κρατάνε δέκα και δώδεκα ώρες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, σας παρακαλώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΠΑΚΟΣ) ΕΞΑΡΧΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Επιτρέψτε µου. Αυτό το νοµοσχέδιο αφορά τους συναδέλφους
µου και εµένα προσωπικά, επιτρέψτε µου ένα λεπτό. Τελειώνω,
κύριε Πρόεδρε.

Ποιος, λοιπόν, εµποδίζει εδώ την εργασία; Την εµποδίζουν οι
συνδικαλιστές και το ΠΑΜΕ όπως ακούστηκε εδώ; Ποιος εµπο-
δίζει εκατοντάδες χιλιάδες ανέργους αύριο το πρωί να πάνε για
δουλειά; Ποιος τους εµποδίζει; Εµείς τους εµποδίζουµε; Ή εσείς
που κυβερνάτε και που κυβερνήσατε όλα τα προηγούµενα χρό-
νια, εσείς που υπηρετείτε αυτό το βάρβαρο, το σάπιο καπιταλι-
στικό σύστηµα; Ποιος έφερε τα δίωρα και τα τρίωρα; Ποιος
έφερε τις δίµηνες, τις τρίµηνες και της τετράµηνες συµβάσεις,
τους εποχικούς; Αλήθεια πότε θα συµπληρώσουν τριετίες οι επο-
χικοί και εργολαβικοί εργαζόµενοι; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, σας παρακαλώ. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΠΑΚΟΣ) ΕΞΑΡΧΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Μισό λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχουµε
φτάσει στα δέκα λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΠΑΚΟΣ) ΕΞΑΡΧΟΣ: Δεν θα µπορούσα να αφήσω
απ’ έξω τους συναδέλφους του κλάδου των οικοδόµων. Αυτή
είναι η κατάσταση των νεκρών συναδέλφων οικοδόµων το 2023.
Μιλάµε, δηλαδή, για εργατικά ατυχήµατα. Εµείς τα λέµε εργο-
δοτικά εγκλήµατα. Σκεφτείτε, λοιπόν, εσείς που θέλετε να ψηφί-
σετε αυτό το νοµοσχέδιο, τους οικοδόµους στο κρύο, στον ήλιο,
στη βροχή να δουλεύουν δεκατρίωρα. Γιατί αυτό θέλει το νοµο-
σχέδιο. Δεκατρίωρα µε διπλά ΑΦΜ για να τελειώσουν τα έργα
σας. 

Εµείς, λοιπόν, τον κατάλογο αυτό δεν θα σας επιτρέψουµε
κύριε Γεωργιάδη, να τον µακρύνετε. Με την πάλη µας, µε τον
αγώνα µας, στα σκουπίδια θα πάει κι αυτό, όπως τα προηγού-
µενα. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε,
κύριε Υπουργέ. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Για να είµαστε συνεννοηµένοι στον
πραγµατικό κόσµο, στην πρωτολογία µου και τώρα λέω ότι ο
µόνος φορέας που πράγµατι έχει να παρουσιάσει σήµερα συν-
δικαλιστική δράση και κάποια σχετική απεργιακή επιτυχία είναι
το ΠΑΜΕ. Κανένας άλλος. Στην ΑΔΕΔΥ σε τριακόσιες πενήντα
χιλιάδες δηµοσίους υπαλλήλους έχουν απεργήσει εκατό. Στην
ΟΙΕΛΕ από τις εννέα χιλιάδες έχουν απεργήσει τριάντα. Όλοι οι
υπόλοιποι είναι σαν να µην υπάρχουν. Και εσείς, το ΠΑΜΕ, κά-
νατε πράγµατι κινητοποίηση. Να είµαστε συνεννοηµένοι. 

Εγώ σας έχω πει, κύριε Παφίλη, σας αναγνωρίζω ως ιδεολογι-
κούς µου αντιπάλους. Όµως µην ζείτε κι εσείς σε άλλο κόσµο.
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Επικοινώνησα µετά την ανακοίνωση του ΠΑΜΕ -εγώ επικοινώ-
νησα ο ίδιος-µε τον Πρόεδρο του Συνδέσµου των Βιοµηχανιών
Τροφίµων στην Ελλάδα να µάθω αν λειτούργησαν τα εργοστάσια
στην επικράτεια. Όλα λειτούργησαν µια χαρά. Μόνο το εργοστά-
σιο της «COCA-COLA» της 3Ε, είναι το µοναδικό εργοστάσιο
όπου είχε µία σχετική επιτυχία η απεργία. Στα Γιάννενα που ανα-
φέρθηκε ο συνάδελφος πριν, στο εργοστάσιο της «ΒΙΚΟΣ» πή-
γατε το πρωί µεταξύ 6:30-8:00 και κλείσατε την είσοδο. Εσείς
απέξω. Στις 8:00 φύγατε και λειτούργησε κανονικά το εργοστά-
σιο. Στο εργοστάσιο του κ. Χήτου, -«ΖΑΓΟΡΙ»- στο οποίο αναφέρ-
θηκε προηγουµένως τι έχει γίνει; Έχετε φτιάξει σωµατείο του
ΠΑΜΕ από τον φετινό Ιούνιο µε εκατό µέλη. Όταν λέτε 100% επι-
τυχία, εννοείτε τα εκατό δικά σας. Τα υπόλοιπα δούλεψαν. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Από τους εκατό του ΠΑΜΕ απήργησαν
και οι εκατό. Όλοι οι υπόλοιποι που δεν είναι ΠΑΜΕ δούλεψαν
κανονικά. Πτώση λειτουργίας του εργοστασίου που αναφέρετε
σήµερα: 10% στην παραγωγή. Η επιτυχία σας ήταν να ρίξετε την
παραγωγή του εργοστασίου 10%. Για αυτό µιλάµε. Τώρα αν νο-
µίζετε ότι σήµερα η ελληνική βιοµηχανία και οι βιοµήχανοι τρέ-
µουν από την απεργία που κάνατε, κάνετε λάθος. Εγώ όµως
επαναλαµβάνω, επειδή θέλω να είµαι δίκαιος…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΠΑΚΟΣ) ΕΞΑΡΧΟΣ: Σας ακούνε…
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Τα ξέρουν µόνοι τους. δεν χρειάζεται.
Αλλά το ξαναλέω. Αυτά τα οποία κάνατε, τηρουµένων των ανα-
λογιών της ηµέρας, είναι θρίαµβος. Το ξεκαθαρίζω. Είστε µακράν
οι καλύτεροι. Δεν το συζητάµε. Όλοι οι υπόλοιποι είναι ανύπαρ-
κτοι. Όµως µην περιµένετε να προκαλέσατε καµµιά παλλαϊκή αν-
τίδραση. Οι δικοί σας σας υποστήριξαν. Καλά κάνατε.
Ιδεολογικοί αντίπαλοι είµαστε. Το νοµοσχέδιο προχωρά. Η µε-
γάλη πλειοψηφία του κόσµου της εργασίας το υποστηρίζει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Πα-
φίλη, έχετε τον λόγο. Και θα το κλείσουµε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Γεωργιάδη, θα σας κάνουµε
«ρόµπα». 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Κάντε µε, κάντε µε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Να σας πω γιατί; Θα το έλεγα αύριο,
αλλά θα το πω απόψε. Γιατί χρησιµοποιείτε ακριβώς τα στοιχεία
που χρησιµοποίησε και η ΔΑΠ στα πανεπιστήµια για να αποδείξει
ότι ήταν πρώτη δύναµη. Τελικά πρώτη ήταν η Πανσπουδαστική.
Περαστικά. Δεν το καταπίνετε.

Δεύτερον, θα σας πω αναλυτικά στοιχεία. Γιατί εσείς µιλάτε
µε τους εργοδότες. Αυτά είναι τα αφεντικά σας, δυστυχώς. Ιδε-
ολογικά. Δεν εννοώ άλλα πράγµατα. «ΜΙΜΙΚΟΣ» 100%. «ΚΕΛΑΪ-
ΔΙΤΗΣ» 100%. Θα τα πω αύριο µαζεµένα γιατί τώρα είναι αργά.
Πάρα πολλές επιχειρήσεις, που εσείς αµφισβητείτε, είχαν επιτυ-
χία από 80% και πάνω. Ιδιαίτερα στον τοµέα των τροφίµων και
ποτών που εσείς τώρα τους βάζετε να δουλέψουν και Σαββατο-
κύριακο, ο µέσος όρος συµµετοχής όλων των εργοστασίων ήταν
80%. Θέλετε να σας πω άλλα; «ΕΛΑΪΣ» και λοιπά; Ψάξτε τα. Θα
τα έλεγα αύριο, αλλά θα τα πω απόψε. 

Αυτά που είπατε –εγώ έχω σηµειώσει τα Πρακτικά, µην τα
διορθώσετε- αύριο θα σας τα παρουσιάσω, το τι είπατε και το τι
έγινε. Μας λέτε: Πέστε µας ένα εργοστάσιο που έκλεισε. Κανένα
δεν έκλεισε; Πέστε µας. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Εντελώς κανένα!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: «Εντελώς κανένα», µάλιστα. Θα τα
πούµε αύριο, θα τα πούµε αύριο. «Πέστε µας ένα εργοστάσιο
της Coca Cola που είχε µεγάλο ποσοστό απεργίας ή τέλος πάν-
των…». Είχε 80%! 

Σας είπα τώρα, µην ακούω αυτή την τακτική της ΔΑΠ γιατί ξε-
φτιλιστήκατε. Αυτά κάνετε και τώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εντάξει. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εποµένως, για να µην συνεχίσουµε

τώρα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα τα

πείτε και αύριο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θα τα πούµε. 
Ακούστε να σας πω κάτι πολύ απλό. Και µόνο όταν ακούς «δε-

κατρείς ώρες δουλειά», είναι φρικαλέο! Τι σηµαίνει δεκατρείς
ώρες δουλειά; Τι σηµαίνει; Ότι θα δουλεύεις από πότε; Κάντε
έναν λογαριασµό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θα σηκωθεί ο ένας πέντε η ώρα να
πάει εφτά η ώρα στη δουλειά και δεκατρείς ώρες, µας κάνει οχτώ
η ώρα το βράδυ. Πού θα δει οικογένεια, παιδιά, ξεκούραση, δια-
σκέδαση, τι; 

Όσο για τα υπόλοιπα, ες αύριον τα σπουδαία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Πα-

φίλη, ευχαριστούµε πάρα πολύ. 
Συνεχίζουµε µε τον κ. Μιλτιάδη Ζαµπάρα από τον ΣΥΡΙΖΑ -

Προοδευτική Συµµαχία και ακολουθεί η κ. Διγενή.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα η Βουλή καλείται να συ-

ζητήσει ένα νοµοσχέδιο που υποτίθεται ότι είναι ενσωµάτωση
οδηγίας, αλλά οι διοικήσεις η δική σας και όπως αποδείχθηκε πε-
ρίτρανα και σήµερα η ανεξάντλητη υποταγή στους εργοδότες
ξεπερνάει τα όρια της οδηγίας και µας φέρνετε ένα σκληρά αν-
τεργατικό νοµοσχέδιο που ξεφεύγει κατά πολύ από τα άρθρα
της εν λόγω οδηγίας. 

Είναι θα λέγαµε απόλυτη, γραµµική και ευθεία συνέχεια του
έργου του κ. Χατζηδάκη που κατάφερε κατά την πρώτη θητεία
της Κυβέρνησης Μητσοτάκη να θεσπίσει απλήρωτες υπερωρίες,
τη νοµιµοποίηση της δεκάωρης απασχόλησης, την απόλυση
χωρίς καµµία αιτιολόγηση και πολλά άλλα, αφού προηγουµένως
αποδυνάµωσε το ΣΕΠΕ και κάθε άλλον ελεγκτικό µηχανισµό
αφήνοντας τη µαύρη εργασία και την εργοδοτική αυθαιρεσία να
οργιάζουν. 

Και τώρα, ακριβώς στο ίδιο µήκος κύµατος και µε την ίδια
µανία, ο κ. Γεωργιάδης έρχεται να φέρει ένα εργασιακό νοµο-
σχέδιο που απορρυθµίζει πλήρως τις εργασιακές σχέσεις και κα-
ταργεί κάθε εργασιακό δικαίωµα. Την ώρα που σε όλη την
Ευρώπη οι λαοί στοχεύουν σε µείωση και σε τριάντα πέντε ώρες
εργασία την εβδοµάδα, εδώ τι νοµοθετούµε σήµερα; Δωρεάν
υπερωρίες, κατάργηση του οκταώρου και του πενθηµέρου και
ευέλικτες µορφές εργασίας. 

Φέρνετε λοιπόν, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, ένα αντερ-
γατικό νοµοσχέδιο που ενώ είναι τόσο καλό, όπως ισχυρίζεται ο
Υπουργός, δεν το ψήφισε κανένα κόµµα στις αντίστοιχες επιτρο-
πές, παρά µόνο η Νέα Δηµοκρατία. Την ίδια ώρα που οι Έλληνες
εργαζόµενοι αποδεδειγµένα δουλεύουν περισσότερες ώρες από
τους λαούς στο µέσο όρο της Ευρώπης, οι δεκατρείς ώρες την
ηµέρα σε δύο εργοδότες –που πλέον θεσπίζονται από δω και
πέρα- θα φέρουν επιπλέον εργατικά ατυχήµατα στον ήδη αυξη-
µένο αριθµό εργατικών ατυχηµάτων που έχουµε τα τελευταία
χρόνια.

Στον νοµό τον δικό µου, στον Νοµό Αιτωλοακαρνανίας, τον πε-
ρασµένο Μάρτιο και τον περασµένο Ιούλιο είχαµε εργατικά ατυ-
χήµατα στην Αµβρακία Οδό και πολλά επίσης εργατικά
ατυχήµατα που έχουν καταγραφεί πανελλαδικά µε τον αριθµό
να αυξάνεται χρονιά µε τη χρονιά. Και αυτό είναι προφανώς απο-
τέλεσµα της κατάργησης και της απαξίωσης του ΣΕΠΕ και των
εξαντλητικών όρων εργασίας χωρίς καµµία απολύτως προστα-
σία. 

Συνεπώς, αυτό που προκύπτει και από το παρόν σχέδιο νόµου
είναι η νεοφιλελεύθερη πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας που τα
τελευταία χρόνια αφαίρεσε δικαιώµατα, αποδυνάµωσε τη συλ-
λογική διεκδίκηση των εργαζοµένων και ενίσχυσε περαιτέρω την
εργοδοτική αυθαιρεσία. 

Τι κάνετε, µέσα σε όλα τα υπόλοιπα, µε το παρόν σχέδιο
νόµου; Δηµιουργείτε συµβάσεις, τις συµβάσεις µηδενικών ωρών,
που είναι αντίθετες µε την ευρωπαϊκή οδηγία 1152/2019, µε τις
οποίες ο εργοδότης µπορεί να χρησιµοποιεί τον εργαζόµενο
όποτε και όσο θέλει, χωρίς εργασιακά δικαιώµατα. Δεσµεύεται
δηλαδή –το τονίζω, δεσµεύεται- ο εργαζόµενος σε µία σύµβαση
εργασίας που δεν γνωρίζει ούτε το ωράριο, ούτε τον µισθό του,
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ούτε συγκεκριµένα τον χρόνο εργασίας. Κι όλα αυτά προφανώς
σε πλήρη αντίθεση µε την κείµενη ευρωπαϊκή νοµοθεσία υπο-
βαθµίζοντας περαιτέρω το επίπεδο προστασίας των εργαζοµέ-
νων. Και είµαστε σίγουροι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι θα
βρεθείτε υπόλογοι και στα ευρωπαϊκά δικαστήρια. 

Επιπλέον, καταργείτε την υποχρέωση όταν ο εργοδότης εφαρ-
µόζει την ηλεκτρονική κάρτα να ανεβάζει στο «ΕΡΓΑΝΗ» το ωρά-
ριο εργασίας και τις υπερωρίες, µε αποτέλεσµα να
καταστρατηγούνται τα ωράρια, χωρίς να υπάρχει τρόπος να
αποδειχθούν και ως εκ τούτου να πληρωθούν. 

Καταργείτε, επίσης, και το ιερό δικαίωµα στην απεργία µε το
να ποινικοποιείτε το δικαίωµα της περιφρούρησης και ας µην
πούµε καλύτερα σε τι είδους καθεστώτα καταργείται το δικαίωµα
της απεργίας γιατί θα ντραπεί και η ίδια η ντροπή.

Νοµιµοποιείτε την εξαήµερη εργασία και καταργείτε την υπε-
ρωρία της Κυριακής. 

Δίνεται, επίσης, το δικαίωµα εξάµηνης δοκιµαστικής εργασίας
–µαθητεία το λέµε- και αυτοδίκαια λήξη της σύµβασης, έτσι ώστε
να δηµιουργείτε θέσεις εργασίας εξάµηνης διάρκειας ώστε να
µην έχουν κανένα απολύτως πρακτικά δικαίωµα οι εργαζόµενοι
και καµµία υποχρέωση οι εργοδότες. 

Αντί λοιπόν σήµερα να συζητάµε πώς οι εργαζόµενοι θα µπο-
ρούν να έχουν αξιοπρεπείς µισθούς και να µπορούν να βγάζουν
τα απαραίτητα, συζητάµε ότι εργαζόµενοι σήµερα θα καλούνται
να δουλεύουν δεκατρείς ώρες την ηµέρα χωρίς τις απαραίτητες
ώρες ξεκούρασης, µε κατάργηση του οκταώρου, και χωρίς τις
απαραίτητες ώρες που από το Σικάγο και µετά αφορούν την ξε-
κούραση, την ψυχαγωγία, αυξάνοντας επιπλέον τα ατυχήµατα
λόγω υπερκόπωσης. 

Από τους αγώνες λοιπόν του 1886 του Σικάγο µέχρι τα εργα-
τικά ατυχήµατα που πληθαίνουν τα τελευταία χρόνια –αυτά λένε
τα επίσηµα στοιχεία- και τους σερβιτόρους µέχρι τον λαιµό στη
θάλασσα, απέχει ένα αντεργατικό νοµοσχέδιο δρόµος. 

Με λίγα λόγια, από αύριο οι εργαζόµενοι θα εξαναγκαστούν
να δουλεύουν δεκατρείς ώρες την ηµέρα, έξι µέρες την εβδο-
µάδα, µε εξάµηνες συµβάσεις, ούτως ώστε να µην µπορούν να
έχουν δικαιώµατα, χωρίς να µπορούν να µπαίνουν στο ταµείο
ανεργίας, χωρίς να πληρώνονται υπερωρίες και προφανώς χωρίς
να έχουν δικαίωµα στην απεργία. 

Εµείς θέλουµε ως ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική Συµµαχία την ξανα-
σύσταση του ΣΕΠΕ και ελεγκτικούς µηχανισµούς, για να ελέγ-
χουν τους παραβατικούς εργοδότες και όχι αγορά εργασίας
ζούγκλα. Εµείς θέλουµε τριανταπεντάωρο την εβδοµάδα και όχι
δεκατρείς ώρες την ηµέρα. Εµείς θέλουµε καλά αµειβόµενους
εργαζόµενους, για να µπορέσουµε µε τον τρόπο αυτό να φέ-
ρουµε και τα παιδιά µας πίσω από το εξωτερικό που έχουν ξενι-
τευτεί τα τελευταία χρόνια και όχι εργαζόµενους ζητιάνους. 

Στην πράξη θα κριθεί το νοµοσχέδιο, όπως, κύριε Υπουργέ,
έχετε πει και εµείς απαντάµε ότι στην πράξη και µε τους αγώνες
των εργαζοµένων θα καταργηθεί το παρόν νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει η κ. Σεµίνα Διγενή από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.
Ακολουθεί ο κ. Μεταξάς, επίσης, από το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας και αύριο ο κ. Παφίλης. 

ΑΣΗΜΙΝΑ (ΣΕΜΙΝΑ) ΔΙΓΕΝΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Όταν ο Υπουργός Εργασίας δηλώνει πως πρέπει να στηθεί
µνηµείο στον άγνωστο εργοδότη γιατί αυτός υποφέρει και τα-
λαιπωρείται στη σηµερινή Ελλάδα και ο Πρωθυπουργός από το
βήµα της Διεθνούς Έκθεσης Θεσσαλονίκης ανακοινώνει µέτρα
άγριας λιτότητας, τότε καταλαβαίνουµε όλοι ότι έχουµε µπει για
τα καλά στη ζώνη του λυκόφωτος. 

Τώρα πώς γίνεται από τη µια το στήσιµο στον άγνωστο εργο-
δότη και από την άλλη να είναι φιλεργατικό το νοµοσχέδιο, αυτό
µόνο στο µυαλό του κ. Γεωργιάδη µπορεί να έρθει σε λογαρια-
σµό, ένα φιλεργατικό νοµοσχέδιο κοµµένο και ραµµένο στα συµ-
φέροντα της εργοδοσίας. 

Είναι όπως και να το κάνουµε παγκόσµια πρωτοτυπία, θύτης

και θύµα να είναι και τα δύο στοιχισµένα.
Μιλάµε τώρα -για να σοβαρευτούµε- για το ξεκλήρισµα και τη

φτωχοποίηση ενός ολόκληρου λαού, για τη νοµιµοποίηση της
αντίληψης ότι το 2023 ένας εργαζόµενος πρέπει να δουλεύει δε-
κατρείς ώρες την ηµέρα για να µπορέσει να ζήσει µε αξιοπρέπεια
αυτός και η οικογένειά του. Ποινικοποιείται ακόµη περαιτέρω το
δικαίωµα των εργαζοµένων να αγωνίζονται και να απεργούν, διώ-
κοντας και φυλακίζοντας µε τη λογική του αυτοφώρου εργαζό-
µενους που απεργούν για να υπερασπιστούν τα δικαιώµατά
τους. Καταργούνται οι γιατροί εργασίας την ώρα που πληθαίνουν
τα εργατικά ατυχήµατα, τα δυστυχήµατα και οι επαγγελµατικές
ασθένειες. Πολλά δεινά µαζεµένα σε ένα νοµοσχέδιο ωδή στην
ευελιξία για έναν λαό που πέρασε και περνάει τα πάνδεινα δια
πυρός και σιδήρου.

Αυτό, όµως, στο οποίο θα ήθελα να εστιάσω σήµερα έχει να
κάνει µε ένα πολύ σοβαρό και πολύ ευαίσθητο θέµα και αυτό
είναι η προστασία της οικογένειας, γιατί αυτό το νοµοσχέδιο τε-
λικά θα επιφέρει τη διάλυσή της. Θα δούµε οικογένειες µε αό-
ρατους γονείς, στην καλύτερη περίπτωση µε γονείς εκ
περιτροπής λόγω ασταθούς ωραρίου, αναλώσιµους γονείς.

Πριν, όµως, από αυτό, µερικές επισηµάνσεις γι’ αυτό που θα
γίνει τελικά η χαρά των δουλεµπορικών γραφείων εκεί όπου χι-
λιάδες εργαζόµενοι θα περιµένουν πάνω από το τηλέφωνο για
να µάθουν αν και πού θα κάνουν µεροκάµατο την επόµενη µέρα
ή για το πώς θα προσθέσουν µερικές επιπλέον ώρες δουλειάς
στο οκτάωρο για λίγα περισσότερα ευρώ στον µισθό τους, σπα-
ραλιάζοντας κάθε έννοια σταθερού εργάσιµου χρόνου.

Με αυτήν τη βαρβαρότητα έχει να αναµετρηθεί η εργατική
τάξη, µε τον σύγχρονο εργασιακό µεσαίωνα που συναντιέται µε
τα συντρίµµια στις ζωές των πολλών έχοντας κοινό υπόβαθρο τα
κέρδη των λίγων. Αναρωτηθήκατε, µε τα 800 ευρώ µέσο µισθό
και την ακρίβεια που τσακίζει, πώς ακριβώς θα ζήσει µια οικογέ-
νεια µε παιδιά; Πώς και πότε ακριβώς θα ασχοληθούν µε τα παι-
διά οι γονείς που θα δουλεύουν µέρα νύχτα; Όταν θα έχουν
µετατραπεί ως τα εβδοµήντα τέσσερα χρόνια τους σε ευέλικτες
µηχανές παραγωγής, χωρίς δικαιώµατα, µέχρι να παραδώσουν
το πνεύµα τους;

Η Κυβέρνηση θέλει να επιβάλει σιγή νεκροταφείου γι’ αυτό το
νοµοσχέδιο, να καταστείλει κάθε φωνή που αντιστέκεται και κα-
ταγγέλλει αυτόν τον εργασιακό όλεθρο. Προβλέπονται µάλιστα
βαρύτατα πρόστιµα και ποινή φυλάκισης σε όσους εµποδίζουν
απεργοσπάστες. Όλα αυτά δε που επικαλούνται περί ελευθερίας
της επιλογής από τον εργαζόµενο, στην ουσία σηµαίνουν «ή δου-
λεύεις ένα οκτάωρο και πείνας, ή δουλεύεις δύο οκτάωρα και
φεύγεις πριν την ώρα σου». Περί αυτής της ελευθερίας πρόκει-
ται. Με αυτό το σκεπτικό προστατεύουν την ελληνική οικογένεια,
µε τα παιδιά να µην βλέπουν τους γονείς τους ή να τους βλέπουν
και αυτοί να είναι εξουθενωµένοι και διαλυµένοι, κοµµάτια από
την κούραση και την απελπισία, χωρίς καµµία αντοχή και διάθεση
να ασχοληθούν µε παιδιά, σπίτι και οικογένεια, χωρίς δύναµη να
χαµογελάσουν και χωρίς τη δυνατότητα να περάσουν λίγο έστω
ποιοτικό χρόνο µαζί τους. Ποιος γονιός µετά από δεκαπέντε
ώρες χωρίς διάλειµµα; Γιατί πρέπει να µετράµε και τον χρόνο
του πήγαινε-έλα, αφού ακόµα δεν έχει προβλεφθεί ο διακτινι-
σµός των εργαζοµένων. Με ποιο κουράγιο µπορεί να αφιερώσει
χρόνο σε παιδιά και σύντροφο; Με ποιες αντοχές; Αυτή είναι,
όµως, η πραγµατικότητα που ζουν και θα ζουν χιλιάδες οικογέ-
νειες.

Οι γυναίκες που είναι µητέρες και που πασχίζουν να επιβιώ-
σουν σ’ αυτήν την κινούµενη άµµο της ευελιξίας, βλέπουν τους
µισθούς τους να µετατρέπονται σε ψίχουλα, τη ζωή τους σε µά-
ταιο αγώνα δρόµου και τα σπίτια τους να διαλύονται µε τον πό-
λεµο που τους έχει κηρύξει η Ευρωπαϊκή Ένωση και όλες οι
αστικές κυβερνήσεις. Ανοίγει και ο δρόµος για τις απολύσεις των
εγκύων γυναικών που µέχρι σήµερα προστατεύονταν.

Οι γυναίκες να υπενθυµίσουµε εξακολουθούν να αποτελούν
την πλειοψηφία όσων δουλεύουν µε µερική απασχόληση. Αντι-
στοιχούν στο 54,85% των µερικά απασχολουµένων. Να πούµε
πως η µερική απασχόληση συνεπάγεται και µισό ένσηµο µε συµ-
πίεση δικαιωµάτων, αδειών και επιδοµάτων, η χορήγηση των
οποίων συνδέεται µε προϋποθέσεις ορισµένου αριθµού ηµερο-
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µισθίων, ενώ µπορεί να οδηγήσει σε χαµηλότερα και µικρότερης
διάρκειας επίδοµα ανεργίας, να στερεί δηλαδή από τους εργα-
ζόµενους ακόµα και την ελάχιστη αυτή παροχή όταν βρεθούν αν-
τιµέτωπες µε την απόλυση ή τη λήξη της σύµβασής τους.

Η προσωρινή δουλειά που διακόπτεται από διαστήµατα ανερ-
γίας από τη µια ολιγόµηνη σύµβαση στην άλλη έχει στερήσει και
συνεχίζει να στερεί από τις εργαζόµενες το επίδοµα µητρότητας,
κύησης, τοκετού λοχείας, το οποίο επίσης χορηγείται υπό σχετι-
κές προϋποθέσεις. Καµµίας µητέρας και φυσικά κανενός πατέρα
δεν αποτελεί ελεύθερη επιλογή και δικαίωµα να τρέχει σε δύο
και τρεις δουλειές για να συµπληρώσει το πενιχρό εισόδηµα που
και πάλι δεν φτάνει µε την ακρίβεια να οργιάζει. Δικαίωµά τους
είναι, όµως, να µπορούν να έχουν µια σταθερή δουλειά µε µέτρα
προστασίας της µητρότητας, µε αξιοπρεπή µισθό που να εξα-
σφαλίζει την κάλυψη των αναγκών τους και της οικογένειάς τους.
Δικαίωµά τους είναι να έχουν προσωπικό ελεύθερο χρόνο και
ώρες να αφιερώσουν στα παιδιά τους. Δικαίωµά τους είναι να
είναι υγιής και να µην τους µαζεύουν τραυµατισµένους και λιπό-
θυµους τα ασθενοφόρα, να µην πεθαίνουν πάνω στις µηχανές,
να µην εξοντώνονται από τις αρρώστιες και την κακοµεταχείριση
στο όνοµα της ανάπτυξης των λίγων, ανθρώπινες ζωές, δηλαδή,
απέναντι σε ένα κράτος που είναι ικανό να προστατεύει τα συµ-
φέροντα των µεγάλων επιχειρηµατικών οµίλων, αλλά ανίκανο να
τις προστατεύει, ένα κράτος ικανό να απογειώνει τη φορολη-
στεία, την εµπορευµατοποίηση και ιδιωτικοποίηση της υγείας,
της προσχολικής αγωγής, της ειδικής αγωγής και της δηµιουρ-
γικής απασχόλησης των παιδιών.

Με δεκάδες προµελετηµένα εγκλήµατα επιβεβαιώνεται για
άλλη µια φορά πως µόνο ο λαός σώζει τον λαό. Επιβεβαιώθηκε
µε τις κινητοποιήσεις των ταξικών σωµατείων στις οποίες πρω-
τοστάτησαν µέλη και στελέχη του ΚΚΕ, της ΚΝΕ και του ΠΑΜΕ
ενάντια στους πλειστηριασµούς που έσωσαν λαϊκές κατοικίες,
στις πυρκαγιές που µε αυτοθυσία έσωσαν ανθρώπους, ζώα και
περιουσίες, στις κινητοποιήσεις ενάντια στη βία κατά γυναικών
και παιδιών, ενάντια στη σεξουαλική παρενόχληση και την κακο-
ποίηση στους χώρους δουλειάς, στις κινητοποιήσεις για τη σχο-
λική στέγη και τα µέτρα αντισεισµικής και αντιπληµµυρικής
προστασίας. 

Τελειώνοντας, η απάντηση δεν µπορεί να είναι άλλη, ανυπο-
χώρητος αγώνας για όσα έχουν ανάγκη σήµερα οι εργαζόµενοι
και τους τα στερεί η πολιτική του κέρδους. Η συλλογική δράση,
η διεκδίκηση για όλα αυτά που µας ανήκουν αποτελούν τη µόνη
διέξοδο για µια ζωή χωρίς εκµετάλλευση, βία και γυναικεία ανι-
σοτιµία. Η συσπείρωση των εργαζοµένων στα σωµατεία, η αλλη-
λεγγύη και η διεκδίκηση των δικαιωµάτων στην εργασία, στη
µόρφωση, στην κοινωνική προστασία της µητρότητας, αλλά και
στον ελεύθερο χρόνο που µας στερούν οι επιχειρηµατικοί κολοσ-
σοί, η Ευρωπαϊκή Ένωση και οι κυβερνήσεις είναι µονόδροµος.
Και αυτό συνέβη σήµερα, εκεί έξω στους δρόµους, από αυτόν
που για τις αστικές κυβερνήσεις ήταν πάντα ο εχθρός λαός.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Συνεχίζουµε µε τον κ. Μεταξά από το Κοµµουνιστικό Κόµµα

Ελλάδας και αµέσως µετά ο κ. Χνάρης από το ΠΑΣΟΚ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΕΤΑΞΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Όσο κι αν προσπαθεί η Κυβέρνηση να παρουσιάσει το µαύρο

άσπρο µε το παρόν νοµοσχέδιο, η αλήθεια είναι ότι πνίγεται µε
το σάλιο της. Οι φραστικές κορώνες περί προστασίας εργαζο-
µένων, ότι θα τρέχουν να δουλεύουν όλη την Κυριακή, τα ανεκ-
διήγητα τύπου «ισχυροποιείται η θέση του εργαζόµενου µε δύο
εργοδότες» κορυφώθηκαν µε την απάτη των τριετιών που η ανα-
κοίνωση διά στόµατος Πρωθυπουργού µε σκοπό να χρυσωθεί το
χάπι ενός ακόµη αντιεργατικού εκτρώµατος, αποδείχτηκε φιά-
σκο.

Φέρατε µία τροπολογία που την ονοµάσατε «ξεπάγωµα τριε-
τιών» όπου αναγράφεται ότι θα αρχίσουν να εφαρµόζονται το
2027, αν είναι κάτω από το 10% η ανεργία, αν ο πληθωρισµός το
επιτρέπει, αν η δηµοσιονοµική πειθαρχία το επιτρέπει, δηλαδή
αν το επιτρέψουν οι µεγάλοι όµιλοι και οι απαιτήσεις τους. Αυτό

το ονοµάζεται «ξεπάγωµα των τριετιών». Ποιον κοροϊδεύετε; Δεν
ξέρει ο λαός τι σηµαίνει δηµοσιονοµική πειθαρχία; Εδώ κόψατε
ακόµη και αυτό το πενιχρό «market pass» όπως είπατε για τη στή-
ριξη των πληµµυροπαθών –γι’ αυτό το κόψατε-, γιατί δεν µπορεί
-λέει- να διακινδυνεύσουµε την επενδυτική βαθµίδα. Και εδώ πάλι
κοροϊδία. Γιατί δεν κόψατε το «market pass» για τους πληµµυρο-
παθείς, αλλά το κόψατε για να µην ακουµπήσετε στο ελάχιστο
τα προνόµια προς τους µεγάλους επιχειρηµατικούς οµίλους, τις
φοροαπαλλαγές τους, τα πακέτα των δισεκατοµµυρίων µε τις
επιδοτήσεις µην τυχόν και τους στερήσετε την υψηλή κερδοφο-
ρία τους. Αυτούς προστατεύετε και µε την τροπολογία για τις
τριετίες, αυτούς προστατεύετε συνολικά µε το νοµοσχέδιο.

Δεν µπορείτε να προσφέρετε καµµία απολύτως προστασία
στον λαό, εσείς και όσοι υπηρετούν τον δρόµο της καπιταλιστι-
κής ανάπτυξης, της ανταγωνιστικότητας και της κερδοφορίας
των επιχειρηµατικών οµίλων, από όποιον δρόµο. Όπως δεν προ-
σφέρετε καµµία προστασία στις πυρκαγιές, στις πρόσφατες
πληµµύρες στη Θεσσαλία. Και εδώ για προστασία µιλούσατε
µετά τον «Ιανό», για προστασία µιλήσατε και από τη Διεθνή Έκ-
θεση Θεσσαλονίκης και για τρίτη εβδοµάδα δεν µπορείτε να συµ-
µαζέψετε σχεδόν τίποτα από τις καταστροφές. Πιο πολύ
σπέρνετε τον πανικό κάνοντας ανεύθυνες και επικίνδυνες δηλώ-
σεις, όπως µε την ποιότητα του νερού στο Βόλο ή µε την κατά-
σταση στον Παγασητικό. Και αν δεν ήταν η οργάνωση και οι
διεκδικήσεις του λαού των κατοίκων, όπως της Λάρισας, του Πα-
λαµά που τα σωµατεία των γιατρών έστησαν ιατρείο αλληλεγ-
γύης, γιατί τους έχετε εγκαταλείψει, των Μεγάλων Καλυβίων στα
Τρίκαλα, της Μηλίνας, της Ζαγοράς που µε τον αγώνα τους, την
πίεση που άσκησε αυτό και µόνο σας ανάγκασε να διπλασιάσετε
τα µηχανήµατα που επιχειρούν στην περιοχή. Αν δεν ήταν η λαϊκή
αλληλεγγύη µαζί µε την οργάνωση και την πάλη των πληγέντων
θα ήταν ο κόσµος ακόµα χωµένος στις λάσπες, θα θρηνούσαµε
και άλλα θύµατα. 

Το σύνθηµα «Μόνο ο λαός σώζει τον λαό» που κυριαρχεί αυτή
τη στιγµή σε όλη τη Θεσσαλία, που εκφράστηκε και σήµερα στην
απεργία, στις µεγάλες συγκεντρώσεις σε όλες τις πόλεις, όπου
ενώθηκαν εργάτες και αγρότες στον δρόµο, στον αγώνα, όπως
έγινε στη συγκέντρωση στο Βόλο, σας προβληµατίζει. Σας προ-
καλεί και πανικό όπως έδειξε στην οµιλία του ο Υπουργός Εργα-
σίας. Δεν θέλετε να ακολουθήσει αυτόν τον δρόµο ο λαός. Τον
θέλετε εγκλωβισµένο στη λογική σας, τη λογική κόστους οφέ-
λους, του κέρδους, αυτή που οδήγησε πριν τις πληµµύρες στην
εγκληµατική πολιτική της ανταποδοτικότητας, των επιλέξιµων
έργων, που άφησε απροστάτευτο τον λαό για άλλη µια φορά. Τη
λογική που έχετε και τώρα κατά τη διάρκεια της αποκατάστασης,
που για να προχωρήσει κάτι ακόµα και το πιο απλό, χρειάζεται
πάλι να πάει µπόλικο χρήµα στο µεγαλοεργολάβο, στην τεχνική
εταιρεία, να προσβλέπουν σε µεγάλο κέρδος για να ασχοληθούν.
Αλλιώς, θα κάθεστε και θα κοιτάτε, όπως κάνετε δεκαέξι µέρες
τώρα που κάθεστε και κοιτάτε την κρεµασµένη γέφυρα στο
Πουρί του Πηλίου, όπου ένα χωριό βρίσκεται ακόµα εγκλωβι-
σµένο και σηκώνετε τα χέρια ψηλά. Γιατί; Για να φτιάξετε τη γέ-
φυρα πρέπει να βρείτε έναν µεγαλοεπιχειρηµατία και να τον
πείσετε ότι θα βγάλει ικανοποιητικό κέρδος αν ασχοληθεί. Και το
τι σηµαίνει ικανοποιητικό κέρδος στις κατασκευές και ιδιαίτερα
στις γέφυρες, µια χαρά το καταλάβαµε όλοι στο πετσί µας και
ακόµα περισσότερο οι κάτοικοι στο Νέο Δέλτα του Βόλου και
στον Αλµυρό. 

Εµείς, λοιπόν, δεν σας κατηγορούµε για ανικανότητα, όπως
κάνουν οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ για να κρύψουν
την κοινή στρατηγική όλων σας. Μια χαρά ικανοί είστε όταν πρό-
κειται για τα κέρδη των οµίλων. Εκεί αξιοποιείτε και την τελευταία
λέξη της τεχνολογίας. Με ένα κουµπί, πλειστηριασµοί. Κληροδό-
τηµα και της κυβέρνησης εδώ του ΣΥΡΙΖΑ. Τρέχαµε ποδαράκια
µου όταν είναι να νοµιµοποιήσετε και να επεκτείνεται τα νέα ερ-
γασιακά γκέτο µε τις δεκατείς ώρες δουλειάς, έξι µέρες τη βδο-
µάδα. Και µε τον ίδιο κυνισµό που λέγατε στις πυρκαγιές και τις
πληµµύρες ότι όσοι έχασαν τη ζωή τους, σκοτώθηκαν επειδή δεν
υπάκουσαν στο «112», µε τον ίδιο κυνισµό στέλνετε εργαζόµε-
νους να σακατεύονται, να πεθαίνουν κυριολεκτικά στη δουλειά.
«Είναι επιλογή των εργαζοµένων», αυτό επαναλάβατε µαζί µε
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άλλα πολλά που είπατε στη σηµερινή συζήτηση. Λοιπόν να πά-
ρετε το γνωστό παπαγαλάκι σας που έλεγε για το νοµοσχέδιο
αυτό ότι θα κάνουν ουρά οι εργαζόµενοι για να δουλέψουν Κυ-
ριακή και να πάτε να βρείτε τη µάνα του εικοσιοκτάχρονου ερ-
γάτη στη χαλυβουργία του Βόλου που σκοτώθηκε την Κυριακή
που µας πέρασε πάνω στο µεροκάµατο. Να πάτε στην οικογένεια
και στα παιδιά του τριανταοκτάχρονου εργαζόµενου πάλι την ίδια
µέρα Κυριακή, που σκοτώθηκε στο Καρνάγιο της Αγίας Κυριακής
και να πάτε να τους τα πείτε. Εκεί να πάτε να κάνετε µάθηµα για
την ελεύθερη επιλογή. Και στη διάλεξη περί ελευθερίας που θα
κάνετε, να πείτε και πώς γίνεται στη χαλυβουργία να έχουµε κάθε
λίγο και λιγάκι θανατηφόρα. Μόλις πριν από ενάµιση µήνα πάλι
είχαµε εκεί και πριν από κάποιους µήνες πάλι. Να δικαιολογήσετε
πώς γίνεται στα ναυπηγεία να έχουµε κάθε τόσο ατυχήµατα επί-
σης θανατηφόρα. Εκεί να πάτε και να τους πείτε για τις ευεργε-
τικές επιδράσεις της δουλειάς των δεκατριών ωρών και έξι
ηµερών τη βδοµάδα και πώς ο εργαζόµενος ισχυροποιεί τη θέση
του µε το νοµοσχέδιό σας όπως διατείνεστε. 

Εµείς το λέµε ξανά, όχι µόνο θα το καταψηφίσουµε αλλά θα
είµαστε και στην πρώτη γραµµή µε τους εργαζόµενους στα σω-
µατεία για να ανατρέψουµε και αυτό τον νόµο και την πολιτική
σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Χνάρης από το ΠΑΣΟΚ. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΧΝΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν ξεκινήσω την οµιλία µου για το παρόν νοµοσχέδιο θα

ήθελα να εκφράσω τα θερµά µου συλλυπητήρια για τους νε-
κρούς της ελληνικής αποστολής στη Λιβύη καθώς επίσης για
τους νεκρούς από τις καταστροφικές πληµµύρες στη Θεσσαλία.

Το τελευταίο διάστηµα παρακολουθούµε όλοι συγκλονισµένοι
τις απώλειες ανθρώπινων ζωών, την ανυπολόγιστη οικολογική
καταστροφή και την καταστροφή των περιουσιών των συµπολι-
τών µας. Συγχρόνως, µε τους ιδιώτες και τους επαγγελµατίες,
θα ήθελα να αναφερθώ ιδιαίτερα στους ανθρώπους του πρωτο-
γενούς τοµέα, οι οποίοι έχουν υποστεί τεράστιο πλήγµα εξαιτίας
της πλήρους καταστροφής σε πολλές περιπτώσεις των γεωργι-
κών καλλιεργειών, του ζωικού κεφαλαίου, των εγκαταστάσεων
και του εξοπλισµού τους. 

Οι λανθασµένες πολιτικές επιλογές των αρµοδίων οι οποίοι
είτε δεν επένδυσαν προληπτικά στα κατάλληλα αντιπληµµυρικά
έργα είτε δεν κατάφεραν να κινητοποιήσουν έγκαιρα τον κρατικό
µηχανισµό, εκτός από τις ανυπολόγιστες ζηµιές, έχει ως συνέ-
πεια µέχρι ακόµα και σήµερα να µην έχει ολοκληρωθεί ούτε καν
η διαδικασία περισυλλογής των νεκρών ζώων µε ό,τι αυτό συνε-
πάγεται για τη δηµόσια υγεία. 

Διαφαίνεται λοιπόν, η πλήρης ανεπάρκεια και αναποτελεσµα-
τικότητα του επιτελικού κράτους και της Κυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας στη διαχείριση τέτοιων κρίσεων, που η επικοινω-
νιακή διαχείριση αδυνατεί πλέον να καλύψει. Εφεξής, πρώτιστο
µέληµα όλων µας πρέπει να αποτελεί η άµεση ανακούφιση των
πληγέντων. Επίσης, αναγκαία είναι η λήψη µέτρων για τη διασφά-
λιση της επισιτιστικής επάρκειας της χώρας σε συγκεκριµένα
προϊόντα του Θεσσαλικού Κάµπου, καθώς και η συγκράτηση των
τιµών λόγω των ελλείψεων που έχουν δηµιουργηθεί.

Αναφορικά µε το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο διαπιστώνουµε την
προφανή προσπάθεια της Κυβέρνησης να εφαρµόσει την πολιτική
της, µια πολιτική πλήρους αποδιοργάνωσης των εργασιακών σχέ-
σεων, ανεξάρτητα από το ότι η στόχευση της συγκεκριµένης ευ-
ρωπαϊκής οδηγίας αποσκοπεί στη βελτίωση των όρων εργασίας
των εργαζοµένων. 

Αυτό αποδεικνύεται και από τα άρθρα του νοµοσχεδίου που
πρόκειται να αναφερθώ. 

Ειδικότερα αν και προβλέπεται η νοµιµοποίηση της παράλληλης
απασχόλησης µε σκοπό τη ρύθµιση της εργασίας των µισθωτών
που δουλεύουν σε πολλές εργασίες για να βιοποριστούν, ο σκο-
πός της δεν επιτυγχάνεται. Και αυτό γιατί µε την προτεινόµενη διά-
ταξη η Κυβέρνηση αποσκοπεί στη νοµοθέτηση της ηµερήσιας
απασχόλησης δεκατριών ωρών, καταστρατηγώντας όµως την εν-
τεκάωρη ηµερήσια ανάπαυση. Για παράδειγµα ιδιαίτερα σε του-
ριστικούς νοµούς όπως το Ρέθυµνο και κατ’ επέκταση σε όλη την

Κρήτη, µεγάλες ξενοδοχειακές αλυσίδες και όµιλοι επιχειρήσεων
µε διάφορα υποκαταστήµατα, θα έχουν τη δυνατότητα όπως το-
νίζουν για τα εργατικά κέντρα να επιβάλλουν την παράλληλη απα-
σχόληση σε άλλα υποκαταστήµατα και επιχειρήσεις του ίδιου
οµίλου και σε περίπτωση άρνησής τους ο εργαζόµενος θα κινδυ-
νεύει µε απόλυση. 

Επιπλέον, το νοµοσχέδιο δεν προβαίνει στη νοµοθέτηση ασφα-
λιστικών δικλίδων για την απαγόρευση ή έστω τον περιορισµό δεύ-
τερης ή τρίτης απασχόλησης σε βαριές εργασίες προκειµένου να
προστατευτεί η υγεία και η ασφάλεια των εργαζοµένων. 

Επίσης, φαίνεται πως δεν λαµβάνεται καθόλου υπ’ όψιν η αύ-
ξηση των εργατικών ατυχηµάτων στη χώρα. Στην ίδια κατεύθυνση
οδηγούµαστε µε την εισαγωγή των κατά παραγγελία συµβάσεων
εργασίας, µε την αποζηµίωση εργαζοµένου, µε βάση κάθε παραγ-
γελία ή εργασία που παρέχεται, σε αντίθεση µε την ευρωπαϊκή
οδηγία που ρητά αναφέρει ότι δεν πρέπει να χρησιµοποιείται ως
βάση για την καθιέρωση συµβάσεων µηδενικών ωρών ή άλλων πα-
ρόµοιων συµβάσεων. 

Οι συµβάσεις αυτές επιτείνουν την ανασφάλεια των εργαζοµέ-
νων λόγω του χαµηλού κόστους και της ανυπαρξίας βασικών πα-
ροχών, παραδείγµατος χάριν η ιατρική περίθαλψη. Επίσης
εισάγεται η µείωση της δοκιµαστικής περιόδου από δώδεκα σε έξι
µήνες, µε τη διατήρηση όµως του δωδεκαµήνου διαστήµατος
χωρίς αποζηµίωση σε περίπτωση απόλυσης. Το δε επιχείρηµα της
Κυβέρνησης ότι δήθεν µετά την ολοκλήρωση των έξι µηνών η από-
λυση του εργαζοµένου θα είναι πιο δύσκολη, απλά δεν ευσταθεί. 

Στο ίδιο πνεύµα κινείται και η νοµιµοποίηση της εξαήµερης απα-
σχόλησης σε επιχειρήσεις εικοσιτετράωρης λειτουργίας µε βάρ-
διες σε όλους τους κλάδους της οικονοµίας. Η τελευταία οδηγεί
στην κατάργηση της πενθήµερης εργασίας, δεδοµένου ότι η έκτη
µέρα καθίσταται υποχρεωτική εφόσον ζητηθεί µονοµερώς από τον
εργοδότη. 

Επιπλέον εισάγει το σύστηµα ευέλικτης διευθέτησης του χρό-
νου εργασίας µε τη σύναψη ατοµικής σύµβασης σε ετήσια ή εξα-
µηνιαία βάση χωρίς να έχει προηγηθεί σχετικό αίτηµα των
εργαζοµένων. 

Δεν λαµβάνετε, όµως, υπ’ όψιν ότι παρέχει το δικαίωµα στον
εργοδότη για περαιτέρω ελαστικοποίηση της εργασίας και απο-
φυγή της πληρωµής υπερεργασίας και υπερωρίας.

Το εν λόγω νοµοσχέδιο περιορίζει ακόµα περισσότερο το συν-
ταγµατικά κατοχυρωµένο δικαίωµα στην απεργία. Ποινικοποιεί-
ται η περιφρούρηση της απεργίας από τους απεργούς µε την
απειλή φυλάκισης τουλάχιστον έξι µηνών σε κάθε έναν από αυ-
τούς, ενώ προβλέπεται και επιβολή προστίµων για την παρεµπό-
διση της εισόδου µη απεργών και απεργοσπαστών στον χώρο
εργασίας ακόµα και όταν η απεργία είναι νόµιµη.

Η Κυβέρνηση θεσµοθετεί το σύστηµα Rebrain Greece µε
σκοπό τον επαναπατρισµό των επιστηµόνων του εξωτερικού το
οποίο, όµως, λόγω της απαξίωσης του Εργατικού Δικαίου, δεν
µπορεί να επιφέρει κανένα ουσιαστικό αποτέλεσµα.

Σε πλήρη αντίθεση µε την Κυβέρνηση, το ΠΑΣΟΚ, µε σκοπό
τη βελτίωση των όρων εργασίας των εργαζοµένων, έχει προτείνει
την ενίσχυση των συλλογικών συµβάσεων εργασίας, τη διευθέ-
τηση του χρόνου εργασίας µέσα από συλλογικές διαπραγµατεύ-
σεις, την αύξηση του κατώτατου µισθού και τη µελλοντική
µείωση του χρόνου εργασίας, χωρίς τη µείωση των αποδοχών
σε συνδυασµό µε τη χρήση νέων τεχνολογιών.

Παράλληλα, ήδη από την προηγούµενη τετραετία, είχαµε ανα-
λάβει συγκεκριµένες νοµοθετικές πρωτοβουλίες και είχαµε κα-
ταθέσει τροπολογίες για σηµαντικά εργασιακά ζητήµατα και θα
συνεχίσουµε να το κάνουµε το ίδιο διεκδικητικά και δυναµικά για
την επίλυση των προβληµάτων των εργαζοµένων.

Η παράταξή µας, µια παράταξη η οποία έχει ως επίκεντρο τον
άνθρωπο, την κοινωνική δικαιοσύνη και την κοινωνική συνοχή,
δεν θα µπορούσε παρά να είναι αντίθετη µε το παρόν νοµοσχέ-
διο. Ένα νοµοσχέδιο το οποίο απαξιώνει πλήρως τις εργασιακές
σχέσεις µέσω της προώθησης ενός µοντέλου φθηνής εργασίας. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.
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Συνεχίζουµε τώρα µε τον κ. Συντυχάκη από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αυτό το νοµοσχέδιο αποτελεί µνηµείο εργασιακής βαρβαρό-

τητας. Συντάχθηκε κατ’ υπόδειξη και συντονισµό µε τον Σύνδε-
σµο Ελλήνων Βιοµηχάνων και φυσικά µε την ξεπουληµένη στα
εργοδοτικά συµφέροντα ΓΕΣΕΕ και µε συνεργό βέβαια την ίδια
την Ευρωπαϊκή Ένωση των λόµπι.

Νοµιµοποιεί την πολλαπλή απασχόληση µέχρι και δεκατρείς
ώρες την ηµέρα δουλειά, εβδοµήντα οκτώ ώρες την εβδοµάδα,
µε τη δικαιολογία ότι το οκτάωρο είναι πλέον παρωχηµένο επειδή
άκουσον-άκουσον δεν µπορούν αλλιώς να λειτουργήσουν οι επι-
χειρήσεις, παρά µόνο ξεζουµίζοντας το προσωπικό.

Ναι, είναι παρωχηµένο το οκτάωρο. Θα έπρεπε, όµως, να ήταν
εξάωρο και εσείς το κάνετε δεκατρίωρο. Για να δούµε, λοιπόν,
ποιος υπηρετεί την πρόοδο και ποιος υπηρετεί το πισωγύρισµα.

Να θυµίσω ότι στη Σοβιετική Ένωση το 1917 είχε νοµοθετηθεί
-από το 1917- ο σταθερός ηµερήσιος χρόνος, πενθήµερη εργα-
σία και οκτάωρη εργάσιµη µέρα, καθολικό σύστηµα συνταξιοδό-
τησης στα πενήντα πέντε χρόνια για τις γυναίκες και εξήντα
χρόνια για τους άνδρες, όταν στην Ευρωπαϊκή Ένωση των λόµπι,
των µονοπωλίων, που την προσκυνάτε από το πρωί µέχρι το
βράδυ, προβάλλεται η θεωρία της ενεργούς γήρανσης, της
«ασηµί οικονοµίας» όπως την αποκαλούν, για σύνταξη έως και
τα εβδοµήντα τέσσερα χρόνια. 

Τη φωλιά τους βέβαια την έχουν λερωµένη τόσο ο ΣΥΡΙΖΑ όσο
και το ΠΑΣΟΚ. Κανείς δεν είναι αθώος αυτού του αντεργατικού
εκτρώµατος. Φαίνεται άλλωστε από τη γλυκανάλατη στάση τους
εδώ στη συζήτηση, αλλά και από τα έργα και τις ηµέρες τους,
τα ήξεις-αφήξεις τους, περιορίζοντας την αρνητική τους ψήφο,
στο ότι τάχα µου δεν φταίει η ευρωπαϊκή οδηγία, αλλά ότι η Κυ-
βέρνηση εφαρµόζει στρεβλά την ευρωπαϊκή οδηγία, αυτήν την
αντεργατική οδηγία. Ο συνήθης εξωραϊσµός της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, κρύβοντας ότι είναι µέτρα που απαιτούν οι όµιλοι, ο
Σύνδεσµος Ελλήνων Βιοµηχάνων.

Την απαράδεκτη αυτή οδηγία που συζητάµε σήµερα, την είχε
καταψηφίσει, την είχε καταγγείλει το ΚΚΕ στη Ευρωβουλή η Ευ-
ρωκοινοβουλευτική Οµάδα του ΚΚΕ το 2019, ενώ υπερψηφί-
στηκε στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο από τη Νέα Δηµοκρατία και
τους ναζί χρυσαυγίτες Ευρωβουλευτές και  την υπέγραψε φυ-
σικά φαρδιά πλατιά η τότε κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ στο Συµβούλιο
της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Το νέο νοµοθετικό έκτρωµα έρχεται µετά τον νόµο Χατζηδάκη
του 2021 για τη δεκάωρη και απλήρωτη εργασία και µόλις µερι-
κές µέρες µετά την επέκταση του εργάσιµου βίου στα εβδοµήντα
τέσσερα χρόνια που προβλέπεται στον νόµο του Υπουργείου Οι-
κονοµικών πριν από λίγο καιρό που συζητήθηκε εδώ.

Άλλωστε, η διευθέτηση του χρόνου εργασίας είναι διαχρονικό
έργο όλων των κυβερνήσεων και της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ. Δεν είναι ένα προϊόν ενός ή δύο, αλλά
οκτώ νόµων από το 1990 έως το 2021. Κάθε νόµος διόρθωνε ή
και συµπλήρωνε τον προηγούµενο χειροτερεύοντας κάθε φορά
τους όρους εργασίας.

Να θυµίσω τι έκανε και η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, γιατί δεν
έχουµε µνήµη χρυσόψαρου. Όχι µόνο διατήρησε τα όσα όριζαν
οι προηγούµενοι νόµοι, αλλά έφερε τον ν.4498/2017 για τους νο-
σοκοµειακούς γιατρούς καθιερώνοντας τις σαράντα οκτώ ώρες
εργασίας ανά εβδοµάδα µε πενθήµερη εργασία που φτάνουν
µέχρι τις εξήντα ώρες, δηλαδή δώδεκα ώρες την ηµέρα. Άνοιξε
ή δεν άνοιξε τον δρόµο για την καθιέρωση της δεκατετράωρης
πολλαπλής απασχόλησης και εβδοµήντα οκτώ ωρών την εβδο-
µάδα, δουλειά-κόλαση; Μιλάµε για δεκατρείς ώρες ηµερησίως,
ξεζούµισµα κανονικό. Και για τις υπόλοιπες έντεκα ώρες που
αποµένουν ο εργαζόµενος θα πρέπει να µετακινηθεί από το σπίτι
στη δουλειά, από τη δουλειά στο σπίτι, να ψωνίσει, να µαγειρέ-
ψει, να φροντίσει τα παιδιά του. Δηλαδή ούτε δευτερόλεπτο για
τον ελεύθερο χρόνο.

Όλα κατατείνουν στην πλήρη κατάργηση του οκτάωρου, πεν-
θήµερο, σαραντάωρου. Στόχος είναι ο εργάσιµος χρόνος. Άλλω-
στε, αυτός είναι από την απαρχή του καπιταλιστικού
συστήµατος. Η αύξηση του ηµερήσιου χρόνου πάει χέρι-χέρι µε

την αύξηση της απλήρωτης δουλειάς. Άρα, ένταση της εκµετάλ-
λευσης µε µισθούς πείνας, µε εκατοντάδες εργατικά ατυχήµατα.
Ένας εργαζόµενος να βγάζει δουλειά για τρεις και τέσσερις µε
την εντατικοποίηση να χτυπά κόκκινο.

Το 60%-70% των ξενοδοχοϋπαλλήλων δεν παίρνουν καν τα
προβλεπόµενα ρεπό τους και πάνω από τους µισούς, που κάνουν
υπερωρίες, δεν τις πληρώνονται. Απλήρωτη εργασία στο φουλ.
Και ενώ ζητάνε επανειληµµένα την επαναφορά του επιδόµατος
ανεργίας στον τουρισµό-επισιτισµό, να επιδοτείται δηλαδή, ο
άνεργος όσο χρόνο είναι χωρίς δουλειά µε το 80% του µισθού
του ανειδίκευτου εργάτη, εσείς σφυρίζετε αδιάφορα.

Μήπως δεν γνωρίζετε τι συµβαίνει σε αυτά τα κάτεργα; Εντα-
τικοποίηση και τροµοκρατία στους χώρους δουλειάς. Δεν αντέ-
χεις και παραιτήσαι; Τιµωρία, πρόστιµο 5.000 ευρώ. Αυτά
προβλέπει η ρήτρα των εργοδοτών. Αυτά δεν τα βλέπετε;

Και έφτασε στο σηµείο ο κ. Γεωργιάδης, ο Υπουργός των ερ-
γοδοτών, να επικαλεστεί άθλια επιχειρήµατα για να δικαιολογή-
σει τα αδικαιολόγητα, ότι η αύξηση του χρόνου εργασίας γίνεται
λόγω της έλλειψης εργατικών χεριών. Ψέµα, µέγιστο ψέµα υπο-
κρισίας. Δεν υπάρχει έλλειψη εργατικού δυναµικού. Δηλαδή τι
θέλει να µας πει; Ότι δεν υπάρχουν άνεργοι; Είναι ένα εκατοµ-
µύριο οι άνεργοι µε βάση τα στοιχεία του ΟΑΕΔ. Σε ποιον τα λέτε
αυτά; Απλά εσείς και η εργοδοσία ψάχνετε για σκλάβους, όπως
στις µεγάλες ξενοδοχειακές µονάδες που οι εργαζόµενοι ήδη
δουλεύουν δέκα και δώδεκα ώρες, επτά ηµέρες την εβδοµάδα.

Ιδιαίτερα µετά την εφαρµογή του νόµου Χατζηδάκη, για οκτώ
συν δύο απλήρωτες ώρες εργασίας, οι ξενοδόχοι ξεσάλωσαν.
Μάλιστα, πέρυσι απειλούσαν ότι δεν θα υπέγραφαν την τοπική
συλλογική σύµβαση εργασίας, την οποία βέβαια δεν τηρούν έτσι
κι αλλιώς ποτέ, εάν οι εργαζόµενοι δεν δέχονταν να συµπεριλη-
φθεί η δεκάωρη απλήρωτη εργασία. Φυσικά οι εργαζόµενοι µε
τον αγώνα τους κατάφεραν την υπογραφή της συλλογικής σύµ-
βασης εργασίας.

Τώρα, µε τη νοµιµοποίηση της πολλαπλής απασχόλησης µέχρι
και δεκατρείς ώρες ηµερησίως θα ξεσαλώσουν ακόµα περισσό-
τερο ανεβάζοντας τον ηµερήσιο χρόνο εργασίας όχι στις δεκα-
τρείς ώρες αλλά µέχρι και δεκατέσσερις και δεκαπέντε ώρες
χωρίς ρεπό αγγίζοντας τις ενενήντα οκτώ έως και τις εκατόν
πέντε ώρες την εβδοµάδα, επτά µέρες συνεχόµενα. Αυτό είναι
το περιβόητο τουριστικό θαύµα, ένα θαύµα για τους λίγους και
ανεκπλήρωτη ανάγκη ή και εφιάλτες για τους πολλούς.

Αυτοί είστε, λοιπόν. Είστε αδίστακτοι: Ευελιξία δίχως όρια,
δουλειά τις Κυριακές, µεροκάµατα πείνας, πλήρη απελευθέρωση
των απολύσεων -ακόµα και για τις έγκυες γυναίκες- µε τον φε-
ρετζέ της δοκιµαστικής περιόδου. Και αυτήν τη σύγχρονη σκλα-
βιά τη συνοδεύετε και µε τη σιγή νεκροταφείου, µε την
ποινικοποίηση της απεργίας και τη συνδικαλιστική δράση, µε την
εισαγωγή βαρύτατων προστίµων και ποινών φυλάκισης σε όσους
ασκήσουν ψυχολογική πίεση ή εµποδίσουν τους απεργοσπά-
στες, όπως µας λέτε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, κλείστε, παρακαλώ.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Καµµία, λοιπόν, συγκατάθεση
στην κανονικότητα του σύγχρονου σκλαβοπάζαρου. Επιβεβαι-
ώνεται η θέση του ΚΚΕ ότι, τελικά µόνο ο λαός µπορεί να σώσει
τον λαό.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Η κ. Γρηγοράκου έχει τώρα τον λόγο και αµέσως µετά ακο-

λουθεί η κ. Κτενά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ (ΝΑΓΙΑ) ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ανήκω στη γενιά των millennials,

δηλαδή στη γενιά που βίωσε µε τον πιο δύσκολο τρόπο τη διά-
ψευση µιας φράσης που όλοι γνωρίζουµε ότι «η γενιά σας θα
ζήσει καλύτερα». Και, πράγµατι, εµείς κάναµε ό,τι καλύτερο µπο-
ρούσαµε για να ζήσουµε καλύτερα, σπουδάσαµε, πήραµε ένα
πτυχίο, δύο, µεταπτυχιακά, διδακτορικά, δύο και τρεις ξένες
γλώσσες και πολλοί από εµάς δουλέψαµε και αφιλοκερδώς στην
αρχή της επαγγελµατικής µας πορείας διότι πολύ απλά κανένας
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εργοδότης δεν µας ήθελε χωρίς προϋπηρεσία. 
Δυστυχώς, όµως, φάνηκε, εξαρχής, από τη στιγµή που βγή-

καµε στην αγορά εργασίας ότι τελικά ούτε η πρόοδος είναι δε-
δοµένη ούτε η ευηµερία είναι αυτονόητη. Αναζητήσαµε, λοιπόν,
δουλειά σε µια πληγωµένη από την οικονοµική κρίση αγορά ερ-
γασίας και ήρθαµε εξαρχής αντιµέτωποι µε την εργασιακή επι-
σφάλεια, τα απάνθρωπα ωράρια και τους µισθούς πείνας.
Περιµένουµε ακόµα να έρθει η κανονικότητα όταν εµείς οι Έλ-
ληνες, τα Ελληνόπουλα, δουλεύουµε τις περισσότερες ώρες απ’
όλους τους υπόλοιπους ευρωπαίους, σύµφωνα µε τα στοιχεία
της EUROSTAT για το 2022. 

Αντιστοίχως, περιµένουµε ακόµα να έρθει η κανονικότητα για
να µπορέσουµε να κάνουµε οικογένεια και να λύσουµε κι εµείς
µε τη σειρά µας το δηµογραφικό πρόβληµα, που είναι τόσο µε-
γάλο για τη χώρα µας. 

Διότι, κύριε Υπουργέ, η πραγµατικότητα στην οποία ζούµε, τε-
λικά δεν είναι κανονικότητα, αλλά αποτελεί µια στρέβλωση. Διότι
δεν είναι δυνατόν στον ιδιωτικό τοµέα εργαζόµενοι να δηλώνον-
ται ως διευθυντές ή στελέχη µεγάλων εταιρειών, προκειµένου να
δουλεύουν νοµοτύπως δώδεκα ώρες την ηµέρα. Όπως, επίσης
δεν είναι δυνατόν, να δουλεύουµε, αλλά να µένουµε µε τους γο-
νείς µας γιατί δεν µπορούµε να πληρώσουµε το νοίκι και αντι-
στοίχως να δουλεύουµε από το πρωί ως το βράδυ για να
πληρώσουµε µόνο το σουπερµάρκετ. Για να µην µιλήσουµε και
για όλους αυτούς τους συνοµηλίκούς µας οι οποίοι πραγµατικά
είχαν κάνει τις σπουδές τους, έριξαν όµως τα πτυχία τους στον
κάλαθο των αχρήστων διότι δεν µπορούσαν να βρουν δουλειά
στον τοµέα τους, αλλά αντιθέτως απασχολούνται σε εργασίες
που είναι άσχετες µε αυτό το οποίο σπούδασαν ή πολλοί από αυ-
τούς έχουν αλλάξει και επαγγελµατικό προσανατολισµό. 

Και αυτοί άλλωστε είναι και οι λόγοι που η γενιά µου ετοίµασε
τελικά τις βαλίτσες της και έφυγε στο εξωτερικό διεκδικώντας
στην ουσία, όχι µόνο την επιβίωσή της, αλλά το να µπει µια
παύση σε αυτήν την αναβολή για τη ζωή µας. Και δεν θα γυρίσει,
βέβαια, η γενιά µας επειδή ξαφνικά από το 2019, σήµερα θυµη-
θήκαµε το πρόγραµµα rebrain. Αλήθεια, τι έχει γίνει, άραγε, µε
το συγκεκριµένο πρόγραµµα; Ήταν αποτελεσµατικό; Το έχουµε
αξιολογήσει; 

Κύριε Υπουργέ, η γενιά µου έφυγε και δεν θα ξαναγυρίσει σε
µια χώρα που η Κυβέρνηση επιλέγει, σήµερα, να βαφτίσει κανο-
νικότητα µια µεσαιωνική εργασιακή πραγµατικότητα. Διότι αυτό
στην ουσία κάνετε µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο: Νοµιµοποι-
είτε τη διάλυση των εργασιακών δικαιωµάτων και προωθείτε το
µοντέλο της φτηνής και απαξιωµένη εργασίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση, σήµερα, µάς
καλεί να δούµε µε ρεαλισµό την αγορά εργασίας, αλλά στην
ουσία, τι είναι αυτό που µας καλεί να κάνουµε; Να αποδεχτούµε
πως το οκτάωρο είναι ξεπερασµένο, πως ανήκει στο παρελθόν
και πως το µέλλον είναι να δουλεύουµε δεκατρείς ώρες, όπως
σήµερα θεσµοθετείτε; Να καταλάβουµε ότι η απουσία της οικο-
γενειακής και της προσωπικής ζωής -και ειδικά για εµάς τις γυ-
ναίκες η αναβολή στο να κάνεις ένα παιδί εγκαίρως σε κάποιο
απροσδιόριστο, στην ουσία, µέλλον- είναι η σύγχρονη κανονικό-
τητα; Να δεχτούµε πως η διατάραξη της ψυχικής και της σωµα-
τικής υγείας των εργαζοµένων -το λεγόµενο burnout- είναι κάτι
φυσικό και αναµενόµενο και δεν οφείλεται στα απάνθρωπα ωρά-
ρια εργασίας; Πως η παραβατικότητα στην αγορά εργασίας, η
εκτεταµένη υπερεργασία και οι απλήρωτες υπερωρίες, όπως
έδειξε πρόσφατη έρευνα της ΓΣΕΕ, είναι στην ουσία η φυσιολο-
γική καθηµερινότητα; 

Αυτήν την πραγµατικότητα θέλετε εµείς να αποδεχτούµε; Ναι,
πράγµατι, δεκάδες χιλιάδες Έλληνες αυτήν τη στιγµή δουλεύουν
σε παραπάνω από µία εργασίες, σε δύο και σε τρεις. Και αυτό
γιατί στο τέλος του µήνα δεν µπορούν να ανταποκριθούν στις οι-
κονοµικές τους υποχρεώσεις. Διότι ο µισθός τους δεν µπορεί να
τους εξασφαλίσει ένα αξιοπρεπές εισόδηµα. Ούτε η οδηγία,
όµως, ούτε και η συγκεκριµένη ζοφερή πραγµατικότητα είναι
αυτή που µπορεί να επιτρέψει σε κάποιον να θεσµοθετήσει την
εργασία για τις δεκατρείς ώρες. 

Είναι δική σας, στην ουσία, πολιτική επιλογή η κατάργηση
κάθε εργασιακού κεκτηµένου. Γι’ αυτό άλλωστε επιµένετε να

αγνοείτε το διάλογο που έχει ανοίξει στην Ευρώπη µε πρωτοβου-
λία σοσιαλδηµοκρατικών κοµµάτων για την τετραήµερη απασχό-
ληση και τη θεσµοθέτηση των τριάντα πέντε ωρών εργασίας
εβδοµαδιαίως. Γι’ αυτό, άλλωστε, επιµένετε να µην βλέπετε πως
στις ανεπτυγµένες χώρες, αλλά ακόµη και σε πολύ µεγάλες εται-
ρείες, οµίλους διεθνείς, στρέφονται όλο και περισσότερο προς
την τετραήµερη εργασία, χωρίς τη µείωση των αποδοχών των
εργαζοµένων. Διότι έχουν δει θετικό αποτύπωµα σε όλο αυτό.
Διότι και οι εργαζόµενοι είναι πιο παραγωγικοί, αλλά ζουν και
λίγο αξιοπρεπέστερα στην καθηµερινότητά τους. 

Είναι δική σας, λοιπόν, πολιτική επιλογή να θεσµοθετείτε όλο
και πιο ελαστικές µορφές απασχόλησης, αγνοώντας επιδεικτικά
τις επιστηµονικές µελέτες που υποστηρίζουν ότι η απασχόληση
σε τέτοιου είδους συµβάσεις, πέραν της εργασιακής επισφά-
λειας και των χαµηλών και µη σταθερών εισοδηµάτων, επηρεάζει
αρνητικά και την ψυχική υγεία των εργαζοµένων. Στην ουσία,
είναι µια δική σας πολιτική επιλογή, να εργαζόµαστε χωρίς να
ζούµε. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να κάνω µια αναφορά σε µια εικόνα που
νοµίζω ότι όλοι µας είδαµε –ή τουλάχιστον οι περισσότεροι- την
Κυριακή στους δέκτες µας, τον εργαζόµενο στο delivery που
έφερε τις πίτσες στο σπίτι, στον κ. Κασσελάκη. Όλοι οι δηµοσιο-
γράφοι ασχολήθηκαν µε την απάντηση του εργαζοµένου πως
δεν γνωρίζει τον κ. Κασσελάκη, «δεν γνωρίζω τον κ. Κασσελάκη».
Το θέµα είναι ότι κανείς δεν ασχολήθηκε µε τη φράση την οποία
είπε. Είπε «δεν γνωρίζω τον κ. Κασσελάκη διότι δουλεύω πάρα
πολλές ώρες την ηµέρα και δεν προλαβαίνω να δω ειδήσεις».

Άρα, λοιπόν, κάτι το οποίο σκέφτοµαι σαν νεότερη, είναι ότι
ενδεχοµένως θέλουµε στην κοινωνία να έχουµε εργαζοµένους
οι οποίοι είναι αποξενωµένοι τελείως και αποκοµµένοι από την
πολιτική, αποξενωµένοι και αποκοµµένοι από τα κοινά, στην
ουσία, ίσως και αποξενωµένοι και αποκοµµένοι από την ίδια τη
ζωή. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Η κ. Κτενά
από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας έχει τώρα τον λόγο και
ακολουθεί η κ. Οικονόµου από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΚΤΕΝΑ: Θα αναφερθώ σε ένα από τα φαινοµενικά
ανώδυνα άρθρα του νοµοσχεδίου -το οποίο αναφέρθηκε και από
άλλους συναδέλφους σήµερα- το άρθρο 20, το Rebrain Greece,
την ψηφιακή δηλαδή αυτή πλατφόρµα που φιλοδοξεί να διασυν-
δέσει προσωπικό υψηλής ειδίκευσης µε την αγορά εργασίας.

Γνωρίζετε για ποια αγορά εργασίας µιλάµε; Εκεί που οι ερευ-
νητές και υποψήφιοι διδάκτορες εργάζονται µε άθλιες συνθήκες,
µε κάθε είδους συµβάσεις, µε µπλοκάκι πολλές φορές, χωρίς
ωράριο, χωρίς κανένα όριο ή µάλλον έχουν όριο, παραδοτέα,
πολλά παραδοτέα µε ασφυκτικές προθεσµίες. Τρέχουν από το
εργαστήριο σε spin off, από το ένα πρότζεκτ στο άλλο. Εκεί να
δείτε παράλληλη απασχόληση και τρόµος αν θα ανανεωθεί η
σύµβαση. Και να µπαίνεις σε άλλα πρότζεκτ οικειοθελώς, µπας
και βγάλεις κάνα φράγκο παραπάνω για να βγει ο µήνας. Και να
ψάχνεις µόνος σου και µόνη σου χρηµατοδότηση για να συνεχί-
σει η σύµβαση. 

Σε αυτήν τη ζούγκλα πετάτε τους ερευνητές, αυτήν τη ζούγ-
κλα νοµιµοποιείτε. Και µετά σας πιάνει και ο πόνος για την υπο-
γεννητικότητα, όταν δεν προστατεύετε ούτε τις εγκύους στη
δοκιµαστική περίοδο. 

Μην κοροϊδεύετε τα νέα παιδιά. Η πλατφόρµα Rebrain Greece
δεν έχει φτιαχτεί για να βρίσκουν δουλειά οι ταλαντούχοι επιστή-
µονες, έχει φτιαχτεί για να ξεδιαλέγουν τα αφεντικά, οι εργοδό-
τες, όπως τους δούλους στα σκλαβοπάζαρα, να ψωνίζουν φθηνά
το ταλέντο τους, τις γνώσεις τους και το µεράκι τους.

Διαφηµίζετε την Δ’ Βιοµηχανική Επανάσταση και την πρωτο-
πορία της Ελλάδας σε αυτήν. Και την ίδια στιγµή, από πολλές
µεριές, καλλιεργείται ο φόβος ότι εξαιτίας της τεχνολογικής εξέ-
λιξης, εξαιτίας της επανάστασης της ψηφιακής, θα χρειάζονται
όλο και λιγότεροι εργαζόµενοι, όχι λιγότερος κοινωνικός χρόνος
εργασίας -που είναι, το σωστό πραγµατικά, εκεί που οδηγεί η
πρόοδος- αλλά λιγότεροι εργαζόµενοι. Και την ίδια ώρα, ζητάτε
από έναν εργαζόµενο να δουλεύει περισσότερο. Γιατί; Γιατί αυτό
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που κοστίζει είναι η εργασία, αλλά και αυτό που βγάζει κέρδος,
είναι πάλι η εργασία. Ένας, κοστίζει λιγότερο από δύο. Αν ένας
δουλεύει όσο δύο, τότε το κέρδος είναι µεγάλο.

Θεσµοθετείτε τη ζούγκλα και το ξέρετε. Αυτό κάνετε. Το πα-
ραδέχεστε. Όλες οι οµιλίες σήµερα που ήταν υπέρ του νοµοσχε-
δίου ουσιαστικά έλεγαν για την επιλογή του εργαζόµενου να
µπορεί να δουλέψει παραπάνω. Δεν επιλέγει ο εργαζόµενος σε
αυτό το σύστηµα. Τον επιλέγουν. Αν µπορούσε να επιλέξει, θα
επέλεγε να δουλεύει λιγότερο και πιο ανθρώπινα.

Εσείς µιλάτε για κέρδη και ζηµιές κι εµείς µιλάµε για ανθρώπι-
νες ζωές. Θέλετε τους εργαζόµενους να είναι οµιλούντα εργα-
λεία. Δεν τους λογαριάζετε για ανθρώπους, ανθρώπους που
έχουν ανάγκη να φάνε, να διασκεδάσουν, να δουν τους αγαπη-
µένους τους, να φροντίσουν τα παιδιά τους. Πότε θα τα κάνουν
όλα αυτά; Το είπαν και άλλοι οµιλητές. Στο εντεκάωρο της ανά-
παυσης που ξεδιάντροπα λέτε ότι διατηρείτε; Λες και κάνετε και
παραχώρηση και σε αυτό. Ή µήπως απειλείτε ότι έπεται συνέ-
χεια;

Έχετε κηρύξει τον πόλεµο, ειδικά στη νέα γενιά. Όλοι όσοι
κρύβεστε πίσω από τις οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχετε
κηρύξει τον πόλεµο στη νέα γενιά. Είναι στόχος οι νέοι, τα παιδιά
που βγαίνουν στα δεκαπέντε και στα δεκαέξι στη µαθητεία για
να µάθουν να δουλεύουν τσάµπα, οι σερβιτόρες και οι καµαριέ-
ρες του τουριστικού θαύµατος, οι νοσοκόµες, οι δασκάλες, οι
ταµίες, οι πωλητές, οι αναπληρωτές, οι επιστήµονες, οι συµβα-
σιούχοι όλων των ειδών, σε όλους τους τοµείς, στον ιδιωτικό και
στο δηµόσιο. Γιατί ακούσαµε γιατί απεργούσε σήµερα το δηµό-
σιο. Δεν είναι όλοι µόνιµοι στο δηµόσιο. Είναι πάρα πολλές οι
σχέσεις εργασίας µε συµβάσεις στο δηµόσιο. Οι διανοµείς φοι-
τητές –έχω προσωπική, δυστυχώς, εµπειρία από αυτό- πάνω στα
µηχανάκια που στην πανδηµία έκαναν τηλεκπαίδευση µέσω τη-
λεφώνου µεταξύ παραγγελιών, σίγουροι πως αυτό είναι κάτι προ-
σωρινό µέχρι να τελειώσουν τη σχολή και µετά να πιάσουν
δουλειά, µε έξι µήνες δοκιµή, και µετά απόλυση χωρίς αποζη-
µίωση, χωρίς τίποτα, για να περάσει ο επόµενος. Και στην καλύ-
τερη περίπτωση ο προηγούµενος θα έχει κερδίσει µια γραµµή
στο δοµηµένο βιογραφικό και πάρτε και 150 ευρώ Youth-pass
και να θυµάστε ποιος σας τα έδωσε. Ντροπή και αίσχος!

Συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, δεν είναι προστασία οι οδη-
γίες της ευρωπαϊκής ένωσης. Ο µπούσουλας είναι. Σύγκρουση
µε την πολιτική της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας σηµαίνει
σύγκρουση µε την πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αν θέλετε
να συγκρουστείτε µε την δεξιά πολιτική, στηρίξτε το ώριµο αί-
τηµα των συνδικάτων για επτάωρο, πενθήµερο, τριανταπεντά-
ωρο, µε αποδοχές στο ύψος των αναγκών. Στηρίξτε τα αιτήµατα
των ταξικών συνδικάτων. 

Οι εργαζόµενοι, οι νέοι του τόπου µας, έχουν µόνο µια επιλογή
για να κερδίσουν τη ζωή τους. Συλλογικός, µαζικός, οργανωµέ-
νος αγώνας. Όλες και όλοι στα σωµατεία, στα συνδικάτα. Δεν
υπάρχει άλλος χρόνος για χάσιµο. 

Το συγκλονιστικό κύµα αλληλεγγύης που ξεδιπλώνεται τις τε-
λευταίες µέρες στην πολύπαθη Θεσσαλία, όπου κυριολεκτικά ο
λαός σώζει τον λαό, δείχνει τον δρόµο. Η οργή να γίνει διεκδί-
κηση. Όλοι για έναν και ένας για όλους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε και για τον χρόνο. 

Τώρα είναι η κ. Οικονόµου Θωµαΐς από τη Νέα Δηµοκρατία και
ακολουθεί η κ. Μανωλάκου Διαµάντω από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας.

ΘΩΜΑΪΣ (ΤΖΙΝΑ) ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάθε πολιτική

συζήτηση όπως αυτή που κάνουµε σήµερα οφείλει να βασίζεται
σε πραγµατικά δεδοµένα. Το εργασιακό νοµοσχέδιο που φέρνει
προς ψήφιση ο αρµόδιος Υπουργός κάνει ακριβώς αυτό. Ανα-
γνωρίζει την πραγµατικότητα στην αγορά εργασίας και παίρνει
πρακτικά µέτρα για την προστασία των εργαζοµένων από υπαρ-
κτές δυσλειτουργίες και κακές εργοδοτικές πρακτικές. Κι αυτό
το κάνουν οι κύριοι Υπουργοί χωρίς να εθελοτυφλούν ή να υπο-
κρίνονται ότι αυτές δεν υπάρχουν. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας συνεχίζει να αντιµετωπί-
ζει όλα αυτά τα προβλήµατα µε ειλικρίνεια, προτείνοντας πάν-

τοτε και στα εργασιακά εφαρµόσιµες λύσεις. Τέτοιες είναι: Η
απλοποιηµένη εφαρµογή της ψηφιακής κάρτας εργασίας και η
προαγωγή νέων δυνατοτήτων απασχόλησης, µε ρυθµίσεις όπως
η δυνατότητα παράλληλης εργασίας σε δύο διαφορετικούς ερ-
γοδότες. 

Η θεσµοθέτηση των συµβασιούχων κατά παραγγελία έτσι
ώστε πλέον κυρίως οι ωροµίσθιοι να καλύπτονται νοµικά από βα-
σικές εγγυήσεις του Εργατικού Δικαίου. Η αµοιβή τους θα γίνεται
αναλόγως του χρόνου απασχόλησης, χωρίς κενά, πάντοτε µε τη
συµφωνηµένη αµοιβή και βέβαια µε την αντίστοιχη ασφάλιση. 

Δίνεται η δυνατότητα παράλληλης εργασίας σε δύο διαφορε-
τικούς εργοδότες στην οποία ήδη αναφέρθηκα, αλλά προφανώς
µε απόλυτη τήρηση των προβλεποµένων ωρών ανάπαυσης και
πάντοτε σύµφωνα µε το ευρωπαϊκό κεκτηµένο. 

Εξίσου σηµαντική, όµως, είναι και η προστασία της εργασίας
που εισάγει το νοµοσχέδιο, καθώς προβλέπονται ποινικές κυρώ-
σεις για όσους παρεµποδίζουν την προσέλευση άλλων εργαζο-
µένων στην εργασία τους. Ας µην ξεχνάµε ότι το δικαίωµα στην
απεργία, όπως και το δικαίωµα στην εργασία είναι και τα δύο
συνταγµατικά κατοχυρωµένα και άρα, πρέπει να προστατεύονται
εξίσου από την πολιτεία, χωρίς εκπτώσεις. 

Φυσικά, όλα τα παραπάνω υποστηρίζονται από την ενσωµά-
τωση στην ελληνική έννοµη τάξη της κοινοτικής οδηγίας 1152
του 2019 για τους διαφανείς όρους εργασίας. Ο εργοδότης
πλέον θα έχει υποχρέωση να ενηµερώνει έγκαιρα τους εργαζό-
µενους για αλλαγές στο ωράριο, στον χώρο της εργασίας τους,
στο είδος της εργασίας και για κάθε εργασιακό δικαίωµά τους.
Η ενηµέρωση αυτή θα περιέχει όλες τις αναγκαίες για τους ερ-
γαζοµένους πληροφορίες προκειµένου να εξασφαλίσουµε τη
διαφάνεια και την προβλεψιµότητα στους όρους εργασίας για
όλους. 

Κύριοι συνάδελφοι, οι διατάξεις που πρόκειται να ψηφίσουµε
σε λίγες ώρες είναι όλες χωρίς εξαίρεση όχι µόνο θετικές, αλλά
θα τις χαρακτήριζα στο σύνολό τους αναγκαίες. Γι’ αυτό, άλλω-
στε, η πολύ µεγάλη πλειοψηφία εργαζοµένων και εργοδοτών τις
υποδέχτηκαν ως αυτονόητες βελτιώσεις του Εργατικού Δικαίου. 

Εδώ, όµως, έχουµε και το εξής παράδοξο. Ενώ το νοµοσχέδιο
αφορά τους µισθωτούς του ιδιωτικού τοµέα βλέπουµε να απερ-
γεί γι’ αυτό η ΑΔΕΔΥ σήµερα, αλλά να µην απεργεί η δήθεν θι-
γόµενη ΓΣΕΕ. Η επίκληση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης περί
αλληλεγγύης θα ήταν πολιτικά βάσιµη αν η ΓΣΕΕ απεργούσε και
η ΑΔΕΔΥ εις ένδειξη αλληλεγγύης και συµπαράστασης συναπερ-
γούσε. Η σηµερινή, λοιπόν, ταλαιπωρία χιλιάδων πολιτών στους
µπλοκαρισµένους δρόµους της Αθήνας πώς µπορεί να εξηγηθεί;
Πρόκειται, λοιπόν, για µία απόπειρα δηµιουργίας εντυπώσεων
µέσα από καθοδηγούµενες κινητοποιήσεις παρόµοια µε εκείνη
του καλοκαιριού του 2021. Τότε ακούγαµε πάλι τα ίδια από την
Αντιπολίτευση που προσπαθούσε αποτυχηµένα να διχάσει και να
δηµιουργήσει λανθασµένες εντυπώσεις. 

Κύριε Υπουργέ, οι πράξεις πάντοτε µιλούν πιο δυνατά από τα
λόγια. Η παρουσία πριν από λίγες µέρες του Πρωθυπουργού στη
ΔΕΘ ήταν µία ακόµα απόδειξη αυτού του γεγονότος. Εκεί ο Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης διέγραψε σειρά κοινωνικών µέτρων µε
άµεσο αντίκτυπο, ιδιαίτερα για τους εργαζόµενους και συνταξι-
ούχους, όπως η κατάργηση της παρακράτησης του 30% στους
εργαζοµένους συνταξιούχους από 1η Ιανουαρίου του 2024. Η νέα
ετήσια αύξηση στους χαµηλοσυνταξιούχους από τον Ιανουάριο
του 2024 σε συνέχεια της αντίστοιχης φετινής που ανήλθε σε
σχεδόν 8%. Η επαναχορήγηση και µάλιστα νωρίτερα από την
προηγούµενη χρονιά τον ερχόµενο Δεκέµβριο του επιδόµατος
προσωπικής διαφοράς για τους υπόλοιπους συνταξιούχους που
επλήγησαν από τον «νόµο Κατρούγκαλου». Η νέα αύξηση του
κατώτατου µισθού από τον Απρίλιο έχοντας πάντοτε ως αµετα-
κίνητο στόχο µας τα 950 ευρώ στο τέλος της τετραετίας. Η αύ-
ξηση κατά 8% του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος από τον
Δεκέµβριο συνεχίζοντας τη σταθερή πορεία βελτίωσής του που
ξεκίνησε η προηγούµενη κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας,
καθώς και η επέκταση του επιδόµατος θέρµανσης και κατά το
επόµενο έτος, µε έµφαση στις οικογένειες µε παιδιά και βέβαια,
δίνοντας ιδιαίτερη βαρύτητα σε ορεινές περιοχές όπως η εκλο-
γική µου περιφέρεια η Ευρυτανία.
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Εδώ θα πρέπει να υπογραµµίσουµε την εξαγγελία του Πρω-
θυπουργού για ξεπάγωµα από τις 1-1-2024 των τριετιών για
όλους τους εργαζοµένους του ιδιωτικού τοµέα, καθώς και κάθε
επιδόµατος προϋπηρεσίας που βρισκόταν σε αναστολή από το
2012. 

Φέρνουµε, λοιπόν, ένα µε δύο χρόνια νωρίτερα ένα µέτρο που
επρόκειτο να εφαρµόσουµε µόλις η ανεργία πέσει κάτω από το
10%. Το γεγονός ότι πρόκειται να αναπροσαρµοστούν άµεσα και
ουσιαστικά οι αποδοχές εκατοντάδων χιλιάδων µισθωτών του
ιδιωτικού τοµέα, δείχνει πως αυτή η Κυβέρνηση παραµένει δίπλα
στην κοινωνία και παρεµβαίνει ριζικά και αποτελεσµατικά. Αυτό
άλλωστε αποδεικνύει όχι µόνο η προεξόφληση εκ µέρους του
Πρωθυπουργού ότι θα πετύχουµε πολύ πιο γρήγορα να ρίξουµε
την ανεργία κάτω από το 10%, αλλά και η σχετική τροπολογία
του Υπουργού Εργασίας που ήρθε να κάνει πράξη αυτή την πολύ
σηµαντική αλλαγή σε χρόνο µηδέν.

Κύριε Πρόεδρε, η ονοµαστική ψηφοφορία που έπεται, νοµίζω
ότι θα δώσει σε όλους τους πολίτες που µας παρακολουθούν την
ευκαιρία να διαπιστώσουν ιδίοις όµµασι ποιος προωθεί τα συµ-
φέροντα των εργαζοµένων και ποιος τα υπονοµεύει. Για εµάς
στη Νέα Δηµοκρατία η θετική ψήφος που δίνουµε σε όλες τις
διατάξεις του νοµοσχεδίου σηµαίνει στήριξη της κοινωνίας και
ενίσχυση των εργαζοµένων. Και αυτό θα συνεχίσουµε να κά-
νουµε και στο µέλλον. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε και για τον χρόνο.

Η κ. Μανωλάκου από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας έχει
τώρα τον λόγο. Και ακολουθεί ο κ. Καββαδάς από τη Νέα Δηµο-
κρατία.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Η σηµερινή απεργία µε τους χιλιά-
δες πανελλαδικά απεργούς έδωσε αποστοµωτική απάντηση σε
Κυβέρνηση, επιχειρηµατικούς οµίλους και διάφορους µηχανι-
σµούς, και µαζί τους ήταν και αυτοί που εκβιάστηκαν µε από-
λυση, µε δικαστήρια, µε τροµοκρατία. 

Βέβαια, η απεργία πόνεσε ιδιαίτερα τον Υπουργό Εργασίας
που είχε πάρει σβάρνα από το πρωί τα ΜΜΕ για να την απαξιώσει
και να λοιδορήσει κατά της ΑΔΕΔΥ, ισχυριζόµενος ότι το αντερ-
γατικό τερατούργηµα δεν αφορά εργαζόµενους στο δηµόσιο. Ή
δεν ξέρετε το αντικείµενο του Υπουργείου ή προσπαθείτε µε συ-
κοφαντίες να κρύψετε την αλήθεια. Διότι για τους εργαζόµενους
στο δηµόσιο µε συµβάσεις ιδιωτικού δικαίου, αορίστου και ορι-
σµένου χρόνου ισχύει, το διαβάζω κατά λέξη από τον νόµο: «…
όπου δεν ορίζεται διαφορετικά εφαρµόζονται συµπληρωµατικά
οι διατάξεις της εργατικής νοµοθεσίας για τη σύµβαση της εξαρ-
τηµένης εργασίας». Και µάλιστα ισχύει και η δοκιµαστική περίο-
δος που µπορούν να χρησιµοποιούν δήµαρχοι, περιφερειάρχες,
διοικητές νοσοκοµείων και άλλοι. Αν µάλιστα κριθεί ανεπιτυχής
η δοκιµαστική περίοδος, οι εργαζόµενοι απολύονται χωρίς να
µπορεί να ελεγχθεί η απόλυσή τους, ούτε για την καταχρηστικό-
τητά της! Στα άρθρα 25 και 26 η εργασία τα Σάββατα µε προ-
σαύξηση ισχύει και για τις υπηρεσίες του δηµοσίου είτε
λειτουργούν σε εικοσιτετράωρη βάση είτε όχι. Πρακτικά η προ-
σαύξηση 40% για έναν εργάτη καθαριότητας σηµαίνει 8 ευρώ
καθαρά για να καταργήσουν το πενθήµερο. Τόσο φτηνιάρικα! 

Τι κατοχυρώνει, λοιπόν, η Κυβέρνηση και µε αυτό το νέο άθλιο,
αντεργατικό νοµοσχέδιο; Αυτό που ζητούσε επίµονα και σταθερά
η επενδυτική βαθµίδα, για λογαριασµό της αύξησης της κερδο-
φορίας των επιχειρηµατικών οµίλων. Δηλαδή την ακόµα πιο
φτηνή αµοιβή της εργασίας, και ας έχει ανάψει φωτιά η ακρίβεια
που κατατρώει το εισόδηµα. Οι λαϊκές οικογένειες κόβουν σή-
µερα και από το φαΐ τους. Αυτά εσείς, τα αστικά κόµµατα, τα
αναφέρετε και τα περιγράφετε ότι εξυπηρετούν τον ανταγωνι-
σµό και την επιχειρηµατικότητα, αφού µειώνουν το εργασιακό
κόστος, αυξάνοντας τη φτώχεια του λαού. Αυτή είναι η βαρβα-
ρότητα του καπιταλιστικού συστήµατος που υπηρετείτε. Αυτά
προωθεί η Ευρωπαϊκή Ένωση του κεφαλαίου µέσα από τους κα-
νονισµούς και τις οδηγίες. 

Υποστηρίζετε ότι οι προτεινόµενες ρυθµίσεις προστατεύουν
τα δικαιώµατα των εργαζοµένων. Η πραγµατικότητα σας διαψεύ-

δει. Δεν µπορείτε να κρυφτείτε. Τα νέα άθλια εργαλεία ξεζουµί-
σµατος είναι ξεκάθαρα προκλητικά. Τα φέρνετε στη σκιά των µε-
γάλων καταστροφών από εµπρησµούς που κατέκαψαν πάνω από
ενάµισι εκατοµµύριο στρέµµατα γης, από τις µεγάλες πληµµύ-
ρες µε ξεσπιτωµένους και αβοήθητους στη λασπουριά που δεν
ξέρουν πώς θα τα βγάλουν πέρα. Το µόνο φως: η αλληλεγγύη
του λαού. Κατά τα άλλα, η ιδιωτική ασφάλιση σπιτιών προωθείται
για τα κέρδη των ασφαλιστικών εταιρειών! 

Καθιερώνετε, λοιπόν, δεκατρείς ώρες δουλειάς την ηµέρα,
χωρίς διάλειµµα, θάβοντας το οκτάωρο που κατακτήθηκε τον πε-
ρασµένο αιώνα. Και σε αυτό έχετε συµβάλει όλες οι κυβερνή-
σεις, και οι προηγούµενες. Επιβάλλετε εβδοµήντα οκτώ ώρες την
εβδοµάδα σε πολλαπλούς εργοδότες. Ποδοπατάτε την πενθή-
µερη εβδοµαδιαία εργασία και εισάγετε έξι ηµέρες δουλειάς, επι-
τρέποντας ταυτόχρονα δουλειά την Κυριακή και τις αργίες.
Απάνθρωπο! Εξοντωτικό! Σκλαβιά δίχως όριο!

Ωστόσο για τις κυρώσεις κοροϊδία σε εργοδότες που δεν τη-
ρούν τα συµφωνηθέντα, δεν αναφερόσαστε σε συγκεκριµένες
ποινές και πρόστιµα. Θα παραπέµπετε σε υπουργικές αποφάσεις,
που µπορεί να µη βγουν ποτέ. Κοροϊδεύετε προκλητικά. Το είδαµε
στο Ναυπηγείο Ελευσίνας, όπου η εργοδοσία δεν έδωσε δώρο
Πάσχα και Χριστουγέννων και η επιθεώρηση εργασίας έδωσε πρό-
στιµο. Ε, λοιπόν, το Υπουργείο το διέγραψε! Αυτά κάνετε. 

Ταυτόχρονα προωθούνται οι απολύσεις των εργαζοµένων στο
εξάµηνο, χωρίς αποζηµίωση, µε την απαράδεκτη εργοδοτική δι-
καιολογία της, δήθεν, δοκιµαστικής περιόδου. Πολλές επιχειρή-
σεις πλούτισαν από τέτοιες συνεχείς, δήθεν, δοκιµαστικές
περιόδους. Εισάγονται ακόµα πιο άθλιες ελαστικές εργασιακές
σχέσεις οµηρίας, αναµένοντας πότε και πόσο ο εργοδότης θα
τους χρειαστεί, επεκτείνοντας ακόµα περισσότερο τη διευθέτηση
του χρόνου εργασίας. Αυτά εφάρµοζε η «COSCO» που εργαζό-
µενοι µε αγώνες συνέτριψαν και συνεχίζουν µαχητικά. Γι’ αυτό νέ-
κρωσε και σήµερα ο χώρος της «COSCO» και το λιµάνι ολόκληρο.
Διότι οι αγώνες φέρνουν αποτελέσµατα. Τους αγώνες εχθρεύε-
στε, συκοφαντείτε, µισείτε. Γιατί; Επειδή τους αγώνες φοβόσαστε,
για αυτό περιορίζετε δραστικά το δικαίωµα στην απεργία και τη
συνδικαλιστική δράση. Περιφρουρείτε την απεργοσπασία και ποι-
νικοποιείτε την απεργία. Ντροπή! Να, γιατί είναι διάτρητο το,
δήθεν, άλλοθί σας ότι έτσι αντιµετωπίζετε τη µαύρη εργασία και
τη στρεβλή αυτοαπασχόληση. 

Αντίθετα αυτές τις άθλιες συνθήκες εργασίας και εκµετάλλευ-
σης, που σήµερα είναι παράνοµες, δεν τις τιµωρείτε, δεν τις κυ-
νηγάτε, αλλά τις νοµιµοποιείτε. Και πάλι ντροπή! Αυτοί είναι οι
όροι που παραπέµπουν στον Μεσαίωνα και εγγυώνται µεγαλύτερη
σκλαβιά για να κερδίζουν τα αφεντικά. Αυτή τη στυγνότερη εκµε-
τάλλευση την ονοµάζετε πρόοδο και εκσυγχρονισµού. Γι’ αυτό
είναι επίκαιρο αυτό που έλεγε ο Μπρέχτ: «…είδα το Παλιό να πλη-
σιάζει, µα ερχόταν σα Νέο. Σερνόταν πάνω σε καινούργια δεκανί-
κια που κανένας δεν είχε ξαναδεί και βρωµούσε νέες µυρουδιές
σαπίλας που κανείς δεν είχε ξαναµυρίσει». Ναι, είναι σάπιο το κρά-
τος σας, γιατί σακατεύει αυτούς που µε την εργασία τους παρά-
γουν τον πλούτο, που τον αρπάζει, τον ληστεύει η εργοδοσία µε
κυβερνητικούς νόµους. Και τέτοιοι άθλιοι, σκληροί, αντεργατικοί
νόµοι εκτινάζουν τα εργατικά ατυχήµατα, εργοδοτικά εγκλήµατα
µε νεκρούς και σακατεµένους εργάτες. Να, γιατί οι αγώνες θα συ-
νεχιστούν και η σηµερινή απεργία είναι η αρχή, αφού η εργασία
στον καπιταλισµό υποβάλλεται σε άγρια εκµετάλλευση, σακα-
τεύει, παραµορφώνει τον άνθρωπο πνευµατικά και σωµατικά.

Μόνο στον σοσιαλισµό κοµµουνισµό η εργασία αποκτά την
αληθινή της σηµασία, γίνεται πηγή ύπαρξης και δηµιουργικής έµ-
πνευσης για το καλό του συνόλου, σε όφελος της νέας κοινωνίας
που απαλλάσσει τον άνθρωπο από την εκµετάλλευση για το κέρ-
δος, για να γεννούν τα σκοτάδια λάµψη, όπως είναι το σύνθηµα
στο Φεστιβάλ της ΚΝΕ που ξεκινάει σήµερα για τρεις µέρες. Και
ακριβώς αυτή η νέα κοινωνία ανταποκρίνεται στις ανάγκες της
υγείας του ανθρώπινου οργανισµού. Να γιατί καταψηφίζουµε το
έκτρωµα σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Καβ-
βαδάς έχει τον λόγο και ακολουθεί η κ. Βέττα. 

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει γίνει περί-
που παράδοση στην Ελλάδα κάθε φορά που η Κυβέρνηση φέρνει
µια σοβαρή µεταρρύθµιση στις εργασιακές σχέσεις, η αντιπολί-
τευση να ακολουθεί µια ισοπεδωτική και µηδενιστική τακτική. 

Όµως, πρέπει να είµαστε ρεαλιστές. Οι εξελίξεις στην αγορά
εργασίας µας έχουν προσπεράσει. Οι µορφές εργασίας έχουν
αλλάξει και οι σχέσεις απασχόλησης δεν είναι αυτές που ήταν
πριν δέκα µε είκοσι χρόνια. 

Η πολιτεία οφείλει να θέσει ένα ρυθµιστικό πλαίσιο που θα
ακολουθεί τις εξελίξεις και θα βάζει τάξη στην αγορά εργασίας
µε βασικό γνώµονα την προστασία του εργαζόµενου. Η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη µε το
νοµοσχέδιο που συζητάµε, κάνει ακριβώς αυτό. Θέτει κανόνες
που προστατεύουν τους εργαζόµενους και αυτό διευκολύνει φα-
νερά την Αντιπολίτευση. Ακόµα περισσότερο η Αντιπολίτευση και
ιδιαίτερα η Αξιωµατική Αντιπολίτευση δυσκολεύεται, διότι η Κυ-
βέρνηση βάζει τέλος σε µία από τις πιο σκληρές µνηµονιακές δε-
σµεύσεις. Επαναφέρει τις τριετίες που είχαν παγώσει από το
2012 κι αυτό πρακτικά σηµαίνει αυξήσεις για τους εργαζόµενους.
Όσοι έχουν προϋπηρεσία µια τριετία θα λάβουν αύξηση 78 ευρώ
το µήνα δηλαδή 1092 ευρώ τον χρόνο. Η αντίστοιχη αύξηση θα
αποδίδεται για τις υπόλοιπες τριετίες καθώς θα συµπληρώνονται
και αυτό δεν είναι το µόνο µέτρο ενίσχυσης των εισοδηµάτων.
Αντιθέτως η πολιτική της προηγούµενης τετραετίας συνεχίζεται. 

Συγκεκριµένα από τον Δεκέµβριο αυξάνεται κατά 8% το ελά-
χιστο εγγυηµένο εισόδηµα. Θα υπάρξει έκτακτη οικονοµική ενί-
σχυση στους χαµηλοσυνταξιούχους και νέα ετήσια αύξηση για
όλους τους συνταξιούχους. Δεν θα µειώνονται πλέον οι µηνιαίες
αποδοχές συνταξιούχων που εργάζονται, θα αυξηθεί εκ νέου ο
κατώτατος µισθός από τον Απρίλιο του 2024. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Εργασίας έχει συγκεκριµένες και θετικές αναφορές για τους ερ-
γαζόµενους και τα δικαιώµατά τους. Μεταξύ άλλων, πρώτον, ενι-
σχύεται η υποχρέωση του εργοδότη να παρέχει σαφή και
συγκεκριµένη πληροφόρηση στον εργαζόµενο σε ό,τι αφορά
τους όρους εργασίας, έτσι οι εργαζόµενοι προστατεύονται από
αυθαιρεσίες κυρίως ως προς το ωράριο ενώ υπάρχει πρόβλεψη
για την προστασία τους και από αυθαίρετες απολύσεις. 

Δεύτερον, ο εργαζόµενος θα µπορεί να δουλεύει σε περισσό-
τερους από έναν εργοδότες κι αυτό χωρίς να παραβιάζονται οι
γενικές προβλέψεις της εργατικής νοµοθεσίας για έντεκα του-
λάχιστον ώρες ανάπαυσης ανά εικοσιτετράωρο και για µέγιστο
χρόνο εβδοµαδιαίας εργασίας σαράντα οκτώ ώρες σε τετρά-
µηνη βάση. Έτσι, όχι µόνο αντιµετωπίζεται η αδήλωτη και ανα-
σφάλιστη εργασία, αλλά θα αυξάνεται αντίστοιχα και το ποσό
της σύνταξης εφόσον υπάρχει πολλαπλή ασφάλιση και καταβολή
εισφορών. 

Τρίτον, ρυθµίζεται το ζήτηµα κάποιων ευέλικτων µορφών απα-
σχόλησης. Σε κάποιες επιχειρήσεις παρουσιάζονται έκτακτες
ανάγκες για εργασία για να καλυφθούν οι επιχειρήσεις, αναγκά-
ζονται να καλούν εκτάκτως τους εργαζόµενους να δουλέψουν
χωρίς κανένα θεσµικό πλαίσιο προστασία τους. Πλέον τίθενται
συγκεκριµένοι όροι για τη σύναψη τέτοιων συµβάσεων. 

Για παράδειγµα, οι ώρες και οι ηµέρες εργασίας που µπορεί
να κληθεί ο εργαζόµενος να δουλέψει πρέπει να είναι προκαθο-
ρισµένες και από πριν γνωστές στον εργαζόµενο. Επίσης προ-
βλέπεται ένα εύλογο διάστηµα για την υλοποίησή του από τον
εργοδότη. 

Τέταρτον, µπαίνουν όροι στο τι συνιστά και πόσο διαρκεί η δο-
κιµαστική περίοδος εργασίας. Ανώτατο όριο για τη δοκιµή της
εργασιακής σχέσης τίθεται το εξάµηνο αντί του ενός έτους.
Έπειτα από ένα εξάµηνο η σύµβαση γίνεται αορίστου χρόνου και
µάλιστα µε ηµεροµηνία έναρξης την αρχή της δοκιµαστικής πε-
ριόδου. Έτσι δεν θα µπορούν οι εργοδότες να απασχολούν κα-
ταχρηστικά για ανεξέλεγκτα χρονικά διαστήµατα εργαζόµενους
ως δήθεν δόκιµους. 

Πέµπτον, δίνεται η δυνατότητα σε επιχειρήσεις που χρειάζεται
να λειτουργούν συνεχώς και εφαρµόζουν πενθήµερο να µπορούν
να απασχολούν εργαζόµενους σε εναλλασσόµενες βάρδιες και
την έκτη ηµέρα. Αυτή ήταν ήδη µια παγιωµένη τακτική παράτυ-
πης και µαύρης εργασίας. Πλέον δίνεται µία λύση ζωτικής σηµα-

σίας για τις επιχειρήσεις µε αυστηρές προϋποθέσεις. Για παρά-
δειγµα δεν επιτρέπεται η υπέρβαση των οκτώ ωρών ηµερησίως.
Απαγορεύονται δηλαδή η υπερεργασία και οι υπερωρίες, ενώ το
ηµεροµίσθιο για την έκτη µέρα απασχόλησης είναι προσαυξη-
µένο κατά 40%. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν πολλές ακόµα ευερ-
γετικές διατάξεις, όπως χρήση ψηφιακής κάρτας εργασίας που
διευκολύνει τους ελέγχους από την Επιθεώρηση Εργασίας και
βοηθά στην κατοχύρωση των εργασιακών δικαιωµάτων, αυστη-
ροποίηση των διατάξεων για υποδηλωµένη εργασία µε θέσπιση
σοβαρών οικονοµικών ποινών, αλλά και άλλες κυρώσεις για πα-
ραλείψεις ή αθέτηση όρων από τον εργοδότη. Καταβολή εποχι-
κού επιδόµατος και στους εργαζόµενους, που παραχωρούνται
µέσω εταιρειών προσωρινής απασχόλησης σε τουριστικές επι-
χειρήσεις, ένα πολύ δίκαιο και αναγκαίο µέτρο που θα βοηθήσει
χιλιάδες εποχικούς εργαζόµενους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αντί για επίλογο σε αυτό το
πολύ καλό για τον εργατικό κόσµο νοµοσχέδιο θα κάνω µια ανα-
φορά στις διατάξεις της υπουργικής τροπολογίας. Εκεί, πέρα
από την επαναφορά των τριετιών περιέχονται και προβλέψεις για
τις περιοχές που επλήγησαν το τελευταίο διάστηµα από πρωτο-
φανή ακραία, φυσικά φαινόµενα. Συγκεκριµένα χορηγείται ασφα-
λιστική ικανότητα και προβλέπεται απαλλαγή από τη συµµετοχή
στη χορήγηση φαρµάκων και την εκτέλεση εξετάσεων και γνω-
µατεύσεων. Έτσι διασφαλίζεται ότι οι πληµµυροπαθείς, πολλοί
από τους οποίους έχασαν σπίτια και περιουσίες ολόκληρες, θα
έχουν πλήρη και δωρεάν υγειονοµική και φαρµακευτική κάλυψη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Επίσης, προβλέπονται 600 εκατοµµύρια επιπλέον στον τακτικό

προϋπολογισµό και στον προϋπολογισµό δηµοσίων επενδύσεων
για τη στήριξη στους πληγέντες και την ανάταση των περιοχών
που υπέφεραν φέτος από φωτιές και πληµµύρες. Δεν πρόκειται
για γενναιοδωρία. Πρόκειται για την ελάχιστη υποχρέωση της
πολιτείας να προστατεύει και να στηρίζει κάθε πολίτη, ιδιαίτερα
στις πιο δύσκολες ώρες τους. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη έχει αποδείξει ότι διαθέτει τα αντανακλαστικά, τη βού-
ληση και τα µέσα να ανταποκρίνεται στις έκτακτες ανάγκες και
θα συνεχίσει να το κάνει πάντα. Θα είναι παρούσα όπου και
όποτε υπάρχει ανάγκη, θα αναγνωρίζει και θα διορθώνει τα λάθη,
θα βάζει θεµέλια για µια Ελλάδα µε περισσότερη ασφάλεια και
περισσότερη ευηµερία για όλους. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει η κ. Βέττα και ακολουθεί η κ. Λινού. 

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµε-
ρινό νοµοσχέδιο είναι ουσιαστικά η συνέχεια της πολιτικής της
Νέας Δηµοκρατίας και των αρµόδιων Υπουργών στον τοµέα της
εργασίας. Αποτελεί συνέχεια, καθώς είναι παρακολούθηµα της
αντεργατικής πολιτικής της περιόδου 2019 - 2023, όπου καταρ-
γήθηκε η προστασία του οκταώρου, θεσπίστηκαν οι απλήρωτες
υπερωρίες και εξαϋλώθηκε η Επιθεώρηση Εργασίας τόσο θε-
σµικά όσο και στελεχιακά. 

Ωστόσο, θα έλεγα ότι είναι και τοµή καθώς υπό το πρόσχηµα
της ενσωµάτωσης µιας ευρωπαϊκής οδηγίας θεσπίζει νέες δια-
τάξεις που δεν υπάρχουν στο Εργατικό Δίκαιο ούτε προκύπτουν
ρητώς από την οδηγία ούτε µας υποχρεώνει κανείς. Είναι µια
πρωτοβουλία της Κυβέρνησης που κρύβεται πίσω από µία κύ-
ρωση για να εξυπηρετήσει µεγάλα εργοδοτικά συµφέροντα σε
βάρος του κόσµου της εργασίας. Την ώρα που η αγοραστική δύ-
ναµη των εργαζοµένων µειώνεται συνεχώς, τα βασικά και ανα-
γκαία είδη διατροφής σηµειώνουν αύξηση υπερπολλαπλάσιας
του πληθωρισµού, οι µεταφορές και οι µετακινήσεις έχουν δυ-
σβάσταχτο καθηµερινό κόστος η Κυβέρνηση νοµοθετεί για µια
ακόµη µεγαλύτερη αποψίλωση του Εργατικού Δικαίου.

Συγκεκριµένα νοµοθετεί πρώτα απ’ όλα την δεκατετράωρη,
δεκατρίωρη εργασία µε παράλληλη απασχόληση σε άλλον ερ-
γοδότη χωρίς να τηρούνται οι διατάξεις για τον χρόνο εργασίας
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και την ανάπαυση των εργαζοµένων, αλλά και για την ασφάλεια
του κοινωνικού συνόλου. Αντί να εξασφαλίσουµε καλές απολα-
βές για τους εργαζόµενους ώστε να ικανοποιούνται οι βιοτικές
ανάγκες µε τον µισθό της οκτάωρης εργασίας, η Κυβέρνηση νο-
µοθετεί και επιτρέπει την εξάντληση των εργαζοµένων για να τα
βγάζουν πέρα µε τις υποχρεώσεις τους. Το όραµα δηλαδή της
Νέας Δηµοκρατίας είναι δουλειά, ύπνος, δουλειά σε µια συνεχό-
µενη επανάληψη µέχρι τελικής εξάντλησης. 

Σε µια χώρα όπου έχουµε εκρηκτική αύξηση στα θανατηφόρα
εργατικά δυστυχήµατα, σε µια χώρα όπου σύµφωνα µε την EU-
ROSTAT οι εργαζόµενοι δουλεύουν τις περισσότερες ώρες στην
Ευρώπη εβδοµαδιαίως η Κυβέρνηση νοµοθετεί για να δουλεύουν
ακόµη περισσότερο. Κανένα ενδιαφέρον δεν υπάρχει για την οι-
κογένεια, τις κοινωνικές σχέσεις, για την ανάπαυση, την άθληση,
τον πολιτισµό. Αυτό είναι το µέλλον µε τη Νέα Δηµοκρατία.

Δεύτερον, νοµοθετείται η κατά παραγγελία εργασία και η απα-
σχόληση µηδενικών ωρών, όπου οι διαθέσιµοι εργαζόµενοι αφ’
ενός υποχρεούνται να είναι στη διάθεση της επιχείρησης όποτε
και όσο τους χρειαστεί και αφ’ ετέρου πρέπει εντός εικοσιτετρά-
ωρου από την ενηµέρωση να απαντήσουν αν είναι διαθέσιµοι να
δουλέψουν και να πληρωθούν µόνο για αυτές τις ώρες. Έχουµε
ολοκληρωτική επισφάλεια, ατοµικές συµβάσεις, καταστρατήγηση
εργατικών νόµων. Εν ολίγοις είναι ο οδοστρωτήρας που τα σαρώ-
νει όλα, όπως εξάλλου µας είχε υποσχεθεί ο κ. Μητσοτάκης. 

Τρίτον, κατάργηση κυριακάτικης αργίας και προαυξηµένων
απολαβών, όπως και εργασιακή εβδοµάδα έξι ηµερών, την ώρα
που σε πλείστα κράτη της Ευρώπης θεσπίζεται και δοκιµάζεται
η εβδοµάδα των τεσσάρων ηµερών χωρίς µείωση µισθού. Και
εδώ έχουµε µια αντίστροφη πορεία της χώρας µας ελέω της
Νέας Δηµοκρατίας και του κ. Μητσοτάκη. 

Τέταρτον, η ολοκληρωτική κατάργηση των προστατευτικών
πλαισίων για τους εργαζόµενους µε την πλήρη απάλειψη της
υποχρεωτικής αιτιολόγησης της απόλυσης. Πέµπτον, εξάµηνη
περίοδος µαθητείας χωρίς αποζηµίωση απόλυσης ούτε επίδοµα
ανεργίας. Κάθε εργοδότης δηλαδή µπορεί να προσλαµβάνει και
να απολύει όποιον και για όσο θέλει ειδικά στις θέσεις χαµηλής
εξειδίκευσης, κρατώντας χαµηλά µισθούς και δικαιώµατα. 

Τέλος, νοµοθετείται η ποινικοποίηση της συνδικαλιστικής δρά-
σης και ο εκφοβισµός των εργαζοµένων για να µην απεργήσουν.
Δυστυχώς για εσάς η σηµερινή απεργία έστειλε το µήνυµα της
αντίστασης παντού.

Ακόµη και ένα µέτρο που θα µπορούσε να συµβάλει στον πε-
ριορισµό των αυθαιρεσιών, όπως το ηλεκτρονικό σύστηµα µέ-
τρησης του χρόνου εργασίας µε τη χρήση της ψηφιακής κάρτας
εργασίας, νοθεύεται καθώς δίνεται η δυνατότητα στους εργοδό-
τες να µην καταχωρούν στο πληροφοριακό σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ
ΙΙ» τις αλλαγές ή την τροποποίηση του ωραρίου εργασίας. 

Την ίδια ώρα τέλος η Κυβέρνηση πανηγυρίζει για την επανα-
φορά των τριετιών, που όµως δεν είναι αναδροµικές για το διά-
στηµα δηλαδή του 2012 - 2024 άρα θα ισχύουν από το 2027 µόνο
για όσους έχουν συλλογική σύµβαση εργασίας και εφόσον η
ανεργία είναι κάτω του 10%. Είναι ένα επικοινωνιακό πυροτέ-
χνηµα και εδώ σε βάρος των εργαζοµένων. 

Τέλος, θέλω να κάνω µια ειδική αναφορά στην περιοχή µου,
την Περιφερειακή Ενότητα Κοζάνης, καθώς µεθαύριο συµπλη-
ρώνονται τέσσερα χρόνια από την αιφνίδια εξαγγελία του κ. Μη-
τσοτάκη για το κλείσιµο των λιγνιτικών µονάδων και τη βίαιη
απολιγνιτοποίηση. Είναι τέσσερα χρόνια δυσάρεστων εκπλή-
ξεων, παλινωδιών, µονοµερών αποφάσεων και προαποφασισµέ-
νων δράσεων χωρίς τη συµµετοχή της τοπικής κοινωνίας µόνο
για την εξυπηρέτηση των συµφερόντων του φυσικού αερίου.
Τέσσερα χρόνια µείωσης του ΑΕΠ και του πληθυσµού και γιγαν-
τιαίας αύξησης της ανεργίας. Τέσσερα χρόνια µε αναπάντητα
ερωτηµατικά για τη χρηµατοδότηση, την αποκατάσταση εδα-
φών, τις µετεγκαταστάσεις οικισµών, την άναρχη ανάπτυξη των
ΑΠΕ, το περιβάλλον, τον αγροτικό τοµέα, τις υποδοµές και
πολλά άλλα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ακόµα και η τηλεθέρµανση, για την οποία διαβεβαιώνατε συ-
νεχώς ότι θα διασφαλίσετε, είναι µετέωρη αυτή τη στιγµή. Γι’

αυτόν τον λόγο εξάλλου κατέθεσα σήµερα µία ερώτηση για την
απρόσκοπτη και χωρίς παραπάνω κόστος λειτουργία της τηλε-
θέρµανσης για την Πτολεµαΐδα 5, για τον ΣΗΘΥΑ, δηλαδή τη
συµπαραγωγή ηλεκτρισµού και θερµότητας, για τον ΑΗΣ Αγίου
Δηµητρίου. Περιµένω λοιπόν τις απαντήσεις σας πάνω σε αυτό.
Το µόνο βέβαιο είναι ότι η µαύρη τετραετία της Περιφερειακής
Ενότητας Κοζάνης είναι δικό σας δηµιούργηµα και δική σας ευ-
θύνη. 

Εδώ θα κλείσω µε ένα πολιτικό σχόλιο, κύριε Πρόεδρε, αν µου
επιτρέπετε. Η τεράστια συµµετοχή, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, στις εσωκοµµατικές εκλογές που είχαµε στον ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία ενάντια στις επιθυµίες και τις προβλέψεις
πολλών αποδεικνύει εκτός των άλλων αναγνώσεων ένα κεντρικό
θέµα. Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία ως Αξιωµατική Αντιπο-
λίτευση, αλλά και ως εν δυνάµει κυβέρνηση αργότερα αποτελεί
τη βασική ελπίδα για τον περισσότερο κόσµο, που διεκδικεί ισό-
τητα, αναδιανοµή, αλληλεγγύη, ευηµερία, κράτος πρόνοιας, ατο-
µικά και κοινωνικά δικαιώµατα. Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία είναι η µόνη ελπίδα αυτή τη στιγµή για την ανατροπή
της υφιστάµενης κατάστασης, η µόνη προοπτική που µπορεί να
προσφέρει ανάσα, όραµα και ευηµερία, καταργώντας µια ζωή µε
Pass, µε επιδόµατα, µε ψίχουλα, προσφέροντας προοπτική στον
κόσµο της εργασίας και της δηµιουργίας, στους συνταξιούχους,
τους ανέργους και όλους τους πολίτες. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

τώρα έχει η κ. Λινού. 
ΑΘΗΝΑ ΛΙΝΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Ευχαριστώ και εσάς ιδιαίτερα, Υπουργέ Σπανάκη, γιατί µου δί-

νετε την ευκαιρία να ξαναεξηγήσω αυτά που είπα σχετικά µε τις
ευρωπαϊκές οδηγίες και την οκτάωρη απασχόληση.

Κυρίες και κύριοι, τα άρθρα 9, 25, 26 και 27 καθώς και το
άρθρο 30 παραβιάζουν οδηγίες οι οποίες ισχύουν και αφορούν
την προστασία από µια σειρά επικίνδυνων ουσιών και την ευρύ-
τερη προστασία του εργαζόµενου πληθυσµού µε την κατάργηση
ουσιαστικά της ειδικότητας ιατρικής εργασίας. Προς επίρρωση
αυτών που έχω πει και στην επιτροπή, καταθέτω έξι οδηγίες οι
οποίες αφορούν σε εκατόν πενήντα επικίνδυνες ουσίες οι οποίες
χρησιµοποιούνται σε ποικίλες βιοµηχανίες και αφορούν σοβαρές
νόσους που µπορεί να προκύψουν και για τις οποίες υπάρχουν
ανώτατες τιµές που µπορεί να υπάρχουν στο εργασιακό περι-
βάλλον για αυτές τις ουσίες και που έχουν υπολογιστεί µε βάση
οκτάωρη εργασία. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αθηνά Λινού καταθέτει για
Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης υπάρχουν τρία προεδρικά διατάγµατα και δύο οδηγίες
οι οποίες ισχύουν και αφορούν τον τρόπο που καθορίζονται οι
ανώτερες επιτρεπτές τιµές, τα όρια δηλαδή, µεσοσταθµισµένα
σε οκτάωρη εργασία.

Η προσθήκη ακόµα και µίας ώρας επιπλέον εργασίας αυξάνει
δραµατικά τον κίνδυνο και πρέπει να αλλάξουν τα όρια, πράγµα
που είναι πρακτικά αδύνατο, γιατί αφορά όλες τις ευρωπαϊκές
χώρες. 

Θα καταθέσω και αυτά τα διατάγµατα, για να υπάρχουν. 
Ενοχλήθηκε -νοµίζω- η Κυβέρνηση, γιατί ανακοίνωσα ότι θα αυ-

ξήσουµε µε τις πέντε επιπλέον ώρες, τη µία ή δύο επιπλέον ηµέ-
ρες, τον κίνδυνο ανάπτυξης καρκίνου στους εργαζόµενους.
Όµως, θέλω να αναφέρω τώρα ότι αυτό ήταν πολύ µικρό ποσοστό
του κινδύνου για τους εργαζόµενους. Υπάρχει µια σχετικά πρό-
σφατη ανακοίνωση του Παγκόσµιου Οργανισµού Υγείας και του
Διεθνούς Οργανισµού Εργασίας, που αφορά σύνοψη µελετών,
παρά πάνω από διακοσίων, που δηλώνουν ότι η εργασία για πε-
ρισσότερες από πενήντα πέντε ώρες την εβδοµάδα αυξάνει κατά
35% τους θανάτους από εγκεφαλικά και κατά 20% τους θανάτους
από εµφράγµατα. Μάλιστα, ο γενικός διευθυντής του ΠΟΥ, σε συ-
νέντευξη Τύπου που έδωσε σε συνεργασία µε τη διευθύντρια του
Τµήµατος Περιβάλλοντος, Κλιµατικής Αλλαγής και Υγείας στην
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ίδια συνέντευξη, είπε: «Καµµία δουλειά δεν αξίζει τον κίνδυνο εγ-
κεφαλικού ή καρδιακής νόσου. Η διευθύντρια δε αυτή του Τµήµα-
τος Περιβάλλοντος, Κλιµατικής Αλλαγής και Υγείας επίσης του
ΠΟΥ δήλωσε: «Είναι καιρός όλοι, κυβερνήσεις, εργοδότες και ερ-
γαζόµενοι να αφυπνισθούµε για το γεγονός ότι οι πολλές ώρες
εργασίας µπορεί να οδηγήσουν σε πρόωρο θάνατο». 

Περιττεύει να κάνουµε οποιοδήποτε άλλο σχόλιο, αλλά για λό-
γους ευθιξίας θα καταθέσω την εργασία και τις δηλώσεις. 

Επίσης, θα καταθέσω άλλη µια εργασία, η οποία είναι σύνοψη
διακοσίων πενήντα περίπου µελετών, δηµοσιεύτηκε πριν από
έναν χρόνο και µιλάει για όλους τους κινδύνους από την εκτετα-
µένη εργασία που ξεπερνάει τις τριάντα πέντε έως σαράντα
ώρες, µεταξύ των οποίων µιλάει και για ψυχικές νόσους και δη-
λώνει σαφώς ότι, αν αυξηθούν οι ώρες εργασίας σε εξήντα πέντε
µέχρι και εκατό, που δυνητικά θα µπορούσε να γίνει και στη χώρα
µας µε το νέο νοµοσχέδιο, θα έχουµε τριπλασιασµό των περι-
στατικών κατάθλιψης έως και εξαπλασιασµό τους. 

Νοµίζω περισσεύει κάθε άλλο σχόλιο, για να πεισθούµε ότι η
παράταση της εργασίας σε τόσο πολλές ώρες είναι εξαιρετικά
επικίνδυνη για τους εργαζόµενους από πλευράς υγείας. 

Τώρα θα ήθελα να σχολιάσω και να καταθέσω υλικό και για
τους γιατρούς εργασίας. Και αυτό που θέλω να πω είναι ότι ια-
τρική της εργασίας είναι η µόνη ειδικότητα που εκτός των άλλων
-εκτός δηλαδή των δύο ετών εκπαίδευσης σε κλινικές και των
οκτώ µηνών εκπαίδευσης στο Υπουργείο Υγείας και σε βιοµηχα-
νία- απαιτεί και δώδεκα µήνες θεωρητικής εκπαίδευσης. 

Θα καταθέσω και το πρόγραµµα αυτών των µηνών, τι διδά-
σκονται οι γιατροί µας αυτούς τους δώδεκα µήνες και ποια τµή-
µατα πανεπιστηµίων και µόνο πανεπιστηµίων δικαιούνται να
κάνουν αυτή την εκπαίδευση. Και µη µου πείτε ότι δεν έχουµε
γιατρούς, γιατί αυτή η εκπαίδευση θα µπορούσε να γίνει πληρω-
µένα σε βραδινές και απογευµατινές ώρες, αντί να ασκούν κά-
ποια άλλη ειδικότητα αυτοί οι γιατροί.

Και επίσης, θα καταθέσω και έναν κατάλογο που δείχνει σε
ποιες χώρες της Ευρώπης και πόσα έτη σε κάθε χώρα απαιτούν-
ται για την εκπαίδευση στην ιατρική της εργασίας. Αυτά τα χρό-
νια κυµαίνονται από τέσσερα -το µικρότερο είναι στη χώρα µας-
µέχρι οκτώ χρόνια εκπαίδευσης. Τα καταθέτω και αυτά.

Νοµίζω ότι επιτέλους πρέπει να δεχθεί η Κυβέρνηση να απο-
σύρει αυτό το νοµοσχέδιο το οποίο ουσιαστικά το ονοµάζει κύ-
ρωση οδηγίας, κύρωση δηλαδή της οδηγίας 2019/1152, η οποία
έχει ελάχιστη σχέση µε τις αλλαγές που προτείνετε.  

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αθηνά Λινού καταθέτει για
τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κύριος

Υφυπουργός έχει ζητήσει τον λόγο. 
Παρακαλώ, κύριε Υφυπουργέ.  
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας

και Κοινωνικής Ασφάλισης): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, δεν είχα σκοπό, αλλά οφείλω να δώσω µια απάν-
τηση.

Με λίγα λόγια η κ. Λινού µάς λέει: «αν δουλεύετε, θα πάθετε
καρκίνο και κατάθλιψη». Μην τροµοκρατούµε τον κόσµο. 

ΑΘΗΝΑ ΛΙΝΟΥ: Δεν είπα αυτό!
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό καταλάβατε;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας

και Κοινωνικής Ασφάλισης): Μην τροµοκρατούµε τον κόσµο
της εργασίας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Εδώ σταµατάµε να παίζουµε κρυφτούλι µε τη µαύρη εργασία
και δίδεται η δυνατότητα στους εργαζόµενους που εργάζονται
ή που θα εργαστούν. Δεν είπαµε «όλοι πηγαίνετε να δουλέψετε
σε δουλειές». Είπαµε ότι δίνεται η δυνατότητα αυτή η µαύρη ερ-
γασία να γίνει άσπρη. Αν, λοιπόν, εσείς θέλετε ως αντιπολίτευση
ως ΣΥΡΙΖΑ να κλείνουµε τα µάτια στη µαύρη εργασία και να µη

βλέπουµε τι γίνεται στην αγορά εργασίας, θέλετε κάτι άλλο.
Όµως, επιτρέψτε µου, επειδή είµαι και αρµόδιος Υφυπουργός

στα θέµατα υγείας και ασφάλειας των εργαζοµένων, να πω ότι
ήδη έχουµε προωθήσει διατάξεις του σχεδίου προεδρικού δια-
τάγµατος. Με το προτεινόµενο σχέδιο ενσωµατώνουµε την οδη-
γία του 2022 στο Εθνικό µας Δίκαιο και κωδικοποιούνται σε ενιαίο
κείµενο όλες οι διάσπαρτες διατάξεις που αφορούν στήν προ-
στασία των εργαζοµένων κατά την έκθεσή τους στην εργασία
τους σε καρκινογόνους και µεταλλαξιογόνους παράγοντες και
σε τοξικές για την αναπαραγωγή ουσίες. 

Με το προτεινόµενο σχέδιο προεδρικού διατάγµατος -δεν είχα
σκοπό να το πω, αλλά θα πω, για να ενηµερώσω το Σώµα και να
µη λέµε εδώ ό,τι θέλουµε- πρώτον, θεσπίζουµε ένα ενιαίο πλέγµα
προστασίας των εργαζοµένων από την έκθεσή τους σε καρκινο-
γόνους και µεταλλαξιογόνους παράγοντες και προβλέπουµε την
ίδια προστασία και κατά την έκθεσή τους σε τοξικές για την ανα-
παραγωγή ουσίες και σε επικίνδυνα φάρµακα. Δεύτερον, µει-
ώνουµε κατακόρυφα τις οριακές τιµές έκθεσης για το βενζόλιο,
το ακρυλονιτρίλιο και το νικέλιο και τις ενώσεις του και προβλέ-
πουµε επαρκή µεταβατική περίοδο συµµόρφωσης για τις επιχει-
ρήσεις. Τρίτον, προβλέπουµε αυστηρότερο πλαίσιο προστασίας
της υγείας των εργαζοµένων και εντάσσουµε ορισµένες ουσίες,
για τις οποίες µέχρι σήµερα εφαρµόζεται η νοµοθεσία για τους
χηµικούς παράγοντες, στους καρκινογόνους παράγοντες. 

Άρα, λοιπόν, εδώ βλέπετε ότι ήδη έχουµε κάνει και θα κάνουµε
αρκετά πράγµατα για τη διασφάλιση της υγείας των εργαζοµέ-
νων. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Πα-

φίλη. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Μάλλον δεν καταλαβαίνετε. Εδώ

υπάρχει έκθεση του Παγκόσµιου Οργανισµού Υγείας, που δεν
είναι παράρτηµα του ΚΚΕ ή άλλων και λέει ότι όσο αυξάνονται
οι ώρες εργασίας -απ’ ό,τι άκουσα και υπάρχουν στοιχεία και δεν
αµφισβητώ- αυξάνεται ο κίνδυνος κατά 35%, αν δεν κάνω λάθος,
εγκεφαλικών και εµφραγµάτων. Τι µας λέτε εσείς τώρα; Τι µας
λέτε και το θεωρείτε επιτυχία; 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης): Θα σας απαντήσω.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τι να απαντήσετε; Όσο αυξάνονται οι
ώρες εργασίας. Εσείς λέτε δεκατρείς, εσείς και η Ευρωπαϊκή
Ένωση.

Ακούστε, κύριε Υπουργέ, αν θέλετε να παίξουµε την κολοκυ-
θιά, να την παίξουµε την κολοκυθιά. Σας λέω πολύ απλά ότι παγ-
κόσµια λένε ότι, όταν αυξάνονται οι ώρες εργασίας, αυξάνεται ο
κίνδυνος εγκεφαλικών, εµφραγµάτων και ψυχικών ασθενειών. Τι
απαντάτε σε αυτό; Δουλέψτε, µέχρι να πεθάνετε. Αυτό λέτε.

ΑΘΗΝΑ ΛΙΝΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Λινού, γιατί ζη-

τάτε τον λόγο; 
ΑΘΗΝΑ ΛΙΝΟΥ: Επί προσωπικού. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εξηγήστε σε τι συνί-

σταται το προσωπικό.
ΑΘΗΝΑ ΛΙΝΟΥ: Σας ευχαριστώ.
Ο κύριος Υπουργός µε κατηγόρησε ότι τροµοκρατώ τον κόσµο

και ότι τροµοκρατώ τους εργαζόµενους. Ο δικός σας ρόλος,
κύριε Υπουργέ, είναι να προστατεύετε τους εργαζόµενους. Ο
δικός µου ρόλος ως καθηγήτρια που εισήγαγε την ειδικότητα και
δίδαξε χιλιάδες φοιτητών ιατρική της εργασίας είναι επίσης να
προστατεύω τον πληθυσµό, να ενηµερώνω και να εκπαιδεύω. 

Μέσα σ’ αυτή τη διαδικασία πίστευα ότι ο λόγος που αρνείστε
και εισάγετε αυτό το νοµοσχέδιο είναι ότι δεν γνωρίζετε. Και θα
ήθελα να χρησιµοποιήσετε τους συµβούλους σας ή κάποιον αγ-
γλόφωνο µεταφραστή να µεταφράσει το κείµενο του Παγκό-
σµιου Οργανισµού Υγείας που είναι µαζί µε το ILO, τη Διεθνή
Οργάνωση Εργασίας. Δεν µπορούµε να αµφισβητούµε τον ΟΗΕ,
κύριε Πρόεδρε και κύριε Υπουργέ. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, µην
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αρχίσουµε τώρα το πινγκ πονγκ. Είναι περασµένη η ώρα. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας

και Κοινωνικής Ασφάλισης): Θέλω να διευκρινίσω στο Σώµα και
να καλέσω όλους τους συναδέλφους και πολύ περισσότερο την
κ. Λινού και τον κ. Παφίλη να διαβάσουν το άρθρο 9 του νοµο-
σχεδίου. Το διαβάζω για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, για να γινό-
µαστε κατανοητοί. Λέει: «Δεν επιτρέπεται να συνάπτονται
συµφωνίες ή να τίθενται ρήτρες µε τις οποίες ο εργαζόµενος
απαγορεύεται να παρέχει εργασία σε άλλους εργοδότες εκτός
του ωραρίου εργασίας που έχει συµφωνηθεί µε συγκεκριµένο
εργοδότη εκτός αν δικαιολογούνται από αντικειµενικούς λό-
γους». Και ποιον βάζει πρώτον αντικειµενικό λόγο; «Η υγεία και
η ασφάλεια, η προστασία του επιχειρηµατικού απορρήτου, η ερ-
γασία σε ανταγωνιστικές επιχειρήσεις ή αποφυγή σύγκρουσης
συµφερόντων». Το λέει ξεκάθαρα το άρθρο. Μα, διαβάστε το
άρθρο 9 για την παράλληλη απασχόληση. Μην λέµε εδώ ό,τι θέ-
λουµε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Να σας πω κάτι; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Πα-

φίλη. Αλλά να τελειώνουµε εδώ αυτή τη συζήτηση.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ή δεν ξέρετε γράµµατα ή δεν ξέρω

τι παριστάνετε. Τι λέει εκεί; Ακούτε τι σας είπαµε; Λέει ότι όταν
αυξάνεται ο χρόνος εργασίας και φτάνει µέχρι τις εξήντα ώρες -
εδώ φτάνει µέχρι τις εβδοµήντα οκτώ- αυξάνονται…

ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Μα, δεν είναι υποχρε-
ωτικό αυτό.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Και λοιπόν; Αντικειµενικά όταν σπρώ-
χνετε τον εργαζόµενο που παίρνει τρεις κι εξήντα, να πάει στις
δεκατρείς ώρες ουσιαστικά τον στέλνετε στον θάνατο. Αυτός
είναι ο καπιταλισµός. 

ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Τα κάνει µαύρα. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ναι; Εσείς, λοιπόν, τι θέλετε; Να τα

κάνει άσπρα; Θα πεθάνει ή µε µαύρα ή µε άσπρα. Μειώστε τον
χρόνο εργασίας, δώστε αυξήσεις στους µισθούς. Εσείς υπερα-
σπίζεστε αυτούς που έχουν το 53% του ΑΕΠ και πάνω. Έχουν 14
δισεκατοµµύρια κέρδη το 2022 και ο εργαζόµενος ζει µε 625
ευρώ. Τι µας λέτε εδώ τώρα; Σε ποιον τα πουλάτε όλα αυτά; Που
ζούµε; Σε άλλη χώρα; Πλούτος αµύθητος. Γιατί δεν µειώνετε τον
χρόνο εργασίας; Γιατί δεν δίνετε αυξήσεις από αυτά τα αµύθητα
κέρδη που υπάρχουν; Δεν πρόκειται να το κάνετε. 

ΑΘΗΝΑ ΛΙΝΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, για τρία δευτερόλεπτα
µπορώ να έχω τον λόγο; Είναι πολύ σηµαντικό.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εξηγήσατε το προ-
σωπικό. 

Παρακαλώ. Έχετε τον λόγο. 
ΑΘΗΝΑ ΛΙΝΟΥ: Να θυµίσω στον κύριο Υπουργό ότι κι εµείς

έχουµε ξεπεράσει σήµερα τις δεκαέξι έως δεκαεπτά ώρες που
σηµαίνει ότι είµαστε σε κίνδυνο. Θα το φροντίσουµε. 

Ήθελα να πω απλώς ότι ο νέος νόµος τον οποίον είπε ο κύριος
Υπουργός ότι θα εισάγει είναι η κύρωση της ευρωπαϊκής οδηγίας
της 24ης Οκτωβρίου του 2019 την οποία οφείλουµε να κυρώ-
σουµε. Στα Πρακτικά την έχω καταθέσει. Δεν είναι νέος νόµος.
Είναι κύρωση οδηγίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ωραία.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Μπαραλιάκος που έχει και τη δυνατό-

τητα να µην διακόπτει από κάτω αλλά να τα εξηγήσει από Βήµα-
τος. 

ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν ξεκι-
νήσω την τοποθέτησή µου θα ήθελα να ευχηθώ καλό παράδεισο
στα τρία ηρωικά στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων και τους δύο
πολίτες που έχασαν τη ζωή τους στη Λιβύη έχοντας αναλάβει την
ιερή αποστολή να βοηθήσουν συνανθρώπους µας που βρίσκον-
ται σε ανάγκη. Αιωνία τους η µνήµη.

Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, µε τα πρώτα κιόλας άρθρα του,
έρχεται να ενισχύσει τον τοµέα της εργασίας µε την ενσωµάτωση
της ευρωπαϊκής οδηγίας 1152/2019 στο Ελληνικό Δίκαιο. Εν ολί-
γοις οι αλλαγές που φέρνει η εν λόγω ευρωπαϊκή οδηγία εµπε-
ριέχουν διατάξεις που αφορούν διαφανείς και ξεκάθαρους
όρους εργασίας σύµφωνα µε τις καλές ευρωπαϊκές πρακτικές.

Στην ουσία θα υπάρξει βελτίωση των όρων εργασίας αλλά και
κάλυψη της ανάγκης ευελιξίας στη σηµερινή αγορά εργασίας
που θα προασπίζεται τη νοµιµότητα και θα ευνοήσει τόσο τους
εργαζοµένους όσο και τους εργοδότες. Για παράδειγµα ποιος
δεν γνωρίζει ότι πολλές φορές ένας νεοπροσληφθείς εργαζόµε-
νος καλείται να περάσει µια δοκιµαστική περίοδο στη νέα του ερ-
γασία η οποία όµως είναι γνωστό ότι δυστυχώς πολλές φορές
είναι αδήλωτη και απλήρωτη, αν κι αυτός ο άνθρωπος επί της ου-
σίας απασχολείται κανονικά; Πλέον υπάρχει πρόβλεψη για το
ακριβές διάστηµα της δοκιµαστικής περιόδου το οποίο θα ανα-
γνωρίζεται κανονικά ως εργάσιµος χρόνος για τον απασχολού-
µενο µε ειδικές ρυθµίσεις για περιπτώσεις που πρόκειται για
σύµβαση ορισµένου ή αορίστου χρόνου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε συνέχεια της µεταρρυθµι-
στικής πολιτικής της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και του
Κυριάκου Μητσοτάκη έρχεται µε το παρόν νοµοσχέδιο µία ακόµη
σηµαντική παρέµβαση που αφορά στην απλοποίηση των διαδι-
κασιών εντός του πληροφοριακού συστήµατος «ΕΡΓΑΝΗ II» του
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης. Πλέον κάθε
εργοδότης που προσλαµβάνει έναν εργαζόµενο µε σχέση εξαρ-
τηµένης εργασίας ιδιωτικού δικαίου θα είναι υποχρεωµένος να
αναρτά τους βασικούς όρους της σύµβασης εργασίας στο πλη-
ροφοριακό σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ». Η σύµβαση αυτή θα συνυπο-
γράφεται και από τα δύο µέρη µε ηλεκτρονική υπογραφή η οποία
εισάγεται για να διευκολύνει περαιτέρω τις διαδικασίες. 

Το νοµοσχέδιο εισάγει επίσης στο «ΕΡΓΑΝΗ» και µια ακόµη
σηµαντική καινοτοµία για να διευκολύνουµε ακόµη περισσότερο
την αντιστροφή του Brain Drain, το Brain Gain δηλαδή, αλλά και
να κρατήσουµε και τους νέους µας που εξελίσσονται ήδη επι-
στηµονικά και επαγγελµατικά εντός των συνόρων, µέσα στην ελ-
ληνική αγορά εργασίας. Δηµιουργείται η ψηφιακή πλατφόρµα
ReBrain Greece η οποία θα ενισχύει τη διασύνδεση επιστηµόνων
και εργαζοµένων υψηλών δεξιοτήτων, που διαµένουν εντός και
εκτός Ελλάδας, µε την εγχώρια αγορά εργασίας. Για την πιο εύ-
ρυθµη λειτουργία των διαδικασιών αυτών οι ενδιαφερόµενες επι-
χειρήσεις καλούνται να καταχωρήσουν σε αυτή τη νέα
πλατφόρµα βάσει της ευρωπαϊκής ταξινόµησης για τις δεξιότη-
τες και τις ικανότητες, όσα προσόντα, κρίνουν πως επιθυµούν να
έχει ο εν δυνάµει εργαζόµενος σε αυτούς. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πολλές φορές έχουµε ακούσει
να γίνεται κουβέντα για το Brain Drain και να ακούγονται κυρίως
ευχολόγια, εκθέσεις ιδεών και µεγαλοστοµίες από την κάθε
πλευρά του Κοινοβουλίου. Η Κυβέρνηση καινοτόµα και µε την
υιοθέτηση καλών ευρωπαϊκών πρακτικών κάνει έµπρακτα άλλο
ένα βήµα προς την ουσιαστική αναστροφή ενός χιλιοειπωµένου
φαινοµένου που δυστυχώς αντιµετωπίζει η ελληνική κοινωνία. 

Αφού είδαµε κάποιες βασικές αλλαγές µέχρι εδώ θα ήθελα να
µπω λίγο περισσότερο στο γενικό πνεύµα του νοµοσχεδίου και
στα υπόλοιπα άρθρα του. Να δούµε γιατί η Αντιπολίτευση µιλά
για καταπάτηση των εργασιακών δικαιωµάτων και καταστροφο-
λογεί όταν το νοµοσχέδιο κινείται στον άξονα της προστασίας
και της ενίσχυσης της θέσης του εργαζόµενου. Η διαφορά είναι
απλή και είναι σε µεγάλο βαθµό και ιδεολογική. Από τη µία
έχουµε την Κυβέρνηση που προσπαθεί µε ρεαλισµό να αντιµε-
τωπίσει πραγµατικά προβλήµατα και από την άλλη έχουµε έναν
άκρατο λαϊκισµό χωρίς καµµία διάθεση για πραγµατική πρόοδο
ή εξέλιξη. 

Οι τεχνικές λεπτοµέρειες ακούστηκαν και αναλύθηκαν από
τους Υπουργούς και θα ξανακουστούν από τους συναδέλφους
στη συνέχεια, αλλά θέλω να δούµε µε παραδείγµατα ποιο είναι
το πνεύµα του νοµοσχεδίου. 

Ας ξεκινήσουµε από το γεγονός -και να ξεκαθαρίσουµε- πως
δεν καταργείται ούτε το οκτάωρο ούτε η πενθήµερη εργασία
γιατί αυτό ακούστηκε πολλές φορές από συναδέλφους της Αν-
τιπολίτευσης. Αυτό που συµβαίνει, στην πραγµατικότητα, είναι
ότι όπου µέχρι σήµερα εντοπίζεται µαύρη, αδήλωτη εργασία,
αυτή τίθεται σε ένα νέο πλαίσιο, το οποίο λειτουργεί υπέρ του
εργαζοµένου. Το πλαίσιο αφορά περιπτώσεις περιστασιακής ερ-
γασίας, όπου πλέον ο εκάστοτε εργοδότης -που χρειάζεται για
συγκεκριµένο λόγο επιπλέον προσωπικό από το σταθερό που
διαθέτει- θα συνάπτει µε όποιον θέλει και µε όσους θέλει µια σύµ-
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βαση, στην οποία θα συµφωνούν και οι δύο πλευρές σε ένα ελά-
χιστο αριθµό αµειβόµενων ωρών εργασίας που τελικά θα συνερ-
γαστούν και το 1/4 αυτού του ωραρίου θα είναι εγγυηµένο και
θα πληρώνεται ακόµα και αν τελικά ο εργαζόµενος δεν θα χρει-
αστεί να εργαστεί. 

Υπάρχουν ακόµη περιπτώσεις που κάποιος επιθυµεί να κάνει
µια δεύτερη δουλειά. Ο νόµος πλέον θα τον καλύπτει αφού θα
έχει νόµιµες αποδοχές, ασφάλεια και εν τέλει θα µπορεί να διεκ-
δικήσει και µεγαλύτερη σύνταξη. 

Άρα µε το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο ερχόµαστε να πατή-
σουµε πάνω σε υπαρκτές και γνωστές παθογένειες της ελληνι-
κής αγοράς εργασίας και να τις αντιµετωπίσουµε µε ρεαλισµό
βελτιώνοντας δραστικά τη θέση του εργαζόµενου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να κλείσω µε την πολυσυ-
ζητηµένη τροπολογία που αφορά την επαναφορά των τριετιών,
µια τροπολογία που έρχεται να ενισχύσει το εισόδηµα των εργα-
ζοµένων στον ιδιωτικό τοµέα και τη µισθολογική εξέλιξη τους, η
οποία έχει ανασταλεί την 14η Φεβρουαρίου του 2012. 

Σήµερα, παρά τις προβλέψεις, η επαναφορά των τριετιών γί-
νεται δύο χρόνια νωρίτερα για να στηριχθούν οι εργαζόµενοι,
ενώ κανονικά αυτή η αναστολή θα ίσχυε όταν η ανεργία θα είχε
πέσει επί τέσσερα συνεχόµενα τρίµηνα κάτω από το 10%. Αυτοί
τους οποίους αφορούν οι τριετίες είναι στο σύνολό τους πάνω
από ενάµιση εκατοµµύριο εργαζόµενοι και περίπου εξακόσιες χι-
λιάδες είναι αυτοί που δεν έχουν δει καµµία αύξηση στον ιδιωτικό
τοµέα, άρα θα αρχίσουν να βλέπουν αυξήσεις στο µισθό τους. 

Θέλω να δώσω συγχαρητήρια στην ηγεσία του Υπουργείου,
στον Υπουργό Άδωνι Γεωργιάδη, στον Υφυπουργό Βασίλη Σπα-
νάκη και σε όλους τους συνεργάτες τους, διότι έχουµε µπροστά
µας ένα νοµοσχέδιο που δείχνει πως κατανοεί βαθιά τις πραγµα-
τικές ανάγκες της ελληνικής αγοράς εργασίας, κάνει ουσιαστι-
κές παρεµβάσεις για την προστασία και τη βελτίωση της θέσης
των εργαζοµένων και ο ίδιος ο Υπουργός µε θάρρος υπερασπί-
ζεται τις ορθές αυτές παρεµβάσεις απέναντι στη λάσπη, στα
ψεύδη και στα µικροπολιτικά και συντεχνιακά συµφέροντα ορι-
σµένων. 

Εκτιµώ ότι όποιος έχει έστω και την ελάχιστη επαφή µε την
αγορά, όποιος έχει αυτή την επαφή κατανοεί απόλυτα ότι το
παρόν νοµοσχέδιο έρχεται να ενδυναµώσει τη θέση του εργαζό-
µενου διορθώνοντας χρόνιες στρεβλώσεις του εργασιακού πε-
ριβάλλοντος. Στοχεύει στην αύξηση της απασχόλησης και των
βιώσιµων και δίκαια αµειβόµενων θέσεων εργασίας προστα-
τεύοντας τα δικαιώµατα των εργαζοµένων, καταπολεµώντας την
αδήλωτη εργασία και διασφαλίζοντας τον υγιή ανταγωνισµό. 

Η µεταρρυθµιστική πολιτική της Κυβέρνησης του Κυριάκου
Μητσοτάκη συνεχίζεται και η Νέα Δηµοκρατία κρατά τη σταθερή
τροχιά µιας Κυβέρνησης που εργάζεται για την βελτίωση του βιο-
τικού επιπέδου των πολιτών. Σας καλώ λοιπόν όλους να στηρί-
ξετε µε την ψήφο σας το σηµερινό νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία κ. Γεώργιος Ψυχογιός. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή Κυ-

βέρνηση µε το παρόν νοµοσχέδιο συνεχίζει στην ουσία τη νεοφι-
λελεύθερη και αδιέξοδη πολιτική που η ίδια είχε δροµολογήσει
την προηγούµενη περίοδο 2019 - 2023 και τώρα δεν µπορεί να λέει
και να επικαλείται ότι δήθεν οι προηγούµενοι τα έκαναν καλά ή όχι
και να βρίσκει δικαιολογίες τόσο στο θέµα των εργασιακών όσο
και σε άλλα ζητήµατα της µη θωράκισης της χώρας µε την αντι-
πληµµυρική προστασία και τις περιβαλλοντικές παρεµβάσεις, στην
πλήρη υποβάθµιση του συστήµατος υγείας και την υπέρβαση των
υγειονοµικών για να κρατηθεί όρθιο, στην υποχρηµατοδότηση της
παιδείας, αλλά και στην οριστική και πλήρη αυτή τη στιγµή εξα-
θλίωση των εργαζοµένων, τη διάλυση των εγγυήσεων οι οποίες
υπάρχουν και οι οποίες είχαν αποµείνει στο Εργατικό Δίκαιο και
οι οποίες πολλές φορές υπερβαίνουν και αυτά τα όρια που έχει
το Σύνταγµα ή και οι ευρωπαϊκές διατάξεις. 

Σε όσα λοιπόν θα αναφέρω πιο κάτω πρέπει να έχουµε κατά
νου ότι η όποια εφαρµογή τους που είναι επί το δυσµενέστερο
για τους εργαζόµενους θα γίνει µέσα σε ένα περιβάλλον, όπου
και το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας είναι ουσιαστικά παροπλι-
σµένο και δεν αδρανοποιηµένο, ένα σώµα εργασίας που δεν
ήταν το ίδιο επί της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ -λειτούργησε πολύ
καλύτερα. 

Στην ουσία λοιπόν έρχεται να νοµιµοποιήσει -το λέτε και οι ίδιοι
άλλωστε- αυτή την εργασιακή ζούγκλα που έχετε επιβάλει και να
συνεχίσει επιµελώς τη λογική του οδοστρωτήρα που ο Πρωθυ-
πουργός είχε εξαγγείλει το 2019. 

Ξεκινάµε, λοιπόν, µε τη δυνατότητα της δεύτερης δουλειάς.
Αντί να προστατέψετε το οκτάωρο -και µη λέτε ότι δεν καταρ-
γείτε το οκτάωρο, γιατί στην πράξη όλες οι διατάξεις εκεί οδη-
γούν, η οκτάωρη ανάπαυση και η οκτάωρη κοινωνική ζωή, ένα
κεκτηµένο που χρειάστηκαν θυσίες για να κερδηθεί-, έρχεστε και
υπηρετείτε, εξαργυρώνοντας γραµµάτια, την όρεξη µεγάλων κυ-
ρίως εργοδοτών για ακόµα χαµηλότερους µισθούς. Και αυτό το
βαφτίζετε ως «ελευθερία επιλογής», ως ένα «νέο κόσµο ελευθε-
ρίας» που αποδεσµεύεσαι από περιορισµούς και που έχεις τη δυ-
νατότητα της επιλογής. Έχετε καταντήσει τους εργαζόµενους
να έχουν ανάγκη να δουλέψουν δύο και τρεις δουλειές για να
βγάλουν τα αυτονόητα, τα προς το ζην, σε πολύ δύσκολες συν-
θήκες τις περισσότερες φορές και σε µια λογική που λέει «ζω για
να δουλεύω και όχι δουλεύω για να ζω». 

Η χώρα για µια ακόµη φορά έρχεται στην αντιδραστική πρω-
τοπορία της Ευρώπης, άλλωστε µας έχετε συνηθίσει και στο Ευ-
ρωκοινοβούλιο. Ψηφίζετε κατά όλων των προοδευτικών διατά-
ξεων για τα εργασιακά, ψηφίζετε κατά των περιβαλλοντικών ρυθ-
µίσεων για την αποκατάσταση του περιβάλλοντος και ενώ άλλες
χώρες αξιοποιούν αυτή την ψηφιακή εποχή σαν ένα παράγοντα
µείωσης των ανισοτήτων, µείωσης των ωρών εργασίας µε ίδιες
ή και καλύτερες απολαβές, εδώ µιλάµε για ακριβώς το αντί-
στροφο. 

Η Ελλάδα γυρίζει πάνω από εκατό χρόνια πίσω. Ο εργαζόµε-
νος αναγκάζεται να δουλεύει δώδεκα και δεκατρείς ώρες τη
µέρα. Αντί αυτό να καταπολεµηθεί, γίνεται κανόνας και µάλιστα
έχει το θράσος ο Υπουργός να ειρωνεύεται και τις κινητοποι-
ήσεις και τη µαζικότητά τους, όταν αφ’ ενός αυτό δεν ισχύει και
για σήµερα για αρκετούς εργασιακούς χώρους, αλλά και δεν κα-
τανοεί προφανώς -δεν ξέρω σε ποια κοινωνία ζείτε- ότι κάποιος
δεν µπορεί εύκολα να απεργήσει πλέον διότι και το µεροκάµατο
έχει πλήρως ανάγκη µε βάση το κόστος ζωής, αλλά έχει και τη
δαµόκλειο σπάθη της απόλυσης πάνω από το κεφάλι του. 

Εξάλλου, ας µην ξεχνάµε ότι πρόσφατα είχαµε δεκάδες εργα-
τικά ατυχήµατα γιατί παραβιάστηκαν βασικές δικλείδες του Εργα-
τικού Δικαίου. Η Οµοσπονδία Συλλόγων Εργαζοµένων Τεχνικών
Επιχειρήσεων της χώρας έβγαλε µια ανακοίνωση όπου µέσα
στους 2023 έχουµε εκατόν τριάντα πέντε νεκρούς από εργατικά
ατυχήµατα και διακόσιους είκοσι εννέα τραυµατίες. 

Αυτά είναι ανατριχιαστικά στοιχεία και θα έπρεπε να σας προ-
βληµατίζουν. Διότι βγήκατε µε ένα κίβδηλο, µε ένα ψεύτικο αφή-
γηµα της ασφάλειας, που έχει γενικευτεί στην ουσία η
ανασφάλεια. Φοβάται ο άλλος εάν θα πάει να δουλέψει και αν θα
γυρίσει, φοβάται εάν θα µπει στο τρένο, φοβάται εάν θα του πά-
ρουν το σπίτι, φοβάται εάν θα του κόψουν το ρεύµα, φοβάται τα
πάντα, φοβάται στη γειτονιά του -γιατί και αυτή η έννοια της
ασφάλειας έχει µειωθεί- και έρχεστε να πανηγυρίζετε κιόλας.

Για την ευέλικτη εργασία η Κυβέρνηση εισάγει και στη χώρα
µας συµβάσεις κατά παραγγελία, που στην ουσία τους είναι συµ-
βάσεις µηδενικών ωρών, σε µια χώρα όπου κυριαρχούν πλήρως
πλέον οι ευέλικτες µορφές εργασίας, οι ελαστικές σχέσεις ερ-
γασίας και οι θέσεις χαµηλών προσόντων. Διότι άκουσα ότι µε
αυτές τις διατάξεις θα βοηθηθεί και το Brain Drain. Το αντίθετο!
Με αυτές τις διατάξεις, που στην ουσία ενθαρρύνουν τις κατα-
χρηστικές πρακτικές και την επισφάλεια, θα χάσουµε ακόµα ένα
πολύ σηµαντικό επιστηµονικό δυναµικό για το εξωτερικό. 

Για να καταλάβει λοιπόν ο κόσµος που παρακολουθεί, ο εργα-
ζόµενος δεσµεύεται να είναι σε εργασιακή ετοιµότητα για όποτε
και όσο τον χρειάζεται η επιχείρηση µε ειδοποίηση εντός είκοσι
τεσσάρων ωρών, χωρίς να πληρώνεται για την υπερεργασία,
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χωρίς υπερωρίες, χωρίς σαββατοκύριακα ή νυκτερινά. 
Αναρωτιέται κανείς κι εµείς οι δικηγόροι αν αυτά που µελετή-

σαµε, κύριε Υπουργέ, πριν λίγα χρόνια το ατοµικό και συλλογικό
Εργατικό Δίκαιο πρέπει να το βάλουµε σε κανένα µουσείο ή να
δείχνουµε και να λέµε ότι κάποτε ίσχυαν αυτά. 

Είναι διατάξεις οι οποίες είναι πρωτόγνωρες αυτές τις οποίες
εισάγετε. Ξηλώνουµε και τις ελάχιστες εγγυήσεις -βασικές εγ-
γυήσεις- και δικλίδες για το συµφέρον των εργαζόµενων. Για την
εξαήµερη εργασία ακόµα και στα πιο δύσκολα µνηµονιακά χρό-
νια δεν τέθηκε ποτέ θέµα πενθηµέρου. Δεν πρέπει να φοβάται,
όµως, ο κ. Γεωργιάδης, διότι λόγω του ΣΥΡΙΖΑ και των θυσιών
του ελληνικού λαού τώρα είµαστε έξω απ’ τα µνηµόνια. Δεν θα
του πάρει κανείς τη δόξα για αυτά που νοµοθετεί σήµερα και ευ-
νοεί στην ουσία µια βαριά βιοµηχανία που αντιµετωπίζει πρό-
βληµα να καλύψει τις βάρδιες του Σαββατοκύριακου χωρίς
προσλήψεις. Και αντί να πάµε στο επτάωρο ή στην τετραήµερη
εργασία, πάµε στην εξαήµερη και πολλές φορές στην επταήµερη
µε την Κυριακάτικη αργία να καταργείται.

Στον 21ο αιώνα, όµως, τον οποίο βρισκόµαστε, θα έπρεπε να
είναι αντίστροφο και αντίρροπο το µοντέλο, να µπορεί ο εργα-
ζόµενος να έχει περισσότερο χρόνο για τη ζωή του και την οικο-
γένειά του και να πάµε µπροστά. Εσείς, όπως έχω πει πολλές
φορές από αυτό το Βήµα, παρά το γεγονός ότι µας κατηγορείτε
εµάς ότι πάµε στο παρελθόν, είστε ό,τι πιο παλιό από το παλιό,
µε κάποιες συνταγές απαρχαιωµένες, σκουριασµένες, νεοφιλε-
λεύθερες, που όπου εφαρµόστηκαν διέλυσαν την αγορά εργα-
σίας και τις αναπτυξιακές δυνατότητες, συγκεντρώνοντας τον
πλούτο στα χέρια λίγων.

Θυµόµαστε όλοι άλλωστε τα λόγια του κ. Χατζηδάκη ότι κά-
ποιος θα έχει την ελευθερία να πάει να µαζέψει και τις ελιές του.
Τώρα γίνεται κανόνας και αυτό, χωρίς µάλιστα προηγούµενο αί-
τηµα του εργαζόµενου οι ατοµικές συµβάσεις και πολλά άλλα.
Η µαύρη και αδήλωτη εργασία γενικεύεται, διότι καταργείται
ακόµα και η υποχρέωση του εργοδότη να καταχωρήσει στο πλη-
ροφοριακό σύστηµα την αλλαγή ωραρίου και υπερωριών όπως
ισχύει σήµερα, ενώ για τον εργασιακό συνδικαλισµό δεν θα
υπάρχει µόνο αστική ευθύνη σε περίπτωση ζηµιών, αλλά και ποι-
νική ευθύνη των διοργανωτών, γεγονός το οποίο δείχνει και τον
φόβο σας απέναντι σε αυτές τις κινητοποιήσεις, αλλά και τον
φόβο σας και την αλλεργία σας απέναντι στους επιστηµονικούς
φορείς και τα ανεξάρτητα συµβουλευτικά όργανα. Είδα και τώρα
µε την κ. Λινού ποια ήταν η αντίδρασή σας, αλλά και ποια είναι η
αντίδρασή σας µε την Εθνική Επιτροπή Δικαιωµάτων του Ανθρώ-
που, το ανεξάρτητο συµβουλευτικό όργανο της πολιτείας για θέ-
µατα δικαιωµάτων που ήταν καταπέλτης για το νοµοσχέδιο σας.
Μάλλον δεν τα διαβάζετε αυτά, διότι είπε ότι αποµειώνεται µε το
νοµοσχέδιο αυτό η προστασία των εργαζόµενων και η εφαρµογή
αυτής της οδηγίας δηµιουργεί αντιφατικές και αλληλοκαλυπτό-
µενες διατάξεις.

Υπάρχει, όµως, άλλος δρόµος; Υπάρχει και αυτός δόθηκε -και
το λέω προς όλες τις πτέρυγες αυτό, κυρίως τις προοδευτικές
και αριστερές δυνάµεις να µην το ξεχνάνε- µε την κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ, όταν καταργήθηκαν διατάξεις του δεύτερου µνηµονίου
του υποκατώτατου µισθού, αυξήθηκε για πρώτη φορά ο κατώ-
τατος µισθός, επανήλθαν πολλές συλλογικές συµβάσεις εργα-
σίας µε άµεσες συνέπειες για τους εργαζόµενους, λειτούργησε
ουσιαστικά και ενισχύθηκε το ΣΕΠΕ µε ελέγχους και πρόστιµα
σε µεγάλους οµίλους και τράπεζες που συµµορφώθηκαν στην
εφαρµογή του νόµου, θεσπίστηκε ο βάσιµος λόγος απόλυσης,
νοµοθετήθηκε η συνευθύνη για τους εργολαβικούς εργαζόµε-
νους και έγιναν τριµερείς συµφιλιωτικές διαδικασίες µε αποτέ-
λεσµα να καταπολεµηθούν αυθαιρεσίες και καταχρηστικές
πρακτικές και απειλές των εργοδοτών και πολλά άλλα.

Αυτός, λοιπόν, είναι ο δρόµος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
που πρέπει να ακολουθήσει και ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-
χία το επόµενο διάστηµα, µε ξεκάθαρο σχέδιο, µε δύο κόσµους
που εκπροσωπούµε σε δύο οριζόντιες γραµµές, όπως είναι η ερ-
γασία και τα κοινωνικά δικαιώµατα και να είµαστε στην πρώτη
γραµµή και µέσα και έξω από τη Βουλή, µε την πρώτη ευκαιρία
να καταργήσουµε αυτές τις διατάξεις, αλλά και να υπερασπι-
στούµε τον κόσµο της εργασίας µέχρι τότε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε. Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας,
ο κ. Γεώργιος Σταµάτης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επιτρέψτε µου να κάνω ένα σχόλιο πριν ξεκινήσω. Νοµίζω ότι

είναι ξεκάθαρο σε όλους ότι εδώ έχουµε ένα νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και δεν
έχουµε ένα νοµοσχέδιο της Επιτροπής της Ευρωπαϊκής Ένωσης
για τον ευρωπαϊκό τρόπο ζωής. Άρα νοµίζω ότι τα πρώτα άρθρα
που αφορούν την κοινοτική οδηγία δεν χρειάζεται να πω κάτι πα-
ραπάνω. Τα αστικά κόµµατα νοµίζω θα το υπερψηφίσουν. Νο-
µίζω ότι εδώ γίνεται ένα λάθος στο οποίο, πέραν της αναφοράς
της κ. Λινού και άλλων δυο τοποθετήσεων από την Αντιπολί-
τευση, δεν ακούσαµε κάτι το οποίο να συνεισφέρει στον δηµόσιο
διάλογο.

Από την άλλη, κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου ως νέος Βουλευ-
τής και ως Βουλευτής Επικρατείας, για θέµατα υγείας, εκπαίδευ-
σης, εργασίας, αυτό το πράγµα, να είµαστε δέκα άνθρωποι εδώ
πέρα δεν νοµίζω ότι τιµά το ελληνικό Κοινοβούλιο και δεν τιµάει
-αν θέλετε- και τους αγώνες που πολλοί από εσάς ή από εµάς
έχουµε κάνει για κάποιες οµάδες του πληθυσµού.

Το άλλο που θέλω να πω είναι ότι θέλω να πιστεύω ότι τη Δευ-
τέρα θα έχουµε Αξιωµατική Αντιπολίτευση και θέλω να πιστεύω
ότι θα ισχύει ακόµα το Ινστιτούτο Νικόλαος Πουλαντζάς µιας και
σας χθες γεννήθηκε και δεν θα µετεξελιχθεί σε Άνταµ Σµιθ. Και
αυτό γιατί το λέω; Το λέω γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
εδώ νοµίζω ότι έχουµε δει µια πραγµατικότητα την οποία διαπι-
στώσαµε όλοι σήµερα στους δρόµους. Πέραν του ότι ταλαιπω-
ρήθηκαν χιλιάδες Έλληνες συµπολίτες µας -Αθηναίοι συµπολίτες
µας κυρίως-, δεν ακούσαµε µία πρόταση ώστε να βελτιώσει αν
θέλετε αυτό το νοµοσχέδιο, πέραν µόνο να καταγγέλλουµε, να
καταγγέλλουµε, να καταγγέλλουµε. Αυτό είναι το πιο εύκολο. Το
πιο δύσκολο είναι να πάµε στον κόσµο, στον πολίτη που έχει
ανάγκη και να µπορέσουµε να λύσουµε τα προβλήµατά του. Δεν
τίθεται κανένα θέµα οκταώρου, δεν τίθεται κανένα τέτοιου εί-
δους θέµα. Αυτά έχουν λυθεί και έχουν κερδηθεί µε αγώνες που
οι περισσότεροι από εσάς και οι παρατάξεις σας έχετε δώσει
αγώνα. Δεν θα πω για τη δική µου παράταξη. Άρα γιατί λέτε στον
κόσµο πράγµατα τα οποία δεν ισχύουν;

Και ο κόσµος τι έκανε πριν τρεις µήνες στην Κοκκινιά, στη Δρα-
πετσώνα, στον Ταύρο, στο Μοσχάτο; Σας αποδοκίµασε. Γιατί
σας αποδοκίµασε; Πρώτον, γιατί δεν αντιλαµβάνεστε τις ανάγκες
του, δεύτερον γιατί δεν καταλαβαίνετε πού πάει και πού κινείται
ο κόσµος πλέον και έρχεστε εδώ πέρα και καταγγέλλετε και κα-
ταγγέλλετε. Δεν έχετε µια πρόταση να βοηθήσετε την Κυβέρ-
νηση της χώρας -γιατί δεν είναι κυβέρνηση µόνο της Νέας
Δηµοκρατίας, είναι Κυβέρνηση της χώρας- για να βοηθήσουµε
τους εργαζόµενους να αποκτήσουν ένα καλύτερο εισόδηµα, σε
αυτούς που το θέλουν. Θα µου πείτε πολλοί απ’ αυτούς το έχουν
ανάγκη. Ναι, πολλοί το έχουν ανάγκη. Θέλετε να µιλήσουµε ειλι-
κρινά; Όλοι δεν έχουµε υποτίθεται συνεργάτες; Έχουν δικαίωµα
να είναι κι αλλού, ναι ή όχι; Πόσες ώρες δουλεύουν; Πόσες ώρες
µπορεί να κάθεται έξω ο συνεργάτης για να µας βοηθήσει, το
πρωί να είναι σε δικηγορικό γραφείο και πάλι να είναι εδώ πέρα;
Άρα δεν µπορεί να είναι αλά καρτ και να είµαστε µόνο γι’ αυτούς
που υποτίθεται είναι επαγγελµατίες απεργοί, γιατί αυτό έχουµε.
Και θα περιµένω από το ΚΚΕ -που δεν υπάρχει αυτή τη στιγµή-
να µας φέρει και τα στοιχεία από τις απεργίες, να τα δούµε, να
τα αξιολογήσουµε και βέβαια να µας πει και ποιοι απεργήσανε
πέραν του ότι υποστηρίζουν το ΚΚΕ. 

Γιατί θέλετε, κυρίες και κύριοι, στη δυτική Ευρώπη που ανή-
κουµε, στον δυτικό κόσµο -το είπε και ο κ. Γαβρήλος χθες- να
στερήσουµε το δικαίωµα σε κάποιον να θέλει να αλλάξει τη ζωή
του; Έχουµε αυτή τη δυνατότητα να δώσουµε στους εργαζόµε-
νους τριανταπεντάωρο και τετραήµερη εργασία και 2.000 ευρώ;
Εγώ σας λέω ναι, την έχουµε, για τρεις µήνες και µετά θα φωνά-
ξουµε το ΔΝΤ. Άρα νοµίζω ότι πρέπει να είµαστε λίγο πιο συγκε-
κριµένοι σε αυτά που θέλει να κάνουµε για την κοινωνία, γιατί η
κοινωνία αντιδράει. Και να σας πω και κάτι άλλο, ίσως το πιο απο-
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γοητευτικό; Η κοινωνία δεν συµµετέχει. Ξέρετε γιατί δεν συµµε-
τέχει; Γιατί προσπαθεί να αγωνιστεί, να ζήσει και να αξιοποιήσει
αυτό που κάνει η Κυβέρνηση, να αξιοποιήσει ό,τι άλλο εσείς κά-
νατε στο παρελθόν, να αξιοποιήσει ό,τι καλύτερο για να µπορέ-
σει να ζήσει. Γιατί δυστυχώς ή ευτυχώς ζούµε σε αυτόν τον
κόσµο, αυτόν έχουµε επιλέξει, τον έχουµε επιλέξει όλοι µαζί,
πέραν εκείνης της πλευράς και νοµίζω ότι µόνο µε αυτή τη δια-
δικασία µπορούµε να βελτιώσουµε τις συνθήκες εργασίας και
ζωής των ανθρώπων.

Όσον αφορά αυτό που είπε και η καθηγήτρια, η κ. Λινού, νο-
µίζω, κύριε Υπουργέ, τέτοιου είδους θέµατα που αφορούν την
υγεία, την εργασία κ.ο.κ. ναι, πιστεύω ότι πρέπει να λαµβάνονται
υπ’ όψιν οι εκθέσεις του Παγκόσµιου Οργανισµού Υγείας και βέ-
βαια όταν αυτές θα έχουν υιοθετηθεί και από την αντίστοιχη ευ-
ρωπαϊκή επιτροπή, για να µπορούµε κι εµείς να συζητάµε και να
δούµε ενδεχοµένως πού µπορεί να έχουµε κάνει λάθος και πού
να µην έχουµε κάνει λάθος.

Σας ευχαριστώ πολύ για τον χρόνο σας, ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ και εγώ

τον κ. Σταµάτη και για την οικονοµία του χρόνου.
Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής

ο κ. Μπαράν Μπουρχάν.
ΜΠΟΥΡΧΑΝ ΜΠΑΡΑΝ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

καλούµαστε σήµερα, παρά τα όσα τραγικά έχουν συµβεί το τε-
λευταίο χρονικό διάστηµα στη χώρα µας, φωτιές, πληµµύρες,
ανείπωτες καταστροφές, να επικυρώσουµε στον ναό της δηµο-
κρατίας και το µονόπρακτο της αποδόµησης των κοινωνικών δι-
καιωµάτων από πλευράς της Κυβερνήσεως.

Σύµφωνα µε τα όσα διακήρυττε το καθ’ ύλην αρµόδιο Υπουρ-
γείο, το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο αφορά πρωτίστως την ενί-
σχυση της εργασίας, την ενσωµάτωση της οδηγίας 1152 του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 20ης Ιουνίου
2019, την απλοποίηση ψηφιακών διαδικασιών, την ενίσχυση της
κάρτας εργασίας, την αναβάθµιση της επιχειρησιακής λειτουρ-
γίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης και
της Επιθεώρησης Εργασίας.

Ακούγεται πραγµατικά πολύ εύηχο όλο αυτό στα αφτιά του κα-
τακερµατισµένου ηθικά και οικονοµικά Έλληνα εργαζόµενο που
αιµορραγεί µέρα τη µέρα. Αλλά είναι όντως έτσι; Βελτιώνεται ου-
σιαστικά και στην πράξη το άνισο επίπεδο προστασίας των ερ-
γαζοµένων, όπως η Κυβέρνηση διατυµπανίζει ή πρόκειται για µία
επίπλαστη πραγµατικότητα που θα γκρεµιστεί σαν χάρτινος πύρ-
γος; 

Η αλήθεια είναι πως αποµονώνοντας τα άρθρα του παρόντος
νοµοσχεδίου, έρχονται στο φως οι κεκαλυµµένες, σκληρές, αν-
τεργατικές ρυθµίσεις που επιδιώκει να θεσµοθετήσει η παρούσα
Κυβέρνηση κατακεραυνώνοντας το εργατικό δίκαιο της χώρας. 

Οι αλλαγές στην αγορά εργασίας θέτουν σε αντικειµενικό κίν-
δυνο εργασιακά προνόµια, εργασιακές κατακτήσεις, ισορροπίες
χρόνων και πρόκειται να διαµορφώσουν µε αυτόν τον τρόπο ένα
εντελώς αρνητικό περιβάλλον για τον εργαζόµενο. 

Κατ’ αρχάς θεσµοθετείται η πολλαπλή απασχόληση πέραν του
οκταώρου και του ενός εργοδότη που δύναται να φθάνει µέχρι
και τις δεκατρείς ώρες στο εικοσιτετράωρο. Επαγωγικά λοιπόν
σκεπτόµενοι καταλήγουµε στο συµπέρασµα ότι σύµφωνα µε την
πεποίθηση του Υπουργείου Εργασίας εάν ο εργαζόµενος θέλει
να ζει αξιοπρεπώς τότε θα πρέπει να εργάζεται έως και δεκα-
τρείς ώρες την ηµέρα. Μην ξεχνάµε άλλωστε πως οι σηµερινές
απολαβές για την πλήρη απασχόληση και ειδικά σε συνθήκες χιο-
νοστιβάδας, αναφορικά µε την ακρίβεια που επικρατεί στη χώρα
µας, είναι και θα παραµείνουν απολαβές πενίας δίχως την παρα-
µικρή αντιστοιχία µε τις καθηµερινές ανάγκες του οικογενειακού
προϋπολογισµού, που συρρικνώνεται καθηµερινά. 

Αντί λοιπόν να θεσµοθετήσετε πραγµατικές αυξήσεις στους
µισθούς καταφεύγετε σε τέτοιου τύπου µεθοδεύσεις που κου-
ρελιάζουν την αξιοπρεπή διαβίωση. 

Ειλικρινά και µε το χέρι στην καρδιά, θεωρείτε πως µιλάµε για
πρόοδο και εξέλιξη στην εργασία, ότι ο εργαζόµενος θα είναι πα-

ραγωγικός στη δουλειά του, ότι θα είναι καθ’ όλα υγιής σωµατικά
και ψυχικά; Σαν γιατρός σωµατικά δεν θα είναι, σαν ψυχίατρος
θα πέσει σε κατάθλιψη η καθηγήτριά µου. 

Για όλους λοιπόν τους προαναφερόµενους λόγους οι διατά-
ξεις του νοµοσχεδίου του Υπουργείου Εργασίας, µε αιχµή του
δόρατος τον χρόνο εργασίας έχουν πυροδοτήσει ιδιαιτέρως έν-
τονες αντιδράσεις. 

Επιπροσθέτως, αποτελεί σκάνδαλο το γεγονός ότι επί της ου-
σίας καταργείται η προσαύξηση των αµοιβών για την εργασία τις
Κυριακές και τις νυχτερινές ώρες ενώ η εξαήµερη εργασία επε-
κτείνεται πλέον σε όλους τους κλάδους των επιχειρήσεων. 

Με την ιδιότητά µου ως ιατρός δεν θα µπορούσα να µην
σταθώ και στο σηµείο που µέσω του παρόντος σχεδίου νόµου
παραχωρείται το δικαίωµα να ασκείται και από γιατρούς που δεν
έχουν εξειδικευθεί στην ιατρική εργασίας ή συγκεκριµένη εξει-
δίκευση για τη συγκεκριµένη θέση. Το τοπίο είναι θολό και πιθα-
νόν να κρύβει µη ευχάριστες εκπλήξεις για το µέλλον της
συγκεκριµένης ειδικότητας που πολλοί γιατροί έχουν συνειδητά
επιλέξει, αλλά και για τους εργαζόµενους, οι οποίοι θα καλούνται
να λαµβάνουν τις υπηρεσίες ιατρικής συνεργασίας από για-
τρούς, οι οποίοι δεν έχουν άµεση γνώση και σχέση µε το συγκε-
κριµένο γνωστικό αντικείµενο. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, για πολλοστή φορά σε αυτόν τον χώρο
που προάγει τους δηµοκρατικούς θεσµούς, καλούµαστε να εί-
µαστε θεατές στο ίδιο έργο µε τους ίδιους πρωταγωνιστές, που
δεν έχουν µάθει από τα λάθη τους την ώρα της παράστασης και
εξακολουθούν να τα επαναλαµβάνουν. Παρακολουθώντας τις
συνέπειες της τραγικής κατάστασης που πάει να εδραιωθεί
εθνικά, θεωρώ ότι οδηγούµαστε σε µονοπάτια που δεν έχουν επι-
στροφή και που είναι επιζήµια και ισοπεδωτικά για όλους τους
Έλληνες πολίτες. 

Η παράταξή µας ήταν, είναι και θα είναι εκείνη που µάχεται για
τον εργαζόµενο, για τις ευάλωτες κοινωνικές οµάδες µε σεβα-
σµό στις κοινωνικές αξίες, στα διαχρονικά κεκτηµένα, µα πάνω
απ’ όλα µε συναίσθηµα βαθιάς εκτίµησης για όλους αυτούς που
επιζητούν κοινωνική δικαιοσύνη και αξιοπρέπεια. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Θεόφιλος Ξανθόπουλος από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από το πρωί η

Εθνική Αντιπροσωπεία συζητά ένα νοµοσχέδιο που έχει σχέση
µε την κύρωση της ευρωπαϊκής οδηγίας 1152/2019 και για ακόµη
µια φορά καταλαβαίνω ότι αυτός είναι ένας ψευδεπίγραφος τίτ-
λος, διότι δεν πρόκειται για την κύρωση. Με αφορµή την κύρωση,
µε άλλοθι την κύρωση και µε επίκληση την κύρωση αλλάζει ου-
σιαστικά ένα µεγάλο µέρος του Εργατικού Δικαίου, όπως το ξέ-
ρουµε στη χώρα και ουσιαστικά φαλκιδεύονται δικαιώµατα
γενεών και δικαιώµατα που κατακτήθηκαν µε αγώνες και µε αίµα. 

Βάζουµε στην προµετωπίδα λοιπόν την Ευρωπαϊκή Ένωση και
την οδηγία της και ουσιαστικά προσπαθούµε µέσω αυτού µε
υποµόχλιο την οδηγία να αλλάξουµε ό,τι ξέρουµε ως Εργατικό
Δίκαιο στη χώρα. 

Θεσµοθετείτε την εργοδοτική υπεροπλία που υπάρχει ούτως
ή άλλως εξ αντικειµένου, θεµελιώνετε την ταξική υπεροχή και δυ-
ναµιτίζετε τα θεµέλια της κοινωνίας, ακριβώς γιατί η λογική σας
και η προσέγγισή σας είναι όλα στο βωµό της επιχειρηµατικότη-
τας, ότι η πλευρά των εργαζοµένων αποτελεί ένα κόστος το
οποίο πρέπει να συµπιεστεί, έτσι ώστε να επιτευχθεί η µέγιστη
δυνατή κερδοφορία. Με έναν ΣΕΠΕ διαλυµένο, ο οποίος µετα-
τράπηκε σε ανεξάρτητη αρχή για να φύγει από τον στενό πυρήνα
του κράτους, για να έχετε άλλοθι ότι πρόκειται περί ανεξάρτητης
αρχής και όχι περί δηµόσιας υπηρεσίας και εποµένως, δεν µπο-
ρούµε να παρέµβουµε.

Κοιτάξτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχετε πολύ σοβαρή
ευθύνη, διότι βάζετε στην ηµερήσια διάταξη διατάξεις οι οποίες
θα απελευθερώσουν διαλυτικές δυνάµεις στην κοινωνία. 

Θέλω να σας πω το εξής: εγώ είµαι Βουλευτής Δράµας. Η
Δράµα είναι ένας προικισµένος τόπος. Έχουµε το περίφηµο
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δάσος του Καράντερε, τον εύφορο κάµπο που έχει την περίφηµη
πατάτα του Νευροκοπίου. Είναι η κοιτίδα της οινικής βιοµηχανίας
της χώρας και είναι επίκεντρο της µαρµαροβιοµηχανίας. Ξέρετε
πόσα ατυχήµατα και δυστυχήµατα έχουµε σε αυτόν τον κλάδο;
Και ξέρετε ότι αυτή η αύξηση της απασχόλησης, η εντατικοποί-
ηση της απασχόλησης θα οδηγήσει σε περαιτέρω αύξηση των
δυστυχηµάτων και των απωλειών των ανθρώπων; Έχετε µελετή-
σει τη δυνατότητα που αφαιρείτε από τον εργαζόµενο να αντι-
κρούσει την πρόταση του εργοδότη του για παραπέρα εργασία;
Εδώ αυξήσατε το οκτάωρο σε δέκα ώρες, απλήρωτες, µε το επι-
χείρηµα που θα µαζέψει ενδεχοµένως σε τέσσερις φορές ένα
οκτάωρο για να πάει να µαζέψει τις ελιές του. Και δεν φτάνει
µόνον αυτό. Επεκτείνετε, διαλύετε το πενθήµερο, ουσιαστικά βά-
ζετε τον εργαζόµενο στον τοίχο και, άκουσον-άκουσον, δηµιουρ-
γείτε µία καινούργια µορφή ατοµικών συµβάσεων, την ατοµική
σύµβαση µε την κατά παραγγελία εργασία. 

Επειδή οι πολίτες που µας ακούν προφανώς δεν έχουν τη
γνώση για να αντιληφθούν περί τίνος πρόκειται, αυτό που περι-
γράψατε προηγουµένως τι είναι; Λέει ο εργοδότης στον εργαζό-
µενο ότι θα είσαι εν αναµονή και ενδεχοµένως να σε χρειαστώ
για επιπλέον πέντε ώρες, τέσσερις ώρες, έξι ώρες. Και αν µεν
τον χρειαστεί, καλώς, θα τον ανταµείψει ανά ώρα. Εάν δεν τον
χρειαστεί, αρχικά βεβαίως είχατε αναφέρει ότι δεν θα χρωστάει
τίποτε ο εργοδότης και ξεσηκώθηκαν και οι πέτρες και κάνατε
µία ρύθµιση επί τα βελτίω και είπατε ότι θα πληρώνονται το 1/4
των συνολικών ωρών.

Δηλαδή θα είναι ένας εργαζόµενος άνθρωπος στη διακριτική
ευχέρεια του εργοδότη αν τον χρειαστεί ή αν δεν τον χρειαστεί.
Δεν µπορεί να µην ανταποκριθεί διότι θα είναι λόγος καταγγελίας
της σύµβασης και ο άνθρωπος αυτός εάν τελικά ο εργοδότης
για τον οποιοδήποτε λόγο αποφασίσει να µην τον χρησιµοποι-
ήσει µολονότι προσέφερε την εργασία του, ήταν έτοιµος να την
προσφέρει, ο εργοδότης θα τον αµείψει κάτι στο 1/4 της αµοι-
βής. Είναι λογικά αυτά τα πράγµατα; Αντιλαµβάνεστε σε ποιο
Καιάδα πετάτε τους εργαζόµενους;

Και θέλω να πω και κάτι άλλο για ένα κοµµάτι που µε αφορά
άµεσα και έχει σχέση βεβαίως µε το περίφηµο άρθρο 31 και είναι
απότοκο του άρθρου 31, αυτής της ιδεοληψίας που έχετε ως φι-
λελεύθεροι και ως νεοφιλελεύθεροι, ότι τα δυο µέρη, ο εργοδό-
της και ο εργαζόµενος, έχουν τα ίδια δικαιώµατα και σε µια
ιδανική συνθήκη διαπραγµατεύονται ισότιµα µεταξύ τους για τις
συνθήκες απασχόλησης, τις ώρες εργασίας και την αµοιβή.
Πράγµα το οποίο όχι απλώς δεν υπάρχει, είναι στον πυρήνα της
κοινωνίας που έχει ατοµική ιδιοκτησία, της καπιταλιστικής ιδιο-
κτησίας, αυτή τη διαφορά ισχύος.

Και έρχεστε, λοιπόν, µε το άρθρο 31 και θεσµοθετείτε ουσια-
στικά την προστασία της απεργοσπασίας. Δεν είναι σωστό αυτό
που λέτε «ότι προστατεύουµε το δικαίωµα στην εργασία», διότι
σύµφωνα µε το Σύνταγµα το δικαίωµα στην εργασία το προστα-
τεύει το δηµόσιο, το κράτος που οφείλει να παίρνει όλες τις πρω-
τοβουλίες, για να δηµιουργεί συνθήκες τέτοιες που ο πολίτης να
µπορεί να εργαστεί. Εσείς προστατεύετε το δικαίωµα κερδοφο-
ρίας του επιχειρηµατία, το δικαίωµα κερδοφορίας του εργοδότη.
Αυτό προστατεύετε.

Σας λέµε ότι οι µαζικές εργατικές διεκδικήσεις, οι οποίες είναι
απότοκο αγώνων αιώνων, πρέπει να περιφρουρηθούν. Και υπάρ-
χουν αποφάσεις, σας µιλάω δηλαδή µετά λόγου γνώσεως, ότι
ακόµη και η όξυνση και η ένταση που θα υπάρχει στα προπύλαια
ενός εργοστασίου είναι θεµιτό, διότι όπως λένε οι αποφάσεις,
ασφαλώς οξείες αντιδράσεις που αποτελούν έντονη εκδήλωση
πικρίας, αλλά έγκεινται στα πλαίσια των συνήθως µαχητικών εκ-
δηλώσεων των απεργών, οι οποίοι είναι φυσιολογικό και εύλογο
να προσπαθούν να προσελκύσουν και άλλους εργάτες στην
απεργία τους. Δεν µπορεί να θεωρείτε ότι αυτός που υπερασπί-
ζει το δικαίωµα στην απεργία, θα διαπράξει αδίκηµα ιδιώνυµο ad
hoc, όταν την περιφρουρεί. Αν διαπράξει αδίκηµα υπάρχουν γε-
νικές διατάξεις, υπάρχει ο Ποινικός Κώδικας. Δεν µπορεί, όµως,
να περιστέλλεται τόσο πολύ το δικαίωµα στην απεργία. Γιατί
ακριβώς είναι δικαίωµα κατακτηµένο µε αγώνες και εν πάση πε-
ριπτώσει είναι δικαίωµα το οποίο συνεισφέρει στην κοινωνική
εξέλιξη.

Αν δεν υπήρχαν οι διεκδικήσεις των εργαζοµένων, αν δεν
υπήρχαν οι απεργίες ή άλλες µαχητικές εκδηλώσεις ακόµα θα
ήµασταν στην περίοδο που δουλεύαµε από την ανατολή του
ηλίου έως την νύχτα και είµαι σίγουρος ότι κανείς µας δεν το
θέλει αυτό. Και βεβαίως εσείς που είστε Κυβέρνηση έχετε την
απόλυτη ευθύνη να µην το επιτρέψετε. Κι αν δεν το κάνετε εσείς,
θα το κάνουµε εµείς οι εργαζόµενοι µε τα συνδικάτα τους.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Ξανθόπουλο.
Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής κ. Στέφανος Παραστατίδης.
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

η Ελλάδα είναι µια δηµοκρατία η οποία ορίζεται από την πολιτική
επιστήµη ως ατελής δηµοκρατία. Είναι µια δηµοκρατία της
οποίας το θεσµικό πλέγµα έχει κλειστά και προσοδοθηρικά χα-
ρακτηριστικά. Είναι µια δηµοκρατία στην οποία η κοινωνία συµ-
µετέχει και εκφράζεται κυρίως στις εκλογικές διαδικασίες, όχι,
όµως, στα µεσοδιαστήµατα. Μια δηµοκρατία στην οποία η εξου-
σία δεν λογοδοτεί στον επιθυµητό βαθµό.

Πρακτικά τι σηµαίνει αυτό στον τοµέα της εργασίας; Σηµαίνει
ότι χωρίς ισχυρά συνδικάτα, χωρίς συλλογικές συµβάσεις και
χωρίς ελέγχους στην αγορά, η χώρα µετατρέπεται σε εργασιακή
ζούγκλα. Δηλαδή επικρατεί το δίκαιο του ισχυρού. Αυτή δυστυ-
χώς είναι η συνεπής πολιτική κατεύθυνση που ακολουθεί η Κυ-
βέρνηση τα τελευταία πέντε χρόνια.

Ενηµερωτικά το ποσοστό κάλυψης των εργαζοµένων από συλ-
λογικές συµβάσεις εργασίας στην Ελλάδα, είναι το έβδοµο χα-
µηλότερο στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Όσο για το υποστελεχωµένο
ΣΕΠΕ έχει σαφώς υποβαθµιστεί από την Κυβέρνηση. Ως αποτέ-
λεσµα, έχουµε ένταση της παραβατικότητας στην αγορά, εκτε-
ταµένη υπερεργασία και απλήρωτες υπερωρίες. Το σηµερινό
νοµοσχέδιο που φέρατε προς ψήφιση δεν αποτελεί εξαίρεση.
Είναι ένα νοµοσχέδιο που δεν ενσωµατώνει, αλλά παραποιεί το
πνεύµα και τον σκοπό του ευρωπαϊκού νοµοθετήµατος που κα-
λούµαστε να ενσωµατώσουµε στο Εθνικό µας Δίκαιο. Είναι ένα
νοµοσχέδιο που προσθέτει ακόµη έναν κρίκο ενίσχυσης της ερ-
γασιακής ανασφάλειας, στην αλυσίδα νοµοθετικών παρεµβά-
σεων της Νέας Δηµοκρατίας.

Παρακολούθησα µε ενδιαφέρον τη σηµερινή συζήτηση στην
οποία ο αρµόδιος Υπουργός κ. Γεωργιάδης παρουσίασε το νο-
µοσχέδιο ως φιλεργατικό και τον εαυτό του περίπου ως εργατο-
πατέρα. Όµως, καµµία επιτήδεια προσπάθεια εξωραϊσµού, που
συστηµατικά και µε ζήλο επιχείρησε ο Υπουργός Εργασίας, δεν
µπορεί να αποκρύψει ότι στην πραγµατικότητα η δοκιµαστική πε-
ρίοδος, ονοµαστικά µόνο και τυπικά, µειώνεται στους έξι µήνες,
ουσιαστικά όµως διατηρείται η δυνατότητα άνευ όρων και απο-
ζηµίωσης απόλυσης για δώδεκα µήνες, ότι η εισαγωγή στην ελ-
ληνική έννοµη τάξη των κατά παραγγελία συµβάσεων εργασίας
γίνεται µε τρόπο που ουσιαστικά αφήνει περιθώρια παραβίασης
του ίδιου του πνεύµατος της οδηγίας -πρόκειται για µεθόδους
που δοκιµάστηκαν, απέτυχαν και καταργήθηκαν στην Ιρλανδία,
τη Νέα Ζηλανδία, ενώ ετοιµάζονται να τις καταργήσουν και στην
Ολλανδία- και ότι η θέσπιση της δυνατότητας παράλληλης απα-
σχόλησης σε περισσότερους από έναν εργοδότες γίνεται µε επί-
σης επιµελώς ασαφή τρόπο ώστε να οδηγεί σε υπέρβαση των
νόµιµων ωραρίων εργασίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η παρατεταµένη οικονοµική
ύφεση, τα δηµοσιονοµικά µέτρα των µνηµονίων και η οικονοµική
κρίση ήταν αυτές που απορρύθµισαν την αγορά εργασίας και
αύξησαν την ανεργία, ειδικά στη νέα γενιά. Κι ενώ θα περίµενε
κανείς µια επιστροφή στην οικονοµική ανάπτυξη η οποία θα συ-
νοδευόταν από µια προσπάθεια αποκατάστασης της εργασιακής
κανονικότητας, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, όπως απο-
δεικνύεται στην πράξη, επιχειρεί να παγιώσει για τον εργαζόµενο
µια νέα δυσµενή πραγµατικότητα, µια πραγµατικότητα στην
οποία όλο και περισσότερες οµάδες εργαζοµένων, κυρίως από
τη νέα γενιά, παραµένουν εγκλωβισµένες σε µια παράτυπη ερ-
γασιακή νόρµα, µια νόρµα που µε πρόσχηµα την ευελιξία επιτεί-
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νει την ανασφάλεια και οδηγεί ολοένα και περισσότερους εργα-
ζόµενους να συµβιβάζονται µε µια νέα ηθική της εργασίας, σύµ-
φωνα µε την οποία κυριαρχεί ο νόµος της σιωπής και η αποδοχή
καταχρηστικών πρακτικών.

Αυτή η δυσµενής πραγµατικότητα χαρακτηρίζεται από άγχος,
ανασφάλεια ακόµα και φόβο για µια ενδεχόµενη απόλυση ή
ακόµα για τον αποκλεισµό από την αγορά εργασίας. Αυτή η δυ-
σµενής πραγµατικότητα στερεί από τον νέο το δικαίωµα να σχε-
διάσει το δικό του πλάνο ζωής, ένα δίκαιο πλάνο ζωής.

Ξέρετε, κύριοι συνάδελφοι, νιώθω ότι είναι ακραία υποκριτικό
να βγαίνει η Κυβέρνηση και να διακηρύσσει δήθεν µεγάλες µε-
ταρρυθµίσεις στην εκπαίδευση, να µιλάει για ιδιωτικά πανεπιστή-
µια µε περγαµηνές εξωτερικού, για επαγγελµατική εκπαίδευση
και κατάρτιση και για δεξιότητες του 21ου αιώνα. Και όλα αυτά
για να καταλήξουν οι απόφοιτοι σε ποια αγορά εργασίας και µε
ποια χαρακτηριστικά; Γι’ αυτό ετοιµάζουµε τους νέους µας; Γι’
αυτό εθίζουµε τα παιδιά µας από την ηλικία του δηµοτικού σε
ένα ασφυκτικό ωράριο -µε το σχολείο, τη µελέτη, τις δραστηριό-
τητες- το οποίο διαθέτουν όλο και λιγότερο για να είναι παιδιά;
Πόσο κροκοδείλια είναι, αλήθεια, τα δάκρυα µας για τα σπουδαία
µυαλά µας που επιλέγουν τη µετανάστευση, ενώ στην πραγµα-
τικότητα τα ωθούµε να αποδράσουν από ένα εργασιακό περι-
βάλλον µε µηδενικές προοπτικές;

Σε αυτή την κεντρική πολιτική επιλογή της Κυβέρνησης, στο
ΠΑΣΟΚ είµαστε ιδεολογικά, πολιτικά και αξιακά αντίθετοι.

Για εµάς, στόχος δεν είναι να διασφαλίσουµε ότι θα µπορεί κά-
ποιος να κάνει νόµιµα δύο και τρεις δουλειές για να τα βγάλει
πέρα, αλλά ότι θα µπορεί να ζει µε αξιοπρέπεια µε µία δουλειά.
Γι’ αυτό και για εµάς, στη δηµοκρατική παράταξη, αυτό το νοµο-
σχέδιο και αυτή η συζήτηση έχει απολύτως ταυτοτικά χαρακτη-
ριστικά. Είναι ένα διακύβευµα για το οποίο και µε το οποίο θα
συγκρουστούµε µετωπικά. 

Κλείνοντας, θέλω να πω ότι µε ενοχλεί η Ελλάδα follower, η
Ελλάδα ακόλουθος, µία Ελλάδα που σύρεται πίσω από τις εξελί-
ξεις, µία Ελλάδα που νοµοθετεί και νοµιµοποιεί το άδικο. Μια Ελ-
λάδα που δεν τολµά να ξεχωρίσει να βάλει την πολιτική µπροστά,
µία Ελλάδα παγιδευµένη στον λαβύρινθο των κλειστών οικονο-
µικών θεσµών, µία Ελλάδα που δεν µπορεί να φροντίσει την
ασφάλεια του Έλληνα εργαζόµενου, µία Ελλάδα που δεν µπορεί
να κρατήσει τα παιδιά της, να τους δώσει επιλογές, ένα αξιοπρε-
πές µέλλον. 

Χρειαζόµαστε αλλαγή παραδείγµατος. Ονειρευόµαστε -και
ολοκληρώνω- µια Ελλάδα που θα ηγείται, θα τολµά, θα πειραµα-
τίζεται, θα προπορεύεται. Ονειρευόµαστε µία Ελλάδα που δεν
θα προσαρµόζεται στις ανάγκες των καιρών, αλλά στις ανάγκες
των ανθρώπων. Αυτή τη µάχη καλούµαστε να δώσουµε ως
ΠΑΣΟΚ, τη µάχη των ιδεών, όχι της εικόνας αλλά της ουσίας, όχι
της επικοινωνίας αλλά της πραγµατικής πολιτικής, όχι του πολυ-
διάστατου φεουδαρχισµού αλλά της συµµετοχικής και ανοιχτής
δηµοκρατίας, µιας δηµοκρατίας που θα µας χωράει όλους. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Παραστατίδη. 
Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής, ο κ. Μιχαηλίδης Σταύρος. 
Ορίστε, κύριε Μιχαηλίδη, έχετε τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου

πρώτα να εκφράσω τη θλίψη µου και τα πιο θερµά µου συλλυ-
πητήρια στους οικείους των εθελοντών της ανθρωπιστικής απο-
στολής της Ελλάδας στη Λιβύη, που έχασαν τόσο άδικα τη ζωή
τους. Θα ήταν, επίσης υποκρισία, εκ µέρους µου να µην εκ-
φράσω την πικρία που νιώθω ως Έλληνας που µια τέτοια απο-
στολή σε ξένη χώρα, µε ευθύνη µάλιστα του Γενικού Επιτελείου
-τονίζω, του Γενικού Επιτελείου- Εθνικής Άµυνας, να καταλήγει
όπως κατέληξε. 

Κύριε Πρόεδρε, όσον αφορά το σχολιασµό του νοµοσχεδίου
για τις πρόνοιες του, θα περιοριστώ σε δύο τρεις παρατηρήσεις
για να µην κουράσω το Σώµα µε επαναλήψεις όσων έχουν ειπω-

θεί από δεκάδες συναδέλφους. Θα καταθέσω κάποιες σκέψεις
συναφείς µε την ουσία και τους πολιτικούς στόχους που θα
έπρεπε να επιδιώκει η Κυβέρνηση και όπως αυτοί προσδιορίζον-
ται και στο πρώτο άρθρο του νοµοσχεδίου.

Αναφέρεται στο πρώτο άρθρο: «Σκοπός του παρόντος είναι η
ενίσχυση της εργασίας και η αύξηση της απασχόλησης µε δια-
φανείς και προβλέψιµους όρους εργασίας. Η απλοποίηση διοι-
κητικών διαδικασιών κ.λπ.. Η καταπολέµηση της αδήλωτης και
υποδηλωµένης εργασίας και η διασφάλιση της ανταγωνιστικό-
τητας των επιχειρήσεων». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αδήλωτη οικονοµία στη χώρα
µας φέρεται να είναι περίπου το 25% του ΑΕΠ. Οι µικροµεσαίες
επιχειρήσεις -µέχρι εννέα εργαζόµενους- είναι περισσότερες από
το 90% των επιχειρήσεων και απασχολούν περίπου το 55% του
εργατικού δυναµικού. Σύµφωνα µε δηµοσιευµένες έρευνες, το
67% αδήλωτης εργασίας στην Ελλάδα είναι µισθωτοί, µε περίπου
13% εντελώς αδήλωτη µισθωτή εργασία και το 54% υποδηλω-
µένη εργασία. 

Κανείς δεν διαφωνεί ότι ο στόχος όλων είναι η µεταφορά της
αδήλωτης εργασίας στη δεδηλωµένη οικονοµία. Για την κοινω-
νία, τα οφέλη από τη µεταφορά της αδήλωτης εργασίας στη δε-
δηλωµένη οικονοµία είναι ότι βελτιώνει το επίπεδο των δηµοσίων
εσόδων, επιτρέποντας υψηλότερες δαπάνες για έργα κοινωνικής
πρόνοιας, διασφάλιση της οικονοµικής ανταποδοτικότητας και
βιωσιµότητας του φορολογικού και ασφαλιστικού µας συστήµα-
τος, καθώς και της συνταξιοδοτικής δικαιοσύνης σε ανθρώπινη
αξιοπρεπή ιατροφαρµακευτική κάλυψη κ.λπ..

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οι επιπτώσεις της εισφοροδια-
φυγής και της αδήλωτης εργασίας, εκτός από επιπτώσεις στην
χρηµατοδότηση των συστηµάτων της κοινωνικής ασφάλισης -
που προείπα- εντοπίζονται σε δύο ακόµα γενικές κατηγορίες: Στη
στρέβλωση της ελεύθερης οικονοµίας µέσω της δηµιουργίας
αθέµιτου ανταγωνισµού µεταξύ των επιχειρήσεων, στην έλλειψη
προστασίας και δηµιουργία κοινωνικής ανασφάλειας των εργα-
ζοµένων. 

Πέραν τούτου, οι µη δηλωµένοι εργαζόµενοι στερούνται επι-
πλέον επαγγελµατικής κατάρτισης µισθολογικών αυξήσεων και
άλλων πλεονεκτηµάτων που συνοδεύουν µια επίσηµη σύµβαση
εργασίας. Δεν υπάρχει, λοιπόν, αµφιβολία ότι επιβάλλεται η αν-
τιµετώπιση αυτού του προβλήµατος. 

Πιστεύει, όµως, κανείς σε αυτή την Αίθουσα ότι µόνο µε αυ-
στηρά µέτρα ελέγχων θα ελαχιστοποιήσουµε την αδήλωτη ή την
υποδηλωµένη εργασία; Η αντιµετώπιση τέτοιων αντικοινωνικών
συµπεριφορών ή και προβληµάτων επιδέχονται δύο τρόπους αν-
τιµετώπισης: Καλλιέργεια κοινωνικής κουλτούρας και υιοθέτηση
κινήτρων. 

Αναφέρθηκα προηγουµένως σε κάποια στοιχεία αδήλωτης ερ-
γασίας στη χώρα µας και δεν χρειάζεται να επαναλάβω την ταυ-
τότητα, την αλληλεξάρτηση αδήλωτης εργασίας, της φοροδια-
φυγής και της εισφοροδιαφυγής. 

Η κατάργηση των φοροαπαλλαγών από το µισθολογικό κό-
στος στις οµόρρυθµες, ετερρόρυθµες εταιρείες φυσικών προ-
σώπων, οι οποίες -όπως προανέφερα, κύριε Σπανάκη, εσείς τα
ξέρετε καλά αυτά- αποτελούν και την πλειοψηφία των επιχειρή-
σεων στην Ελλάδα, αυτή λοιπόν η πολιτική της κατάργησης των
φοροαπαλλαγών, στοχεύει, εξυπηρετεί, τους στόχους της κατα-
πολέµησης της αδήλωτης ή υποδηλωµένης εργασίας, της εισφο-
ροδιαφυγής κ.λπ. ή την αύξηση της απασχόλησης; 

Και αν πάµε σε δύο τρία παραδείγµατα, όπως είναι η εργασία
στον αγροτικό τοµέα: Γνωρίζουµε ότι έχουµε πράγµατι έλλειψη
δεκάδων χιλιάδων εργατικών χεριών, όχι τόσο στη βιοµηχανία
του αγροτικού τοµέα, του πρωτογενούς τοµέα, αλλά της υπαί-
θρου, στα νησιά µας κ.λπ.. Έχει µήπως εµπλακεί ποτέ κάποιος
από εµάς να δει τι διαδικασία χρειάζεται για να απασχολήσεις
έναν εργάτη γης; 

Πρέπει να ξεκινήσει να του αγοράσει εργόσηµο ο άνθρωπος
της επαρχίας, να φύγει, να πάει στα ΕΛΤΑ ή σε Τράπεζα να πάρει
εργόσηµο. Από το εργόσηµο που θα πάρει από κει, να φύγει, να
πάει στον επόπτη εργασίας να συµπληρώσει µια συγκεκριµένη
φόρµα µε στοιχεία, µε ώρες εργασίας κ.λπ. και, όταν τελειώσει
και ο εργαζόµενος, να φύγει, να πάρει το απόκοµµα του εργό-
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σηµου, να πάει να πάρει τα λεφτά του. Πιστεύει κανείς ότι όλα
αυτά τα πράγµατα µπορεί η επαρχία, ο αγρότης του µικρού κλή-
ρου, να υιοθετήσει µια τέτοια διαδικασία ή αυτή η όλη διαδικασία
αποτελεί κίνητρο για την καταπολέµηση της αδήλωτης ή υποδη-
λωµένης εργασίας; 

Να πάµε και στα θέµατα της οικοδοµής, των ανθρώπων που
εργάζονται στην οικοδοµή. Πρέπει ο εργοδότης, δηλαδή -ο ερ-
γοδότης είναι αυτός που χτίζει ένα σπίτι, ο εργοδότης είναι
αυτός που θα προσλάβει να του βάψουν το σπίτι του κ.λπ.- να
κάνει µια διαδικασία. Ξέρετε τι διαδικασία χρειάζεται; Ξέρετε
πόσα πληρώνει για κάθε ηµεροµίσθιο που απασχολεί αυτόν τον
εργάτη έξτρα; Περίπου 70 ευρώ την ηµέρα. Και, αν εργάζεται
ένας οικοδόµος είκοσι µέρες το µήνα, χρεώνεται -είναι η πραγ-
µατικότητα αυτή- περίπου 1.200 ευρώ το µήνα. Τόσο του κοστίζει
του εργοδότη, του απλού ανθρώπου, εµάς που χτίζουµε όλοι ένα
σπίτι για τα παιδιά µας. Τον χρόνο, δηλαδή, πάει στα 12.000 µε
13.000 ευρώ. Είναι κίνητρο αυτό για τη δήλωση, για την καταπο-
λέµηση της αδήλωτης ή υποδηλωµένης εργασίας; 

Δεν θέλω να πάω στους ναυτικούς, διότι εκεί υπάρχει πράγ-
µατι µεγάλη πίκρα. Ξέρετε, κύριε Υπουργέ, τα ελληνικά πλοία
έχουν αδειάσει από Έλληνες γιατί κανένας Έλληνας…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θέλω δύο λεπτά ακόµα.
…δεν θέλει να πάει και να δουλέψει σε ελληνικό πλοίο διότι

εκεί γίνεται η σφαγή των εισοδηµάτων του από τους φόρους και
από τις ασφαλιστικές εισφορές. 

Θα σχολιάσω µόνο δύο πράγµατα -και τελειώνω- για τα άρθρα
25 και 26: Δίνει, προβλέπει, τις εξαιρέσεις που µπορεί ο εργοδό-
της να απασχολήσει πέραν του πενθηµέρου και για µια έκτη µέρα
της εβδοµάδας τον εργαζόµενο.

Προβλέπεται, λοιπόν, στο µεν άρθρο 25 ότι µπορεί να τον απα-
σχολήσει σε έξτρα απασχόληση όταν προκύπτει κάποιο έκτακτο
γεγονός, όπως και στο 26 πάλι όταν καταστεί εξαιρετική ανάγκη
κ.λπ.. Όµως, δεν έχετε προβλέψει στον νόµο να χαρακτηριστεί
αυτή η έκτακτη ανάγκη, αυτό το αιφνίδιο, µε αποτέλεσµα να εγ-
κυµονούν οι κίνδυνοι καταστρατήγησης όλων αυτών των θεµά-
των. Και νοµίζω ότι τώρα πια είναι πολύ αργά. Ίσως αργότερα
να πρέπει να το κοιτάξετε διότι θα δηµιουργήσει διαδικασίες. 

Τελειώνοντας, κύριε Υπουργέ, θέλω να πω το εξής. Αυτός ο
νόµος πράγµατι προβλέπει µια εξαιρετικά θα έλεγα µεγάλη ευ-
καµψία στις διαδικασίες στη νοµοθεσία και στον εργασιακό
χώρο, η οποία θα βοηθήσει πολύ λίγους. Εγώ είµαι σίγουρος ότι
δεν θα βοηθήσει κανέναν από τους εργαζόµενους. 

Και ξέρετε κάτι άλλο; Γιατί ειπώθηκαν πολλά σ’ αυτή την Αί-
θουσα ότι θα δοθούν κίνητρα να πάρει κανένα ευρώ παραπάνω
ο εργαζόµενος, να δουλέψει λίγο παραπάνω. Κάπου αλλού θα
τα δώσει. Δε µπορώ να σκεφτώ µία επιχείρηση που θα κάνει σύµ-
βαση µε έναν εργαζόµενο που έχει δουλέψει πιο µπροστά οκτώ
ώρες να τον πάρει να δουλέψει άλλες πέντε στη δική του εται-
ρεία. Το µόνο που µπορώ να σκεφτώ είναι ότι κάποιες εταιρείες
που θα έχουν δίπλα ΑΦΜ να βρίσκουν µια νόµιµη διαδικασία να
απασχολούν τους ανθρώπους.

Και τελειώνω, αγαπητέ Υπουργέ µου, µε το εξής. Ο Έλληνας
τα τελευταία χρόνια ο ολοένα και καθίσταται πιο δυστυχής και
ανασφαλής. Περάσαµε από την πτώχευση. Νιώθει την ανασφά-
λεια αν µπει σε ένα τρένο και δεν θα καεί. Νιώθει την ανασφάλεια
αν µπει το παιδί του σε ένα πλοίο να πάει το καλοκαίρι πέντε
µέρες να ξεσπάσει ως φοιτητής µην να τον ρίξει κάποιος πειρα-
τής στη θάλασσα. Νιώθει ανασφάλεια αν το παιδί του πάει µε αν-
θρωπιστική βοήθεια σε µια άλλη χώρα αν θα γυρίσει ζωντανός.
Νιώθει ανασφάλεια αν το παιδί του φύγει να πάει στο γήπεδο αν
θα γυρίσει γερό το βράδυ στο σπίτι. Κι όλα αυτά τα πράγµατα. 

Δεν είναι µόνο να µαζέψουµε 2 - 3 ευρώ παραπάνω. Τα προ-
βλήµατα της ελληνικής κοινωνίας ολοένα και γίνονται δυσκολό-
τερα. Πρέπει, λοιπόν, να ρίξουµε και τη µατιά µας σε άλλα εξίσου
µείζονα µε την εργασία κοινωνικά προβλήµατα. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστούµε.

Τώρα τον λόγο έχει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία, ο κ. Συµεών Κεδίκογλου.

Ορίστε, κύριε Κεδίκογλου, έχετε τον λόγο. 
ΣΥΜΕΩΝ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Το σηµερινό νοµοσχέδιο το οποίο συζητάµε, αυτή την προχω-

ρηµένη είναι η αλήθεια ώρα, εάν τελικά ψηφιστεί µας γυρνάει
πολλά χρόνια πίσω. Θα τολµούσα που πολλές δεκαετίες πίσω. Και
είναι κρίµα γιατί προηγήθηκαν τόσοι αγώνες, τέτοιο ρωµαλέο ερ-
γατικό κίνηµα, απεργίες, θυσίες ακόµη και µε αίµα -ναι, ακόµα και
αίµα και δεν είναι λαϊκισµός- για να φτάσουµε σήµερα σε ένα επί-
πεδο να θεωρούµε ότι όσο περνάει ο καιρός ζούµε και καλύτερα. 

Αντ’ αυτού, σήµερα στην Ελλάδα του 2023 είµαστε εδώ για να
συζητήσουµε για δεκατρίωρο, να συζητάµε για πενθήµερο, να
συζητάµε αν µπορούµε να κολυµπάµε δουλεύοντας, να συζη-
τάµε µια σειρά από πράγµατα τα οποία ήταν αυτονόητες κατα-
κτήσεις, αλλά δυστυχώς δεν είναι γι’ αυτή την Κυβέρνηση. Και
ήταν µόνο δύο-τρία νοµοσχέδια στη σειρά για να πάρουν ένα
κύµα όπως έναν πύργο στην άµµο όλες αυτές οι κατακτήσεις.
Είναι ίσως αυτό που έλεγε Τσόρτσιλ: «Χρειάζεσαι χρόνια για να
χτίσεις κάτι, αρκεί όµως µια άσχηµη στιγµή, µια καταστροφή και
σε µια στιγµή όλα αυτά είναι παρελθόν». 

Είναι το δεύτερο ουσιαστικά νοµοσχέδιο το οποίο νοµοθετείτε,
σηµαντικό εννοώ, µετά από αυτό µε τους απόδηµους. Κλείνετε
γραµµάτια γιατί είναι προφανές ότι µε αυτό το νοµοσχέδιο δεν
είναι κερδισµένοι όλοι. Βεβαίως, υπάρχουν αυτοί οι οποίοι είναι
στο κλάδο οι εργοδότες της σίτισης, του κέτερινγκ, των µεταφο-
ρών οι οποίοι είναι κερδισµένοι, αλλά δεν είναι για όλους. Και
µην προσπαθήσετε εδώ να µας πείτε και να µας πείσετε ότι είναι
για το καλό µας. 

Ακούω και τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας. πίστευα
ότι µέχρι τώρα το έλεγαν αυτό από έναν κοµµατικό, έστω κακώς
εννοούµενο πατριωτισµό. Εδώ, όµως, διαπιστώνω ότι πραγµα-
τικά πιστεύετε ότι είναι προς τη σωστή κατεύθυνση. Ε, λοιπόν,
εδώ είναι θέµα και πολιτικό βαθιά και φιλοσοφικό. Τι έχει στο επί-
κεντρο; Εµείς στο επίκεντρο έχουµε τον άνθρωπο. Αν εσείς έχετε
το κέρδος, είναι επιλογή σας, αλλά είναι κάτι άλλο. Ο ελεύθερος
χρόνος ήταν το βασικό επίδικο του 21ου αιώνα. Λέγαµε, δηλαδή,
ότι µε την τεχνητή νοηµοσύνη, µε τις µηχανές, µε όλα αυτά η πο-
λυτέλεια του ελεύθερου χρόνου ήταν αυτό που θα έπρεπε να
δούµε. Βεβαίως, δεν κατακτήσαµε ούτε καν το θέµα του να µπο-
ρούµε να ζούµε άνετα, αλλά τουλάχιστον ελεύθερος χρόνος. 

Θυµάµαι στην Ψυχιατρική σαν φοιτητής ιατρικής µας έλεγαν
ότι η ευτυχία εξαρτάται από τρία πράγµατα: Το πώς τα πας στο
επάγγελµά σου, το πώς περνάς τον ελεύθερο χρόνο σου και πώς
τα πας στην προσωπική σου ζωή. Έρχεστε και παρεµβαίνετε
στους δύο αυτούς τοµείς και πιστεύετε ότι είναι για το καλό µας,
ότι είναι φιλεργατικό; Εσείς, δηλαδή, τα παιδιά σας µεθαύριο θα
θέλατε να πάνε σε τέτοιες συνθήκες; Δέστε λίγο τη µεγάλη ει-
κόνα, πέρα από τα νοµοσχέδια τα σηµερινά, πέρα από τις κυβερ-
νήσεις που έρχονται και παρέρχονται. Τα τελευταία χρόνια πάµε
προς τη σωστή κατεύθυνση; 

Άκουσα το πρωί τον Υπουργό τη µισή ώρα της οµιλίας του να
µιλάει για το αν ήταν πετυχηµένη απεργία ή όχι και από αυτό να
είναι το συµπέρασµα αν το νοµοσχέδιο είναι φιλεργατικό ή αν-
τεργατικό. Προφανώς, αυτά τα πράγµατα ούτε στο ένα δέκατο
δεν θα περνούσαν πριν µερικά χρόνια. Δείτε, όµως, ποια κοινωνία
έχουµε. Έχουµε µια κοινωνία που πέρασε από µνηµόνια, που πέ-
ρασε από πανδηµίες, που πέρασε από ό,τι πέρασε και είναι, ναι,
φοβισµένη κοινωνία. Είναι µια κοινωνία που οφείλουµε εµείς σαν
Αξιωµατική Αντιπολίτευση να της δώσουµε και ελπίδα ξανά και
µια εναλλακτική πρόταση. Άρα δεν είναι κριτήριο αυτό για να
πείτε αν ένα νοµοσχέδιο είναι καλό ή κακό.

Έρχεστε, λοιπόν, εδώ όταν νοµίζαµε ότι είχαµε δει τον πάτο
µε το νοµοσχέδιο του κ. Χατζηδάκη κι όµως δεν είχαµε δει τελικά
τα πάντα. Έρχεστε µε τον ίδιο τρόπο πάντα, µε µια οδηγία ευ-
ρωπαϊκή, που είναι κι ένα τυράκι στην αρχή -στον κ. Χατζηδάκη
έχω την εντύπωση ήταν ότι έδινε και τις γονικές άδειες ας πούµε
στους πατεράδες- και λέτε για έγκαιρη ενηµέρωση για παρά-
δειγµα του εργαζόµενου για τη σύµβαση -καλώς- κι από κει και
κάτω το χάος. 
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Και έχουµε και τον ευφηµισµό -είναι ξέρετε αυτό το σχήµα του
λόγου που λέγαµε παλιά ο Εύξεινος Πόντος, αντί να λέµε Άξεινος
Πόντος- όσο πιο βαρύγδουπος είναι ένας τίτλος -ενίσχυση και
απλοποίηση, κάπως έτσι είναι ο τίτλος του νοµοσχεδίου- να είστε
καχύποπτοι. Όσο ακούτε τέτοιους τίτλους, από κάτω κρύβονται
πολλά. 

Σε µια εποχή που βγαίνει έρευνα και λέει ότι οι Έλληνες είναι
από τους πιο βαριά εργαζόµενους µε σαράντα µία ώρες την
εβδοµάδα -εµείς, οι Βαλκάνιοι και οι Πολωνοί- και οι Κάτω Χώρες,
οι Νορβηγοί είναι στο τριανταπεντάωρο, η Γερµανία συζητάει
τέσσερις µέρες µε µισθό πενθηµέρου. Εµείς µένουµε εκεί γιατί
µας φταίει ο κακός µας ο καιρός; Δεν είµαστε άξιοι ή γιατί είναι
πολιτικές οι επιλογές; Όταν, λοιπόν, θες να ξορκίσεις κάτι βάζεις
έναν ωραίο τίτλο κι έχουµε δηµιουργήσει µια κοινωνία χαµηλών
προσδοκιών. Έτσι είναι τα πράγµατα, δεν µπορούν να αλλάξουν.
Ε, λοιπόν, µπορούν να αλλάξουν.

Ακούω και τα παραδείγµατα. Άκουσα τον Υπουργό και λέει;
Μα, δεν έχετε ακούσει ότι υπάρχει µαύρη εργασία, για παρά-
δειγµα έφερε το κέτερινγκ αν δεν κάνω λάθος, τι γίνεται σήµερα,
ένας άνθρωπος µπορεί να θέλει να δουλέψει παραπάνω. Μα, ναι,
θέλει να δουλέψει παραπάνω γιατί δεν βγαίνει. Κι αν πάτε και σε
χώρες της Υποσαχάριας Αφρικής είναι χειρότερα. Εµείς, όµως,
την ανταγωνιστικότητα δεν θα µπορέσει να την κατακτήσουµε
συγκρινόµενοι µε το Μπαγκλαντές και µε την Κίνα, διότι ό,τι και
να κάνουµε δεν µπορούµε να τους φτάσουµε. 

Εµείς πρέπει να περάσουµε µέσα από την παιδεία, µέσα από
την κατάρτιση. Άρα, λοιπόν, λέµε ότι είναι ζούγκλα τα πράγµατα
κι εµείς τη νοµιµοποιούµε. Όχι. Οφείλουµε να την αλλάξουµε,
όχι να πούµε ότι αυτό που είναι η κατάσταση σήµερα εµείς ερ-
χόµαστε και το κάνουµε νόµιµο.

Και βεβαίως, για να έρθω τώρα το νοµοσχέδιο αυτό καθαυτό,
εκτός από τις παραγράφους οι οποίες είναι µέσα από την οδηγία
που ακούστηκε από έγκριτους εδώ στην επιτροπή καθηγητές ότι
δεν είναι καν σωστά µεταφρασµένη όπως είναι οι οδηγίες. Έχετε
ένα θέµα µε τη µετάφραση -να το δείτε αυτό- σε πολλά Υπουρ-
γεία. Θυµάµαι το Υπουργείο Εξωτερικών µε τη «NOVARTIS».
Τώρα είναι και σ’ εσάς. 

Έρχεστε, λοιπόν, και φέρνετε το θέµα µε τη µαθητεία που κά-
ποτε ήταν δύο µήνες. Έξι µήνες τώρα -εντάξει- αλλά χωρίς απο-
ζηµίωση, χωρίς ταµείο ανεργίας και χωρίς ουσιαστικά
αιτιολόγηση όπως είναι στην Ευρώπη. Και µην µου πείτε για δι-
κλείδες ασφαλείας, µε ένα ΣΕΠΕ κατηργηµένο. Ποιες δικλείδες
ασφαλείας αυτή τη στιγµή έχουµε όταν ξέρει ο άλλος ότι αύριο
θα είναι ο ισχυρός και απέναντι θα είναι ο αδύνατος. Ανοίγετε
τους δρόµους. Αυτό είναι το ουσιαστικό. Θυµάστε πριν µερικά
χρόνια που λέγαµε για τα µαγαζιά που θα ανοίγουν Κυριακές. Κι
εγώ ακόµα καµιά φορά έλεγα εντάξει ίσως να διευκολύνουµε
τους εργαζόµενους να πάνε να ψωνίσουν. Σήµερα δεν κάνει σε
κανέναν εντύπωση αν θα είναι ανοιχτά ή θα δουλεύουµε Σάββατα
ή Κυριακές. Άρα, λοιπόν, βλέπουµε τη µεγάλη εικόνα. Ερχόµα-
στε, λοιπόν, και ανακυκλώνουµε τους ίδιους και τους ίδιους ερ-
γαζοµένους, θα φτάνει το εξάµηνο, θα έρχεται εργοδότης θα
λέει δεν µου κάνεις, πάω για τον επόµενο. 

Πάµε για το δεκατρίωρο. Βαρέα και ανθυγιεινά το προβλέψατε
αν υπάρχει µέσα;

Ακούσατε και από την καθηγήτριά µου την οποία είχα στην Ια-
τρική Σχολή, την κυρία Λινού, το τι σηµαίνει αυτό για κάποια
επαγγέλµατα. Για παράδειγµα, σε ένα ακτινοδιαγνωστικό η ακτι-
νοβολία. Αυτά τα πράγµατα είναι δοσοεξαρτώµενα, και υπάρ-
χουν µελέτες για λευχαιµίες, για καρκίνους. Εγώ ήµουν
εργαζόµενος στο ΕΣΥ στο Τµήµα Επαγγελµατικών Δερµατοπα-
θειών. Αυτά είναι ποσοτικά όταν έρχεται σε επαφή µε χηµικές
ουσίες ο άλλος. Και µην µου πείτε ότι το πρωί θα είναι στο εργα-
στήριο και το βράδυ θα είναι κηπουρός! Τα ίδια πράγµατα θα
κάνει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ζητώ µια µικρή ανοχή, κύριε Πρόεδρε.
Να µην µιλήσουµε τώρα για τους Ιατρούς Εργασίας γιατί θα

επεκταθώ πολύ. Είπατε κάποια πράγµατα, αλλά ξέρετε ότι ου-
σιαστικά πέφτει η ποιότητα παρεχοµένων υπηρεσιών στους ερ-

γαζόµενους. Αυτό είναι σίγουρο. Το τι θα κάνετε και αν η ειδικό-
τητα δεν σας αρέσει και πρέπει να καταργηθεί, να το δείτε, αλλά
δεν είναι προς τη σωστή κατεύθυνση αντιµετώπισης. 

Τέλος, πάµε στις συµβάσεις κατά παραγγελία ή µηδενικών
ωρών ή εγώ θα έλεγα µηδενικής ζωής. Τι σηµαίνει αυτό ουσια-
στικά; Έρχεται ο άλλος και σου λέει είκοσι τέσσερις πριν ή ακόµα
και δύο ώρες πριν: το πρόγραµµα του χρόνου είναι µη προβλέ-
ψιµο και, σου λέει, έλα να δουλέψεις, για παράδειγµα. Τι προ-
γραµµατισµό, τι προσωπική ζωή να έχεις και πώς να κοιτάξεις το
µέλλον σου; Άρα σε αντίθεση µε το πνεύµα της ευρωπαϊκής οδη-
γίας έρχεστε και το κάνετε αυτό. Και νοµίζω ότι όποιοι το πάνε
στα Ευρωπαϊκά Δικαστήρια αυτό το πράγµα θα καταπέσει.

Και επιτρέψτε µου να διαβάσω ακριβώς από µέσα το προοίµιο
της ευρωπαϊκής οδηγίας 2019/1152 στο χωριό 47: «Για τη θέ-
σπιση συµβάσεων κατά παραγγελία. Η παρούσα οδηγία καθορί-
ζει τις ελάχιστες απαιτήσεις, αφήνοντας έτσι άθικτο το προνόµιο
των κρατών-µελών να θεσπίζουν και να διατηρούν πιο ευνοϊκές
διατάξεις. Τα δικαιώµατα που έχουν αποκτηθεί, µε βάση το υφι-
στάµενο νοµικό πλαίσιο, θα πρέπει να εξακολουθήσουν να
ισχύουν, εκτός αν εισάγονται ευνοϊκότερες». Αν το πάτε για το
καλύτερο, σου λέει, να το κάνουµε, αλλά δεν χαλάµε κάτι το
οποίο είναι ήδη ευνοϊκό. Συνεχίζει: «Η εφαρµογή της παρούσας
οδηγίας δεν µπορεί να χρησιµεύει για τη µείωση των υφιστάµε-
νων δικαιωµάτων που καθορίζουν τον συγκεκριµένο τοµέα, όπως
ισχύει στην εθνική ή ενωσιακή νοµοθεσία, ούτε να συνιστά βά-
σιµη δικαιολογία για την υποβάθµιση του γενικού επιπέδου προ-
στασίας…» -και τα λοιπά- «…ειδικότερα δεν θα πρέπει να
χρησιµοποιείται ως βάση για την καθιέρωση συµβάσεων µηδενι-
κών ωρών εργασίας ή άλλων παρόµοιων συµβάσεων εργασίας».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω ξεπεράσει τον χρόνο. Να
πω τώρα για το ξεπάγωµα των τριετιών; Αυτό είναι µια κοροϊδία
και µισή! Αφορά όσους αφορά από το 2027. Και δεν φτάνει µόνο
αυτό! Έρχεται η Κυβέρνηση και λέει µπορεί αν η ανεργία είναι
πάνω από 10% να καταργηθεί ή µε µια υπουργική απόφαση, λες
και φταίει ο εργαζόµενος αν είναι πάνω από το 10%. Ουσιαστικά
τι είναι αυτό το πράγµα; Είναι µια υπεραξία στον εργοδότη η
τριετία. 

Λοιπόν, κλείνοντας θα πω το εξής. Εάν θέλαµε να χαρακτηρί-
σουµε τις εκατό πρώτες ηµέρες που συνήθως είναι οι δυνατές,
οι ρωµαλέες ηµέρες µιας κυβέρνησης, το µόνο που έχουµε να
περιµένουµε από εσάς είναι οι ακρίδες για να έχουµε τις δέκα
πληγές του Φαραώ! Και αν θέλαµε να δούµε από την αρχή της
διακυβέρνησης µέχρι σήµερα, το µόνο για το οποίο θα θυµόµα-
στε τη Νέα Δηµοκρατία είναι για τις καταστροφές κάθε τύπου,
χιόνια, πληµµύρες, καταστροφές, πυρκαγιές, υποκλοπές, και τα
εργασιακά. Αν για αυτό είστε περήφανοι, εµείς πάντως δεν µπο-
ρούµε να το ψηφίσουµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Κεδίκογλου.
Ολοκληρώνουµε τη σηµερινή συνεδρίαση µε τον Βουλευτή

της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ελευθέριο Κτιστάκη. Και µετά κάτι
θέλει να πει ο κύριος Υφυπουργός.

Κύριε Κτιστάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΚΤΙΣΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι, λόγω του προχωρηµένου

της ώρας, αλλά και στο στάδιο που βρίσκεται η συζήτηση,
θεωρώ ότι τα περισσότερα επιχειρήµατα υπέρ και κατά του νο-
µοσχεδίου έχουν αναλυθεί εξαντλητικά. Επιτρέψτε µου να επι-
σηµάνω και να σχολιάσω ορισµένα σηµεία από τη συζήτηση
καθαυτή.

Παρ’ ότι όλοι παραδεχόµαστε ότι το πρώτο µέρος του νοµο-
σχεδίου, τα 18 πρώτα άρθρα αυτού, συνιστούν ενσωµάτωση ευ-
ρωπαϊκής οδηγίας, εντούτοις είδαµε να αναλώνεται το
µεγαλύτερο µέρος της κριτικής σε αυτά, κυρίως µάλιστα στο
άρθρο 9. Για παράδειγµα, ο εισηγητής της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης, ο κ. Γαβρίλος αφιέρωσε σε αυτά τον περισσότερο
χρόνο του. Ενώ και ο ειδικός αγορητής του ΠΑΣΟΚ, ο κ. Πουλάς,
υπονόησε ότι η Κυβέρνηση δεν ενσωµάτωσε σωστά την οδηγία.
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Πέραν του γεγονότος ότι η ενσωµάτωση κάθε οδηγίας αφήνει
στο κυρίαρχο κράτος ορισµένα περιθώρια, δεν άκουσα να εκ-
φράζονται συγκεκριµένες αιτιολογηµένες αντίθετες απόψεις. Κα-
λύτερα να το πω: δεν άκουσα να εκφράζονται αιτιολογηµένες
προτάσεις για την ορθότερη κατά την άποψή τους ενσωµάτωση. 

Ακούσαµε τόση κριτική για το άρθρο 9, το οποίο, όµως, οµο-
λογείται ότι η θέσπισή του συνιστά υποχρέωση της χώρας έναντι
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Στο άρθρο αυτό προβλέπεται η πα-
ράλληλη εργασία, χωρίς να προκαλείται έκπτωση της προστα-
σίας που αφορά τον ελάχιστο χρόνο ανάπαυσης του
εργαζόµενου, που είναι οι έντεκα ώρες το εικοσιτετράωρο, σύµ-
φωνα µε το προεδρικό διάταγµα 88 του 1999. 

Στον αντίποδα ρητά ορίζεται ότι σε περίπτωση πολλαπλής
ασφάλισης ή πολλαπλής καταβολής εισφορών προσαυξάνονται
οι µηνιαίες συντάξιµες αποδοχές του εργαζοµένου σύµφωνα µε
το άρθρο 28 του ν.4387/2016. Και αυτό έχει ως αποτέλεσµα να
αυξάνεται το ανταποδοτικό τµήµα της σύνταξής του, η οποία θα
είναι σαφώς µεγαλύτερη απ’ όταν δεν δηλωνόταν η απασχόληση
αυτή. 

Θέλω όµως να εστιάσω στην προστασία του δικαιώµατος της
εργασίας. Περιττό να σηµειώσω ότι το δικαίωµα στην απεργία
προϋποθέτει και ακολουθεί το δικαίωµα στην εργασία. Ειπώθηκε
σήµερα πάρα πολλές φορές, αποτελεί βασικό θεµέλιο. Στο ίδιο
το Σύνταγµα, που επικαλέστηκαν διάφοροι αγορητές της Αντι-
πολίτευσης, το δικαίωµα στην απεργία έπεται του δικαιώµατος
της εργασίας και προβλέπει και περιορισµούς µε ασφαλιστικές
δικλίδες. 

Ο ειδικός αγορητής των Σπαρτιατών ο κ. Δηµητριάδης θεώ-
ρησε ότι είναι αόριστος ο ορισµός του αδικήµατος. Στο επιχεί-
ρηµα αυτό υπερθεµάτισε και ο ειδικός αγορητής της Πλεύσης
Ελευθερίας, ο κ. Καζαµίας. Μάλιστα ο κ. Καζαµίας ανέφερε και
διάφορα παραδείγµατα παρεµπόδισης εργασίας και εξέφρασε
τον κίνδυνο ότι µπορεί να υπάρξουν δικαστές που θα ερµηνεύ-
σουν αυτές τις ενέργειες ως παρεµπόδιση. 

Κατ’ αρχάς δε νοµίζω ότι κοµίζω από τη Βοιωτία απ’ όπου κα-
τάγοµαι «γλαύκας εις Αθήνας» για το ότι οι δικαστές µόνο ερµη-
νεύουν τον νόµο και ακολούθως τον εφαρµόζουν. Αυτό είναι το
προβλεπόµενο καθήκον τους. 

Ας δούµε όµως λίγο τι λέει η διάταξη αυτή. «Όποιος παρεµ-
ποδίζει µε οποιονδήποτε τρόπο την ελεύθερη και ακώλυτη προ-
σέλευση, όποιος ασκεί σωµατική βία ή απειλή µε σωµατική βία ή
άλλη παράνοµη πράξη ή παράλειψη, όποιος συµµετέχει σε κα-
τάληψη χώρων εργασίας ή εισόδων τους» και λοιπά.

Υποθέτω ότι κανείς από εµάς δεν έχει αµφιβολία τι σηµαίνει
νοµικά η φράση «σωµατική βία, απειλή σωµατικής βίας, παρά-
νοµη πράξη ή παράλειψη, κατάληψη χώρων εργασίας ή εισόδων
τους». Ιδίως η σωµατική βία και η απειλή έχουν προσδιοριστεί
και ερµηνευθεί πολλά χρόνια τώρα από τα δικαστήρια και σε
πάµπολλες περιπτώσεις.

Και έρχοµαι στη φράση που υποθέτω ότι προκάλεσε την κα-
χυποψία των προαναφερόµενων αγορητών, «παρεµποδίζει µε
οποιονδήποτε τρόπο». Και αυτή η φράση όµως συναντάται πολ-
λές φορές στον Ποινικό Κώδικα και δεν είναι ξένη στους νοµι-
κούς. Εντελώς πρόχειρα σας αναφέρω ότι χρησιµοποιείται στα
άρθρα 164, 166, 348, 361 για την εξύβριση, 362 για τη δυσφή-
µηση, 370α του Ποινικού Κώδικα. 

Είναι ευνόητο ότι η χρήση εκφράσεων που συναντιούνται ήδη
στον Ποινικό Κώδικα και σε άλλες ποινικές διατάξεις διευκολύ-
νουν αλλά και παρέχουν µια πολύ καλή πρόγευση και εχέγγυα
του πώς θα ερµηνευτεί η διάταξη αυτή από τα δικαστήρια. Συνε-
πώς θεωρώ ότι είναι εντελώς αδικαιολόγητος οποιοσδήποτε
φόβος εγείρεται σχετικά µε την εφαρµογή της προτεινόµενης
διάταξης. 

Κυρίες και κύριοι, πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο το οποίο προ-
τείνει µεν η Κυβέρνηση αλλά στο οποίο υπάρχει πρόσφορο έδα-
φος για συναίνεση από την Αντιπολίτευση σε ορισµένες
τουλάχιστον διατάξεις του. Σας καλώ συνεπώς να υπερψηφίσετε
τις διατάξεις του.

Ευχαριστώ πολύ. Καλό βράδυ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εµείς ευχαριστούµε
τον κ. Κτιστάκη. 

Κύριε Υπουργέ, θέλετε να πείτε κάτι πριν κλείσουµε;
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας

και Κοινωνικής Ασφάλισης): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, νοµίζω ότι ένα εργασιακό νοµοσχέδιο δεν έχει να
κάνει µε το αν κάποιος ψηφίζει στις εθνικές εκλογές το άλφα ή
το βήτα κόµµα. Έχει να κάνει µε το µέλλον της εργασίας, µε τις
σταθερές συνθήκες εργασίας, µε τις προοπτικές στην αγορά ερ-
γασίας. 

Και ειλικρινά θεωρώ ότι και εγώ και ο Υπουργός είµαστε πολύ
τυχεροί που βρισκόµαστε στο Υπουργείο Εργασίας σε µια χρυσή
περίοδο. Και ποια είναι αυτή; Είναι η περίοδος εκείνη που η ανερ-
γία σε λίγους µήνες θα είναι κάτω από 10% και έχουµε υποχρέ-
ωση να τη διασφαλίσουµε, αλλά πολύ περισσότερο σε µια
περίοδο που επανέρχονται επί Κυβερνήσεως Νέας Δηµοκρατίας
και Κυριάκου Μητσοτάκη τα επιδόµατα προϋπηρεσίας! 

Άρα, λοιπόν, δεν µπορώ να ακούω σε αυτή την Αίθουσα -είναι
δικαίωµά σας- ότι έρχεται ένα επίδοµα το οποίο θα δοθεί σε δύο
κατηγορίες εργαζοµένων, σε αυτούς που δεν είχαν κλείσει τριε-
τίες στις 14 Φεβρουαρίου του 2012, αλλά και στους νέους εργα-
ζόµενους που θα ξεκινούν να χτίζουν τριετία από 1-1-2024 και
φέρνουµε δύο χρόνια πίσω, ενώ θα έχτιζαν τριετία µετά από
πέντε χρόνια οι νέοι εργαζόµενοι. 

Άρα, λοιπόν, ψηφίζοντας αύριο το νοµοσχέδιο και την τροπο-
λογία µε τα συγκεκριµένα άρθρα, όπως και για την ασφαλιστική
ικανότητα που δίνουµε για την περιοχή της Θεσσαλίας κ.λπ.,
πρέπει να λάβουµε υπ’ όψιν µας τι ψηφίζουµε. Άρα λοιπόν ψηφί-
ζουµε το επίδοµα προϋπηρεσίας, που θα είναι ένα επίδοµα για
δύο κατηγορίες εργαζοµένων, για τους νέους εργαζόµενους που
θα χτίζουν το επίδοµα, την τριετία τους, αλλά για τους παλαιούς,
που πάγωσε αυτή η εικόνα στις 14 Φεβρουαρίου του 2012; Επο-
µένως να µην τα βάλουµε όλα στο πλαίσιο της κοµµατικής αντι-
παράθεσης, αλλά να βλέπουµε τη µεγάλη εικόνα. 

Κλείνοντας, θέλω να πω ότι αυτό το επίδοµα θα είναι 10%. Ανα-
λογιστείτε κάτι, από το 2017 µέχρι το 2022 και θα δούµε και το
2023 πάνω από 15% έχει αυξηθεί ο µέσος µισθός. Αυτό σηµαίνει
πολλά για την οικονοµία, για την αγορά εργασίας και για το τι
µπορούµε να χτίσουµε από εδώ και πέρα στην αγορά εργασίας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να κλείσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 1.22’ λύεται η συνεδρίαση για σήµερα Παρα-
σκευή 22 Σεπτεµβρίου 2023 και ώρα 9.00’ µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, συνέχιση της συζήτησης
και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλι-
σης: «Για την ενίσχυση της εργασίας - Ενσωµάτωση της Οδηγίας
(ΕΕ) 2019/1152 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβου-
λίου της 20ής Ιουνίου 2019 - Απλοποίηση ψηφιακών διαδικασιών
και ενίσχυση της Κάρτας Εργασίας - Αναβάθµιση της επιχειρη-
σιακής λειτουργίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης και της Επιθεώρησης Εργασίας».
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Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                 ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


